
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Ν. Κακλαµάνη, σελ.

1870
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 1ο και 2ο Δηµοτικό Σχολείο Μαλίων Ηρακλείου
Κρήτης, το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Αχαρνών, το 2ο Δηµοτικό
Σχολείο Νεάπολης Λασιθίου, το Λύκειο Μαρκόπουλου, το Γυ-
µνάσιο Λεχαινών Ηλείας, µέλη από το ΚΑΠΗ Λάρισας, µαθη-
τές από το 1ο Γυµνάσιο Τούµπας Θεσσαλονίκης, το 1ο
Γυµνάσιο Δράµας και το 23ο Δηµοτικό Σχολείο Ευόσµου
Θεσσαλονίκης, σελ. 1858, 1862, 1865, 1875, 1877, 1885,
1891, 1897, 1912, 1920, 1925

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1844, 1855, 1876, 1877,
1885, 1887, 1888, 1889, 1890, 1892, 1897, 1900, 1901, 1904,
1905, 1906, 1907, 1908, 1910, 1914, 1917, 1921, 1922, 1924,
1926, 1927, 1934, 1935, 1937, 1938, 1939, 1944, 1945, 1946

4. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 1917, 1918
5. Αναφορά στο Ολοκαύτωµα των Καλαβρύτων και τήρηση

ενός λεπτού σιγής στη µνήµη των νεκρών, σελ. 1897

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονο-

µικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού
έτους 2019», σελ. 1853

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 1853 - 1867
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 1884 - 1901
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1918 - 1932
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 1905 – 1916, 1917 - 1918
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 1867 – 1884, 1901 – 1905, 

1916
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 1932 - 1946

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 1854, 1855, 1857, 1873
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1934
ΓΕΝΝΙΑ Γ. , σελ. 1937
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 1885, 1887, 1888, 1889, 

1890, 1892, 1897, 1900
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1921, 1922, 1924, 1926, 

1927
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 1917
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 1905, 1906, 1907, 1908, 

1910, 1914, 1917, 1918
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1904, 1909
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Γ. , σελ. 1876, 1877, 1904
ΜΑΝΙΟΣ Ν. , σελ. 1917, 1926, 1927
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 1853
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 1900
ΤΖΕΛΕΠΗΣ Μ. , σελ. 1917
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 1904, 1907, 1908
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 1935, 1937, 1938, 1939, 
1944, 1945, 1946

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 1917, 1918
ΤΖΕΛΕΠΗΣ Μ. , σελ. 1917, 1918

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 1925, 1926, 1927
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 1920, 1921
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 1872
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 1888
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 1930
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 1936, 1937, 1938
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 1934, 1935
ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ Ε. , σελ. 1865
ΑΧΜΕΤ Ι. , σελ. 1892
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 1931
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 1873
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1858, 1913, 1934, 1935
ΒΛΑΣΗΣ Κ. , σελ. 1906, 1907, 1908
ΒΛΑΧΟΣ Γ. , σελ. 1894
ΒΛΑΧΟΥ Σ. , σελ. 1898
ΓΕΝΝΙΑ Γ. , σελ. 1872
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Σ. , σελ. 1941
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 1899
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 1903
ΓΡΕΓΟΣ Α. , σελ. 1871
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 1924
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 1908
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Δ. , σελ. 1882
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ Δ. , σελ. 1940
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 1863, 1864
ΘΕΟΠΕΦΤΑΤΟΥ Α. , σελ. 1927
ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ Ι. , σελ. 1922
ΘΗΒΑΙΟΣ Ν. , σελ. 1944
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 1913
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ Η. , σελ. 1870
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 1886, 1887
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 1868
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 1868, 1877
ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Α. , σελ. 1939, 1940
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 1879
ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ - ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , 

σελ. 1910
ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ Κ. , σελ. 1945
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 1885
ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ Γ. , σελ. 1930
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 1859
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 1867
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 1890
ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ Κ. , σελ. 1865
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 1911, 1916 ,1917
ΚΟΥΖΗΛΟΣ Ν. , σελ. 1862
ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 1904
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 1935, 1936
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 1881
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ Π. , σελ. 1938
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 1938, 1939
ΛΙΑΚΟΣ Δ. , σελ. 1919
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1904, 1910
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 1860
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ΜΑΝΙΟΣ Ν. , σελ. 1925
ΜΑΡΔΑΣ Δ. , σελ. 1905
ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1878
ΜΙΧΕΛΗΣ Α. , σελ. 1898
ΜΟΡΦΙΔΗΣ Κ. , σελ. 1929
ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ Γ. , σελ. 1856, 1857
ΜΠΑΛΛΗΣ Σ. , σελ. 1880
ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 1894
ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ Κ. , σελ. 1928, 1929
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Ν. , σελ. 1933
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 1866 
ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 1891
ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ Ε. , σελ. 1887, 1888
ΠΑΝΤΖΑΣ Γ. , σελ. 1932
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ Α. ,

σελ. 1893
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 1854
ΠΑΥΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 1855, 1869
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1908, 1909, 1910
ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ Α. , σελ. 1901, 1903
ΡΙΖΟΣ Δ. , σελ. 1942
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 1921, 1922
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 1863
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 1883
ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 1920
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 1869, 1875, 1876
ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ Κ. , σελ. 1888, 1889, 1890
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Δ. , σελ. 1853, 1854, 1856, 1857
ΣΤΕΦΟΣ Ι. , σελ. 1896
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1874
ΤΑΣΣΟΣ Σ. , σελ. 1943
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 1876, 1877
ΤΖΕΛΕΠΗΣ Μ. , σελ. 1911
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 1884, 1885
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 1890, 1900, 1904, 1908
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Ι. , σελ. 1912, 1913
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 1914
ΦΩΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 1861
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 1869
ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ Χ. , σελ. 1918, 1919
ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ Μ. , σελ. 1900

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ – ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 1934
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 1873, 1876
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 1853, 1854, 1927
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 1888
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 1854
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 1857, 1877
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 1907



Αθήνα, σήµερα στις 13 Δεκεµβρίου 2018, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.14’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΒΑΡΕΜΕ-
ΝΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οι-
κονοµικού έτους 2019».

Πρώτος στη σειρά είναι ο ειδικός εισηγητής της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Δηµήτριος Σταµάτης.

Κύριε Σταµάτη, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

οφείλω να οµολογήσω ότι σήµερα µε περίµενε µία διπλή απο-
γοήτευση -και θα καταλάβετε γιατί- απόντων των δύο Υπουργών
της Οικονοµίας, του κ. Τσακαλώτου και του κ. Χουλιαράκη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Η κ. Παπανάτσιου είναι εδώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ναι, είναι. Είπα των δύο Υπουργών.

Η κ. Παπανάτσιου είναι Υφυπουργός.
Υπάρχει ένας συγκεκριµένος λόγος, καθώς εντείνονται οι

φήµες ότι η αποστασιοποίηση του κ. Τσακαλώτου από τον προ-
ϋπολογισµό έχει πολλές αιτίες. 

Οι βασικότερες είναι ότι έχει θυµώσει γιατί ο κ Τσίπρας από
την Έκθεση της Θεσσαλονίκης του πήρε το ψωµί από το στόµα,
προαναγγέλλοντας την άρση των µειώσεων των συντάξεων. 

Όµως, υπάρχει και ένας σηµαντικότερος λόγος, που εγώ εν-
τοπίζω, πως ο Τσακαλώτος δεν θέλει να φορτωθεί την ευθύνη
εκτέλεσης του προϋπολογισµού, γιατί ξέρει τη συνέχεια και δεν
θέλει να έχει την τύχη τριών προηγούµενων Υπουργών: Ο ένας
είναι ο κ. Βαρουφάκης, τον οποίον ο κύριος Τσίπρας δεν είχε κα-
νένα πρόβληµα τη µια εβδοµάδα να τον χαρακτηρίζει asset και
την άλλη εβδοµάδα να τον αποπέµπει, να τον οδηγεί στην παραί-
τηση. Ο δεύτερος είναι ο κ. Φίλης, που, όπως αποκάλυψε ο κ
Φίλης, εκτελώντας οδηγίες του Πρωθυπουργού πήγε στον Αρ-
χιεπίσκοπο και συγκρούστηκε και αυτός οδηγήθηκε σε παραί-
τηση. Ο τρίτος είναι ο κ. Κοτζιάς. Απεπέµφθη µετά πολλών
επαίνων. Υποχρεώθηκε να κατέβει από το τρένο, αφού επέτυχε
αυτήν τη «µνηµειώδη ιστορική νίκη» της Συµφωνίας των Πρε-
σπών.

Έτσι φυλάγεται ο κ. Τσακαλώτος, ο οποίος ζητάει, σύµφωνα
µε πληροφορίες, την επίσπευση των εκλογών, προτού αποδειχ-

θεί ότι αυτός ο προϋπολογισµός δεν µπορεί να εκτελεστεί και
είναι µία απάτη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ο κ. Τσακαλώτος τη ζητάει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ναι, ο κ. Τσακαλώτος.
Ακριβώς, κύριε συνάδελφε.
Φυλάγεται για να µη χρεωθεί αυτήν την αποτυχία και του τη

φορτώσει και αποπεµφθεί, γιατί ο Πρωθυπουργός είναι killer.
(Γέλωτες στην Αίθουσα)

Εύκολα τα κάνει κάτι τέτοια ο κύριος Πρωθυπουργός, πολύ
περισσότερο τώρα που έχουν όλοι συνειδητοποιήσει ότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ χάνει τις εκλογές και θα πρέπει το µετεκλογικό τοπίο στον
ΣΥΡΙΖΑ να είναι ήρεµο και χωρίς ενοχλητικές προσωπικότητες.

Ας µπούµε τώρα στον προϋπολογισµό. Θα ξεκινήσω και από
αυτά που είπαν οι συνάδελφοι και ο αγαπητός εισηγητής, αλλά
κυρίως από αυτά που είπε ο ίδιος ο κ Τσίπρας προχθές στη
Βουλή.

Τι µας είπε ο κ Τσίπρας; Ότι οι συνταξιούχοι –λέει- από σήµερα
χαµογελούν. Γιατί χαµογελούν; Χαµογελούν διότι δεν θα τους
αφαιρέσει αυτό που µε νόµο είχε τάξει να αφαιρέσει.

Ερωτώ εγώ: Αν κάποιος, κύριοι συνάδελφοι, σας απειλήσει ότι
θα σας δείρει, θα σας σαπίσει στο ξύλο και µετά το µετανιώσει
και σας πει «δεν θα το κάνω», εσείς του οφείλετε ευγνωµοσύνη
και υποχρέωση; Θα είστε χαρούµενοι γιατί ανακαλεί την απειλή
του; 

Αυτό συνέβη µε τους συνταξιούχους. Αφού δύο φορές σε
αυτήν τη Βουλή ψηφίσατε τη µείωση των συντάξεων, αφού οδη-
γήσατε σε µία κατάσταση έντονης ψυχικής οδύνης τους συντα-
ξιούχους µε αυτήν την απειλή, έρχεστε τελευταία στιγµή και το
ανακαλείτε και ο κύριος Πρωθυπουργός βλέπει χαρούµενους
συνταξιούχους. Αυτό το αφήνω στην κρίση και τη δική σας και
όσων παρακολουθούν τη συνεδρίαση.

Δεν µας είπε, όµως, τι θα συµβεί και µε τους νέους συνταξιού-
χους. Αυτούς που βγήκαν και θα βγουν στη σύνταξη µετά τον
Μάιο του 2016, όπου η λαίλαπα επέρχεται δριµεία επί των κεφα-
λών και των εισοδηµάτων τους. Γι’ αυτούς δεν είπε καµµία κου-
βέντα απολύτως. Μήπως µπορεί κάποιος από εσάς να µας πει τι
θα συµβεί; 

Το τρίτο είναι ότι θύµωσε ο κ. Πρωθυπουργός και ο κ. Τσακα-
λώτος µε τον κ. Μητσοτάκη γι’ αυτό που είπε ο κ Μητσοτάκης,
ότι η µείωση των συντάξεων συντελέστηκε στο πλαίσιο µιας συ-
ναλλαγής. Τι είπε, δηλαδή; Αυτό που λέει η συντριπτική πλειονό-
τητα του ελληνικού λαού. Δεν το έχετε ακούσει αυτό;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Είναι επίσηµη θέση, δηλαδή, ξανά.
Μπράβο!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Μάλιστα, θύµωσε λέγοντας: «Τολ-
µάτε να λέτε τέτοιες κουβέντες εσείς;»

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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Κάποιοι συνάδελφοι εδώ σας θύµισαν τι έλεγε ο κ Τσίπρας
εναντίον του κυρίου Παπανδρέου το 2011. Τώρα θα σας θυµίσω
εγώ τι έλεγε ο κ Τσίπρας στις 20 Φεβρουαρίου του 2012, παρα-
µονή της σύγκλησης του Eurogroup. Έλεγε στους δηµοσιογρά-
φους, λοιπόν: «Υπάρχουν κάποιοι Έλληνες που δεν είναι τόσο
Έλληνες και αυτοί είναι οι κυβερνώντες». Έχετε να πείτε τίποτα
τώρα;

Σε τελευταία ανάλυση, δεν κατάλαβα και την αντίδραση του
κυρίου Τσακαλώτου. Γιατί διαµαρτύρεται ο κ. Τσακαλώτος και
λέει ότι ήταν ο πιο διχαστικός λόγος που άκουσε; Έπαινο του
απένειµε ο κ Μητσοτάκης. Ο κ. Τσακαλώτος και άλλα διακόσια
στελέχη του κόµµατός σας δεν είναι αυτά που το 2008 υπέγρα-
ψαν µία διακήρυξη και καλούσαν την τότε ελληνική Κυβέρνηση
να δώσει το όνοµα, να τα δώσει όλα στους Σκοπιανούς κι έλεγε
ότι αυτά είναι φαιδρότητες και ασήµαντα πράγµατα;

Άρα λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης απένειµε εύσηµα στον κ. Τσακα-
λώτο. Έδωσε στους «κουτόφραγκους», κατά την άποψή σας, το
τίποτα και εισέπραξε τη µείωση των συντάξεων. 

Γιατί διαµαρτύρεστε, λοιπόν; 
Λέει τίποτα για εσάς ή για τους περισσότερους από εσάς το

θέµα της Μακεδονίας; Αν δεν λέει τίποτα, τότε γιατί διαµαρτύ-
ρεστε; 

Και επίσης, απείλησε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι θα πάει και
στο Ευρωπαϊκό Κόµµα για να µας νουθετήσει, να µας κάνει
«ντα». Εδώ µου θύµισε τον κ. Παπαδηµούλη, ο οποίος προηγή-
θηκε του κ. Τσίπρα –δεν ξέρω αν αυτό είναι µία νοοτροπία που
υπάρχει στον ΣΥΡΙΖΑ- και κάρφωσε τους συναδέλφους του Ευ-
ρωβουλευτές στην Ευρωβουλή, όσους είχαν πάει στην παλλαϊκή
συγκέντρωση για τη Μακεδονία που είχε γίνει στη Θεσσαλονίκη.
Τώρα αναλαµβάνει να το κάνει ο κ. Τσίπρας, φαίνεται. Μπράβο!
Με γεια του, µε χαρά του! Ξέρετε πώς λέγονται αυτοί οι τύποι. 

Το δεύτερο θέµα που έθιξε ήταν το «ζήτηµα της γραβάτας».
Μα, καλά, δεν τον ενηµέρωσε κάποιος από εσάς να µην το πει;
Ήρθε ο κ. Τσίπρας εδώ προχθές και είπε «έχετε γίνει ρεζίλι, κύριε
Μητσοτάκη, µε το «κίνηµα της γραβάτας», όπως το βαφτίσατε.
Είδατε; Δεν συµβαίνει τίποτα». 

Δεν τον ενηµέρωσε κάποιος τι λέει στη σελίδα 32 και 33 ο προ-
ϋπολογισµός; Εκεί λέει ξεκάθαρα ότι ο νόµος του κ. Κατρούγκα-
λου του 2016 απέτυχε παταγωδώς. Οδήγησε στο κλείσιµο
επαγγελµάτων, οδήγησε στο κλείσιµο δραστηριοτήτων, µε απο-
τέλεσµα και αυτοί να µένουν άνεργοι και τα ασφαλιστικά ταµεία
να παθαίνουν ζηµιά και η φορολογία. Γι’ αυτό και τον ανακαλούν. 

Μα, εµείς αυτά δεν λέγαµε τόσο καιρό; Δεν λέγαµε ότι αυτά
τα δυσβάσταχτα µέτρα δεν µπορούν να γίνουν ανεκτά, δεν αν-
τέχονται από τους επαγγελµατίες; Και ήρθε ο κ. Τσίπρας χθες
και υπερηφανευόταν για αυτό που εµείς ζητούσαµε εδώ και τρία
χρόνια σχεδόν. Δεν βρέθηκε ένας να του πει «βρε αδερφέ, Πρό-
εδρε, µην το λες αυτό!»; Εδώ γλείφετε εκεί που φτύνατε! 

Είπε και κάτι ακόµα. Για τη µείωση της φορολογίας των επι-
χειρήσεων. Εδώ πρόκειται για τον ορισµό της πολιτικής απάτης.
Η φορολογία επιχειρήσεων στην κυβέρνηση Σαµαρά είχε πάει
στο 26%. Εσείς µόλις ανεβήκατε στην εξουσία, την πήγατε στο
29%. Το 2017 εσείς οι ίδιοι ψηφίσατε νόµο που έλεγε ότι από 1-
1-2019 η φορολογία θα επανέλθει στο 26%. Και έρχεστε µε
αυτόν τον προϋπολογισµό και τι κάνετε; Καταργείτε εκείνον τον
νόµο. Άδικα περίµεναν, όσοι περίµεναν, από αυτή τη µείωση και
την επαναφέρετε στο 28%. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω ακόµα δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αυτό ήταν προειδο-

ποίηση. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Θα προσπαθήσω να είµαι πιο σύν-

τοµος. 
Τι είναι αυτός ο προϋπολογισµός, κύριοι συνάδελφοι; Είναι

αναπτυξιακός; Τι είδους αναπτυξιακός είναι αυτός ο προϋπολο-
γισµός, όπου οι επενδύσεις ακολουθούν φθίνουσα πορεία; Σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, το τρίτο τρίµηνο του τρέχοντος
έτους η επενδυτική δραστηριότητα είναι µειωµένη κατά 23,2%
έναντι του τρίτου τριµήνου, του αντίστοιχου τριµήνου του 2017,
που όλοι γνωρίζετε πια τη µεγάλη επιτυχία των επενδύσεων. 

Και ερωτώ: Έχετε να µας πείτε µία µεγάλη επένδυση, σηµαν-
τική; Έχετε να µας πείτε µία την οποία εσείς προχωρήσατε, εσείς
υλοποιήσατε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρουσιάζετε στοιχεία που προέρχονται από την υλοποίηση
δικών µας επενδυτικών κινήσεων. Και πώς να γίνουν επενδύσεις;
Πώς να προχωρήσουν σε επενδύσεις οι άνθρωποι, όταν έχουν
µπροστά τους ένα αβέβαιο καθεστώς και όταν µε ευθύνη της Κυ-
βέρνησης η χώρα έχει µπει ήδη σε προεκλογική περίοδο; Υπάρχει
κάποιος λογικός άνθρωπος που πιστεύει ότι αυτά συµβαδίζουν;

Και για να κλείσω, κάτω από την πίεση του χρόνου, τι είναι
αυτός ο προϋπολογισµός, για να συµφωνήσουµε σε κάτι; Είναι
ταξικός, συµφωνώ. Εκφράζει το ταξικό µίσος σας εναντίον της
µεσαίας τάξης, την οποία έχετε κυριολεκτικά συντρίψει και το
έχετε οµολογήσει διά στόµατος και Τσίπρα και Τσακαλώτου.
Μόνο που δεν κάνετε τίποτα -έστω και την τελευταία στιγµή- για
να απαλύνετε αυτή τη βίαιη επίθεση. 

Ο προϋπολογισµός, όµως, είναι και ένας προϋπολογισµός
αναδιανοµής φτώχειας. Αυτό δεν το έχω πει µόνο εγώ, το έχουν
πει και οι συνάδελφοί σας. Το γνωρίζετε από πέρυσι. Είναι προ-
ϋπολογισµός αναδιανοµής φτώχειας. Αφού δεν υπάρχει ανά-
πτυξη, αφού δεν υπάρχουν έσοδα, αυτά που δίνετε ως µέρισµα
ξέρετε από τι προέρχονται; Από το ξεζούµισµα άλλων φτωχών.
Προσπαθείτε να δώσετε σε στοχευµένες οµάδες φτωχότερων,
παίρνοντας από τους φτωχούς. Είναι προϋπολογισµός, λοιπόν,
αναδιανοµής φτώχειας. 

Και τρίτον, είναι προϋπολογισµός ενός αδίστακτου πρωτόγνω-
ρου κοινωνικού αυτοµατισµού. Στοχεύει στο να δηµιουργήσει
την εικόνα που ο Μακαριστός Αρχιεπίσκοπος Χριστόδουλος είχε
πει στο παρελθόν. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Μεγάλη η χάρη του! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: «Να ψοφήσει η κατσίκα του γεί-

τονα!». 
Και σε όσους δεν έχετε να δώσετε µέρισµα δίνετε την ικανο-

ποίηση της κατσίκας του γείτονα που ψοφάει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εκτός από την κα-

τσίκα τέλειωσε ο χρόνος σας. 
(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Όµως, κύριοι Υπουργοί των Οικονοµικών και κύριες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω ένα ερώτηµα, ιδιαίτερα προς τους Υπουργούς
επί των Οικονοµικών: Εσείς έχετε αναλάβει να ψοφήσετε την κα-
τσίκα, αλλά αν η κατσίκα ψοφήσει, το γάλα ποιος θα το παράξει,
για να δώσετε έστω και αυτό το γλίσχρο βοήθηµα στους αναξιο-
παθούντες; Αυτό δεν το έχετε σκεφθεί; Μάλλον το έχετε σκεφθεί
και έχετε συνειδητοποιήσει ότι ο χρόνος σας λήγει. 

Αυτό περισσότερο από όλους το έχει συνειδητοποιήσει ο κ.
Τσακαλώτος, γι’ αυτό και επιδεικτικά απουσιάζει από την Αί-
θουσα, από τις εργασίες. Και µου έκανε µάλιστα ιδιαίτερη εντύ-
πωση ότι χθες δεν κάθισε παρά τω Πρωθυπουργώ, ήταν ο τρίτος
στη σειρά. Και οι παλαιότεροι εξ υµών γνωρίζετε πολύ καλά τη
σηµειολογία της τοποθέτησης. Παλιά τις εκκαθαρίσεις στη
Μόσχα ή στο Πεκίνο τις ξεχώριζαν από τη θέση που καταλάµβα-
ναν στην πλατεία των παρελάσεων οι αξιωµατούχοι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος - γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Η απάντηση είναι ότι δεν τρώει η κατσίκα
ταραµά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία.
Είναι µόνο διακόσιοι οµιλητές. Αν οι διακόσιοι κάνουν την

υπέρβαση των τεσσάρων λεπτών που έκανε ο κ. Σταµάτης, είναι
οκτακόσια λεπτά. Καλή δεν είναι η αριθµητική που χρησιµοποιώ; 

Θα ψοφήσουν όλες οι κατσίκες, κύριε Σταµάτη. 
Η κ. Παπανάτσιου έχει τον λόγο. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κατ’ αρχήν, θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι δεν µπορεί να
είναι όλη την ηµέρα και οι τρεις Υπουργοί του Υπουργείου Οικο-
νοµικών στην Αίθουσα. Δηλαδή, πραγµατικά εκπλήσσοµαι. Σε
όλους τους προϋπολογισµούς ή σε όλα τα νοµοσχέδια συµβαίνει
το ίδιο. 

1854 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Θα έρθει το απόγευµα ο κ. Τσακαλώτος, θα σας δώσει τις
απαντήσεις που θέλετε, αλλά από εκεί και πέρα να ξέρετε ότι το
οικονοµικό επιτελείο εκφράζεται µε µία θέση και όσον αφορά τον
συγκεκριµένο προϋπολογισµό, όπως και όλοι οι Βουλευτές και
οι Υπουργοί της Κυβέρνησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, ήταν εχθές
ο κ. Τσακαλώτος εδώ και ο κ. Τσίπρας που έχει µένος εναντίον
του κ. Τσακαλώτου.

Τον λόγο έχει ο κ. Παυλίδης, ειδικός εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Σταµάτης βγάζει κάθε φορά πλέον και νέες ικανότητες.

Εγώ θα του πρότεινα µετά το πέρας του πολιτικού του βίου να
ασχοληθεί µε πολιτικά σενάρια της «Λάµψης» και να γίνει πολιτι-
κός Φώσκολος. Μάλλον έχει πολύ µεγάλη ικανότητα να γράφει
σενάρια για το πολιτικό σκηνικό στη χώρα και τις τοποθετήσεις
των Υπουργών και τη στάση τους.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Πάντως ο Γαβράς αυτήν τη στιγµή
ψάχνει ηθοποιό να υποδυθεί τον Αλέξη Τσίπρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ωραία. Μπορείτε, λοιπόν, να ξε-
κινήσετε µία δεύτερη καριέρα ως πολιτικός Φώσκολος, κύριε
Σταµάτη.

Για να σοβαρευτούµε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νο-
µίζω ότι συµφωνούµε όλοι ότι η έξοδος από τα µνηµόνια είναι
µία πολιτική πράξη η οποία δεν είχε κανέναν δεσµευτικό χαρα-
κτήρα ηµεροµηνίας ούτε ήταν µια αυτονόητη τυπική διαδικασία.
Ήταν µία πολιτική πράξη που ήταν προϊόν συγκεκριµένων απο-
τελεσµάτων ενός πολιτικού σχεδιασµού, που αφορούσε στό-
χους, χρονοδιαγράµµατα και συγκεκριµένες προϋποθέσεις. 

Το 2015, λοιπόν, µετά την ψήφιση του τρίτου προγράµµατος
και τον πολιτικό συµβιβασµό το καλοκαίρι του 2015, υπήρξε µια
πολιτική προσαρµογή του σχεδιασµού µας µε βάση τα νέα δε-
δοµένα και οδηγηθήκαµε σε εκλογές τον Σεπτέµβριο του 2015
µε πολύ συγκεκριµένο πλαίσιο: πρώτον, υλοποίηση των δεσµεύ-
σεων, δηµοσιονοµική αξιοπιστία, µεταρρυθµίσεις -και θετικές και
προβληµατικές ρυθµίσεις ίσως- που επιβλήθηκαν, ένα παράλ-
ληλο κοινωνικό πρόγραµµα, µια δίκαιη ανάπτυξη και µια πολιτική
για την εργασία.

Η διαπραγµάτευση του 2015 µάς έδωσε µία αύξηση του δη-
µοσιονοµικού χώρου. Να σας θυµίσω ότι τα πλεονάσµατα της
δικής σας τετραετίας ήταν 16,2% του ΑΕΠ, 3%, 4,5%, 4,5%, 4,2%
και φέραµε πλεονάσµατα από το 16,2% στα 5,5% του ΑΕΠ, 20
δισεκατοµµύρια ευρώ δηλαδή λιγότερα, µία µείωση πλεονασµά-
των 11% του ΑΕΠ από 29,2 δισεκατοµµύρια ευρώ σε µόλις 9,3
δισεκατοµµύρια ευρώ, ένας µεγάλος δηµοσιονοµικός χώρος,
που µπορούσε να στοχευθεί απόλυτα στην ανάπτυξη και στην
κοινωνική πολιτική. 

Επίσης, η διαπραγµάτευση του 2015 έφερε τη µέση περίοδο
ωρίµανσης στις υποχρεώσεις των δανείων από τα 17 χρόνια στα
32,5 χρόνια µε επιτόκια 1% αντί για 4% και υπήρξε µία µίνι ελά-
φρυνση του χρέους κοντά στα 40 δισεκατοµµύρια ευρώ σύµ-
φωνα και µε τη µελέτη του Hugo Dixon. 

Το πολιτικό αποτέλεσµα, λοιπόν, αυτής της διαπραγµάτευσης
και αυτής της δυναµικής και των όρων της ειδικής βαρύτητας
του δηµοψηφίσµατος είναι ακριβώς η επιτυχία του αποτελέσµα-
τος της διαπραγµάτευσης του 2015. Ήρθε το 2016 µε κλεισίµατα
αξιολογήσεων, το 2017 επίσης µε κλεισίµατα αξιολογήσεων, που
οδήγησαν και στην έξοδο από τη διαδικασία του υπερβολικού
ελλείµµατος και φτάσαµε στο 2018 µε το κλείσιµο όλων των αξιο-
λογήσεων -προς µεγάλη σας απογοήτευση-, µε αναδιάρθρωση
χρέους, µεσοπρόθεσµη βιωσιµότητα του χρέους, µε την έξοδο
από τα µνηµόνια, µε 15% κόφτη στις δανειακές δαπάνες της
χώρας, µε ρήτρα ανάπτυξης, µε ένα µαξιλάρι ασφαλείας και ρευ-
στότητας 24 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µε ανάκαµψη της οικονο-
µίας, µε σταθερά χαρακτηριστικά αρκετών τριµήνων πλέον, µε
αυξηµένους βαθµούς ελευθερίας στο µείγµα πολιτικής που µπο-
ρούµε να εφαρµόζουµε και µε µία κοινωνική απόδοση στη δηµο-
σιονοµική υπεραπόδοση των πλεονασµάτων.

Εσείς απ’ όλα αυτά τα πολιτικά και τα οικονοµικά µεγέθη της
κατάστασης τι ακριβώς είδατε; Τέσσερα σενάρια, τέσσερις κα-
τηγορίες και τέσσερις ενστάσεις. Η πρώτη είναι αυτή που είπε
και ο κ. Μητσοτάκης και αρκετοί άλλοι συνάδελφοί σας, ότι εί-

µαστε η χειρότερη κυβέρνηση όλων των εποχών. Και τολµάτε να
το πείτε εσείς, οι οποίοι φέρατε µία χώρα σε οικονοµικά µεγέθη
χρεοκοπίας και εµπόλεµης κατάστασης. Η κατά 25% µείωση του
ΑΕΠ, τα νούµερα της ανεργίας και χίλια δυο άλλα, αυτό µαρτυ-
ρούν. Και αν δεν συµφωνείτε σε αυτό, να σας θυµίσω ορισµένα
στοιχεία, που θα τα πω και παρακάτω. Βλέπετε τα στοιχεία στη
µείωση του ΑΕΠ, στην ανεργία, στη φτώχεια, στη µετανάστευση
των νέων, στην ανέχεια, στην κοινωνική συνοχή και παρ’ όλα
αυτά έχετε την αλαζονεία και το θράσος να µιλάτε για «τη χειρό-
τερη κυβέρνηση όλων των εποχών». Προφανώς δεν σας βγήκε
το αφήγηµα. Αντί για τον κόφτη µισθών ήρθε ο κόφτης του χρέ-
ους, αντί να µην κλείσει η αξιολόγηση, έκλεισαν όλες οι αξιολο-
γήσεις, αντί για πιστοληπτική γραµµή στήριξης µε νέα µέτρα,
υπήρξε µία καθαρή έξοδος από τα µνηµόνια, αντί για εκλογές
κάθε βδοµάδα, διανύουµε τον τελευταίο χρόνο της κυβερνητικής
µας θητείας, αντί για µέτρα χωρίς αντίµετρα, ήρθαν αντίµετρα,
µε την κατάργηση των µέτρων και µάλιστα µέτρων ενταγµένων
στο µεσοπρόθεσµο πλαίσιο 2019 – 2022 και αυτό δείχνει και τη
δυναµική αυτής της εξόδου, ότι υπάρχει η δυνατότητα µε τα οι-
κονοµικά µεγέθη που έφερε η οικονοµία να έρχεσαι µε πολιτικές
πράξεις στη Βουλή και να «ξε-νοµοθετείς» µέτρα, τα οποία ήταν
ενταγµένα σε µεσοπρόθεσµο πλαίσιο. Αντί για τέταρτο µνηµόνιο,
φέραµε ένα µνηµόνιο µε την κοινωνία, αναγνωρίζοντας το πολι-
τικό µας χρέος απέναντι στην κοινωνία και στον ελληνικό λαό. 

Δεύτερο επιχείρηµα, µε τη «χειρότερη κυβέρνηση όλων των
εποχών»: Τι κάνατε; Μετά από τρία, τέσσερα χρόνια γυρίσατε
στο 2014. Αυτό είχε πει και ο κ. Μηταράκης νοµίζω στην επιτροπή
της Βουλής. Να σας θυµίσω τι έγινε το 2014: έκθεση του ΔΝΤ
και του Eurogroup τον Μάιο του 2014, το αρχικό πρόγραµµα -το
διαβάζω αυτολεξεί- προέβλεπε δεκαέξι τριµηνιαίες αξιολογή-
σεις, από τις οποίες µόνον πέντε ολοκληρώθηκαν και αυτές µε
σηµαντικές καθυστερήσεις από τον Μάρτιο του 2012 έως τον
Ιούνιο του 2014. Οι στόχοι ήταν δεκατέσσερις φορές κάτω από
τις προβλέψεις. Το κενό µάλιστα µεταξύ του 0,4% πρωτογενούς
πλεονάσµατος, που πέτυχε η Κυβέρνηση, σε σχέση µε το 1,5%
που είχε τεθεί έφεραν απαιτήσεις για 2 δισεκατοµµύρια ευρώ
νέα µέτρα, διότι δηµιουργήθηκε ένα δηµοσιονοµικό κενό της
τάξης του 1,1% του ΑΕΠ. Επίσης, οι θεσµοί ζητούσαν περίπου 3
δισεκατοµµύρια ευρώ µέτρα ακόµα, ώστε να πιαστεί ο στόχος
του 2015 που να σας θυµίσω ότι ήταν 3% του πρωτογενούς πλε-
ονάσµατος, εποµένως 5 δισεκατοµµύρια µέτρα και αν υπολογί-
σουµε και τις προβλέψεις και τις διαφορετικές εκτιµήσεις του
ΔΝΤ, που ζήταγε άλλα 4 δισεκατοµµύρια µέτρα, ο λογαριασµός
πάει στα 9 δισεκατοµµύρια. Επίσης, στο µεσοπρόθεσµο πλαίσιο
δηµοσιονοµικής στρατηγικής 2012 - 2015 ο ν.3985/2011 είναι ξε-
κάθαρος: Το πολιτικό µείγµα της Κυβέρνησης στοχεύει από το
2014 και µετά στη δηµιουργία πρωτογενών πλεονασµάτων της
τάξης άνω του 6% του ΑΕΠ. 

Τρίτο επιχείρηµα: Το είπε ο κ. Σταϊκούρας: Και τι κάνατε; Σε
ενισχυµένη εποπτεία µας βάλατε. Τέσσερις αξιολογήσεις αντί για
δύο. Τέσσερις τριµηνιαίες τον χρόνο αντί για δύο εξαµηνιαίες
τον χρόνο. Έχει απόλυτο δίκιο. Για ποιον λόγο έγινε αυτό; Πα-
ραλάβαµε προφανώς µία οικονοµία και µία κοινωνία µε ένα υπέ-
ρογκο χρέος, µε ένα υπερβολικά υπέρογκο χρέος, µία
παγκόσµια πρωτιά λόγου χρέος προς ΑΕΠ 180%. 

Και µας κατηγορείτε γι’ αυτήν την ενισχυµένη εποπτεία, όταν
οι άλλες χώρες που βγήκαν από τα µνηµόνια και µας τις δείχνετε
ως παράδειγµα µε το δάχτυλο, όπως η Πορτογαλία βγήκε µε
130% από τα µνηµόνια, η Κύπρος µε 100% και ο µέσος όρος του
λόγου χρέος προς ΑΕΠ στην Ευρώπη είναι 83%. 

Έχετε λοιπόν αυτήν τη µεγάλη πολιτική αναισθησία και ανευ-
θυνότητα και αυτό το πολιτικό θράσος να µας κατηγορείτε γιατί
η χώρα βγήκε µε ενισχυµένη εποπτεία και όχι µε το καθεστώς
εποπτείας που βγήκαν και οι άλλες χώρες.

Ας έρθουµε στον προϋπολογισµό του 2019. Είναι ένας προ-
ϋπολογισµός επεκτατικός και µη περιοριστικός δηµοσιονοµικά,
χωρίς νέα υφεσιακά µέτρα λιτότητας, µε αλλαγή του δηµοσιο-
νοµικού µείγµατος, µε µέτρα 1% του ΑΕΠ, µε κοινωνικό µέρισµα,
µε µέτρα µόνιµου χαρακτήρα και στοχευµένα στην ενίσχυση της
ανάπτυξης, της εργασίας, της ιδιωτικής κατανάλωσης, της κοι-
νωνικής στήριξης, της νησιωτικότητας µε την εφαρµογή του µε-
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ταφορικού εισοδήµατος σε όλα τα νησιά από 1 Ιανουαρίου 2019,
σε µία ισόρροπη και δίκαιη ανάπτυξη. Και παρ’ όλα αυτά εσείς
αρνείστε ότι υπήρξε έξοδος από τα µνηµόνια. 

Θέλω να σας θυµίσω τα επίσηµα νούµερα του Υπουργείου Οι-
κονοµικών από τους απολογισµούς του 2009, του 2010, του
2011, του 2012. Ο απολογισµός του 2009 κατέγραφε πρωτογε-
νές έλλειµµα 20 δισεκατοµµύρια ευρώ, του 2010 8 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ, του 2011 12 δισεκατοµµύρια ευρώ, του 2012 4
δισεκατοµµύρια ευρώ, του 2013 5,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, του
2014 ένα µικρό πλεόνασµα 600 εκατοµµυρίων. Όσον αφορά τις
καταθέσεις, το 2010 209 δισεκατοµµύρια ευρώ, το 2014 133 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, 76 δισεκατοµµύρια λιγότερα. Η ανεργία το
πρώτο τρίµηνο του 2014 27,3%. Σήµερα η ανεργία είναι 18,6%,
εννιά µονάδες σχεδόν κάτω. 

Και θέλετε να µας πείτε τώρα ότι το 2014, µε αυτά τα στοιχεία
που ανέφερα, απογειωνόταν η οικονοµία, success story, βγαί-
νατε από τα µνηµόνια και ήρθαµε εµείς, µε αυτά τα στοιχεία, µε
υλοποίηση των δηµοσιονοµικών στόχων, µε υπεραπόδοση πλε-
ονασµάτων, µε ανάπτυξη, µε ισχυρή µείωση της ανεργίας,  αλλά
δεν πετύχαµε καθαρή έξοδο από τα µνηµόνια και συνεχίζουµε
ακόµα την ίδια µνηµονιακή πολιτική. Αν θεωρείτε ότι αυτό είναι
µία διαδικασία που µπορείτε να την υπερασπιστείτε στην κοινω-
νία µπορείτε να την υπερασπιστείτε όσο θέλετε. Εγώ θέλω να θυ-
µίσω ότι µόνο η κατάργηση του µέτρου της προσωπικής
διαφοράς, µόνο αυτή η «ξε-νοµοθέτηση» θα διατηρήσει 10 δισε-
κατοµµύρια ευρώ πόρους στο ελληνικό νοικοκυριό από τις κύ-
ριες συντάξεις και 1 δισεκατοµµύριο από τις επικουρικές. 

Συνολικά την τετραετία 2019 - 2022 θα συγκρατηθούν 11 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ στο ελληνικό νοικοκυριό, που είναι πόροι
στοχευµένοι απόλυτα στην ιδιωτική κατανάλωση και θα δώσουν
µία ισχυρή αύξηση του όγκου του ΑΕΠ. 

Φέραµε, λοιπόν, µία οικονοµία µε πραγµατικά δηµοσιονοµικά
περιθώρια ανάκαµψης. Θα αναφερθώ στο τέταρτο επιχείρηµά
σας για να κλείσω αυτή την «απολογία» των τεσσάρων σηµείων. 

Προεκλογικές παροχές. Λέτε ότι κάνουµε προεκλογικές παρο-
χές. «Εκλογές έρχονται και θα δώσετε προεκλογικά καθρεφτάκια
στους ιθαγενείς». Τρία χρόνια τώρα φέρνουµε σταθερά ένα κοι-
νωνικό µέρισµα στο τέλος της χρονιάς, αφού δούµε τι αποδίδει
η ελληνική οικονοµία. Όποιο περιθώριο υπάρχει εκτός των δη-
µοσιονοµικών στόχων, το αποδίδουµε µε συγκεκριµένους όρους
κοινωνικής απόδοσης-ανταπόδοσης στην κοινωνία. Μάλιστα,
φέτος όχι µόνο µε πολιτική επιδοµάτων, αλλά µε ισχυρά µόνιµα
µέτρα που θα παραµείνουν στην οικονοµία εσαεί. 

Μας κατηγορείτε εσείς για παραχολογία, προεκλογικά µέτρα
και προεκλογικά καθρεφτάκια, όταν τον Μάρτιο του 2014 φέρατε
ένα κοινωνικό µέρισµα –ο θεός να το κάνει- 450 εκατοµµύρια
ευρώ. Δεν ξέρω τι είδατε. Μόλις ξηµέρωσε το 2014, λίγο µετά
τις γιορτές και τις Απόκριες, καταλάβατε ότι σας έπιασε µία έν-
τονη κοινωνική ευαισθησία και είπατε «έχουµε λεφτά, περίπου
µισό δισεκατοµµύριο, να τα µοιράσουµε στην κοινωνία, γιατί υπο-
φέρει». Αυτό δύο µήνες πριν από τις Ευρωεκλογές. 

Και φτάνουµε στο τέλος της χρονιάς για να δούµε πόσο υπεύ-
θυνοι είστε και βρίσκεστε πέντε φορές κάτω από τον δηµοσιο-
νοµικό στόχο. Εκτροχιάστηκε τελείως το πρόγραµµα. Τα λέω για
να ξέρουµε ποιος µιλάει για παροχές και για προεκλογικές υπο-
σχέσεις ή όχι.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ξεκάθαρα ότι από
εδώ και πέρα, βγαίνοντας από τα µνηµόνια σε ένα ξεκάθαρο πο-
λιτικό τοπίο, θα υπάρξουν δύο διακριτά πολιτικά σχέδια, το σχέ-
διο της Νέας Δηµοκρατίας, το ασφαλιστικό Πινοσέτ, η
επιστροφή -που το λέτε µε µεγάλο θράσος και υπερηφάνεια ότι
εµείς θα γυρίσουµε στις εποχές των µνηµονίων- στο µέλλον. 

Λέτε «θα κρατήσουµε τη µνηµονιακή υποχρέωση του 2011,
2012 και 2013 για πέντε αποχωρήσεις προς µία πρόσληψη» και
καλά θα κάνετε, γιατί αυτός είναι ο πολιτικός σας σχεδιασµός,
υποστελεχωµένες δηµόσιες υπηρεσίες, υποστελεχωµένη υγεία,
υποστελεχωµένη παιδεία, ιδιωτικοποίηση της υγείας, ιδιωτικο-
ποίηση της παιδείας, ιδιωτικοποίηση κοινωνικών παροχών, γιατί
αυτός είναι ο συνολικός πολιτικός σας σχεδιασµός, µε επιδόµατα
ταυτόχρονα ενταγµένα µέσα στο κοινωνικό επίδοµα αλληλεγ-
γύης, κοινωνικά επιδόµατα, µε µία ισχνή ένταξη για να αντιµετω-

πίζονται µόνο φαινόµενα ακραίας φτώχειας.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ερχόµαστε, λοιπόν, εµείς µε ένα άλλο πολιτικό σχέδιο για την

υλοποίηση των δεσµεύσεων του κυβερνητικού µας προγράµµα-
τος από τον Σεπτέµβριο του 2015, µε το ξήλωµα του πουλόβερ
της λιτότητας, της ύφεσης και της φτωχοποίησης της κοινωνίας,
µε πολιτικές για τη δίκαιη ανάπτυξη, µε πολιτικές για την εργα-
σία, µε επιδότηση της εργασίας, µε µέτρα για την ανεργία, µε
ισχυρή κοινωνική πολιτική, µε δικαιοσύνη και όχι πολιτική ατιµω-
ρησία. 

Εδώ θέλετε δεν θέλετε θα είναι το πεδίο της αντιπαράθεσης
το επόµενο χρονικό διάστηµα. Εδώ θα κριθούν τα λόγια και οι
πράξεις του καθενός, όχι η µπάλα στην εξέδρα. Κάθε φορά που
θα υπάρχει ένα καθαρό πολιτικό πεδίο µε συγκεκριµένα οικονο-
µικά µεγέθη και συγκεκριµένη κοινωνική απόδοση, η µονταζιέρα,
οι πρωινοί «Αυτιάδες» και οι «Πρωτοσάλτες» στα κανάλια, θα
βγαίνει η µονταζιέρα του Μαδούρο, θα θυµάστε Μαδούρο, ανο-
µία, πανεπιστηµιακό άσυλο, «Καρανίκες», θα θυµάστε ξεπού-
ληµα, υστερίες του κ. Γεωργιάδη. 

Το χειρότερο, το αποκορύφωµα όλης αυτής της τραγωδίας
είναι η τοποθέτηση του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης απ’ αυτό το Βήµα χθες-προχθές, που µίλησε για ξεπούληµα
της Μακεδονίας µε αντάλλαγµα τις συντάξεις. Μάλιστα, αυτό το
πολιτικό προϊόν αυτής της προδοσίας έρχεσθε να το ψηφίσετε
εσείς οι ίδιοι.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας πως επειδή φέρατε τη
χώρα σε τέτοια µεγέθη εµπόλεµης κατάστασης και χρεοκοπίας,
δεν θέλουµε άλλο να µας σώσετε. Σας παρακαλούµε πολύ, µην
µας σώσετε άλλο! Όσο σώσατε, σώσατε! Σας είµαστε ευγνώµο-
νες! Κρατηθείτε εκεί που είστε. 

Εµείς δίνουµε τις δικές µας εξετάσεις βγάζοντας τη χώρα από
τα µνηµόνια, χτίζουµε κοινωνικό κράτος µε µία σταθερή οικονο-
µική ανάκαµψη που πρέπει να βλέπει -και βλέπει- όλη την κοινω-
νία και όχι τους λίγους. Γυρνάµε πλάτη στο βαρύ παρελθόν της
οκταετίας που πέρασε. Κοιτάµε µπροστά αφήνοντάς σας µόνους
στην πολιτική σας µελαγχολία και την πολιτική απαξίωση. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Προχωρούµε στον
κατάλογο των οµιλητών.

Πρώτος έχει τον λόγο ο κ. Μπαλαούρας για επτά λεπτά.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Θα σας παρακαλέσω να µου επιτρέψετε να ξεφύγω λίγο από

τον Προϋπολογισµό, ακολουθώντας δυστυχώς τους συναδέλ-
φους µου και όχι µόνο, και τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης. Θα µιλήσω για το θέµα που τέθηκε προχθές µε την
οµιλία του Πρωθυπουργού.

Εδώ υπάρχουν άνθρωποι που έχουν και γνώση της ιστορίας
και ιδιαίτερα της κοινοβουλευτικής ιστορίας. Ούτε στις µεγάλες
συγκρούσεις Κωνσταντίνου Καραµανλή - Ανδρέα Παπανδρέου,
ποτέ δεν είχαν ειπωθεί τέτοια πράγµατα. 

Έχει κανείς δίκιο να ισχυριστεί ότι σ’ αυτή τη Βουλή –το Μέ-
γαρο εννοώ- υπήρξαν τέτοιες περιπτώσεις, όταν ήταν στην εµ-
φυλιοπολεµική περίοδο, κύριε Σταµάτη. Τότε πραγµατικά
υπήρχαν φωνές που έλεγαν ότι είναι άλλη η Αριστερά, δηλαδή
ήταν προδότες, συνεργάτες ξένων δυνάµεων και ό,τι θέλει άλλο
κανείς. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Αυτά που είπε ο κ. Τσίπρας;
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ποια είπε ο κ. Τσί-

πρας; Δεν είπε τίποτε από αυτά που είπατε. Διαβάσατε κάτι ου-
σιαστικά ασήµαντο, όπως το κατάλαβα εγώ. 

Σας θυµίζω, κύριε Σταµάτη, ότι τότε υπήρχε και ο Κωνσταντί-
νος Μητσοτάκης στη Βουλή, στην εµφυλιοπολεµική περίοδο.
Ήταν από τους πιο νουνεχείς. Αν τρέξετε και διαβάσετε τα Πρα-
κτικά, θα δείτε τι είχε γραφτεί εκείνη την εποχή. Εγώ ντρέποµαι
και λυπάµαι. Σας συµπονώ, όµως, για την κατάντια στην οποία
βρίσκεστε.

Απευθύνοµαι κυρίως στους φιλελεύθερους της Νέας Δηµο-
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κρατίας, τους οποίους αναφέρω, τον κ. Δένδια, τον κ. Σταϊκούρα
που βλέπω µπροστά µου, τον κ. Τζαβάρα, µε τον οποίο είµαστε
συντοπίτες. Τους προκαλώ. Τι έχουν να πουν γι’ αυτό το πράγµα; 

Ένα τελευταίο, µια και είδα τον συνάδελφο του ΚΙΝΑΛ. Χθες
ο κ. Τσακαλώτος προκάλεσε τον κ. Σκανδαλίδη, ο οποίος έκανε
µία «ισορροπίστικη» -ας την πω έτσι στην καλύτερη εκδοχή- το-
ποθέτηση λέγοντας «τι κατάντια είναι αυτή για το Κοινοβούλιο,
ο ένας και ο άλλος». Ο ένας είναι ο Τσίπρας. 

Τι είπε ο Τσίπρας; Μίλησε για τον Προϋπολογισµό, για τα µε-
γάλα ζητήµατα της ελληνικής οικονοµίας και ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης επιτέθηκε, κύριε Σταµάτη. Και λυ-
πάµαι πάρα πολύ γιατί τον δικαιολογήσατε, καλύτερα να µην µι-
λούσατε…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Είναι γραµµένα!
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ο κ. Μητσοτάκης αν-

τέγραψε τη Χρυσή Αυγή. Εδώ µέσα και έξω από εδώ, η Χρυσή
Αυγή έχει αυτή τη γραµµή, ότι ο Τσίπρας και η Κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ πούλησε το Μακεδονικό για να πάρει τις συντάξεις! Πρέ-
πει να ντρεπόµαστε λιγάκι!

Πάµε τώρα στο δεύτερο εκτός προϋπολογισµού θέµα. Προχ-
θές ο κύριος Πρωθυπουργός µίλησε για τα fake news και µάλι-
στα ανέφερε το δικό µου παράδειγµα. Εγώ δεν θα ασχοληθώ
παραπάνω µε αυτό, αλλά θέλω να τονίσω ότι υπάρχουν εδώ Βου-
λευτές –δεν θέλω να τους κατονοµάσω-, οι οποίοι αµέσως µετά
το επαίσχυντο δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΤΑ ΝΕΑ» εναντίον
µου, πήραν καταδικαστική θέση.

Και δεν είναι µόνο αυτό. Απορώ πώς η νεολαία της Νέας Δη-
µοκρατίας έβγαλε ανακοίνωση εναντίον µου. Γιατί; Αναρωτιέται
κανείς; Ορισµένοι, όπως ο Τριαντάφυλλος Μηταφίδης, ο Νίκος
Μανιός, έχουµε µία ιστορία. Αυτή βγαίνουν να την υπονοµεύ-
σουν, να την αµαυρώσουν, να υπονοµεύσουν το ηθικό παρά-
δειγµα αυτών των ανθρώπων. Το κάνουν συνεχώς. Έχει γίνει δύο
φορές και µάλιστα συντονισµένα. 

Μπαίνω τώρα στο θέµα που κουβεντιάζουµε, κύριε Πρόεδρε.
Η Νέα Δηµοκρατία νόµισε ότι θα φοβίσει την κοινωνία. Θυµάστε
τι έλεγε για τον κόφτη. «Θα έρθει ο κόφτης, θα χάσετε εκείνο,
θα χάσετε το άλλο»! Δεν ήρθε ο κόφτης. Μιλούσε για την κατάρ-
ρευση και της πρώτης και της δεύτερης αξιολόγησης. Έλεγαν
ουσιαστικά «Βάστα, Σόιµπλε». 

Κύριε Σταµάτη, το θυµάστε το παλιό «Βάστα, Ρόµελ» που έλε-
γαν οι µαυραγορίτες; Εγώ δεν λέω εσάς µαυραγορίτες, προς
θεού! Λέγατε όµως «Βάστα, Σόιµπλε», ότι υπάρχει τέταρτο µνη-
µόνιο. Εσείς οι Βουλευτές, τα στελέχη, ακόµα και ο Αρχηγός σας
δεν λένε ότι δεν υπάρχει τέταρτο µνηµόνιο. Κάποια στιγµή θα
πείτε κάποια πράγµατα που µπορούµε να συζητήσουµε; 

Πώς ξεκινάτε και µιλάτε για τέταρτο µνηµόνιο, όταν βλέπετε
όλες τις κινήσεις; Πώς θα υπήρχε τέταρτο µνηµόνιο από τη
στιγµή που υπάρχει αυτή η πορεία; Να κάνουµε σχολιασµό πάνω
στην πορεία; Να τον κάνουµε. Υπάρχει µια πορεία εκτός µνηµο-
νίου; Σαφώς υπάρχει. Εντός πλαισίου όπως έχουν και άλλα
κράτη; Ναι, βεβαίως. 

Για τις συντάξεις τρέχατε στο Βερολίνο, στις Βρυξέλλες κ.λπ.,
αλλά θα το αφήσω αυτό το θέµα. 

Εγώ θα πω τη γραµµή σας. Ο κ. Μητσοτάκης ένα µήνα µετά
την εκλογή του σαν Αρχηγού της Νέας Δηµοκρατίας έδωσε µία
συνέντευξη στην κ. Κοσιώνη. Τον ρώτησε η κ. Κοσιώνη: «Κύριε
Πρόεδρε, λέτε ναι στη µείωση των επικουρικών, σε µείωση των
συντάξεων». Και αυτός απαντά. Προσέξτε τι απαντά, κύριε Στα-
µάτη, επειδή σας αρέσει να φέρνετε Πρακτικά: «Δεν το έκρυψα.
Γι’ αυτό σας λέω ότι εγώ µιλάω τη γλώσσα της αλήθειας. Και
θέλω αύριο να πράττω και το έργο της αλήθειας. Εύκολες λύσεις
δεν υπάρχουν». Το είπε ο Αρχηγός σας, ο οποίος µας κάνει κα-
ταγγελία ότι πουλήσαµε το Μακεδονικό για να πάρουµε συντά-
ξεις! Ο ίδιος ηγείται στην περικοπή των συντάξεων!

Πάµε τώρα στο τι φέρνει ο προϋπολογισµός. Είπαν πολλοί συ-
νάδελφοι και εισηγητές ότι είναι επεκτατικός. Ανοίγει τον δρόµο
της ανάπτυξης. Ενισχύει τον δείκτη κοινωνικής προστασίας, δα-
πανάει –και θα καταθέσω σχετικό έγγραφο για τα Πρακτικά- τις
κοινωνικές παροχές, το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Μι-
λάτε, µιλάτε. Μα, πώς µιλάτε για το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων, όταν έχουµε στο πρόγραµµα 6.700.000.000 για να

υλοποιήσουµε το πρόγραµµα αυτό; 
Και θέλω να σας θυµίσω, κύριοι συνάδελφοι, ότι εδώ υπάρχει

ένας πίνακας, τον οποίο επίσης θα καταθέσω στα Πρακτικά,
κύριε Σταϊκούρα. Είναι το µεγαλύτερο ποσό από το 2009, πριν
την κρίση. Θα σας διαβάσω τα νούµερα. Είναι 9.588 εκατοµµύρια
ευρώ, έτσι; Πάµε στο 2010 και βλέπουµε τα νούµερα που υπάρ-
χουν και είναι τα µεγαλύτερα νούµερα που υπάρχουν από το
2009. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Το 2018 λέτε. 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Πόσο είναι µέχρι τώρα; 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Σας είπα, κύριε Σταϊ-

κούρα, ότι το ίδιο νούµερο είναι το 2018 και το 2019. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Σταϊκούρα, σας

παρακαλώ. Είχατε τον λόγο για είκοσι λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Είναι 1,5 δισεκατοµύριο κάτω. 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Η απορρόφηση; Μην

τα µπερδεύουµε, όµως, γιατί το κάνετε αυτό. Μιλάτε για προβλέ-
ψεις…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Όχι πρόβλεψη. Εκτέλεση. 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Μιλάτε για προβλέ-

ψεις, κύριε Σταϊκούρα, και το αποτέλεσµα…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Αυτό λέτε κι εσείς. 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Αυτό κάνατε και χθες

στην οµιλία σας. Χθες λέγατε «εµείς κάναµε αυτό». Δεν κάνατε
αυτό. Ήταν προβλέψεις ότι θα κάνετε αυτό. Προβλέπατε ανά-
πτυξη 4% και πηγαίναµε σε ύφεση 9%. Αυτή ήταν η πραγµατικό-
τητα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Εσείς κάνετε πρόβλεψη για το 2019.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-

εδρε. Με συγχωρείτε πάρα πολύ. Θέλω απλώς να πω πού οφεί-
λεται….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το καλύτερο παρά-
δειγµα. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Να σταµατήσει αυτό
το παραµύθι της υπερφορολόγησης. 

Είναι, πρώτον, η µείωση της ανεργίας. Όταν µειώνεται η ανερ-
γία, πληρώνουµε εισφορές, γίνεται µεγαλύτερη κατανάλωση.
Απλά πράγµατα. Δεύτερον, οι χαµηλές προβλέψεις των θεσµών
για τα µη παραµετρικά µέτρα. Ποια είναι τα παραµετρικά µέτρα;
Είναι ότι πήραµε πολλά πράγµατα από τη φορολογία. Δύο πα-
ραδείγµατα: Αυξήθηκαν τα έσοδα της φορολογίας κατά 2,23%,
δηλαδή 624 εκατοµµύρια. Πού οφείλεται αυτό; Οφείλεται πρώ-
τον στο VDI, δηλαδή στην αποκάλυψη εισοδηµάτων και δεύτερον
στη µεγάλη εισπραξιµότητα από τον ΦΠΑ κατά 5,2%, δηλαδή 780
εκατοµµύρια. 

Και θέλω να σας πω, κύριε Σταµάτη, ότι η κατσίκα δεν µασάει
πια ταραµά. Ούτε ταραµά µασάει ούτε τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Μπαλαούρα,
βάλτε µία τελεία, σας παρακαλώ πολύ. Είστε ο πρώτος και ακο-
λουθούν άλλοι εκατόν ενενήντα εννέα. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Μισό λεπτό, κύριε
Πρόεδρε. 

Θέλω να πω και να ισχυριστώ ότι εσείς καταστρέψατε την κτη-
νοτροφία, δηλαδή τις κατσίκες, τα πρόβατα και τις αγελάδες
αυτή τη δεκαετία που µας πέρασε. Εσείς την καταστρέψατε κυ-
ριολεκτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μετά τις κατσίκες,
πάνε και οι αγελάδες. Να τελειώνουµε. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Μία φράση µόνο,
κύριε Πρόεδρε. Με κόψατε τρεις φορές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όλο το ζωικό βασί-
λειο εδώ πέρα σήµερα. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ο Αρχηγός σας είπε
στην οµιλία του ότι ο Τσίπρας µετράει τις µέρες που θα είναι
ακόµα Πρωθυπουργός. Είπε ότι είναι χίλιες τετρακόσιες δεκαεπτά
ηµέρες. Εγώ δεν τις έχω µετρήσει. Τον πιστεύω. Το µόνο πράγµα
που πιστεύω είναι αυτό που είπε. Έχω την εντύπωση ότι κάθεται
συνεχώς και µαδάει τη µαργαρίτα. Θα έχει καταστρέψει τόνους
µαργαρίτες για να δει αν πέφτει ο Τσίπρας. Από την αρχή που
βγήκε Πρωθυπουργός έθεσε θέµα εκλογών. Χίλιες φορές. Και
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είναι case study στο Πανεπιστήµιο του Όσλο πώς ένας Αρχηγός
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης λέει συνεχώς, χίλιες φορές, χίλιες
τετρακόσιες ηµέρες και ζητάει εκλογές. Πάνε οι µαργαρίτες!

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεράσιµος Μπαλαούρας κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τέλειωσε η µαργα-

ρίτα, πάει!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, δεκαεννέα µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός
συνοδός από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Μαλίων Ηρακλείου Κρήτης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα τον τελευταίο

προϋπολογισµό της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Ο απολογισµός
αυτής της Κυβέρνησης είναι θλιβερός. Συνδέεται µε τη δέ-
σµευση της χώρας σε υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα µέχρι το
2060, µε ένα αχρείαστο µνηµόνιο, µε φόρους χωρίς τέλος και
χωρίς λογική και µέτρα ύψους 9,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός είπε πριν από λίγες ηµέρες, ότι κα-
τοικούµε στα λόγια µας. Αν αυτό ισχύει, τότε αυτή η Κυβέρνηση
κατοικεί και διαβιεί µέσα στο ψέµα. Γιατί ό,τι είπε και ό,τι λέει και
ό,τι υποσχέθηκε στους Έλληνες πολίτες ήταν και είναι ψέµατα.
Στο εγχώριο ακροατήριο κάποιοι συνάδελφοι επαίρονται για τα
πρωτογενή πλεονάσµατα που δεν στηρίζονται στην ανάπτυξη,
αλλά στην υπερφορολόγηση. Προφανώς δεν άκουσαν προχθές
τον κ. Τσακαλώτο, ο οποίος από τη Νέα Υόρκη δήλωσε ότι δεν
αποτελεί σπουδαία στρατηγική το υπερπλεόνασµα. 

Ο προϋπολογισµός που κατέθεσε η Κυβέρνηση δεν είναι ο
πρώτος µεταµνηµονιακός προϋπολογισµός. Ο πρώτος µεταµνη-
µονιακός προϋπολογισµός θα ήταν αυτός που θα είχε κατατεθεί
το 2015, αν δεν µεσολαβούσε ο κ. Τσίπρας και η καταστροφική
διαπραγµάτευση του πρώτου εξαµήνου του 2015, που οδήγησε
σε ένα αχρείαστο µνηµόνιο που η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ το
µετατρέπει σε µνηµόνιο διαρκείας µε πρωτογενή πλεονάσµατα
3,5% µέχρι το 2022 και 2,2% έως το 2060 και τη δηµόσια περιου-
σία στα χέρια των δανειστών για ενενήντα εννιά χρόνια. Η Κυ-
βέρνηση επέβαλε είκοσι εννέα νέους φόρους και τώρα επιχειρεί
να αναστρέψει το δυσµενές για την ίδια κλίµα, δίνοντας πίσω ψί-
χουλα µπροστά σε αυτά που πήρε από κάθε πολίτη. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τη λίστα µε τους είκοσι εννέα φόρους
που επέβαλε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Τους κατέθεσε χθες
ο Πρόεδρός µας, ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης και ο εισηγητής
µας, ο κ. Χρήστος Σταϊκούρας. Τους καταθέτω και εγώ. Και θα
συνεχίσουµε να τους αναφέρουµε µέχρι να σταµατήσετε να λέτε
ψέµατα ότι δήθεν δεν επιβάλατε φόρους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα λίστα, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ένα πρώτο αποκαλυπτικό παράδειγµα είναι αυτό µε τον
ΕΝΦΙΑ, αυτόν που θα καταργούσατε, αλλά τελικά τον αυξήσατε
µε τη µείωση του αφορολόγητου ορίου και τον υπερδιπλασιασµό
των φορολογικών συντελεστών στον συµπληρωµατικό φόρο. 

Έρχεστε τώρα και µιλάτε για µείωση του ΕΝΦΙΑ. Μόνο που η
µείωση αυτή δεν αφορά όλους τους Έλληνες. Αποκλείετε τη µε-
σαία τάξη από αυτή τη µείωση. Ουσιαστικά, το δηµοσιονοµικό
κόστος αυτού του µέτρου ελάφρυνσης είναι µόλις 262 εκατοµ-
µύρια ευρώ και αποτυπώνεται στον προϋπολογισµό που προβλέ-
πει µείωση στους φόρους περιουσίας από τα 3,063
δισεκατοµµύρια ευρώ φέτος στα 2,801 δισεκατοµµύρια ευρώ το
2019. Αυτό σηµαίνει ότι η µείωση που θα δουν κάποιοι -και όχι

όλοι- στον ΕΝΦΙΑ θα είναι ελάχιστη. Η Νέα Δηµοκρατία θα προ-
χωρήσει σε µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 30% που θα ισχύει οριζόντια
για όλους τους Έλληνες. 

Ένα δεύτερο αποκαλυπτικό παράδειγµα είναι η µείωση κατά
1% σε ετήσια βάση στον φορολογικό συντελεστή για τις επιχειρή-
σεις. Εσείς τον αυξήσατε από το 26% στο 29%. Και αισθάνεσθε
υπερήφανοι γι’ αυτό το 1%, τη στιγµή που έχετε στραγγαλίσει την
πραγµατική οικονοµία και τις επιχειρήσεις. Και µε την τροπολογία
που φέρατε πριν από λίγο καιρό στη Βουλή υπολογίζετε ότι ο φο-
ρολογικός συντελεστής για τις επιχειρήσεις θα είναι στο 26% το
2021. Δηλαδή µας λέτε ότι το 2021 θα φτάσουµε στον φορολογικό
συντελεστή 26% που ίσχυε το 2014. Συνεπώς, µιλάµε για επτά
χρόνια χαµένα. 

Η λύση και εδώ είναι µία. Είναι η πρόταση της Νέας Δηµοκρα-
τίας για µείωση του συντελεστή για τη φορολόγηση των επιχει-
ρήσεων στο 20%. Στον τελευταίο προϋπολογισµό που κατέθεσε
η Κυβέρνηση παραµένει πιστή στη λογική της υπερφορολόγη-
σης. Αν και στο Μεσοπρόθεσµο προβλέπονταν φορολογικά
έσοδα 50,1 δισεκατοµµύρια ευρώ, στον προϋπολογισµό τα
έσοδα από τους φόρους αυξάνονται στα 51,1 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Την ίδια στιγµή συρρικνώνεται το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων κατά 550 εκατοµµύρια ευρώ. 

Υπολογίζει η Κυβέρνηση ανάπτυξη της τάξης του 2,5% όταν
και πέρυσι είχε κάνει υπολογισµούς και αποδεδειγµένα δεν είχαν
αντιστοίχιση στην πραγµατικότητα. Να σας θυµίσω ότι είχατε
προβλέψει αύξηση επενδύσεων κατά 11,4%. Η αύξηση, όµως,
που καταγράφηκε, ήταν µόλις της τάξης του 0,8%. Το ίδιο ίσχυσε
και στις προβλέψεις για την αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης. 

Είναι δεδοµένο, επίσης, ότι στην Κυβέρνηση δεν λέτε απολύ-
τως τίποτα για τα στοιχεία της ΑΑΔΕ, που αποκαλύπτουν ότι τον
Σεπτέµβρη οι φορολογούµενοι άφησαν απλήρωτους φόρους
που αντιστοιχούν στον ΕΝΦΙΑ και τον φόρο εισοδήµατος συνο-
λικού ύψους 513 εκατοµµυρίων ευρώ. Μέσα σε ένα µήνα προ-
στέθηκαν πεντακόσιοι δέκα χιλιάδες πολίτες στη λίστα όσων
έχουν οφειλές προς την εφορία. Δεν αντιλαµβάνεστε ότι η φο-
ροδοτική δυνατότητα των πολιτών έχει εξαντληθεί; 

Η εικόνα 4,3 εκατοµµυρίων πολιτών που έχουν χρέη στην εφο-
ρία και που έχουν υποστεί ή κινδυνεύουν να υποστούν κατασχέ-
σεις και πλειστηριασµούς, είναι η εικόνα µιας χώρας που βγήκε
από τα µνηµόνια; Μόνο κατά την περίοδο διακυβέρνησης της
χώρας από τη Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ οι οφειλές των πολιτών
προς την εφορία αυξήθηκαν κατά 45% κι έχουν ξεπεράσει τα 103
δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ µαζί µε τις προσαυξήσεις φτάνουν τα
182 δισεκατοµµύρια ευρώ. Όλα αυτά είναι στοιχεία που δεν αµ-
φισβητούνται. 

Δεν αµφισβητείται, επίσης, και η έκθεση του Συνηγόρου του
Πολίτη που αναφέρει ότι την περίοδο διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ έχουν γίνει 4,85 εκατοµµύρια κατασχέσεις τραπεζικών λο-
γαριασµών, ενώ οι πολίτες που έχουν υποστεί αναγκαστικά
µέτρα είσπραξης ανέρχονται σε ένα εκατοµµύριο εκατόν σα-
ράντα τρεις χιλιάδες τριακόσιους πενήντα έξι. 

Κλείνω µε το ζήτηµα των εσόδων από την πάταξη της φορο-
διαφυγής, µιλώντας, όπως πάντα, µε στοιχεία και αριθµούς. Η
Κυβέρνηση που υποσχόταν έσοδα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ από
τη φοροδιαφυγή και, µάλιστα, µέσα σε έξι µήνες, έχει καταφέρει
µέσα σε τέσσερα χρόνια να εισπράξει 115 εκατοµµύρια ευρώ.
Από τη λίστα Λαγκάρντ, την οποία ενταφιάσατε και επισήµως, τα
εισπραχθέντα ποσά µέχρι τον Απρίλιο του 2018 είναι µόνο 48,4
εκατοµµύρια ευρώ. Από τη λίστα Μπόργιανς, που την είχατε
κάνει σηµαία, εισπράξατε 17,2 εκατοµµύρια ευρώ. Τέλος, σε ό,τι
αφορά τα εµβάσµατα εξωτερικού, οι συνολικές εισπράξεις ανέρ-
χονται στα 48,7 εκατοµµύρια ευρώ. 

Για να µη µιλήσουµε για την έλλειψη βούλησης της Κυβέρνη-
σης να πατάξει το λαθρεµπόριο και τη φοροδιαφυγή στα καύ-
σιµα, για την οποία επίσης έχω µιλήσει αναλυτικά και µε στοιχεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση απέρχεται. Έχει
τελειώσει στη συνείδηση των πολιτών. Η Νέα Δηµοκρατία, ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης απευθύνεται σε όλους τους Έλληνες πολί-
τες χωρίς αποκλεισµούς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

1858 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Μισό λεπτό θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε.
Σε όλους αυτούς καταθέτουµε τις προγραµµατικές µας δε-

σµεύσεις για το αύριο. Στον πυρήνα του προγράµµατός µας είναι
η µείωση των φόρων και των εξοντωτικών ασφαλιστικών εισφο-
ρών, η επανεκκίνηση της οικονοµίας µε τη δηµιουργία ενός φιλι-
κού πλαισίου για την προσέλκυση επενδύσεων. Η Ελλάδα κλείνει
αυτό το θλιβερό κύκλο της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Κλεί-
νει οριστικά τους λογαριασµούς της µε το χθες και τον λαϊκισµό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Βεσυρόπουλε, για την τήρηση του χρόνου.

Ο κ. Χρήστος Κατσώτης έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το ΚΚΕ, µε αφορµή και αυτή τη συζήτηση, θέλει να απευθυνθεί

στην εργατική τάξη της πατρίδας µας και να κάνει γνωστή, όσο
πιο πλατιά επιτρέπουν οι µηχανισµοί του συστήµατος, την πρό-
τασή του για όσα την βασανίζουν, για τις προϋποθέσεις να κα-
τακτήσει τη ζωή που δικαιούται. 

Το πρώτο βάσανο είναι η ανεργία. Το ΚΚΕ λέει το εξής: Το δι-
καίωµα όλων στη δουλειά µπορεί να ικανοποιηθεί αν η παραγωγή
σχεδιαστεί και αναπτυχθεί για να ικανοποιεί της διευρυνόµενες,
σύγχρονες ανάγκες του λαού και όχι το κέρδος. Προϋπόθεση γι’
αυτό είναι τα εργοστάσια, τα ναυπηγεία, οι επιχειρήσεις, τα κα-
ράβια, οι µεταφορές, οι υπηρεσίες και άλλες υποδοµές να είναι
στα χέρια του λαού. Όσοι παρουσιάζουν  αυτή την αναγκαιότητα
ως Δευτέρα Παρουσία, θέλουν να αλυσοδέσουν τον λαό σε αυτή
τη µορφή οργάνωσης της οικονοµίας, που στερεί το δικαίωµα
στη δουλειά, που συσσωρεύει από τη µία κέρδη και από την άλλη
την αθλιότητα της εργατικής τάξης. 

Αλήθεια, ποια είναι η πολιτική σας για την ανεργία; Λέτε ότι η
ανάπτυξη θα µειώσει την ανεργία, θα δώσει δουλειές. Μα, την
ανάπτυξη την κάνουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι και δεν την κάνουν
για να δώσουν δουλειές, αλλά για γρήγορη και διασφαλισµένη
κερδοφορία µε την όσο το δυνατόν µεγαλύτερη εκµετάλλευση.

Τι κάνετε και τι λέτε για την προστασία των ανέργων και των
οικογενειών τους; Μόλις το 10% επιδοτείται µε το πενιχρό επί-
δοµα των 360 ευρώ το πολύ για έναν χρόνο. Κι αυτό, κύριοι, είναι
ντροπή! Το κονδύλι για τα επιδόµατα ανεργίας µειώνεται µέσα
από τον προϋπολογισµό κατά 63 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ το πλε-
όνασµα του ΑΕΠ θα φτάσει στα 518 εκατοµµύρια. 

Στο όνοµα, όµως, της ανεργίας επιχορηγείτε παχυλά τους επι-
χειρηµατικούς οµίλους µε διάφορα προγράµµατα «ενεργητικής
απασχόλησης», όπως τα ονοµάζετε, µε προσφορά τζάµπα εργα-
τικού δυναµικού, µε διάφορες µορφές, όπως πρακτική άσκηση,
απόκτηση εµπειρίας, επανειδίκευση, µαθητεία, άλλα προγράµ-
µατα τα οποία ανακυκλώνουν και δεν εξασφαλίζουν δουλειά
στους ανέργους. 

Αυτά τα προγράµµατα στήριξης των επιχειρηµατιών και ανα-
κύκλωσης της ανεργίας, αυξάνονται από τα 360 εκατοµµύρια
στα 551 εκατοµµύρια ευρώ. 

Προχθές ψηφίσατε µία ακόµη διάταξη για χρηµατοδότηση των
λεγόµενων «εργοδοτικών ασφαλιστικών εισφορών» για νέους ερ-
γαζόµενους κάτω των είκοσι πέντε ετών. 

Η εργατική τάξη έχει πειραµατιστεί µε όλες τις πολιτικές δυ-
νάµεις της αστικής τάξης. Ωστόσο, η κατάστασή της χειροτε-
ρεύει σε όλες τις πτυχές της ζωής της. Να αναφερθούµε στην
πολιτική σας για τον κατώτερο µισθό, τις συλλογικές συµβάσεις,
τις εργασιακές σχέσεις; Διαµορφώνετε και στηρίζετε το φιλικό
περιβάλλον για τους επενδυτές -για το κεφάλαιο, δηλαδή- µε κό-
λαση για τους εργαζόµενους. Εργασιακή ζούγκλα µε το διευθυν-
τικό δικαίωµα να καθορίζει τη χαµοζωή της εργατικής
οικογένειας, µε µισθούς πείνας, µε απλήρωτη δουλειά. Πότε στη
δουλειά και πότε στην ανεργία. 

Δώσατε όλα όσα αξίωσαν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι για να µει-
ωθεί παραπέρα η τιµή της εργατικής δύναµης, για να τελειώνουµε
µε τις παθογένειες του παρελθόντος, όπως χαρακτηρίζουν τις κα-
τακτήσεις της εργατικής τάξης, τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις
για τον κατώτερο µισθό, την επαναφορά των συλλογικών συµβά-
σεων και άλλα που εµποδίζουν την αύξηση των κερδών τους.

Γι’ αυτό η εργατική τάξη χρειάζεται να αποφασίσει οριστικά

να τελειώνει µε τη µιζέρια και να αγωνιστεί για το δικαίωµά της
στη δουλειά, το δικαίωµά της στη ζωή, στηρίζοντας τη γραµµή
ρήξης και ανατροπής του ΚΚΕ. 

Η πρόσβαση όλων στην υγεία µπορεί να επιτευχθεί αν είναι
αποκλειστικά δηµόσια και δωρεάν η παροχή υπηρεσιών υγείας,
αν καταργηθεί κάθε είδους επιχειρηµατικής δραστηριότητας σε
αυτήν. Τότε, κάθε ανακάλυψη της επιστήµης, της τεχνολογίας,
της έρευνας θα είναι στην υπηρεσία του ανθρώπου, όπως, βέ-
βαια, και τα κατάλληλα φάρµακα που δεν θα είναι πανάκριβα εµ-
πορεύµατα, γιατί δεν θα παράγονται για το κέρδος. 

Εσείς στηρίζετε την εµπορευµατοποίηση της υγείας, µε απο-
τέλεσµα να στερείτε την πρόσβαση σε όλους, καθώς και στο
φάρµακο για την αποτελεσµατική αντιµετώπιση των ασθενειών.
Αυτό δεν πρέπει να το ανεχθεί ο λαός! 

Όσον αφορά την πρόσβαση όλων στην αποκλειστικά δηµόσια,
δωρεάν παιδεία, το ΚΚΕ έχει καταθέσει την πρότασή του στον
λαό, πρόταση αναγκαία για να καταπολεµηθεί η αµάθεια, για να
κατακτηθεί η γνώση, για να εξελιχθεί η επιστήµη και η τεχνολογία
που θα υπηρετούν τον άνθρωπο. Το σύστηµα που υπηρετείτε,
θέλει την αµάθεια, την ψευτοκατάρτιση, θέλει την εκµετάλλευση.
Υψώνει όλο και µεγαλύτερους φραγµούς στη µόρφωση των παι-
διών της εργατικής τάξης. Η φροντίδα για το παιδί, απ’ όταν γεν-
νιέται, θα είναι υπόθεση των διευρυµένων υποδοµών και
υπηρεσιών που θα αναπτυχθούν ισόρροπα σε όλη τη χώρα, µε
παιδικούς σταθµούς, µε δηµιουργική απασχόληση και µε ολό-
κληρη διαπαιδαγώγηση. Εσείς δηµιουργείτε παιδοφυλακτήρια κι
αυτά όχι για όλα τα παιδιά. 

Η φροντίδα για τον ηλικιωµένο θα είναι, επίσης, υπόθεση δι-
ευρυµένων υπηρεσιών για την κάλυψη των αναγκών τους. Στο
σύστηµα που εσείς υπηρετείτε, τους θεωρείτε βάρος και µε εκ-
φράσεις «Δεν πεθαίνουν κιόλας!», δείχνετε το αποκρουστικό
πρόσωπο αυτού του βάρβαρου συστήµατος. Με την ενεργό γή-
ρανση θέλετε να κόψετε ακόµα κι αυτές τις συντάξεις πείνας που
έχουν κατακτήσει οι εργαζόµενοι ή που έχουν αποµείνει απ’
αυτές που έχουν κατακτήσει. 

Για τον ελεύθερο χρόνο, αυτή η µορφή οργάνωσης της οικο-
νοµίας, που ο άνθρωπος δεν θα εκµεταλλεύεται άλλον άνθρωπο,
µπορεί να µειώσει τον ηµερήσιο χρόνο δουλειάς και να αυξήσει
τον ελεύθερο χρόνο, ο οποίος θα αξιοποιείται για πολιτισµό,
αθλητισµό, διακοπές, αναψυχή και για κάθε άλλη δραστηριότητα
που θα επιλέγει. Το σύστηµα που υπηρετείτε στερεί τον ελεύ-
θερο χρόνο και όσος χρόνος κατακτιέται ως ελεύθερος γίνεται
πεδίο κερδοφορίας µε υπηρεσίες πανάκριβες. 

Αυτά και άλλα που δεν µας επιτρέπει ο χρόνος να πούµε, τα
οποία βασανίζουν την εργατική λαϊκή οικογένεια και θέλει να τα
αντιµετωπίσει, πρέπει να γίνουν υπόθεση του αγώνα της. 

Εσείς λέτε ότι αυτά δεν γίνονται. Ναι, αυτά δεν γίνονται, γιατί
το σύστηµα που εσείς στηρίζετε έχει ως νόµο το κέρδος. Γιατί
αυτό το σύστηµα που συσσωρεύει κέρδη, συσσωρεύει και την
αθλιότητα για τον λαό. Αυτό το σύστηµα ικανοποιεί τους σχεδια-
σµούς του µε πολέµους, «µατώνει» τους λαούς, αλλάζει σύνορα
µε το αίµα των λαών. Η εργατική τάξη γνωρίζει ότι χωρίς αυτήν
γρανάζι δεν γυρνά και ότι µπορεί χωρίς αφεντικά. Σ’ αυτήν την
προοπτική µπορεί να βρει οριστικά λύσεις, αλλιώς κάθε ανάγκη
της θα είναι για τη δευτέρα παρουσία. Όσο ο λαός δεν οργανώ-
νεται παντού, για να φέρει τα πάνω-κάτω, τόσο θα κυριαρχεί η
συναίνεση, η υποταγή στους σχεδιασµούς των µονοπωλιακών
και επιχειρηµατικών οµίλων και του πολιτικού του προσωπικού,
µε περίσσευµα προβληµάτων για τον ίδιο.

Στο πλαίσιο αυτού του συστήµατος, το εργατικό κίνηµα, για
να αποσπάσει κάποιες κατακτήσεις για τους όρους πληρωµής,
διαβίωσης, συνταξιοδότησης και άλλα, απαιτούνται ορισµένες
προϋποθέσεις, όπως η ανασύνταξη του εργατικού κινήµατος, η
µαζικοποίηση των συνδικάτων και κυρίως το περιεχόµενο της
πάλης του, που πρέπει να έχει µπροστά τις σύγχρονες ανάγκες.
Απαιτείται να ισχυροποιηθεί αυτή η γραµµή που εκφράζεται από
το πανεργατικό αγωνιστικό µέτωπο, να αποδυναµωθεί ο κυβερ-
νητικός και εργοδοτικός συνδικαλισµός και να ανέβει το επίπεδο
της ταξικής πάλης, µε ισχυροποίηση των συµµαχιών της και
πάνω απ’ όλα, µε ισχυροποίηση του ΚΚΕ, του κόµµατος της ερ-
γατικής τάξης.
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Σε αυτόν τον δρόµο καλούµε την εργατική τάξη, τους απόµα-
χους της δουλειάς, τους αυτοαπασχολούµενους, τη φτωχή
αγροτιά και ιδιαίτερα τους νέους και τις νέες, να δυναµώσουν το
ΚΚΕ παντού και να συµπορευθούν µαζί του, ανεξαρτήτως εάν
δεν συµφωνούν σε όλα. Να οργανωθεί η εργατική λαϊκή αντεπί-
θεση.

Καλούµε όλους τους εργαζόµενους και τον λαό στο συλλαλη-
τήριο στις 18 Δεκέµβρη ενάντια στον αντιλαϊκό προϋπολογισµό.
Σε αυτόν τον δρόµο θα δώσουµε όλες µας τις δυνάµεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Μανιάτης έχει
τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Συζητούµε σήµερα, αγαπητές και αγα-
πητοί συνάδελφοι, τον τελευταίο προϋπολογισµό, τον τελευταίο
µνηµονιακό προϋπολογισµό της µακροβιότερης µνηµονιακής Κυ-
βέρνησης. Έναν προϋπολογισµό στον οποίο καταγράφεται ο
πρωταθλητισµός της Ελλάδας στη φορολογία ανάµεσα σε όλες
τις χώρες του ΟΟΣΑ, καταγράφεται η αύξηση των ληξιπρόθε-
σµων χρεών προς το δηµόσιο µέσα στο 2018 κατά 3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, καταγράφεται η µείωση του ποσού των συντάξεων
κατά 200 εκατοµµύρια ευρώ και καταγράφεται, για παράδειγµα,
η µείωση του επιδόµατος πετρελαίου θέρµανσης, από 206 εκα-
τοµµύρια ευρώ που ήταν το 2014, στα µόλις 55 εκατοµµύρια
ευρώ που είναι τώρα. Δεν καταγράφεται, όµως, καµµία απολύ-
τως παρέµβαση, για να χτυπηθεί το λαθρεµπόριο καυσίµων. Δεν
καταγράφεται καµία θετική παρέµβαση, για να έρθουν νέες επεν-
δύσεις και να δηµιουργηθούν θέσεις εργασίας σ’ αυτόν τον τόπο.
Δεν καταγράφεται ότι ειδικά για το λαθρεµπόριο καυσίµων το
2014 είχαν γίνει τέσσερις χιλιάδες έλεγχοι και το 2018 έχουν γίνει
µόλις οκτακόσιοι. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, έχει πολύ ενδιαφέρον να
δει κανείς και να αξιολογήσει την παρουσία του Πρωθυπουργού
κ. Τσίπρα όλα αυτά τα χρόνια. Ο κ. Τσίπρας είναι ένας ηλικιακά
νέος πολιτικός, που όµως είναι βαθιά, απελπιστικά γηρασµένος
πολιτικά. Είναι ένας Πρωθυπουργός που εκφράζει τις πιο παρακ-
µιακές στιγµές της Μεταπολίτευσης.  

Και επειδή µερικά πράγµατα δεν αφορούν µόνο τον κ. Τσίπρα,
αλλά και ολόκληρες παρατάξεις και µας αφορά και προσωπικά,
εδώ είναι το δηµοσίευµα της κοµµατικής σας εφηµερίδας, της
«ΑΥΓΗΣ», στις 30-9-2011: «Αλέξης Τσίπρας: Η εκποίηση της δη-
µόσιας περιουσίας σηµαίνει εσχάτη προδοσία. Προειδοποίηση
προς τους «πλιατσικολόγους», που ετοιµάζονται να πάρουν «κο-
ψοχρονιά όλη τη χώρα»». Έτσι λέει ο κ. Τσίπρας σε δηλώσεις
του. 

Και συνεχίζει µε την υπόνοια, την υποψία, τη δηµοσιογραφική
πληροφορία ότι κάτι θα γινόταν µε τη δηµόσια περιουσία: «Ποιος
Υπουργός ή Πρωθυπουργός µπορεί να βάλει την υπογραφή του
σ’ ένα τέτοιο σχέδιο εκποίησης του δηµόσιου πλούτου; Εάν µία
τέτοια επιλογή δεν σηµαίνει εσχάτη προδοσία για τον ελληνικό
λαό και για την πατρίδα, τότε τι είναι η προδοσία;».

Καταθέτω στα Πρακτικά το δηµοσίευµα της εφηµερίδας «Η
ΑΥΓΗ». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ απαιτείται πια, επειδή µας αφορά όλους εµάς που στα-
θήκαµε όρθιοι και πατριωτικά στα δύσκολα χρόνια του πρώτου
µνηµονίου, το 2011 και δεν γίναµε γενίτσαροι, για να πάµε στη
γλυκιά αγκαλιά του κ. Τσίπρα και του ΣΥΡΙΖΑ και να αποκτή-
σουµε υπουργικές καρέκλες και αφορά και όλους αυτούς τους
απλούς αγωνιστές σε κάθε χωριό και σε κάθε καφενείο που υπε-
ρασπίστηκαν τη µεγάλη δηµοκρατική παράταξη. Περιµένουµε
τώρα στο τελείωµα της πρωθυπουργικής θητείας του κ. Τσίπρα,
έστω για λόγους ιστορίας, µία συγγνώµη.

Όµως, για τον κ. Τσίπρα, πρέπει να πω ότι υπάρχει και ένα
άλλο µείζον θέµα ηθικής τάξης. Πριν από µία εβδοµάδα κατέ-
θεσα επίκαιρη ερώτηση προς τον κύριο Πρωθυπουργό. Πρέπει
να απαντήσει τι γνώριζε για το πιο µεγάλο σκάνδαλο του τελευ-
ταίου διαστήµατος, το σκάνδαλο της ΔΕΠΑ και σήµερα αποκα-
λύπτεται, µετά και την αµήχανη εκκωφαντική σιωπή του Μεγάρου
Μαξίµου ότι ο κ. Πετσίτης, συµµαθητής και «κολλητός» του κ.

Παππά δεν ήταν απλώς δίπλα σε έναν Υπουργό, αλλά εγκαταβι-
ούσε στα υπόγεια του Μεγάρου Μαξίµου. Άρα, ο κύριος Πρωθυ-
πουργός, το Μέγαρο Μαξίµου, οφείλει να απαντήσει αν οι
καταγγελίες του κοµµατικού στελέχους του ΣΥΡΙΖΑ και πρώην
διευθύνοντος συµβούλου της ΔΕΠΑ του κ. Κιτσάκου, ότι έπαιρνε
εντολές από τον κ. Πετσίτη και του έφερνε οδηγίες, αν είναι αλη-
θείς ή όχι. Και βεβαίως και η δικαιοσύνη έχει χρέος να εµπλουτί-
ζει πάντα τις δικογραφίες µε ό,τι νεότερο έρχεται, σε σχέση µε
τέτοιου είδους θέµατα.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, αυτή τη στιγµή έχουµε
µία Κυβέρνηση που µοιάζει να είναι εσώκλειστη σ’ ένα πολιτικό
ίδρυµα αλαζονείας, αυταρέσκειας, διχασµού και αποµονωτισµού
από το διεθνές περιβάλλον. Η Ευρώπη δίπλα µας κλυδωνίζεται,
καίγεται. Τα «κίτρινα γιλέκα» του Μακρόν, το AFD της Μέρκελ,
το Brexit της Μέι, ο Σαλβίνι στην Ιταλία, τα πάντα καταρρέουν.
Είµαστε απελπιστικά µόνοι µας και είµαστε, δυστυχώς, και από
πλευράς οικονοµίας απολύτως αθωράκιστοι. Πού είναι η µεγάλη
συζήτηση που έπρεπε να έχει ξεκινήσει, µε ευθύνη της σηµερι-
νής Κυβέρνησης για το ποιο είναι το αύριο της Ευρώπης και το
αύριο της χώρας. Αµήχανη µηδενική απάντηση. Δεν υπάρχει
απολύτως τίποτα. Είµαστε µόλις τρία χρόνια πριν τον εορτασµό
των 200 ετών από την ύπαρξη του νεότερου ελληνικού κράτους
και τι βλέπουµε; Μία Κυβέρνηση που ρυθµίζει επιχειρηµατικά
συµφέροντα και που στο επίπεδο της κοινωνίας µε τα διάφορα
επιδόµατα έχει οδηγήσει τους ανθρώπους στην απελπισία, στη
συλλογική κατάθλιψη και στην παραίτηση ότι κάτι µπορεί να γίνει
σ’ αυτόν τον τόπο, στην παραίτηση από την ελπίδα στο αύριο. 

Τι είναι αυτός ο προϋπολογισµός που συζητούµε; Θέλω να
απευθυνθώ στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ. Θυµάστε µία λέξη,
το περίφηµο «ολιστικό πρόγραµµα»; Τι ήταν το ολιστικό σας πρό-
γραµµα; Ήταν υποτίθεται, το µεσοµακροπρόθεσµο πρόγραµµα,
για να πάει η χώρα µετά τα µνηµόνια. Δεν το έχω ακούσει ποτέ
να το αναφέρετε. Υπάρχει καµµία συσχέτιση αυτού του προϋπο-
λογισµού µε δήθεν αυτό το όραµα, που πάλι εξαπατήσατε τους
πολίτες ότι έχετε; 

Εµείς ένα πράγµα ξέρουµε:. Έγινε εργαλειοποίηση των βασι-
κών θεσµών της πολιτείας µέχρι και της Αναθεωρήσεως του Συν-
τάγµατος. Εργαλειοποίηση της δικαιοσύνης µε τον µεγαλύτερο
αριθµό εξεταστικών και προανακριτικών επιτροπών που έχει ορ-
γανώσει ποτέ οποιαδήποτε Κυβέρνηση τα τελευταία χρόνια. 

Υπάρχει απάντηση; Υπάρχει θετική διέξοδος; Η απάντηση
είναι, ναι, υπάρχει. Χθες, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
πριν από δύο ηµέρες, εµείς, η Φώφη Γεννηµατά στην Αίθουσα
της Γερουσίας, παρουσιάσαµε τη δεσµευτική πολιτική πρότασή
µας για το µεγαλύτερο πρόβληµα της χώρας, που είναι το δηµο-
γραφικό. 

Κάθε χρόνο η Ελλάδα γίνεται κατά τριάντα πέντε χιλιάδες Έλ-
ληνες µικρότερη. Μειωνόµαστε κατά τριάντα πέντε χιλιάδες.
Είναι το θέµα της πατρίδας και προτείνουµε τέσσερα πολύ συγ-
κεκριµένα µέτρα. Πρώτον, τα πρώτα τρία χρόνια του νέου επαγ-
γελµατία 0% φορολογία και µηδενικές ασφαλιστικές εισφορές
για σύνταξη. 

Δεύτερον, για κάθε 100 ευρώ, όταν προσλαµβάνει ένας επαγ-
γελµατίας έναν νέο, θα φοροαπαλλάσσεται κατά 150 ευρώ, ώστε
να έχει κίνητρο να προσλάβει νέους ανθρώπους. 

Τρίτο µέτρο. Ολοήµερα δηµοτικά σχολεία, βρεφονηπιακοί και
παιδικοί σταθµοί, ώστε η µάνα που γεννά το παιδί να ξέρει ότι
µέχρι τα δώδεκα χρόνια το έχει διασφαλίσει και δεν έχει ανάγκη
τη γιαγιά.

Τέλος, τέταρτο µέτρο, µείωση για δύο χρόνια, είτε φορολογική
είτε του ΕΝΦΙΑ, για κάθε νέο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελεία, κύριε Μα-
νιάτη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Επειδή ζούµε στον καιροσκοπικό διπο-
λισµό ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Δηµοκρατίας, εµείς λέµε ότι στις επόµε-
νες εκλογές θέλουµε το Κίνηµα Αλλαγής να αποκτήσει τον
ρυθµιστικό ρόλο, έτσι ώστε να έχουµε πολιτική αλλαγή και αλ-
λαγή πολιτικής της χώρας. 

Ευχαριστώ πολύ.

1860 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας κ. Φωτά-

κης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτός ο προϋπολογισµός διαφέ-
ρει από τους προηγούµενους. Βρισκόµαστε πλέον στη µεταµνη-
µονιακή εποχή, έχουµε απαλλαγεί από την επιτροπεία, µπορεί η
χώρα να πάρει κάποιες ανάσες, η κυβερνητική πολιτική µπορεί
να χαραχθεί µε καλύτερη ευκρίνεια και να αναδειχθεί η ιδεολο-
γική ταυτότητα που πρεσβεύει η Κυβέρνηση. Και αυτό αποτυπώ-
νεται στον προϋπολογισµό του 2019. 

Βεβαίως, υπάρχουν οι τρεις καίριες προκλήσεις. Η πρώτη έχει
να κάνει µε την εξασφάλιση της οικονοµικής και δηµοσιονοµικής
σταθερότητας της χώρας, να µην γυρίσουµε πίσω. Ακολουθεί η
ενίσχυση της εργασίας και του κοινωνικού κράτους, µε έµφαση
στην υγεία και την παιδεία, που τόσο επλήγησαν κατά την πε-
ρίοδο των µνηµονίων. Το τρίτο είναι η διαµόρφωση ενός νέου
παραγωγικού προτύπου ανάπτυξης. Ενός νέου αναπτυξιακού
προτύπου που θα στηρίζεται στην ένταση γνώσης και τη διαµόρ-
φωση της κοινωνίας της γνώσης και της οικονοµίας της γνώσης,
της γνώσης που έχει τη δική της αυταξία και µε βάση την παιδεία
διευρύνει τους πνευµατικούς ορίζοντες της κοινωνίας και την
ισχυροποιεί µέσα από τη µάθηση και τη µόρφωση. Της γνώσης
και της καινοτοµίας, που κατά κύριο λόγο προκύπτουν από την
επιστηµονική έρευνα και µπορούν να επηρεάσουν σηµαντικά την
αναπτυξιακή προσπάθεια της χώρας. Πρόκειται για ένα πρότυπο,
αυτό της οικονοµίας της γνώσης, που προάγει την υγιή και και-
νοτόµο επιχειρηµατικότητα, σε αντιδιαστολή µε τις κρατικοδίαι-
τες και παρασιτικές πρακτικές του παρελθόντος.

Και οι τρεις παραπάνω προκλήσεις έχουν αναφορές στον
προς ψήφιση προϋπολογισµό. Εγώ θα εστιάσω στην Τρίτη, που
αφορά την έρευνα και την οικοδόµηση της οικονοµίας της γνώ-
σης. 

Σε περιόδους κρίσης, η έρευνα αποτελεί τον εύκολο στόχο για
περικοπές. Παρ’ όλα αυτά, στον προϋπολογισµό του 2019 συνε-
χίζεται η αυξητική πορεία των τριών προηγούµενων ετών όσον
αφορά τη δηµόσια δαπάνη, αυτό που έγινε από την αρχή αυτής
της διακυβέρνησης. Ο τακτικός προϋπολογισµός της Γενικής
Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας από 64 εκατοµµύρια το
2015 φθάνει, συνεχώς αυξανόµενος, στα 121 εκατοµµύρια το
2019 και το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων από 141 εκατοµ-
µύρια το 2015 διαµορφώνεται στα 244 εκατοµµύρια για το 2019.

Μία ανάλογη πορεία ακολουθούν οι δαπάνες για την έρευνα
και ανάπτυξη στη χώρα µε αυξητική τάση, σηµειώνοντας ιστο-
ρικά ρεκόρ τόσο σε απόλυτους αριθµούς όσο και ως ποσοστά
του ΑΕΠ. Σύµφωνα µε στοιχεία του Εθνικού Κέντρου Τεκµηρίω-
σης, µέσα σε συνθήκες βαθιάς οικονοµικής κρίσης οι δαπάνες
για την έρευνα από 1,48 δισεκατοµµύρια που ήταν για το 2014,
ποσό που αντιστοιχούσε σε 0,8% του ΑΕΠ, ξεπερνούν τα 2 δισε-
κατοµµύρια το 2017, φθάνοντας στο 1,14% του ΑΕΠ και πλησιά-
ζοντας σταθερά τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.

Θα ήθελα να καταθέσω έγγραφο µε αυτά τα στοιχεία από το
Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Κωνσταντίνος
Φωτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέν έγγραφο,
το οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εάν µάλιστα συγκρίνουµε τα παραπάνω στοιχεία µε τα χρόνια
της ευµάρειας και των παχιών αγελάδων, θα δούµε καθαρά την
εντελώς διαφορετική αντίληψη που επικρατούσε τότε σε σχέση
µε το σήµερα. Το 2003, ένα απ’ αυτά τα χρόνια, οι συνολικές
επενδύσεις για έρευνα ήταν µόνο 984 εκατοµµύρια ευρώ. 

Και κάτι ακόµη. Είναι αξιοσηµείωτο ότι στην αύξηση των δα-
πανών για έρευνα και ανάπτυξη κατά τα τρία τελευταία χρόνια
έχει σηµαντική συνεισφορά ο ιδιωτικός τοµέας και µάλιστα από
ίδιους πόρους των επιχειρήσεων. Έτσι, οι επενδύσεις του ιδιω-
τικού τοµέα στην έρευνα αυξήθηκαν το 2017 περισσότερο από

30% και πλέον είναι αντίστοιχες µε αυτές του δηµοσίου. Αυτό το
στοιχείο µπορεί να ερµηνευθεί ως µία πρακτική έκφραση εµπι-
στοσύνης του ιδιωτικού τοµέα για τις οικονοµικές προοπτικές
που διανοίγονται για τη χώρα.

Τώρα, καίρια συνεισφορά σ’ αυτές τις αυξήσεις είχε και η εισ-
ροή πρόσθετων πόρων, ύψους 240 εκατοµµυρίων ευρώ, για την
τριετία 2017 - 2019 από το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινο-
τοµίας, ένα Ίδρυµα που αποτελεί ανεξάρτητο θεσµό για την
έρευνα και αποσκοπεί στην ενίσχυση νέων ερευνητών και της
ελεύθερης έρευνας που διεξάγεται στα ελληνικά ΑΕΙ και ερευ-
νητικά κέντρα της χώρας. Πρέπει, µάλιστα, να σηµειωθεί ότι το
2019 έχουν προβλεφθεί στον προϋπολογισµό πρόσθετοι πόροι,
ύψους 60 εκατοµµυρίων ευρώ, ανεβάζοντας το συνολικό ποσό
στα 300 εκατοµµύρια, από τα οποία τα 120 εκατοµµύρια προέρ-
χονται από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων και τα υπό-
λοιπα από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων.

Καλά, όµως, τα νούµερα, εδώ θα πρέπει να απαντηθεί και το
ερώτηµα: Τι σηµαίνουν όλοι αυτοί οι αριθµοί; Τι αντίκτυπο έχουν
στην κοινωνία; 

Η απάντηση µπορεί να δοθεί µέσα από µία σύντοµη αποτίµηση
αποτελεσµάτων, δράσεων, που επιτελούνται. Στην προµετωπίδα
αυτών των δράσεων βρίσκεται το µεγάλο θέµα στήριξης της πο-
λυτιµότερης παρακαταθήκης που διαθέτει η χώρα, δηλαδή, της
στήριξης του εξαίρετου ανθρώπινου δυναµικού, των νέων επι-
στηµόνων και ερευνητών. Είναι οι επιστήµονες και οι µηχανικοί
που προέρχονται από τα δηµόσια πανεπιστήµια, είναι περιζήτη-
τοι διεθνώς και αποτελούν κίνητρο για επενδύσεις επιχειρήσεων
έντασης γνώσης στη χώρα µας.

Όµως, το φαινόµενο της µονόπλευρης φυγής στο εξωτερικό,
το brain drain, που έχει σχεδόν δεκαπλασιαστεί κατά τα χρόνια
της κρίσης, όπως και το brain gain, που είναι και αυτό πολύ ση-
µαντικό, αποτελεί τη µεγάλη πληγή, αφού αποστερεί τη χώρα
από ζωτικές της δυνάµεις.

Από την πρώτη στιγµή η ανάσχεση του brain drain βρέθηκε
ψηλά στην ατζέντα αυτής της Κυβέρνησης. Μια σειρά µέτρων
που απευθύνονται τόσο στον δηµόσιο όσο και στον ιδιωτικό
τοµέα έχουν σχεδιαστεί για την αντιµετώπισή του. Τα µέτρα αυτά
βασίζονται στον συνδυασµό δύο αναπόσπαστων συνθηκών.
Πρώτα είναι η δηµιουργία ποιοτικών θέσεων εργασίας, που είναι
αναγκαία συνθήκη, για να υπάρξει ανάσχεση του brain drain. Για
παράδειγµα, για πρώτη φορά µετά από οκτώ χρόνια άνοιξαν θέ-
σεις για επιστηµονικό προσωπικό στα ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα και στα ερευνητικά κέντρα της χώρας και σ’ αυτό συµ-
βάλει, επίσης, ο προς ψήφιση προϋπολογισµός. Παράδειγµα
είναι και η πρόσφατη έγκριση εκατόν πενήντα δύο θέσεων ειδι-
κού επιστηµονικού προσωπικού που θα καλύψουν πάγιες ανάγ-
κες στα ερευνητικά κέντρα της χώρας, όπου µέχρι στιγµής ήταν
µε συµβάσεις εργασίας.

Αυτό, όµως, δεν φθάνει. Είναι η αναγκαία συνθήκη, αλλά χρει-
άζεται και κάτι άλλο. Χρειάζεται οι θέσεις εργασίας να συνδυα-
στούν µε ελκυστικά ερευνητικά περιβάλλοντα, που θα
λειτουργούν ως πόλοι έλξης και έµπνευσης για τους νέους επι-
στήµονες. Έχει µεγάλη βαρύτητα η λέξη «έµπνευση».

Τα πρώτα δείγµατα ανάσχεσης του brain drain είναι πλέον
ορατά. Επιστήµονες υψηλής εξειδίκευσης επιστρέφουν στη
χώρα και άλλοι παραµένουν σ’ αυτήν, για να επιτελέσουν τα
ερευνητικά έργα που έχουν προτείνει σε ελληνικά πανεπιστήµια
και ερευνητικά κέντρα. Το ΕΛΙΔΕΚ στους είκοσι δύο µήνες από
την ίδρυσή του, το 2017, έχει διαθέσει 111 εκατοµµύρια ευρώ
για την ενίσχυση ερευνητικού έργου υποψηφίων διδακτόρων, µε-
ταδιδακτόρων, µελών ΔΕΠ και ερευνητών, έχοντας προσελκύσει
περισσότερες από επτά χιλιάδες προτάσεις.

Θα ήθελα εδώ να κάνω και µία άλλη αναφορά σε ένα ζήτηµα
που είναι πολύ σηµαντικό, σε µία πρωτοβουλία που έχει αναλάβει
αυτή η Κυβέρνηση. Θα ήθελα να αναφερθώ στην ανάληψη εµ-
βληµατικών δράσεων, που ουσιαστικά έχουν σαφές κοινωνικό
αποτύπωµα και που βάζουν τη χώρα έγκαιρα να γίνεται συνδια-
µορφωτής διεθνών εξελίξεων. 

Ένα τέτοιο παράδειγµα αποτελεί µία εµβληµατική δράση στον
τοµέα της ιατρικής ακριβείας, της ιατρικής του µέλλοντος, όπου
αυτό που κάνουµε µαζί µε το Υπουργείο Υγείας είναι να συνδυά-
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ζουµε διαπρεπείς επιστήµονες σ’ αυτόν τον χώρο µε έµφαση
στην ογκολογία ή στην αντιµετώπιση κληρονοµικών καρδιολογι-
κών νοσηµάτων, όπως είναι ο αιφνίδιος θάνατος. Κύριο µέληµα
είναι τα αποτελέσµατα αυτής της έρευνας να είναι άµεσα ορατά,
να είναι ορατά όσο πιο γρήγορα γίνεται και να είναι προσβάσιµα
για κάθε πολίτη από το δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

Αντίστοιχες δράσεις έχουν υπάρξει στον τοµέα της αγροδια-
τροφής και τώρα ετοιµάζεται µία νέα δράση για την κλιµατική
αλλαγή. Όλες αυτές οι δράσεις ενισχύονται από το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων. 

Θα κλείσω, κάνοντας µία αναφορά σε ένα µεγάλο, επίκαιρο
θέµα που αφορά τη θέση της χώρας στο τοπίο που διαµορφώ-
νεται µε τη λεγόµενη «Δ’ Βιοµηχανική Επανάσταση». Το διακύ-
βευµα είναι κρίσιµο. Η επίδραση νέων, ανατρεπτικών
τεχνολογιών στα µέσα και τον τρόπο παραγωγής, καθορίζει τη
θέση των χώρων στον παγκόσµιο καταµερισµό εργασίας, καθώς
και τους µηχανισµούς διακίνησης και συσσώρευσης κεφαλαίων.
Ταυτόχρονα, όµως, ανακύπτουν σοβαρές κοινωνικοοικονοµικές
προκλήσεις, όσον αφορά το µέλλον της εργασίας, την ένταση
των ανισοτήτων, την ποιότητα της ίδιας της Δηµοκρατίας και γε-
νικότερα τον ρόλο της πολιτικής.

Εδώ, η στενή συνεργασία µεταξύ Υπουργείων είναι αναγκαία,
έχει αρχίσει από καιρό και ήδη υπάρχουν πρωτοβουλίες για την
παρουσία της χώρας σ’ αυτό το νέο περιβάλλον. Το λέω, γιατί
πολύ θόρυβος γίνεται γύρω από το θέµα της «Δ’ Βιοµηχανικής
Επανάστασης» τον τελευταίο καιρό. 

Από την πλευρά µας έχουν σχεδιαστεί πιλοτικές ερευνητικές
δράσεις σε επιστηµονικούς και τεχνολογικούς τοµείς, όπου η
χώρα διαθέτει αξιόλογες δυνάµεις και αφορούν τη «Δ’ Βιοµηχα-
νική Επανάσταση», ώστε να είµαστε έτοιµοι. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να συνοψίσω λέγοντας ότι η ερευνητική
πολιτική που υλοποιείται µε στήριξη από τον προϋπολογισµό του
2019, προωθεί µία ολιστική, συγκροτηµένη και συστηµατική -
βήµα προς βήµα- προσέγγιση στο χτίσιµο της οικονοµίας της
γνώσης, µε στόχο πάντα τη δίκαιη ανάπτυξη και την αντιµετώ-
πιση των προκλήσεων του µέλλοντος. 

Η υπερψήφιση του προϋπολογισµού αυτού θα φέρει τη χώρα
ακόµα πιο µπροστά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι της Δηµοκρατίας» που οργανώνει
το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι ένας µαθητές και µαθήτριες και
ένας εκπαιδευτικός συνοδός τους από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο
Αχαρνών.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Κούζηλος έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα, η θέση της χώρας µας είναι χειρότερη από ποτέ, µε

αποτέλεσµα το µνηµονιακό πολιτικό σύστηµα να άγεται και να
φέρεται από τις εκάστοτε διαθέσεις αυτών που εσείς ονοµάζετε
«δανειστές», αλλά και από τις γεωπολιτικές βλέψεις των ισχυρών
βόρειων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Συνέπεια αυτών αποτελεί η
µακροχρόνια εξάρτηση του κράτους από τον εξωτερικό δανει-
σµό. 

Το έγκληµα στο συγκεκριµένο θέµα είναι ότι µετατρέψατε το
χρέος σε εθνικό χρέος στο αγγλικό Δίκαιο και έχουµε τη µεγα-
λύτερη ιστορικά µετακύλιση χρέους. Έτσι, οι δανειστές, αφού
ξέρουν ότι δεν µπορεί να αποπληρωθεί το χρέος, ζήτησαν τα κυ-
ριαρχικά δικαιώµατα. Και εσείς -όλες οι µνηµονιακές κυβερνή-
σεις- πολύ απλά τα δώσατε. Γιατί τα δώσατε; Διότι υπάρχει
αδυναµία των κυβερνώντων, η συγκεκριµένη αδυναµία γεννά
ανοµία και στην ουσία έτσι δεν θα χάσετε και την εξουσία. 

Τώρα, ποιοι κυβερνούν αυτή τη χώρα: Φυσικά, οι δανειστές.
Αυτοί κάνουν κουµάντο. Συνέντευξη του Ντάισελµπλουµ στο
«ΒΗΜΑ» στις 23-9-2017: «Η Ελλάδα και µετά τα µνηµόνια θα είναι
σε εποπτεία». Άρα για ποιον προϋπολογισµό µιλάµε; Και γιατί µι-
λάµε για το τι µπορεί να κάνει αυτό το κράτος µόνο του; Είµαστε

σε εποπτεία και ας λέτε ότι έχουµε βγει από τα µνηµόνια. 
Δεύτερη δήλωση, η δήλωση Ρέγκλινγκ, του επικεφαλής του

ESM: «Αν αλλάξουν οι πολιτικές τους, θα πρέπει να συζητηθούν
µε τους θεσµούς». Οτιδήποτε δηλαδή κάνετε, οποιαδήποτε αλ-
λαγή και να θέλετε να κάνετε στον προϋπολογισµό, θα πρέπει να
πάρετε το O.K. από τους ξένους. Πάρα πολύ απλά. 

Λέτε ότι βγήκαµε από τα µνηµόνια. Δελτίο Τύπου Λαϊκού Συν-
δέσµου-Χρυσή Αυγή: «Ο λαός δεν θα ανεχθεί άλλα ψέµατα. Ώρα
για εθνική ανασυγκρότηση». 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Κούζηλος καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλες οι µνηµονιακές κυβερνήσεις υποσχεθήκατε ανάπτυξη. 
Κύριοι, η ανάπτυξη προέρχεται από παραγωγικές και όχι κε-

φαλαιουχικές επενδύσεις. Πώς θα υπάρξει ανάπτυξη, αφού οι
Έλληνες τον καιρό των µνηµονίων αποεπένδυσαν; Λέτε τώρα
εσείς, ότι θα µας βοηθήσουν και θα επενδύσουν οι ξένοι. Ποιοι
ξένοι; Δώστε µας στοιχεία -σας το ζητάµε αυτό εδώ και δύο χρό-
νια- για το ποια είναι τα έσοδα του ελληνικού κράτους από την
πώληση του ΟΛΠ και του ΟΛΘ και από όλες τις άλλες αποκρατι-
κοποιήσεις που έχει κάνει το ΤΑΙΠΕΔ. Πείτε µας τι έχει µπει στα
ταµεία, αν είναι συµφέρον και σε τι τιµή πουλάτε, γιατί ένας σο-
βαρός µάνατζερ, όταν θα πάει να πουλήσει, δεν πουλάει σε
αυτές τις τιµές. Μιλάτε για ανάπτυξη και λέτε, «Αφού δεν τα
έχουµε καταφέρει σε όλα τα υπόλοιπα, θα µας βοηθήσει το πε-
ρίφηµο πακέτο Γιούνκερ». Εκεί είναι η ανάπτυξη που λέτε. 

Εποµένως, η χώρα αιωρείται οικονοµικά, ευρισκόµενη σε ένα
σπιράλ θανάτου, µε συγκεκριµένη ηµεροµηνία λήξεως. Σύντοµα
θα έχουµε κι άλλο ένα µνηµόνιο, έτσι όπως πάνε τα πράγµατα.
Η πολιτική της υποταγής είναι σίγουρο και µαθηµατικά βέβαιο,
ότι αργά ή γρήγορα θα φέρει άλλο ένα µνηµόνιο. Έτσι, όταν κά-
ποιοι κάποτε -που µάλλον αυτό θα γίνει σύντοµα, στα επόµενα
χρόνια- θα αποφασίσουν τη διάλυση της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
εµείς θα βρεθούµε χωρίς εθνική παραγωγή, χωρίς εθνικό
πλούτο, µε εποπτεία, στο αγγλικό Δίκαιο. Αυτό είναι το έγκληµά
σας όλων όσων έχετε υπογράψει τα µνηµόνια. 

Τώρα, φωνάζετε και λέτε ότι βγήκαµε στις αγορές και ότι όλα
αυτά θα είναι υπέρ µας, για να υπάρχει ένας σωστός και ισορ-
ροπηµένος προϋπολογισµός. Στις αγορές δεν βγήκατε, γιατί -
όπως είπατε µετά- δεν ήταν θετικό το κλίµα. Βγάλατε, όµως, και
κάποια οµόλογα του ελληνικού δηµοσίου. Το θέµα είναι ποιοι τα
πήραν αυτά. Τα πήραν οι εποπτευόµενοι Οργανισµοί των Υπουρ-
γείων. Δηλαδή, φορτώσατε χρέος -και πήρατε ρευστό- όλους
τους υγιείς Οργανισµούς του ελληνικού δηµοσίου. 

Επίσης, έχετε κάνει και παύση πληρωµών στο εσωτερικό. Το
κράτος δεν πληρώνει πουθενά. Όλα αυτά πού είναι µέσα στον
προϋπολογισµό; Υπάρχουν πουθενά; 

Άρα πώς ξεκινάει η ανάπτυξη και ποια είναι η ραχοκοκαλιά της
ελληνικής οικονοµίας; Ποιοι είναι οι βασικοί πυλώνες από τη
στιγµή που η µηχανή έχει σβήσει; 

Πρώτον, δεν υπάρχει πουθενά µείωση της φορολογίας. Τώρα,
θα µας πείτε ότι κάτι κάνατε για το κρασί. Και; Μόνο σε ένα; Εδώ
βάζετε καινούργιους φόρους. Πρωτογενής παραγωγή χωρίς
προστατευτισµό. Επαναβιοµηχανοποίηση δεν υπάρχει, δεν φαί-
νεται πουθενά. Πακέτο θετικών µέτρων για την επιχειρηµατικό-
τητα, ώστε η µικροµεσαία ελληνική επιχείρηση να πάρει µια
ανάσα, δεν υπάρχει. Και εκτός από όλα αυτά, έχουµε και ένα
business drain.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Μόνο στην Κύπρο υπάρχουν πάνω από οκτώ χιλιάδες επιχει-
ρήσεις τον τελευταίο καιρό. Υπάρχουν βασικοί πυλώνες της ελ-
ληνικής οικονοµίας, τους οποίους δεν τους στηρίζετε. Ο
τουρισµός και η ναυτιλία δίνουν έσοδα. Κι εσείς τι κάνετε για όλα
αυτά; Τίποτα!

Υπάρχει ένας κωδικός, ο 3437, «Έσοδα από επιθεωρήσεις».
Και εσείς τι κάνατε µε τον νόµο Κουρουµπλή; Καταργήσατε τις
επιθεωρήσεις στα ελληνικά πλοία. Και µιλάµε για 1 εκατοµµύριο
έσοδα τον χρόνο. Και αυτό πλέον σε αυτόν τον Προϋπολογισµό
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δεν θα υπάρχει. Εποµένως, έχουµε έναν Προϋπολογισµό χωρίς
ανάπτυξη, χωρίς προοπτική και αυτό θα γίνει µε αδύναµες κυ-
βερνήσεις που δεν προστατεύουν το εθνικό συµφέρον. 

Αυτό που φοβάστε -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- είναι να µη µας
βγάλουν την πρίζα. Την πρίζα τη βγάζουν όποτε θέλουν οι θε-
σµοί, που λέτε. Αυτοί κάνουν κουµάντο και το λένε σε όλες τις
δηλώσεις τους. Από εκεί και πέρα, είναι εµείς τι κάνουµε. Δυστυ-
χώς, όταν υπάρχει ο φόβος -και φοβάστε µη χάσετε την εξου-
σία- αυτό προβληµατίζει όλη την ελληνική κοινωνία. Αλλά όταν
υψώνεσαι µε µία γενναία πράξη η ράτσα σου υψώνεται και αν-
δριεύει. Δυστυχώς, µας κυβερνάει ο φόβος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Σαρίδης έχει τον
λόγο από την Ένωση Κεντρώων.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγες  ηµέρες

προτού ανέβουν οι πολιτικοί Αρχηγοί στη Θεσσαλονίκη για να εκ-
φωνήσουν τις οµιλίες τους, όπως κάνουν κάθε χρόνο µε αφορµή
τη Διεθνή Έκθεση της πόλης, λίγες µέρες αφότου µάς είχε ανα-
κοινωθεί στα τέλη Αυγούστου η έξοδος της χώρας από τα µνη-
µόνια και µε δεδοµένο το κλίµα που είχε τότε διαµορφωθεί, µε
δεδοµένες δηλαδή τις προσδοκίες που καλλιεργούσαν για µία
πολιτική αλλαγή, για ένα άνοιγµα στο κέντρο, εξίσου και ο Πρω-
θυπουργός και ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, στις
αρχές του περασµένου Σεπτέµβρη κατορθώσαµε εγώ και οι συ-
νεργάτες µου να ολοκληρώσουµε και να βάλουµε στο χαρτί µια
πρόταση νόµου, µία σηµαντική πρόταση νόµου. Με την πολύτιµη
βοήθεια και την ανιδιοτελή στήριξη ενεργών πολιτών, όπως τα
µέλη του Συλλόγου Δανειοληπτών Βορείου Ελλάδος και του
αγωνιστή Προέδρου του, Μπάµπη Περβανά, κατορθώσαµε να
καταθέσουµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο αυτήν την πρόταση
νόµου µε αξιοπρέπεια και υπευθυνότητα, µε υψηλό αίσθηµα ευ-
θύνης και ισχυρή θέληση, αποφασισµένοι να το παλέψουµε µέχρι
τέλους.

Σήµερα, λοιπόν, µε την εισήγησή µου στον προϋπολογισµό και
µέσα στα επτά λεπτά που µου εξασφαλίζει η δηµοκρατία µας
από το Βήµα εδώ της Ολοµέλειας, αυτή η προσπάθεια, αυτός ο
δηµοκρατικός αγώνας, αυτή η πολιτική εκστρατεία φτάνουν στην
κορύφωσή τους. Θέλω, λοιπόν, να ευχαριστήσω εκ των προτέ-
ρων όλες και όλους τους συνοδοιπόρους µου, όλες και όλους
που δεν έσκυψαν το κεφάλι, που δεν τα παράτησαν, να τους ευ-
χαριστήσω από τα βάθη της καρδιάς µου γιατί δεν ενέδωσαν
στην οργή, γιατί δεν έσπασαν από την απελπισία, γιατί δεν πα-
ραδόθηκαν στη θλίψη και συνέχισαν να αγωνίζονται. Ευχαριστώ
όσους και όσες πιστεύουν ακόµα πως αξίζουµε ως Έλληνες να
έχουµε Δηµοκρατία σε αυτόν τον τόπο και πως αξίζει να πα-
λεύουµε µε ό,τι όπλα µας δίνει αυτή η δηµοκρατία, για ένα κα-
λύτερο αύριο για εµάς και τα παιδιά µας. Ανεξάρτητα από την
τύχη που θα έχει η πρότασή µας αυτή, ανεξάρτητα από τη συµ-
περιφορά που θα επιδείξει η Βουλή, η Κυβέρνηση, η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση απέναντι στην πρότασή µας, ο αγώνας αυτός έχει
ήδη κερδηθεί, είναι χιλιάδες οι συµπολίτες µας που συγχρόνισαν
τον πολιτικό τους βηµατισµό πάνω στην ιδέα που εκπροσωπεί η
πρότασή µας.

Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, για το περιεχόµενο της πρότα-
σής µας έχουν ενηµερωθεί εγκαίρως µε επιµέλεια και προγραµ-
µατισµό και ισχυρά επιχειρήµατα, που εξαντλούν την κάθε
λεπτοµέρεια, όλοι οι γραµµατείς όλων των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων. Τα πάντα έχουν κοινοποιηθεί στους πάντες και σας έχω
ενοχλήσει σχετικά και εγώ ο ίδιος και από αυτό το Βήµα και
στους διαδρόµους αρκετές φορές. Γι’ αυτόν τον λόγο και επειδή
βεβαίως δεν προλαβαίνω µέσα σε λίγα λεπτά να την παρουσιάσω
µε λεπτοµέρειες και να αναφερθώ στην ουσία της πρότασής µας,
θα µιλήσω για το τι πρεσβεύει, για ποιον λόγο αξίζει να δώσετε
σηµασία σε αυτήν την πρόταση. 

Η πρότασή µας θέτει ένα ερώτηµα, αγαπητοί συνάδελφοι, ένα
ερώτηµα που αποδεικνύει και τη σχέση της µε τη συζήτησή µας
στον προϋπολογισµό: πού βρίσκεται το όριο της φτώχειας σε
αυτήν τη χώρα; Ποιος είναι φτωχός; Ποιος δεν είναι; Ποιον θεω-
ρούµε φτωχό ως ελληνική πολιτεία, ως ελληνικό κράτος, ως ελ-

ληνικό δηµόσιο; Και αν αυτή η ερώτηση σάς µοιάζει φιλοσοφικού
ή ιδεολογικού περιεχοµένου δεν κάνετε λάθος, αλλά ταυτόχρονα
θα πρέπει να µην ξεχνάτε και την χειροπιαστή του πλευρά, την
πρακτική του εφαρµογή. Καθηµερινά Έλληνες δικαστές σε όλη
τη χώρα καλούνται να αποφασίζουν ποιος συµπολίτης µας είναι
φτωχός και ποιος δεν είναι, το αν κάποιος συνάνθρωπός µας, δη-
λαδή, είναι αρκετά φτωχός ή όχι για να τύχει της στήριξης της
ελληνικής πολιτείας. Και οι δικαστές µπορεί να είναι ελεύθεροι
να αποφασίζουν βάσει της συνείδησής τους, αλλά είναι εξίσου
δεσµευµένοι να εφαρµόζουν το γράµµα και να τηρούν το πνεύµα
των νόµων, των νόµων εκείνων που ψηφίζουµε εµείς µέσα σε
αυτήν την Αίθουσα. Οι νόµοι, λοιπόν, που ισχύουν αυτή τη στιγµή
λειτουργούν εναντίον των πολιτών όταν έρχεται η κρίσιµη στιγµή
να αποφασιστεί το ποιος δικαιούται τη στήριξη της ελληνικής πο-
λιτείας, την προστασία της ελληνικής δηµοκρατίας. Είναι δεκά-
δες χιλιάδες οι συµπολίτες µας που βρίσκονται εγκλωβισµένοι
πάνω στην κόκκινη γραµµή ανάµεσα στα όρια της πραγµατικής
φτώχειας και στην κατά τον νόµο φτώχεια. Έχετε υπ’ όψιν σας,
κύριοι συνάδελφοι, πόσοι συµπολίτες µας ακούν καθηµερινά από
αρµόδια χείλη τη φράση: «Η αίτησή σας απορρίφθηκε» ή «το αί-
τηµά σας δεν έγινε δεκτό»; Είναι πολλά εκείνα που πρέπει να
διορθώσουµε και αν πράγµατι έχουµε ξεκινήσει να αφήνουµε
σιγά σιγά πίσω µας τα µνηµόνια, αν πράγµατι έχουµε ανακτήσει
ένα µέρος της εθνικής µας κυριαρχίας, τότε πρέπει να ξεκινή-
σουµε άµεσα να το κάνουµε αυτό. Και αν είναι να διαλέξουµε
αυτό, να ξεκινήσουµε, τότε πιστεύω εγώ και χιλιάδες άλλοι πως
το πρώτο που πρέπει να αναθεωρήσουµε, το πρώτο που πρέπει
να κοιτάξουµε και να διορθώσουµε είναι το πού βρίσκεται ακρι-
βώς αυτό το όριο της φτώχειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµβολή µου στη συζήτηση
για τον προϋπολογισµό είναι ακριβώς αυτό το ερώτηµα: πού βρί-
σκεται το όριο της φτώχειας; Μήπως πρέπει να αναθεωρήσουµε
ορισµένα πράγµατα; Προσωπικά πιστεύω πως είναι δεκάδες οι
στρεβλώσεις που προκάλεσε η κακή εφαρµογή κάκιστων νόµων
στο πλαίσιο ακόµα χειρότερων µνηµονιακών επιλογών. Η ελλη-
νική πραγµατικότητα δεν µπόρεσε ποτέ να συµφιλιωθεί µε τους
ισχυρισµούς όσων επέβαλαν την πολιτική της ακραίας λιτότητας.
Πώς να πιστέψουµε ότι όλα αυτά έγιναν για το καλό µας;

Κλείνοντας, λοιπόν, την εισήγησή µου και πριν κατέβω από
αυτό το Βήµα, καλώ την Κυβέρνηση και προσωπικά τον Πρωθυ-
πουργό να µας απαντήσουν ευθέως και πριν την ψήφιση του
προϋπολογισµού την ερχόµενη Τρίτη, για το ποια θα είναι η θέση
της Κυβέρνησης απέναντι σε αυτό το κρίσιµο ερώτηµα, απέναντι
στην πρόταση νόµου που έχουµε καταθέσει πολλοί άνθρωποι
µαζί από τις 9 Σεπτεµβρίου.

Κύριοι της Κυβέρνησης, υπάρχουν τρεις λόγοι που µε εµποδί-
ζουν να καταψηφίσω τον προϋπολογισµό σας, τρία πράγµατα
που άλλαξαν σε σχέση µε τους προηγούµενους που έχω κατα-
ψηφίσει: Πρώτον, µετά από χρόνια γράφτηκε στην Ελλάδα, από
Έλληνες. Δεύτερον, όσο λίγα και αν δίνει, «ψίχουλα» τα έχω χα-
ρακτηρίσει πολλές φορές, δίνει τα περισσότερα εδώ και πολλά
χρόνια. Τρίτον, ξεκινά να αποκαθιστά αδικίες και βάζει ένα τέλος
στην κατρακύλα της ελληνικής οικονοµίας.

Σας καλώ να εξετάσετε την πρόταση νόµου που έχω καταθέ-
σει, µήπως µου δώσετε και έναν λόγο για να πιστέψω το άνοιγµά
σας προς το κέντρο, στο κέντρο που ονειρεύτηκα, στο κέντρο
που υπηρέτησα και υπηρετώ, πάντα πρώτοι, πάντα πρωταγωνι-
στές η δηµοκρατία µας, η Ελλάδα µας, οι άνθρωποι και όχι οι
αριθµοί, µε σεβασµό απέναντι στις θυσίες του ελληνικού λαού.
Θα συνεχίσω να αγωνίζοµαι και να βρίσκοµαι δίπλα του. Πάντα
δίπλα του ήµουν, νοµίζω. Εκεί ανήκω.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Ηγουµενίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
«Φορολογείτε ό,τι κινείται, ό,τι αναπνέει, όλη την κινητή και ακί-

νητη περιουσία», µας εγκάλεσε και χθες ο εισηγητής της Νέας
Δηµοκρατίας. Και παίρνοντας τη σκυτάλη ο ειδικός αγορητής
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ρωτούσε χθες βράδυ: «Υπάρ-
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χει και κάτι που δεν έχετε φορολογήσει»;
Η Αντιπολίτευση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αδυνατώντας

να κερδίσει µε την πολιτική της πρόταση ευρύτερες δυνάµεις της
κοινωνίας, προσπαθεί να τους αποτρέψει από τον ΣΥΡΙΖΑ, χαϊ-
δεύοντας και πατώντας πάνω στην γκάµα των συναισθηµάτων
που προκαλεί -λογικό είναι να προκαλεί- η φορολογία.

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάποιος που θέλει να
φτιάξει τα δηµοσιονοµικά του κράτους έχει δύο δρόµους: είτε
τον δρόµο της µείωσης των εξόδων είτε τον δρόµο της αύξησης
των εσόδων του. 

Ας δούµε τη µείωση των εξόδων. Πού ξοδεύει το κράτος; Σε
µισθούς και συντάξεις. Κόφτε τα. Μείωση µισθών, µείωση συν-
τάξεων. Μα, δεν φτάνει. Δεν φτάνει η µείωση των µισθών; Και
άλλη µείωση. Αν δεν φτάνουν οι µειώσεις των µισθών, µείωση
των εργαζοµένων, είτε µε απολύσεις -ανεργία-, είτε µε επιτά-
χυνση της διαδικασίας για να βγουν στην αποστρατεία από την
εργασία. Έτσι, έχουµε µία κατάσταση µε αύξηση της ανεργίας,
ένα καλό περιβάλλον για επίθεση στις κατακτήσεις των εργαζο-
µένων σχετικά µε τις συνθήκες της εργασίας τους. Κατάργηση,
λοιπόν, αυτών των κατακτήσεων, ελαστικές σχέσεις εργασίας,
ακόµα καλύτερο περιβάλλον για επιπλέον µείωση των µισθών και
ο φαύλος αυτός κύκλος δεν έχει τέλος. 

Αυτό δεν είναι στο µυαλό µας. Αυτήν την πρόταση τη ζήσαµε
στα έργα και τις ηµέρες των κυβερνήσεων Σαµαρά - Βενιζέλου.
Όχι ότι δεν επέβαλαν και φόρους! Αλήθεια, τον ΕΝΦΙΑ ποιος τον
έφερε; Αλλά ακόµα και αυτός ο ΕΝΦΙΑ ωχριά µπροστά στο σύ-
νολο των µέτρων µείωσης των εξόδων του κράτους. Ο λογαρια-
σµός βγήκε 65 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ποιο είναι το αποτέλεσµα
αυτής της πολιτικής, αυτής της κατεύθυνσης για µείωση των εξό-
δων του κράτους; Μεσοσταθµικά οι εργαζόµενοι έχασαν το 60%
από τους µισθούς τους, η χώρα έχασε 25% από το ΑΕΠ, η ανερ-
γία έφθασε στο 1/3 του πληθυσµού, δηλαδή κοντά στο 30%. Και
για τους νέους; Κάποιος εφηύρε τον υποκατώτατο µισθό. Η
ανεργία πάει στο 60%, δηλαδή δύο στους τρεις είναι άνεργοι και
µετά βέβαια χύνονται κροκοδείλια δάκρυα για τη νεολαία που
αναζητά καλύτερη τύχη σε άλλες πατρίδες. Ποιο είναι το χειρό-
τερο αποτέλεσµα από όλη αυτήν την πολιτική; Δεν πέτυχαν το
επιθυµητό αποτέλεσµα, αν δεχτούµε ότι το επιθυµητό αποτέλε-
σµα ήταν να ορθοποδήσει η οικονοµία και να βγούµε από τα µνη-
µόνια. Δεν το πέτυχαν. Από το πρώτο µνηµόνιο µάς οδήγησαν
στο δεύτερο και από το δεύτερο µνηµόνιο -κατά τη γνώµη µου-
δηµιούργησαν τον οικονοµικό µονόδροµο για να πάµε στο τρίτο. 

Γιατί εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έτσι αντιλαµβάνοµαι
την πραγµατικότητα. Δεν µπορώ να την αντιληφθώ διαφορετικά.
Ας λένε ό,τι θέλουν, λοιπόν, περί ανίκανων στελεχών της Κυβέρ-
νησης του ΣΥΡΙΖΑ που διαχειρίστηκε και διαπραγµατεύθηκε από
τον Γενάρη του 2015. Όταν αφήνεις τη χώρα µε µείον µισό δισε-
κατοµµύριο ευρώ στα ταµεία, δεν µπορεί παρά να είναι µονόδρο-
µος ο νέος δανεισµός. Δεν είναι µακριά. Φαίνονται µακριά µε τη
σηµερινή κατάσταση, αλλά δεν είναι µακριά. Τρία χρόνια πριν
συζητάγαµε και περιµέναµε τη δόση από τους ξένους για να πλη-
ρωθούν οι µισθοί και οι συντάξεις.

Αυτός είναι, λοιπόν, ο δρόµος της µείωσης των εξόδων του
κράτους, όπως τον ζήσαµε, όχι όπως τον έχουµε στο µυαλό µας
για να κατηγορήσουµε την Αντιπολίτευση. 

Ο άλλος δρόµος, ο δρόµος της αύξησης των εσόδων, είναι ο
δρόµος της φορολογίας. Όχι ότι και εµείς δεν κάναµε κάποιες
περικοπές, αλλά το κυρίαρχο ήταν η φορολογία. Και δεν αντι-
λαµβάνοµαι τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας που µίλησε
πριν λέγοντας ότι δεν είπαµε ποτέ ότι θα φορολογήσουµε. Αυτός
ο δρόµος, λοιπόν, επίσης είναι ένας δρόµος γνωστός στην ελλη-
νική κοινωνία, µε απτά αποτελέσµατα. Πρώτο και κύριο, βγήκαµε
από τα µνηµόνια. Μέσα στην τριετία βγήκαµε από τα µνηµόνια.
Ο δρόµος αυτός, µεταξύ άλλων, συµβάλλει και στην δικαιότερη
αναπαραγωγή του παραγόµενου πλούτου, µε παρεµβάσεις που
µπορείς να κάνεις υπέρ των φτωχών, υπέρ των αδυνάτων, υπέρ
αυτών που έχουν πραγµατικά ανάγκη. 

Δεν θα σταθώ στο σύνολο της κοινωνικής πολιτικής που εφαρ-
µόσαµε, αλλά έχει κανένας σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
την παραµικρή αµφιβολία σχετικά µε το αν θα µπορούσαµε
χωρίς αυτά τα µέτρα να εξασφαλίσουµε την οικονοµική δαπάνη

που είναι απαραίτητη για να εξασφαλίσουµε την απρόσκοπτη
πρόσβαση των ανασφάλιστων συµπολιτών µας στις υπηρεσίες
του δηµόσιου συστήµατος υγείας;

Ωστόσο, σε αυτόν τον δρόµο της αύξησης των εσόδων του
κράτους υπάρχουν και άλλα. Μεταξύ άλλων, θα σηµείωνα ότι η
αυξηµένη φορολογία ενισχύει τις τάσεις φοροδιαφυγής και φο-
ροαποφυγής, µία µάστιγα για την ελληνική κοινωνία απέναντι
στην οποία οφείλουµε να έχουµε ένα µέτωπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα να σταθώ, όµως, σε ένα σηµαντικότερο µειονέκτηµα
αυτής της προσπάθειας. Ενώ µε τις απολύσεις και τη µείωση των
εξόδων, έχουµε στοχευµένα µέτρα, µε απολύτως µετρήσιµα
αποτελέσµατα, µε την φορολογία δεν µπορείς να ξέρεις ακριβώς
το αποτέλεσµα. Θα κυνηγήσουµε τη φοροδιαφυγή στα καύσιµα.
Πόσο θα εισπράξουµε; Άγνωστο αρχικά. Παροµοίως και µε τη
λίστα Λαγκάρντ. Δεν στέκοµαι στο εάν η δικαιοσύνη σταµάτησε
από ένα σηµείο και µετά την παρέµβαση σε αυτό. Πόσο θα ει-
σπράξει από τη λίστα Λαγκάρντ; Άγνωστο. 

Εδώ, κατά τη γνώµη µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
η βάση της πίεσης που είχαµε για να πάρουµε επιπλέον µέτρα,
παρά τις αντιρρήσεις, παρά τα επιχειρήµατα, παρά τις προσπά-
θειές µας. Δεν είναι, δηλαδή, ότι πήραµε δέκα, όπως λέει η Αντι-
πολίτευση, για να µοιράσουµε ένα. Συζητήσαµε µε τους
Θεσµούς γνωρίζοντας ότι χρειαζόµαστε οκτώ µέτρα, ζητάγανε
είκοσι και σταµατήσαµε στα δέκα. Από τα δέκα, όµως, -εδώ είναι
και η βάση της υπεραπόδοσης της οικονοµίας- αυτά τα επιπλέον
χρήµατα τα επιστρέφουµε στις κοινωνικές οµάδες µε τη µορφή
κοινωνικού επιδόµατος και δεν ακολούθησαν τη διαδροµή των
offshore και τις άλλες παράνοµες διαδροµές του χρήµατος για
να βγουν έξω. Και τι κάνουµε τώρα που βγαίνουµε από τα µνη-
µόνια; «Ανακαλούµε», «αποσύρουµε», «ξεψηφίζουµε µέτρα» λέει
η Αντιπολίτευση. Η αντιµετώπισή της είναι πολιτικά επιφανειακή:
Από το «αποσύρετε µέτρα που εµείς τα καταψηφίσαµε, µπράβο
σας που ήρθατε στη γραµµή µας» µέχρι τον πολιτικά ανατριχια-
στικό λόγο του κ. Μητσοτάκη προχθές ότι πουλήσαµε τη Μακε-
δονία για να πάρουµε τις συντάξεις. Τι άλλο θα ακούσουµε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ για την ανοχή σας
για λίγα δευτερόλεπτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με αυτό να τελει-
ώνουµε, όµως, κ. Ηγουµενίδη. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Η σωστή ανάγνωση -και ολοκλη-
ρώνω, κύριε Πρόεδρε- είναι ότι τώρα που βγήκαµε από τα µνη-
µόνια ανακαλούµε µέτρα που µας επέβαλαν οι δανειστές µας.
Δηλαδή ανακαλούµε µέτρα από αυτά που µας επέβαλαν αυτοί
που «και αν δεν τους είχαµε, έπρεπε να τους είχαµε εφεύρει»,
όπως ισχυρίζεστε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, µέσω του Αν-
τιπροέδρου σας. Και αν βεβαίως διαφωνείτε µε τον Αντιπρόεδρό
σας, ιδού το Βήµα να αποδοκιµάσετε πολιτικά τις απόψεις του. 

Τι κάνουµε, λοιπόν; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κύριε

Ηγουµενίδη, σας παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.
Επαναφέραµε και επεκτείναµε τις συλλογικές συµβάσεις ερ-

γασίας. Ακολούθησαν η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών, η
κατάργηση της µείωσης των συντάξεων, η επερχόµενη αύξηση
στις συντάξεις εξακοσίων εξήντα χιλιάδων συνταξιούχων, η κα-
τάργηση του υποκατώτατου µισθού, η επιδότηση των ασφαλι-
στικών εισφορών των εργαζοµένων, η κατάργηση του φόρου στο
κρασί.

Όπως µας λέει η Αντιπολίτευση, κυρία Υπουργέ, κανένα µνη-
µονιακό νόµο και καµµιά µνηµονιακή υποχρέωση δεν αποσύ-
ραµε. Τι άλλο θα ακούσουµε; Ας είναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Κλείνω µε αυτό, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι.
Προχωράµε έτσι, γιατί πιστεύουµε πως η προσπάθεια να επου-

λώσουµε τις πληγές της κοινωνίας είναι η προσπάθεια, τα πρώτα
βήµατα για να χτίσουµε την Ελλάδα της νέας εποχής.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Μαλίων της Κρήτης και το 2ο

Δηµοτικό Σχολείο Νεάπολης Λασιθίου.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ο κ. Κοντογεώργος από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε αυτές τις µέρες στην

Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων τον τελευταίο προϋπολογι-
σµό της απερχόµενης Κυβέρνησης «ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ» εν µέσω, µάλι-
στα, πανηγυρισµών των συναδέλφων της Πλειοψηφίας, οι οποίοι,
ενώ γνωρίζουν την πραγµατική κατάσταση της οικονοµίας, αλα-
λάζουν µε κραυγές, γιατί συνεχίζουν να πιστεύουν ότι µπορούν
να εξαπατήσουν για άλλη µια φορά τους πολίτες.

Πανηγυρίζει η Πλειοψηφία και λησµονεί επιδεικτικά τα δεινά
που συσσώρευσε στις πλάτες του λαού µε το τρίτο, αχρείαστο
µνηµόνιο και πού µας οδήγησε ο τυχοδιωκτισµός και οι αερολο-
γίες τους. 

Πανηγυρίζει γιατί κατάφερε να επαναφέρει τους βασικούς δεί-
κτες της οικονοµίας στα επίπεδα του 2014 που παρέλαβε, εξον-
τώνοντας τους πολίτες µε µια άνευ προηγουµένου φοροεπιδροµή
και αυξήσεις σε όλα τα βασικά αγαθά και υπηρεσίες.

Πανηγυρίζει γιατί, όπως λέει, η χώρα βγήκε από το µνηµόνιο
και λησµονεί να οµολογήσει ότι η έξοδος αυτή τελεί υπό αυξη-
µένους περιορισµούς µε προνοµοθετηµένα µέτρα λιτότητας και
µε δεσµεύσεις της δηµόσιας περιουσίας για ενενήντα επτά και
πλέον χρόνια.

Πανηγυρίζει γιατί, όπως λέει, το τρίτο µνηµόνιο πέτυχε και λη-
σµονεί να παραδεχθεί ότι απέτυχε στη βασική του επιδίωξη να
εξασφαλίσει την οµαλή χρηµατοδότηση της χώρας από τις αγο-
ρές.

Πανηγυρίζει για τη δήθεν υπεραπόδοση της οικονοµίας και τα
µεγάλα πλεονάσµατα, αλλά ξεχνάει να δεχθεί ότι αυτά προέρ-
χονται από τους αβάσταχτους φόρους που επέβαλε σε όλους
τους πολίτες, τις κατασχέσεις, τη στάση πληρωµών των οφειλών
του κράτους, την καθυστέρηση του υπολογισµού και πληρωµής
των νέων συνταξιούχων και από το πετσοκοµµένο Πρόγραµµα
των Δηµοσίων Επενδύσεων.

Πανηγυρίζει για την άρση των capital controls, τα οποία επέ-
βαλαν οι ίδιοι µε τον αλήστου µνήµης Βαρουφάκη και τα οποία
«στραγγάλισαν» στην κυριολεξία ιδιώτες και επιχειρήσεις.

Πανηγυρίζει για τη µη νέα περικοπή των συντάξεων από 1-1-
2019, την οποία η ίδια νοµοθέτησε, δύο φορές µάλιστα, και για
τα επιδόµατα φτώχειας που υπόσχεται και µοιράζει ως καθρε-
φτάκια σε ιθαγενείς και λησµονεί να αντιληφθεί ότι ο λαός τούς
έχει πάρει χαµπάρι και τους περιµένει στη γωνία να τους αντα-
µείψει στις επερχόµενες εκλογές.

Ούτε κουβέντα βέβαια δεν κάνει για τις λίστες Λαγκάρντ, τη
λίστα εµβασµάτων εξωτερικού, τη λίστα Μπόγιαρνς και τις off-
shore εταιρείες κ.λπ..

Πανηγυρίζει γιατί πιστεύει ότι οι πολίτες ξέχασαν ότι την τε-
λευταία τετραετία επέβαλαν είκοσι επτά νέους φόρους. Αυξή-
σανε δύο φορές τους συντελεστές του ΦΠΑ. Αυξήσανε τον ΦΠΑ
στα νησιά. Διαλύσανε το ασφαλιστικό σύστηµα µε το νόµο Κα-
τρούγκαλου, µειώνοντας τις συντάξεις. Κατάργησαν το ΕΚΑΣ.
Μείωσαν στο ένα τέταρτο το επίδοµα πετρελαίου θέρµανσης.
Μείωσαν τις δαπάνες ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης. Μεί-
ωσαν τα επιδόµατα φτώχειας και ανεργίας. Έκλεισαν επιχειρή-
σεις και ατοµικά επαγγέλµατα από την υπερφορολόγηση.
Έφεραν στα όρια της φτώχειας τον µισό πληθυσµό της χώρας.
Αύξησαν τις οφειλές των πολιτών προς το κράτος στα επίπεδα
των 120 δισεκατοµµυρίων. Κατάφεραν ο µισός πληθυσµός της
χώρας να µην µπορεί να ανταποκριθεί στους αβάσταχτους φό-
ρους. Πάνω από δύο εκατοµµύρια συµπολίτες µας έχουν υπο-

στεί µέτρα αναγκαστικής εκτέλεσης και κατάσχεσης λογαρια-
σµών και περιουσιών.

Προχωρούν, φυσικά, χωρίς κανέναν ενδοιασµό και στον πλει-
στηριασµό της πρώτης κατοικίας. Διαλύσανε το κράτος και τις
αρχές τάξης και ασφάλειας της χώρας και αφήνουν τους πολίτες
στη µοίρα τους απέναντι σε κάθε κακοποιό και εγκληµατία, προ-
καλώντας τους µάλιστα, αφού αναδεικνύουν τους κάθε λογής
«Ρουβίκωνες» σε ρυθµιστές της δηµόσιας ζωής.

Σαν να µην έφταναν όλα αυτά, ενσπείρουν ενσυνείδητα το µι-
κρόβιο του διχασµού της κοινωνίας µε το δήθεν ταξικό πρόσηµο
των πολιτικών τους. Προφανώς ξεχνούν πόσο ακριβά πλήρωσε
ο λαός και η χώρα µας τον διχασµό στο παρελθόν και πόσος χρό-
νος χρειάστηκε για να επουλώσει τις πληγές του.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ειλικρινά δεν γνωρίζω αν πανη-
γυρίζουν οι συµπατριώτες µου στη Θεσσαλία, στην ιδιαίτερη πα-
τρίδα µου στην Ευρυτανία, για όλα τα παραπάνω, καθώς και για
την τραγική κατάσταση που επικρατεί στον νοµό.

Η ανεργία έχει υπερβεί το 60% του ενεργού πληθυσµού, η
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας είναι ανύπαρκτη, το Νοσοκοµείο
Καρπενησίου παραπαίει µεταξύ φθοράς και αφθαρσίας, προσπα-
θώντας να σηκώσει όλο το βάρος της δηµόσιας υγείας του
νοµού. Το ΕΚΑΒ ανταποκρίνεται µόνο στον µισό νοµό λόγω
κακής οργάνωσης, παρά τις φιλότιµες προσπάθειες του προσω-
πικού του. 

Το σχολικό έτος δεν έχει ξεκινήσει ακόµα για το µοναδικό
ΕΠΑΛ Καρπενησίου από την έλλειψη τεσσάρων εκπαιδευτικών
ειδικότητας. Με εξοργιστική αδιαφορία ο αρµόδιος Υπουργός
Παιδείας αρνείται στα Ευρυτανόπουλα τα σχολικά γεύµατα σε
όλα τα σχολεία, καθώς και τα δικαιώµατά τους για ίσες ευκαιρίες
στην εκπαίδευση.

Οι δοµές της κοινωνικής πρόνοιας, όπως το Γηροκοµείο Καρ-
πενησίου, έχουν κορεστεί, ενώ το αρµόδιο Υπουργείο Εργασίας
αδιαφορεί για τη λειτουργία της νέας πτέρυγας που έχει κατα-
σκευαστεί εδώ και οκτώ χρόνια.

Τα νοικοκυριά παγώνουν στην κυριολεξία από τις απαγορευ-
τικές τιµές του πετρελαίου θέρµανσης και το ανύπαρκτο πλέον
επίδοµα πετρελαίου. 

Οι επιχειρήσεις, όσες απέµειναν από τη ληστρική επιδροµή
της Κυβέρνησης, φυτοζωούν αφού δεν µπορούν να καλύψουν τα
βασικά έξοδα λειτουργίας τους.

Οι υποδοµές του νοµού καταρρέουν από την έλλειψη χρηµα-
τοδότησης, τόσο των δήµων όσο και της περιφερειακής ενότη-
τας, παρά τις φιλότιµες προσπάθειες των τοπικών αρχόντων. 

Αυτή και χειρότερη είναι η κατάσταση που βιώνουν οι πολίτες
της ορεινής Ευρυτανίας, όπως πιστεύω και στο σύνολο της επι-
κράτειας, παρά τους πανηγυρισµούς των «ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ» και είµαι
βέβαιος ότι στις επερχόµενες εκλογές θα λάβουν το τίµηµα που
τους αξίζει και θα αποτελέσουν τη θλιβερή παρένθεση στη νεό-
τερη ιστορία της πατρίδας µας.

Τελειώνοντας δηλώνω ότι καταψηφίζω τον τελευταίο προϋπο-
λογισµό της απερχόµενης Κυβέρνησης «ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κ. Αυ-
λωνίτου.

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε
σήµερα τον προϋπολογισµό για το 2019. Συζητάµε δηλαδή τον
πρώτο µεταµνηµονιακό προϋπολογισµό, τον πρώτο προϋπολο-
γισµό µετά τη λήξη των δηµοσιονοµικών προγραµµάτων, αλλά
και τον πρώτο επεκτατικό προϋπολογισµό µετά από µια δεκαε-
τία, όπου οι Έλληνες πολίτες αντιλαµβάνονται τι σηµαίνει έξοδος
από τα µνηµόνια, τι σηµαίνει ότι η χώρα εισέρχεται σε περίοδο
κανονικότητας.

Ο προϋπολογισµός αυτός είναι ρεαλιστικός, είναι αξιόπιστος,
είναι αναπτυξιακός, είναι δίκαιος, είναι ο πρώτος προϋπολογι-
σµός µετά από µια δεκαετία, όπου οι Έλληνες πολίτες δεν θα
δουν πάλι περικοπές, δεν θα δουν αυξήσεις φόρων, δεν θα δουν
επιβαρυντικά µέτρα, αλλά αντίθετα θα δουν συγκεκριµένες πα-
ρεµβάσεις που έρχονται να αποκαταστήσουν εν µέρει αδικίες
που συσσωρεύτηκαν όλα τα προηγούµενα χρόνια.

Ο προϋπολογισµός αυτός έρχεται να ανακουφίσει τους πολί-
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τες µε  µειώσεις των φορολογικών βαρών και του ΕΝΦΙΑ, µε
µέτρα που ενισχύουν την κοινωνική προστασία, µε ένα πρό-
γραµµα επιδότησης ενοικίου, αλλά και προστασίας των ευάλω-
των νοικοκυριών που έχουν δάνεια σε αδυναµία αποπληρωµής,
µε µέτρα που ενισχύουν την απασχόληση, επιδοτώντας νέες θέ-
σεις εργασίας για νέους µέχρι είκοσι τεσσάρων ετών, αλλά και
προσλήψεις στον ευαίσθητο τοµέα της ειδικής αγωγής και του
προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι».

Όλη αυτή η αλλαγή µείγµατος πολιτικής γίνεται µε έναν τρόπο
λελογισµένο, µε έναν τρόπο ισορροπηµένο ανάµεσα στη δηµο-
σιονοµική επέκταση και τα µέτρα κοινωνικής στήριξης, µε έναν
τρόπο προσεκτικό, που έρχεται να διαφυλάξει ως κόρη οφθαλ-
µού την αξιοπιστία της χώρας που µε τόσες θυσίες έχτισε ο ελ-
ληνικός λαός. 

Ως εκ τούτου, όλες οι παρεµβάσεις είναι κοστολογηµένες και
στοχεύουν στη δηµοσιονοµική σταθερότητα της χώρας, ώστε να
διατηρεί η χώρα σταθερούς ρυθµούς ανάπτυξης πάνω από 2%,
που είναι αναγκαία προϋπόθεση για να ενισχύεται η απασχόληση
και το κοινωνικό κράτος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε, η επάνοδος της χώρας
στην κανονικότητα δεν ήταν νοµοτελειακή, δεν ήταν δεδοµένη.
Όλος ο ελληνικός λαός έζησε µέσα σε ένα κλίµα τροµοκρατίας
που δηµιουργήσατε εσείς, Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ, µαζί µε
τα φιλικά σας µέσα. Λέγατε ότι δεν θα κλείσουµε την πρώτη αξιο-
λόγηση, δεν θα κλείσουµε τη δεύτερη αξιολόγηση, θα έρθει ο
κόφτης, δεν θα κλείσουµε την τρίτη αξιολόγηση, δεν θα ρυθµί-
σουµε το χρέος, δεν θα βγούµε από τα µνηµόνια, δεν θα έχουµε
καθαρή έξοδο, θα έρθουν νέα µέτρα, δεν υπάρχουν αντίµετρα,
θα έρθει τέταρτο µνηµόνιο.

Και εκείνοι οι έρµοι οι συνταξιούχοι τι πέρασαν µήνες τώρα που
τους βοµβαρδίζατε µε το κόψιµο των συντάξεών τους, στην καλύ-
τερη περίπτωση την αναβολή του µέτρου για ένα εξάµηνο; Ίσως
θα πρέπει τώρα οι συνταξιούχοι να ζητήσουν αποζηµίωση για ψυ-
χική οδύνη. Όχι τίποτα άλλο, αλλά φθάσατε να ζητάτε τα ρέστα
και από τους θεσµούς, που δέχτηκαν όχι µόνο την κατάργηση του
νόµου της µείωσης των συντάξεων, αλλά και το οικονοµικό µας
πρόγραµµα µε τόσες ξεδιάντροπες φοροελαφρύνσεις. 

Καταντήσατε να διολισθαίνετε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,
σε ακροδεξιό λόγο, υιοθετώντας τα τσιτάτα της Χρυσής Αυγής,
των υµνητών των ναζί, όχι µόνο γιατί ξεµείνατε από αφήγηµα µε
την κατάργηση του νόµου της περικοπής των συντάξεων, αλλά
γιατί ανταγωνίζεστε µαζί τους για την ακροδεξιά ψήφο. 

Και δεν διστάζετε να φθάσετε για αυτό στον πάτο της αθλιό-
τητας, γκεµπελίζοντας και διχάζοντας τον ελληνικό λαό. Τι κα-
τάντια, αλήθεια! Θα τρίζουν τα κόκαλα του Εθνάρχη Καραµανλή,
που όταν ίδρυσε το κόµµα του το 1974, όλους αυτούς τους πέ-
ταξε έξω από το κόµµα και τώρα εσείς έρχεστε και τους βάζετε
ακόµα και µέσα στο σπίτι σας. 

Μετά, λοιπόν, από τόσες διαψεύσεις το µόνο καταστροφολο-
γικό που σας έµεινε είναι ότι δεν βγήκαµε ακόµα στις αγορές.
Χαλαρά, κύριοι συνάδελφοι, µην επενδύετε και µην βάζετε όλο
τον αντιπολιτευτικό σας οίστρο σε αυτό, γιατί πάλι θα χάσετε,
θα γραφτείτε στο βιβλίο Γκίνες –γιατί;- για τις κατ’ εξακολούθηση
λανθασµένες προβλέψεις σας. 

Φτωχοί, λοιπόν, στα επιχειρήµατα, µας αποδίδετε ότι είµαστε
η  µακροβιότερη µνηµονιακή Κυβέρνηση. 

Όµως, η σύγκριση, κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να γίνει στο τι
έκανε καθένας µας αυτή την περίοδο. 

Στη δική σας, λοιπόν, µικρότερη µνηµονιακή περίοδο, που
εσείς φέρατε στη χώρα, ανεβάσατε την ανεργία από το 9% στο
27%. Υπήρχε απώλεια εργασιακών δικαιωµάτων, υπήρχε µείωση
µισθών κατά 22% και κατά 32% για τους νέους. Υπήρχε µείωση
στις συντάξεις έως 45%. Ανεβάσατε το χρέος από 125% στο
180%. Βάλατε 63 δισεκατοµµύρια ευρώ επιβαρυντικά µέτρα
στους πολίτες σε φόρους και περικοπές µισθών και συντάξεων,
ενώ η χώρα έχασε το 25% του παραγόµενου πλούτου της που
δεν το έχασε ούτε βγαίνοντας από τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. 

Εµείς σε µεγαλύτερη µνηµονιακή περίοδο βγάλαµε τη χώρα
από τα µνηµόνια, µειώσαµε την ανεργία από το 27% στο 18,6%,
δηµιουργώντας πάνω από τριακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας.
Ενισχύσαµε το κοινωνικό κράτος µε πρόσβαση όλων των ανα-

σφάλιστων στην υγεία, µε στήριξη της πρωτοβάθµιας υγείας, µε
δηµιουργία σχολικών γευµάτων, µε επίδοµα ενοικίου, µε Κοινω-
νικό Επίδοµα Αλληλεγγύης, µε προσλήψεις γιατρών, νοσηλευτών
και εκπαιδευτικών. Πετύχαµε την επιστροφή της χώρας στην
ανάπτυξη. Ρυθµίσαµε το χρέος και δηµιουργήσαµε βιώσιµη κοι-
νωνική ασφάλιση. 

Τώρα δε που βγήκαµε από τα µνηµόνια, επαναφέραµε τις συλ-
λογικές συµβάσεις εργασίας µε τις αρχές της επεκτασιµότητας
και ευνοϊκότερης ρύθµισης. Δροµολογούµε αύξηση του κατώτα-
του µισθού και κατάργηση του υποκατώτατου. Μειώνουµε φό-
ρους, µειώνουµε τον ΕΝΦΙΑ, µειώνουµε ασφαλιστικές εισφορές
και ξηλώνουµε µνηµονιακούς νόµους, όπως είναι η περικοπή των
συντάξεων.

Διαµορφώνουµε περιβάλλον για σταθερή ανάπτυξη µε στο-
χευµένες δαπάνες στον προϋπολογισµό, χωρίς να διακινδυ-
νεύουµε την τήρηση των στόχων, έτσι ώστε κάθε χρόνο έως το
2022 να εξοικονοµείται δηµοσιονοµικός χώρος για περαιτέρω
ελαφρύνσεις και αποκατάσταση αδικιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον µακρύ δρόµο προς τις
κάλπες οι Έλληνες πολίτες έχουν να αποφασίσουν για το αν ακο-
λουθήσουν, αν αποδεχτούν τη νεοφιλελεύθερη πολιτική της λε-
ηλασίας της Νέας Δηµοκρατίας ή αν προχωρήσουν µε τον
ΣΥΡΙΖΑ σε µια Ελλάδα δίκαιης ανάπτυξης, υπεράσπισης εργα-
σιακών και ατοµικών δικαιωµάτων και ενίσχυσης του κοινωνικού
κράτους. 

Ξέρετε, αυτή η επιλογή είναι πολύ εύκολη και σε αυτά ο πρώ-
τος µεταµνηµονιακός προϋπολογισµός της χώρας για το 2019
δείχνει τον δρόµο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας ευχαριστούµε
πολύ. 

Ο κ. Νικολόπουλος έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φθάνουµε προς το τέλος και

του 2018 και µετράµε ήδη σχεδόν τέσσερις µήνες από το τέλος
του τρίτου µνηµονίου. 

Μπροστά µας έχουµε έναν προϋπολογισµό που αποτελεί την
εικόνα της οικονοµικής, αλλά και κοινωνικής κατάστασης στη
χώρα για την επόµενη χρονιά, αλλά και δυο πολιτικές πλευρές
που ερµηνεύουν εντελώς διαφορετικά αυτή την εικόνα. 

Από τη µια πλευρά, η Κυβέρνηση µιλάει για µεταµνηµονιακό
προϋπολογισµό και υπερπροβάλλει τα θετικά µέτρα σαν να µην
υπάρχουν πάλι άγριοι φόροι. 

Και από την άλλη πλευρά, είναι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
που λάµπει διά της απουσίας της. Από τους εβδοµήντα πέντε
Βουλευτές είναι πέντε τώρα µέσα στην Αίθουσα που δίνουν τη
µάχη κατά του «κακού» προϋπολογισµού. 

Ας είµαστε, όµως, ειλικρινείς. Πρέπει να δεχθούµε πως ο φε-
τινός προϋπολογισµός περιέχει εκτός από τις αρνητικές και
καλές ειδήσεις, δυστυχώς, όµως, όχι για όλους και δυστυχώς,
όχι στην έκταση και την ένταση που θα µπορούσε να περιέχει ο
προϋπολογισµός µιας χώρας που υποτίθεται ότι επέστρεψε στην
κανονικότητα και µπορεί πλέον να προσφέρει πίσω στην κοινωνία
κάποια από αυτά που της στερήθηκαν επί αρκετά χρόνια. 

Επίσης, αυτές οι καλές ειδήσεις δεν προκύπτουν από ανά-
πτυξη ή από κάποιου είδους περίσσευµα πλούτου. Εξακολου-
θούν να προέρχονται από τη βαρύτατη φορολογία. Η µείωση των
εισφορών για διακόσιους πενήντα χιλιάδες ελεύθερους επαγγελ-
µατίες, αυτοαπασχολούµενους και αγρότες, ναι, ήταν µια απο-
λύτως αναγκαία διόρθωση, αλλά παραµένει σταγόνα στον
ωκεανό. Προεκλογικά ο Πρωθυπουργός έλεγε για τον ΕΝΦΙΑ ότι
δεν µειώνεται, αλλά καταργείται και τώρα, σχεδόν τέσσερα χρό-
νια µετά, φέρνει µια µεσοσταθµική µείωση κατά 10%.

Και επιπλέον, φθάνουµε και στο τέλος του νόµου Κατσέλη µε
χιλιάδες σπίτια, ακόµα και πρώτες κατοικίες, να είναι στον αέρα.
Αυτά ενδεικτικά. 

Πολλά, πάρα πολλά ακόµα δείχνουν, δυστυχώς, ότι είµαστε
ενώπιον ενός ακόµα δύσκολου προϋπολογισµού, όπως προείπα,
ενός προϋπολογισµού που προβλέπει παροχές 910 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ, αλλά και επιπλέον φόρους της τάξεως του 1 δισεκα-
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τοµµυρίου ευρώ. 
Και µην ξεχνάµε ότι η χώρα µας βρίσκεται ακόµα αντιµέτωπη

µε κάποια προαπαιτούµενα. Η αλήθεια είναι ότι όσοι εδώ και χρό-
νια φωνάζαµε για τη λανθασµένη συνταγή, ακόµα και σήµερα που
η Ελλάδα είναι εκτός µνηµονίων, δυστυχώς, δικαιωνόµαστε πικρά. 

Δεν θα αρνηθώ, βέβαια, ότι υπάρχουν δείκτες που εµφανίζουν
ανάκαµψη. Όµως, δεν µπορούµε να ισχυριστούµε ότι οι δείκτες
αποτελούν απόδειξη της πραγµατικότητας στην οποία ζει η κοι-
νωνία και η αγορά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσα ανέφερα στην πλειοψηφία
τους είναι αρνητικά για τον προϋπολογισµό και κατά συνέπεια
και για το αποτέλεσµα της κυβερνητικής προσπάθειας. 

Και για τούτο, όπως έκανα στους τρεις προηγούµενους προ-
ϋπολογισµούς της παρούσης Κυβέρνησης, δηλαδή που δεν τους
ψήφισα, το ίδιο θα κάνω και για αυτόν. 

Όµως, οφείλω να προσθέσω ότι ειλικρινώς δεν κατανοώ τη
στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Από τη µια, ψηφίζει τα
θετικά µέτρα που έλεγε πως δεν θα υπάρχουν και, από την άλλη,
εµφανίζει παντού τη στενοχώρια της για αυτά. Ο κ. Μητσοτάκης
σήµερα ψηφίζει τη µη περικοπή συντάξεων, αλλά ο κ. Χατζηδά-
κης, ο Αντιπρόεδρος, πριν από λίγο καιρό επέπληττε τον κ. Μο-
σκοβισί, όταν έλεγε πως µια νέα περικοπή θα οδηγούσε ακόµα
περισσότερους συνταξιούχους στα όρια της φτώχειας. 

Επίσης ο κ. Μητσοτάκης θεωρεί ότι τα χρήµατα που δεν θα
λείψουν από τις συντάξεις είναι τα λύτρα της προδοσίας. Το
ακούσατε; Ναι, θεωρεί ότι είναι από τα 300 αργύρια του Ιούδα
που πήρε για την προδοσία από τους ξένους. 

Μα τότε, αλήθεια, δικαίως τον ρωτούν: Γιατί δέχεται και καθα-
γιάζει αυτά τα λύτρα της προδοσίας;

Επίσης, ο κ. Μητσοτάκης υποστηρίζει πως παίρνει δέκα από
όλους και δίνει ένα σε µερικούς. Όµως, µπορεί να ξεχνάει ότι το
σύνολο σχεδόν των εξοντωτικών φόρων του τρίτου µνηµονίου
ουσιαστικά δοµήθηκαν στο δεύτερο µνηµόνιο επί συγκυβέρνη-
σης Σαµαρά – Βενιζέλου; 

Θαρρώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µετά από οκτώ χρό-
νια µνηµονίων όλοι πήραµε δύσκολα µαθήµατα και όλοι βιώσαµε
πολλές δύσκολες στιγµές στη χώρα ή ακόµα και εδώ µέσα σε
αυτή τη Βουλή. Σαφώς, λοιπόν, και δεν δικαιούται η Κυβέρνηση
να παριστάνει πως ο χρόνος της ξεκίνησε µετά τις 21 Αυγού-
στου, την έξοδο, δηλαδή, από το µνηµόνιο. Είναι τέσσερα χρόνια
στην εξουσία, εκλέχτηκε µε ένα πρόγραµµα που δεν εφάρµοσε,
αλλά και το πρόγραµµα που τελικά εφάρµοσε δεν έφερε τα απο-
τελέσµατα που η ίδια ήλπιζε ή που έλεγε.

Σαφώς, όµως, και δεν δικαιούται ο Κυριάκος Μητσοτάκης και
όσοι διετέλεσαν Υπουργοί της Κυβέρνησης Σαµαρά – Βενιζέλου
να παριστάνουν όλοι µαζί ότι δεν έχουν ευθύνες για όσα τραβή-
ξαµε στα µνηµονιακά χρόνια. 

Η πλήρης αλήθεια είναι ότι οι ευθύνες είναι µοιρασµένες.
Έχουν παρελθόν, παρόν και ονοµατεπώνυµο. Η αλήθεια για τον
προϋπολογισµό του 2019 είναι ότι έχει, όπως είπα και στην επι-
τροπή µας, βαθιές και απόκρηµνες χαράδρες, αλλά και έχει και
κάποιες πράσινες κοιλάδες. Δεν θέλω να ωραιοποιήσω τίποτα,
αλλά δεν θέλω και να απαξιώσω τίποτα. Γι’ αυτό και µε απόλυτη
σοβαρότητα και συνέπεια θα αρνηθώ κάθε µνηµονιακή πρό-
βλεψη και του φετινού προϋπολογισµού. Δεν θα αρνηθώ, όµως,
ούτε το ελάχιστο ψήγµα κοινωνικής παροχής που εµπεριέχει.
Κάθε ανάσα που κερδίζει η κοινωνία µας είναι πολύτιµη και θα
ήταν άδικο και άτιµο να µην την πάρει. Δεν κρύβω όµως ότι ανη-
συχώ πολύ. Η Ελλάδα παραµένει ασθενής. Το ίδιο δείχνει και όλη
η Ευρώπη. Η πραγµατική ανάκαµψη και η απόσταση από ένα κα-
νονικό προϋπολογισµό είναι ακόµα µακριά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα «κίτρινα γιλέκα» πιθανόν να
φορεθούν και στην Ελλάδα. Δεν θα τα φέρει η µόδα, αλλά τα γε-
γονότα, που είναι πολλά και πεισµατάρικα για να τα αγνοήσουµε.
Τα πολιτικά νιάτα του Μακρόν βλέπουµε όλοι πως δεν κράτησαν
για πολύ. Οι ελπίδες που επενδύθηκαν στην υποψηφιότητά του
αποδείχθηκε στην πράξη ότι ήταν φρούδες, αφού ως Πρόεδρος
δεν έκανε τίποτα περισσότερο από το να συνεχίζει την ίδια νεο-
φιλελεύθερη πολιτική, συχνά µε πιο επιθετικό τρόπο από τον
Ολάντ. Εξ ου και το προσωνύµιο «ο Πρόεδρος των πλουσίων». 

Το συµπέρασµα από όλα τα παρόµοια κινήµατα ανατροπής

στη Βρετανία, την Ισπανία, την Ιταλία, την Ολλανδία, την Ουγγα-
ρία, την Πολωνία, ακόµα και στη χώρα της Μέρκελ, µε το αντιµε-
ταναστευτικό, εθνικό, κοινωνικό αντιευρωπαϊκό κόµµα
Εναλλακτική για τη Γερµανία, κουµπώνουν ακριβώς µε τα πολι-
τικά πράγµατα της Ελλάδας. Τα µικροµεσαία στρώµατα στρέ-
φουν µαζικά την πλάτη τους στις παραδοσιακά κυρίαρχες
πολιτικές παρατάξεις. Διαβάστε τη σηµερινή δηµοσκόπηση της
ALCO όσοι δεν την είδατε. 

Και φυσικά δεν έχουν προσβληθεί όλοι αυτοί από κάποιου εί-
δους ιδεολογικό ιό αντισυστηµικής ψήφου. Η κύρια αιτία που αµ-
φισβητούν την κατεστηµένη τάξη πραγµάτων είναι ακριβώς ή
ίδια, ότι δηλαδή οι πολιτικές παρέες αυτού του τύπου της κεν-
τροαριστεράς µε την κεντροδεξιά ακριβώς όπως τη ζούµε στην
Ελλάδα -µε Σαµαρά - Βενιζέλο χθες, µε Μητσοτάκη - Γεννηµατά
σήµερα-, µαζί µε τις διεφθαρµένες ελίτ σε όλες τις δυτικές
χώρες, ακόµα και στην Αµερική, και στην πατρίδα µας ανατρέ-
πουν τις σταθερές του βίου µας.

Ο πολιτικός χάρτης αλλάζει και λόγω της οικονοµικής κρίσης,
αλλά και της παγκοσµιοποίησης. Και για τούτο ο κ. Μητσοτάκης
που έχει φορέσει το κουστούµι του Μακρόν, είναι ώρα να προ-
βάρει ένα άλλο κουστουµάκι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου από τη Δηµοκρατική Συµπα-

ράταξη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τρεις µέρες τώρα στο Κοινοβού-

λιο παρακολουθούµε ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία, Μητσοτάκη
και Τσίπρα να παρουσιάζονται ότι διαφωνούν σε όλα. Φαίνεται,
όµως, ότι συµφωνούν σε ένα κρίσιµο θέµα για την πορεία της
χώρας. Συµφωνούν στη δηµιουργία τεχνητής πόλωσης και διχα-
σµού, να δηµιουργήσουν κλίµα που να τους ευνοήσει µικροκοµ-
µατικά, αδιαφορώντας για την πορεία της χώρας. 

Η Ελλάδα πελαγοδροµεί χωρίς πυξίδα, χωρίς εθνική γραµµή.
Και αυτό είναι θέµα επιλογών ή µη επιλογών. Δεν είναι θέµα προ-
δοσιών. Άλλωστε ετεροχρονισµένα έχουµε ακούσει και από τους
µεν και από τους δε ακραίες εκφράσεις και από πολλούς άλλους
έξω από την Αίθουσα. 

Η Κυβέρνηση ΑΝΕΛ-ΣΥΡΙΖΑ και πρωτίστως ο Πρωθυπουργός
έχουν απορρίψει την εθνική συνεννόηση και αποδείχθηκαν πολύ
βολικοί για την υλοποίηση αποφάσεων, που δυστυχώς λαµβά-
νονται σε κάποιες κέντρα χωρίς τη συµµετοχή της χώρας µας. 

Ο τέταρτος αυτός προϋπολογισµός των «ΑΝΕΛΣΥΡΙΖΑ» έχει
τα ίδια χαρακτηριστικά µε τους προηγούµενους µε λιγοστές δια-
φοροποιήσεις. Υπακούει στην επιλογή Τσίπρα για υψηλά πλεο-
νάσµατα, τα µατωµένα πλεονάσµατα όπως έλεγε ο ίδιος.
Διατηρεί το καθεστώς υπερφορολόγησης για κάθε πολίτη, για
κάθε οικογένεια, για κάθε επιχείρηση και βέβαια διατηρεί τις χα-
µηλές δαπάνες για ενεργητικές πολιτικές κοινωνικής συνοχής και
σύγκλισης. Η Κυβέρνηση οδηγεί µε αυτόν τον τρόπο όλο και πε-
ρισσότερους µικροµεσαίους σε φτωχοποίηση και αυτό αποδει-
κνύεται από τα στοιχεία, από τους δικαιούχους του επιδόµατος,
που συνεχώς αυξάνονται. Είναι ένας προϋπολογισµός που παίρ-
νει δέκα και υπόσχεται ένα. Μόνο που και αυτά που υπόσχεται
είναι σαν τις ακάλυπτες επιταγές. Άρα µπορεί κάλλιστα να χαρα-
κτηριστεί ως ένας πέτσινος προϋπολογισµός. Δεν έχει καµµία
σχέση µε τον Πετσίτη, έχει περισσότερη σχέση µε τις «πέτσινες»,
τις ακάλυπτες επιταγές. Η οικονοµία σέρνεται και βεβαίως
έχουµε µερικές αναλαµπές στον τουρισµό και στη ναυτιλία, αλλά
στο σύνολό τους οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις παραµένουν από-
λυτα καθηµαγµένες. 

Η Κυβέρνηση επιχαίρει µε τον µεταµορφισµό της ανεργίας ή
ακριβέστερα µε τον µεταµορφισµό της εργασίας. Τα χαµηλό-
τερα ποσοστά της ανεργίας οφείλονται στη µεγάλη αύξηση της
ηµιαπασχόλησης, στη µεγάλη αύξηση της ωριαίας απασχόλησης
-πλέον η ηµιαπασχόληση φαντάζει πολύ καλό καθεστώς εργα-
σίας µε αυτά που γίνονται σήµερα σε πολλές επιχειρήσεις- και
βέβαια, οφείλεται και στην καθήλωση των αµοιβών και των απο-
ζηµιώσεων. Κυρίως, όµως, η Κυβέρνηση δείχνει ήσυχη µε τα επι-
δόµατα που δίνει. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο θεσµός του εγγυηµένου κοι-
νωνικού εισοδήµατος που δηµιουργήσαµε το 2014 µε πρωτοβου-
λία του ΠΑΣΟΚ -και όχι όπως γυρίζει και λέει στα κανάλια ο
επιτελάρχης στρατηγικού σχεδιασµού µε πρωτοβουλία της Νέας
Δηµοκρατίας-, που είχα την τιµή να επεξεργαστώ ως αρµόδιος
Υφυπουργός, µε τη συνεργασία βεβαίως και των άλλων συνα-
δέλφων και που εφαρµόστηκε πιλοτικά το 2014, είχε τρεις πυλώ-
νες: Πρώτος πυλώνας ήταν η οικονοµική ενίσχυση για να
σταθούν στα πόδια τους οι αδύναµοι, δεύτερος πυλώνας η πα-
ροχή κοινωνικών υπηρεσιών και αγαθών και τρίτος και σηµαντι-
κότερος η εργασιακή επανένταξη µέσω ενεργητικών πολιτικών.

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ εκτός του ότι καθυ-
στέρησε δύο χρόνια να το εφαρµόσει -όπως προβλεπόταν από
τον Ιούλιο του 2015 έπρεπε να γίνει πράξη σε όλη τη χώρα- πε-
τσόκοψε -και εδώ Πετσίτης, τι να κάνουµε: τυχαία είναι η έκ-
φραση!- τον πυλώνα της εργασιακής επανένταξης. 

Τι σηµαίνει τώρα αυτό; Ουσιαστικά δηµιούργησε και δηµιουρ-
γεί καθηµερινά όλο και περισσότερους µόνιµους επιδοµατού-
χους, οι οποίοι αρνούνται τη νόµιµη εργασία για να µην χάσουν
το επίδοµα, αφού θα περάσουν τα εισοδηµατικά όρια.

Δηµιουργεί µια παγίδα φτώχειας που περιθωριοποιεί κοινωνικά
και εργασιακά τους ανθρώπους. Είναι άµεση η ανάγκη ανατρο-
πής αυτής της παγίδας φτώχειας. Με συγκεκριµένη πρόταση
που έχουµε καταθέσει στην πρόταση νόµου: «Δέσµη µέτρων οι-
κονοµικής ανάκαµψης και κοινωνικής δικαιοσύνης» προτείνουµε
πώς θα επανέλθει αυτή η εργασιακή επανένταξη και θα αποτρα-
πεί η ολοένα και αυξανόµενη είσοδος στην παγίδα φτώχειας αδύ-
ναµων οικονοµικά ανθρώπων. Έχουµε όµως µε την πρότασή µας
καταθέσει και άλλα σηµαντικά πράγµατα που αφορούν την οικο-
νοµία, την επιχειρηµατικότητα και βεβαίως τις θέσεις εργασίας. 

Αποκλιµάκωση της φορολογίας σταδιακά όλων των φόρων και
άµεση κατάργηση των πλέον άδικων. Έχουµε επεξεργαστεί µια
καινοτόµα πρόταση για την άµεση επιπλέον µείωση της φορολο-
γίας στις επιχειρήσεις εκείνες που θα γίνεται νέα πρόσληψη ερ-
γασίας πλήρους απασχόλησης. Για όλες τις επιχειρήσεις αυτές
η άµεση µείωση της φορολογίας θα είναι το απόλυτο κίνητρο για
να προχωρήσουν και µπορούµε να το πετύχουµε. 

Άλλη βασική πρόταση που αφορά τον αγροτικό τοµέα, προκει-
µένου να συγκροτηθούν και να ενισχυθούν οι οµάδες παραγωγών
είναι η µείωση της φορολογίας για όλα τα προϊόντα που διακινούν-
ται µέσα από τις οµάδες παραγωγών, που σήµερα λόγω της υψη-
λής φορολόγησης αναζητούνται διάφοροι τρόποι «µαύρων»
συναλλαγών. Οι εισφορές παραµένουν υψηλές παρά την οριζόν-
τια µείωση. Εµείς προτείνουµε κατάργηση του συστήµατος Κα-
τρούγκαλου και θεσµοθέτηση οκτώ ασφαλιστικών κλάσεων από
82 ευρώ έως 600, προκειµένου να θεµελιωθεί ένα νέο σύστηµα. 

Και ολοκληρώνω, αναφερόµενος σε δύο ακόµα προτάσεις που
περιλαµβάνονται στην πρόταση νόµου. Η µια είναι να παρατε-
θούν οι ισχύουσες διατάξεις του ν.3869 για τα υπερχρεωµένα
νοικοκυριά, προκειµένου να δίνεται η δυνατότητα προστασίας
της πρώτης κατοικίας και µέσα στο 2019. Και ας επεξεργαστεί η
Κυβέρνηση νέα πρόταση µέσα στο 2019. Όµως, προς θεού! Όχι
κατάργηση αυτών των διατάξεων στις 31 Δεκεµβρίου που προ-
βλέπεται. 

Το δεύτερο είναι η βιώσιµη και οριστική ρύθµιση που προτεί-
νουµε για ληξιπρόθεσµες οφειλές προς τη φορολογική διοίκηση,
προς τα ασφαλιστικά ταµεία και προς τους δήµους. Δεν αρκεί
να λέµε ρύθµιση 120 δόσεων. Πρέπει να πούµε πως δεν θα χρει-
αστεί νέα, άρα να είναι βιώσιµη και µε ποιο τρόπο θα επανεντάσ-
σεται αυτός που τη χάνει, πληρώνοντας βεβαίως ξανά τα
αντίστοιχα ποσά. 

Κυρίες και κύριοι, µε το σχέδιο «Ελλάδα» εµείς απευθυνόµα-
στε στους πολίτες και εµείς πλέον ρωτάµε ποιοι είναι µε τις προ-
τάσεις µας, ποιοι είναι µε τις βιώσιµες λύσεις που προτείνουµε,
ποιοι είναι µε το µέλλον και την πρόοδο και ποιοι θα παραµείνουν
στην πόλωση, τον διχασµό και στο αλληλοβρίσιµο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Καραγιάννης από τον
ΣΥΡΙΖΑ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας προϋπολογισµός είναι µε-

ταξύ των άλλων µια σχέση δυναµική και εξελισσόµενη. Συνδυάζει
τους περιορισµούς που κληρονοµεί το παρελθόν µε τις οικονο-
µικές αποφάσεις της Κυβέρνησης για το παρόν και το µέλλον.
Οι αποφάσεις πρέπει να στοχεύουν σε µακροοικονοµική σταθε-
ρότητα, ενίσχυση της ανάπτυξης και κοινωνική προστασία. 

Σε ό,τι αφορά τους περιορισµούς, αυτοί αποτυπώνονται στις
διαχρονικές παθογένειες της ελληνικής οικονοµίας, στα αίτια της
κρίσης, τις υποχρεώσεις της µεταµνηµονιακής εποχής και την
τήρηση των κανόνων του Συµφώνου Σταθερότητας της Ευρωζώ-
νης. 

Κάτω από αυτούς τους περιορισµούς, η Κυβέρνηση καλείται
να πάρει τις αποφάσεις της για τον προϋπολογισµό του 2019.
Αυτό σηµαίνει µια προσπάθεια ισορροπίας των άµεσων αναγκών
και των βραχυπρόθεσµων στόχων. Η ισορροπία αυτή αποτυπώ-
νεται επαρκώς στο εν λόγω σχέδιο, το πρώτο µετά το τέλος της
αυστηρής επιτροπείας. 

Οι προβλέψεις και τα µέτρα που ενσωµατώνονται στον προ-
ϋπολογισµό του 2019 περιλαµβάνουν πολλά θετικά σηµεία, όπως
η ανάπτυξη της τάξης του 2,5%, το πρωτογενές πλεόνασµα, η
µείωση του ΕΝΦΙΑ, η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών ελεύ-
θερων επαγγελµατιών και αγροτών, η επιδότηση των ασφαλιστι-
κών εισφορών νέων εργαζόµενων και η σταδιακή µείωση της
φορολογίας των επιχειρήσεων. 

Οι δηµοσιονοµικές επιδόσεις των τελευταίων τριών ετών επέ-
τρεψαν τη µη περικοπή συντάξεων και την απόδοση κοινωνικού
µερίσµατος, θετικά ασφαλώς µέτρα που ενισχύουν την οικονο-
µική δραστηριότητα και την κοινωνική συνοχή. 

Ο προϋπολογισµός του 2019 βάσει εξόδων ανά Υπουργείο και
αποκεντρωµένη διοίκηση δηµιουργεί τις προϋποθέσεις για στα-
θεροποίηση, παραγωγική ανασυγκρότηση και στήριξη του κρά-
τους πρόνοιας. 

Η ενίσχυση του αγροτοδιατροφικού τοµέα, βασικού πυλώνα
παραγωγικής ανασυγκρότησης, θα συµβάλλει σηµαντικά στο
βαθµό επάρκειας της χώρας σε ποιοτικά τρόφιµα και θα µειώσει
περαιτέρω την ψαλίδα στο εµπορικό ισοζύγιο. Η δε εξωστρέφεια
της ελληνικής οικονοµίας θα βοηθήσει τις καινοτόµες επιχειρή-
σεις και τους κλάδους µε ενσωµατωµένη υψηλή τεχνολογία. 

Παράλληλα, δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις για ένα στα-
θερό ανταγωνιστικό και απλοποιηµένο επενδυτικό περιβάλλον,
µε στόχο την προσέλκυση άµεσων ξένων επενδύσεων και την
ανάπτυξη διεθνών συνεργασιών και συµπράξεων. Θα πρέπει
όµως να βελτιωθεί ακόµη περισσότερο η σχέση ρίσκου και αν-
ταµοιβής, γιατί το ρίσκο παραµένει υψηλό για τους µακροπρό-
θεσµους επενδυτές. Κρίνεται ακόµα αναγκαία η ανασυγκρότηση
της οικονοµικής διπλωµατίας και όλων των φορέων εξωστρέ-
φειας για την προσέλκυση επενδύσεων και την προώθηση εξα-
γωγών. 

Ο εκσυγχρονισµός της δηµόσιας διοίκησης, το σταθερό φο-
ρολογικό, η διαφάνεια στις δηµόσιες συµβάσεις, η απλοποίηση
των επενδυτικών διαδικασιών, τα νέα χρηµατοδοτικά εργαλεία
και η εντατική προσπάθεια προσέλκυσης επενδύσεων θα βελτιώ-
νουν διαρκώς το επενδυτικό κλίµα της χώρας. 

Οι θετικές δε εξελίξεις στη ζώνη του ευρώ και η ανάπτυξη της
παγκόσµιας οικονοµίας που επηρεάζει θετικά τις εξαγωγές της
θα πρέπει να µας ωθήσει σε άµεσες διαρθρωτικές και θεσµικές
µεταρρυθµίσεις, µε στόχο τη βελτίωση της παραγωγικότητας, τη
διεθνή ανταγωνιστικότητα και την ανάπτυξη. 

Η διαφαινόµενη µακροπρόθεσµα τόνωση της ζήτησης θα πρέ-
πει να στοχεύσει σε πληθυσµιακές οµάδες µε τις µεγαλύτερες
ανάγκες, επειδή πάντα ελλοχεύει ο κίνδυνος, λόγω των ανισορ-
ροπιών της ελληνικής οικονοµίας, της ανατροφοδότησης του
φαύλου κύκλου, των ελλειµµάτων και της ύφεσης. 

Έτσι, ορθώς ενισχύονται οι ευπαθείς κοινωνικές οµάδες που
έχουν πληγεί ιδιαίτερα από την κρίση και δηµιουργούνται οι προ-
ϋποθέσεις στήριξης του κοινωνικού κράτους. Και εδώ βρίσκεται
η σηµαντική διαφορά απέναντι στις νεοφιλελεύθερες µονεταρι-
στικές πολιτικές που διέλυσαν το κοινωνικό κράτος σε όλη την
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Ευρώπη και οδήγησαν στα σηµερινά ευρωπαϊκά αδιέξοδα, τις
µεγάλες ανισότητες και τον ευρωσκεπτικισµό.

Δυστυχώς, η γνωστή ρήση της Μάργκαρετ Θάτσερ «δεν υπάρ-
χει κοινωνία παρά το άτοµο και οι ανάγκες του» έχει στοιχειώσει
την Ευρώπη, που θα πρέπει να ξαναβρεί τις χαµένες ιδρυτικές
της αρχές και αξίες. Ο δρόµος όµως της δικής µας ανάκαµψης
είναι ακόµα πιο µακρύς και επώδυνος. 

Η προσπάθεια καταπολέµησης της φοροδιαφυγής και της δια-
φθοράς θα πρέπει να ενδυναµώσει, όπως και η αναδιάρθρωση του
δηµόσιου τοµέα. Η µείωση της φορολογίας των επιχειρήσεων
δίνει σαφέστατα ανάσα στην αγορά, αλλά θα πρέπει να συνοδευ-
τεί και µε άλλα µέτρα στήριξης της υγιούς επιχειρηµατικότητας,
ιδίως των µικροµεσαίων επιχειρήσεων και των επιχειρήσεων του
χώρου της κοινωνικής οικονοµίας. 

Η αναθεώρηση του ν.4469/2017, το κλείσιµο των εκκρεµοτήτων
των παλιών αναπτυξιακών, η απλούστευση της αδειοδότησης οι-
κονοµικών δραστηριοτήτων, το Ταµείο Μικροχρηµατοδοτήσεων,
τα νέα χρηµατοδοτικά εργαλεία, η αξιοποίηση παρουσίας διεθνών
αναπτυξιακών οργανισµών και η ανασυγκρότηση των φορέων
εξωστρέφειας είναι µερικά µόνο σηµεία που χρήζουν άµεσης αν-
τιµετώπισης παρεµβάσεων και σχετικών αλλαγών. 

Για να επιτύχουν όµως οι µεταρρυθµίσεις και να εξασφαλιστεί
συνολική ευηµερία, απαιτείται κοινωνική συνοχή. Η ενίσχυσή της
ορθώς αποτελεί και οφείλει να παραµείνει προτεραιότητα σε µια
χώρα που έχει βιώσει τον εφιάλτη της κρίσης για πάνω από οκτώ
χρόνια. Εξάλλου, είναι γνωστή η θετική συσχέτιση µεταξύ κοινω-
νικής συνοχής και ποιότητας θεσµών από τη µια και συστηµατι-
κής ανάπτυξης και οικονοµικής ισότητας από την άλλη. 

Αυτή την αρχή υπηρετεί ο προϋπολογισµός του 2019, διασφα-
λίζοντας τον απαραίτητο δηµοσιονοµικό χώρο για την επίτευξη
των στόχων της ενίσχυσης, της κοινωνικής συνοχής και της δί-
καιης ανάπτυξης. 

Ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Ο συνάδελφος κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος από τη Νέα Δηµο-
κρατία έχει τον λόγο.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, η κλεψύδρα

του χρόνου αδειάζει για την Κυβέρνησή σας. Σε λίγες εβδοµάδες
συµπληρώνονται τέσσερα χρόνια στην εξουσία µιας ετερόκλη-
της λαϊκίστικης Κυβέρνησης που κέρδισε τις εκλογές χρησιµο-
ποιώντας το ψέµα, την παραπλάνηση και τον διχασµό. Τέσσερα
χρόνια που αφήνουν πίσω τους σωρούς ερειπίων σε όλους σχε-
δόν τους τοµείς της δηµόσιας ζωής, που το πραγµατικό τους µέ-
γεθος θα αποκαλυφθεί µετά την αποµάκρυνσή σας από την
Κυβέρνηση. 

Η Νέα Δηµοκρατία είχε εγκαίρως προειδοποιήσει για το τι
επρόκειτο να συµβεί. Είχε χτυπήσει το καµπανάκι του κινδύνου
ότι πίσω από τα µεγάλα λόγια και τους κουτσαβακισµούς των κύ-
ρίων Τσίπρα και Καµµένου µε τα αλήστου µνήµης «Go back,
madam Merkel» κρυβόταν ένας καταστροφικός τυχοδιωκτισµός,
µια ασυγχώρητη ανευθυνότητα και ανίατες ιδεοληψίες. Αποδείχ-
θηκε ότι όχι µόνο είχαµε δίκιο, αλλά ότι η πραγµατικότητα ήταν
ακόµη χειρότερη. Και αυτή τη βιώσαµε και τη βιώνουµε έως σή-
µερα πραγµατικά µε οδυνηρό τρόπο: παρακολουθώντας την πα-
τρίδα να βουλιάζει στη στασιµότητα, σε συνεχή αδιέξοδα µε
καταρρακωµένο διεθνές κύρος και πρωτίστως µε έναν λαό που
µοιάζει να έχει απωλέσει την ελπίδα του για το αύριο. 

Σήµερα είναι πια εµφανές σε όλους ότι έχουµε να κάνουµε µε
µια Κυβέρνηση που παίζει τα ρέστα της σε έναν επικίνδυνο και
παρωχηµένο διχασµό, που υιοθετεί τακτικές Πολάκη για να χτυ-
πήσει τους αντιπάλους της. Την ίδια, όµως, ώρα παράγει η ίδια
σκάνδαλα που προσπαθεί να κρύψει κάτω από το χαλί, όπως
αυτό µε τον σερβιτόρο του Μαξίµου που διαβάζουµε ότι βρίσκε-
ται κάτω από όποια πέτρα οικονοµικών συναλλαγών και αν ση-
κώσει κανείς ή το ανήθικο πάρτι των ΜΚΟ µε τα κονδύλια για το
προσφυγικό. 

Ωστόσο, η βαρύτερη κληρονοµιά που αφήνετε λίγο πριν απο-
χαιρετίσετε την εξουσία είναι αυτή στα εθνικά ζητήµατα, εκεί που

ανοίξατε πληγές εγκλωβισµένοι από τις ιδεοληψίες σας, για να
έχουµε σήµερα έναν κ. Ζάεφ να βγάζει γλώσσα στην Ελλάδα µε
βάση µια κατάπτυστη συµφωνία, την οποία του προσφέρατε στο
πιάτο µε ταυτότητα, γλώσσα και ιστορία και µε έναν Ράµα να ισο-
πεδώνει τα δικαιώµατα των Ελλήνων της Βορείου Ηπείρου γιατί
γνωρίζει ότι δεν έχει να φοβηθεί τίποτα από την Αθήνα. Και αντί
να πάρετε τα σκληρά µαθήµατά σας µας κουνάτε και το δάχτυλο.
Την απάντηση, όµως, για τα έργα και τις ηµέρες σας θα τη λά-
βετε σύντοµα από τον ελληνικό λαό.

Σήµερα µας φέρνετε έναν προϋπολογισµό ενταγµένο στο επι-
κοινωνιακό µενού των µαγείρων του Μαξίµου για έξοδο από τα
µνηµόνια, µια έξοδος, ωστόσο, που ακόµη δεν συνεπάγεται και
έξοδο στις αγορές, µια έξοδος που συνοδεύεται από απαγορευ-
τικό επιτόκιο δανεισµού. Η αλήθεια, βέβαια, είναι ότι εξαιτίας της
εξουσιολαγνείας σας η χώρα έχασε πολύτιµο χρόνο. Ενώ µπο-
ρούσε να ξεµπερδέψει µε τα µνηµόνια από το 2015, της φορτώ-
σατε ένα τρίτο αχρείαστο µνηµόνιο και δεσµεύσεις που
ουσιαστικά συνιστούν ένα οιονεί τέταρτο µνηµόνιο, υποθηκεύον-
τας ακόµη και τις αρχαιότητες, τα όσια και τα ιερά του τόπου. Η
πραγµατικότητα που βιώνει ο µέσος πολίτης…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Μα τι λες;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Και το έχει πιστέψει κιόλας! 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό που ξέρετε πολύ καλά

λέω, κύριε Σκουρολιάκο. Υποθηκεύσατε για εκατό χρόνια τις αρ-
χαιότητες. Έχει προκληθεί πολλάκις η Κυβέρνησή σας και δεν
δίνετε τη λίστα των αρχαιοτήτων που έχετε θέσει ως ενέχυρο
στο Υπερταµείο για ενενήντα εννέα χρόνια. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Εσείς κλώνος του
Άδωνι; Επιτρέπεται; Έχεις άλλη εικόνα!

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Απαξιείτε να απαντήσετε. Κρύ-
βεστε. Δεν δίνετε στοιχεία. Είκοσι εννέα επιπλέον φόροι…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Δεν έχετε λόγο να
γίνεστε κλώνος του Άδωνι ή της Ακροδεξιάς. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Σκουρολιάκο, η πραγµα-
τικότητα που βιώνει ο µέσος πολίτης δεν έχει καµµία σχέση µε
τον φανταστικό κόσµο που προβάλλετε. Γιατί έχετε ρίξει ένα
ασήκωτο φορτίο φόρων στη µεσαία τάξη, στο κεφάλι των υγιών
παραγωγικών δυνάµεων που δεν µπορούν να ανασάνουν. Είκοσι
εννέα είναι οι επιπλέον φόροι, τα χαράτσια που επιβάλλατε σε
νοικοκυριά και επιχειρήσεις, καθιστώντας την Ελλάδα πρωταθλή-
τρια στην υπερφορολόγηση των χωρών του ΟΟΣΑ. Κατέθεσε τη
σχετική λίστα ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Βεβαίως, η Κυβέρνησή σας είναι για το βιβλίο Γκίνες, καθώς
δεν πρέπει να υπάρχει προηγούµενο µε Υπουργό που αγνοεί τι
είναι ο ΦΠΑ. Μπορεί η κ. Φωτίου να αγνοεί τι εστί ΦΠΑ, όµως όλο
και περισσότεροι πολίτες αδυνατούν να πληρώσουν τους δυσβά-
σταχτους φόρους σας. Ξεπερνούν τα 43 δισεκατοµµύρια ευρώ
τα ληξιπρόθεσµα χρέη που οφείλουν στην εφορία πάνω από τέσ-
σερα εκατοµµύρια φορολογούµενοι στην περίοδο της διακυβέρ-
νησής σας. Την ίδια ώρα η ανταγωνιστικότητα της χώρας
καταποντίστηκε, πέφτοντας σε τριτοκοσµικές κατηγορίες. 

Το πιο σοκαριστικό είναι ο κυνισµός, µε τον οποίο κυβερνάτε,
εσείς που κάνατε πολιτική µε τα µαγκάλια, χύνοντας κροκοδείλια
δάκρυα για τα άτυχα παιδιά που έχασαν τη ζωή τους στη Λάρισα.
Έχετε µειώσει στο ένα τέταρτο το επίδοµα θέρµανσης. Από τα
210 εκατοµµύρια που έδινε η ανάλγητη, όπως την χαρακτηρί-
ζατε, κυβέρνηση Σαµαρά, εσείς, οι κοινωνικά ευαίσθητοι, περιο-
ρίσατε το επίδοµα µόλις στα 60 εκατοµµύρια. Αναρωτηθήκατε
πώς βγάζουν τον χειµώνα, πώς τα βγάζουν πέρα στο Λιβάδι
Ελασσώνος, αλλά και στα ορεινά του Ολύµπου και του Κισσά-
βου, όπου χρειάζεται να καίνε για θέρµανση από τον Οκτώβριο
µέχρι το Πάσχα; 

Με πρωτόγνωρη φοροαφαίµαξη, µε στάση πληρωµών του δη-
µοσίου προς ιδιώτες και επιχειρήσεις, µε σχεδόν εξαφάνιση των
δηµοσίων επενδύσεων και παγώνοντας την καταβολή νέων συν-
τάξεων καµαρώνετε ότι πετύχατε υπερπλεονάσµατα. Κάποτε τα
πολύ λιγότερα τα λέγατε «µατωµένα». Τα δικά σας άραγε πώς
πρέπει να ονοµάζονται; Και µε αυτά τώρα µοιράζετε προεκλογι-
κές επιταγές µιας χρήσης προς άγραν ψήφων. 

Με περικοπές φόρων και ασφαλιστικών εισφορών που εσείς
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επιβάλατε προσπαθείτε να πείσετε τους κοψοχέρηδες του 2015
να σας ξαναψηφίσουν. Καταφεύγετε στη συνταγή των παχιών
υποσχέσεων και του ψεύδους που σας έφερε στην εξουσία.
Μόνο που πια κανείς δεν σας πιστεύει. Αν κάτι θετικό προέκυψε
από τη διακυβέρνησή σας, είναι ότι κατεδαφίστηκε το ηθικό προ-
σωπείο που είχατε οικοδοµήσει στο περιθώριο. Βγήκατε στο
φως. Κυβερνήσατε. Αποκαλυφθήκατε. Όλα ήταν ένα πουκάµισο
αδειανό. Και αυτό οι πολίτες θα σας το χρεώσουν πολύ ακριβά
στις εκλογές που ελπίζω να προκηρύξετε σύντοµα κάτω από το
βάρος των αδιεξόδων και των αποτυχιών σας. Εξάλλου, είναι η
µόνη υπηρεσία που µπορείτε πια να προσφέρετε στον ελληνικό
λαό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι θα αναγνώσω µια επιστολή προς
το Σώµα: 

«Με την παρούσα επιστολή σας παρακαλώ να εγκρίνετε άδεια
απουσίας µου στο εξωτερικό κατά το χρονικό διάστηµα από 21
Δεκεµβρίου µέχρι 26 Δεκεµβρίου. Με τιµή, Νικήτας Κακλαµά-
νης». Το Σώµα εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το Σώµα ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Ηλίας Καµα-

τερός. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και καιρό, αλλά πολύ πε-

ρισσότερο τώρα που ξεκίνησε η συζήτηση για τον προϋπολογι-
σµό παρακολουθούµε µια αντιπαράθεση, την οποία δεν θα
µπορούσαµε βέβαια να αποφύγουµε και που κύρια στηρίζεται
στο ποια από τις κυβερνήσεις πήρε περισσότερο αρνητικά
µέτρα, οι προηγούµενες ή η δική µας, ποια πήρε θετικά µέτρα.
Επιτρέψτε µου, βέβαια, να πω ότι οι προηγούµενες ούτε ένα θε-
τικό δεν έχουν να παρουσιάσουν. Και µε πολύ µεγάλη παραστα-
τικότητα και τεκµηριωµένα ο εισηγητής µας το απέδειξε.
Απέδειξε ποιοι είναι αυτοί που πήραν τα περισσότερα µέτρα και
πώς εµείς αναγκαστήκαµε να πάρουµε έστω και αυτά εδώ τα
λίγα. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να πω ότι δεν είναι η σωστή βάση πάνω
στην οποία κάνουµε την αντιπαράθεση. Κι έχω πει, και επανει-
ληµµένα ακόµα και ο κύριος Πρωθυπουργός όταν αναφέρεται
ότι εµείς πετύχαµε εκεί που οι άλλοι απέτυχαν, και έχω διαφω-
νήσει. Γιατί; Γιατί έχουµε τους ίδιους στόχους; Δηλαδή, εµείς θε-
ωρούµε ότι αυτοί είχαν σκοπό να βγούµε από τα µνηµόνια και
δεν µπόρεσαν να µας βγάλουν και βγήκαµε εµείς; Μια χαρά τους
είχαν βολέψει τα µνηµόνια. Και µάλιστα, µέσα από αυτά προσπά-
θησαν να περάσουν µέσα από τους θεσµούς ζητήµατα, τα οποία
ήθελαν για τη χώρα µας -και το ξέρουµε αυτό- όταν κατά τη διάρ-
κεια των διαπραγµατεύσεων έµπαιναν ζητήµατα που έβαζαν από
εδώ τα εγχώρια συµφέροντα και µέσα και απευθείας, αλλά και
µέσω των πολιτικών εκπροσώπων τους. 

Επίσης, µπορούµε να πούµε ότι χαρακτηρίζουν θετικά τα
µέτρα τα οποία εµείς θεωρούµε θετικά, η Νέα Δηµοκρατία κυ-
ρίως. Πιο συγκεκριµένα: 

Είναι αρνητικό για τη Νέα Δηµοκρατία να γίνονται απολύσεις,
όπως έκανε; Αφού καυχιόντουσαν ότι και να µην µας το επέβα-
λαν οι θεσµοί έπρεπε να το κάνουµε εµείς. Ακόµα και σήµερα
λένε ότι το δηµόσιο είναι µεγάλο και ότι πρέπει να περιοριστεί
κ.λπ.. 

Ήταν και είναι αρνητικά για τη Νέα Δηµοκρατία η διάλυση του
συστήµατος υγείας και ότι πρέπει να απολαµβάνει περίθαλψη
αυτός που έχει λεφτά κι αυτός που δεν έχει να τον πετάνε στον
δρόµο; Είδαµε πώς αντιµετώπισε το όλο θέµα της νοσηλείας των
ανθρώπων. Και δεν είναι µόνο τα 5 ευρώ και τα 25 ευρώ, που
ήταν και είναι πολύ σηµαντικά για τον κόσµο εργασίας. Είναι το
ότι δεν µπορούσες να έχει περίθαλψη και σε πέταγαν από το νο-
σοκοµείο αν χρώσταγες στο ΤΕΒΕ. Αυτό ήταν αρνητικό για τη
Νέα Δηµοκρατία; 

Είδαµε τη στάση τους –και επιτρέψτε µου να φέρω το παρά-

δειγµα- όταν ψηφίζαµε τον νόµο για τα ασφαλιστικά –εµείς λέ-
γαµε ότι το εξαρτήσαµε από τα εισοδήµατα, πέρα από την εθνική
σύνταξη- και είδαµε τι επανάσταση έγινε εδώ µέσα. Δυστυχώς,
δεν έγινε από τη Νέα Δηµοκρατία. Έγινε και από τις άλλες πα-
ρατάξεις, που έλεγαν: «Μα είναι δυνατόν να πληρώνω εγώ πιο
πολλά και να έχω την ίδια περίθαλψη στο νοσοκοµείο µε αυτόν
που πληρώνει λιγότερα ή δεν πληρώνει τίποτα;». Αυτή είναι η τα-
ξική άποψη που έχουν για την παροχή της υγείας, όπως έχουν
για όλα τα ζητήµατα. 

Δεν δέχοµαι εγώ, λοιπόν, τη συζήτηση ότι αυτοί πήραν περισ-
σότερα αρνητικά µέτρα και εµείς λιγότερα. Ναι, πρέπει να το
λέµε. Έτσι είναι αλλά χανόµαστε. Τους νοµιµοποιούµε. Και χα-
νόµαστε πολύ περισσότερο όταν όλα αυτά θολώνουν µέσα και
από τις ψεύτικες ειδήσεις, αλλά και µέσα από τους ισχυρισµούς
στη Βουλή των διάφορων οµιλητών απ’ αυτήν εδώ την παράταξη. 

Είναι θετικά µέτρα για τη Νέα Δηµοκρατία οι συλλογικές συµ-
βάσεις; Αφού ξέρουµε την άποψή τους. 

Είναι θετική η αναβάθµιση των δηµόσιων πανεπιστηµίων και
της δηµόσιας παιδεία γενικότερα; Αφού ξέρουµε ότι θέλουν να
παραχωρήσουµε την παιδεία στα ιδιωτικά συµφέροντα και
όποιος έχει χρήµατα να έχει καλύτερη παιδεία. Είναι αυτή η µε-
γάλη διαφορά. Είναι θετικό για τη Νέα Δηµοκρατία η αναδιανοµή
του εισοδήµατος; 

Λόγω χρόνου δεν µπορώ να φέρω παραδείγµατα αλλά ήθελα
αυτό να το κάνω καθαρό. Υπάρχουν δυο πολιτικές. Είναι η δική
µας πολιτική που κοιτάζει από εδώ µε τους πολλούς και είναι η
πολιτική αυτών που κοιτάζει από εκεί για τα συµφέροντα των
λίγων που ακόµα και µέσα στην κρίση εξυπηρέτησαν αυτά τα ίδια
συµφέροντα. Είναι αυτοί που δηµιούργησαν τις offshore, είναι
αυτοί που έπαιρναν τα δανεικά αγύριστα και τα λοιπά. Είναι θέ-
µατα που έχουν ειπωθεί, δεν έχω χρόνο να τα επαναλάβω, αλλά
καταδεικνύουν αυτή τη διαφορετική πολιτική. Εµείς τραβάµε το
σχοινί από εδώ και αυτοί το τραβάνε από εκεί. 

Ήθελα πάνω σ’ αυτό να απαντήσω στον φίλο µου τον Κώστα
Σκανδαλίδη. Είναι γενικότερη βέβαια η απάντηση. Είµαστε φίλοι
από παλιά. Είµαστε από το ίδιο νησί. Δεν εκλέγεται τώρα στην
Κω, αλλά εκλέγεται στην Αθήνα. Μέσω της απάντησης στον
Κώστα θα δώσω αυτή τη γενικότερη απάντηση. 

Έχουµε ή δεν έχουµε δυο πολιτικές, φίλε Κώστα; Άσκησε πο-
λιτική ότι ο προϋπολογισµός αυτός δεν εµπνέει αισιοδοξία, δεν
αποπνέει ανάπτυξη. Μα, φίλε Κώστα, η ανάπτυξη πρώτα-πρώτα
στηρίζεται στον άνθρωπο. Και πάνω απ’ όλα αποπνέει αυτόν τον
ανθρωπισµό αυτός ο προϋπολογισµός, όπως και η πολιτική µας
ως τα τώρα µε όλες τις δυσκολίες που είχε. 

Πάλι λόγω χρόνου θα κλείσω µε παραδείγµατα για να αποδεί-
ξουµε το προς τα πού τραβάµε εµείς και προς τα πού τραβάνε
αυτοί. Τα νησιά µας δεν είχαν και δεν έχουν ακόµα πολλά νησιά
τη δυνατότητα να έχουν τους γιατρούς, όπως θα έπρεπε. Αναγ-
καστήκαµε να πηγαίνει αυτή τη στιγµή στρατιωτικός γιατρός. Ξέ-
ρετε, στα µικρά νησάκια των πέντε κατοίκων, των δεκαπέντε,
είκοσι πέντε πηγαίνει στρατιωτικός γιατρός κάθε εβδοµάδα.
Ποιος το έκανε αυτό; Ποιος νοιάστηκε; Ξέρετε πόσο σηµαντική
είναι αυτή η αναβάθµιση που έγινε της δηµόσιας υγείας για τα
νησιά µας όταν χρειάζεται να ταξιδέψουν µέρες για να πάνε να
κάνουν εµβόλιο ή η έγκυος γυναίκα να πάει να εξεταστεί από τον
γιατρό; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η αφαλάτωση στα νησιά και γίνεται και έχουν µείνει πολύ λίγα

για να καλύψει το θέµα ή το µεταφορικό ισοδύναµο. Θα κλείσω
µ’ αυτό. Ποιος θα µπορούσε να φανταστεί ότι, αυτή τη στιγµή µε
την εφαρµογή του µεταφορικού ισοδύναµου που έγινε εν µέσω
µνηµονίων, το εισιτήριο από 54 ευρώ από την Κω, για παρά-
δειγµα, ή 52 ευρώ από την Κάλυµνο, έχει κατέβει στα 34 ευρώ;
Ποιος θα µπορούσε να φανταστεί µείωση 40% εν µέσω µνηµο-
νίων στα µεταφορικά των νησιών; Και όχι µόνο των επιβατών. Στη
µεταφορά εµπορευµάτων είναι 50% και παραπάνω. Και τώρα θα
ισχύσει και για τα καύσιµα. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, φίλε Κώστα, µπορεί να υπάρχουν προβλή-
µατα που πρέπει να λύσουµε αλλά πρέπει να τραβήξουµε το
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σχοινί από εδώ και όχι από εκεί. Και πρέπει ο καθένας να πάρει
θέση, αν θα είναι από εδώ ή από εκεί, όπως µας έλεγες κι εσύ,
φίλε Κώστα, το 1981 ότι πρέπει να διαλέξουµε προς τα πού θα
πάµε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος από τη Χρυσή Αυγή κ. Γρέγος έχει τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε τον τελευταίο προϋπολογισµό αυτής της Κυβέρνη-

σης «µόρφωµα» ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, µιας κυβέρνησης που φτωχο-
ποίησε τον ελληνικό λαό που ψήφισε µνηµόνια, που αύξησε την
ανεργία, που κατέστρεψε επιχειρήσεις και κυρίως τη µεσαία τάξη
και όλες σχεδόν τις επαγγελµατικές οµάδες, µιας ανάλγητης Κυ-
βέρνησης που ευτυχώς καταρρέει σε λίγους µήνες. 

Ακούσαµε τα ψέµατα του Πρωθυπουργού αυτές τις µέρες και
τα ψέµατα των αρµόδιων Υπουργών. Πραγµατικά, θα ήταν τρα-
γικό να αποδεχθούµε ότι ο ελληνικός λαός έχει καταντήσει να ζει
πλέον µε επιδόµατα. Στο ίδιο µήκος κύµατος και το λεγόµενο αν-
τεθνικό κλεπτοκρατικό τόξο που κυβέρνησε και επιδιώκει να κυ-
βερνήσει αυτή τη χώρα. 

Αν και υποτίθεται ότι ο κρατικός προϋπολογισµός για το 2019
είναι ο πρώτος µεταµνηµονιακός και η Κυβέρνηση κοµπάζει γι’
αυτό, εντούτοις εξ αρχής γίνεται σαφές ότι έχει ως βάση τις
σκληρές δεσµεύσεις του νέου άτυπου µνηµονίου που υπέγραψε
η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ τον Ιούνιο του 2018. 

Η συγκυβέρνηση προσπαθεί µε συστηµατικό τρόπο να παρου-
σιάσει τον προϋπολογισµό του 2019 ως τον πρώτο µεταµνηµο-
νιακό προϋπολογισµό υποστηρίζοντας ότι είναι επεκτατικός,
δηλαδή, δεν οδηγεί σε συρρίκνωση της οικονοµίας και έχει στοι-
χεία µείωσης της λιτότητας. Οι άκρατες υποσχέσεις των παρο-
χών στηρίζονται σε υπεραισιόδοξες προβλέψεις: αύξηση του
ΑΕΠ 2,1% το 2018 και 2,5% το 2019, υπερπλεονάσµατα 3,96%
το 2018 και 4,25% το 2019 προκειµένου να βγει το προεκλογικό
µέρισµα. 

Πασιφανές πλέον σε όλους τους Έλληνες πολίτες είναι ότι η
ενδοτική συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - Καµµένου είναι αποφασισµένη
να επιβάλει ακόµα περισσότερη λιτότητα µε µόνο σκοπό στο
τέλος να µπορεί να κάνει µια ακόµα διανοµή ενός πρόσκαιρου
επιδόµατος καθιστώντας επαίτες τους Έλληνες που αναµένουν
τη γενναιοδωρία των κυβερνώντων για να περάσουν µε κάποια
αξιοπρέπεια τις άγιες µέρες των Χριστουγέννων από τα χρήµατα
που τους έχουν αρπάξει µε χιλιάδες διαφορετικούς τρόπους. 

Στο µεγάλο θέµα του χρέους, ο νέος προϋπολογισµός συνε-
χίζει την πολύµορφη καταλήστευση του ελληνικού λαού µε πλη-
ρωµή τοκοχρεολυσίων 13 έως 14 δισεκατοµµυρίων ετησίως από
τα αιµατηρά πλεονάσµατα µέσω της φορολογίας λαϊκών στρω-
µάτων, µείωσης µισθών και συντάξεων, περικοπές κοινωνικών και
αναπτυξιακών δαπανών, λεηλασία δηµόσιας περιουσίας, πλει-
στηριασµών και κατασχέσεων για χρέη στις ΔΟΥ, ΔΕΗ κ.λπ.. Αν-
τικοινωνικός, αντιλαϊκός, φοροεισπρακτικός χαρακτηρίζεται ο εν
λόγω προϋπολογισµός. 

Η αλήθεια είναι ότι µε το τρίτο µνηµόνιο εκτινάχθηκαν οι έµ-
µεσοι φόροι που είναι και οι πιο άδικοι, µιας και οι ασθενέστερες
οικονοµικές οµάδες δεν µπορούν να περικόψουν από τις δαπά-
νες για τα βασικά είδη διαβίωσης, προκειµένου να αποφύγουν
το φορολογικό βάρος. 

Υπάρχουν διεθνείς έρευνες που κατατάσσουν την Ελλάδα
πρώτη στους έµµεσους φάρους τα τελευταία χρόνια. Σύµφωνα
δε µε πρόσφατη µελέτη που δηµοσιεύεται από το Οικονοµικό
Επιµελητήριο της Ελλάδας, προκύπτει πως το 90% των εσόδων
από τη φορολογία εισοδήµατος φυσικών προσώπων το επωµίζε-
ται και το πληρώνει το 19% των φορολογουµένων. Δηλαδή, µόλις
ο ένας στους πέντε φορολογούµενους πληρώνει τα εννιά από τα
δέκα ευρώ που εισπράττει το δηµόσιο από τους άµεσους φό-
ρους εισοδήµατος. 

Μέχρι πότε, λοιπόν, θα µπορούν να σηκώνουν τα συνολικά
βάρη τόσο λίγοι φορολογούµενοι; Και είναι λίγοι, διότι πλέον τα
φορολογικά έσοδα αντλούνται από έναν όλο και µικρότερο
κύκλο ιδιωτών και επιχειρήσεων που επωµίζονται ολοένα και πε-

ρισσότερα φορολογικά βάρη. Οι υπόλοιποι απλώς αδυνατούν να
ανταποκριθούν και έρχονται αντιµέτωποι µε κατασχέσεις λογα-
ριασµών, περιουσιακών στοιχείων κ.λπ..

Άνιση, λοιπόν, είναι η επίπτωση της φορολογίας. Ας δώσουµε
ακόµα ένα παράδειγµα: Ανάµεσα στο 2010 και το 2016 το ποσο-
στό του διαθέσιµου εισοδήµατος που πήγαινε στο φόρο εισοδή-
µατος και τις ασφαλιστικές εισφορές αυξήθηκε από 6,13% σε
9,34%, για τα φτωχότερα στρώµατα, ενώ για τα πλουσιότερα
ήταν από 28,4% σε 29,8%.

Αντίστοιχα, ο φόρος περιουσίας ως ποσοστό του διαθέσιµου
εισοδήµατος αυξήθηκε στο ίδιο διάστηµα για τα φτωχότερα
στρώµατα από το 0,14% στο 6,98%, ενώ για τα πλουσιότερα η
αντίστοιχη αύξηση ήταν από το 0,12% στο 2,45%. Και αυτή η συν-
θήκη θα γίνει ακόµη χειρότερη, εάν συνυπολογίσουµε και τη µεί-
ωση του αφορολόγητου από 1-1-2020. 

Δεν είναι τυχαίο ότι αυξάνουν διαρκώς οι ληξιπρόθεσµες οφει-
λές ιδιωτών προς το δηµόσιο, ακόµη και για ποσά µέχρι 500
ευρώ. Ούτε είναι τυχαίο ότι τον Σεπτέµβριο του 2018 ο συνολικός
αριθµός των φορολογουµένων στους οποίους έχει επιβληθεί κα-
τάσχεση είναι 1.148.583, καταγράφοντας µία αύξηση 453.509,
σε σχέση µε το τέλος του 2015, δηλαδή, σε ένα σηµαντικό πο-
σοστό των περίπου 7,5 εκατοµµυρίων φορολογουµένων.

Η Κυβέρνηση αυτή δεν έχει µειώσει ούτε την ανισότητα ούτε
την κοινωνική αδικία. Αυτό που έχει συµβεί είναι µία ιδιότυπη ανα-
διανοµή φτώχειας, µέσα από τις περικοπές και την υπερφορο-
λόγηση της µεσαίας τάξης, αλλά και των µισθωτών µε στόχο όχι
την πραγµατική αναβάθµιση της θέσης των φτωχότερων τµηµά-
των της κοινωνίας, αλλά την απλή επιβίωσή τους, µέσω επιδοµά-
των που µπορεί να επιτρέπουν «επικοινωνιακές» διακηρύξεις,
αλλά σε κανέναν βαθµό δεν αποτελούν αναπτυξιακή πολιτική µε
σχέδιο.

Η συγκυβέρνηση µιλάει για προϋπολογισµό µείωσης της λιτό-
τητας, αλλά δεν παραδέχεται τις περικοπές που περιλαµβάνον-
ται, εµφανείς και µη. 

Φθίνουσα πορεία ακολουθούν στην πραγµατικότητα και οι
προϋπολογισµοί του Υπουργείου Υγείας. Έχω και κάποια στοι-
χεία της ΠΟΕΔΗΝ που δεν προλαβαίνω να τα αναφέρω.

Αν θέλετε, µπορούµε να µιλήσουµε και για τον ΕΝΦΙΑ. Σε αυτή
την περίπτωση υπολογίζεται πως το 66% των εισπράξεων του
ΕΝΦΙΑ στηρίζεται στις πληρωµές του 33% των ιδιοκτητών.

Και αναρωτιέµαι: Η Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα δεν υπέγραψε
το τρίτο µνηµόνιο τον Αύγουστο του 2015; Αυτή δεν ήταν που
έφερε και το µεσοπρόθεσµο 2019-2022 τον Ιούνιο του 2018; 

Σίγουρα πάντως δεν εφάρµοσε ο κ. Τσίπας αυτά που υποσχό-
ταν προεκλογικά, δηλαδή την κατάργηση µε έναν νόµο και σε
ένα άρθρο όλων των µέτρων λιτότητας, όπως, επίσης, δεν κα-
τήργησε τον ΕΝΦΙΑ. 

Προεκλογικά διατυµπάνιζε ότι θα υπερασπιστεί τον δηµόσιο
χαρακτήρα των αεροδροµίων, διότι όπως έλεγε «το ξεπούληµα
δεν θα γίνει ποτέ αποδεχτό». 

Τι συνέβη, όµως, όταν έγινε Κυβέρνηση; Ο ΣΥΡΙΖΑ από πολέ-
µιος των ιδιωτικοποιήσεων, έγινε ο πιο θερµός υποστηρικτής.

Φυσικά δεν υπάρχουν περιθώρια ελιγµών από µέρους των κυ-
βερνώντων, αφού σύµφωνα µε την πρώτη µεταµνηµονιακή έκ-
θεση ενισχυµένης εποπτείας που έδωσε η Κοµισιόν «κρούει» τον
κώδωνα του κινδύνου για την επένδυση στο Ελληνικό, αλλά και
την παραχώρηση της Εγνατίας Οδού.

Έλεγε ο κ. Τσίπρας τον Αύγουστο του 2013: «Ας µην τολµή-
σουν ούτε να το σκεφτούν ο κ. Σαµαράς κ.λπ., το ΠΑΣΟΚ του Βε-
νιζέλου, τον πλειστηριασµό της πρώτης κατοικίας». Μιλάµε για
µία πολιτική απάτη. Πάλι ο κ. Τσίπρας στις 15-1-2015 είχε ανα-
λάβει και µία δέσµευση για «απόλυτη προστασία της πρώτης κα-
τοικίας από τους πλειστηριασµούς». Και άλλη πολιτική απάτη.
Πάρα πολλές πολιτικές απάτες. Συνεχίζεται η καταιγίδα πλειστη-
ριασµών και πωλήσεων κόκκινων δανείων, υποσχέσεις, παροχο-
λογία, µία αναξιόπιστη πολιτική που στηλίτευσε επιδόµατα, όπως
είπα και πιο πριν, που έδιναν, απλά και µόνο ως στάχτη στα µάτια
των Ελλήνων. 

Λύσεις και ελπίδα για ανάπτυξη, για µία καλύτερη και αξιο-
πρεπή ζωή δεν υπάρχουν, ούτε τώρα, ούτε είναι στην εφαρµογή
των προηγούµενων κυβερνήσεων.
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Όπως έχω ξαναπεί πάνω από τους αριθµούς και τους προϋπο-
λογισµούς, υπάρχουν τα εγκλήµατα που έχετε διαπράξει σε
βάρος του ελληνικού λαού και της πατρίδας, µε κορυφαίο την
προδοσία της Μακεδονίας µας.

Να είστε σίγουροι ότι ο ελληνικός λαός δεν θα ξεχάσει αυτά
τα εγκλήµατα και εµείς θα φροντίσουµε γι’ αυτό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Η συνάδελφος κ. Γεωργία Γεννιά έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΑ ΓΕΝΝΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σή-

µερα υλοποιείται µία επιτυχία του ελληνικού λαού που µόχθησε
και στερήθηκε υπέρµετρα εξαιτίας της καταλήστευσης του πλού-
του που παρήγαγε από τις κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ. 

Σήµερα λαµβάνει σάρκα και οστά άλλη µία επιτυχία της σηµε-
ρινής ελληνικής Κυβέρνησης, της µοναδικής Κυβέρνησης που
είπε την αλήθεια και  µόνο αυτή, που υποσχέθηκε αυτό που φάν-
ταζε ακατόρθωτο. Και έτσι πραγµατικά θα ήταν, αν συνέχιζαν στο
τιµόνι αυτοί που χρόνια τώρα κρατούσαν τη χώρα µας πίσω και
την τοποθετούσαν χαµηλά, θέτοντας πολύ ψηλά το δικό τους και
µόνο συµφέρον. Αυτό ήταν ακατόρθωτο µόνο στα µάτια της δε-
ξιάς νεοφιλελεύθερης πολιτικής και ίσως απευκταίο. Για εµάς,
ήταν αναγκαίο και στόχος, δεδοµένου πάντα των συνθηκών, ο
οποίος όµως επετεύχθη µε συστηµατική προσπάθεια, συνέπεια,
επιµονή, αυταπάρνηση και συνείδηση. 

Έτσι, όχι µόνο υποσχεθήκαµε την έξοδο από τα µνηµόνια και
το πραγµατοποιήσαµε, αλλά σήµερα, όπως είχαµε δεσµευθεί πέ-
ρυσι τον ίδιο καιρό στον προϋπολογισµό του 2018, συζητούµε
τον πρώτο µεταµνηµονικό προϋπολογισµό που δεν περιλαµβάνει
µέτρα λιτότητας, αλλά µέτρα ανακούφισης, µέτρα αποκατάστα-
σης αδικιών, µέτρα θετικά, µέτρα ανάπτυξης, κοινωνικής δικαιο-
σύνης και προόδου, µέτρα ενίσχυσης της κοινωνικής συνοχής. 

Όταν τα είχαµε πρωτοπεί, οι νεοδηµοκράτες χλεύαζαν, πολλοί
δυσπιστούσαν. Σήµερα τους αποστοµώνουµε. Κλείνουµε τα στό-
µατα αυτών που είχαν επενδύσει και προεξοφλήσει το τέταρτο
µνηµόνιο, εκείνων που επένδυσαν στην περικοπή των συντάξεων,
στην εφαρµογή των µειώσεων και των δυσβάστακτων µέτρων λι-
τότητας και ίσως κάποιοι εκεί στη Δεξιά, ακόµη και να δυσαρε-
στούνται µε τη θετική εξέλιξη, αφού η εφαρµογή της λιτότητας
είναι µέσα στο δηµοσιονοµικό τους σχέδιο και ζητούµενο πάντα
της πολιτικής τους.

Κύριοι της Αντιπολίτευσης, εσείς επενδύετε στο «µαύρο».
Εµείς θέλουµε να χρωµατίσουµε τις ζωές των συµπολιτών µας.
Εσείς επιλέγετε την ισοπέδωση, εµείς την ανόρθωση και την πρό-
οδο. Εσείς επιλέγετε παροχολογίες και ρουσφετολογία. Αυτό κά-
νατε χρόνια και το ξέρετε καλά. Εµείς επιλέγουµε τις πράξεις
ευθύνης, επιλέγουµε να επιδείξουµε σεβασµό στο δίκαιο των αι-
τηµάτων, εµείς επενδύουµε στον άνθρωπο, στο µέλλον, στη
χώρα. Και σήµερα, είτε το θέλετε είτε όχι, η πλειοψηφία των Ελ-
λήνων πανηγυρίζει και εµείς αισθανόµαστε υπερήφανοι που τη-
ρήσαµε τον λόγο µας που σήµερα υλοποιούµε ακόµη µία
δέσµευση.

Σήµερα αισθάνοµαι και η ίδια πολύ ικανοποιηµένη που µπο-
ρούµε να κοιτάµε τους συνανθρώπους µας στα µάτια, που µπο-
ρέσαµε να ανταπεξέλθουµε στις προσδοκίες των πολιτών, να
διορθώσουµε τα πράγµατα, που ο φετινός προϋπολογισµός έρ-
χεται αµέσως µετά τις νοµοθετικές ρυθµίσεις για τη µη περικοπή
των συντάξεων, για το «Βοήθεια στο Σπίτι», για τη µείωση των
ασφαλιστικών εισφορών, για την επιστροφή των αναδροµικών
στα ειδικά µισθολόγια, για τη µείωση του ΕΝΦΙΑ και ακολουθούν
αυτές για την επιδότηση ενοικίου, την επιδότηση των ασφαλιστι-
κών εισφορών. Και αισθάνοµαι ακόµη πιο υπερήφανη που ο φε-
τινός προϋπολογισµός θα αποτελέσει τη βάση για ακόµη
µεγαλύτερα ανοίγµατα και πρόοδο της ελληνικής οικονοµίας και
της ελληνικής κοινωνίας. 

Η σηµερινή µέρα αποτελεί ακόµη ένα αναπόσπαστο κοµµάτι
από το συνολικό σχέδιο που έχει αυτή η Κυβέρνηση για τη µετα-
µνηµονιακή Ελλάδα, ένα επιπρόσθετο βήµα προόδου προς τον

µακρύ δρόµο που έχουµε χαράξει για µία καλύτερη Ελλάδα,
ελεύθερη να επιλέγει και να στοχοθετεί τη δική της οικονοµική,
δηµοσιονοµική και κοινωνική πολιτική, για µία Ελλάδα που έχει
γυρίσει αµετάκλητα σελίδα, για µία Ελλάδα πιο παραγωγική, κοι-
νωνικά δίκαιη, αδέσµευτη, για µία Ελλάδα καλύτερη για τους κα-
τοίκους της, για την καθηµερινότητά τους. Αυτό υποσχεθήκαµε
και αυτό βήµα-βήµα πραγµατοποιούµε και µε την βοήθεια όλων
των συµπολιτών µας θα τα καταφέρουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Ανδριανός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν ξέρω, δεν νοµίζω ο ελληνικός λαός που µας ακούει να έχει

την ίδια γνώµη µε τη συνάδελφο που µίλησε λίγο πριν, ότι δη-
λαδή δεν είπαν ψέµατα στον ελληνικό λαό. Μόνο ένα να θυµίσω,
το σκίσιµο του µνηµονίου και το γεγονός ότι έφεραν ένα τρίτο
πολύ σκληρό µνηµόνιο. 

Συζητούµε, λοιπόν, σήµερα έναν ακόµη προϋπολογισµό, που
δεν απαντά στα προβλήµατα και στις ανάγκες της χώρας, της οι-
κονοµίας και της κοινωνίας, έναν προϋπολογισµό αντιπαραγω-
γικό και αντικοινωνικό που αναπαράγει, αντί να επιλύει, τις
ιδεοληπτικές εµµονές και τις δοµικές στρεβλώσεις που κρατούν
την Ελλάδα χαµηλά. 

Συζητούµε έναν προϋπολογισµό, που ως βασικούς άξονες έχει
για µία ακόµη φορά την υπερφορολόγηση και τα υπερπλεονά-
σµατα. Ο Έλληνας αδυνατεί πλέον να πληρώσει τους φόρους.
Μόνο τον Σεπτέµβρη κατά 513 εκατοµµύρια αυξήθηκαν οι οφει-
λές από τον ΕΝΦΙΑ και τον φόρο εισοδήµατος που δεν καταβλή-
θηκαν από τους Έλληνες φορολογουµένους. Περίπου
πεντακόσιες δέκα χιλιάδες φορολογούµενοι δεν πλήρωσαν την
πρώτη δόση του ΕΝΦΙΑ τον Σεπτέµβρη και τη δεύτερη δόση του
φόρου εισοδήµατος φυσικών προσώπων.

Τρία χρόνια τώρα, λοιπόν, η Κυβέρνηση δεν έχει ακόµη συνει-
δητοποιήσει ή ακόµη χειρότερα, το έχει συνειδητοποιήσει, αλλά
κλείνει τα µάτια µπροστά στην ανάγκη για την ουσιαστική απε-
λευθέρωση των δηµιουργικών δυνάµεων της πατρίδας µας. Οι
ίδιοι οµολογούν κυνικά πως η στοχοποίηση της µεσαίας τάξης
αποτελούσε και αποτελεί συνειδητή επιλογή στρατηγικού χαρα-
κτήρα. 

Σήµερα, η µεσαία τάξη είναι ρηµαγµένη, οι αυτοαπασχολού-
µενοι έχουν γονατίσει από τους φόρους και τις λοιπές επιβαρύν-
σεις, ο ιδιωτικός τοµέας δεν δηµιουργεί κανονικές θέσεις
εργασίας, παρά µόνο ηµιαπασχόλησης µε µισθούς πείνας, οι
αγρότες και οι κτηνοτρόφοι δίνουν καθηµερινά άνιση µάχη.
Ακόµη και τον παράλογο φόρο στο κρασί, χρειάστηκε να περά-
σουν τρία ολόκληρα χρόνια, για να τον πάρετε πίσω. 

Οι άνεργοι νέοι, οι άνεργες γυναίκες, οι άνεργοι µεγαλύτερης
ηλικίας δεν έχουν να περιµένουν τίποτα από την πολιτική σας. Αντί
ο ρυθµός ανάπτυξης µιας οικονοµίας, συµπιεσµένης επί τόσα χρό-
νια, να «τρέχει», για µία ακόµη φορά εσείς οι ίδιοι προβλέπετε στο
κείµενο του προϋπολογισµού ανάπτυξη µικρότερη από το ποσο-
στό του υπερπλεονάσµατος, το οποίο εσείς υπογράψατε. 

Ποια είναι η πολιτική σας για την ανατροπή αυτής της κατά-
στασης; Συνεχίζετε, λοιπόν, την υπερφορολόγηση και µειώνετε
κατά 550 εκατοµµύρια ευρώ το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύ-
σεων. Δεν δίνετε κίνητρα για τη δηµιουργία νέων θέσεων εργα-
σίας στον ιδιωτικό τοµέα, δεν δίνετε κίνητρα για επενδύσεις που
θα δηµιουργήσουν πραγµατικές, βιώσιµες και καλά αµειβόµενες
θέσεις εργασίας, που θα διευρύνουν, µεταξύ άλλων, και τη φο-
ρολογική βάση. 

Κάνετε, όµως, και κάτι ακόµη πιο καταστροφικό. Βαφτίζετε
«κοινωνική πολιτική» τον εγκλωβισµό των νοικοκυριών στη φτώ-
χεια. Φτωχοποιείτε τους Έλληνες, τους εγκλωβίζετε µε την πο-
λιτική σας στη φτώχεια, στην ανεργία και τον κοινωνικό
αποκλεισµό και µετά τους δίνετε ως επίδοµα µε το ένα χέρι ελά-
χιστα από τα πολλαπλάσια, τα οποία εσείς αφαιρέσατε µε το
άλλο. Εσείς που προεκλογικά είχατε κάνει σηµαία την αξιοπρέ-
πεια, δηµιουργείτε τώρα στρατιές εξαρτηµένων από σποραδικά
επιδόµατα. 
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Βεβαίως αυτό που πρέπει να τονίσουµε για τις συντάξεις και
τις επιβαρύνσεις είναι το γεγονός ότι εσείς υπογράψατε και ψη-
φίσατε το µέτρο της περικοπής και έρχεστε τώρα να µας πείτε
και να πανηγυρίσετε, διότι ακυρώνετε το µέτρο, που εσείς φέ-
ρατε και εµείς δεν το ψηφίσαµε. Εξαιτίας αυτής της αλλοπρό-
σαλλης πολιτικής σας, καταστρέψατε ό,τι µε βαριές θυσίες είχε
πετύχει η χώρα µέχρι τις αρχές του 2015 και έρχεστε να µας
πείτε ότι τώρα µε αυτήν την επιδοµατική πολιτική λύνετε το πρό-
βληµα.

Ακόµη και στην παιδεία, το ισχυρότερο εργαλείο ανάπτυξης
και κοινωνικής κινητικότητας, επιλέξατε να προωθήσετε την ήσ-
σονα προσπάθεια και την ισοπέδωση προς τα κάτω. Καθηλώσατε
την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση, τη διά βίου µά-
θηση. Δεν αξιοποιήσατε σωστά το σηµαντικό θεσµικό εργαλείο
της µαθητείας, που πραγµατικά, εάν είχε λειτουργήσει σωστά
και στο εύρος που έπρεπε, θα έδινε µία σηµαντική ώθηση σ’
αυτόν τον τοµέα. Είδαµε να αποµακρύνεται ο αρµόδιος Υπουρ-
γός που είχε επιφορτιστεί µε την επαγγελµατική εκπαίδευση όλα
αυτά τα χρόνια. Εάν ήταν, λοιπόν, επιτυχηµένη αυτή η πολιτική
σας σ’ αυτόν τον τοµέα, γιατί να αποµακρύνεται ο αρµόδιος
Υπουργός; 

Στηρίξατε και στηρίζετε, όπως έχετε αποφασίσει και δυστυχώς
το βλέπουµε σε όλο το εύρος της, την ανοµία στα ελληνικά πα-
νεπιστήµια. Και εδώ, δυστυχώς, υπονοµεύετε µία σηµαντική αλ-
λαγή που έπρεπε να γίνει στο Σύνταγµα για την αναθεώρηση του
άρθρου 16, µία αλλαγή ώριµη, που δυστυχώς ακόµη και σήµερα,
όταν βλέπουµε τι έχει γίνει µε την εκπαίδευση και την παιδεία σε
άλλες χώρες, εµείς αρνούµαστε να δούµε την πραγµατικότητα
και δεν βλέπουµε ούτε το παράδειγµα της Κύπρου. 

Ακόµη και εσείς οι ίδιοι αντιλαµβάνεστε πως το µείγµα της πο-
λιτικής που εφαρµόζετε είναι αδιέξοδο. Εφαρµόζετε αυτή την
πολιτική από ιδεοληψία και µόνο στόχο, όχι την ανάταξη της οι-
κονοµίας και της κοινωνίας, αλλά την αξιοποίηση της απροκάλυ-
πτης προσοδοθηρίας για τον περιορισµό της επερχόµενης
βαριάς ήττας σας στις επόµενες εθνικές εκλογές. Πλέον, ακόµη
και όσοι ποτέ στο παρελθόν δεν βρέθηκαν κοντά στη Νέα Δηµο-
κρατία και τις θέσεις µας, συνειδητοποιούν σήµερα την ανάγκη
για µια ριζικά διαφορετική πολιτική, µια πολιτική που έχει ως
άξονα τις αλλαγές που χρειάζεται η παιδεία, τη δραστική µείωση
της φορολογίας σε νοικοκυριά και επιχειρήσεις, που µπορεί να
έρθει µόνο µέσα από τον εξορθολογισµό του κράτους και των
αναγκών του, την αποφασιστική εφαρµογή όλων των αναγκαίων
µεταρρυθµίσεων για την τόνωση της ανταγωνιστικότητας. Γιατί,
επιτέλους, είναι ντροπή να κατατάσσεται η Ελλάδα τελευταία µε-
ταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του ΟΟΣΑ και των
Βαλκανίων σε όλους τους κρίσιµους διεθνείς δείκτες, την ενί-
σχυση της ρευστότητας στην πραγµατική οικονοµία, µε την αξιο-
ποίηση των διαθέσιµων προς τούτο εθνικών και ευρωπαϊκών
πόρων, την άρση των συνεπειών των κεφαλαιϊκών ελέγχων και
του αποκλεισµού των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων και την
ουσιαστική στήριξη των Ελλήνων που δοκιµάζονται από την
κρίση, µε πραγµατικά κριτήρια και έµφαση στην αποτελεσµατι-
κότητα και όχι µε µικροκοµµατικές στοχεύσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός είναι ο τελευταίος προ-
ϋπολογισµός που εισάγει η σηµερινή Κυβέρνηση. Η ζηµιά στην
οικονοµία και την κοινωνία τελειώνει εδώ. Η Νέα Δηµοκρατία µε
την εµπιστοσύνη και τη στήριξη των Ελλήνων, µε συγκεκριµένες
προτάσεις και λύσεις στα βαθιά και έντονα προβλήµατα της πα-
τρίδας µας, µε εθνική υπευθυνότητα, γνώση και βούληση, σύν-
τοµα θα αναλάβει το έργο να σηκώσει ξανά την Ελλάδα ψηλά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Βαρεµένος έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, πριν από λίγο καιρό είχαν εµφανιστεί σοβαρά
προβλήµατα στην οροφή της Βουλής και ο Νίκος Βούτσης είχε
αναγκαστεί να φέρει γερανούς, όπως θυµάστε. 

Εγώ έχω τη δική µου εκδοχή για τους κινδύνους που εγκυµο-
νούντο γύρω από την πτώση της οροφής, απ’ αυτά που κατά και-

ρούς ακούγονται εδώ µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα. Και δεν αναφέ-
ροµαι στα ποιήµατα που απαγγέλλονται εδώ κατά καιρούς. Αυτά
είναι η πιο αθώα, εάν θέλετε, πολιτικά αφελής εκδοχή των τεκται-
νοµένων στο Κοινοβούλιο. Αναφέροµαι σε κάτι άλλο. Υπάρχει
ένα όριο ή πρέπει να υπάρχει ένα όριο σ’ αυτά που λέγονται εδώ
στη Βουλή. Και αναφέροµαι σε όσα ακούγονται από υπεύθυνα
χείλη, όπως κατά τεκµήριο είναι αυτά του Αρχηγού της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης.

Ήρθε ο κ. Μητσοτάκης εδώ και είπε τι, παρακαλώ; Είπε ο κ.
Μητσοτάκης ότι είναι προϊόν συναλλαγής το θέµα του µέτρου
για τις συντάξεις µε τη Συµφωνία των Πρεσπών. Τι θέλει να πει
ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; Ότι εµείς εδώ µέσα
–αφήνω απ’ έξω τους έξω, την άλλη πλευρά της συναλλαγής- εί-
µαστε υπεύθυνοι για τη νοµιµοποίηση µιας τέτοιας συναλλαγής;
Και καλά, εµείς είµαστε η προσωποποίηση του κακού, εσείς που
ψηφίζετε το µέτρο τι κάνετε; Νοµιµοποιείτε και εσείς µία τέτοια
συναλλαγή; Αυτό τι φαινόµενο είναι;

Να σας πω κάτι; Ο πατριωτισµός δεν είναι πολιτικαντισµός.
Όπως είπε ένας µεγάλος ποιητής–προφήτης και όχι εκ του προ-
χείρου, από του Βήµατος της Βουλής, ο Διονύσιος Σολωµός:
Εθνικό είναι ό,τι είναι αληθές. Και διερωτώµαι: Τι εννοεί ο κ. Μη-
τσοτάκης, ότι εµείς δεν έχουµε δικαίωµα να υπερασπιστούµε τη
δική µας αλήθεια, αυτήν που εµείς εκλαµβάνουµε ως αλήθεια,
ότι δηλαδή η Συµφωνία των Πρεσπών είναι υπέρ του εθνικού
συµφέροντος; 

Θέλετε µία Ελλάδα φοβική, του «πατριωτισµού» -εντός εισα-
γωγικών ο πατριωτισµός- που βγαίνει στα κεραµίδια και φωνάζει;
Θέλουµε µία Ελλάδα ανοικτή, συνεργασίας, πρωταγωνίστρια στα
Βαλκάνια και στην περιοχή. Ποιος θα µας αφαιρέσει αυτό το δι-
καίωµα; Και µε ποιο δικαίωµα θα το κάνει, να µας αφαιρέσει το
δικαίωµα να υπερασπιζόµαστε αυτήν τη θέση και κάνει λόγο για
συναλλαγή σε βάρος του εθνικού συµφέροντος;

Μου κάνει πραγµατικά µεγάλη εντύπωση, µένω ενεός, θα
έλεγα, που και από την πλευρά οµιλητών του Κινήµατος Αλλαγής
άκουσα να υπερθεµατίζουν πάνω σ’ αυτό το θέµα ή να αναζη-
τούν συµψηφισµούς.

Εδώ µιλάµε για τη λυδία λίθο, για το πού τοποθετείται κανείς
στο πολιτικό φάσµα. Είναι δικαίωµα του καθενός να τοποθετηθεί,
όπου θεωρεί αυτός πρέπον. Δεν µιλάµε απλώς για τη διάκριση
Κεντροαριστεράς - Κεντροδεξιάς. Μιλάµε για µία νοσηρή ρητο-
ρική, η οποία έχει χρησιµοποιηθεί στο παρελθόν από συγκεκρι-
µένες ακραίες δυνάµεις, οι οποίοι δήλωναν υπερπατριώτες και
έφτασαν να προκαλέσουν τον ακρωτηριασµό της Κύπρου και
άλλες εθνικές τραγωδίες.

Εγώ θεωρώ ότι είναι δικαίωµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
και του Αρχηγού της να θέλει να αλλάξει την ατζέντα. Να την αλ-
λάξει την ατζέντα. Είναι, βέβαια, λίγο περίεργο γιατί θέλει να την
αλλάξει την ατζέντα, να την πάρει, δηλαδή, από την οικονοµία
και να την πάει σε ένα θέµα εθνικό, το οποίο θα χειριστεί για σκο-
πούς εσωκοµµατικής πολιτικής αντιπαλότητας. 

Και διερωτώµαι για το εξής: Αν τα πράγµατα είναι όπως τα πε-
ριγράφει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, δηλαδή είναι τόσο µαύρα
στην οικονοµία και αν η οικονοµική πρόθεσή της είναι τόσο στέ-
ρεα, γιατί να θέλει να αλλάξει την ατζέντα;

Είναι δικαίωµά της, επίσης, λέω …
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Βοηθάτε τώρα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Τι

κάνουµε; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Βοηθάτε τώρα. Σας ευχαρι-

στούµε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Εν-

τάξει, µην προτρέχει η γλώσσα της διανοίας σας. Σας κάνω και
κοµπλιµέντο κιόλας µε το περί διανοίας. 

Όµως, λέω το εξής: Είναι δικαίωµα της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης να χαρακτηρίζει τα µέτρα παροχολογία. Πρέπει, όµως,
χαρακτηρίζοντάς τα παροχολογία, να εξηγήσει γιατί τα ψηφίζει.
Συντηρεί, άραγε, την παροχολογία; Αυτό είναι ένα θέµα. Δεν
µπορείς να έχεις και την πίτα ολόκληρη και τον σκύλο χορτάτο,
δηλαδή και την παροχολογία να καταγγέλλεις ως σοβαρός και
υπεύθυνος και να την ψηφίζεις! Ποια είναι, λοιπόν, η απάντηση
σ’ αυτό το ερώτηµα; 
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Εγώ λέω ότι τελικός κριτής είναι ο ελληνικός λαός. Αυτός θα
κρίνει αν τα µέτρα είναι παροχολογία ή αν είναι µια ανακούφιση
και ένα αναλγητικό, σε πρώτη φάση, πάνω σε πληγές που άφησε
µια τεράστια κρίση ακόµα και πέρα από την πρωτεύουσα. Εµείς
στην επαρχία και την περιφέρεια, που η σχέση µας µε τον κόσµο
είναι προσωπική -και, αν θέλετε, φορτισµένα προσωπική- µπο-
ρούµε να ξέρουµε τι τραύµατα άφησε η κρίση στον κόσµο. Και
µπορούµε να το ξέρουµε από προσωπική πείρα. 

Ο ελληνικός λαός, λοιπόν, θα κρίνει αν είναι παροχολογία ή
µία ανακούφιση κάποιων στρωµάτων που έχουν υποστεί τερά-
στια ζηµιά στη διάρκεια της κρίσης. 

Κοιτάξτε, κύριοι συνάδελφοι, υποτίθεται ότι το Κοινοβούλιο
είναι για παραγωγή σκέψης -λέµε τώρα- και παίζει και έναν παι-
δαγωγικό ρόλο. Επειδή τελικά αρχίζει η προεκλογική περίοδος
κατά κάποιον τρόπο και επειδή µέσα στο 2019 θα πέσει µέσα και
ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι θα γίνουν εκλο-
γές, θα ήθελα να πω ότι οι εκλογές είναι µία ανώτερη θεσµική
µορφή έκφρασης της λαϊκής θέλησης. Εδώ, όµως, αντιµετωπί-
ζεται µε τζογαδόρικο τρόπο. Ποντάρουµε σ’ αυτό το δίµηνο. Δεν
βγαίνει αλήθεια. Διπλασιάζουµε το ποντάρισµα στο επόµενο δί-
µηνο. Και φτάνουµε τώρα, προς το τέλος της τετραετίας, να µα-
ζεύεται όλο το ποντάρισµα, µε κίνδυνο να τα χάσει κανείς όλα.

Όµως, το θέµα δεν είναι αυτό, δηλαδή τι θα χάσει ή τι θα κερ-
δίσει ένα κόµµα απ’ αυτού του είδους τη διαδικασία. Το θέµα
είναι πού πάει η χώρα, προς τα πού πρέπει να πάει η χώρα µετά
την οδυνηρή εµπειρία της κρίσης, µετά την ηθική κρίση και την
κοινωνική κρίση που προηγήθηκε της οικονοµικής κρίσης και αν
κάποιος έβγαλε συµπεράσµατα από αυτήν την οδυνηρή εµπει-
ρία, τι έχει να προτείνει στον ελληνικό λαό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης έχει τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κρατικός προϋπολογισµός του 2019 είναι αντιλαϊκός και τα-

ξικά προσανατολισµένος. Συνεχίζει την παράδοση όλων των προ-
ηγούµενων και, εκτός των άλλων, µειώνει παραπέρα τη συνολική
χρηµατοδότηση προς την τοπική και περιφερειακή διοίκηση, δια-
τηρώντας τις περικοπές στα δραµατικά επίπεδα άνω του 65%. 

Σε συνδυασµό µε την εφαρµογή του αντιδραστικού «ΚΛΕΙ-
ΣΘΕΝΗ» ως συνέχεια του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», τα τοπικά και περιφε-
ρειακά πλοκάµια του αστικού κράτους µετατρέπονται σε
εξοντωτικούς φοροµπηχτικούς και φοροεισπρακτικούς µηχανι-
σµούς, σε αυτοτελείς ανταποδοτικές και επιχειρηµατικές µονά-
δες, όπου η χρηµατοδότηση για τη λειτουργία των υπηρεσιών
τους, που αφορούν λαϊκές ανάγκες, θα προέρχεται κατά κύριο
λόγο από τους ιδίους πόρους, δηλαδή τη φοροαφαίµαξη των
λαϊκών οικογενειών. Οι ίδιοι πόροι των δήµων που προέρχονται
από φόρους και τέλη, προβλέπεται να αυξηθούν το 2019 κατά
194 εκατοµµύρια ευρώ, υπερσκελίζοντας την κρατική χρηµατο-
δότηση. Αυτό σηµαίνει περισσότεροι φόροι και λιγότερη κρατική
χρηµατοδότηση. 

Τα µεγέθη του κρατικού προϋπολογισµού διαψεύδουν τους
κυβερνητικούς ισχυρισµούς, ότι αυτός ο προϋπολογισµός δεν
κόβει, αλλά δίνει. Η συνολική χρηµατοδότηση για το 2019 σε
σχέση µε το 2018 είναι µειωµένη κατά 862 εκατοµµύρια ευρώ,
µειωµένη ακόµα και σε σχέση µε τους στόχους του µεσοπρόθε-
σµου προγράµµατος κατά 153 εκατοµµύρια ευρώ. Για τους δή-
µους, οι ΚΑΠ εµφανίζονται µειωµένοι κατά 740 εκατοµµύρια
ευρώ και για τις περιφέρειες κατά 73 εκατοµµύρια ευρώ. Η µεί-
ωση, µε βάση την εισηγητική έκθεση, αποδίδεται στη µεταφορά
προνοιακών επιδοµάτων για το 2019 στον ΟΠΕΚΑ ύψους 740
εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ µέχρι και φέτος τα προνοιακά ανέρχον-
ταν σε 885 εκατοµµύρια ευρώ. Άρα, βαίνουν µειούµενα και τα
προνοιακά επιδόµατα. 

Τα «µατωµένα πλεονάσµατα» της τοπικής διοίκησης που προ-
βλέπονται ως στόχος του προϋπολογισµού και τα οποία θα επι-
βαρυνθούν οι δηµότες, ανέρχονται στα 244 εκατοµµύρια ευρώ.
Αυτό σηµαίνει ενίσχυση όλου του πλέγµατος των κατασταλτικών
και απειλητικών µέτρων από την Κυβέρνηση, µε τις κατασχέσεις

λογαριασµών, το µπλοκάρισµα φορολογικού µητρώου, την
απειλή ηλεκτρονικών πλειστηριασµών για χρέη πάνω από 500
ευρώ για τα φτωχά λαϊκά στρώµατα και από τους δήµους και όχι
τις µεγάλες επιχειρήσεις που χρωστούν και διαφεύγουν νοµό-
τυπα. 

Αντίθετα, οι επιχορηγήσεις από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων φτάνουν µόλις το 1,27 δισεκατοµµύριο ευρώ, µει-
ωµένες κατά 150 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε πέρυσι. Είναι
ψίχουλα µπροστά στις αυξηµένες ανάγκες των δήµων για σχο-
λική στέγη, βρεφονηπιακούς σταθµούς και άλλες ανάγκες. 

Σηµειωτέον, ότι αυτές οι αυξήσεις θα προέλθουν από φόρους
και τέλη, δηλαδή την ανταποδοτική παροχή υπηρεσιών. 

Τα ποσά για την Πολιτική Προστασία το 2018 ήταν 135 εκα-
τοµµύρια ευρώ και για το 2019 είναι 146 εκατοµµύρια ευρώ -δη-
λαδή µόλις 11 εκατοµµύρια ευρώ επιπλέον- όταν ο
Πρωθυπουργός, µετά τα τραγικά γεγονότα στο Μάτι και τη Μάν-
δρα -το υπενθυµίζουµε αυτό- είχε υποσχεθεί χρηµατοδότηση
προς τη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας ύψους 500
εκατοµµύρια ευρώ. Πουθενά, όµως, στον προϋπολογισµό του
Υπουργείου Εσωτερικών δεν αποτυπώνεται αυτή η υπόσχεση,
όταν, επιπλέον, το 80% των δηµόσιων σχολείων και κτηρίων πα-
ραµένουν ανέλεγκτα και ο προσεισµικός έλεγχος έχει σταµατή-
σει από το 2005.

Όλα τα παραπάνω µόνο ως πρόκληση για τον λαό µπορούν να
εκληφθούν. Αυτή είναι η µεταµνηµονιακή κανονικότητα που υπό-
σχεται η Κυβέρνηση, η οποία, βέβαια, δεν έχει καµµία σχέση µε
τις λαϊκές ανάγκες όπως η αντιπληµµυρική, αντιπυρική, αντισει-
σµική θωράκιση της χώρας, τα έργα υποδοµής για την ενίσχυση
της µικροµεσαίας αγροτιάς, η αξιοποίηση των υδάτινων πόρων
για φθηνές και επαρκείς ποσότητες πόσιµου και αρδευόµενου
νερού. 

Η καπιταλιστική ανάπτυξη δεν συναντιέται µε την ανάγκη προ-
στασίας της ζωής και της περιουσίας του λαού. Η ιεράρχηση
έργων από την Ευρωπαϊκή Ένωση, από τις κυβερνήσεις ανεξαρ-
τήτου απόχρωσης, τις τοπικές ή τις περιφερειακές διοικήσεις,
έχουν ένα και µόνο κριτήριο: το κριτήριο κόστος-όφελος για το
κεφάλαιο. Όταν, όµως, πρόκειται για τα ιερά και τα όσια των επι-
χειρηµατικών οµίλων, την ανταγωνιστικότητα και τα κέρδη τους,
βρίσκεται ως διά µαγείας πακτωλός δισεκατοµµυρίων από ευρω-
παϊκές, κρατικές χρηµατοδοτήσεις, µέσω δανεισµού και µέσω
άλλων τρόπων. 

Θα σας αναφέρω τρία χαρακτηριστικά παραδείγµατα της κα-
πιταλιστικής ανάπτυξης που ευαγγελίζεται η Κυβέρνηση -µιλάει,
βέβαια, και ο Σύνδεσµος Ελλήνων Βιοµηχάνων- που καµµία
σχέση δεν έχουν µε τις λαϊκές ανάγκες. Υπάρχουν παραδείγµατα
από την Κρήτη που µιλούν για νούµερα ρεκόρ όσον αφορά τον
αριθµό των τουριστών στα χρόνια της κρίσης, για αµύθητα κέρδη
για τους «tour operator» και τους ξενοδόχους, για αγοραπωλη-
σίες, συγχωνεύσεις, εξαγορές τουριστικών υποδοµών από πο-
λυεθνικές. Αµύθητος ο πλούτος! 

Οι εργαζόµενοι, όµως, στερούνται το δικαίωµα στις διακοπές,
συνεχίζουν να παίρνουν ψίχουλα, χωρίς δικαιώµατα, µε πετσο-
κοµµένους µισθούς και επιδόµατα και µε καταστρατήγηση του
ηµερήσιου χρόνου εργασίας.

Δεύτερον, είναι έτοιµη η νέα σύµβαση για το νέο ιδιωτικό αε-
ροδρόµιο στο Καστέλι Ηρακλείου κατά παραγγελία των «tour op-
erator» και των ξενοδόχων, που θα εξασφαλίσουν σίγουρα κέρδη
από τη µελέτη, κατασκευή και τη διαχείρισή του από την κοινο-
πραξία ξένων και ντόπιων µονοπωλιακών οµίλων, µέσα από πα-
χυλές κρατικές και ευρωπαϊκές χρηµατοδοτήσεις. Όµως, ακόµα
και την αναβάθµιση του οδικού δικτύου, του βόρειου οδικού
άξονα, κόστους δύο δισεκατοµµυρίων ευρώ, που θα γίνει µε τη
σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, µε σύµβαση παραχώ-
ρησης σε κατασκευαστικές εταιρείες, µε τριπλή χρηµατοδότηση
-ιδιωτική, κρατική, δανεισµό- από ευρωπαϊκή τράπεζα επενδύ-
σεων, θα κληθεί ο εργαζόµενος λαός να την πληρώσει µε την επι-
βολή διοδίων.

Κυρίες και κύριοι, αυτός ο κάλπικος µεταµνηµονιακός προϋπο-
λογισµός της Κυβέρνησης διαιωνίζει βασικά προβλήµατα του
λαού ακόµα και για στοιχειώδεις ανάγκες, τη λειτουργία δήµων
και περιφερειών όπου υπάρχουν ελλείψεις σε προσωπικό. Διαιω-
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νίζει την ελαστικοποίηση εργασιακών σχέσεων, συντρίβει τη ζωή
και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων, ενώ πολλαπλασιάζει, µε γε-
ωµετρική πρόοδο, τα εργατικά ατυχήµατα. Είχαµε σαράντα τρεις
θανάτους και πάνω από εξήντα τραυµατίες µόνο τα τελευταία
τέσσερα χρόνια.

Το ΚΚΕ καταψηφίζει τον προϋπολογισµό του 2019 ως κοινω-
νικά άδικο και βαθιά αντιλαϊκό, αναδεικνύει την ανάγκη της πλή-
ρους χρηµατοδότησης των δήµων και των περιφερειών από τον
κρατικό προϋπολογισµό, τη µονιµοποίηση όλων των συµβασιού-
χων και την πρόσληψη εργαζοµένων για την κάλυψη βασικών
δοµών και υπηρεσιών των δήµων που αφορούν την ικανοποίηση
βασικών λαϊκών αναγκών.

Το ΚΚΕ εναντιώνεται στην αποκέντρωση και στην ανταποδο-
τική λειτουργία βασικών κοινωνικών τοµέων, όπως είναι η υγεία,
η παιδεία, η πρόνοια, οι οποίοι εκτός από την εµπορευµατοποί-
ησή τους, η εκχώρησή τους στην τοπική διοίκηση, διασπά το ενι-
αίο του χαρακτήρα τους και ενισχύει την ταξική διαφοροποίησή
τους. 

Το ΚΚΕ αντιµάχεται την ανατροπή των εργασιακών σχέσεων,
την εµπορευµατοποίηση και ιδιωτικοποίηση των υπηρεσιών και
διεκδικεί σχεδιασµό και υλοποίηση σε κεντρικό, περιφερειακό,
τοπικό επίπεδο υποδοµών και µηχανισµών δηµόσιας προστασίας
από πληµµύρες, πυρκαγιές, σεισµούς και άλλες καταστροφές,
ρύπανση και µόλυνση νερού και αέρα και διεκδικεί τη δραστική
αύξηση των κρατικών δαπανών από τον προϋπολογισµό για κοι-
νωνική πολιτική και στήριξη της λαϊκής οικογένειας.

Με αυτή τη γραµµή το ΚΚΕ στέκεται απέναντι στους προϋπο-
λογισµούς, στις αντιδραστικές αλλαγές. Με αυτή τη θέση το ΚΚΕ
επιδιώκει την οργάνωση της πάλης. Με αυτή τη γραµµή θα στη-
ρίξει ψηφοδέλτια για τη διεκδίκηση των λαϊκών προβληµάτων,
την εναντίωση σε Κυβέρνηση και τοπικές αρχές που στηρίζουν
τις αντιδραστικές ανατροπές και την καπιταλιστική ανάπτυξη.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Ο Ρήγας και η Επανάσταση» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι εννέα µαθητές και µαθήτριες και
τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Λύκειο Μαρκόπουλου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Παναγιώτης Σκουρολιάκος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε αυτές τις µέρες τον

πρώτο προϋπολογισµό που, µετά από µια δεκαετία, ενσωµατώνει
µέτρα ανακούφισης του ελληνικού λαού, µέτρα µείωσης φόρων
και αύξησης των δαπανών υπέρ του κοινωνικού συνόλου. 

Το προσχέδιο του κρατικού προϋπολογισµού για το έτος 2019
αποτυπώνει καθαρά την επανένταξη της χώρας στην κανονικό-
τητα, αποκαθιστώντας την, επιτέλους, στο διεθνές οικονοµικό
σύστηµα, επιτυγχάνοντας ενίσχυση του διαθέσιµου εισοδήµατος
της ελληνικής οικογένειας, υποστηρίζοντας τη βιώσιµη ανάπτυξη
και αντιµετωπίζοντας µε τρόπο στοχευµένο χρόνια ελλείµµατα
στον τοµέα της κοινωνικής προστασίας.

Χτίζουµε και δυναµώνουµε το κοινωνικό κράτος –το κράτος
στην υπηρεσία του πολίτη- µε µόνιµη -όχι ευκαιριακή- µείωση φο-
ρολογικών βαρών, όπως προανέφερα, και ιδιαίτερη φροντίδα
στην απασχόληση των νέων. Δυνατά και ξεκάθαρα δείγµατα γρα-
φής σε όλους αυτούς τους τοµείς έχει δώσει αυτή η Κυβέρνηση
και όλο το προηγούµενο διάστηµα, από τον Γενάρη του 2015 που
ανέλαβε τη διακυβέρνηση της χώρας.

Έχουµε ήδη την εφαρµογή του «ένα προς ένα» στο δηµόσιο.
Ένας δηµόσιος υπάλληλος παίρνει σύνταξη, ένας συµπολίτης
µας προσλαµβάνεται. Το πήγαµε στο «πέντε προς ένα». Πέντε
έφευγαν, ένας ερχόταν. Το πήγαµε στο «τρία προς ένα» και τώρα
στο «ένα προς ένα». 

Είναι γνωστές οι δηλώσεις του Αρχηγού της Νέας Δηµοκρα-
τίας, του κ. Μητσοτάκη, αλλά και πρόσφατα του κ. Κουµουτσά-
κου, ότι θα το πάει πάλι στο «πέντε προς ένα», γιατί αυτή είναι η

φιλολαϊκή πολιτική που ευαγγελίζεται.
Να σηµειώσουµε ακόµα το στεγαστικό επίδοµα που δίνει

ανάσα σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, την πλήρη εφαρµογή
του µεταφορικού ισοδύναµου για όλα τα νησιά της χώρας, τη
µείωση του ΕΝΦΙΑ, τις µειώσεις στις ασφαλιστικές εισφορές
ελευθέρων επαγγελµάτων, τη µείωση της φορολογίας διανεµη-
µένων κερδών, τη «Βοήθεια στο Σπίτι», την επιδότηση των ασφα-
λιστικών εισφορών των νέων της χώρας, την πρόσβαση στην
Υγεία στους ανασφάλιστους, τα σχολικά γεύµατα και πολλά
άλλα. Ή µήπως όχι; 

Οι δηµοσιονοµικές επιδόσεις της χώρες έχουν συντελέσει στο
να εφαρµοστεί αυτή η πολιτική των ελαφρύνσεων των βαρών για
τον ελληνικό λαό. Αυτό το θετικό δηµοσιονοµικό περιβάλλον δη-
µιουργήθηκε µε την αποφασιστική συµµετοχή και συναίνεση του
ελληνικού λαού που ταλαιπωρήθηκε όσο κανείς από τις άφρονες
πολιτικές των προηγουµένων κυβερνήσεων, της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ. Και, βέβαια, αυτό επιτεύχθηκε µε την Κυ-
βέρνηση του Αλέξη Τσίπρα στο τιµόνι. Και συνεχίζουµε γιατί
υπάρχουν ακόµα πολλά να γίνουν.

Αλήθεια, όταν φέρνατε τα µνηµόνια που φτωχοποιούσαν κατά
25% τον ελληνικό λαό, όταν παίρνατε την ανεργία από το 12%
και την εκτινάσσατε στο 27%, όταν απολύατε ό,τι κινείτο στη δη-
µόσια σφαίρα, όταν στέλνατε τους νέους επιστήµονες της χώρας
στο εξωτερικό, τι µέτρα ανακούφισης, σαν αυτά που προανά-
φερα, πήρατε για τον ελληνικό λαό; Τίποτα απολύτως. Είχατε
επιδοθεί στον αγώνα για το απόλυτο σµπαράλιασµα της κοινω-
νίας, για να µην σας πάρει τη δόξα ο Τόµσεν, όπως δηλώνατε µε
απύθµενο θράσος, και αγωνιούσατε µήπως δεν κρατήσει γερά ο
Γερούν.

Όµως, µαζί µε τα ήδη πεπραγµένα και ποσοτικά χαρακτηρι-
στικά του προσχεδίου του προϋπολογισµού του 2019, υπάρχουν
και ποιοτικά. Αναπτύσσεται ο πολιτισµός και ανασυσταίνεται ου-
σιωδώς µετά τα χρόνια της κρίσης. 

Οι Έλληνες δηµιουργοί και καλλιτέχνες συµπεριλαµβάνονται
στις κατηγορίες εκείνων των πολιτών που χτυπήθηκαν πρώτοι
και χειρότερα από τις φιλελεύθερες µνηµονιακές πολιτικές της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Με ένα Υπουργείο Πολιτι-
σµού, του οποίου τα ταµεία ήταν άδεια, µε νου, όµως, και ψυχή
προσπαθήσαµε να αλλάξουµε τα κακώς κείµενα και τα καταφέ-
ραµε. 

Να θυµίσουµε την ψήφιση, επιτέλους, του νόµου για τα πνευ-
µατικά και συγγενικά δικαιώµατα, ώστε οι δηµιουργοί να µην γί-
νονται βορά σε ιδιωτικές εταιρείες που λειτουργούσαν ως
απόλυτοι άρχοντες πάνω στην πνευµατική περιουσία τους, που
το κράτος, οι κυβερνήσεις σας, επί δεκαετίες, είχαν αφήσει ανε-
ξέλεγκτες να εκµεταλλεύονται τη δηµιουργία των καλλιτεχνών.
Και οι κυβερνήσεις σας –όπως είπα ξανά- παρακολουθούσαν
αδιάφορα, από µακριά. 

Αλήθεια, όταν λέτε ότι θα παραχωρήσετε σε ιδιώτες µέρος της
δηµόσιας ευθύνης για την υγεία την ασφάλεια, και την παιδεία
αυτό εννοείται; Όταν µιλάτε για ιδιωτικά πανεπιστήµια, έχετε
στον νου σας την άµεµπτη λειτουργία µιας ΑΕΠΙ, ας πούµε;

Στα χρόνια σας, το Υπουργείο Πολιτισµού, µε το άφθονο
χρήµα από τα έσοδα του ΟΠΑΠ -τώρα δεν υπάρχει πια- χρηµα-
τοδοτούσε τοπικά ρουσφέτια και πανηγυράκια για τις εκλογικές
σας περιφέρεις και επιδοτούσε µε εκατοµµύρια ευρώ «συνδικα-
λιστικές» συλλογικότητες χωρίς καµµία κάλυψη, µε εκατοµµύρια
ευρώ. Και ξέρετε σε τι απευθύνοµαι, γιατί τους φορτώνετε µε
εκατοµµύρια, ενώ δεν είχαν καν καταστατικό, δεν είχαν καν
εκλεγµένο Προεδρείο.

Την ίδια ώρα, κόβατε επιχορήγηση και πετάγατε έξω από το
Φεστιβάλ Αθηνών και Επιδαύρου εθνικά µεγέθη όπως ο Σπύρος
Ευαγγελάτος και το «Αµφιθέατρο», το «Θέατρο Τέχνης» του Κα-
ρόλου Κουν ή τον Θεατρικό Οργανισµό της Κύπρου. Είναι πολλά
αυτά που θα ήθελα να αναφέρω, ο χρόνος, όµως, είναι απαγο-
ρευτικός.

Να θυµίσω, όµως, την εφαρµογή του ηλεκτρονικού εισιτηρίου
σε αρχαιολογικούς χώρους που εκτίναξε κατακόρυφα τις ει-
σπράξεις. Αλήθεια, γιατί εσείς δεν το κάνατε όλα αυτά τα χρόνια;
Αµέτρητες καλλιτεχνικές, πνευµατικές δοµές επιχορηγήθηκαν
από αυτή την Κυβέρνηση. Στη θέση της ένωσης «ανωκατωρα-
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χουλιωτών», που ήταν η εκλογική περιφέρεια του τάδε Υπουργού
ή του δείνα Βουλευτή, βρίσκουµε ζωντανούς καλλιτεχνικούς πα-
ραγωγούς. Υπάρχει σχέδιο, στόχευση για την ανασυγκρότηση
του πολιτισµού µετά τα χρόνια της κρίσης, για τη διερεύνηση της
σχέσεως παιδιών και νέων µε τον πολιτισµό, για την περιφερει-
ακή πολιτιστική και πολλά άλλα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το 2019 θα είναι µια καλύτερη
χρονιά, µε όσα έχουν επιτευχθεί από το 2015, µε την έξοδο από
τα µνηµόνια το 2018 και µε τις ευοίωνες προοπτικές που όλοι
αναγνωρίζουν.

Αγαπητοί κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µε αυτή την
Κυβέρνηση ο τοµέας των οικονοµικών δεν είναι το δυνατό σας
χαρτί. Χάσατε κατά κράτος και καταφεύγετε σε αυτό που ξέρετε
καλά: στον διχασµό, σε πατριώτες και προδότες. Ανακατέψετε
τις «Πρέσπες» και τον Έντι Ράµα. Είναι η τελευταία σας κατα-
φυγή -παλιά σας τέχνη κόσκινο!-, αυτό που ξέρετε πολύ καλά,
που το κάνατε µε µεγάλη επιτυχία στα «Μακρονήσια», στις φυ-
λακές, στις καταδιώξεις. Εκεί γυρίσατε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Μην εκφεύγετε

της τάξεως, εσείς άνθρωπος της τάξεως, γιατί αν συνεχίσετε θα
πρέπει να συλλάβετε τον εαυτό σας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εγώ σας είχα πάντως και σας πρό-
σεχα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ που µε
είχατε. Και εγώ σας έχω. 

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, το κράτος δεν έπεσε
στα βράχια, όπως προβλέπατε µε ανυπόκριτη χαρά. Πλέει σε
ηρεµότερα νερά. Η περίοδος της αβεβαιότητας τελείωσε και τα
καλύτερα έρχονται.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Είχα κάποια άλλα στο µυαλό µου για την αρχή της οµιλίας µου,

αλλά ο προλαλήσας συνάδελφος µε προκάλεσε δηµοκρατικά,
παρά το οργισµένο ύφος του, το καταγγελτικό, θα ήθελα να υπο-
γραµµίσω. Να δώσω µια απάντηση για αυτό που έγινε στο
Υπουργείο Πολιτισµού, τουλάχιστον επί ηµερών µου, δηλαδή επί
ηµερών της Νέας Δηµοκρατίας.

Κύριε συνάδελφε, πρέπει να ξέρετε ότι ο ΟΠΑΠ δεν είναι επο-
πτευόµενος από το Υπουργείο Πολιτισµού.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Όχι πια. Το ξέ-
ρουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όχι, αφήστε, γιατί είπατε ανα-
κρίβειες στοχευµένες και άθλιες.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Έχουµε πολύ πε-
ρισσότερα χρόνια στον πολιτισµό. Μην αγριεύετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τι λέτε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κοιτάξτε, διάλογος

δεν θα γίνει έτσι. 
Κύριε Τζαβάρα, συνεχίστε την οµιλία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εσείς, επειδή στην υποκριτική

έχετε καταγράψει πολύ µεγάλες επιτυχίες, θα ήσασταν ο πιο ιδα-
νικός για να συνδέσετε το θέατρο µε την πολιτική, δηλαδή αυτό
που κάνει ο Αρχηγός σας και όλοι εσείς εδώ µέσα. Αυτό κάνετε.
Σταµατήστε, λοιπόν και αφήστε χώρο να ακουστούν και οι άλλες
απόψεις. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Εγώ στην υποκρι-
τική, άλλοι στην υποκρισία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα, να
µείνετε σας παρακαλώ στην οµιλία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτού του είδους τον φασισµό
εγώ δεν τον επιτρέπω. Τον φασισµό που έχει στόχο να αποκλείει
την αντίθετη άποψη και να µην επιτρέπει σε όποιον προκαλείται
-είπα- δηµοκρατικά να αναπτύσσει τις απόψεις του, αυτόν δεν
τον πιστεύει η Νέα Δηµοκρατία, δεν τον πιστεύει ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης και σας τον χαρίζει, γιατί έχετε γράψει πραγµατικά σε-
λίδες δόξης και στην ιστορία και στη λογική και στην πολιτική.

Σταµατήστε, λοιπόν, και ακούστε. 
Πράγµατι, επί των ηµερών της Νέας Δηµοκρατίας έγιναν πάρα

πολλά έργα που χρησιµοποίησαν τα κοινοτικά προγράµµατα.
Προσωπικά επί των ηµερών µου είχα την ευκαιρία, τη δυνατό-
τητα και την τιµή να έχω συµπεριλάβει στο ΕΣΠΑ εννιακόσια εί-
κοσι πέντε έργα σε όλη την Ελλάδα συνολικού ύψους 850
εκατοµµυρίων ευρώ. Βέβαια, ήταν λογικό να έχω κάνει έργα -και
έχω κάνει έργα -και στην εκλογική µου περιφέρεια. Επειδή ενδε-
χοµένως να µην ξέρετε ποια είναι η εκλογική µου περιφέρεια,
σας ενηµερώνω ότι είναι η Ηλεία, που διαθέτει το ιστορικό, το
πολιτισµικό αλλά και το εθνικό προνόµιο να είναι ο χώρος της
Ολυµπίας, αυτόν τον οποίο εγκαταλείψατε, αυτόν στον οποίο
εδώ και τέσσερα χρόνια δεν γίνεται τίποτα. Το µεγαλύτερο πολι-
τισµικό έγκληµα που έχετε κάνει, κύριε συνάδελφε, -που κόπτε-
στε οψίµως για τον πολιτισµό- είναι ότι ενώ σας παραδώσαµε
έτοιµο για δηµοπράτηση το έργο της αντικατάστασης και της
προστασίας του µνηµείου του Επικούρειου Απόλλωνα, δηλαδή
το στέγαστρο, µε ήδη εγκεκριµένη δαπάνη και µελέτη, το αφή-
σατε. Καθαρά από αµέλειά σας αυτή τη στιγµή ο Επικούρειος
Απόλλωνας, ο ναός που κατασκεύασε ο Ικτίνος αµέσως µετά τον
Παρθενώνα και θεωρείται ο Παρθενώνας της Πελοποννήσου,
είναι εκτεθειµένος στα φυσικά φαινόµενα και κινδυνεύει να κα-
ταρρεύσει όλο το έργο που επί δεκαετίες τώρα κάνει το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού. Σε αυτά, βέβαια, δεν απαντάτε.

Και ξέρετε γιατί δεν απαντάτε; Για έναν πολύ απλό λόγο: Γιατί
είναι η πρώτη φορά που µια κυβέρνηση δηµοκρατικά εκλεγµένη
χρησιµοποιεί ως το µεγαλύτερο και το πιο αποτελεσµατικό πολι-
τικό προϊόν -και όπλο της ταυτόχρονα- το συστηµατικό ψέµα.
Λέτε ότι αυτός ο προϋπολογισµός είναι ο προϋπολογισµός που
επαναφέρει τη χώρα στην κανονικότητα. Σε ποια κανονικότητα;
Για να είναι µια κανονικότητα πραγµατική, θα πρέπει πάνω από
όλα να είναι λογική. Παράλογη κανονικότητα δεν υπάρχει παρά
µόνο στα όνειρα και µάλιστα στα δικά σας τα όνειρα. Γιατί αν
πράγµατι είχαµε επανέλθει στην κανονικότητα, το πρώτο που θα
είχε επιτευχθεί είναι να έχουµε επιστρέψει στη χρηµατοδότηση
από τις αγορές, που ήταν ο στόχος των προγραµµάτων και των
λεγόµενων µνηµονίων. 

Γιατί, λοιπόν, µέχρι σήµερα δεν έχει επιτευχθεί αυτός ο στό-
χος, που αποτελεί τον πυρήνα της κανονικότητας; Γιατί αυτό που
κάνετε τέσσερα χρόνια είναι να πουλάτε, ως πολιτικά προϊόντα
στους καλόπιστους πολίτες, ψέµατα. Ψέµατα για το ότι δήθεν
θα µας φέρνατε στον παράδεισο όπου όλοι θα είχαν έναν µισθό
αξιοπρεπή και όλοι θα είχαν µια ασφαλιστική κάλυψη, που θα
ήταν στα επίπεδα των συντάξεων της περιόδου πριν το 2009.

Μας είχατε υποσχεθεί ότι θα ακυρώσετε τους µνηµονιακούς
νόµους και θα διαγράψετε το µνηµόνιο µε ένα άρθρο και µε µια
διάταξη. Μας είχατε οδηγήσει σε µια πλασµατικά φτιαγµένη
όµορφη κατάσταση, µετά από την αγανάκτηση των πολιτών που
τους σέρνατε στις πλατείες, για να τους χρησιµοποιήσετε και αυ-
τούς ως µέσο και όργανο για να κατακτήσετε την εξουσία. Και
έρχεστε σήµερα εδώ και µας λέτε ότι έχετε επιστρέψει στην κα-
νονικότητα. Στην κανονικότητα που πιστεύετε ή στην κανονικό-
τητα που υπηρετεί η ελεύθερη αγορά, ο ελεύθερος
ανταγωνισµός και η φιλελεύθερη δηµοκρατία; 

Γιατί για εσάς, σε αυτό το θεµελιώδες ερώτηµα: γιατί είστε
τόσο ασυνεπείς µε όσα υποσχεθήκατε και µε όσα τελικά κατα-
φέρατε να κάνετε, έχει απαντήσει από το 1922 ο ιδεολογικός σας
πρόγονος, ο Βλαντιµίρ Ίλιτς Λένιν. Τότε, λοιπόν, του είχαν θέσει
ένα πολύ απλό ερώτηµα: «Γιατί τάξατε λαγούς και πετραχήλια,
για να πάρετε τους µικροαστούς συµµάχους στον αγώνα κατά
του φασισµού και τώρα -το 1922- οδηγείτε στο εκτελεστικό από-
σπασµα τους Εσέρους και τους Μενσεβίκους»; Και η απάντηση
από τον µεγάλο αυτόν επαναστάτη, τον ιδεολογικό σας πρόγονο,
ήταν ότι αυτό µας λένε ότι είναι ασυνέπεια. Ε, ναι, λοιπόν, είναι
ασυνέπεια και όσοι εκπλήσσονται µε αυτή την ασυνέπεια είναι
πολιτικώς ηλίθιοι. 

Πάψτε λοιπόν, κύριοι, να µας αντιµετωπίζετε και εµάς εδώ και
όλους όσους σας κάνουµε κριτική και ολόκληρο τον λαό ως πο-
λιτικώς ηλίθιους. 

Μετά από εκατό χρόνια, µετά από τρεις-τέσσερις φορές που
έχει αλλάξει ο κόσµος µέσα στην Ευρώπη και µέσα στην υφήλιο
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δεν δικαιούστε να µηρυκάζετε όλες αυτές τις κοινοτοπίες, όλες
αυτές τις αερολογίες, όλα αυτά τα λόγια που δεν παραπέµπουν
παρά σε φαντασιώσεις και όνειρα.

Επιτέλους, προσγειωθείτε στην πραγµατικότητα, σεβαστείτε
τον διάλογο και τη δηµοκρατία και αποχωρήστε από το προσκή-
νιο της ιστορίας. Αυτό απαιτεί από εσάς ο λαός και η λογική.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Χρήστος Καραγιαννίδης έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλό είναι να αναφέρονται στον Λένιν όσοι τον έχουν διαβάσει

και όχι όσοι τον έχουν γνωρίσει από τη «Δοµή».
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: «Δοµή» διαβάζετε προφανώς

εσείς. Εγώ τον έχω διαβάσει, λοιπόν, από τα «Διαλεχτά Έργα του
Λένιν», εκδόσεις Γνώση, 1973.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα, δεν
κάνουµε εδώ κατάθεση γνώσεων.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Με 360 δραχµές τον µήνα δό-
σεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Καραγιαννίδη,
αυτό ισχύει και για εσάς. Η κατάθεση γνώσεων περί Λένιν τελεί-
ωσε. Πάµε στο θέµα µας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, ο πρώτος
θετικός προϋπολογισµός είναι πραγµατικότητα µετά από εννιά
σκληρά χρόνια, µετά από εννιά σκληρά χρόνια για τα οποία, βέ-
βαια, την απόλυτη ευθύνη την έχετε εσείς, γιατί το 2009 - 2010 η
χώρα οδηγήθηκε στα βράχια µε τη συµµετοχή και δικών σας κυ-
βερνήσεων και αυτό έχει το εξής αποτύπωµα στην κοινωνία. Θα
σας πω δύο στοιχεία, για να είστε τουλάχιστον λίγο πιο σεµνοί.

Λένε, λοιπόν, τα στοιχεία από την Έρευνα Εισοδήµατος και
Συνθηκών Διαβίωσης των Νοικοκυριών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης: Πόσο έχασε από το εισόδηµά του το φτωχότερο δεκατηµό-
ριο την πενταετία 2009 - 2014; Έχασε 56% από το εισόδηµά του.
Δεν κάνατε τους φτωχούς φτωχότερους. Κάνατε αδιανόητο για
τους φτωχούς να ζήσουν. Κι έρχεστε τώρα ως τιµητές αυτών των
ανθρώπων!

Πόσο έχασε η µεσαία τάξη -πάω στην έκτη κατηγορία- σε αυτή
τη συγκεκριµένη χρονική περίοδο; Έχασαν 41,7% του εισοδήµα-
τός τους. Αυτό καταφέρατε να κάνετε.

Πόσο έχασαν οι µισθωτοί στην ίδια πενταετία; Έχασαν 38%,
οι αυτοαπασχολούµενοι 40,3%, οι συνταξιούχοι 32,5% του εισο-
δήµατός τους. Και έρχεστε να µιλήσετε εδώ για περικοπές των
συντάξεων από αυτή την Κυβέρνηση; Λίγη σεµνότητα δεν θα
ήταν κακό να τη χρησιµοποιήσετε.

Όλοι εµείς που µείναµε τον Σεπτέµβριο και συνεχίσαµε την
προσπάθεια καταλαβαίναµε ότι το ρίσκο αυτό ήταν τεράστιο, ότι
είχαµε απέναντί µας συνθήκες και δυνάµεις που ήταν υπέρτερες
από εµάς, αλλά η δικιά µας προσπάθεια στην Αριστερά δεν
ήθελε να καταγράψει άλλη µια ένδοξη ήττα, άλλη µια ήττα που
απλώς θα τη λέγαµε στα παιδιά µας µετά από τριάντα χρόνια.
Θέλαµε να αποδείξουµε -και έχει αποδειχθεί η παρουσία µας εν
έτει 2018- ότι η Αριστερά στα δύσκολα και όταν το παιχνίδι δεν
είναι µε δίκαιους όρους, θα το παίξει, προσπαθώντας να αντι-
στρέψει τους συσχετισµούς και τις καταστάσεις που υπάρχουν.

Αυτό, λοιπόν, έχει συµβεί σήµερα, το 2018. Έχοντας βγει από
τα µνηµόνια προς µεγάλη σας απογοήτευση και δεν έχοντας
κάνει εκλογές κάθε χρόνο από το 2016, το 2017 και το 2018, εί-
µαστε σήµερα εδώ για να έχουµε έναν θετικό προϋπολογισµό.

Να σας δώσω ένα παράδειγµα τού τι καταφέραµε; Η σύµβαση
στους ξενοδοχοϋπαλλήλους, της οποίας η επέκταση έχει υπο-
γραφεί από την Υπουργό Εργασίας και έχει καταστεί υποχρεω-
τική, έχει ανεβάσει τον µισθό από 511 ευρώ στα 780. Ξέρετε τι
σηµαίνει αυτό γι’ αυτούς τους ανθρώπους που είναι χιλιάδες; Ξέ-
ρετε τι σηµαίνουν οι συµβάσεις που υπογράφηκαν από το
Υπουργείο Εργασίας, τι αλλαγές έχουν επιφέρει στη ζωή αυτών
των ανθρώπων τους οποίους εσείς καταδικάσετε να παίρνουν
580 ευρώ, 420 ευρώ, 340 ευρώ µε τον υποκατώτατο µισθό; Ξέ-
ρετε τι σήµαινε αυτό που ο Αρχηγός σας αγνοεί, ότι δουλεύουν
«µαύρα» µε εκβιασµό; Αυτό το πράγµα προσπαθούµε να αλλά-

ξουµε και γι’ αυτό είµαστε περήφανοι.
Πάµε, λοιπόν, σε τρία βασικά σας επιχειρήµατα. 
Όσον αφορά τη µεγέθυνση του κράτους, προφανώς θα σας

συνέφερε να µην υπάρχουν νοσοκοµεία, για να πάνε όλοι στον
ιδιωτικό τοµέα και να µην υπάρχουν δηµόσια σχολεία και να πάνε
όλοι στα ιδιωτικά σχολεία. Μόνο που αυτό το σχέδιο ανακόπηκε
το 2015. Δεν µπορούµε να έχουµε βασικά κοινωνικά αγαθά τα
οποία υποεκπροσωπούνται από τους ανθρώπους που πρέπει να
εργάζονται σε αυτά. Δεν γίνεται διαφορετικά. Αν για σας είναι
µεγέθυνση του κράτους, το κράτος πρόνοιας που εµείς θέλουµε
να οικοδοµήσουµε, να το πείτε δηµοσίως. Να πείτε δηµοσίως
αυτό που επιχειρήσατε να κάνετε και µε τον κ. Μητσοτάκη µε τις
απολύσεις σε όλες τις εκδοχές του δηµόσιου τοµέα.

Πάµε στον ΦΠΑ. Αυξήσαµε –λέει- τον ΦΠΑ, τον πήγαµε στο
24%. Είναι η µισή αλήθεια και η µισή αλήθεια πάντα είναι χειρό-
τερη από το ψέµα. Τον Μάρτιο του 2010 ο ΦΠΑ αυξήθηκε από
19% και έφτασε στο 21%. Τον Ιούλιο του 2010 αυξήθηκε και
έφτασε στο 23%. Μιλάµε για τέσσερις ποσοστιαίες µονάδες σε
µια χρονιά µέσα. Και τολµάει η Νέα Δηµοκρατία…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Εµείς δεν το αυξήσαµε. Μην τα
τσουβαλιάζουµε όλα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Η Νέα Δηµοκρατία δεν ήταν
τότε κυβέρνηση. Σωστά. Όµως, το ΠΑΣΟΚ -θα περιλάβω και το
ΠΑΣΟΚ, τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, το Κίνηµα Αλλαγής, όλα
µαζί- µας κάνει κριτική ότι αυξήσαµε µια ποσοστιαία µονάδα τον
ΦΠΑ, τη στιγµή που σε έναν χρόνο µέσα το αύξησαν τέσσερις
µονάδες. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Αν στο κατοστάρικο αγορά-
ζατε κάτι, έπρεπε να δώσετε άλλα 5 ευρώ για να αγοράσετε αυτό
που αγοράζατε µε εκατό. Και δεν υπάρχει καµµία ντροπή σ’ αυτό
το πράγµα. Υπάρχει, λοιπόν, κριτική για τον ΦΠΑ.

Πάµε στην υπερφορολόγηση. Έχω έναν πίνακα, που φαντάζο-
µαι ότι δεν τον αµφισβητείτε, γιατί είναι από την ΕΛΣΤΑΤ, και λέει:
«Έσοδα προς ΑΕΠ». Σας τον διαβάζω: «2010 41% επί του ΑΕΠ
τα έσοδα, 2013 49% τα έσοδα επί του ΑΕΠ, 2017 48,1% τα έσοδα
επί του ΑΕΠ».

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Προς το ΑΕΠ, όχι επί του ΑΕΠ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Τι ακριβώς εννοείτε ως υπερφο-

ρολόγηση, για να καταλάβω; Τι ακριβώς εννοείτε όταν το πρώτο
τρίµηνο του 2018 τα έσοδα επί του ΑΕΠ κυµαίνονται στο 45,7%;
Δεν αυξήθηκαν. Δεν µειώθηκαν δραµατικά προφανώς, αλλά δεν
αυξήθηκαν. Την υπερφορολόγηση πού τη βρίσκετε;

Θα κλείσω, επειδή τελείωσε ήδη ο χρόνος µου, µιλώντας για
ένα κελάϊδισµα που έχει κάνει ο κ. Χατζηδάκης στο Twitter και
κατηγορεί τον κ. Τζανακόπουλο ότι είµαστε καταδότες γιατί θα
πούµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στους θεσµούς αυτά που είπε
ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας εδώ.

Ξέρετε, εδώ δεν είναι σέχτα. Δεν συνεδριάζουµε σε κανένα κα-
ταγώγιο, όπου αυτά που συζητάµε είναι µυστικά µεταξύ µας.
Ενηµερώνω τον κ. Χατζηδάκη, λοιπόν, ότι εγώ προσωπικά θα
ενηµερώσω την Κοινοβουλευτική Σύνοδο του ΝΑΤΟ ότι ο Αρχη-
γός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης χαρακτήρισε απατεώνες
τους είκοσι επτά ηγέτες των χωρών του ΝΑΤΟ και ότι συνδιαλέχ-
θηκαν µαζί µας, µας έδωσαν τις συντάξεις για να µας πάρουνε
το όνοµα.

Θα τα πω, λοιπόν, αυτά δηµόσια, για να γνωρίζει και ο κόσµος
πλέον στην Κοινοβουλευτική Σύνοδο του ΝΑΤΟ µε ποιους αν-
θρώπους έχουν να κάνουν σε αυτή τη χώρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των

ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί από το Γυµνάσιο Λεχαινών Ηλείας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον λόγο έχει ο Υφυπουργός
Υποδοµών και Μεταφορών κ. Μαυραγάνης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ετήσια συζήτηση γύρω από τον
εθνικό κρατικό προϋπολογισµό κινδυνεύει κάθε φορά να εξελιχ-
θεί σε µία οικονοµίστικη συζήτηση, µια συζήτηση η οποία δεν
αφορά τους πολλούς. Φαντάζονται οι πολλοί ότι δεν τους αφορά,
γιατί έτσι όπως φαίνεται στα αυτιά και στα µάτια τους είναι µια
συζήτηση τεχνική και ίσως πολλές φορές µη αντιληπτή. Όµως,
πίσω από τους αριθµούς κρύβεται πάντα ο άνθρωπος, τουλάχι-
στον για εµάς, τουλάχιστον γι’ αυτήν εδώ την Κυβέρνηση που
ήθελε να δώσει εξαρχής έναν ανθρωπιστικό τρόπο στη διακυ-
βέρνηση του τόπου και στην οικονοµική και κοινωνική ζωή αυτού.

Η οικονοµική κρίση -και αυτό είναι κάτι που µπορεί να αντιλη-
φθεί και ο τελευταίος πολίτης αυτού του κράτους- δεν ήταν ποτέ
ακραιφνώς οικονοµική. Ήταν πάντοτε και µόνιµα κρίση ηθικών
αξιών. Ποτέ δεν ήταν ζήτηµα οικονοµικό η υπερτιµολόγηση των
φαρµάκων. Ποτέ δεν ήταν ζήτηµα οικονοµικό η υπερτιµολόγηση
των δηµοσίων έργων. Ποτέ δεν ήταν ζήτηµα οικονοµικό η διοχέ-
τευση στο 4% των αιτούντων του 50% των χρηµατοδοτικών ερ-
γαλείων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΠΔΕ, αποκλείοντας
τους έντιµους επιχειρηµατίες. 

Όλα αυτά ήταν ζητήµατα που είχαν ως βάση τους, δυστυχώς,
την ηθική απαξία, τις ανήθικες πρακτικές του παρελθόντος. 

Γι’ αυτόν τον λόγο πιστεύουµε ακράδαντα ότι αυτή εδώ η Κυ-
βέρνηση έχει έναν µέγιστο στόχο που επιτελεί ακόµα και πρέπει
να τον επιτελεί και στα επόµενα χρόνια, στην επόµενη διακυβέρ-
νηση. Αυτός ο στόχος πρέπει να είναι της πλήρους επανόδου
των ηθικών αξιών στο επίκεντρο της κοινωνίας, ώστε και ο τελευ-
ταίος να κατανοήσει ότι αυτή εδώ η οικονοµική κρίση, την οποία
ξεπερνάµε και της οποίας τις απολήξεις ζούµε σήµερα, θα την
ξαναζήσουµε στο µέλλον, ακόµα και αν µας χαρίσουν όλο το δη-
µόσιο εξωτερικό χρέος της χώρας. Διότι ανήθικες πρακτικές
ήταν αυτές που οδήγησαν στα µείζονα δηµόσια ελλείµµατα του
κρατικού προϋπολογισµού και αναγκαζόταν το κράτος να δανεί-
ζεται σε ετήσια βάση δισεκατοµµύρια των δισεκατοµµυρίων και
φθάσαµε κάποια στιγµή να σκάσει η ελληνική κοινωνία και η ελ-
ληνική οικονοµία και οι πιο αδύναµοι των συνανθρώπων µας να
υποστούν κοινωνικό, οικονοµικό και ηθικό καθηµαγµό. 

Επειδή όµως τις µέρες που διεξάγεται αυτή εδώ η συζήτηση
έχω ακούσει συναδέλφους από την Αντιπολίτευση -τη Μείζονα,
την Ελάσσονα- να ισχυρίζονται ότι τάχα δεν γνωρίζουµε καλά
εµείς την οικονοµία και ότι εκείνοι είναι οι παντογνώστες, οι
οποίοι πρέπει να έρθουν ως άλλοι σωτήρες να διασώσουν τη
χώρα από τον υποτιθέµενο δικό µας οικονοµικό, κοινωνικό «κα-
θηµαγµό», να θυµίσω ότι η πρωταρχική αιτία για τη δηµιουργία
ακριβώς της πτώσης της ελληνικής οικονοµίας –που, όπως σας
είπα, είχε πάντοτε βαθύτερη αιτία τις ανήθικες πρακτικές- ήταν
τα δηµόσια ελλείµµατα. 

Το έλλειµµα, λοιπόν, του 2010 ήταν 24 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Το έλλειµµα του 2011 ήταν 19 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το έλ-
λειµµα του 2012 ήταν 19,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το έλλειµµα
του 2013 ήταν 22 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το έλλειµµα του 2014
ήταν 6,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Δηλαδή κάθε χρόνο αυτοί που ισχυρίζονται πως θα διασώσουν
τη χώρα δηµιουργούσαν ακόµα µεγαλύτερες ανάγκες για δανει-
σµό, βάθαιναν ακόµα περισσότερο την κρίση και, βεβαίως, δηµι-
ουργούσαν την υποτιθέµενη ανάγκη, για να «ενεχυριάσουν»
αυτούς τους πιο αδύναµους εκ των συνανθρώπων µας µε τη µεί-
ωση του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος, της ελληνικής οικο-
νοµίας δηλαδή, κατά 25%, µε το να µειώσουν µισθούς και
συντάξεις και µε το να οδηγήσουν ένα εκατοµµύριο εκατό χιλιά-
δες συνανθρώπους µας στον «Καιάδα της ανεργίας». 

Και «ω του θαύµατος!» εµείς που δεν γνωρίζουµε από οικονο-
µικά το 2016 πετυχαίνουµε τον πρώτο προϋπολογισµό -ναι, τον
πρώτο προϋπολογισµό!- της µεταπολεµικής Ελλάδας, µε εξαί-
ρεση το 1971, που δεν είχε ελλείµµατα, που δεν παρήγαγε πια
ελλείµµατα, που δεν είχε πια ανάγκη για δανεισµό, που δεν είχε
πια ανάγκη για περαιτέρω υφεσιακά µέτρα. Το 2017, επίσης και
το 2018, φέτος, είναι ακόµα µία τέτοια χρονιά και το 2019 προοι-

ωνίζεται ακόµα µία χρονιά πλεονάσµατος όχι πρωτογενούς αλλά
δηµοσιονοµικού της γενικής κυβέρνησης, δηλαδή δεν θα παρά-
γει ελλείµµατα πλέον η ελληνική οικονοµία. 

Και τι άλλο είναι το κρίσιµο, το οποίο πέτυχε αυτή εδώ η Κυ-
βέρνηση; Λένε κάποιοι ότι µια ισόρροπη οικονοµία -και αυτό το
βλέπουµε από τις οικονοµίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης- έχει ως
βασικό στοιχείο την ισορροπία µεταξύ των εξαγωγών και των ει-
σαγωγών, του εισρέοντος δηλαδή χρήµατος στην ελληνική οικο-
νοµία και του εκρέοντος χρήµατος από την ελληνική οικονοµία,
µε απλά λόγια. 

Και όταν παραλάβαµε εµείς τη διακυβέρνηση του τόπου τον
Ιανουάριο του 2015 –στοιχεία του Δεκεµβρίου του 2014 είναι
αυτά- αυτό το µείγµα ήταν 15% εξαγωγές, 85% εισαγωγές, ως
προς το ΑΕΠ. Σήµερα είναι 35% εξαγωγές και 65% εισαγωγές.
Ο µέσος όρος της ευρωπαϊκής κοινότητας είναι στο 45%. Προ-
φανώς έχουµε να διανύσουµε δρόµο ακόµα. Όµως, σίγουρα
έχουµε πετύχει κάτι πολύ σηµαντικό, την αρχή της εξισορρόπη-
σης της ελληνικής οικονοµίας που δεν παράγει ελλείµµατα, που
ισορροπεί την παραγωγή της µε πρωτογενή και δευτερογενή πα-
ραγωγή και εξαγωγές και που παύει να είναι µονοσήµαντα µια
οικονοµία υπηρεσιών. 

Τι άλλο είναι εξαιρετικά σηµαντικό; Ακούω συνεχώς το επιχεί-
ρηµα -και δυστυχώς και από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης- ότι προσθέσαµε τάχα εµείς βάρος στην ελληνική
οικονοµία και στο δηµόσιο χρέος, πότε λέει 80, πότε λέει 90, πότε
λέει 100. Μάλιστα! 

Το επίσηµο δελτίο, λοιπόν, δηµοσίου χρέους του Υπουργείου
Οικονοµικών του 2014 –φαντάζοµαι ότι δεν ήµασταν εµείς εκεί-
αναφέρει ότι το δηµόσιο χρέος ήταν 324.127.000.000 ευρώ. Το
ίδιο επίσηµο δελτίο για τις 31-12-2015, έναν χρόνο µετά, αναφέ-
ρει δηµόσιο χρέος 321.007.000.000 ευρώ, δηλαδή 4 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ κάτω. 

Ποιος προσέθεσε; Τι προσθέσαµε; Όχι µόνο δεν προσθέσαµε
αλλά αφαιρέσαµε. Και ξέρετε πού πήγαν αυτά τα χρήµατα που
δανειστήκαµε, τα οποία δεν ήταν 86 τελικά, ήταν 65; Ξέρετε πού
πήγαν; Στο να πληρώσουµε δάνεια που είχατε πάρει εσείς µε 4%
και µε 3,5% και µε 4,5%, µε ληστρικά επιτόκια. Ξέρετε µε πόσο
τα είχαµε πάρει αυτά τα χρήµατα εµείς; Με 0,9%, ούτε µε 1%
επιτόκιο. Αντικαταστήσαµε τα ληστρικά δάνεια που είχατε πάρει
εσείς µε δανεισµό 65 δισεκατοµµυρίων ευρώ από την ελληνική
Κυβέρνηση µε κάτω από 1%, για να ανασάνει η ελληνική οικονο-
µία, για να µπορέσουµε να πληρώνουµε λιγότερα, για να µπορέ-
σει να ωριµάσει εκείνη η συνθήκη και να µπορέσουµε να κάνουµε
τη διαπραγµάτευση και να µειώνουµε τα τοκοχρεολύσια και τις
ετήσιες δόσεις και να µπορέσουµε να έχουµε περιθώριο για κοι-
νωνική πολιτική. Πώς αλλιώς θα µπορούσε να γίνει; 

Τι άλλο µας λένε; «Δεν µπορείτε να πετύχετε ανάπτυξη». Ποιος
είναι ο δείκτης της ανάπτυξης; Δεν είναι µήπως η αύξηση του
Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος, του ΑΕΠ, του κυκλοφορούντος
χρήµατος δηλαδή, του χρήµατος που παράγεται είτε από ιδιώ-
τες, είτε από επιχειρήσεις, είτε από το δηµόσιο; Δεν είναι αυτός
ο δείκτης; Μάλιστα, για να δούµε. 

Καλά, τα δικά σας, της Αντιπολιτεύσεως, τα είδαµε, 25% κάτω,
60 δισεκατοµµύρια ευρώ κάτω. Φτώχεια παντού! 

Τώρα είµαστε πλούσιοι; Όχι, προφανώς, γιατί εµείς -δυστυχώς
για εσάς- κυκλοφορούµε και βλέπουµε. Όµως, υπάρχει κάτι το
οποίο είναι εξαιρετικά σηµαντικό. Το 2007 για πρώτη φορά αυ-
ξήθηκε το ΑΕΠ της χώρας κατά 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δεν
θα µιλήσω για ποσοστά, ο κόσµος καταλαβαίνει το πραγµατικό
χρήµα. Αυξήθηκε, λοιπόν, κατά 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ και
φέτος κατά 5 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή προσθέσαµε σε δύο
χρονιές 8,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Προοιωνίζεται ότι του χρόνου
θα προσθέσουµε άλλα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Αποκαθιστούµε βήµα-βήµα αυτό το οποίο χάσατε εσείς από
την ελληνική οικονοµία. Αυτό το οποίο φέρατε, τον καθηµαγµό
της ελληνικής οικονοµίας, το αποκαθιστούµε βήµα-βήµα και, µά-
λιστα, µε έναν ισόρροπο τρόπο, όχι δηλαδή ακραιφνώς µε υπη-
ρεσίες, όχι µε εισαγωγές, όχι µε θαλασσοδάνεια τα οποία
«φούσκωναν» την ελληνική οικονοµία και κατέρρευσε απότοµα
αλλά µε πραγµατική κίνηση κεφαλαίων. 

Και λένε κάποιοι, «µα, καλά, κίνηση κεφαλαίων χωρίς επενδύ-
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σεις γίνεται;». Πέρυσι, λοιπόν, υπήρξαν 3,5 δισεκατοµµύρια άµε-
σες επενδύσεις και φέτος 6 δισεκατοµµύρια ευρώ άµεσες επεν-
δύσεις. Μάλιστα, ένας εκ των τοµέων που πρωτοστάτησε ήταν
και ο τοµέας των µεταφορών. 

Τους διαφεύγει όµως κάτι. Επειδή µιλάνε συνεχώς για οικονο-
µία, αλλά µιλάνε αφοριστικά και γενικά, διότι δεν τους βοηθούν
τα νούµερα, έχοντας οι ίδιοι δώσει στον εαυτό τους το αλάθητο
του οικονοµικού «Πάπα», τους διαφεύγει το βασικότερο στοιχείο.
Ξέρετε πόσες επιχειρήσεις παραπάνω έκλεισαν από αυτές που
άνοιξαν επί των ηµερών σας; Έκλεισαν εκατόν τριάντα χιλιάδες
επιχειρήσεις περισσότερες από αυτές που άνοιξαν την περίοδο
2010-2014. Το αντίστοιχο στοιχείο για την περίοδο 2015-2017 ξέ-
ρετε τι δείχνει; Επιπλέον τριάντα χιλιάδες επιχειρήσεις, δηλαδή
άνοιξαν τριάντα χιλιάδες περισσότερες από αυτές που έκλεισαν. 

Ποιος γνωρίζει καλύτερα την πραγµατική οικονοµία; Όχι από
τα πτυχία εκείνα τα οποία ευφάνταστα παρουσιάζετε, στην
πράξη, στο πεζοδρόµιο, στην καθηµερινότητα, στον συνάδελφο,
ο οποίος δακρύζει, γιατί πραγµατικά δεν έχει να πληρώσει στο
τέλος του µήνα και γι’ αυτό και προστρέχουµε είτε µε επιδόµατα
είτε µε ρυθµίσεις να τον βοηθήσουµε. 

Ποιος τη γνωρίζει καλύτερα την οικονοµία τελικά; Κάποιοι οι
οποίοι παρουσιάζουν τα πτυχία και πετυχαίνουν αποτυχίες; Κά-
ποιοι οι οποίοι δηµιούργησαν αθέµιτες πρακτικές, φέρνοντας τα
ελλείµµατα που οδήγησαν σε ανάγκες δανεισµού, που φούσκω-
σαν την ελληνική οικονοµία µε θαλασσοδάνεια και, εν τέλει, κα-
ταλήξαµε εκεί που καταλήξαµε ή εµείς που προσπαθούµε να
επαναφέρουµε ακριβώς στο επίκεντρο, στον πυρήνα της σκέ-
ψης, της συνείδησης, της καθηµερινότητας των ανθρώπων, ότι
επιτέλους η επάνοδος των ηθικών αξιών είναι µονόδροµος; 

Κύριοι της Αντιπολιτεύσεως, να γνωρίζετε ότι αυτό το οποίο
δεν µπορείτε ποτέ να πετύχετε είναι να αποτινάξετε από πάνω
σας τον κακό σας εαυτό. Ο κακός σας εαυτός αντικατοπτρίζει
αυτό το οποίο υπόσχεστε δυστυχώς για το µέλλον, αν και εφό-
σον ποτέ έρθετε στην εξουσία, αν και αυτό δεν θα συµβεί ποτέ
κατά την άποψή µου. Υπόσχεστε ουσιαστικά τα όνειρά σας. Τα
όνειρά σας, όµως, είναι εφιάλτης για τον ελληνικό λαό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος - Δηµήτριος Καρράς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακού-

στηκε στη χθεσινή συνεδρίαση ότι ο προϋπολογισµός του 2019
είναι ο πρώτος µεταµνηµονιακός προϋπολογισµός. 

Ερωτώ λοιπόν: Οι όροι των µνηµονίων κατηργήθησαν; Οι όροι
των µνηµονίων διεγράφησαν; Το χρέος εξυπηρετήθηκε και διε-
γράφη και δεν έχουµε πλέον καµµία υποχρέωση προς κάθε κα-
τεύθυνση όπου οφείλουµε; Αν συµβαίνουν αυτά, δεν υπάρχει
αµφιβολία ότι όλα θα πάνε καλά στο µέλλον. 

Δυστυχώς, όµως, η πραγµατικότητα φοβούµαι είναι διαφορε-
τική. Θα µείνω σε στοιχεία του προτεινόµενου προϋπολογισµού,
δεν θα επεκταθώ πολύ περισσότερο. 

Πρώτον, λέµε ότι µε τον νόµο Κατρούγκαλου εξυγιάνθηκε το
ασφαλιστικό µας σύστηµα. Πολύ ωραία. Εξυγιάνθηκε; Είναι ένα
ερώτηµα. Γιατί; Βλέπουµε ότι από τα αναφερόµενα στο σχέδιο
υπάρχει µία µείωση της συνταξιοδοτικής δαπάνης κατά 275 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Πώς εξηγείται η µείωση της δαπάνης αυτής σε
σχέση µε τον προηγούµενο χρόνο που ήταν αυξηµένη η συντα-
ξιοδοτική δαπάνη. Στις κύριες και στις επικουρικές παλαιές συν-
τάξεις ένα µεγάλο µέρος εκκαθαρίστηκε, δόθηκαν τα
αναδροµικά και εποµένως ικανοποιήθηκαν οι απαιτήσεις των
συνταξιούχων. 

Και ερωτώ: Μετά τον νόµο Κατρουγκαλου -γι’ αυτό δεν έχω
πάρει καµµία απάντηση µέχρι σήµερα- ποιο ποσοστό των νέων
συντάξεων εκκαθαρίστηκε; Ποιο ποσοστό των νέων συντάξεων
επαναπροσδιορίστηκε; Απ’ ό,τι ακούω, απ’ ό,τι µου αναφέρουν,
καταβάλλεται µόνο το µέρος της προσωρινής σύνταξης και όλα
τα υπόλοιπα αναβάλλονται για το µέλλον.

Αν συµβαίνει αυτό πράγµατι, τότε έχουµε ένα τεράστιο πρό-
βληµα. Και ξέρετε ποιο είναι αυτό το πρόβληµα; Αν µείνουµε δύο,
τρία, τέσσερα χρόνια στην προσωρινή σύνταξη και εµφανίζουµε

ότι ο ΕΦΚΑ ή οι άλλοι ασφαλιστικοί οργανισµοί έχουν ένα πλεό-
νασµα από τα έσοδα τα οποία εισπράττουν, τότε απλώς µεταθέ-
τουµε για τον επόµενο ή τον µεθεπόµενο χρόνο το οικονοµικό
πρόβληµα του ασφαλιστικού ταµείου και επιπλέον µεταθέτουµε
και το πρόβληµα της φορολογίας των αναδροµικών, αν και οψέ-
ποτε δοθούν. Αυτά δεν έχουν φορολογηθεί ακόµα. Αφού, λοιπόν,
δεν εκκαθαρίζουµε τις οριστικές συντάξεις, για να δοθούν στο
ύψος στο οποίο πρέπει να δοθούν, τότε βεβαίως µπορούµε να
δίνουµε κοινωνικό µέρισµα ή οτιδήποτε άλλο προκύπτει από το
υπερπλεόνασµα και από τα αποθεµατικά των ασφαλιστικών τα-
µείων.

Είναι ένα ζήτηµα το οποίο πρέπει κάποια στιγµή να αντιµετω-
πιστεί διότι δεν µπορεί να λέµε ότι έχουµε ένα καινούργιο ασφα-
λιστικό σύστηµα –η Δηµοκρατική Συµπαράταξη ζητάει την
κατάργηση ουσιαστικά του νόµου Κατρούγκαλου- το οποίο είναι
πράγµατι εξυγιασµένο, όταν στο νέο αυτό ασφαλιστικό σύστηµα,
το οποίο ισχύει από τον Μάιο του 2016 δεν έχει εκκαθαριστεί –
και το λέω µε βεβαιότητα αυτό- καµµία οριστική σύνταξη των
νέων συνταξιούχων που υπέβαλαν από την εποµένη της ψηφί-
σεως του νόµου αυτού αίτηµα για συνταξιοδότηση. Όσο για τις
επικουρικές, τις έχουµε ξεχάσει! Δεν υπάρχουν επικουρικές
πλέον στην Ελλάδα, οπότε δεν χρειάζεται να ασχοληθούµε πε-
ρισσότερο. 

Τι εξυγιάναµε, λοιπόν; Τίποτα. Θα τεθεί το θέµα των ασφαλι-
στικών ταµείων στα επόµενα χρόνια. Συνεπώς ο προϋπολογισµός
αυτός µπορεί να είναι αναπτυξιακός; Όχι, διότι σωρεύει υποχρε-
ώσεις για το µέλλον και δεν λύνει προβλήµατα.

Δεύτερο ζήτηµα, το οποίο άπτεται της προστασίας των αδυ-
νάµων, είναι ότι λήγει σε λίγες µέρες ο νόµος για την προστασία
της πρώτης κατοικίας και η Κυβέρνηση δεν έχει εκδηλώσει
ακόµα την πρόθεσή της αν θα παρατείνει ή θα φέρει έναν και-
νούργιο νόµο για την προστασία της. Όλα υποτίθεται ότι συζη-
τούνται µε τους θεσµούς. Ακούγεται µόνο ότι θα επισπευστούν
οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί. Ακούγεται µόνο ότι οι τράπεζες
πιεστικά καλούν τους οφειλέτες για ρύθµιση. Έχουν ονοµάσει
όλους τους συµπολίτες µας «στρατηγικούς κακοπληρωτές» και
έτσι όλα πάνε καλά και θα αναπτυχθούµε, αφού οι τράπεζες θα
αποκτήσουν τα κεφάλαια τα οποία χρειάζονται εισπράττοντας
και από τους αδύναµους! 

Θέλω να θυµίσω το εξής: Η Κυβέρνηση τον Νοέµβριο του 2015
όταν ανακεφαλαιοποίησε τις τράπεζες, έδωσε και ένα «δωράκι».
Τι είπε, λοιπόν; Είπε στον ίδιο νόµο, στον ν.4354, ότι θα συνει-
σφέρει, θα συµµετέχει το κράτος στις δόσεις στεγαστικών δα-
νείων, εκείνων που έχουν υπαχθεί στην προστασία του νόµου και
δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις δόσεις, τις οποίες καθορίζει
το δικαστήριο, µε κριτήριο την οικογενειακή και οικονοµική κα-
τάστασή τους, για να σώσουν το σπίτι τους. Αυτά λέγονταν τον
Νοέµβρη του 2015. 

Τον Δεκέµβρη του 2015 κατέθεσα µια επίκαιρη ερώτηση ζη-
τώντας να πληροφορηθώ πότε θα εξειδικευθεί αυτή η κρατική
υποχρέωση για να αρχίσουν να ανακουφίζονται. Βγήκε µια
υπουργική απόφαση, γράφτηκαν 100 εκατοµµύρια ευρώ για το
2017 και 100 εκατοµµύρια για το 2018. Δεν εκταµιεύθηκε τίποτα,
επεστράφησαν όλα στον κρατικό προϋπολογισµό και λειτούρ-
γησε αποτρεπτικά η ρύθµιση αυτή για τους δανειολήπτες, διότι
αφού δεν υπήρχε η δυνατότητα της συνεισφοράς που ευαγγελι-
ζόταν το κράτος, δεν προσέφυγαν και στην προστασία του
νόµου. 

Σήµερα, λοιπόν, αν αναλογιστούµε αυτά τα 200 εκατοµµύρια
τα οποία επεστράφησαν στον προϋπολογισµό ως µη διατεθέντα
-έχω εδώ τα στοιχεία και θα τα καταθέσω για τα Πρακτικά- µπο-
ρεί να κινδυνεύουν τριάντα µε σαράντα χιλιάδες οικογένειες που
θα µπορούσαν να υπαχθούν στη ρύθµιση αυτή, να έχουν ρυθµί-
σει το στεγαστικό τους δάνειο, να έχουν ενισχυθεί από το κράτος
και όλα αυτά µηδέν. 

Φέτος µε τον προϋπολογισµό θα διατεθούν, λέει, 50 εκατοµ-
µύρια ως κοινωνική παροχή στο Υπουργείο Ανάπτυξης και Οικο-
νοµίας και υποτίθεται ότι θα διατεθούν. Δεν ξέρουµε, όµως, αν
θα δοθούν στους δικαιούχους. Για ποιον λόγο; Είναι τόσο πολυ-
δαίδαλη η νεότερη νοµοθεσία που εισήγαγε η Κυβέρνηση που
δεν γνωρίζουν καν οι δικαιούχοι αν δικαιούνται. Δεν έχουν τεθεί
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ακόµη τα κριτήρια υπό µία νέα υπουργική απόφαση και συνεπώς
φοβούµαι ότι και αυτά στο τέλος του 2019 θα λέµε ότι επιστρά-
φησαν στον προϋπολογισµό και δεν διατέθηκαν. 

Αυτά τα δύο παραδείγµατα ήθελα να δώσω, κύριοι συνάδελ-
φοι, σε σχέση µε τον προϋπολογισµό και να πω κάτι ακόµα. Μπο-
ρούµε να µιλάµε για αναπτυξιακό προϋπολογισµό, όταν και οι
δηµόσιες επενδύσεις δεν υπάρχουν µέσα σε αυτόν παρά ελάχι-
στες, αλλά και όταν δεν ενισχύουµε τον µέσο Έλληνα, τον µέσο
συνάνθρωπό µας να επιβιώσει για να µπορέσει να δηµιουργήσει
προϋποθέσεις παραγωγής και να συνεισφέρει στην οικονοµία;
Νοµίζω όχι. 

Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος - Δηµήτριος Καρ-

ράς καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Συµεών Μπαλλής. 
ΣΥΜΕΩΝ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά

από µια δεκαετία κρίσης, ύφεσης, φτώχειας, αποσάθρωσης του
κοινωνικού κράτους, φτωχοποίησης ευρύτερων στρωµάτων του
πληθυσµού, η χώρα και η οικονοµία δείχνουν να ανοίγουν ένα
νέο κεφάλαιο. 

Σήµερα, µετά από πολλά χρόνια οικονοµικής κρίσης και στα-
σιµότητας, χρόνια απώλειας του 27% του ΑΕΠ, φτωχοποίησης
της κοινωνίας, η οικονοµική ανάκαµψη δείχνει να εδραιώνεται. Ο
προϋπολογισµός του 2019, σε πείσµα όσων υποστηρίζονται από
την Αντιπολίτευση, έχει και ένα εµφανές κοινωνικό αποτύπωµα,
δίνοντας παράλληλα βάρος στην ενίσχυση της πραγµατικής οι-
κονοµίας µε την παράλληλη στήριξη των δράσεων κοινωνικού
χαρακτήρα. 

Η πρόβλεψη για πραγµατική ανάπτυξη της οικονοµίας κατά
2,5% -η πρόβλεψη από την Κοµισιόν και το Διεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο ήταν 2,1%- συνοδεύεται από τη λήψη µόνιµων θετικών µέ-
τρων, καθώς και από την επιπλέον εξοικονόµηση 1,8 δισεκατοµ-
µυρίου ευρώ για την πραγµατική οικονοµία από τη µη περικοπή
των συντάξεων που προβλεπόταν για το 2019. 

Καθώς τα µεγέθη της ελληνικής οικονοµίας βελτιώνονται, η
δηµοσιονοµική µας πολιτική στρέφεται σταδιακά προς ένα και-
νούργιο µείγµα, ένα µείγµα που έχει στόχο την ενίσχυση του δια-
θέσιµου εισοδήµατος των νοικοκυριών, την υποστήριξη της
βιώσιµης ανάπτυξης και την αντιµετώπιση των χρόνιων ελλειµ-
µάτων στον τοµέα της κοινωνικής προστασίας. 

Η Αντιπολίτευση, βεβαίως, αµφισβητεί τα όσα έγιναν. Επιχειρεί
να αποδοµήσει τη µέχρι τώρα πορεία και κυρίως να αποδοµήσει
τη θετική προοπτική για τη χώρα. Κάνει λόγο, όπως έκανε λόγο
και χθες, για κυβέρνηση της αυταπάτης και της αχρείαστης λι-
τότητας. Κάνει λόγο για έναν προϋπολογισµό µιζέριας και απο-
γοήτευσης για την κοινωνία, όπως τον χαρακτήρισε χθες ο
εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας. 

Επιχειρεί κάποιον συµψηφισµό κάνοντας λόγο για δύο τετρα-
ετίες διακυβέρνησης της χώρας µέσα στην κρίση. Η πρώτη τε-
τραετία ήταν από κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και
ΠΑΣΟΚ, είτε από µόνοι τους είτε από κοινού. Η δεύτερη τετραε-
τία από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 

Ποιος µιλάει, κύριοι συνάδελφοι; Μιλάει η τετραετία Νέας Δη-
µοκρατίας - ΠΑΣΟΚ, κατά την οποία η ανεργία πήγε από το 9%
στο 28%. Το χρέος ανέβηκε από το 125% στο 180% του ΑΕΠ.
Ψηφίστηκαν 65 δισεκατοµµύρια µέτρα για να γίνει 27 δισεκατοµ-
µύρια δηµοσιονοµική προσαρµογή. Είναι η τετραετία που η χώρα
έχασε το 27% του ΑΕΠ της, οι Έλληνες έχασαν το 36% του ει-
σοδήµατός τους, τα εργασιακά δικαιώµατα εξανεµίστηκαν. Ο κα-
τώτατος µισθός µειώθηκε κατά 22% και για τους νέους κατά
32%. Είναι η τετραετία που οι νέοι εγκατάλειψαν τη χώρα, η τε-
τραετία που οι συντάξεις και οι µισθοί καταποντίστηκαν. 

Για ποιον µιλάει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και η Αντιπολί-
τευση γενικότερα; Μιλάει για την τετραετία ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, κατά
την οποία η χώρα βγήκε από το µνηµόνιο, θέλουν δεν θέλουν. Η

ανεργία µειώθηκε από το 28% στο 18,6% µέχρι σήµερα και συ-
νεχίζουµε, µε πρόβλεψη 18,1% για το 2019, όπως αποτυπώνεται
στον προϋπολογισµό. 

Στη δική µας τετραετία άρχισε να χτίζεται το κοινωνικό κράτος
µε την ενίσχυση της πρωτοβάθµιας υγείας, µε την ελεύθερη πρό-
σβαση στην υγεία για όλους τους ανασφάλιστους, µε τα σχολικά
γεύµατα που αντιµετώπισαν την παιδική φτώχεια, µε το επίδοµα
παιδιού, µε το κοινωνικό επίδοµα αλληλεγγύης, µε το µεταφο-
ρικό ισοδύναµο για τα νησιά, µε τις επιπλέον θέσεις για τους βρε-
φονηπιακούς σταθµούς, µε τις προσλήψεις εκπαιδευτικών για να
ενισχυθεί η εκπαίδευση και µε άλλα 3 δισεκατοµµύρια θετικά
µέτρα προϋπολογισµένα µέχρι το 2020. 

Μιλάνε για την τετραετία που επιστρέψαµε στην ανάπτυξη,
που η χώρα ξαναβρήκε την αξιοπιστία της εντός και εκτός συνό-
ρων, την τετραετία που έγινε βιώσιµο το ασφαλιστικό, αλλά και
την τετραετία που ρυθµίστηκε κατά ένα σηµαντικό µέρος και το
χρέος της χώρας. 

Κάτι είπε και εχθές για αυτό το τελευταίο, για τη ρύθµιση του
χρέους της χώρας η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Μας είπε ο ειση-
γητής της: «Η ρύθµιση του χρέους έγινε στην πραγµατικότητα
το 2012». Τι εννοεί και τι συνεχίζουν να εννοούν; Ότι η ρύθµιση
του χρέους έγινε µε το PSI. Όσο το λένε όµως, τόσο θα παίρνουν
και την απάντηση. 

Υποστηρίζουν ότι µε το κούρεµα των οµολόγων -αυτό ήταν το
PSI- η χώρα ελαφρύνθηκε στο χρέος της κατά πολλές δεκάδες
δισεκατοµµύρια ευρώ. Ποια όµως είναι η αλήθεια; Η αλήθεια
είναι ότι την ίδια στιγµή που πανηγύριζαν γι’ αυτή την ελάφρυνση
µέσω του PSI, τα ασφαλιστικά ταµεία έχασαν 16,2 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ, άµεσος κίνδυνος για τα λουκέτα τους. 

Δανειστήκαµε άλλα 11,3 δισεκατοµµύρια ευρώ για την επανα-
γορά χρεών. Δανειστήκαµε ακόµα 4,5 δισεκατοµµύρια για την
παροχή οµολόγων του EFSF στα ασφαλιστικά ταµεία. Δανειστή-
καµε 11,9 δισεκατοµµύρια ευρώ για την κάλυψη των ελλειµάτων
του προϋπολογισµού του 2012. Πληρώθηκαν επιπλέον 1,9 δισε-
κατοµµύρια για την πληρωµή υποχρεώσεων του δηµοσίου. 

Και το κυριότερο, οι τέσσερις συστηµικές ελληνικές τράπεζες
έχασαν 28,25 δισεκατοµµύρια ευρώ από το κεφάλαιό τους, έχα-
σαν το 75% της αξίας των οµολόγων που κατείχαν. Συνολικά το
ελληνικό τραπεζικό σύστηµα έχασε 37,7 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Και, βεβαίως, µετά το PSI χρειάστηκε η ανακεφαλαιοποίηση των
τραπεζών, µε έκδοση νέου χρέους ύψους 40,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. 

Και µη ρωτήσετε ποιος τα λέει αυτά. Δεν τα λέω εγώ. Τα λέει
η έκθεση της Τράπεζας της Ελλάδος για την ανακεφαλαιοποίηση
των τραπεζών τον Δεκέµβρη του 2012. Στην πέµπτη σελίδα
υπάρχει ο σχετικός αναλυτικός πίνακας. Τον καταθέτω για άλλη
µια φορά στα Πρακτικά, για να µπορέσετε να τον µελετήσετε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Συµεών (Μάκης) Μπαλλής
καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βέβαια, η Αντιπολίτευση πέρα από τους ψευδείς ισχυρισµούς
της, έχει και πρόταση να παρουσιάσει στον ελληνικό λαό για το
µέλλον της χώρας. Υπόσχεται γενναία µείωση της φορολογίας
από τον πρώτο χρόνο, µείωση των ασφαλιστικών εισφορών, µεί-
ωση του ΕΝΦΙΑ 20% για όλους, µείωση των φορολογικών συν-
τελεστών για τις εισαγωγές, φορολογικά κίνητρα σε
επιχειρήσεις, ρυθµίσεις οφειλών και όλα εκείνα που κατά την
άποψή της συνθέτουν έναν υπεσχηµένο οικονοµικό και κοινωνικό
παράδεισο, επιφυλάσσοντας στ’ αλήθεια µια ακόµα κόλαση για
την κοινωνία. 

Διότι στο απλό ερώτηµα πώς θα χρηµατοδοτηθούν όλα αυτά
που µας παρουσίασε χθες ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας,
όταν µάλιστα δεσµεύεται για τήρηση των δεσµεύσεων και της
δαπάνης, απαντά αθώα: «Με τα πρωτογενή πλεονάσµατα που θα
προέλθουν από την ανάπτυξη». 

Αλήθεια, από την ανάπτυξη υπολογίζετε εσείς την παραγωγή
πλεονασµάτων, διότι σε άλλα µας έχετε συνηθίσει και κυρίως
άλλα οµολογεί ο Αρχηγός σας. Λέει ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης
απαντώντας σε ερώτηση Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, εδώ
στη Βουλή, τον Νοέµβριο του 2013: «Το µέγεθος του κράτους

1880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ήταν ένας από τους βασικούς λόγους που η χώρα χρεοκόπησε».
Επίσης, «η συρρίκνωση του δηµόσιου τοµέα ήταν ο βασικός
λόγος που η χώρα πέτυχε πρωτογενές πλεόνασµα». Να το θυ-
µηθείτε και αυτό. Το καταθέτω στα Πρακτικά. Είναι η απάντηση
που είχε δώσει τότε ο κ. Μητσοτάκης στη Βουλή. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Συµεών (Μάκης) Μπαλλής
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι άλλο µας είπε χθες -για να τελειώσω- ο εισηγητής της Νέας
Δηµοκρατίας; Ότι η Κυβέρνηση βουλιάζει στην ανυποληψία, στα
σκάνδαλα και στους διορισµούς των δικών της παιδιών. Μόνο για
οικογενειοκρατία δεν µας κατηγόρησε. 

Ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
δεν ήταν ο διευθυντής του πολιτικού γραφείου του Τσίπρα που
διόρισε τον γιο του, τον ανιψιό του, τον κουνιάδο του ή τη συµ-
πεθέρα του στα διοικητικά συµβούλια διαφόρων εταιρειών του
δηµοσίου ή σε γενικές γραµµατείες ή σε ειδικές θέσεις εταιρειών
του ευρύτερου τότε δηµόσιου τοµέα. 

Το παρελθόν σας και κυρίως η όλο και δεξιότερα διολίσθηση
του παρόντος σας δεν πείθουν τον ελληνικό λαό. Οι πολίτες
πλέον δεν σας εµπιστεύονται. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Ο συνάδελφος κ. Ανδρέας Κουτσούµπας έχει τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Πριν προχωρήσω στη γενική πο-

λιτική τοποθέτησή µου επί του προϋπολογισµού, η οποία δεν
µπορεί να είναι παρά µόνο γενική και όχι εξειδικευµένη, ρόλο τον
οποίο έχουν αναλάβει ο γενικός εισηγητής, οι αγορητές και οι
τοµεάρχες της παράταξής µου και πέραν του λίγου χρόνου που
έχουµε στη διάθεσή µας, θα ήθελα να δώσω µια απάντηση στον
Υπουργό που προηγουµένως αποχώρησε, τον κ. Μαυραγάνη,
όταν αφού µας ανέφερε όλα αυτά τα στοιχεία, είπε «τελικά βελ-
τιώσαµε το βιοτικό επίπεδο του ελληνικού λαού». 

Να του απευθύνω απλώς το εξής ερώτηµα, µιας και καταγό-
µαστε από την ίδια περιφέρεια. Γιατί τότε, κύριε Υπουργέ, αυξή-
θηκε το χρέος, οι οφειλές κάθε φυσικού προσώπου στην
περιφέρειά µας από το 2014 κατά 61%; Αυτό το θεωρείτε βελ-
τίωση του βιοτικού επιπέδου του ελληνικού λαού και της κοινω-
νίας; 

Το δεύτερο το οποίο θα ήθελα να τονίσω -και απευθυνόµενος
στο Σώµα πιθανόν να το γνωρίζουν- περισσότερο στον Υπουργό
Παιδείας µέσα από αυτό το Βήµα είναι το εξής: Δεν ξέρω αν γνω-
ρίζετε ότι αυτή την εβδοµάδα στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο
Θράκης και ειδικότερα στη Νοµική Σχολή επικρατεί ένας ανα-
βρασµός, µια αντίδραση και θεωρώ µε σωστά επιχειρήµατα, για
την ίδρυση και νέας Νοµικής Σχολής στην Πάτρα, απόφαση για
την οποία ασφαλώς η παράταξή µας είναι αντίθετη, αλλά που αν
θέλετε κατά την άποψή τους µε επιχειρήµατα, υποβαθµίζει ένα
πανεπιστήµιο που και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό είχε µε-
γάλες επιτυχίες, όπως η Νοµική Σχολή του Πανεπιστηµίου Θρά-
κης. 

Και το ερώτηµα είναι: Ποια αναγκαιότητα και σκοπιµότητα επι-
βάλλει την ίδρυση µιας τέτοιας σχολής που δεν είναι καν συνδε-
δεµένη µε όσα προείπατε ή προλέτε εδώ µέσα στην Ολοµέλεια,
µε την παραγωγή, µε την έρευνα κ.λπ.; Διότι αν, πράγµατι, θέλετε
να συνδέσετε την εκπαίδευση µε την παραγωγή, κύριοι της Κυ-
βέρνησης και κύριοι συνάδελφοι, τότε χωρίς να κινούµαι τοπικι-
στικά -µακριά από τοπικιστικές αντιλήψεις και το έχω ξεκαθαρίσει-
γιατί το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο –και δεν φταίτε µόνο εσείς και
οι δικές µου κυβερνήσεις- δεν το µετέφεραν στην Αλίαρτο που
είναι η φυσική του έδρα, εκεί που έχει εγκαταστάσεις, που έχει
δική του γη, ιδιοκτησία, που µπορεί να κάνει έρευνα, παραγωγή,
εκπαίδευση, αν πραγµατικά επιθυµείτε να δώσετε µια άλλη ώθηση
στην πανεπιστηµιακή εκπαίδευση;

Έρχοµαι τώρα στο ζητούµενο και θα ξεκινήσω µε αυτό που ο
Πρωθυπουργός συνηθίζει να λέει στον Αρχηγό µας «µου έδωσες
πάσα». Μας έδωσε, λοιπόν, πάσα και εµάς ο Πρόεδρός σας, ο
Πρωθυπουργός, λέγοντας ότι κυβερνά τον τόπο µόνο τρεις

µήνες -σήµερα τέσσερις- µετά τον Αύγουστο. 
Εγώ να θυµίσω ότι κυβερνάτε σαράντα τέσσερις µήνες, αν δεν

το θυµάστε. Διότι αν πράγµατι δεν κυβερνάτε σαράντα τέσσερις
µήνες, τότε απευθύνοµαι εδώ στον κ. Σταϊκούρα, στον κ. Κυρια-
ζίδη και στην πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας και στον Πρόεδρό
µου, για να του πω: Σας καταγγέλλω Νέα Δηµοκρατία. Γιατί; Διότι
το 2014 µετά τις εκλογές –όταν αναλάβετε την Κυβέρνηση το
2015- ήσασταν κυβέρνηση, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν
κάνατε αυτό που είχατε υποσχεθεί στον ελληνικό λαό! Δηλαδή,
δεν καταργήσατε τους αντεργατικούς νόµους, δεν σχίσατε το
µνηµόνιο, δεν επαναφέρατε τον µισθό στα 750 ευρώ, κύριε Σταϊ-
κούρα, όπως είχατε υποσχεθεί το 2014, δεν καταργήσατε τον
ΕΝΦΙΑ, κύριε Σταϊκούρα! Εσείς φέρατε τα capital controls, εσείς
κλείσατε τις τράπεζες, εσείς ξεπουλήσατε τα αεροδρόµια και το
«λιµάνι της αγωνίας», δεν ήσασταν κυβέρνηση εσείς το ’15, εµείς
ήµασταν! 

Άρα καταγγέλλω τη Νέα Δηµοκρατία. Εσείς, λοιπόν, στη Νέα
Δηµοκρατία, τα κάνατε όλα αυτά, ενώ άλλα είχατε υποσχεθεί
τέλος του 2014! Γιατί; Εσείς βεβαίως ξεχάσατε, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, εσείς είχατε το σύνθηµα -έτσι νοµίζω- «κανένα
σπίτι στα χέρια τραπεζίτη» και το κίνηµα «δεν πληρώνουµε τα
διόδια»! Εσείς κλείνατε τους δρόµους, κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας! Γιατί τα ξεχάσατε αυτά και τώρα δεν ακολουθείτε το
λαό;

Βεβαίως η υποκρισία έχει και όρια και προσπαθείτε, κάνοντας
µια γενική πολιτική τοποθέτηση, λοιπόν, επί του προϋπολογι-
σµού, που δεν έχω το ηθικό δικαίωµα να πω µην το καταψηφί-
σετε, γιατί είναι σαν να ρίχνετε την Κυβέρνηση, έχω το πολιτικό
δικαίωµα να πω να αντιδράσετε. Υπό αυτή την έννοια η συζήτηση
επί του προϋπολογισµού έχει τον εξής σκοπό: να ενηµερώνεται
ο λαός πού πάει η χώρα και τι πιστεύει ο καθένας µας. 

Όµως, θεωρώ ότι σε µια κορυφαία ετήσια κοινοβουλευτική
διαδικασία, όπως είναι η συζήτηση και η ψήφιση του προϋπολο-
γισµού στην Ολοµέλεια της Βουλής, εάν αυτό δεν επιτελεί και
τον δεύτερο σκοπό να γίνεται µια πραγµατική ουσιαστική συζή-
τηση µε ανταλλαγή απόψεων και να µπορούµε να αλλάζουµε κάτι
και εµείς από την πλευρά µας, αλλά και εσείς -που δεν γίνεται
δεκτό όταν κινούµαστε µέσα σε πολιτικό περιβάλλον συνεχούς
όξυνσης, αντιπαράθεσης και αντιπαλότητας- αυτός ο σκοπός να
γνωρίζετε της κοινοβουλευτικής διαδικασίας δεν επιτυγχάνεται
µε αυτή τη συζήτηση και υπό αυτή την έννοια εγώ θεωρώ αυτά
τα χρόνια που έχω υπηρετήσει από διάφορες θέσεις προέδρου
επιτροπών στη Βουλή ότι πρέπει να αλλάξει ο τρόπος συζήτησης
για αυτή την κοινοβουλευτική διαδικασία. 

Παριστάνετε, λοιπόν, όλα αυτά τα τελευταία χρόνια τους µε-
ταρρυθµιστές. Παριστάνετε ότι βοηθάτε τους αδύναµους. Παρι-
στάνετε τους κοινωνικά ευαίσθητους, αλλά πρέπει να σας
θυµίσω ότι τα τελευταία χρόνια: αυξήθηκε το χρέος κατά 21 δι-
σεκατοµµύρια, οι µισθοί µειώθηκαν, η φτώχεια εξαπλώθηκε, ότι
έχουµε υπερφορολόγηση που έχει διαλύσει την κοινωνία. Κατα-
φεύγετε συνεχώς στην παροχολογία σε µια απογοητευµένη κοι-
νωνία. Χειρίζεστε τα εθνικά θέµατα κατά τρόπο επικίνδυνο και µε
πολιτικό ερασιτεχνισµό. Δηµιουργείτε νέα αδιέξοδα στη χώρα µε
ανευθυνότητα, ανοίγοντας καινούργια θέµατα. Δηµιουργείτε
σκευωρίες και σκάνδαλα, για να µετατοπίσετε την πολιτική
ατζέντα. Είστε οπαδοί -δεν µπορώ να πω όλοι, αλλά προφανώς
παρασύρεστε- της αντιπαλότητας, της διχόνοιας, της δηµαγω-
γίας και της οπισθοδρόµησης. 

Εµείς, από την πλευρά µας, προτείνουµε στον ελληνικό λαό
µια ρεαλιστική ελπίδα µε υπευθυνότητα και αλήθεια και αυτές οι
δυνάµεις θα συγκρουστούν στις επερχόµενες εκλογές, οι δυνά-
µεις της λογικής, οι δυνάµεις που θα προσφέρουν στον τόπο πο-
λιτική και οικονοµική σταθερότητα, που θα προσφέρουν
ευηµερία µε όλους τους άλλους οι οποίοι θέλουν την οπισθοδρό-
µηση, γιατί έχουµε υποχρέωση να εργαστούµε µε αυτό τον
σκοπό και µε µια καινούργια προοπτική για τη νέα γενιά, για τα
παιδιά µας. Το οφείλουµε! 

Για εσάς, όµως, η πολιτική σας διάσωση αποτελεί προτεραι-
ότητα και κάνετε το παν για να κρατηθείτε στην εξουσία. 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας,
επικαιροποιώντας τις βασικές αρχές της παράταξής µας, της φι-
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λοσοφίας του ιδρυτή της, ήτοι της εντιµότητας, της συνέπειας,
της αλήθειας, ζήτησε ένα συµβόλαιο αλήθειας µε τον ελληνικό
λαό. 

Κινούµενοι πάντα έτσι εµείς -και έτσι θα κινηθούµε αύριο, όταν
µε την ψήφο του ο ελληνικός λαός θα µας δώσει τη δυνατότητα
να κυβερνήσουµε τη χώρα- θα κινηθούµε στον χώρο του δυνα-
τού και όχι του επιθυµητού και µη εφικτού, όχι της δηµαγωγίας
και του λαϊκισµού. 

Κατά την άποψή µου είναι ο τελευταίος προϋπολογισµός που
φέρνετε στη Βουλή και το αφήγηµά σας το τελευταίο ότι τα
πρώτα τρία χρόνια σας, σας τα επέβαλλαν. Να σας θυµίσω πάλι
µια πολιτική ρήση ενός µεγάλου πολιτικού ανδρός στον τόπο µας
«όταν δεν συµφωνείς µε κάτι ή όταν σου επιβάλλουν κάτι να κά-
νεις, για το οποίο διαφωνείς, αποχωρείς από την πολιτική». Εσείς
δεν αποχωρήσατε, θα σας αποχωρήσει ο ελληνικός λαός.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε. 

Ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Δηµητριάδης έχει τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός ο προ-

ϋπολογισµός είναι ο τέταρτος προϋπολογισµός κατά σειρά που
καταθέτει η Κυβέρνησή µας, είναι όµως ο πρώτος µιας νέας επο-
χής, µιας εποχής χωρίς µνηµόνια. 

Κατ’ αρχάς έρχεται να αξιοποιήσει αυτό που θεµελιώθηκε την
προηγούµενη περίοδο µέσα στο πλαίσιο πάντα της προσαρµο-
γής του 2015 - 2018, τη σταθερότητα, την αξιοπιστία, το θετικό
πρόσηµο στην αναπτυξιακή και κοινωνική πολιτική. Έρχεται, επί-
σης, να εξαλείψει εµφατικά τις συνέπειες των περιοριστικών πο-
λιτικών και της υποταγής που εφαρµόστηκαν από το 2010 και
µετά. 

Τελειώνει έτσι ένας καθοδικός κύκλος που οδήγησε τη χώρα
στη διαρκώς αυξανόµενη ανεργία, στη µείωση των εισοδηµάτων
και την επιτροπεία. Το περιοριστικό µείγµα πολιτικής που εφαρ-
µόστηκε στους προηγούµενους προϋπολογισµούς και είχε τα
γνωστά επακόλουθα, τα οποία είναι καλό να τα θυµόµαστε, όχι
για να συγκριθούµε µε τα χειρότερα, αλλά για να ξέρουµε τι γλι-
τώσαµε, να ξέρουµε ποια ήταν η µοίρα που είχε επιφυλαχθεί
στην ελληνική κοινωνία και οικονοµία. 

Πιο συγκεκριµένα: Απώλεια 25% του ΑΕΠ. Τεράστιο ποσοστό
ανεργίας. Το 2013 ήταν το 27,5%. Ταυτόχρονα, ο µέσος µισθός
είχε µειωθεί κατά 17%. Απώλεια το 65,5% του όγκου των επεν-
δύσεων των ετών 2008 - 2014. Συρρίκνωση της τελικής εγχώριας
ζήτησης κατά 6,5%, µεταξύ 2008 - 2014 και µείωση του διαθέσι-
µου εισοδήµατος των νοικοκυριών κατά 7,5% στα δύο πρώτα
µνηµόνια. 

Ο προϋπολογισµός αυτός που καταθέτουµε, λοιπόν, αφού
έκλεισε θετικά και οριστικά τη δηµοσιονοµική προσαρµογή όπως
αυτή αποτυπώθηκε στην προηγούµενη σύµβαση χρηµατοδοτι-
κής διευκόλυνσης από τους θεσµούς, σηµατοδοτεί την επανέν-
ταξη της χώρας στο διεθνές οικονοµικό σύστηµα και εγκαινιάζει
τη σταδιακή στροφή της δηµοσιονοµικής πολιτικής από την πο-
λυετή προσαρµογή στη λελογισµένη επέκταση. Καθώς τα µε-
γέθη της ελληνικής οικονοµίας συνεχώς βελτιώνονται, η
δηµοσιονοµική πολιτική οφείλει και πρέπει να στραφεί σταδιακά
σε ένα νέο µείγµα που έχει τους εξής τρεις βασικούς στόχους:
στην ενίσχυση του διαθέσιµου εισοδήµατος των νοικοκυριών,
στην υποστήριξη µιας βιώσιµης και εναλλακτικής ανάπτυξης,
στην εµπέδωση του κοινωνικού κράτους. 

Ο τρέχων προϋπολογισµός αυτός που διανύουµε δηλαδή το
2018 κλείνει ήδη µε ένα πλεόνασµα 4,2%, µε συνέπεια να διανέ-
µουµε κοινωνικό µέρισµα περίπου ενός δισεκατοµµυρίου. Υπερ-
καλύπτονται επανειληµµένα οι στόχοι του πρωτογενούς
πλεονάσµατος, γεγονός που µας δίνει τον απαραίτητο δηµοσιο-
νοµικό χώρο -µας δίνει τη βεβαιότητα δηλαδή- ώστε να εφαρµό-
σουµε αναπτυξιακές πολιτικές και πολιτικές κοινωνικής
προστασίας. 

Η υπεραπόδοση του πλεονάσµατος οφείλεται σε τρία βασικά
πράγµατα που ισχύουν βέβαια και για τον επόµενο προϋπολογι-
σµό, άσχετα εάν αυτός εκφεύγει µακράν των προηγουµένων. 

Κατ’ αρχάς οφείλεται στη ρεαλιστική διάρθρωση του προϋπο-
λογισµού που εµείς καταθέσαµε και πέρυσι. Δευτερευόντως
οφείλεται στο ότι τον διαχειριστήκαµε µε εντιµότητα και χρηστό-
τητα, µε αυταπάρνηση αλλά και µε έµπνευση στα δύσκολά του
στοιχεία. Το τρίτο στοιχείο είναι πως είχαµε υιοθετήσει στον δια-
νύοντα προϋπολογισµό στοχευµένες πολιτικές, οι οποίες διέφευ-
γαν µίας τυπικής διαχείρισης και στόχευαν στον µετασχηµατισµό
της ελληνικής οικονοµίας, παρ’ όλο που τα περιθώρια ήταν στενά
και περιορισµένα λόγω της δηµοσιονοµικής προσαρµογής.

Πετύχαµε, λοιπόν, το αυτονόητο σε άλλες περιπτώσεις, που
είναι η εφαρµογή των δεσµεύσεων του καθενός προϋπολογι-
σµού και µάλιστα µε µία αυξηµένη επιτυχία, κάτι όµως που στο
παρελθόν ποτέ δεν είχε επιτευχθεί και σε αντίθεση µε τις προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ, οι οποίες
σε όλους τους προϋπολογισµούς, όχι µόνο έπεφταν έξω, αλλά
έπεφταν δραµατικά έξω. Είχαν, όµως, πάντοτε σ’ αυτούς τους
προϋπολογισµούς έναν σταθερό στόχο: Περικοπές στα εισοδή-
µατα των εργαζοµένων, καταπάτηση των κοινωνικών δικαιωµά-
των και εκποίηση του δηµόσιου πλούτου. 

Θα µου επιτρέψετε να σας θυµίσω πως αυτό συνέβαινε µάλι-
στα σε χρονιές που τα συµφωνηθέντα πλεονάσµατα ήταν µηδα-
µινά ή πολύ µικρά, της τάξεως του 0,5% ή 1% ή 1,5%.
Φανταστείτε τι µας επιφυλασσόταν για τις χρονιές, όπως αυτές
που πρόσφατα διανύσαµε, όπου τα πλεονάσµατα ήταν συµφω-
νηµένα σε επίπεδο 4,5%. Σκεφτείτε, λοιπόν, τι µας περίµενε!

Στο πλεόνασµα που έχουµε ήδη πετύχει και όπως το πετυχαί-
νουµε κάθε χρόνο, συµβάλλει σηµαντικά ένας πολύ κρίσιµος για
εµάς παράγοντας, που είναι η στήριξη του λαού στο δικό µας
πολιτικό σχέδιο για την έξοδο από την κρίση. Η αναπτυξιακή διά-
σταση της στόχευσης των πλεονασµάτων αλλά και του προϋπο-
λογισµού είναι, βέβαια, ένα διαρκές ζητούµενο για εµάς και το
2019 πιστεύουµε πως είναι χρονιά-σταθµός σ’ αυτή την προ-
οπτική.

Θα ήθελα να πω επιγραµµατικά κάποιες θετικές παρεµβάσεις
που αφορούν στον προϋπολογισµό του 2019 και είναι ιδιαίτερα
σηµαντικές και ανταποκρίνονται στο πολιτικό σχέδιο που έχουµε
εξαγγείλει πολλά χρόνια πριν, αλλά τώρα, για πρώτη φορά,
έχουµε τη δυνατότητα να αρχίσουµε να υλοποιούµε.

«Βοήθεια στο Σπίτι». Αφορά τρεις χιλιάδες εργαζόµενους. 
Ειδική αγωγή. Πρόσληψη τεσσάρων χιλιάδων πεντακοσίων εκ-

παιδευτικών και εξειδικευµένου προσωπικού.
Επιδότηση ενοικίου. Επαναπροσδιορισµός της αντίστοιχης

δράσης που είχε συµπεριληφθεί σε παρεµβάσεις παλαιότερα. 
Μείωση ασφαλιστικών εισφορών. Το µέτρο αφορά ελεύθε-

ρους επαγγελµατίες, αυτοαπασχολούµενους, αγρότες και ειδι-
κότερα στη µείωση του συντελεστή κύριας ασφάλισης κατά 1/3
και στην εφαρµογή ελάχιστης εισοδηµατικής βάσης για την επι-
κουρική ασφάλιση και την εφάπαξ παροχή.

Επιδότηση ασφαλιστικών εισφορών νέων. Το µέτρο αφορά,
κυρίως, νέους ηλικίας είκοσι τεσσάρων ετών. 

Μείωση του ΕΝΦΙΑ. Σηµαντική παρέµβαση, η οποία για τις λαϊ-
κές γειτονιές είναι της τάξεως του 30% για φέτος και του χρόνου
θα είναι στο επίπεδο του 50%. 

Μείωση φόρου εισοδήµατος νοµικών προσώπων. Μείωση φο-
ρολογίας διανεµόµενων κερδών. 

Ανέφερα µερικά σηµαντικά παραδείγµατα που επιτείνουν την
αφήγησή µας ότι από το 2019 θα έχουµε νέα οικονοµικά δεδο-
µένα και νέες δυνατότητες µιας νέας πραγµατικά εποχής για τη
χώρα µας. Στηριζόµαστε, λοιπόν, στο ικανοποιητικό παράδειγµα
των προηγούµενων προϋπολογισµών, συνεχίζουµε, διευρύνον-
τας τις προοπτικές ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας και ορί-
ζουµε ένα νέο ενάρετο κύκλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2019
που συζητούµε σήµερα είναι επεκτακτικός. Είναι, βέβαια, λελο-
γισµένα επεκτακτικός, ισορροπηµένος και ρεαλιστικός. Είναι το
σχέδιο που κατοχυρώνει στη χώρα µας την έξοδο από τα µνηµό-
νια και την επιτροπεία. Είναι επικύρωση της εξόδου από την
κρίση. Στοχεύουµε στην αξιοπιστία, που αποκαθιστά ήδη την εµ-
πιστοσύνη των επενδυτών για το 2019, ένα έτος-ορόσηµο για την
ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας. Βγαίνουµε από την κρίση
µε την κοινωνία όρθια, µε αισιοδοξία και πίστη στις δυνάµεις της
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εργασίας και της δηµιουργίας. 
Ο κρατικός προϋπολογισµός του 2019 αποτελεί το πρώτο κρί-

σιµο βήµα για την αλλαγή του µείγµατος δηµοσιονοµικής πολιτι-
κής στην κατεύθυνση της ενίσχυσης της οικονοµικής
δραστηριότητας και της κοινωνικής συνοχής. Οι µειώσεις των
φορολογικών βαρών και των ασφαλιστικών εισφορών, η αύξηση
του κατώτατου µισθού και η ενίσχυση του µισθού των εργαζοµέ-
νων που νοµοθετούνται σ’ αυτόν τον προϋπολογισµό δεν θα είναι
δυνατές, χωρίς τις δηµοσιονοµικές επιδόσεις των τελευταίων
τριών ετών, αλλά και τη σταθερή στήριξη και τις θυσίες του ελ-
ληνικού λαού. 

Θα µου επιτρέψετε να τελειώσω µε κάτι που δείχνει την αυτα-
πάρνηση µε την οποία αγωνιζόµαστε και πιστεύουµε στην αλ-
λαγή του κλίµατος της ελληνικής οικονοµίας και την έξοδο από
την κρίση. 

Το 2016 είχα εισηγηθεί στις προγραµµατικές δηλώσεις της κυ-
βέρνησης –και αφορά την περιφέρειά µου, γι’ αυτό το λέω, έχω
αυτή την ικανοποίηση- να τύχουµε ενός προγράµµατος έκπτω-
σης των νοικοκυριών στο ηλεκτρικό ρεύµα στη δυτική Μακεδονία
σηµαντικής αξίας, της τάξεως 40%. Στον προϋπολογισµό του
2018 είχαµε την τύχη και την πολιτική ευθύνη αυτό το πράγµα
να το υιοθετήσουµε, να το κάνουµε και οι καταναλωτές της δυ-
τικής Μακεδονίας στα οικιακά τιµολόγια ηλεκτρικού ρεύµατος
στη δυτική Μακεδονία να πληρώνουν 40% λιγότερο στον λογα-
ριασµό ρεύµατος. Σε αυτόν τον προϋπολογισµό του 2019 έχω
την ικανοποίηση ότι το επαναλαµβάνουµε, γιατί η δέσµευσή µας
είναι δεδοµένη και αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα
µικρό δείγµα των δυνατοτήτων που έχει αυτή η Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Σαχινίδης έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε προηγουµένως τον Υφυπουργό Μεταφορών και

Υποδοµών κ. Μαυραγάνη, στο ξεκίνηµα της εισήγησής του να
αναφέρεται σ’ έναν εθνικό κρατικό προϋπολογισµό. 

Μόνο κρατικός δεν είναι, ούτε εθνικός είναι. Είναι ένας προ-
ϋπολογισµός των τραπεζιτών και των τοκογλύφων. Προϋπολογι-
σµός του 2019 ή µία επιδοµατική πολιτική για το 2019;

Αναλώνεστε και έχετε επιδοθεί ξεκάθαρα σε µία επιδοµατική
πολιτική. Επιδόµατα πάσης φύσεως για κάθε πάθηση. Αφού
εσείς και οι προκάτοχοί σας φθάσατε τον ελληνικό λαό σ’ αυτή
την κατάσταση, εξαθλιώσατε οικονοµικά και ηθικά τον ελληνικό
λαό, έρχεστε να εκµεταλλευτείτε τον πόνο και τις ανάγκες του,
παρουσιάζοντας τα αυτονόητα που ισχύουν στις περισσότερες
χώρες ως κοινωνικές παροχές και ως κοινωνική πολιτική. Αφού
και εσείς, όπως και οι προκάτοχοί σας, αφαιµάξατε, ήπιατε κυ-
ριολεκτικά και µεταφορικά το αίµα του ελληνικού λαού, πανηγυ-
ρίζετε για όποια ελάχιστη παροχή έρχεστε τώρα να ψηφίσετε,
επιστρέφοντας ένα µικρό κοµµάτι στους Έλληνες πολίτες. 

Φυσικά και πανηγυρίζετε, αφού είστε για τα πανηγύρια! Έχετε
απωλέσει τον σεβασµό που είχαµε ως χώρα παγκοσµίως, εσείς,
η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, αλλά και οι επίδοξοι διάδοχοί
σας, η επόµενη συγκυβέρνηση που θα προκύψει µε Νέα Δηµο-
κρατία-ΠΑΣΟΚ – ΕΛΙΑ - Κίνηµα Αλλαγής, αλλαγής ΑΦΜ και ό,τι
άλλο υπάρξει! 

Έχετε καταντήσει οι µαριονέτες, οι γελωτοποιοί των τραπεζι-
τών και των τοκογλύφων. Πανηγυρίζετε για τα αναδροµικά που
ψηφίσατε πριν από λίγο καιρό. Ήµασταν το µόνο κόµµα που ψή-
φισε «παρών» και κατηγορηθήκαµε και από εσάς και από σύσ-
σωµο τον Τύπο. Γιατί; Ξεχάσατε ότι από το Βήµα της Ολοµέλειας
ο συγκυβερνήτης σας είχε αποκαλέσει κλέφτες την κυβέρνηση
του 2012, που είχε κλέψει, και ότι εσείς έρχεστε να επιστρέψετε
το 50%; Είχα ρωτήσει τότε τον κύριο Υπουργό: Όταν επιστρέ-
φετε το 50% από τα κλεµµένα και παρακρατάτε το υπόλοιπο
50%, τότε τι είστε, κλεπταποδόχοι; 

Ανταποδοτικότητα για τα αναδροµικά. Μας είπατε ότι δεν πρό-
κειται να γίνουν µειώσεις στις συντάξεις. Φυσικά και δεν πρόκει-
ται να γίνουν, αφού η µείωση στις ασφαλιστικές εισφορές, που
πάλι ψηφίσατε εσείς, γι’ αυτή τη µείωση θα πανηγυρίζαµε και

εµείς µαζί µε εσάς, εάν ήταν µία πραγµατική µείωση. Από τη
στιγµή, όµως, που αυτή συνδέεται άµεσα µε την ανταποδοτικό-
τητα, δεν χρειάζεται να κάνετε µειώσεις συντάξεων. Εάν µπορού-
σατε να αφαιρέσετε την ανταποδοτικότητα, θα ήταν δεκτό.

Πείτε µου και εξηγήστε µου το εξής. Ένας, όπως εγώ που είµαι
από την τάξη των ελεύθερων επαγγελµατιών, θα πάρει ανταπο-
δοτικά τα χρήµατα που έχει πληρώσει τα τελευταία είκοσι πέντε
συναπτά έτη; Δεν υπάρχει καµµία απολύτως τέτοια περίπτωση.

Πανηγυρίζετε και για τις καταβολές των αποζηµιώσεων που
θα δώσετε αυτές τις ηµέρες στους αγρότες για τις θεοµηνίες
που έχουν υποστεί. Σοβαρά; Και τα χρήµατα που καταβάλλουν
αυτοί κάθε χρόνο για την ασφάλιση της παραγωγής τους τι είναι;
Είναι τα χρήµατα τα οποία δικαιούνται και εσείς τι απαιτείτε απ’
αυτούς, να σας ευχαριστήσουν;

Και εδώ θα χρησιµοποιήσω ένα παράδειγµα που διάβασα
εχθές στον Τύπο. Είναι σαν να µας λέτε ότι εµπλέκοµαι σε ένα
τροχαίο και όταν θα έρθει ο ασφαλιστής να µου επιδώσει την επι-
ταγή για την αποζηµίωση, θα πρέπει να τον βγάλω έξω, να του
κάνω το τραπέζι, να τον βγάλω στα µπουζούκια, γιατί έκανε το
αυτονόητο. Αυτό ακριβώς κάνετε κι εσείς.

Πείτε, επιτέλους, την αλήθεια στον ελληνικό λαό. Πείτε στον
ελληνικό λαό γιατί χρηµατοδοτήσατε το σάπιο τραπεζικό σύ-
στηµα, γιατί δεν κρατικοποιήσατε τις τράπεζες που θα έπρεπε
να ανήκουν αποκλειστικά στον ελληνικό λαό. Δηµιουργήσατε ένα
αποδυναµωµένο τραπεζικό σύστηµα, το οποίο το στηρίξατε και
το χρηµατοδοτήσατε και εσείς και οι προκάτοχοί σας µε 64 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Σήµερα, αυτό το τραπεζικό σύστηµα έχει
καταθέσεις 120 δισεκατοµµύρια ευρώ λιγότερα.

Εξηγήστε στον ελληνικό λαό γιατί ξεπουλάτε, γιατί παραχω-
ρείτε την ελληνική δηµόσια περιουσία για ψίχουλα. Εξηγήστε την
ανεργία. Λέτε ψέµατα ότι µειώθηκε η ανεργία, διότι πεντακόσιες
χιλιάδες και πλέον νέοι επιστήµονες έχουν µεταναστεύσει στο
εξωτερικό και άλλες τετρακόσιες χιλιάδες άνθρωποι οι οποίοι
δεν είχαν κάποια εξειδίκευση. Δηλαδή, µιλάµε για περίπου ένα
εκατοµµύριο ανθρώπους. Γύρω στο 10% του πληθυσµού της Ελ-
λάδας έχει µεταναστεύσει και εσείς µας λέτε ότι µειώθηκε το πο-
σοστό ανεργίας. Προσθέστε τους αυτούς, για να δούµε πόσο
έχει ανέβει η ανεργία, σε συνδυασµό µε την ηµιαπασχόληση που
έχετε κάνει τρόπο ζωής για τους εργαζόµενους.

Εξηγήστε την πορεία από τον έλεγχο που έχετε ασκήσει για
τις λίστες και για τις offshore εταιρείες. Μάλιστα, πριν από λίγο,
είχαν το θράσος Βουλευτές από τους προλαλήσαντες και της
συγκυβέρνησης και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να αναφερ-
θούν στις λίστες, όπως τη λίστα Μπόργιανς, κ.λπ.. Έχετε πει επα-
νειληµµένα κατά καιρούς ότι έχουν βεβαιωθεί κάποια πρόστιµα.
Το θέµα δεν είναι πόσα έχετε βεβαιώσει. Πρέπει να βγείτε να µας
πείτε πόσα έχετε εισπράξει και πού βρίσκεται ο έλεγχος σε
σχέση µε τις offshore εταιρείες και µε τις λίστες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξης
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εξηγήστε, επιτέλους, µε απλούς αριθµούς –τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε- στον ελληνικό λαό πώς γίνεται να έχουµε βγει από τα
µνηµόνια. Όταν µπήκαµε, χρωστούσαµε, όπως λέτε εσείς και
σύµφωνα µε τα δικά σας στοιχεία, το 128% του ΑΕΠ και 320 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Σήµερα που µας λέτε ότι βγήκαµε από τα
µνηµόνια, χρωστάµε το 180% του ΑΕΠ και 335 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Δηλαδή, είναι σαν να µου λέτε ότι εγώ έχω πάρει ένα δά-
νειο 10 εκατοµµύρια ευρώ και µετά από δέκα χρόνια έχει φθάσει
το δάνειό µου στα 15 ή στα 20 εκατοµµύρια ευρώ και είµαι σε
µία καλή πορεία, σε µία καλή ανάπτυξη.

Ποιον κοροϊδεύετε; Ποιον δουλεύετε; Την οκταετία του 2034
µέχρι και το 2041, οι υποχρεώσεις που έχετε υπογράψει όλοι σας
θα ξεπερνούν τα 11 δισεκατοµµύρια ευρώ, µόνο για την εξό-
φληση οφειλών προς τον ESM και τα διµερή δάνεια του πρώτου
µνηµονίου. Την ώρα που εσείς µιλάτε για µερίσµατα και κοινω-
νικά επιδόµατα, τα αφεντικά σας σας κουνάνε το δάκτυλο για
επιπλέον µεταρρυθµίσεις, δηλαδή για περισσότερες περικοπές
και φόρους.

Μιλάτε για ανάπτυξη. Το σύνολο της αξίας των περιουσιακών
στοιχείων των ελληνικών νοικοκυριών µετά από τα οκτώ χρόνια
λιτότητας έχει αποµειωθεί κατά 498 δισεκατοµµύρια ευρώ. Εάν
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αυτό εσείς το λέτε «ανάπτυξη», εµείς το λέµε «εξαθλίωση».
Κλείνοντας, όλοι από τους προλαλήσαντες κατηγορήσατε ο

ένας τον άλλο, λες και δεν κυβερνήσατε όλα αυτά τα χρόνια.
Αφού µετά τη Μεταπολίτευση η πατρίδα µας είχε τόσο µεγάλη
ανάγκη από σωτηρία, ήρθε να µας σώσει ο –εντός πολλών εισα-
γωγικών- «εθνάρχης» Κωνσταντίνος Καραµανλής και τον ακολού-
θησε ο Γεώργιος Ράλλης. Αφού µας έσωσε κι αυτός, ήρθε να
µας σώσει ο Ανδρέας Παπανδρέου, ο Ξενοφών Ζολώτας, ο Κων-
σταντίνος Μητσοτάκης ο πρεσβύτερος, ο Κωνσταντίνος Σηµίτης,
ο Κώστας Καραµανλής, ο Παπανδρέου, ο Πικραµµένος, ο Σαµα-
ράς και ο Τσίπρας.

Όχι! Αν θέλετε να σωθεί η πατρίδα, υπάρχει µία και µοναδική
λύση: Εθνική κυβέρνηση µε τη Χρυσή Αυγή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Τριανταφυλλίδης έχει τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, η ταπεινότητά µου είχε
πει στην επιτροπή για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι κατέ-
ληξε, ότι κατάντησε να παίζει τον ρόλο του χαιρέκακου τσιλια-
δόρου της ιστορίας, µε τις συνεχείς αναφορές, τις
αυτοεκπληρούµενες προφητείες που τελικά δεν επιβεβαιώνον-
ταν ποτέ. Τώρα, µετά από χαιρέκακη είναι και επικίνδυνη. Είναι
και ανίκανη ακόµα και για τον ρόλο του τσιλιαδόρου. 

Ο ελληνικός λαός έχει να επιλέξει µε συγκεκριµένα στοιχεία
και µε συγκεκριµένη προοπτική αν θα πάµε µπροστά ή αν θα γυ-
ρίσουµε πίσω, αν θα πάµε µπροστά µε συγκεκριµένους µετρήσι-
µους στόχους και µε ούριο άνεµο την ελπίδα, την πίστη των
πολιτών για την καθαρότητα και την εντιµότητα των µη πορφυ-
ρογέννητων, των ανθρώπων που ήρθαν εδώ χωρίς να είναι επαγ-
γελµατίες πολιτικοί, για να εκπροσωπήσουν τις αδύναµες
κοινωνικές οµάδες, τους άνεργους, τους άστεγους, τους άπο-
ρους, τους αδύναµους, όλες εκείνες τις κοινωνικές οµάδες που
έπληξε ο µνηµονιακός κανιβαλισµός.

Ή, λοιπόν, θα προχωρήσουµε ή θα γυρίσουµε πίσω -δεν υπάρ-
χει άλλη επιλογή- στο πλιάτσικο, στην αρπαχτή, στη µίζα και στη
ρεµούλα. Δεν παίρνουµε µέτρα, µας λέτε: «Είστε ανάλγητοι».
Παίρνουµε µέτρα, µας λέτε: «Είστε παροχολόγοι». Δεν έπιασε.
Μετά, µας λέτε: «Δεν θα βγείτε στις αγορές». Σας είπε ο Ευκλεί-
δης Τσακαλώτος να βάλετε ένα στοίχηµα και όταν θα βγούµε
στις αγορές, να έρθετε να µας ζητήσετε συγγνώµη, επειδή βγή-
καµε στις αγορές. Ούτε αυτό έπιασε. Το προσπεράσατε. 

Μετά, όταν είδατε ότι τίποτα δεν πιάνει, γιατί δεν περνάει
πλέον η µπογιά σας, δεν ακουµπά, δεν ευαισθητοποιεί τον κόσµο
–και ας λένε ό,τι θέλουν οι δηµοσκοπήσεις- τότε το γυρίσατε
στον καλαµατιανό. Είπατε, δηλαδή, ότι τη µη µείωση των συντά-
ξεων -που την ψηφίσατε όµως- την ανταλλάξαµε µε το µακεδο-
νικό.

«Το γαρ πολύ της θλίψεως γεννά παραφροσύνη»! Η παραφρο-
σύνη σας είναι ο καλύτερος χορηγός µας, χορηγός και της αυ-
ριανής συγκέντρωσης στη Θεσσαλονίκη. Πλέον, µετά από τις
αναφορές του Προέδρου της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, του
κ. «Κυριάκου Γεωργιάδη», έχει µετεξελιχθεί από πολιτική εκδή-
λωση του ΣΥΡΙΖΑ, σε ειρηνικό συλλαλητήριο για τη δηµοκρατία
και τα ανθρώπινα δικαιώµατα, ενάντια στην ακροδεξιά, τη µισαλ-
λοδοξία και τον σκοταδισµό.

Καλούµε αύριο στις 19.30’ στο Αλεξάνδρειο Αθλητικό Μέλα-
θρο τους πατριώτες, τους δηµοκράτες, τους προοδευτικούς πο-
λίτες της Θεσσαλονίκης και της Μακεδονίας να είµαστε όλοι εκεί
και να στείλουµε ένα µήνυµα ότι τη Θεσσαλονίκη δεν τη χαρα-
κτηρίζει ο σκοταδισµός, η ακροσυντήρηση, η µούχλα και τα απο-
λιθώµατα του παρελθόντος, οι γκοτζαµάνηδες, τα τρίκυκλα και
οι καρφίτσες. Παρά τις όποιες κριτικές επισηµάνσεις για το έργο
µας, τα λάθη µας, τις αδυναµίες µας, των µη επαγγελµατιών της
πολιτικής, καταλαβαίνετε ποια είναι η προτεραιότητα, ποιο είναι
το κυρίαρχο διακύβευµα και το κυρίαρχο δίληµµα: Θα πάµε
µπροστά µε τον ΣΥΡΙΖΑ και τον Τσίπρα ή θα γυρίσουµε πίσω,
εκεί όπου µας άφησαν µε τη χρεοκοπία, όχι µόνο την οικονοµική
αλλά την πολιτική, την ηθική, την πολιτισµική;

Αυτό το επιχειρούµενο αντιδηµοκρατικό κρεσέντο µίας ελάχι-
στης µειοψηφίας γραφικοτήτων και ανθρώπων του πολιτικού
υπόκοσµου, αυτό το ιδιόµορφο face control των αντισυγκεντρώ-
σεων δεν χαρακτηρίζει την πόλη µου, την πόλη µας, τη Θεσσα-
λονίκη. Χαρακτηρίζει τις υπόγειες διαδροµές Δεξιάς και
ακροδεξιάς και τις αιµοµεικτικές τους σχέσεις. 

Τόλµησαν µε απύθµενο θράσος να µιλούν για ανεπιθύµητο
Τσίπρα απέναντι στο µοντέλο του Πρωθυπουργού του Σεπτεµ-
βρίου και της ΔΕΘ, των Υπουργών και των συνοδών τους που
ανέβαιναν στη Θεσσαλονίκη, εξόδοις του δηµοσίου βεβαίως, βε-
βαίως. Αυτό το µοντέλο βιώσαµε. Ήρθαµε και το ανατρέψαµε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Υιοθετήσαµε το Γραφείο του Πρωθυπουργού, ένα στρατηγείο
σχεδιασµού και υλοποίησης. Και είναι αυτός που λέτε, ο ανεπι-
θύµητος Τσίπρας, που κατέστησε το µετρό από ανέκδοτο,
ορατό, ολοκληρούµενο έργο στα τέλη του 2019. Είναι αυτός και
ο ΣΥΡΙΖΑ που παραχώρησαν τα στρατόπεδα «Παύλου Μελά» και
«Κόδρα» στους πολίτες της Θεσσαλονίκης και ήδη διαµορφώ-
νονται οι όροι και οι µελέτες για να χτιστεί στα συντηρούµενα
κτήρια που αφέθησαν εκεί, το Μουσείο της Εθνικής Αντίστασης
και το Μουσείο του Ποντιακού Ελληνισµού.

Είναι αυτή η Κυβέρνηση που έδωσε τα είκοσι επτά στρέµµατα
στο γήπεδο του ΠΑΟΚ, για να σταµατήσει η παραµυθολογία, που
επί σαράντα χρόνια δούλευαν και παραµύθιαζαν τον κόσµο. Είναι
αυτή η Κυβέρνηση που έσπασε το απόστηµα του ΟΑΣΘ, τα 2,5
δισεκατοµµύρια που διανέµονταν στους κολλητούς µετόχους
του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι αυτή η Κυβέρνηση
που έδωσε κατά προτεραιότητα για τη Θεσσαλονίκη µου, για τη
Θεσσαλονίκη µας, που είναι η πρωτεύουσα της ανεργίας για
τους νέους και τις γυναίκες, τα οκτάµηνα στους δήµους, για να
αντιµετωπίσει, όσο µπορεί, το πρόβληµα της ανεργίας, µαζί µε
τους διακόσιους εργαζόµενους στο µετρό που έγιναν δύο χιλιά-
δες, µαζί µε τον TAP. 

Αρκούν; Όχι δεν αρκούν. Χρειάζονται πολύ περισσότερα. Είναι
αυτή η Κυβέρνηση και ο Ανδρέας Ξανθός και ο Παύλος Πολάκης,
που ύστερα από πενήντα χρόνια, ξεκίνησαν το Παιδιατρικό Νο-
σοκοµείο της Θεσσαλονίκης. Αυτοί είναι οι ανεπιθύµητοι.

Η Θεσσαλονίκη µου, η Θεσσαλονίκη µας, είναι η ευρωπαϊκή
µεγαλούπολη, η πρωτεύουσα στα Βαλκάνια ως κέντρο πολιτι-
σµού, η ανοικτή σύγχρονη πολυπολιτισµική πόλη, ανοικτή στα
καλλιτεχνικά ρεύµατα, στην πρωτοποριακή γνώση, στις καινοτο-
µίες. Είναι η ανοιχτή φιλόξενη πόλη της αλληλεγγύης και η ανοι-
κτή αγκαλιά για κάθε πρόσφυγα, για κάθε άπορο και αδύναµο
άνθρωπο, η πόλη του Ντίνου Χριστιανόπουλου, του Μαρωνίτη,
του Χουρµουζιάδη, του Νικηφόρου Παπανδρέου, η πόλη του Μα-
νώλη Ανδρόνικου, η πόλη του Μίµη Φατούρου, η πόλη του Νίκου
Παπάζογλου, του Σωκράτη Μάλαµα. Αυτή είναι η ανοιχτή ευρω-
παϊκή πολυπολιτισµική Θεσσαλονίκη, που µια ακραία, ελάχιστη
µειοψηφία προσπαθεί να της κολλήσει τη ρετσινιά ότι αποτελεί
σηµείο αναφοράς για την ακροδεξιά και τον φασισµό. 

Ήρθε -και µε αυτό κλείνω, κύριε Πρόεδρε- σήµερα µια πολύ
ενδιαφέρουσα δηµοσκόπηση. Έθεσε το ερώτηµα: «Ποιον θα κα-
λούσατε από τους δύο πολιτικούς Αρχηγούς στο χριστουγεννιά-
τικο τραπέζι, τον Τσίπρα ή τον Μητσοτάκη;» Κατ’ αρχάς, πρέπει
να πούµε ότι θα γίνουν τα Χριστούγεννα, δεν καταργήθηκαν. Ο
φίλος µου Μάκης Βορίδης, έπαιξε και έχασε, είχε πει ότι θα κα-
ταργήσουµε και τα Χριστούγεννα. Δεν κατάργησε τα Χριστού-
γεννα ο ΣΥΡΙΖΑ. Θα υπάρξουν Χριστούγεννα, φίλε Μάκη Βορίδη,
που το είχες υποπτευθεί από αυτούς τους αναρχοκοµµουνιστές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Επέλεξαν, λοιπόν, παρά το προβάδισµα στην προώθηση

ψήφου, ότι στο σπίτι µας θα βάζαµε τον Αλέξη Τσίπρα και όχι τον
Κυριάκο Μητσοτάκη. Γιατί να καλέσουν τον Μητσοτάκη; Αυτός
που τους υπόσχεται να τους κόψει τις συντάξεις; Γι’ αυτό σας
είπα, δεν είστε µόνο χαιρέκακοι, είστε και µαρτυριάρηδες τσιλια-
δόροι της ιστορίας. Στις 2 Φεβρουαρίου του 2016 στον «ΣΚΑΪ»,
στη κ. Κοσιώνη, λέει η κ. Κοσιώνη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, αν
θέλετε ολοκληρώστε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Τελειώνω.

1884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



«Λέτε και «ναι» στη µείωση των επικουρικών συντάξεων;» Και
ο αρχηγός «Κυριάκος Γεωργιάδης», τι λέει: «Δεν το έκρυψα, γι’
αυτό σας λέω ότι εγώ µιλάω τη γλώσσα της αλήθειας και θέλω
αύριο να πράττω και το έργο της αλήθειας. Εύκολες λύσεις δεν
υπάρχουν». Θέλω από αυτό το Βήµα της Βουλής να ρωτήσω
τους συνταξιούχους, τους πατεράδες και τις µανάδες µας: Θα
τον διευκολύνετε; Θα του δώσετε τη δυνατότητα να πράξει το
έργο της αλήθειας, όπως λέει ο ίδιος; 

Παρακαλώ, κρατήστε για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ποιος; Αυτός που δεν ψήφισε τον νόµο για την αντιµετώπιση
της ανθρωπιστικής κρίσης, αυτός που δεν ψήφισε τον νόµο για
τη δωρεάν πρόσβαση ανασφάλιστων στη δηµόσια υγεία, αυτός
που δεν ψήφισε τον νόµο για τα σχολικά γεύµατα; Η δυτική Θεσ-
σαλονίκη ακούει; Αυτός που δεν ψήφισε τον νόµο για το κοινω-
νικό εισόδηµα αλληλεγγύης, αυτός που δεν ψήφισε το 2016 την
εφάπαξ καταβολή οικονοµικής ενίσχυσης σε χαµηλοσυνταξιού-
χους; Δεκάρα δεν δίνουν ούτε για τους αδύναµους ούτε για το
µακεδονικό ούτε για τα προβλήµατα του κόσµου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Τριανταφυλλίδη,
έχετε φτάσει τα δέκα λεπτά, αν µε ακούτε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εδώ και τρία λεπτά τε-

λειώνετε, όµως.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Λέει: «Πώς αντιµετωπί-

ζετε τη στρατηγική του µεσαίου χώρου;» Και η απάντηση του κυ-
ρίου Αντιπροέδρου ήταν: «Ποια στρατηγική και ποιος µεσαίος
χώρος; Όποια στρατηγική ρίχνει τον Τσίπρα». Αυτό να το ξέρουν,
να το γνωρίζουν οι πολίτες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε και
εµείς, κύριε συνάδελφε.

Επειδή είπατε δύο φορές το «Κυριάκος Γεωργιάδης» ως Αρ-
χηγός, φαντάζοµαι ότι δεν έγκειται σε λάθος. Το λέω, για να το
διορθώσουµε από τα Πρακτικά.

(Θόρυβος από στην Αίθουσα)
Για να µην απαντάτε, φαντάζοµαι ότι είναι εντάξει. Εγώ ρώ-

τησα µήπως και έκανε εκφραστικό λάθος ο κύριος συνάδελ-
φος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα οκτώ µέλη από το ΚΑΠΗ Λάρισας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κάτσης.
Μας έχει ενηµερώσει ο κ. Βλάχος ότι είναι καθ’ οδόν. Άρα θα

µιλήσει µετά και αµέσως µετά η κ. Κανέλλη.
Ορίστε, κύριε Κάτση, έχετε τον λόγο, για επτά λεπτά.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον προϋπολο-

γισµό του 2019 είναι ενδεικτική, κατά τη γνώµη µου, για το πώς
τοποθετείται η Κυβέρνηση και πώς η Αντιπολίτευση σε µία σειρά
από κρίσιµα ζητήµατα που αφορούν το σήµερα και το αύριο της
ελληνικής οικονοµίας.

Συγκρούονται κατά τη γνώµη µου, δύο κόσµοι: Ο ένας κόσµος
αφορά τη δίκαιη ανάπτυξη µε κοινωνικό κράτος, µε όφελος για
τα διαθέσιµα εισοδήµατα και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων.
Αυτό είναι το ένα κοµµάτι. Από την άλλη πλευρά, ο άλλος κόσµος
αφορά τα κέρδη και τις φοροαπαλλαγές για τους δυνατούς και
ισχυρούς, τη διάλυση των εργασιακών σχέσεων και την εκχώ-
ρηση του κοινωνικού κράτους σε ιδιώτες.

Είναι ο πρώτος προϋπολογισµός από το 2010 -οκτώ χρόνια
έχουν περάσει- που δεν παίρνει, αλλά δίνει. Δεν περιλαµβάνει πε-
ρικοπές, αλλά ενισχυτικά µέτρα για τη µεγάλη πλειοψηφία των

πολιτών, ανάπτυξη για την υγιή και όχι παρασιτική επιχειρηµατι-
κότητα και διόρθωση και αποκατάσταση των αδικιών. Εµπεριέχει
κλιµακωτή µείωση της φορολογίας στις επιχειρήσεις, µείωση
στις ασφαλιστικές εισφορές των ελεύθερων επαγγελµατιών, επι-
δότηση εισφορών για την πρόσληψη νέων κάτω των είκοσι πέντε
ετών, προσλήψεις σε παιδεία και κοινωνικό κράτος, µείωση έως
30% σε ΕΝΦΙΑ στα περισσότερα νοικοκυριά, µηνιαίο επίδοµα
ενοικίου για τους αδύναµους και τα νέα ζευγάρια, κατάργηση
του τέλους επιτηδεύµατος για συνεταιρισµένους αγρότες, κα-
τάργηση του φόρου στο κρασί, κατάργηση της περικοπής των
συντάξεων. 

Αυτός ο προϋπολογισµός, λοιπόν, στοχεύει στην περαιτέρω
βελτίωση της καθηµερινότητας των πολιτών και των οικονοµικών
δεικτών, φυσικά. Όλοι, µα όλοι οι δείκτες της οικονοµίας είναι
ξεκάθαρα βελτιωµένοι σε σχέση µε εκεί που τους αφήσατε το
2015. Η ανάπτυξη, η ανεργία, οι εξαγωγές, η βιοµηχανική παρα-
γωγή, ο τουρισµός, η απορρόφηση κονδυλίων, η ιδιωτική κατα-
νάλωση, το ισοζύγιο καινούργιων ή κλειστών επιχειρήσεων, το
δηµόσιο χρέος, τα επιτόκια δανεισµού, τα κόκκινα δάνεια.
Όποιον δείκτη και αν επιλέξετε να αναλύσουµε, δείχνει ότι πετυ-
χαίνουµε εκεί που εσείς αποτύχατε.

Και µην υποτιµάτε την νοηµοσύνη των πολιτών, συγκρίνοντας
µπακαλίστικα τις προβλέψεις του µεσοπρόθεσµου το 2014 µε τα
πεπραγµένα µας, όταν δεν πιάσατε ούτε έναν στόχο. Μιλάµε για
τον πλήρη παραλογισµό. Μπορεί να µην είµαστε ακόµη οικονο-
µικά στο σηµείο που θα θέλαµε, καθώς δεν ανακτήσαµε εν µία
νυκτί το 25% του ΑΕΠ, που εσείς απωλέσατε µέσα σε τέσσερα
χρόνια, αλλά η σύγκριση των πεπραγµένων µας είναι συντρι-
πτική, ενώ δείχνει ότι η πορεία της οικονοµίας έχει περάσει ορι-
στικά σε ενάρετο κύκλο. 

Και αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνιστά την έξοδο
από τα αγαπηµένα σας µνηµόνια. Αυτό που δεν θέλετε µε τίποτε
να παραδεχθείτε, αυτό που σας έχει διαλύσει οποιαδήποτε δυ-
νατότητα να παραγάγετε πολιτική και προτάσεις για το αύριο,
επειδή δεν έχετε επιχειρήµατα και αφού διαψευστήκατε σε όλα,
έχετε καταφύγει σε ακροδεξιές κορώνες, σαν αυτή που εκστό-
µισε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Μητσοτάκης,
ωρυόµενος από το Βήµα της Βουλής, ως άριστος απόφοιτος της
«Ελληνικής Αγωγής». Ότι τι, δηλαδή; Ότι ανταλλάξαµε τη Μακε-
δονία για τις συντάξεις.

Παγκόσµια συνοµωσία, λοιπόν, για να καταλάβει και ο κόσµος
τι έχει γίνει µεταξύ του ΟΗΕ, του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, της Commission, του Eurogroup µε ποιον; Με τον σατανικό
Αλέξη Τσίπρα. Αυτό λέτε. Ας βγείτε να το πείτε δηµόσια στα διε-
θνή φόρα, αν έχετε το πολιτικό σθένος. Σας προκαλούµε. Και
είµαι σίγουρος ότι η διεθνής κοινότητα θα το τοποθετήσει επάξια
στο κάδρο της γραφικότητας και της αποµόνωσης, πλάι στον
Πρόεδρο των Φιλιππίνων Ροντρίγκο Ντουτέρτε .

Βέβαια, βρήκατε ανταπόκριση, δεν πήγε στο κενό αυτή η προ-
σπάθεια. Από ποιους; Από την ναζιστική οργάνωση της Χρυσής
Αυγής, που τσίµπησε στο ψάρεµά σας, στα θολά νερά και σας
έκανε και πρόταση συνεργασίας. Ανατριχιάζουν οι µετριοπαθείς
κεντρώοι, οι αριστεροί και δηµοκρατικοί πολίτες και µόνο που
σκέφτονται να έρθει ξανά η πιο σκοτεινή Δεξιά βγαλµένη από τον
χειρότερο εφιάλτη της νεοελληνικής ιστορίας. 

Δεν θα σας ακολουθήσουµε πλέον στον κατήφορο. Εµείς
απευθυνόµαστε ανοιχτά και καθαρά στους πολίτες, µε τα πε-
πραγµένα µας και το σχέδιό µας για το µέλλον. Πάνω σε αυτό
το µονοπάτι βαδίζει η Κυβέρνηση µας, εκτελώντας πιστά τους
προϋπολογισµούς της. Βάλαµε πάτο στο βαρέλι, περάσαµε στην
ανάπτυξη άνω του 2%, προστατέψαµε τους ασθενέστερους συµ-
πολίτες µας και τώρα προχωράµε µε στοχευµένες παρεµβάσεις
για τη µεσαία τάξη, στο πλαίσιο που έθεσε ο Πρωθυπουργός στη
Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, ώστε να ξεδιπλώσουµε ένα νέο
µοντέλο δίκαιης ανάπτυξης για τους πολλούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε καλά πως οι συνέ-
πειες της πολυετούς κρίσης δεν µπορούν να διορθωθούν από τη
µια µέρα στην άλλη. Όµως, είµαστε αποφασισµένοι να συνεχί-
σουµε την προσπάθεια που ήδη φαίνεται να αποδίδει. Η πορεία
της χώρας µας προφανώς και εξαρτάται από το διεθνές περι-
βάλλον -µην κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας- και τη διεθνή
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συγκυρία. Η κρίση λιτότητας -από διαφορετική σκοπιά, βέβαια,
για την κάθε περίπτωση που θα αναφέρω- δηµιουργεί πολιτική
αστάθεια στις χώρες του κέντρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όπως το Brexit για τη Βρετανία, η υπόθεση µε τα «κίτρινα γιλέκα»
για τη Γαλλία, η Ιταλία µε τον προϋπολογισµό της, η Γερµανία
µε την άνοδο του AfD. Όλες αυτές οι χώρες έχουν κρίση λόγω
της λιτότητας. 

Αντίθετα, οι χώρες του Νότου, όπως η Ισπανία, η Πορτογαλία
και η Ελλάδα, έχουν κάνει προοδευτική συµµαχία αντιλιτότητας. 

Φαίνεται ξεκάθαρα, λοιπόν, ότι η Αριστερά και ο ΣΥΡΙΖΑ είχε
δίκιο στην ανάγνωση της κρίσης ως ευρωπαϊκό πρόβληµα, λόγω
νεοφιλελεύθερων πολιτικών και ότι η λύση είναι ο αριστερός
προοδευτικός φεντεραλισµός.

Κλείνοντας, επιτρέψτε µου, ως νέος άνθρωπος κιόλας, να ανα-
φερθώ και στο φαινόµενο του brain drain και στο τι κάνει ο προ-
ϋπολογισµός σε αυτό το κοµµάτι. Τι βλέπουµε από τα στοιχεία
του προϋπολογισµού; Διπλασιασµός της χρηµατοδότησης από
το 2014, οι δαπάνες για την έρευνα και την καινοτοµία θα ξεπε-
ράσουν το 1,3% του ΑΕΠ για το 2018, µε περαιτέρω αυξητικές
τάσεις για το 2019. Επίσης, η στροφή στα ψηφιακά έργα, όπως
η ψηφιοποίηση του δηµοσίου, η γεωργία ακριβείας και το Super-
fast Broadband θα δώσουν προστιθέµενη αξία και στην οικονοµία
και στην αξιοποίηση των νέων επιστηµόνων. 

Αποµένει, λοιπόν, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, σταδιακά
και σύντοµα να αποκαταστήσουµε και τον κατώτατο µισθό και
τις εργασιακές σχέσεις, που ήδη έχουµε περάσει µε τους νό-
µους. Και τότε θα µιλάµε για µια πραγµατική προοπτική για τη
νέα γενιά, να µείνει, να προκόψει στον τόπο. Το όφελος από την
ανάπτυξη πρέπει να µοιραστεί στους πολλούς. Αυτά τα δύο αν-
τιπαραθετικά σχέδια οι πολίτες τον Οκτώβριο του 2019 θα τα
εκτιµήσουν, θα τα συνυπολογίσουν και θα δώσουν και στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, για µια ακόµη φορά, τη διακυβέρνηση της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κάτση και για την ακρίβεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας η κ. Καννέλη για επτά λεπτά. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Θα τα κάνω δέκα! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα υπάρχει η σχετική

ανοχή. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Θα τα κάνω δέκα σαν τον συνάδελφο. Θα

διεκδικήσω συναδελφική οµοιογένεια του δηµοσιογράφου που
προηγήθηκε. Αστειεύοµαι. Μην ανησυχείτε συνάδελφοι. Μπορώ
να πω και σε τρία λεπτά αυτά που θέλω να πω.

Είναι ο προϋπολογισµός της µεγαλύτερης φιλοϊµπεριαλιστι-
κής, φιλοευρωενωσιακής, φιλοαµερικάνικης παροχολογίας που
έχει γίνει ποτέ. Επειδή έχετε κάνει της µόδας τη λέξη «παροχο-
λογία», έχετε δώσει στους Αµερικάνους και στον µηχανισµό
τους, στο ΝΑΤΟ, τα πάντα!

Παλιά φώναζαν «κορίτσια ο στόλος», κάνοντας πλάκα. Τώρα
έχετε τον κ. Πάιατ να έχει µετατρέψει -σας το είπε και ο Γραµµα-
τέας έξω από το Πεντάγωνο- τη χώρα κυριολεκτικά σε Τρούµπα.
Δεν υπάρχει περιοχή που δεν έχετε αµολήσει µια βάση. Από τη
Θεσσαλονίκη, που εκτός των άλλων έχει και το Νατοϊκό Στρατη-
γείο, πήγατε Αλεξανδρούπολη, Άκτιο, Άραξο, Στεφανοβίκειο, στη
δυτική Μακεδονία, στα νησιά, στην Κάρπαθο, στη Σύρο. Σε επο-
χές που ο κόσµος στενάζει, του τάζετε και παρέχετε τη νατοϊκή
επιχειρησιακή δυνατότητα, τάχα µου δήθεν, ότι θα γίνει και επι-
χειρηµατική. 

Ο λαός -σας το φωνάζουµε εµείς- έχει πείρα και δεν θα το ξε-
χάσει. Για παράδειγµα, υπάρχουν και µερικά πράγµατα που δεν
µπορεί κάποιος να τα αγνοήσει ως αριθµούς. Το 6% του κυπρια-
κού εδάφους είναι ξένες βάσεις. Του λέτε ότι το ΝΑΤΟ είναι για
την ασφάλειά του, πολλαπλασιάζοντας τις βάσεις εσείς, οι ίδιοι,
η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ. Και αν δεν έµπαιναν
µέσα οι ΑΝΕΛ, δεν θα ήσασταν Κυβέρνηση. Και δεν έχετε εκατό
µέρες µπροστά σας. Τέσσερα χρόνια κλείνετε τον Γενάρη στην
εξουσία. Και καταφέρατε σε αυτά τα τέσσερα χρόνια να πολλα-
πλασιάσετε τις βάσεις, όπως δεν διανοήθηκε ποτέ ούτε τότε ο
πρέσβης που έπαιρνε και το σκυλάκι του και πήγαινε στο Υπουρ-

γείο. Τώρα έχετε αφήσει τα σκυλάκια χωρίς λουρί, διεκδικώντας
όχι ζωτικό χώρο στρατιωτικών επενδύσεων, όπως έκαναν οι Γερ-
µανοί ναζί, δηλητηριάζοντας και αιµατοκυλίζοντας τον κόσµο µε
τα ιµπεριαλιστικά του σχέδια, αλλά ζωτικό ρόλο. Και ποιος είναι
αυτός ο ζωτικός ρόλος στα Βαλκάνια, µε σάκο του µποξ την
ΠΓΔΜ και τη FYROM; Αυτός είναι ο σάκος του µποξ. Αυτή είναι
η απαίτηση. Και εκεί παραχωρούνται σχεδόν τα πάντα σε µια πε-
ριοχή. Τα πάντα σε ποιους; Στους Σκοπιανούς; Όχι. Στους Αµε-
ρικανούς και τα συµφέροντά τους, για να ενσωµατώσουν τα
Δυτικά Βαλκάνια στα σχέδιά τους. Και τα σχέδια τους ποια είναι;
«Τριάντα αργύρια», αν το 6% των ξένων βάσεων δεν εµπόδισε
την εισβολή και την κατοχή στην Κύπρο.

Βγαίνετε και λέτε το ατελείωτο παραχολογικό ψέµα στην Ελ-
λάδα, ότι επειδή θα πάρουν τα ναυπηγεία της Σύρου και µετά,
ενδεχοµένως, και τη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη, που θα γίνει
πράσινη από το χακί των στρατιωτικών σχεδίων των Αµερικανών,
θα πρασινίσετε την περιοχή µε δολάρια; Ποιανού θέλετε να γί-
νετε εταίρος; Από µεντεσές, ξεκινήσατε, προτιµώµενος εταίρος
γίνατε. Ποιανού; Του διαβολικά καλού; Ποιο είναι το διαβολικά
καλό; Ο ρατσιστής; Ο κουκλουξανικός; Και η Κου Κλουξ Κλαν
είχε στήριγµα. Αυτουνού θέλετε να είστε ο προτιµώµενος εταί-
ρος; Αυτών των συµφερόντων θέλετε να είσαστε; Δεν υπάρχει
τίποτα που δεν δώσατε. Και δεν φτάνει µόνο αυτό, αλλά φτάσατε
στο σηµείο να λέει ο Καµµένος, ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, σε
συνέντευξη Τύπου, ότι δεν υπάρχει ούτε µισό στρατιωτικό γρα-
φείο στο οποίο να µην υπάρχει και εκπρόσωπος του ΝΑΤΟ. Δεν
υπάρχει µονάδα! Σε κάθε µονάδα έχετε και έναν νατοϊκό. Αυτό
σηµαίνει «προτιµώµενος εταίρος»; Τίνος τα µυστικά χειρίζεται;
Πόσα κονδύλια και ποσό κοστίζει; Παίρνετε τα εύσηµα ως προ-
τιµώµενος εταίρος που αναβιβάστηκε από µεντεσές! 

Από την 1-1-2019, αφού κοµµατιάστηκε η πρώην Γιουγκοσλα-
βία από την επέµβαση του ΝΑΤΟ και έγινε κοµµατάκια και εθνο-
καθάρθηκε, θα ενοποιηθεί τελωνειακά το αποσπασµένο, από τη
Σερβία, Κόσοβο, µε την Αλβανία. Άνοιξαν σχέδια για µεγάλες Αλ-
βανίες. Άνοιξαν σχέδια για περαιτέρω φιλοδοξίες στην περιοχή. 

Νοµίζετε ότι ο ελληνικός λαός θα τα ξεχάσει αυτά; Θα ξεχάσει
την τριχοτόµηση της Λιβύης, το δράµα στο Ιράκ, όπου υπήρξαν
συµµαχίες νατοϊκών και ευρωνατοϊκών προθύµων, τον εξανδρα-
ποδισµό της Συρίας; Τέτοια αντι-Ιντιφάντα, τάχα µου δήθεν, µε
το να στέλνετε και ελληνικά ελικόπτερα στην έρηµο του Ισραήλ,
εκεί που το πρώτο θύµα είναι ο παλαιστινιακός λαός! Στέλνετε
ελληνικά ελικόπτερα να κάνουν ασκήσεις στο Ισραήλ. Αναβιβά-
σατε τη συµµαχία όπου υπάρχει αίµα και διωγµένος λαός και έρ-
χεστε και λέτε ότι δεν κάνετε παροχές; Και το αντάλλαγµα είναι
να γίνεται προτιµώµενος εταίρος αυτών των «φονιάδων των
λαών», µέχρι χθες, αυτών που όταν ήσασταν αντιπολίτευση υπο-
σχόσασταν ότι θα κλείσετε τη Σούδα και το Άκτιο; Και τώρα ψά-
χνουµε να βρούµε έναν τόπο που δεν έχει µια βάση ή που δεν
πρόκειται να αποκτήσει µια γειτονική βάση, µε επιθετικά ελικό-
πτερα, µε περίεργα όπλα και καλές αποθήκες, ειδικά, εξαιρετικά
στον Άραξο, µε πυρηνική προετοιµασία για την πτώση; Το ΝΑΤΟ
ήταν πάντα αιχµή του δόρατος και εργαλείο των Ηνωµένων Πο-
λιτειών απέναντι στη Σοβιετική Ένωση και στις σοσιαλιστικές
χώρες. 

Και σήµερα ο στόχος είναι ο ίδιος γεωγραφικά για άλλους λό-
γους, καθαρά ιµπεριαλιστικούς. Πάντα οι ίδιοι είναι. Οικονοµικοί
είναι πάντα.

Και όλα αυτά γιατί; Για να υποσχεθείτε στον ελληνικό λαό ότι
θα παίρνει το µεροκάµατο, το άθλιο αυτό µεροκάµατο που παίρ-
νει, για να σας λένε ότι είναι και ασφαλείς; Πώς θα είναι ασφα-
λείς; Θα αιµατοκυλιστεί.

Δεν κάνατε τίποτα άλλο από το να κλικάρετε για λογαριασµό
των Αµερικανών, του ΝΑΤΟ και των Ευρωπαίων µέσα σε αυτή τη
διαβολικά καλή, τάχα µου δήθεν, συµµαχία, κάθε σηµείο της
χώρας. Τη βάλατε σε µείζονα κίνδυνο για τη νεολαία της, για να
πάρετε συγχαρητήρια ότι είστε η χώρα που δίνει από το υστέ-
ρηµα του υστερήµατος που δεν υπάρχει, το 2% του προϋπολο-
γισµού της στο ΝΑΤΟ, όπως δεν το δίνει καµµία.

Αυτό πετύχατε. Αυτές τις παροχές πετύχατε. Είναι καταγε-
γραµµένες στην πολιτική σας από την πρώτη µέχρι την τελευταία
στιγµή.

1886 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Το χειρότερο απ’ όλα είναι ότι µε έναν τρόπο ανεπίτρεπτο,
ιστορικά κατακριτέο για τις µελλοντικές γενιές, ρίξατε και χαλα-
ρώσατε τα αντιιµπεριαλιστικά ανακλαστικά αυτού του λαού, τον
φυσικό αντιαµερικανισµό, ο οποίος γεννήθηκε από τις παρεµβά-
σεις σ’ αυτόν εδώ τον τόπο, από το αίµα που κόστισε, από τις
«Κόκκινες Προβιές» µέχρι την εισβολή στην Κύπρο. Και χαλαρώ-
σατε αυτά τα ανακλαστικά! Και παρουσιάζετε ξαφνικά ως ασφά-
λεια τα φθηνά µεροκάµατα στο ναυπηγείο της Σύρου, τα ακόµα
φθηνότερα που θα έρθουν αν πάρουν και τα ναυπηγεία της Ελευ-
σίνας και, τάχα µου δήθεν, την αναζωογόνηση της ζωής διά των
αµερικανικών βάσεων.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα, όσα αριστερά πρόσηµα και να
βάλετε. Κόκκινες να τις βάψετε τις κουκούλες της Κου Κλουξ
Κλαν, ίδια θα µείνει όταν θα ρέει το αίµα και θα µαυρίζει εκ των
πραγµάτων. Και τίποτα περισσότερο δεν πρόκειται να αλλάξει.
Κι όλα αυτά για τριάντα αργύρια. 

Έχει αρχίσει και παίρνει πρέφα ο ελληνικός λαός ότι την ώρα
που πεινάει, δεν µπορείτε να του τάζετε ασφάλεια µε τέσσερα
τριαντάρια. Τα θυµάστε τα τέσσερα τριαντάρια; Τριάντα τάγ-
µατα, τριάντα αεροπορικές µοίρες, τριάντα πλοία µάχης σε
τριάντα µέρες να µπορούν να παρέµβουν οπουδήποτε στον
κόσµο. Γιατί το µαγαζί είναι γωνία και έχει γεωστρατηγική σηµα-
σία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Κανέλλη, σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Γεωστρατηγική σηµασία είχαν και άλλες χώρες γύρω-γύρω και

τις είδατε πού κατάντησαν, µε υπερεξοπλισµούς και ανταγωνι-
σµούς. 

Αν σας περισσεύουν τόσα λεφτά -και µιας και είστε και παρών,
κύριε Τσακαλώτο- έχουµε µία ιδέα και µια πρόταση. Έχουµε κα-
ταθέσει και ερώτηση και ελπίζω να µη βρούµε αντίρρηση από
καµµιά πτέρυγα της Βουλής. 

Όσον αφορά στον ελληνικό λαό που υπηρετεί αλλότρια συµ-
φέροντα και του δίνετε παροχές για να µην αντιστέκεται -και όσο
υπάρχει ΚΚΕ έξω από τις βάσεις, θα αντιστέκεται, να είστε βέ-
βαιοι γι’ αυτό- σας έχουµε προτείνει για τους Έλληνες φαντά-
ρους, οι οποίοι βρίσκονται σε εξαιρετικά δύσκολη και δεινή θέση
αυτή τη στιγµή για να τα βγάλουν πέρα, το εξής: Με καταργη-
µένα ή µη καταργηµένα τα Χριστούγεννα, σας έχουµε κάνει πρό-
ταση να δώσετε 200 ευρώ εφάπαξ -τώρα, αυτές τις µέρες-
ενίσχυση στους φαντάρους που το οικογενειακό τους εισόδηµα
είναι κάτω από 12.000 ευρώ. Να τα δώσετε άµεσα, για να τα βγά-
λουν πέρα στις γιορτές και να µπορέσουν να πάνε στις οικογέ-
νειές τους. 

Επίσης, σας έχουµε προτείνει να δώσετε 751 ευρώ -όσο λέ-
γατε κάποτε ότι θα είναι ο βασικός κατώτατος µισθός- στις οικο-
γένειες των φαντάρων, στους φαντάρους που έχουν οικογένεια
και βρίσκονται αυτή τη στιγµή να υπηρετούν µια πατρίδα, την
οποία εσείς βαφτίσατε µια πατρίδα-µεντεσέ στα Βαλκάνια του
προτιµώµενου ετέρου, των φονιάδων των λαών, των Αµερικανών.

Βεβαίως, θα καταψηφίσουµε τον προϋπολογισµό και κυρίως
αυτές τις άκρως επικίνδυνες για το µέλλον του τόπου. Η νεολαία,
οι γυναίκες, τα παιδιά, οι γέροι, ακόµα και τα κόκκαλα των νε-
κρών που έπεσαν, αντιστεκόµενοι στα ιµπεριαλιστικά σχέδια, θα
σας κυνηγάνε γι’ αυτά που δώσατε και δεν τόλµησε να δώσει και
κυρίως να καυχηθεί γι’ αυτά κανένας µέχρι σήµερα µε αυτό τον
τρόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Κανέλλη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή δέχθηκα παρατηρήσεις
γιατί ήδη έχω αφήσει τουλάχιστον δύο συναδέλφους να µιλή-
σουν κοντά στα δέκα λεπτά, θα πρέπει να προσπαθείτε να τηρή-
σετε τον χρόνο σας για να µην έχουµε τέτοια φαινόµενα και να
φτάνουµε να µιλάει ο καθένας δέκα λεπτά. Με αυτόν τον τρόπο
θα τελειώσουµε όχι την Τρίτη αλλά ούτε την άλλη Παρασκευή!

Τον λόγο τώρα έχει για επτά λεπτά ο κ. Παναγούλης. 
Αµέσως µετά θα ακολουθήσει ο κ. Βλάχος και θα συνεχίσουµε

µε τη λίστα των οµιλητών. 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

κύριε Πρόεδρε, αισθάνοµαι την υποχρέωση πρώτα από όλα, πριν

µπω στο θέµα, να πω ότι η Βουλή που ζούµε τους τελευταίους
µήνες, έχει ευτελιστεί πάρα πολύ. Από το 1977, που έχω θητεύ-
σει πολλές φορές σ’ αυτή την Αίθουσα, αυτός ο ευτελισµός που
υπάρχει σήµερα, δεν υπήρξε ποτέ. Προχθές, την τελευταία
στιγµή, ήρθε µια τροπολογία τριάντα σελίδων. Είναι απαράδεκτα
φαινόµενα. 

Φτάσατε στο σηµείο η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ να λασπο-
λογεί προς όλες τις κατευθύνσεις. Φτάσατε στο σηµείο να λα-
σπολογήσετε εναντίος ενός πρώην Πρωθυπουργού που έβαλε
την Ελλάδα στην ΟΝΕ, που έβαλε την Κύπρο στην ΟΝΕ, που
έκανε τα µεγάλα έργα στην οκταετία του. Φτάσατε στο σηµείο
να λασπολογήσετε εναντίον αυτού που οργάνωσε και επιτυχώς
έγιναν οι Ολυµπιακοί Αγώνες το 2004, τον κ. Κώστα Σηµίτη. Εγώ
είχα πολλές διαφωνίες µαζί του. Όµως, η αλήθεια πρέπει να λέ-
γεται.

Πού φτάσατε σήµερα, κύριοι των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ; Φτάσατε στο
εξής: Στέλνετε µηνύµατα. Και ακούστε το, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Φεύγει πούλµαν για Θεσσαλονίκη την Παρασκευή στις
7.00’ προ µεσηµβρίας και επιστρέφει µετά την οµιλία του κυρίου
Πρωθυπουργού ή την εποµένη το πρωί. Όσες και όσοι επιθυ-
µείτε, δηλώστε το. Είναι δωρεάν η µετακίνηση. Και διάφορα
άλλα.

Κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, µαζί µε τον παρατρεχά-
µενο εταίρο της, πέτυχε ό,τι δεν έχει κατορθώσει άλλη κυβέρ-
νηση στην ιστορία του τόπου. Μέσα σε µόλις τρία χρόνια
διακυβέρνησης οδηγήσατε τη χώρα στο απόλυτο οικονοµικό και
πολιτικό αδιέξοδο.

Μήπως τυχόν, φίλοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, θυµάστε το βιβλίο
µε τίτλο «Η µαύρη Βίβλος της ντροπής»; Θα σας θυµίσω εγώ το
βιβλίο αυτό και θα σας δώσω τα συγχαρητήρια µου, γιατί ξεπε-
ράσατε κατά πολύ αυτούς που µε τόσο ζήλο καταγγέλλατε.

Ο Αντόνιο Γκράµσι, τον οποίον επικαλείται συχνά ο Πρωθυ-
πουργός, µίλησε για «την εποχή των τεράτων», τότε που ο παλιός
κόσµος πεθαίνει και ο καινούργιος παλεύει να γεννηθεί. Αυτό
ζούµε τώρα, την εποχή των τεράτων. Ζούµε ανάµεσα σε τέρατα
και σε ήρωες. Ποιοι είναι τα τέρατα; Νοµίζω ότι µέσα σας ξέρετε
την απάντηση.

Τι να πρωτοθυµηθεί κανείς; Το αφορολόγητο των 8.636 ευρώ,
που θα γινόταν 12.000 και τελικά έγινε 5.900, βουλιάζοντας χα-
µηλόµισθους και συνταξιούχους στον πάτο; Την κοινωνική σας
ευαισθησία στους µαθητές των επαρχιακών πόλεων, που ακόµα
µεταφέρονται µε καρότσες αγροτικών στα σχολεία τους; Την
προστασία της δηµόσιας υγείας µε τα διαλυµένα νοσοκοµεία;
Τον εξορθολογισµό της διοίκησης, µε την Περιφέρεια Αττικής να
βγαίνει πρωταθλήτρια στα «φέσια», σύµφωνα µε την επίσηµη έκ-
θεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου; Τη µείωση της φορολόγησης
του Έλληνα εργαζοµένου, που έγινε µείωση φορολόγησης -
µπράβο σας!- των καζίνο; Από 37% τη φορολογία στα καζίνο την
πήγατε στο 8%. Και δεν φτάνει µόνο αυτό. Τα εννιά καζίνο τα κά-
νατε δεκατρία. Και ερωτώ: Πρώτον, ποιος είναι αυτός που µα-
ζεύει τα χρήµατα; Και, δεύτερον, πού θα πάνε αυτά τα χρήµατα,
τα δεκάδες εκατοµµύρια, από τους καζινάρχες; Θα το δείξει ο
καιρός.

Μήπως ξεχάσατε την τήρηση του συνθήµατος «Δεν πληρώνω»
για τα διόδια; Και έγινε αύξηση των διοδίων. Ακούστε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, το εξής: Στον σταθµό Ιωαννίνων έγινε αύξηση
και από το 1,20 ευρώ πήγε στο 1,98 ευρώ και στον σταθµό Μαλ-
γάρων από το 1,20 ευρώ πήγε στα 2,98 ευρώ. 

Η δε ανικανότητά σας στο προσφυγικό ήταν παροιµιώδης,
αφού καταφέρατε µέσα σε λίγους µήνες να µετατρέψετε τα
νησιά µας σε αποθήκες ψυχών. 

Σε ό,τι αφορά την ανάπτυξη, το έργο σας στέφθηκε από µε-
γάλη επιτυχία. Είπα προηγουµένως ότι είχαµε ανάπτυξη στα κα-
ζίνο και ότι δηµιουργήσατε και καινούργια στην Κρήτη, στη
Σαντορίνη, στη Φλώρινα και στη Μύκονο. 

Κάθε µέρα που περνάει, η χώρα φτωχοποιείται. Τα συσσίτια
και τα φιλοδωρήµατα, που δίνετε κάθε χρόνο την περίοδο των
εορτών, δείχνουν πού έχετε οδηγήσει τη χώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας πω ένα χαρα-
κτηριστικό παράδειγµα. Στους αστυνοµικούς -και ιδιαίτερα στους
ειδικούς φρουρούς που έχουν δέκα, δεκαπέντε χρόνια- η αύξηση

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΓ’ - 13 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2018 1887



από τα αναδροµικά είναι από 125 ευρώ µέχρι 210 ευρώ. Είναι µια
ελεηµοσύνη. 

Δεν θέλω να πω περισσότερα. Τα είπε σήµερα ο πρώην Γενι-
κός Γραµµατέας του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Αλαβάνος. Πριν από λίγο τα
διάβασα και σας τα µεταφέρω για να ενηµερωθείτε: «Ο Τσίπρας
είναι ένας πραξικοπηµατίας Πρωθυπουργός. Είναι πιο δεξιός και
από τον Μητσοτάκη». Αυτά ποιος τα είπε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ο Αλέκος Αλαβάνος. 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Ο Αλέκος Αλαβάνος. Αυτός που

έδωσε το δαχτυλίδι…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Εµείς τον ψηφίσαµε! Κάνετε λάθος! 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι,

κάνετε ησυχία, σας παρακαλώ πολύ! 
Κύριε Παναγούλη, αν θέλετε…
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Κύριε συνάδελφε, έχω περισσό-

τερα από είκοσι χρόνια σε αυτή την Αίθουσα και δεν έχω φωνάξει
ποτέ από κάτω ούτε έχω διακόψει κανέναν! Σας παρακαλώ! 

Ο κατώτατος µισθός των 751 ευρώ έγινε 500 ευρώ, µετά 300
ευρώ και σε λίγο θα είναι εθελοντική εργασία. Η µεγάλη πλει-
οψηφία των νέων εργάζεται για 300 έως 500 ευρώ. 

Καταντήσατε το παραγωγικό δυναµικό της χώρας ηµιαπασχο-
λούµενο µε τετράωρα µε 4 ευρώ την ώρα. Και δεν ντραπήκατε
µετά από όλα αυτά να εξαγγείλετε αύξηση 20 ευρώ τον µήνα,
δηλαδή 0,66 ευρώ την ηµέρα. 

Είστε πραγµατικά προκλητικοί και ανεκδιήγητοι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε µε

αυτό, κύριε συνάδελφε. 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πιστεύω, όµως, ότι θα έχει την ευκαιρία ο ελληνικός λαός σε

λίγο καιρό, σε λίγους µήνες, στο τέλος του Οκτώβρη -που λέει ο
κύριος Πρωθυπουργός- να δώσει την απάντηση αν είναι ικανο-
ποιηµένος από την πολιτική των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 

Και θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Σταµατήστε αυτό
το παραµύθι! Όποιος διαφωνεί µαζί σας είναι Χρυσή Αυγή! 

Και το ερώτηµα που µπαίνει είναι ένα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι: Γιατί τις δύο τελευταίες άρσεις ασυλίας συναδέλφων
Βουλευτών της Χρυσής Αυγής δεν τις ψηφίσατε, ενώ όλες τις
ψηφίζατε, δικαίως και αδίκως; Εγώ δεν το εξετάζω αυτό. Εγώ
είµαι ο µόνος Βουλευτής που έχω αρνηθεί να παίρνω µέρος σε
αυτή την κωµωδία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Παναγούλη. 
Η κ. Αντωνίου εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας έχει τον λόγο

για επτά λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε τον -

ευτυχώς- τελευταίο προϋπολογισµό της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ, έναν προϋπολογισµό που µπορεί να χαρακτηριστεί µε µία
µόνο φράση: προϋπολογισµός-ζουρλοµανδύας. Και εξηγούµαι. 

Αν πιστέψουµε όσα λένε τα κυβερνητικά στελέχη και κάποιες
φορές οι εταίροι µας -για δικούς τους, βέβαια, λόγους- η χώρα
όχι µόνο οδεύει προς την κανονικότητα, αλλά οδεύει προς την
απόλυτη ευηµερία. Η ανεργία µειώνεται, η απασχόληση αυξάνε-
ται, το εισόδηµα ενισχύεται, η κατανάλωση επιστρέφει, η ανά-
πτυξη καλπάζει. Μιλάµε για το απόλυτο θαύµα, αφού, άλλωστε,
η κυβερνητική προπαγάνδα παρουσιάζει τον Πρωθυπουργό πε-
ρίπου ως τον νέο Άγιο Βασίλη, που διαχειρίζεται µε µαεστρία τη
φτώχεια και τη µιζέρια του µνηµονίου της Αριστεράς, που αυξά-
νει τα εισοδήµατα των συµπολιτών µας, µοιράζοντας κάθε µέρα
και από ένα νέο επίδοµα. 

Η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, αφού κατέστησε την Ελλάδα
πρωταθλήτρια στην αύξηση φόρων και ασφαλιστικών εισφορών
σε όλο τον ΟΟΣΑ, έρχεται σήµερα να µοιράσει προεκλογικά ένα
δήθεν κοινωνικό µέρισµα, που, βέβαια, δεν είναι ούτε κοινωνικό
ούτε µέρισµα, αφού είναι γεµάτο από αδικίες και προέρχεται από
το άγριο γδάρσιµο όλων των Ελλήνων. 

Δυστυχώς, όµως, για τη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ αλλά
κυρίως για τη χώρα, η πραγµατικότητα, αγαπητοί συνάδελφοι,
είναι αδυσώπητη. 

Οι ποσοτικοί δείκτες της οικονοµίας δείχνουν την πραγµατικό-
τητα, κύριε Υπουργέ. Η ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας διαρ-
κώς υποχωρεί. Η οικονοµική ελευθερία συρρικνώνεται. Οι θεσµοί
διακυβέρνησης υποβαθµίζονται. Οι καταθέσεις των ιδιωτών δεν
επιστρέφουν ουσιαστικά στο τραπεζικό σύστηµα. Η πιστωτική
συρρίκνωση συνεχίζεται. Οι κεφαλαιακοί περιορισµοί που επι-
βλήθηκαν το 2015, δεν έχουν ακόµα πλήρως αρθεί. Οι οφειλές
των πολιτών σε εφορία και ασφαλιστικά ταµεία έχουν εκτοξευθεί
κατά 60% από το τέλος του 2014. 

Οι ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις του δηµοσίου δεν έχουν εκκα-
θαριστεί παρά τις κυβερνητικές δεσµεύσεις, κύριε Υπουργέ. Το
Χρηµατιστήριο έχει καταρρεύσει. Οι τραπεζικές µετοχές έχουν
εξαϋλωθεί. Οι προκλήσεις για το τραπεζικό σύστηµα, µεταξύ των
οποίων η αντιµετώπιση των µη εξυπηρετούµενων ανοιγµάτων και
η ενίσχυση της οργανικής κερδοφορίας, είναι µπροστά µας. Η
ρευστότητα και η βιωσιµότητα σηµαντικών φορέων, όπως είναι η
ΔΕΗ, επιδεινώνονται, ενώ το κράτος διογκώνεται χωρίς σχεδιασµό
αποκλειστικά µε µικροκοµµατική στόχευση. 

Συνεπώς µέχρι σήµερα όχι µόνο επιστροφή στην κανονικότητα
δεν υφίσταται αλλά η Κυβέρνηση µε τις πράξεις της και πολύ πε-
ρισσότερο µε τις παραλείψεις της -µε ευθύνη και των εταίρων-
ναρκοθετεί τα θεµέλια της οικονοµίας. 

Σας το λένε άλλωστε και οι πολίτες, που σήµερα σε ποσοστό
πάνω από 50% ζητούν εκλογές και εµπιστεύονται πλέον τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη και τη Νέα Δηµοκρατία για να αλλάξει η χώρα
µας πορεία. 

Την ίδια ώρα η ψήφιση του προϋπολογισµού καλύπτεται από
µια περίεργη οσµή, που αναδύει το περιβόητο δήθεν ηθικό πλε-
ονέκτηµα της Αριστεράς αλλά και από τα µαύρα σύννεφα που
µαζεύονται στο µέτωπο των εθνικών µας θεµάτων. Οι καθηµερι-
νές ντρίπλες του κ. Ζάεφ έχουν ζαλίσει τους κυβερνητικούς εταί-
ρους και ταυτόχρονα αποδεικνύουν το πόσο επικίνδυνη είναι για
την πατρίδα µας η Συµφωνία των Πρεσπών.

Ταυτόχρονα το τελευταίο διάστηµα χορτάσαµε από ηθικό πλε-
ονέκτηµα. Από πού να ξεκινήσω; Από την υπόθεση της πώλησης
βληµάτων στη Σαουδική Αραβία; Από το θέµα της εξαγοράς της
ηλεκτρικής εταιρείας στα Σκόπια; Από την παραχώρηση του
«Ελευθέριος Βενιζέλος» µε εξευτελιστικό τίµηµα που, ευτυχώς,
το απέτρεψε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή; Από το τεράστιο θέµα της
ΔΕΠΑ που µόλις τώρα άρχισε; Και θα φτάσω και στα «golden
boys» της Αριστεράς, που µέσα σε µια νύχτα µεταµορφώνονται
από σερβιτόροι σε διαµεσολαβητές Μαξίµου και επιχειρηµατιών,
τους συµµαθητές-βόµβες στα υπόγεια του Μαξίµου. 

Η κυβερνητική πλειοψηφία κλείνει και κουκουλώνει τα θέµατα
µε χαρακτηριστική ευκολία αλλά και µε τον τρόµο ζωγραφισµένο
στα µάτια, τον τρόµο του δράστη που νιώθει ότι ο κλοιός σφίγγει,
τον τρόµο των ανθρώπων που αντιλαµβάνονται ότι πολύ σύντοµα
δεν θα έχουν την πλειοψηφία της Βουλής που τους έσωζε µέχρι
σήµερα. 

Αυτός ο τρόµος ήταν άλλωστε, που ανάγκασε τον Πρωθυ-
πουργό στην τελευταία οµιλία του στη Βουλή να τα πάρει όλα
πάνω του και να κουνάει και το δάκτυλο. Η αλήθεια είναι όµως
ότι ο κ. Τσίπρας ανέλαβε όλες τις ευθύνες για όλα τα θέµατα και
είναι σίγουρο ότι θα χρειαστεί να επικαλεστεί κάτι περισσότερο
από τον Γκοτζαµάνη.

Σας ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Αντωνίου και για την οικονοµία του χρόνου. Ήταν ίσως η µόνη
που δεν εξάντλησε το επτάλεπτο.

Τον λόγο έχει ο κ. Σπαρτινός από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΣΥΡΙΖΑ, για επτά λεπτά και αµέσως µετά να ετοιµάζεται ο κ.
Κέλλας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από δέκα χρόνια οικονο-

µικής και κοινωνικής κρίσης, µετά από σειρά αποτυχηµένων προ-
σπαθειών εξόδου από αυτή την κρίση που διαχειρίστηκαν οι
προηγούµενες κυβερνήσεις, φτάνουµε στον πρώτο επεκτατικό
προϋπολογισµό, αυτόν που φέρνει η σηµερινή Κυβέρνηση, αυτή
η Κυβέρνηση που κατάφερε να δώσει τέλος στην εποχή των µνη-
µονίων. 
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Ακούµε συχνά τον κ. Μητσοτάκη τον τελευταίο καιρό και πα-
λιότερα, να αρέσκεται να λέει ότι αυτή είναι η µακροβιότερη Κυ-
βέρνηση της εποχής των µνηµονίων. 

Τι εννοεί άραγε; 
Εννοεί ότι ίσως θα έπρεπε όπως θα έκαναν προηγούµενες κυ-

βερνήσεις εντός αλλά και παλιότερα εκτός µνηµονίων, να εγκα-
ταλείψουµε στη µέση την προσπάθεια περιφρονώντας τη λαϊκή
εντολή και να παραδώσουµε την «καυτή πατάτα» σε κάποιους
άλλους, στους οποίους οι πολίτες έχουν βγάλει επανειληµµένως
κόκκινη κάρτα, όπως έκανε η κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου,
όπως έκαναν οι προηγούµενες κυβερνήσεις, αυτές που οδήγη-
σαν την Ελλάδα σε µνηµόνια µε την πελατειακή και ανέµελη δα-
νειακή τακτική τους, αυτές που χρεοκόπησαν τη χώρα και έριξαν
την ελληνική κοινωνία στη µεγαλύτερη περιπέτεια που έζησε
µετά τον πόλεµο; 

Ή µήπως εννοεί ότι η τήρηση της συνταγµατικής πρόνοιας για
τετραετή θητεία της Βουλής και η µη καταστρατήγησή της µε
φθηνά εφευρήµατα, αυτά που ακολούθησαν οι κυβερνήσεις
Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ παλιότερα, είναι πολιτικά κατα-
κριτέα; Τι εννοεί άραγε ο κύριος Πρόεδρος; 

Ή µήπως έτσι δεν εκφράζει παρά µόνο το βαθύ του παράπονο,
την πικρία και την απόγνωσή του, γιατί έχασε όλα τα στοιχήµατα
που έβαλε από τη στιγµή που ανέλαβε την αρχηγία της Νέας Δη-
µοκρατίας, κάτι που τον οδηγεί σε σοβαρότατα πολιτικά ατοπή-
µατα, όπως αυτό που είπε προχθές σε αυτή την Αίθουσα; Και
όπως διαβάζουµε, συνεχίζει στην ίδια τακτική και το κόµµα του,
η Νέα Δηµοκρατία, στη Θεσσαλονίκη, για παράδειγµα, µε
αφορµή τη συγκέντρωση του ΣΥΡΙΖΑ µε οµιλητή τον Αλέξη Τσί-
πρα, ενθουσιασµένη πιθανότατα η Νέα Δηµοκρατία από την προ-
σφορά στήριξης που πρότεινε σε αυτή ο κ. Μιχαλολιάκος.

Οι κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ- αυτές που
πέρναγαν την «καυτή πατάτα» η µία στην άλλη για να εξυπηρε-
τήσουν τους έχοντες και κατέχοντες, τους κολλητούς και τα
«δικά τους παιδιά»- οδήγησαν τη χώρα στη χρεοκοπία που δεν
ήταν µόνο οικονοµική αλλά ήταν και κοινωνική και πολιτική και
ηθική. Είναι προφανές ότι προτιµούσαν να µη βγούµε από τα
µνηµόνια. Αφ’ ενός για να µην αντέξει το γεγονός αυτό αυτή η
Κυβέρνηση και αφ’ ετέρου για να επιβάλουν τη νεοφιλελεύθερη
πολιτική τους, επανακάµπτοντας στην εξουσία µε το προσωπείο
µάλιστα του εγγυητή της ανάπτυξης. 

Η σκληρή αλήθεια όµως είναι ότι δεν κατάφεραν τα τελευταία
µνηµονιακά χρόνια, όταν κυβερνούσαν, απολύτως τίποτα ούτε
για την ανάπτυξη ούτε για τη διατήρηση της κοινωνικής συνοχής.
Αυτό που κατάφεραν ήταν η κατά 25% µείωση του ΑΕΠ, η αύ-
ξηση του χρέους από το 125% στο 180% του ΑΕΠ, η αύξηση της
ανεργίας από το 9% στο 27%, η διάλυση των εργασιακών δικαιω-
µάτων και η επιστροφή στον εργασιακό µεσαίωνα, η διάλυση του
κοινωνικού κράτους, µε την απαξίωση των κοινωνικών δοµών,
της υγείας, της παιδείας, ο καταποντισµός των συντάξεων και
των µισθών. 

Και έχουν το θράσος να έρχονται σήµερα εδώ και να κατηγο-
ρούν εµάς για καταστροφή της οικονοµίας, της ανάπτυξης, της
κοινωνίας. Για ποια καταστροφή µιλούν; Για τη µείωση της ανερ-
γίας από το 27% στο 18,5%; Για την ανασύσταση της πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας και την πλήρη και καθολική κάλυψη
ασφαλισµένων και µη;

Κατηγορούν εµάς που, µέσα σε αυτά τα τέσσερα δύσκολα
χρόνια, επαναφέραµε την οικονοµία στην ανάπτυξη και η χώρα
ανέκτησε το κύρος και τη θέση της στον παγκόσµιο χάρτη.
Έχουµε πλέον ένα βιώσιµο και πλεονασµατικό ασφαλιστικό σύ-
στηµα, το οποίο είχε παραδοθεί µε έλλειµµα 1,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ και θέλουν τώρα να το σώσουν µε συνταγές Πινοσέτ.
Εφαρµόσαµε το ΚΕΑ για πάνω από επτακόσιες χιλιάδες ευάλω-
τους συµπολίτες µας καθώς και το πρόγραµµα σχολικών γευµά-
των. Σχεδόν διπλασιάσαµε τον τακτικό προϋπολογισµό και τις
δαπάνες του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων για την
έρευνα, αυξάνοντας το ποσοστό των καινοτόµων επιχειρήσεων
στην Ελλάδα στο 57,7% την περίοδο 2014 - 2016.

Μέσα σε αυτές τις εκατό και κάτι ηµέρες από την έξοδό µας
από τα µνηµόνια έχουµε ήδη προχωρήσει στα πρώτα µέτρα ανα-
κούφισης των συµπολιτών µας, όσων χτυπήθηκαν αλύπητα από

την κρίση και σήκωσαν το µεγαλύτερο βάρος της δηµοσιονοµι-
κής προσαρµογής, µε θετικά µέτρα που δεν είναι προεκλογικές
υποσχέσεις ανεκπλήρωτες εν πολλοίς, όπως συνήθιζαν να κά-
νουν αυτοί, αλλά υλοποίηση της υποχρέωσής µας απέναντι σε
µια κοινωνία που έχασε τη γη κάτω από τα πόδια της, για να τη
στηρίξουµε την κοινωνία αυτή. Η σηµερινή οικονοµική κατά-
σταση που δεν φτιάχτηκε από µόνη της αλλά µε σχέδιο και µε
χρηστή οικονοµική διαχείριση, βάζει τα θεµέλια για µια δίκαιη και
βιώσιµη ανάπτυξη, για ένα κοινωνικό κράτος για τους πολλούς. 

Προχωρήσαµε ήδη σε µείωση ασφαλιστικών εισφορών για
τους ελεύθερους επαγγελµατίες, αυτοαπασχολούµενους και
αγρότες, στην επιδότηση ασφαλιστικών εισφορών για νέους
κάτω των είκοσι πέντε ετών, στη µείωση του φόρου εισοδήµατος
νοµικών προσώπων αλλά και ταυτόχρονα στην επιστροφή στις
συλλογικές συµβάσεις εργασίας, στη µείωση του ΕΝΦΙΑ για τα
χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα. 

Αποτρέψαµε τη µείωση των συντάξεων που µας επέβαλε το
ΔΝΤ για να κλείσει η δεύτερη αξιολόγηση και αυτό όχι γιατί µας
συµπάθησε το ΔΝΤ αλλά γιατί δεν υπάρχει πλέον ούτε ένα αφή-
γηµα ούτε ένα επιχείρηµα για την εφαρµογή του µέτρου, που ζη-
τούσαν µε τη θερµή στήριξη της Νέας Δηµοκρατίας και των
παραφυάδων της. 

Αυτά για σας, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, είναι κα-
ταστροφή; Ναι είναι πιθανώς καταστροφή του δικού σας αφηγή-
µατος. Είναι καταστροφή των σχεδίων σας για το τέταρτο
µνηµόνιο, καταστροφή της νεοφιλελεύθερης πολιτικής σας που
θέλατε να επιβάλετε ως µονόδροµο.

Αυτός ο προϋπολογισµός, κυρίες και κύριοι, προβλέπει την αύ-
ξηση του πραγµατικού ΑΕΠ κατά 2,5% το 2019, µε κύρια πηγή
ανάπτυξης την περαιτέρω ανάκαµψη της ιδιωτικής κατανάλωσης
και την εύρωστη επενδυτική δραστηριότητα. Ο ρυθµός αύξησης
της πραγµατικής κατανάλωσης εκτιµάται ότι θα ενισχυθεί το
2019 στο συν 0,6%, ενώ της πραγµατικής ιδιωτικής κατανάλωσης
στο 1,1%, κάτι που αναµένεται να συµβάλει στην αύξηση του
πραγµατικού ΑΕΠ κατά 0,8 ποσοστιαίες µονάδες. 

Τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας ότι ο αγώνας
που δίνουµε δεν έχει τελειώσει. Έχουµε, όµως, µπει σε µια νέα
εποχή, µια εποχή που θα πρέπει να χτίσουµε πάλι από την αρχή
αλλά µε σωστά υλικά, ένα αξιόπιστο και σύγχρονο κοινωνικό κρά-
τος, ένα κράτος που θα υπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον, τον απλό
πολίτη αυτής της χώρας, θα λειτουργεί µε ισότητα, δηµοκρατία
και αλληλεγγύη, µε σεβασµό στα δικαιώµατα, ένα κράτος που θα
στηρίξει τη δίκαιη και βιώσιµη ανάπτυξη, µε σεβασµό στο περι-
βάλλον, την ανάπτυξη για τους πολλούς και όχι για τους λίγους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα είναι ένα κράτος, που µε τις πολιτικές του θα δίνει ελπίδα
και αισιοδοξία στους νέους, θα µειώνει τις ανισότητες και θα δυ-
ναµώνει την κοινωνική συνοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Το είπατε και πριν από

ένα λεπτό περίπου, κύριε συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Σ’ αυτή τη νέα προσπάθεια

βλέπουµε ότι συµπαρατάσσονται και πολιτικοί από άλλους πολι-
τικούς χώρους, όπως ακούσαµε χθες από την τοποθέτηση του
κ. Σαρίδη, εκπροσώπους του Κέντρου, του γνήσιου κλασικού πα-
ραδοσιακού Κέντρου και όχι του ακραίου Κέντρου που ζήσαµε
τα χρόνια αυτά πάνω στο πετσί µας. 

Αυτό είναι το δικό µας όραµα και είµαστε σίγουροι ότι η κοι-
νωνία θα µας στηρίξει για να το οικοδοµήσουµε µαζί βήµα-βήµα,
γνωρίζοντας καλά ποιων τα συµφέροντα εκπροσωπεί η κάθε πο-
λιτική δύναµη, πού οδηγούν οι βαρύγδουπες εξαγγελίες και οι
διχαστικές αντιλήψεις,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε. Έχετε φτάσει στα εννιάµισι λεπτά. Με φέρνετε σε
δύσκολη θέση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: …πού είναι το ψέµα και πού η
αλήθεια, ποιος δρόµος οδηγεί σε ένα καλύτερο αύριο και ποιος
στο φαύλο παρελθόν.
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Όχι τίποτα άλλο εί-
πατε και για ακραίο Κέντρο που δεν υπάρχει. Άκρα είναι Δεξιά
και Αριστερά. Στο Κέντρο δεν γίνεται να υπάρχουν άκρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Έχετε µείνει λίγο πίσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Η θέση που είµαι αυτή

τη στιγµή, δεν µου επιτρέπει να µιλήσω κοµµατικά. 
Ο κ. Κέλλας έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η Κυβέρνηση φέρνει

τον πρώτο µεταµνηµονιακό προϋπολογισµό και πανηγυρίζει, συ-
νεχίζοντας να ζει στη δική της πραγµατικότητα. 

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, ο προϋπολογισµός φανερώνει ότι
βρίσκεστε σε σύγχυση και συνεχίζετε το αποτυχηµένο µείγµα πο-
λιτικής, δίχως να παραθέτετε ουδεµία αναπτυξιακή προοπτική.
Ευτυχώς που έρχονται οι εκλογές και είναι ο τελευταίος σας προ-
ϋπολογισµός, διότι αν συνεχιστεί αυτή η πορεία της χώρας, δεν
πρόκειται η χώρα να βελτιώσει ούτε τις διαρθρωτικές της αδυ-
ναµίες και µετά την περίοδο χάριτος κινδυνεύει να βρεθεί σε νέο
δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό. 

Και για να περάσουµε στην πραγµατική οικονοµία και µε χει-
ροπιαστά δεδοµένα, καθότι προσπαθείτε να εµφανιστείτε ως
υπερασπιστές της µεσαίας τάξεως, των συνταξιούχων και των
ανέργων, ας δούµε τα πραγµατικά στοιχεία.

Το 2015, κύριε Υπουργέ, παραλάβατε τον φορολογικό συντε-
λεστή των νοµικών προσώπων και των επαγγελµατιών στο 26%
και τον πήγατε στο 29%. Σωστά, κύριε Τσακαλώτο; Σωστά. Τέσ-
σερα χρόνια µετά έρχεστε και τον µειώνετε για το 2019 στο 28%.
Είναι επιτυχία αυτό;

Παραλάβατε τον ΦΠΑ στα προϊόντα ευρείας κατανάλωσης στο
13% και τον πήγατε στο 23% και στη συνέχεια στο 24%. Καταρ-
γήσατε τον µειωµένο συντελεστή ΦΠΑ στα νησιά του Αιγαίου.
Μειώσατε το αφορολόγητο, κύριε Τσακαλώτο, από τα 9.500
ευρώ στα 8.500 ευρώ και από 1-1-2020 έχετε υπογράψει να πάει
στα 5.600 ευρώ. Επιβάλατε φορολογία στον καπνό, στον καφέ,
στη µπύρα, στο κρασί, στους ηλεκτρονικούς υπολογιστές. 

Σήµερα ο ένας στους δύο Έλληνες χρωστάει στην εφορία. Οι
ληξιπρόθεσµες οφειλές των ιδιωτών προς την εφορία ξεπερνούν
τα 103 δισεκατοµµύρια ευρώ. Οι ληξιπρόθεσµες οφειλές του δη-
µοσίου προς τους ιδιώτες παραµένουν στα 2,6 δισεκατοµµύρια
ευρώ, ενώ σύµφωνα µε τη δική σας υπογραφή θα έπρεπε να
έχουν µηδενιστεί, κύριε Υπουργέ, από τον Αύγουστο. 

Το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων έχει µειωθεί κατά 1,3
δισεκατοµµύρια ευρώ. Από το 2015 κάθε χρόνο, επί τέσσερα συ-
ναπτά έτη, αναθεωρείτε τον ρυθµό ανάπτυξης δυστυχώς µόνο
προς τα κάτω. Χρειάστηκαν 100 δισεκατοµµύρια ευρώ επιπλέον
και αυτό για να αντιληφθείτε τις δήθεν αυταπάτες σας. Και, βε-
βαίως, τα capital controls αποτελούν µοναδικό δείγµα της οικο-
νοµικής µας ανάπτυξης σε όλο τον δυτικό κόσµο. 

Τους επενδυτές τους δαµάσατε, τους χορεύετε πλέον στο
ταψί. Έτσι δεν λέγατε; Γι’ αυτό είµαστε εκτός αγορών. Γι’ αυτό
τα spreads του δεκαετούς οµολόγου είναι στα ύψη και γι’ αυτό
το Χρηµατιστήριο είναι σχεδόν στα χαµηλότερα όλων των επο-
χών.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Το
2014, ξέρετε πού ήταν το επιτόκιο; Στο 9%. Ήταν στο 9% και σή-
µερα είναι 4,2%, λιγότερο από το µισό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ποιο επιτόκιο; Τότε, όµως, κύριε
Υπουργέ, ήµασταν στις αγορές. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μια
φορά βγήκατε και καταϊδρωµένοι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι,
σας παρακαλώ. Κύριε Υπουργέ, ζητήστε τον λόγο µετά. Κύριε
Κέλλα, τροφοδοτείτε τώρα τον διάλογο και ο Υπουργός δεν
ακούγεται.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Δεν πειράζει. Η βάση της δηµοκρατίας
είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ναι είναι η βάση της
δηµοκρατίας αλλά έχετε τον λόγο τώρα.

Συνεχίστε, κύριε Κέλλα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Οφείλω να σας αναγνωρίσω, όµως, τον
εκσυγχρονισµό του ελληνικού δηµοσίου. Αυτό το οµολογώ. Οι
πλειστηριασµοί το 2014 γίνονταν στα συµβολαιογραφεία. Τώρα
έχουν γίνει ηλεκτρονικοί και µε όλο και αυξανόµενους ρυθµούς!
Πώς το λέγατε αυτό, κύριε Τσακαλώτο; «Κανένα σπίτι στα χέρια
τραπεζίτη»; Δίκιο είχατε, γιατί τώρα τα σπίτια έχουν περάσει
απευθείας στα funds.

Πανηγυρίζετε για το πλεόνασµα και µοιράζετε επιδόµατα και
κουτσουρεµένα αναδροµικά µε καθυστέρηση τεσσάρων ετών και
βεβαίως γιατί έρχονται οι εκλογές. Αυτό το πλεόνασµα, σας
ερωτώ, κύριε Υπουργέ, προέρχεται από υψηλή και βιώσιµη ανά-
πτυξη; Προέρχεται από αύξηση του ΑΕΠ; Όχι βέβαια! Από υπερ-
φορολόγηση και στραγγάλισµα της ελεύθερης αγοράς. 

Μιλάτε για έξοδο από τα µνηµόνια και για µεταµνηµονιακή
εποχή. Με υποθηκευµένη τη δηµόσια περιουσία στο υπό ξένη δι-
οίκηση υπερταµείο για εκατό χρόνια; Με Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων κουτσουρεµένο; Με πλεονάσµατα και ασφυκτική
εποπτεία ως το 2060; 

Στην πρόσφατη αναφορά του ο ΟΟΣΑ κατατάσσει την Ελλάδα
όγδοη µεταξύ τριάντα έξι χωρών, µε τα έσοδα από φόρους ως
ποσοστό του ΑΕΠ να βρίσκονται στο 39,4% έναντι 34,2% του
µέσου όρου, ενώ στους έµµεσους φόρους δεν το συζητάµε! Εί-
µαστε πρωταθλητές. Βεβαίως ξέρετε πολύ καλά ότι οι έµµεσοι
φόροι δεν αγγίζουν τους πλουσίους, αγγίζουν τα µεσαία και χα-
µηλά στρώµατα.

Στην Ευρώπη είµαστε στις τελευταίες θέσεις στην απορροφη-
τικότητα του ΕΣΠΑ. Ειδικά στην έρευνα, καινοτοµία και τεχνολο-
γία είµαστε µόλις στο 4,9% και στην παιδεία µόλις που
καλύπτουµε το 25%.

Παριστάνετε τους κοινωνικά ευαίσθητους. Η EUROSTAT, λοι-
πόν προχθές κατέταξε την Ελλάδα στην τελευταία θέση ως προς
την καταπολέµηση της φτώχειας µέσω των κοινωνικών µεταβι-
βάσεων, πίσω από τη Ρουµανία και τη Βουλγαρία. Έχετε να πείτε
κάτι; 

Είδα χθες τον κ. Τσίπρα στη Βουλή, να εξανίσταται όταν ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης τού είπε ωµά ότι ανταλλάξατε τη µη περι-
κοπή των συντάξεων µε τη Συµφωνία των Πρεσπών. Είπε µάλιστα
δήθεν αγανακτισµένος ότι θα θέσετε το θέµα στους αξιωµατού-
χους της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Γιατί στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
κύριε Τσακαλώτο; Γιατί δεν ρωτάτε τον κ. Κοτζιά; 

Παρουσία του κ. Τσίπρα στο Υπουργικό Συµβούλιο ο κ. Καµ-
µένος δεν είπε ότι εκατοµµύρια δολάρια πήγαιναν µέσω του
Υπουργείου Εξωτερικών στα Σκόπια; Γιατί δεν ρωτάτε τον κ.
Καµµένο τον συνεταίρο σας; Έχετε πείσει τον κ. Καµµένο και
τους ΑΝΕΛ ότι η Συµφωνία των Πρεσπών είναι προς το συµφέ-
ρον της Ελλάδας; Αφού δεν καταφέρατε να πείσετε τον συγκυ-
βερνήτη σας, προσπαθείτε να πείσετε τον κ. Θεοδωράκη, τη Νέα
Δηµοκρατία και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης;

Όταν ο κ. Ζάεφ οµιλεί για «Μακεδονία του Αιγαίου», όταν ο κ.
Ζάεφ οµιλεί για «µακεδονική µειονότητα» στην Ελλάδα, όταν ο
κ. Ζάεφ πανηγυρίζει για τη συµφωνία, εσείς τι λέτε; Ποιος είναι
ο χαµένος; Όταν ο ένας πανηγυρίζει, προφανώς ο άλλος δεν πα-
νηγυρίζει, είναι ο χαµένος. Η Ελλάδα, λοιπόν, είναι η χαµένη. Εν
πάση περιπτώσει ποιο είναι για την Ελλάδα το κέρδος από αυτή
την συµφωνία; Θα µας πείτε;

Όµως για τον ΣΥΡΙΖΑ όποιος έχει εθνική και θρησκευτική συ-
νείδηση, είναι ακροδεξιός και φασίστας. Έτσι δεν αποκαλέσατε
τους χιλιάδες Έλληνες που διαδήλωσαν εναντίον της Συµφωνίας
των Πρεσπών;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ποτέ
δεν το είπαµε αυτό. Ίσα ίσα είπαµε το αντίθετο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Δεν αποκλήθηκαν ακροδεξιοί; Δεν µιλάω
για εσάς προσωπικά. 

Έτσι δεν αποκαλείτε τους χιλιάδες µαθητές οι οποίοι διαµαρ-
τύρονταν για τη Συµφωνία των Πρεσπών, ενώ τους κουκουλοφό-
ρους που καταστρέφουν δηµόσιους χώρους, τα πανεπιστήµια
και τα καταστήµατα, τους παρακολουθείτε απλώς µε απάθεια;
Και αφού έγινε η διάλυση στην υγεία και στην παιδεία, έρχεστε
τώρα να διαλύσετε και την εθνική και κοινωνική συνοχή µε την
ουδετεροθρησκεία και το διαχωρισµό Κράτους - Εκκλησίας, προ-
καλώντας διχασµό ακόµα και στους κόλπους της Εκκλησίας. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς ο προϋπολογισµός
του 2019 δεν εισάγει τίποτα το αισιόδοξο και αποτελεί µια θεα-
µατική στροφή στο παρελθόν. Η οικονοµία µας εξακολουθεί να
βρίσκεται σε επισφαλή θέση και οι θυσίες των οκτώ ετών µνηµο-
νίων του ελληνικού λαού κινδυνεύουν να πάνε χαµένες, αν συνε-
χιστεί η ίδια πολιτική. 

Ευτυχώς, όµως, οι εκλογές έρχονται όλο και πιο κοντά και σε
λίγο η Νέα Δηµοκρατία θα είναι κυβέρνηση και ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης Πρωθυπουργός. Έχουµε σχέδιο που θα βγάλει τη
χώρα από την ανασφάλεια, θα ανακτήσει την εµπιστοσύνη των
επενδυτών Ελλήνων και ξένων, και θα κάνει την Ελλάδα ένα σύγ-
χρονο ευρωπαϊκό κράτος, µε κανόνες στην παιδεία, στην υγεία,
στη δηµόσια τάξη και ασφάλεια. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κέλλα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα έξι µέλη από το ΚΑΠΗ Λάρισας (δεύ-
τερο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Ντζιµάνης έχει τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αντιπαρέρχοµαι την καταστροφολογία και την καφενειακού

τύπου κριτική του κ. Κέλλα και µπαίνω στο θέµα που µας απα-
σχολεί σήµερα. 

Η επιτυχής έξοδος από τα µνηµόνια τον Αύγουστο του 2018
γίνεται µια πραγµατικότητα που αρχίζουµε σιγά σιγά όλοι να βιώ-
νουµε παρά την καταστροφολογία της Αντιπολίτευσης και ιδίως
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Για το έτος 2018 το πρωτογενές πλεόνασµα εκτιµάται ότι θα
διαµορφωθεί σε 3,98% του ΑΕΠ έναντι 3,5% του στόχου. Το γε-
γονός αυτό δίνει στην Κυβέρνησή µας τη δυνατότητα και το δη-
µοσιονοµικό περιθώριο, να αποδώσει ένα µέρος του
υπερπλεονάσµατος ως κοινωνικό µέρισµα και το 2018.

Στον τοµέα των επενδύσεων στην περίοδο 2017 - 2018 παρου-
σιάζεται σηµαντική άνοδος σε πολλούς και σηµαντικούς τοµείς
της ελληνικής οικονοµίας, όπως τον τουρισµό, τον αγροτοδια-
τροφικό τοµέα, την καινοτοµία και τις νέες τεχνολογίες. 

Σήµερα για πρώτη φορά µετά από δέκα χρόνια συζητάµε έναν
επεκτατικό προϋπολογισµό, ο οποίος στηρίζεται σε ένα µακρο-
οικονοµικό σενάριο, βάσει του οποίου ο ρυθµός οικονοµικής µε-
γέθυνσης προβλέπεται να είναι 2,5% για το έτος 2019.

Ο πρώτος µεταµνηµονιακός προϋπολογισµός περιλαµβάνει
µειώσεις φόρων, αύξηση κοινωνικών παροχών και µείωση ασφα-
λιστικών εισφορών. Συγκεκριµένα περιλαµβάνει πολλά θετικά
µέτρα, τα οποία είναι πλήρως συµβατά µε τον δηµοσιονοµικό
στόχο της χώρας µας και ανέρχονται σε 0,5% του ΑΕΠ. 

Οι εξαγγελίες του Πρωθυπουργού στη Διεθνή Έκθεση της
Θεσσαλονίκης τον Σεπτέµβριο υλοποιούνται στο έπακρο όπως
παρακάτω: 

Ενδυναµώνεται το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» µε τη µε-
τατροπή του εργασιακού καθεστώτος τριών χιλιάδων διακοσίων
πενήντα επτά εργαζοµένων από συµβάσεις εργασίας ορισµένου
χρόνου σε θέσεις µόνιµου προσωπικού. 

Προβλέπεται η πρόσληψη τεσσάρων χιλιάδων πεντακοσίων
µόνιµων εκπαιδευτικών ειδικής αγωγής. Συνολικά στην τριετία
2019 - 2021 θα προσληφθούν δεκαπέντε χιλιάδες µόνιµοι εκπαι-
δευτικοί. Έτσι κάνουµε το πρώτο αποφασιστικό βήµα στην επι-
στροφή του κανόνα «µια πρόσληψη για κάθε µία αποχώρηση». 

Επίσης προβλέπονται η καταβολή επιδόµατος στέγασης µε οι-
κογενειακά και οικονοµικά κριτήρια. 

Η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών για τους αγρότες, τους
ελεύθερους επαγγελµατίες και τους αυτοαπασχολούµενους.

Η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για τους αγρότες που
είναι µέλη αγροτικών συνεταιρισµών, για τους ίδιους τους αγρο-

τικούς συνεταιρισµούς, για τις επιχειρήσεις που βρίσκονται σε
αδράνεια, για τα νοµικά πρόσωπα που βρίσκονται σε καθεστώς
εκκαθάρισης ή πτώχευσης, για τους σχολικούς συνεταιρισµούς,
για τις κοινωνικές συνεταιριστικές επιχειρήσεις και τέλος για
τους συνεταιρισµούς εργαζοµένων. 

Η επαναφορά των συλλογικών συµβάσεων εργασίας. 
Η επιδότηση των ασφαλιστικών εισφορών για τους νέους ηλι-

κίας έως είκοσι πέντε ετών για να ενισχύσουµε την απασχόληση
των νέων ανθρώπων και να περιορίσουµε το brain drain. 

Η αύξηση του κατώτατου µισθού από τον Ιανουάριο 2019 και
η κατάργηση του υποκατώτατου µισθού που αποτελεί µια δυ-
σµενή ηλικιακή διάκριση σε βάρος των νέων έως είκοσι πέντε
ετών. 

Η καταπολέµηση της ανεργίας που είναι κεντρικός στόχος της
Κυβέρνησής µας. Το 2015 παραλάβαµε την ανεργία στο 26% και
σήµερα βρίσκεται στο 18,6%. Δηλαδή µέσα σε τριάµισι χρόνια
µειώθηκε κατά επτά ποσοστιαίες µονάδες, ενώ δηµιουργήθηκαν
και τριακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας. Για το 2019 η
ανεργία αναµένεται να µειωθεί στο 18,2%.

Η διανοµή κοινωνικού µερίσµατος και το 2018 το οποίο θα
ανέλθει σε 710 εκατοµµύρια ευρώ και θα καταβληθεί στις πιο
ευάλωτες οικονοµικά οµάδες του πληθυσµού. 

Η σταδιακή µείωση του φόρου εισοδήµατος των νοµικών προ-
σώπων από 29% το 2018 στο 25% έως το 2022.

Η µείωση του ΕΝΦΙΑ µεσοσταθµικά κατά 10% και κατά 30%
για περιουσίες έως 60.000 ευρώ. 

Η καταβολή των αναδροµικών στα ειδικά µισθολόγια τόσο στο
εν ενεργεία προσωπικό όσο και στους συνταξιούχους. Ήδη από
χθες άρχισαν να κατατίθενται στους λογαριασµούς των δικαιού-
χων.

Η µη εφαρµογή του µέτρου της περικοπής των κύριων και επι-
κουρικών συντάξεων παρά την παραφιλολογία της Αντιπολίτευ-
σης και ιδίως της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και των µέσων
ενηµέρωσης που τη στηρίζουν. 

Τέλος, όσον αφορά τη δυτική Μακεδονία συνεχίζεται και το
2019 η έκπτωση στο τιµολόγιο του ηλεκτρικού ρεύµατος, δαπάνη
που ανέρχεται στο ποσό των 17,5 εκατοµµυρίων ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αξίζει να τονιστεί ότι στα τέσ-
σερα χρόνια διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, αρχίσαµε να ανοικοδο-
µούµε το κοινωνικό κράτος µε παρεµβάσεις όπως η αναβάθµιση
της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας µε την ενίσχυση και την
επέκταση των τοπικών µονάδων υγείας. 

Η εξασφάλιση της ελεύθερης πρόσβασης όλων των ανασφά-
λιστων πολιτών σε νοσοκοµειακή και ιατροφαρµακευτική περί-
θαλψη και σε ιατρικές εξετάσεις. 

Οι προσλήψεις εκπαιδευτικών.
Η καθιέρωση και ενίσχυση των σχολικών γευµάτων. 
Η πρόσβαση περισσότερων παιδιών στους βρεφονηπιακούς

σταθµούς. Προχωράµε ήδη στην ίδρυση χιλίων διακοσίων νέων
παιδικών σταθµών. 

Η θέσπιση του ενιαίου επιδόµατος παιδιού και η χορήγησή του
εξορθολογισµένα ανάλογα µε τον αριθµό των τέκνων και το οι-
κογενειακό εισόδηµα. 

Η καθιέρωση του κοινωνικού εισοδήµατος αλληλεγγύης, του
κοινωνικού οικιακού τιµολογίου παροχής ηλεκτρικού ρεύµατος
και του στεγαστικού επιδόµατος για τους πιο ευάλωτους συµπο-
λίτες µας. 

Η καθιέρωση του µεταφορικού ισοδύναµου για τους κατοίκους
και τις επιχειρήσεις των νησιών αλλά και για το ιατρικό και εκπαι-
δευτικό προσωπικό που διαµένει προσωρινά στα νησιά. Και όπως
ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός, από την αρχή του 2019 θα εφαρ-
µοστεί πιλοτικά και η επιδότηση καυσίµων σε µικρά και αποµο-
νωµένα νησιά. 

Κλείνοντας, θέλω να τονίσω ότι µε αυτόν τον προϋπολογισµό,
η χώρα µας επιστρέφει στην κανονικότητα, µε την κοινωνία όρθια
και µε τους κόπους και τις θυσίες της να πιάνουν τόπο. Σήµερα
µπορούµε να είµαστε αισιόδοξοι ότι η χώρα µας έχει µπροστά
της ένα καλύτερο µέλλον µε βιώσιµη και δίκαιη ανάπτυξη και κοι-
νωνική αλληλεγγύη. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε και
εµείς για την οικονοµία στο χρόνο. 

Ο κ. Ιλχάν Αχµέτ έχει τον λόγο για επτά λεπτά εκ µέρους της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης και αµέσως µετά η Υφυπουργός
Προστασίας του Πολίτη κ. Παπακώστα θα έρθει στο Βήµα, θα
συνεχίσουµε µε τον κ. Μπαλωµενάκη και µε την λίστα και λίγο
αργότερα µε την κ. Χρυσοβελώνη. 

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2019 µε

προβλεπόµενο πλεόνασµα περίπου στα 7 δισεκατοµµύρια ευρώ,
αποτελεί συνέχεια της πολιτικής της υπερφορολόγησης και των
περικοπών της Κυβέρνησης των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, καθώς ενσωµα-
τώνει σωρευτικά όλα τα µέτρα φόρους και περικοπές, οι οποίες
αθροιζόµενες ανέρχονται στο ύψος των 29,3 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. 

Παρά το κυβερνητικό αφήγηµα, κύριε Υπουργέ, για δήθεν κα-
θαρή έξοδο από τα µνηµόνια, η βαριά κληρονοµιά των αχρεί-
αστων µνηµονίων που αποτελούν δικό σας έργο, ρίχνει βαριά
σκιά σε αυτόν τον προϋπολογισµό και θα βαρύνει και τους επό-
µενους, αν δεν αναιρεθούν οι µακροχρόνιες δεσµεύσεις που έχει
αναλάβει για τη χώρα η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ χωρίς
µάλιστα καµµία λαϊκή νοµιµοποίηση αυτών. 

Μιλάτε για κοινωνική δικαιοσύνη, αλλά φαίνεται να ξεχνάτε ότι
δεν υπάρχει πιο ακραία µορφή λιτότητας από τα υπερβολικά πλε-
ονάσµατα του 3,5% και τα υπερπλεονάσµατα που βγαίνουν µε
αφαίρεση πόρων και εισοδηµάτων από την πραγµατική οικονοµία
και τους πολίτες, όταν η ανάπτυξη κινείται σε χαµηλά και πολύ
χαµηλά επίπεδα. 

Αυτή, ακριβώς, η αδιέξοδη και αντιαναπτυξιακή οικονοµική
σας πολιτική, κύριε Υπουργέ, αποτυπώνεται µε τον πιο αποκα-
λυπτικό τρόπο σε φτωχές περιοχές της επικράτειας, όπως είναι
η Θράκη και η Ροδόπη ειδικότερα, που θέλω να αναφερθώ. 

Μόνο για φέτος από την οικονοµία της Ροδόπης υπολογίζεται
ότι θα λείψουν τουλάχιστον 20 εκατοµµύρια ευρώ από τις ασθέ-
νειες που έχουν πλήξει τα καπνά και τα βαµβάκια, τα οποία για
τριάντα χιλιάδες ανθρώπους αποτελούν µονοκαλλιέργεια και τον
µοναδικό πόρο για να ζήσουν µε αξιοπρέπεια. 

Αντί, λοιπόν, να απαντήσετε σ’ αυτό το αίτηµα των παραγωγών
για αποζηµιώσεις εύλογες, δίκαιες και ανάλογες της ζηµιάς που
υπέστησαν, τι κάνετε; Εσείς επιλέξατε πριν από δυο ηµέρες, να
µοιράσετε από τα De minimis ένα ποσό της τάξης των 8 εκατοµ-
µυρίων ευρώ σε καπνοπαραγωγούς σε όλη την Ελλάδα -δεν λέµε
να µην τα δώσετε, αλλά θα σας εξηγήσω τι γίνεται- και σε εκεί-
νους που δεν έχουν υποστεί καθόλου ζηµιές ή έστω ζηµιές ανά-
λογες µε τη Ροδόπη. 

Στη Ροδόπη οι ζηµιές στους καπνοπαραγωγούς ανέρχονται
περίπου στο ποσοστό του 80% πέραν της επίσηµης τοποθέτησης
του ΕΛΓΑ. Εσείς αποζηµιώνετε µε αυτόν τον τρόπο, µε 100 ευρώ
ανά στρέµµα καπνοπαραγωγούς µε µικρές και πολύ µικρές εκ-
µεταλλεύσεις που υπέστησαν ολοκληρωτική καταστροφή, κατα-
δικάζοντάς τους αυτούς και τις οικογένειές τους στην απόλυτη
φτώχεια και στην εξαθλίωση. 

Είναι ένα ακόµη κλασικό παράδειγµα της ανερµάτιστης πολι-
τικής σας, που υπακούει µόνο σε σκοπιµότητες, που υπηρετούν
τα πρόσκαιρα πολιτικά και ψηφοθηρικά σας οφέλη και τίποτα πα-
ραπάνω. Ενώ η διανοµή του ποσού των αποζηµιώσεων έπρεπε
να γίνει µε κριτήριο τη δικαιοσύνη και το ποσοστό της ζηµιάς,
εσείς το µόνο κριτήριο που είχατε ήταν το πελατειακό κριτήριο,
καθώς και το ψηφοθηρικό κριτήριο, αν και µπορούσατε να στη-
ρίξετε ειδικά τους καπνοπαραγωγούς της Ροδόπης, όχι µόνο µε
το De minimis αλλά και µε τα ΠΣΕΑ σωρευτικά από εθνικούς πό-
ρους, ούτως ώστε το ποσό των 100 ευρώ, που είναι ελεηµοσύνη,
τουλάχιστον να πάει στα 400 ευρώ, που θα ήταν και δίκαιη και
εύλογη αποζηµίωση. 

Επισκέφθηκα, κύριε Υπουργέ, δύο φορές τις Βρυξέλλες µέσα
σ’ ένα µικρό χρονικό διάστηµα, και είχα επαφές µε το σύνολο της
πολιτικής ηγεσίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον αγροτικό
τοµέα. Είναι ξεκάθαρο ότι η πρόταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
και για τη νέα ΚΑΠ, δίνει τη δυνατότητα στη χώρα-µέλος για να
κάνει διανοµή µε µια σειρά από κριτήρια. 

Τονίζεται εδώ το γεγονός ότι χρειάζεται αναδιανοµή -αυτή

είναι η πρότασή µας προς εσάς- προς τους µικρότερους παρα-
γωγούς και µεγαλύτερη ενίσχυση στις περιοχές, όπου η γεωργία
έχει θετική επίδραση στο περιβάλλον, στην κοινωνική συνοχή και
στο εισόδηµα. 

Παράλληλα η στρεµµατική ενίσχυση θα πρέπει να είναι υψη-
λότερη στις φτωχότερες περιοχές, όπως είπε και ο κ. Χόγκαν,
στις µειονεκτικές περιοχές, ώστε να αντισταθµίζει τις µεγάλες ει-
σοδηµατικές ανισότητες που καταγράφονται σε επίπεδο ελληνι-
κών περιφερειών και ανάλογα µε την εκάστοτε καλλιέργεια, ενώ
εσείς τη διανοµή την κάνετε οριζόντια. Εµείς λέµε ότι πρέπει να
ακολουθήσουµε το µοντέλο της πυραµίδας. Δηλαδή εκεί που
υπάρχουν µειονεκτικές περιοχές µε ελάχιστα εισοδήµατα και πε-
ριφερειακά κριτήρια, η διανοµή ανά στρεµµατική ενίσχυση πρέ-
πει να είναι περισσότερη. 

Εάν δεν ενισχυθούν γενναία ο καπνός, το βαµβάκι, η κτηνο-
τροφία στην ακριτική περιοχή της Θράκης, τι θα γίνει; Εδάφη
άγονα και ξερικά. Δεν θα πρόκειται περί αφανισµού απλώς µίας
καλλιέργειας ή µιας κοινωνικής οµάδας, µε ό,τι συνέπειες µπορεί
αυτό το γεγονός να επιφέρει, αλλά θα οδηγήσει και σε κοινωνική
ανισορροπία και θα επηρεάσει την ευηµερία των κατοίκων των
περιοχών. 

Μετά από δεκάδες ερωτήσεις και παρεµβάσεις µου τα τελευ-
ταία τρία χρόνια και γι’ αυτό το ζήτηµα, αλλά επιµένω στα αγρο-
τικά, έχω χάσει πλέον κάθε ελπίδα ότι τώρα στο τέλος της
θητείας σας, θα ακούσετε τα αιτήµατα της κοινωνίας µας, που,
δυστυχώς, υποφέρει από την αλαζονεία και την αδιαφορία σας.
Έχετε παρατήσει τη Θράκη, κύριε Υπουργέ, εντελώς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως εµβληµατική πολιτική σας
πρωτοβουλία, προβλήθηκε από την αρχή της θητείας σας η επα-
ναλειτουργία µονάδων της πρώην Ενωµένης Κλωστοϋφαντουρ-
γίας Κοµοτηνής και δώσατε ελπίδα σε τετρακόσιους ανέργους
ότι θα ξαναβρούν εργασία στη Ροδόπη, µε µεγαλύτερους δεί-
κτες κ.λπ.. Το µόνο που κατορθώσατε, δυστυχώς, και σ’ αυτόν
τον τοµέα- δηλαδή της βιοµηχανικής ζώνης Θράκης, της Ροδό-
πης, τέσσερα χρόνια µετά- είναι να απαξιώνονται, να ρηµάζουν
και εκπλειστηριάζονται τα εργοστάσια, που θα µπορούσαν να
αποτελέσουν µοχλό ανάπτυξης, ενώ η ανεργία ειδικότερα σε ορι-
σµένες πληθυσµιακές οµάδες φτάνει ακόµη και στο 70%.

Έρχοµαι στο πανεπιστήµιο. Το πανεπιστήµιο είναι κλειστό, βρί-
σκεται σε αναστολή. Ποιοι ήταν οι πραγµατικοί λόγοι, τα ακαδη-
µαϊκά, κοινωνικά, εργασιακά κριτήρια, για να κάνετε τέταρτη
σχολή Νοµικής στην Πάτρα; Καταλαβαίνετε ότι το πανεπιστήµιο
είναι πνεύµονας στη Θράκη; Ξέρετε για ποιον λόγο ιδρύθηκε; Ξέ-
ρετε ότι αυτό το πανεπιστήµιο δίνει ζωή και πνοή στην περιοχή;
Ποιοι ήταν οι λόγοι που έγινε η τέταρτη Νοµική σχολή;

Μειονοτικά. Θα ήθελα και σ’ αυτό το σηµείο να πω κάποια
πράγµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες της µειονότητας απο-
ζητούν πρόοδο και ευηµερία, γιατί βιώνουν έντονα τα σηµάδια
της κρίσης, της φτώχειας και της υστέρησης. Θέλουν δουλειές
για τα παιδιά τους, για τις οικογένειές τους, τα γνωστά. Θέλουν
το ενδιαφέρον της πολιτείας να µην είναι ευκαιριακό, να µην είναι
προσχηµατικό και να µην είναι πρωτίστως ψηφοθηρικό αλλά να
είναι ενταγµένο σε µία µόνιµη λογική ισότιµης αντιµετώπισης
όλων των πολιτών, ανεξαρτήτως καταγωγής, φύλου, θρησκείας
ή κουλτούρας. 

Η µειονότητα ζητά παράλληλα και να της αναγνωρίζετε το δι-
καίωµα να διεκδικεί και να επιδιώκει µε κάθε νόµιµο µέσο και
τρόπο που διαθέτει την αναγνώριση των µειονοτικών και ανθρω-
πίνων δικαιωµάτων, όπως αυτά απορρέουν από τις διεθνείς συν-
θήκες. Να µην ποινικοποιούνται το φρόνηµα και οι αγωγές τους,
να µη στιγµατίζεται το δικαίωµα στην ελεύθερη έκφραση και
διεκδίκηση, να µπορεί να διαθέτει ισχυρούς και νόµιµους συλλό-
γους, που λειτουργούν σύµφωνα µε το ελληνικό Αστικό Δίκαιο
και αναγνωρίζονται από τα διεθνή δικαστήρια, να µπορεί να έχει
λόγο στη διαχείριση των βακούφικων, των περιουσιών και την
επιλογή της θρησκευτικής της ηγεσίας. Ακόµη και σ’ αυτό το
θέµα έχετε λαϊκίσει και προσπαθείτε για ψηφοθηρικούς λόγους
πρόχειρα να φέρετε ρυθµίσεις. Να διαθέτει ένα εκπαιδευτικό σύ-
στηµα εφάµιλλο και ισότιµο µε τη δηµόσια εκπαίδευση, που θα
δρα προωθητικά για τη µόρφωση των µαθητών και των µαθη-

1892 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τριών, χωρίς πολιτικές και εθνικές σκοπιµότητες που σε κάθε πε-
ρίπτωση λειτουργούν ανασταλτικά.

Η µειονότητα αποζητά, επιδιώκει και διεκδικεί ισοτιµία και ισο-
πολιτεία και ταυτόχρονα και τις θετικές διακρίσεις, που θετικές
διακρίσεις η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, µε τον Γιώργο Παπανδρέου,
το 1996 είχε θεσπίσει το 5‰ για την εισαγωγή στα πανεπιστήµια
και ήταν µια θετική διάκριση. Τέτοιες θετικές διακρίσεις θέλουµε
να µην εξαλείφονται αλλά να ενισχυθούν.

Όλα τα παραπάνω είναι χαρακτηριστικά παραδείγµατα, στα
οποία απέτυχε η σηµερινή Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, και
είναι όλοι αυτοί οι λόγοι για τους οποίους εµείς ως Δηµοκρατική
Συµπαράταξη αλλά και εγώ προσωπικά ως Ιλχάν, ως Βουλευτής
Νοµού Ροδόπης καταψηφίζω τον τελευταίο προϋπολογισµό της
Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε το βλέµµα στο µέλλον για µία κα-
λύτερη και δίκαιη Ελλάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Η Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Παπακώστα έχει τον
λόγο για επτά λεπτά.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ – ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός ο προϋπολογισµός είναι
ο πρώτος προϋπολογισµός ο οποίος γράφεται από τη χώρα, από
τις αρµόδιες υπηρεσίες της χώρας και από την εκλεγµένη Κυ-
βέρνηση έτσι όπως έχει διαµορφωθεί µετά τις 20 Αυγούστου, και
αυτό είναι ένα εξαιρετικά σηµαντικό από µόνο του ζήτηµα, διότι
βιώσαµε όλες και όλοι µία δύσκολη µνηµονιακή περίοδο εννέα
ετών, όπου ο τόπος ταλανίστηκε, κλυδωνίστηκε, τα νοικοκυριά
υπέστησαν µεγάλες αφαιµάξεις, οι κοινωνικές ανισότητες διογ-
κώθηκαν ακόµη παραπάνω και όλο αυτό έπληξε την ελληνική κοι-
νωνία, ισοπέδωσε τη µεσαία τάξη και πλήγωσε βαθιά τη χώρα.

Άρα, λοιπόν, βρισκόµαστε σε µια νέα εποχή -οι εποχές άλλα-
ξαν- σε µια εποχή που η χώρα πρέπει να βαδίσει µόνη της, όρθια,
δίχως δάνειες δυνάµεις και εκεί θα πρέπει να εφαρµόσουµε όλος
ο πολιτικός κόσµος ένα δόγµα αήττητο, το δόγµα: «όπου η οµό-
νοια, εκεί και η νίκη»: ubi concordia, ibi Victoria. 

Αντ’ αυτού, όµως, αυτός ο προϋπολογισµός, αγαπητοί συνά-
δελφοι, αµαυρώθηκε, δυστυχώς, τις προηγούµενες ηµέρες αλλά
και κατά τη διάρκεια της συζήτησης και της εξέλιξής του, από
συµπεριφορές οι οποίες δεν τιµούν τον πολιτικό κόσµο, και µά-
λιστα θεωρώ και πρέπει να επισηµάνω ότι αυτός ο προϋπολογι-
σµός συνοδεύτηκε από ένα ολισθηρό, κατά την εκτίµησή µου,
και επικίνδυνο ατόπηµα µέρους της Αντιπολίτευσης συνολικά,
ιδίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όπου το κοινωνικό κράτος
και η κοινωνική ατζέντα βαφτίστηκαν ως παροχολογία και η κοι-
νωνική ατζέντα περίπου καταργήθηκε κάτω από την οµπρέλα της
ρητορικής περί παροχολογίας. 

Κύριοι συνάδελφοι, όσοι το επικαλείστε έχετε ακολουθήσει
έναν ολισθηρό και επικίνδυνο δρόµο. Γιατί; Διότι για έναν πάρα
πολύ απλό λόγο, όπως ξέρετε όλες και όλοι, ο πολιτικός όρος
«κοινωνικό κράτος» µπήκε κατά τη διάρκεια και µετά το τέλος
του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου στη ζωή των πολιτών του κόσµου,
ακριβώς επειδή χρειαζόταν να εξισορροπηθούν οι βαθιές ανισό-
τητες και χρειαζόταν να βελτιωθεί η καθηµερινή ευηµερία των
πολιτών. 

Εάν σήµερα ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο κ.
Μητσοτάκης, µας λέει, βαφτίζοντας τον κοινωνικό προϋπολογι-
σµό και την κοινωνική ατζέντα ως παροχολογία, ότι αποκαλύπτει
ότι είναι ένθερµος οπαδός του κοινωνικού δαρβινισµού, ότι οι θε-
ωρητικοί που αγαπά είναι ο Χέρµπερτ Σπένσερ και ο Φράνσις
Γκάλτον, αυτοί δηλαδή οι οποίοι πρότειναν τον κοινωνικό δαρβι-
νισµό. Όποιος είναι δυνατός και προνοµιούχος έχει όλους τους
δρόµους ανοιχτούς και άρα αυτός θα προχωρήσει στη ζωή, και
όποιος είναι αδύναµος, το κοριτσάκι µε τα σπίρτα, κινδυνεύει να
ακολουθήσει την οδό της απώλειας και της νοµοτέλειας, να
χαθεί. 

Αν αυτό µας προτείνει ο κύριος Πρόεδρος της Αξιωµατικής
Αντιπολιτεύσεως, ας το πει καθαρότερα. Εγώ πάντως αυτό αντι-
λαµβάνοµαι και ζητώ εξηγήσεις. 

Δικαιούµαι να ζητήσω εξηγήσεις, αγαπητοί συνάδελφοι, γιατί
ένας από τους λόγους για τους οποίους συµµετέχω στην Κυβέρ-
νηση αυτή µε τη σηµερινή της σύνθεση, είναι το γεγονός ότι η
κοινωνική ατζέντα ήταν αυτή η οποία µε ενέπνευσε, διότι προ-
γραµµατικά συγκλίναµε και στα ζητήµατα της ασφάλειας. Νο-
µίζω ότι έτσι πρέπει να κάνουν οι συνειδητοί πολιτικοί, οι οποίοι
βουτούν τη γλώσσα τους στον νου τους και βάζουν ως υπέρτερη
αξία στο πολιτικό και κοινωνικό γίγνεσθαι την πατρίδα και όχι την
παράταξη ούτε το κόµµα.

Επίσης θέλω να διαµηνύσω κάτι, προς όλους όσοι σπεύδουν
να γράφουν, να σχολιάζουν και να δρουν δίχως τη δική µου έγ-
κριση. Θα το κάνω, µάλιστα, για πρώτη φορά µετά από δεκαοκτώ
χρόνια πολιτικής διαδροµής στην κεντρική πολιτική σκηνή της
χώρας µας µε αίσθηµα ευθύνης. Όσοι σχολιάζουν δίχως την έγ-
κριση και την άδειά µου –αυτό δεν επιτρέπεται στη δηµοκρατία-
και θεωρούν ότι η συµµετοχή µου στην Κυβέρνηση είναι προϊόν
συναλλαγής και δη δέσµευσης για τις µε αφορµή ίσες σχέσεις
µε τη Συµφωνία των Πρεσπών, να ξέρουν ότι αν το συνεχίσουν –
το λέω σήµερα δηµόσια και µε τον πιο επίσηµο τρόπο από το
Βήµα της Βουλής- θα µε βρουν απέναντι, όπως δεν έχω κάνει
ποτέ τα δεκαοκτώ χρόνια που πολιτεύοµαι στη χώρα µας και
συµµετέχω µε την εντολή του ελληνικού λαού, µε όλα τα όπλα
που η δηµοκρατία µού παρέχει.

Κατά δεύτερον, θα ήθελα να κάνω µία αναφορά για την Αλβα-
νία. Αποκλιµάκωση τώρα προς τους γείτονες! Αν αυτό δεν συµ-
βεί, να πω ότι η ένταξη της Αλβανίας είναι µέσα στο πλαίσιο
στήριξης της γείτονος από την Ελλάδα, αλλά περνά µέσα από
τη συγκατάθεση της Αθήνας. Εάν δεν φροντίσουν να αποκλιµα-
κώσουν µε πεντακάθαρο τρόπο τις αστοχίες και τις παραλείψεις,
όπως το τελευταίο διάστηµα συµπεριφέρονται, νοµίζω ότι θα
πρέπει να ξανασκεφθούν πολύ καλά το γεγονός ότι θέλουν να
ενταχθούν στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Προϋπόθεση της ένταξής
τους είναι ο σεβασµός στην εθνική µειονότητα την οποία έχουν
αναγνωρίσει και στα δικαιώµατά της.

Προϋπολογισµός, ασφάλεια, Υπουργείο Προστασίας του Πο-
λίτη: Η ασφάλεια, αγαπητοί συνάδελφοι –και µε ένα αυτοτελές
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη πια- είναι ένα υπέρτατο αγαθό
και προϋπόθεση της δηµοκρατίας, προϋπόθεση της ανάπτυξης
σε όλες τις δηµοκρατικές χώρες µε δεδοµένη την ένταση, τις
ακραίες και εξτρεµιστικές τάσεις οι οποίες αναπτύσσονται, δυστυ-
χώς, σε όλη την Ευρώπη και, βέβαια, µε την εκµετάλλευση και την
υποδαύλιση όλων εκείνων οι οποίοι έχουν συµφέρον να επενδύουν
σε αυτές τις ακρότητες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υφυπουργού)

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω, λοιπόν, να πω ότι ο προϋπολογισµός που καταθέσαµε

ως Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη φέτος, δεν είναι εκείνος
ο οποίος θα θέλαµε, δεν είναι ο ιδανικός αλλά είναι αυξηµένος
σε σχέση µε την προηγούµενη χρονιά. Πρέπει να σας πω ότι
εστίασε ιδιαίτερα φέτος και στην ασφάλεια επί της ουσίας των
πολιτών αλλά και των ένστολων αλλά και στη συµπεριφορά µας
απέναντι στα στελέχη της Ελληνικής Αστυνοµίας και της Πυρο-
σβεστικής, οι οποίοι άρχισαν ήδη να αισθάνονται ότι χρόνια ζη-
τήµατά τους θεσµικά, οικονοµικά, ποιότητα ζωής, επιλύονται
καθηµερινά.

Αναφέροµαι δε στο γεγονός ότι ήδη έχουν δοθεί στην Αστυ-
νοµία 178 εκατοµµύρια ευρώ αναδροµικών, τα οποία ήδη κατα-
τέθηκαν, και στην Πυροσβεστική 38 εκατοµµύρια ευρώ
αναδροµικά τα οποία ήδη κατατέθηκαν. Ως προς τους συνταξι-
ούχους στις 21 Δεκεµβρίου θα δοθούν τα αναδροµικά τους. Ως
προς δε τους ειδικούς φρουρούς υπεγράφη κοινή υπουργική
απόφαση, στην οποία τα χρηµατικά ποσά τα οποία θα έπρεπε να
επιστραφούν, µε πολιτική απόφασή µας επιλέξαµε να µην επι-
στραφούν, για να µπορέσουν και αυτοί να κάνουν όσο καλύτερα
γίνεται το δύσκολο έργο τους στην υπηρεσία του πολίτη.

Θέλω να πω όσον αφορά στην ασφάλεια, κύριε Πρόεδρε και
αγαπητοί συνάδελφοι, ότι καλό θα ήταν οι κοµµατικές αντιπαρα-
θέσεις εδώ να χαµηλώσουν. Βλέπετε τι ακριβώς συµβαίνει. Δια-
πιστώνετε ότι η περιρρέουσα ατµόσφαιρα είναι περίεργη.
Βλέπετε ότι καθηµερινά η Ελληνική Αστυνοµία προσπαθεί, επι-
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χειρεί, δρα και λειτουργεί στο πλαίσιο της δηµοκρατίας, µε σε-
βασµό στο δικαιοκρατικό µας σύστηµα. Θα ήθελα να πω σε
όλους όσοι νοµίζουν ότι είναι εύκολος σάκος του µποξ η Ελλη-
νική Αστυνοµία –και δευτερευόντως η Πυροσβεστική- ότι η Ελ-
ληνική Αστυνοµία κάνει πάρα πολύ καλά τη δουλειά της, κάτω
από αντίξοες συνθήκες, κάτω από την επίκριση των κοµµάτων
που θέλουν να αντιπολιτευθούν την πολιτική ηγεσία και την Κυ-
βέρνηση. Θα ήθελα να πω ότι αυτό είναι λάθος. 

Κύριοι, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι λάθος όσοι το κάνετε. Πα-
ρακαλώ, λοιπόν, να συναισθανθείτε την αίσθηση της ευθύνης και
να µην την καταρρακώνετε µε επιπόλαιες αιτιάσεις, καθώς υπη-
ρετεί ένα υψηλό αγαθό όπως είναι η ασφάλεια, η καταρράκωση
του οποίου διά της ρητορικής σας δηµιουργεί πρόβληµα στην
εικόνα της χώρας, η οποία θεωρείται από τις ασφαλέστερες στον
κόσµο. Πλήττει την Αθήνα –και τη χώρα- η οποία έχει τεράστια
επισκεψιµότητα, περισσότερη από ποτέ, διότι δεν παίζουµε εν
ου παικτοίς. Υπάρχουν πεδία να αντιπαρατεθούµε, να συγκλί-
νουµε, να διαφωνήσουµε. Εδώ δεν υπάρχει καµµιά απολύτως δι-
καιολογία.

Τέλος επειδή δεν έχω τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να
πω ότι πρέπει να δούµε το ζήτηµα µε τα υπερχρεωµένα νοικοκυ-
ριά. Εδώ έχω µία πρόταση ως Πρόεδρος του Ν.Ε.Ο., και θα
ήθελα να τη µελετήσουµε και να τη συζητήσουµε. Τη θέτω υπ’
όψιν από το υπεύθυνο Βήµα της Βουλής. Είµαι στη διάθεση του
οικονοµικού επιτελείου να την κουβεντιάσουµε, έτσι ώστε να
προκύψει αυτό το οποίο όλοι επιθυµούµε, δηλαδή να µπορέσουν
τα φτωχότερα και ασθενέστερα νοικοκυριά τα οποία υφίστανται
και τη µεγαλύτερη δανειακή επιβάρυνση να ανασάνουν, και να
µπορέσουµε, πραγµατικά, να λύσουµε το πρόβληµα των υπερ-
χρεωµένων νοικοκυριών µε έναν τρόπο βιώσιµο. 

Μέρος αυτού είναι για παράδειγµα το γεγονός ότι την τελευ-
ταία διετία 2017 - 2018 η επίτευξη θετικών ρυθµών ανάπτυξης
σε συνδυασµό µε τις διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις που έχουν
υλοποιηθεί, βοηθούν ως ατµόσφαιρα, ως ψυχολογία και ως οι-
κονοµική πραγµατικότητα στην αναδιάρθρωση της οικονοµίας
υπέρ ενός εξωστρεφούς παραγωγικού υποδείγµατος, που θα
βασίζεται στους τοµείς των εµπορεύσιµων αγαθών και υπηρε-
σιών. 

Σηµαντική προϋπόθεση, λοιπόν, για τη µείωση των υπερχρε-
ωµένων νοικοκυριών είναι η µείωση των µη εξυπηρετούµενων δα-
νείων, καθώς τα οφέλη θα γίνουν άµεσα ορατά από τη µείωση
του πιστωτικού κινδύνου των τραπεζών και την αποκλιµάκωση
του κόστους χρηµατοδότησής τους. 

Η µείωση, λοιπόν, των επιτοκίων δανεισµού για τα νοικοκυριά
θεωρώ, πιστεύω και προτείνω ότι θα συµβάλει στη βελτίωση της
χρηµατοοικονοµικής τους κατάστασης, καθώς η οικονοµία θα
ανακάµπτει διαρκώς. Αποτέλεσµα και απόρροια θα είναι η αύ-
ξηση της αποτίµησης των υφισταµένων περιουσιακών στοιχείων
των νοικοκυριών λόγω των υψηλότερων αποδόσεων του κεφα-
λαίου και των ακινήτων. Συνεπώς τα νοικοκυριά θα καθίστανται
σταδιακά πιο αξιόχρεα, επιτρέποντας την περαιτέρω τόνωση της
οικονοµίας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, κλείνοντας αυτή την πρώτη τοποθέ-
τησή µου µε τίτλους, όσον αφορά το Υπουργείο Προστασίας του
Πολίτη και γενικότερα ως προς τον προϋπολογισµό, θεωρώ ότι
αυτός είναι ένας προϋπολογισµός που και µόνο ο συµβολισµός
ότι δεν είναι ένας προϋπολογισµός κάτω από την πίεση των µνη-
µονίων, θα έπρεπε να κάνει τις πολιτικές δυνάµεις του δηµοκρα-
τικού τόξου οι οποίες υπάρχουν σήµερα στη Βουλή, να
συγκλίνουν, να υπερψηφίσουν, να στηρίξουν, διότι δίνουν και
έναν υψηλό συµβολισµό, σ’ αυτό που ο λαός µας προτρέπει και
µας ενθαρρύνει, δηλαδή να είµαστε µαζί για να µπορέσουµε όλοι
µαζί να βγάλουµε τη χώρα από τα δύσκολα τα οποία είχε το προ-
ηγούµενο διάστηµα να αντιµετωπίσει και να εισέλθουµε σε µία
κανονικότητα, η οποία µας χρειάζεται όλους µε λογική, µε ευαι-
σθησία, µε ενότητα και όχι µε διχασµό.

Γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν, σας προτείνω να υπερψηφίσετε και
τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη τον
οποίο και εισηγήθηκα. Νοµίζω ότι κανείς δεν έχει αντίρρηση.
Γιατί θα πρέπει κάποιος, λοιπόν, να καταψηφίσει τον προϋπολο-
γισµό του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το ίδιο ισχύει και για τους προϋπολογισµούς και των άλλων

Υπουργείων. Είχαµε προηγουµένως εδώ τους ηλικιωµένους, για
παράδειγµα, οι οποίοι µας επισκέφθηκαν. Οδηγούµεθα, λοιπόν,
στο να µην περικοπούν οι συντάξεις συµπολιτών µας συνταξιού-
χων, οι οποίοι είναι χρήσιµοι και ωφέλιµοι στην ελληνική κοινω-
νία. Αυτό –και λυπούµαι που το λέω- να µην παρουσιάζεται ως
προϊόν συναλλαγής µε κανένα εθνικό θέµα. Είναι όνειδος για τη
Βουλή, να λειτουργεί έτσι στον βωµό οποιουδήποτε τυχόν κοµ-
µατικού οφέλους, το οποίο δεν βλέπω να εισπράττεται στην κοι-
νωνία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Παπακώστα.

Ορίστε, κύριε Μπαλωµενάκη, έχετε επτά λεπτά στη διάθεσή
σας, για να µιλήσετε εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο φετινός προϋπολογισµός

είναι ένας αισιόδοξος προϋπολογισµός, χωρίς κούφιες θριαµβο-
λογίες και λογιστικά τεχνάσµατα, πραγµατεύεται τις επιτυχίες
που σηµείωσε η χώρα µας το τελευταίο διάστηµα και σκιαγραφεί
µε ρεαλισµό το παρόν και το άµεσο µέλλον µε ρεαλισµό και ειλι-
κρίνεια. Παρουσιάζεται µε δικαιολογηµένη υπερηφάνεια, για όσα
αυτή η Κυβέρνηση έχει καταφέρει ως τώρα. Περιέχει στιβαρές
διαβεβαιώσεις ότι οι στόχοι του θα υλοποιηθούν στο ακέραιο.
Κανένα σενάριο καταστροφής, καµµιά δήθεν περισπούδαστη
ανάλυση των οικονοµικών δεδοµένων δεν είναι ικανή να συσκο-
τίσει, πολύ περισσότερο να ανατρέψει αυτό που ο ελληνικός
λαός βιώνει στην καθηµερινότητά του τη γενική, δηλαδή, βελ-
τίωση της κατάστασης σε όλους τους τοµείς.

Δεν ευδαιµονούν, εν προκειµένω, οι αριθµοί. Σταδιακά καλυ-
τερεύουν όλοι οι δείκτες και, κυρίως, αυτοί της οικονοµικής κα-
θηµερινότητας των φτωχών και µεσαίων στρωµάτων της
κοινωνίας, προς τα οποία και πολύ σωστά κατευθύνονται βασικές
θετικές επιλογές του παρόντος προϋπολογισµού.

Στις έως τώρα συζητήσεις παρατηρούµε την αναβίωση µιας
συνθηµατολογικής επιλογής εκ µέρους του κόµµατος της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, την οποίαν µέχρι σήµερα, αν δεν κάνω
λάθος υπό το βάρος πολλαπλών διαψεύσεων, είχε κάπως αρχίσει
να εγκαταλείπει.

Αναφέροµαι στην προσπάθεια να εµφανίσει το 2014 ως annus
mirabilis της νεότερης ελληνικής ιστορίας. Η αναφορά αυτού του
ισχυρισµού δείχνει αµηχανία και ένδεια επιχειρηµάτων ουσίας.
Κεντρικός ισχυρισµός, για παράδειγµα, του κυρίου εισηγητή της
Μείζονος Αντιπολίτευσης υπήρξε ότι το έτος αυτό το 2014, εί-
χαµε δήθεν εξασφαλίσει την έξοδό µας στις αγορές. Αναρωτιέται
κανείς πώς είναι δυνατόν να εξασφαλίσει κανείς εκ των προτέ-
ρων τέτοιο πράγµα. Δεν εξωραΐζεται το παρελθόν µε τέτοιους
ισχυρισµούς.

Το αδιαµφισβήτητο γεγονός είναι ότι η τότε κυβέρνηση, έχον-
τας απολέσει προ πολλού τη στήριξη του ελληνικού λαού, είχε
πλήρως αποτύχει στους στόχους της, από ένα σηµείο και µετά
σκοπίµως, προκειµένου να υπονοµεύσει την επερχόµενη «αρι-
στερή παρένθεση» όπως τους άρεσε τότε να µας αποκαλούν.

Η Κυβέρνησή µας κλήθηκε να διαχειριστεί τα δηµόσια οικονο-
µικά σε ένα περιβάλλον πρωτοφανές για την ευρωπαϊκή οικονο-
µία µετά τον Δεύτερο Παγκόσµιο Πόλεµο. Αποκλεισµένη καθώς
ήταν από τις διεθνείς αγορές, χωρίς δυνατότητα αναχρηµατο-
δότησης του δηµόσιου χρέους αλλά και χρηµατοδότηση µέρους
των τακτικών δαπανών του κρατικού προϋπολογισµού µε το ακα-
θάριστο εισόδηµα να έχει ήδη µειωθεί κατά 25%.

Κινηθήκαµε µε ένα ετοιµόρροπο τραπεζικό σύστηµα, που κα-
θιστούσε αναγκαία την εφαρµογή περιοριστικών µέτρων. Ήταν
µια σκληρή πραγµατικότητα, που ας µην το ξεχνάµε, τροφοδο-
τήθηκε αφρόνως και ιδιοτελώς από δηλώσεις και κινήσεις επι-
φανών στελεχών της τότε κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου, που
το ίδιο διάστηµα που ψεύδονταν για τη δήθεν σταθερότητα του
συστήµατος και την ασφάλεια των καταθέσεων είτε έβγαζαν οι
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ίδιοι τα χρήµατά τους στο εξωτερικό είτε υποδείκνυαν δηµόσια
στους πολίτες να φυγαδεύσουν τις οικονοµίες τους. 

Αναµετρηθήκαµε µε τις προφανείς σχεδόν θανατηφόρες δυ-
σκολίες της περιόδου εκείνης και βγήκαµε νικητές. Σταδιακά και
µε πολύ προσεκτικές κινήσεις έχοντας ως εξαρχής αµετακίνητο
στόχο να αρχίσουµε από την ανακούφιση των στρωµάτων που
πλήττονταν περισσότερο από την παρατεταµένη κρίση, κερδί-
σαµε όλα ένα προς ένα τα στοιχήµατα που η δύσκολη συγκυρία
µας έθετε.

Αντιστρέψαµε την πτωτική πορεία της οικονοµίας, µειώσαµε
την ανεργία κατά δέκα µονάδες, εξασφαλίσαµε τη µακροχρόνια
βιωσιµότητα του ασφαλιστικού συστήµατος, σχεδιάσαµε µε απο-
φασιστικότητα και τηρήσαµε µε συνέπεια τα βήµατα για την
απαλλαγή της χώρας από τη µνηµονιακή επιχείρηση. Καταφέ-
ραµε το κάθε άλλο παρά αυτονόητο ή νοµοτελειακό, όπως θέλει
να λέει η Νέα Δηµοκρατία, επίτευγµα της απαλλαγής από τις
ασφυκτικές µνηµονιακές δεσµεύσεις τον περασµένο Αύγουστο.

Αυτές οι επιτυχίες δεν θα ήταν εφικτές χωρίς την κατανόηση
και τη στήριξη του λαού, που δεν στηρίχθηκε όµως µόνο σε προ-
γράµµατα εξαγγελίας αλλά και στα απτά παραδείγµατα συνέ-
πειας, δεσµεύσεων και πράξεων και στο, επίσης, χειροπιαστό
αποτέλεσµα που είχε ήδη η πολιτική µας στην οικονοµική κατά-
σταση ειδικά των πιο αδύναµων.

Μάλιστα αυτές οι προσπάθειες δεν έµειναν ασυνόδευτες. Έγι-
ναν και γίνονται µέσα σε ένα περιβάλλον µιας γενικότερης ανα-
δηµιουργίας:

Στον τοµέα της υγείας µε στήριξη και ανάταξη του ΕΣΥ µε τη
δηµιουργία νέων δοµών πρωτοβάθµιας υγείας, εξορθολογισµό
της φαρµακευτικής δαπάνης, νοικοκύρεµα των οικονοµικών των
µονάδων υγείας στον τοµέα της δηµόσιας διοίκησης, µε εκσυγ-
χρονισµό δοµών και λειτουργιών, µε αποφασιστικά βήµατα ανε-
ξαρτησίας της διοίκησης από τον κοµµατικό εναγκαλισµό, µε την
αδιάβλητη ανάδειξη των επιτελικών στελεχών, µια διαδικασία
που ήδη ολοκληρώνεται. 

Επίσης µε τη ραγδαία πρόοδο στο θέµα της αναγκαίας κατα-
γραφής και προστασίας και της δηµόσιας περιουσίας και του δα-
σικού πλούτου της χώρας, µε δραστικά µέτρα προστασίας του
κόσµου της εργασίας από την εργοδοτική αυθαιρεσία, µε υπο-
στήριξη των κατοίκων του νησιωτικού συµπλέγµατος και µε πρό-
οδο σε πολλούς επιµέρους τοµείς, όπως και ενδεικτικά στον
τοµέα έρευνας και καινοτοµίας, όπου συντελείται, πράγµατι, µια
αθόρυβη δουλειά µε σκοπό την ανάκτηση του χαµένου χρόνου,
την επανάκαµψη Ελλήνων επιστηµόνων του εξωτερικού και την
ουσιαστική προαγωγή της καινοτοµίας που τόσο απαραίτητα
είναι στη σύγχρονη κοινωνία.

Και, βέβαια, µε σταθερή προσήλωση και υποδειγµατική, µέσα
στα πλαίσια των σηµερινών θεσµικών δυνατοτήτων, προσπάθεια
για την καταπολέµηση της πάσης φύσεως διαφθοράς για την
αποκάλυψη απαράδεκτων διαχρονικών καταστάσεων λεηλασίας
του δηµόσιου χρήµατος, στις οποίες αποκαλύφθηκε ότι πρωτο-
στατούσαν είτε υψηλόβαθµοι κοµµατικοί παράγοντες των δύο
τότε µεγαλύτερων κοµµάτων, Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ,
όπως στην περίπτωση του δανεισµού από τράπεζες µε ανύπαρ-
κτες εγγυήσεις είτε στενών φίλων και προστατευόµενων κατά
καιρούς Υπουργών Υγείας, που είχαν ανενόχλητα συστήσει ορ-
γανωµένες οµάδες αλληλοεξυπηρετήσεων και παράνοµου πλου-
τισµού.

Ο ελληνικός λαός αναγνωρίζει αυτές τις προσπάθειες και ανα-
γνωρίζει στο πρόσωπο αυτής της Κυβέρνησης, µια ειλικρινή και
απροκατάληπτη όσο και αποφασιστική πρόθεση να τελειώνουµε
επιτέλους µε το φαύλο παρελθόν της «ηµετεροκρατίας», του
ρουσφετιού, της ατιµωρησίας, της ασύστολης λεηλασίας του δη-
µόσιου χρήµατος.

Επειδή δεν έχω πάρα πολύ χρόνο, καταλήγω ως εξής:
Η χρονιά εκτέλεσης αυτού του προϋπολογισµού είναι και εκλο-

γική χρονιά. Έχουµε απεριόριστη εµπιστοσύνη στον ελληνικό
λαό, στο υψηλό πολιτικό του κριτήριο και στη µνήµη του. Και εί-
µαστε απολύτως σίγουροι ότι αυτός δεν θα είναι ο τελευταίος
προϋπολογισµός που θα συντάξει κυβέρνηση µε κορµό τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, καθώς ο λαός θα µας εµπιστευθεί και για την επόµενη τε-
τραετία.

Εκτός χειρόγραφου θέλω να κάνω µια παρατήρηση. Διάβασα
τις δηλώσεις του κ. Σαρίδη µε προσοχή. Νοµίζω ότι η πρόταση
αυτή αξίζει να συζητηθεί, κύριε Υπουργέ, ακριβώς επειδή συµπί-
πτει και επειδή κατά κάποιον τρόπο συµπληρώνει την πρόταση
που αυτό το διάστηµα αναπτύσσουµε κι εµείς στην επιτροπή για
τη συνταγµατική Αναθεώρηση για την καθιέρωση του ελάχιστου
αξιοπρεπούς επιπέδου διαβίωσης. Νοµίζω ότι είναι δυνατόν µε
επιστηµονικά κριτήρια να προσδιοριστεί το κατώτατο, το ανεκτό
επίπεδο φτώχειας. Νοµίζω ότι αυτός ο προσδιορισµός, θα βοη-
θήσει και την καθιέρωση του αξιοπρεπούς επιπέδου διαβίωσης
για το οποίο κάνουµε λόγο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε κι εµείς,
κύριε Μπαλωµένακη.

Τον λόγο έχει ο κ. Βλάχος από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά
λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, «Μπορείς να ξεγελάς όλους για

λίγο καιρό, λίγους για όλον τον καιρό, αλλά όχι όλους για όλον
τον καιρό», είχε πει ένας από τους σηµαντικότερους Αµερικα-
νούς Προέδρους, ο Αβραάµ Λίνκολν. Νοµίζω ότι το συγκεκριµένο
απόφθεγµα ταιριάζει απόλυτα στην τρέχουσα συγκυρία. Γιατί µε
τη συζήτηση του συγκεκριµένου προϋπολογισµού πέφτουν οι
µάσκες µιας Κυβέρνησης που έχει φιλοτεχνήσει µια εικονική
πραγµατικότητα για την οικονοµία µε το βλέµµα πάντα στραµ-
µένο στις επόµενες εκλογές, αναδεικνύοντας ό,τι θεωρεί επικοι-
νωνιακά ωφέλιµο, αδιαφορώντας πάντα για τα πραγµατικά
προβλήµατα των πολιτών και της κοινωνίας δηλαδή για τα προ-
βλήµατα της καθηµερινότητας. 

Συζητάµε σήµερα έναν προϋπολογισµό πλειοδοσίας, παροχο-
λογίας, όσο και αν σας ενοχλεί η λέξη. Και είναι παροχολογίας,
γιατί όποια µέτρα παίρνονται, δεν είναι στη λογική ενός ενιαίου
σχεδίου αλλά είναι αποσπασµατικά και έρχονται να καλύψουν
επιµέρους ανάγκες και επιµέρους κοινωνικές οµάδες.

Την ίδια ώρα είναι εδώ όλα εκείνα τα µέτρα λιτότητας που
πλήττουν την καρδιά της κοινωνίας και, κυρίως, της µεσαίας
τάξης, που αντί να απαντάµε στα πραγµατικά της προβλήµατα,
στα πραγµατικά προβλήµατα που αντιµετωπίζει η οικονοµία δί-
νουµε επιδόµατα, ναρκοθετώντας το µέλλον.

Έχουµε έναν προϋπολογισµό που υπερφορολογεί νοικοκυριά
και επιχειρήσεις, που περιλαµβάνει βαριές δεσµεύσεις µέχρι το
2060, αφαιρεί πόρους από την ανάπτυξη, αδυνατεί να θέσει τις
βάσεις για να προσελκύσει επενδύσεις, προκαλεί φόβο στις αγο-
ρές και νέα ανησυχία στους δανειστές.

Γιατί ξέρετε, οι αγορές δεν βλέπουν µόνο τους αριθµούς που
καµµιά φορά µπορεί και να τους αµφισβητούν και να γίνεται
διπλή ανάγνωση. Επηρεάζονται -κυρίως θα έλεγα εγώ- από τη
γενικότερη πολιτική κατάσταση, αυτό που λέµε «πολιτικό κλίµα»
και από το µήνυµα που εκπέµπει κάθε φορά η εκάστοτε κυβέρ-
νηση.

Έτσι οι αγορές ανησυχούν αυτή τη στιγµή από µια παρατετα-
µένη προεκλογική περίοδο, όταν, µάλιστα, αυτή χαρακτηρίζεται
από υποσχέσεις και παροχές, οι οποίες ή δεν θα εφαρµοστούν
ή θα θέσουν σε κίνδυνο την πορεία της οικονοµίας. Ανησυχούν
για την οξύτητα και την πόλωση, για την οποία την απόλυτη ευ-
θύνη έχει η Κυβέρνηση. Και µην αµφιβάλλετε για αυτό, διότι δεν
θα σταµατήσω να λέω ότι τους κανόνες για την πολιτική αντιπα-
ράθεση, τους βάζει πρώτα από όλα η Κυβέρνηση.

Η Νέα Δηµοκρατία σήκωσε το γάντι, απάντησε όσες φορές
χρειάστηκε να ανεβάσει τους τόνους. 

Ανησυχούν, όµως, ακόµα για την κατάσταση στις τράπεζες
και, κυρίως, για το πρόβληµα των κόκκινων δανείων τα οποία
έχουν φτάσει περίπου τα 17 δισεκατοµµύρια ευρώ, και η παρα-
τεταµένη εκκρεµότητά τους θέτει σε κίνδυνο την οµαλή τους λει-
τουργία. 

Το κυριότερο, όµως, είναι ότι αυτή η Κυβέρνηση µε τις ιδεο-
ληψίες και τις κοµµατικές της αυταπάτες δεν µπορεί να υλοποι-
ήσει τα αναγκαία µεταρρυθµιστικά µέτρα, γιατί απλούστατα δεν
πιστεύει στις µεταρρυθµίσεις. Γιατί πώς θα µπορέσει να εφαρ-
µόσει µια µεταρρυθµιστική πολιτική, όταν διογκώνει µε ρουσφε-
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τολογικές προσλήψεις και διευθετήσεις, ένα κράτος που αντι-
στέκεται σε κάθε αναπτυξιακή προσπάθεια, που µε τη φορολο-
γική της πολιτική και τα ήξεις αφήξεις των Υπουργών της διώχνει
κάθε υποψήφιο επενδυτή, και που εµφανίζει αλλεργικά -θα
έλεγα- συµπτώµατα σε κάθε τι που σχετίζεται µε την εξωστρεφή
στρατηγική; 

Πώς να φέρεις πραγµατική ανάπτυξη, όταν µε τα νοµοθετικά
εργαλεία που διαθέτεις, προχωράς στη διάλυση θεσµών που θα
µπορούσαν να συντελέσουν στον επανασχεδιασµό ενός σύγχρο-
νου οράµατος για το κράτος, όπως είναι ο θεσµός της τοπικής
αυτοδιοίκησης; Γιατί αν, τελικά, δεν πιστεύεις σε έννοιες όπως,
η ανάπτυξη, η δηµιουργία η επένδυση, η παραγωγικότητα, γίνε-
σαι εύκολα υποχείριο των δανειστών, εκτελώντας απλά το πρό-
γραµµα και τις εντολές τους.

Ξεφεύγεις µόνο για λίγο, όταν θέλεις να παρουσιαστείς -και
λόγω των ηµερών επιτρέψτε µου- ως άλλος Άγιος Βασίλης και
να µοιράσεις µποναµάδες από ένα υπερπλεόνασµα, που έχει
οδηγήσει σε οικονοµικό στραγγαλισµό και αφαίµαξη πολλές κοι-
νωνικές οµάδες, βαφτίζοντας ως «κοινωνική πολιτική» την ανα-
διανοµή της φτώχειας. 

Ψηφίζατε τη µη περικοπή των συντάξεων, αλλά την ίδια ώρα
έχετε ήδη προχωρήσει σε περικοπές συντάξεων και σε αυξήσεις
φόρων. Από τη µια πουλάτε παροχές και από την άλλη θέλετε να
κρατήσετε οµήρους τους πολίτες µε τα όσα τάζετε ότι θα εφαρ-
µόσετε στο µέλλον, ένα µέλλον που φαίνεται ότι δεν σας ανήκει.

Δεν θέλετε να αποκαταστήσετε αδικίες, όπως λέει ο κύριος
Πρωθυπουργός. Η αλήθεια είναι ότι επιδιώκετε να φτιάξετε µια
νέα εκλογική πελατεία, δηµιουργώντας ένα προεκλογικό αφή-
γηµα υποσχέσεων, αφήγηµα παγίδευσης των ψηφοφόρων µπρο-
στά στις επερχόµενες εκλογές.

Ας δούµε, λοιπόν, ποια είναι τα στοιχεία που προσδιορίζουν
την οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης και πώς έχουν διαµορ-
φωθεί σήµερα. Αντί για ανάπτυξη το 2015 – 2016, είχαµε ύφεση.
Το 2017, η ανάπτυξη ήταν 50% χαµηλότερη έναντι του στόχου,
ενώ για το 2018, ο στόχος για την ανάπτυξη αναθεωρήθηκε προς
τα κάτω. Οι δηµόσιες επενδύσεις κατρακύλησαν το 2017 στο χα-
µηλότερο ύψος της δεκαετίας. Η ανταγωνιστικότητα της οικονο-
µίας διαρκώς υποχωρεί. Η οικονοµική ελευθερία συρρικνώνεται.
Οι καταθέσεις των ιδιωτών δεν επιστρέφουν στο τραπεζικό σύ-
στηµα. Η πιστωτική συρρίκνωση συνεχίζεται. Οι οφειλές των πο-
λιτών στην εφορία και στα ασφαλιστικά ταµεία έχουν εκτοξευτεί
κατά 60% από το τέλος του 2014. Οι ληξιπρόθεσµες υποχρεώ-
σεις του δηµοσίου δεν έχουν εκκαθαριστεί. Το Χρηµατιστήριο
έχει καταρρεύσει. Οι τραπεζικές µετοχές έχουν εξαϋλωθεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα όσα ανέφερα δείχνουν ότι
η Κυβέρνηση έχει χάσει τον έλεγχο των δηµόσιων οικονοµικών
που σχετίζονται µε την καθηµερινότητα των πολιτών, και το αφή-
γηµά της περί «επιστροφής στην κανονικότητα» προσκρούει, τε-
λικά, στην ίδια την πραγµατικότητα. Γιατί έχει συµβεί αυτό; Διότι
απλά ο ΣΥΡΙΖΑ από φορέας ανατροπής της πολιτικής των περιο-
ρισµών που επιβλήθηκαν διά των µνηµονίων, προσπαθεί να πα-
ραµείνει στην εξουσία, να µετεξελιχθεί σε έναν καλύτερο
διαχειριστή αυτής της πολιτικής. Τα δώσατε όλα για τις καρέ-
κλες, όπως λέει ο λαός. 

Αυτή, όµως, δεν είναι λύση και αυτό το γνωρίζει η συντριπτική
πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών.

Η χώρα µας έχει ανάγκη από κάτι διαφορετικό. Οι περιστάσεις
επιβάλλουν αλλαγή σελίδας, επιβάλλουν να περάσουµε στην
επόµενη φάση τη φάση της ανάπτυξης, µε ένα ξεκάθαρο εθνικό
σχέδιο που δεν θα βελτιώνει απλά τους αριθµούς αλλά θα αλλά-
ζει το κλίµα και την ψυχολογία της αγοράς και των πολιτών, ένα
ρεαλιστικό σχέδιο οικονοµικής ανασυγκρότησης, µια πολιτική
που µπορούν να την εκφράσουν, ουσιαστικά, µόνο οι πολιτικές
δυνάµεις της προόδου και της ευηµερίας που δεν τους άγγιξε
ποτέ ο λαϊκισµός και δεν παρασύρθηκαν ποτέ από τις σειρήνες
του. 

Έτσι η Νέα Δηµοκρατία µιλάει για το δικό της σχέδιο, ένα σχέ-
διο που θα στηρίζεται στην αποκατάσταση της αξιοπιστίας, στην
επίτευξη υψηλών ρυθµών ανάπτυξης, στην υλοποίηση ενός εµ-
προσθοβαρούς προγράµµατος διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων,
που θα βελτιώσουν την παραγωγικότητα της οικονοµίας, στην

ενίσχυση της ρευστότητας της πραγµατικής οικονοµίας, στην
απλοποίηση της φορολογίας και τη γενναία µείωση φορολογικών
συντελεστών, νοικοκυριών και επιχειρήσεων, στην ενίσχυση της
κοινωνικής αλληλεγγύης προς τους αδύναµους συµπατριώτες
µας µε ξεκάθαρες κουβέντες προς τον ελληνικό λαό, µε σχέδιο
δράσης που θα έχει όραµα και φιλοδοξίες, για µια Ελλάδα την
οποία αξίζουν όλοι οι πολίτες της.

Υπό αυτό το πρίσµα καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό των
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, που δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες της χώρας,
που δεν προτάσσει ρεαλιστικούς και εφαρµόσιµους στόχους. Το
µόνο θετικό σηµείο είναι ότι είναι ο τελευταίος προϋπολογισµός
µιας Κυβέρνησης που πνέει τα λοίσθια, γιατί απλά ξέµεινε από
πολιτικό χρόνο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Βλάχο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Στέφος, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα

του ΣΥΡΙΖΑ, για επτά λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, το µε-

σηµέρι της 13ης Δεκεµβρίου του 1943, το ρολόι της Μητρόπολης
των Καλαβρύτων σταµάτησε να γυρίζει στις 2:14. Οι δείκτες του
παραµένουν σταµατηµένοι µέχρι σήµερα, στην ίδια ακριβώς
ώρα, για να θυµίζουν τι σηµαίνει ναζισµός. Πάνω από εξακόσιοι
πενήντα έξι νεκροί άντρες εκτελεσµένοι και γυναικόπαιδα που
κλειδώθηκαν στο σχολείο και κάηκαν ζωντανοί. «Μας γάζωναν
µε τα µυδράλια, µας έσφαζαν σαν τα κοκόρια», λέει η µαρτυρία
του επιζώντα. «Τα παπούτσια κολλούσαν σε κάτι σαν λάσπη, που
δεν ήταν παρά αίµα ανακατωµένο µε χώµα από το τόπο των εκτε-
λέσεων». 

Αυτά ήταν τα ακατανόµαστα έργα και οι θηριωδίες των ναζι-
στών και των φασιστών. Αυτά για να µην ξεχνάµε τα φίδια που
κυκλοφορούσαν και κυκλοφορούν ακόµη και σήµερα ανάµεσά
µας.

Όσοι στην Ελλάδα σήµερα δηλώνουν ότι δεν τους ενοχλεί ο
νεοναζισµός, είναι η στιγµή να διαβάσουν ιστορία και να αναλά-
βουν τις ευθύνες τους. Σήµερα, λοιπόν, είναι ηµέρα µνήµης.

Συζητάµε σήµερα τον τέταρτο προϋπολογισµό που καταθέτει
η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και τον πρώτο µεταµνηµονιακό προ-
ϋπολογισµό ύστερα από πολλά χρόνια. Ήταν χρόνια κατά τα
οποία ο ελληνικός λαός πόνεσε, υπέφερε και µάτωσε. Το αντι-
κείµενο της παρούσας συζήτησης είναι συνέπεια αυτής της θυ-
σίας του λαού µας και επιστέγασµα µιας συντονισµένης
προσπάθειας της Κυβέρνησης µε κύριο στόχο την έξοδο από τα
µνηµόνια µε την κοινωνία, όµως, όρθια. 

Η προσπάθεια αυτή ήταν και δύσκολη και επίπονη για όλους.
Ήταν δύσκολη και επίπονη για την κοινωνία, η οποία υπέφερε
πολύ κατά τη διάρκεια των χρόνων της κρίσης και της δηµοσιο-
νοµικής προσαρµογής, ήταν δύσκολη για µια αριστερή κυβέρ-
νηση, η οποία µέσα σε ένα ασφυκτικό κλοιό πιέσεων και διεθνών
συσχετισµών αναγκάστηκε και βρέθηκε να εφαρµόζει ένα δύ-
σκολο δηµοσιονοµικό πρόγραµµα, φροντίζοντας, όµως, παράλ-
ληλα αυτό να συµβεί µε το µικρότερο δυνατό κόστος για τις πιο
ευπαθείς οµάδες του πληθυσµού.

Tα χρόνια της διακυβέρνησής µας η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
και εν γένει η Αντιπολίτευση επέδειξαν τη συµπεριφορά του παι-
διού που αρνείται να ενηλικιωθεί και να αντιµετωπίσει την πραγ-
µατικότητα, θεωρώντας τους εαυτούς τους, τους απόλυτους
κατόχους των κυβερνητικών εξουσιαστικών θώκων. Το µόνο που
είχαν να προτάξουν ήταν η επίµονη απαίτηση για εκλογές.

Όσοι χρεοκόπησαν τη χώρα, επένδυσαν επικοινωνιακά και πο-
λιτικά στο σενάριο της καταστροφής, η οποία -ω, τι δυστυχία!-
ποτέ δεν επήλθε.

Από το σενάριο της «αριστερής παρένθεσης» στο στοίχηµα
της αποτυχίας της πρώτης αξιολόγησης, αλλά και των µετέπειτα,
ο ρόλος της Αντιπολίτευσης ήταν η απόλυτη υπονόµευση της
εθνικής προσπάθειας. Κάθε φορά που το σενάριο της καταστρο-
φής δεν έβγαινε, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έφτιαχνε ένα και-
νούργιο και επιστράτευε κάθε µέσο για να το επιβάλλει και να
πει στους πολίτες ότι ο Αρµαγεδδών πλησιάζει.

Τελευταία της ελπίδα και προσµονή ήταν η µείωση των συντά-
ξεων. Εδώ έπαιξε όλα τα χαρτιά. Από τις 14 Σεπτεµβρίου µε ανα-
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κοίνωση της η Νέα Δηµοκρατία κατηγορούσε το Αθηναϊκό Πρα-
κτορείο, γιατί µετέφερε δηλώσεις Ευρωπαίων αξιωµατούχων,
σύµφωνα µε τις οποίες το κόψιµο των συντάξεων δεν ήταν απα-
ραίτητο µε βάση τις επιδόσεις της ελληνικής οικονοµίας. 

Η εκπρόσωπος Τύπου της Νέας Δηµοκρατίας, µάλιστα, χαρι-
τολογώντας δήλωνε ότι µόνο µε το τζόκερ δεν θα περικοπούν οι
συντάξεις. Το κερδίσαµε.

Είχε προηγηθεί η συνάντηση του Προέδρου της Δηµοκρατίας
µε τη Μέρκελ, όπου της δήλωνε την αναγκαιότητα της τήρησης
των συµφωνηθέντων και της περικοπής, για να µην αναφερθώ
στην επίθεση του Αντιπροέδρου της Νέας Δηµοκρατίας προς τον
Ευρωπαίο Επίτροπο Πιερ Μοσκοβισί από αυτό το Βήµα στην αί-
θουσα της Γερουσίας. Και οι συντάξεις έγιναν το νέο θρίλερ της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και της επικοινωνιακής οµάδας.

Όµως αναγκασµένη να ψηφίσει την ακύρωση της περικοπής
των συντάξεων -κάτι που αναγκάστηκε να κάνει και µε το κοινω-
νικό µέρισµα- η Νέα Δηµοκρατία έπρεπε να βρει το αφήγηµα της
συνδιαλλαγής των συντάξεων µε το «Μακεδονικό», για να φανεί
δήθεν το µέγεθος της υποκρισίας της Κυβέρνησης. 

Παρ’ όλη, λοιπόν, τη δήθεν αποτρόπαιη και προδοτική συν-
διαλλαγή της Κυβέρνησης, όπως ισχυρίζεται η Νέα Δηµοκρατία,
µε την ψήφο της ήρθε και τη νοµιµοποίησε.

Όσον αφορά το «Μακεδονικό», δεκάδες χρόνια σε αυτή τη
χώρα ποτέ δεν είπαµε την αλήθεια. Δεν είπαµε, για παράδειγµα,
ότι το 1959 ο Ευάγγελος Αβέρωφ σε αυτή την Αίθουσα αναγνώ-
ρισε τη «µακεδονική γλώσσα». Δεν είπαµε, για παράδειγµα, ότι
το 1977 αναγνωρίστηκε από την κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας ως «µακεδονική» η γλώσσα στον ΟΗΕ.

Καταθέτω για τα Πρακτικά της Βουλής τα σχετικά έγγραφα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Στέφος καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν είπαµε, για παράδειγµα, ότι από το 1961 µέχρι το 1982
αυτός ήταν ο χάρτης -ο πολιτικός και ο γεωφυσικός- στα ελλη-
νικά σχολεία, όπου η Ελλάδα συνόρευε µε τη «Μακεδονία». Ούτε
ότι στις εγκυκλοπαίδειες της χώρας τα τελευταία τουλάχιστον
πενήντα χρόνια, από το 1920 µέχρι το 1980 και, κυρίως, µετά το
1950 αναφέρουµε ότι συνορεύουµε µε τη «Μακεδονία», η οποία
έχει πληθυσµό ένα εκατοµµύριο τετρακόσιες χιλιάδες.

Καταθέτω τα σχετικά έγγραφα για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Στέφος καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η υποκρισία, λοιπόν, ως µέσο πολιτικής τοποθέτησης και αν-
τιπαράθεσης είναι µια γνωστή τακτική για την Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση. Προσπαθεί στα θολά να µαζέψει ψήφους,
χρησιµοποιώντας ακόµη και εθνικά θέµατα για τα µικροπολιτικά
της συµφέροντα.

Κι όλα αυτά τα χρόνια η διολίσθηση σε όλο και πιο ακραίες θέ-
σεις, η εκµετάλλευση των εθνικών θεµάτων για µικροπολιτικές
σκοπιµότητες, η πατριδοκαπηλία, ο λαϊκισµός και η συµπόρευση
µε την ακροδεξιά, δίνουν το πολιτικό στίγµα ενός κόµµατος που
έχει ξεφύγει από τις παραδοσιακές αρχές, ολισθαίνοντας σε
σκοτεινές ατραπούς εποχών, που οφείλουµε ως κοινωνία να
αφήσουµε πίσω.

Όλο αυτό το κλίµα δυναµιτίζεται µε τη συµβολή των φίλιων
µέσων ενηµέρωσης και την κατασκευή ψευδών ειδήσεων. Το ίδιο
διάστηµα εµφανίζονται σκάνδαλα, για τα οποία δεν έχει γίνει καµ-
µιά ανάληψη ευθύνης και δεν έχει δοθεί καµµιά πειστική απάν-
τηση, τη στιγµή που όλοι µας εδώ µέσα έχουµε παραδεχθεί ότι
αυτά υπήρχαν και υπήρξε µεγάλη διαφθορά. Η υπεκφυγή είναι
η µόνη τακτική. Από τη «SIEMENS» και τη «NOVARTIS» µέχρι τον
«Κήρυκα των Χανίων», από τις offshore και το σπίτι του Βολταί-
ρου µέχρι το ΚΕΕΛΠΝO η απάντηση είναι η εκκωφαντική σιωπή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί να µην τα κάναµε όλα
καλά αλλά ο βασικός στόχος επετεύχθη. Ο πρώτος µεταµνηµο-
νιακός προϋπολογισµός είναι γεγονός, και είναι αποτέλεσµα της
πορείας όλων αυτών των χρόνων, µιας πορείας που σηµατοδο-
τήθηκε από την κάλυψη των δηµοσιονοµικών στόχων για συνα-

πτά έτη, από τη µείωση της ανεργίας περίπου κατά οχτώ µονά-
δες, από παροχές στους πιο αδύναµους και από προσπάθεια δια-
τήρησης του κράτους πρόνοιας, ιδιαίτερα της παιδείας, υγείας
και των εργασιακών δικαιωµάτων.

Ο προϋπολογισµός για την υγεία και την παιδεία είναι αυξηµέ-
νος για τρίτη συνεχή χρονιά. Και είναι η απόδειξη της προσπά-
θειας που κάνει η Κυβέρνηση, για να κρατήσει όρθια τη δηµόσια
εκπαίδευση και τη δηµόσια Υγεία.

Για πρώτη φορά, ύστερα από πολλά χρόνια, ο προϋπολογι-
σµός προβλέπει την πρόσληψη χιλιάδων εκπαιδευτικών Ειδικής
Αγωγής, ενισχύοντας έτσι την εκπαίδευση των ατόµων µε ανα-
πηρία. 

Δεν ξεχνώ, βεβαίως, και την επικείµενη πρόσληψη των ανθρώ-
πων που εργάζονται στο πρόγραµµα «Βοήθεια στο σπίτι».

Η αναµόρφωση του λυκείου, η αναβάθµιση των ΕΠΑΛ, οι αλ-
λαγές στο εξεταστικό σύστηµα, οι νέες δοµές εκπαίδευσης, η
σηµαντική αύξηση των κονδυλίων για την έρευνα είναι µερικά
από τα µέτρα που δίνουν το στίγµα για την αναβάθµιση της ποι-
ότητας της παρεχόµενης εκπαίδευσης.

Η υγεία είναι ο άλλος πυλώνας του κοινωνικού κράτους, που
η Κυβέρνησή µας κράτησε όρθιο. Παρ’ όλο που η κατάσταση πα-
ραµένει δύσκολη για εργαζόµενους και ασθενείς, η διάλυση του
ΕΣΥ έχει αντιστραφεί. Η επέκταση της δωρεάν ιατροφαρµακευ-
τικής περίθαλψης για όλους τους ανασφάλιστους, το επικουρικό
προσωπικό που κάλυψε τροµακτικά κενά στα νοσηλευτικά ιδρύ-
µατα, η αναβάθµιση του εξοπλισµού των νοσοκοµείων και το
στοίχηµα της επέκτασης της πρωτοβάθµιας υγειονοµικής φρον-
τίδας, είναι µέτρα εµβληµατικά που στηρίζουν και στερεώνουν
τη δηµόσια υγεία.

Η επαναφορά των συλλογικών συµβάσεων εργασίας, η αύ-
ξηση του κατώτατου µισθού, η κατάργηση του υποκατώτατου µι-
σθού για τους νέους εργαζόµενους -πράγµατα που η Νέα
Δηµοκρατία πιστεύει ή και υποστηρίζει και θεσµοθέτησε κιόλας-
η αύξηση των ελέγχων και τα τσουχτερά πρόστιµα στους εργο-
δότες που καταπατούν τα εργασιακά δικαιώµατα αποτελούν
αποδείξεις του αγώνα που δίνει η Κυβέρνηση για να κρατήσει
την κοινωνία όρθια, τη δηµοκρατία στέρεη και τους θεσµούς στι-
βαρούς.

Γιατί εµείς είµαστε οι µόνοι εγγυητές της δηµοκρατίας και της
ανάπτυξης. Γιατί εµείς είµαστε οι πραγµατικοί πατριώτες και
αγαπάµε την πατρίδα µας. Απέναντί µας βρίσκονται όλοι όσοι
υποκριτικά και µικροπολιτικά καπηλεύονται τη χώρα και υποθη-
κεύουν το µέλλον το δικό µας και των παιδιών µας. 

Όσο «η δηµοκρατία πουλάει τη Μακεδονία», όσο «τα σκάγια
των επιστατών στην Μανωλάδα καθώς έπεφταν από τον αέρα,
χτύπησαν µερικούς µετανάστες εργάτες γης», όσο «ο ιός περ-
νάει µέσα από τη µετανάστρια στην ελληνική οικογένεια», τόσο
κάποια χέρια θα οπλίζονται. Όπλα δικά µας είναι η αλληλεγγύη
και οι αγώνες των λαών για κοινωνική δικαιοσύνη στα Βαλκάνια,
στην Ευρώπη, παντού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θέλω να ευχαριστήσω

τον κ. Στέφο, για την ευκαιρία που δίνει στο Σώµα και σε εµένα
προσωπικά να κάνω µια αναφορά, γιατί όντως είναι µια ηµέρα
µνήµης. Είναι η ηµέρα του ολοκαυτώµατος των Καλαβρύτων.
Μάλιστα, απ’ ό,τι γνωρίζω, αυτή τη στιγµή και ο Πρόεδρος της
Δηµοκρατίας βρίσκεται στην περιοχή, όπου τιµούν τους νεκρούς. 

Είναι ένα από µεγαλύτερα εγκλήµατα της ναζιστικής Γερµα-
νίας που έγινε κατά τη διάρκεια του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου.
Θρηνήσαµε χίλια εκατόν ένα θύµατα, πάνω από χίλια σπίτια λε-
ηλατήθηκαν, αιγοπρόβατα κατασχέθηκαν, τουλάχιστον δύο χι-
λιάδες, και 260 εκατοµµύρια δραχµές, αν δεν κάνω λάθος,
εκλάπησαν τότε. 

Θα ήθελα να προτείνω στο Σώµα να τιµήσουµε και εµείς µε
την ευκαιρία τη µνήµη των νεκρών διά εγέρσεως ενός λεπτού
σιγή, αν συµφωνείτε.

(Στο σηµείο αυτό όρθιοι όλοι οι Βουλευτές τηρούν ενός λε-
πτού σιγή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
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της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Τούµπας Θεσ-
σαλονίκης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Βλάχου για επτά λεπτά.
ΣΩΤΗΡΙΑ ΒΛΑΧΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κρατικός προϋπολογισµός

του έτους 2019 κινείται στο ίδιο πλαίσιο µε τους αντίστοιχους
µνηµονιακούς προϋπολογισµούς των προηγουµένων ετών, και
εξυπηρετεί δύο στρατηγικές επιδιώξεις της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ. Αφ’ ενός τη συνέχιση και την πιστή εφαρµογή των µνη-
µονιακών δεσµεύσεων οι οποίες θα ταλαιπωρούν για πολλές δε-
καετίες ακόµη τον λαό µας, και αφ’ ετέρου τη δηµιουργία µιας
πλασµατικής εικόνας οικονοµικής ανάκαµψης µε στόχο την εξα-
πάτηση των πολιτών και την αποφυγή µιας εκλογικής συντριβής
των κυβερνητικών εταίρων στις επικείµενες εκλογές. 

Αποσκοπεί, λοιπόν, πρώτα απ’ όλα στην απαρέγκλιτη τήρηση
των υποχρεώσεων τις οποίες έχει αναλάβει η χώρα µας έναντι
των διεθνών θεσµών και των δανειστών µας. Και είναι έτσι δοµη-
µένος ο προϋπολογισµός, ώστε να δώσει τη δυνατότητα στην
Κυβέρνηση να αξιοποιήσει επικοινωνιακά την υποτιθέµενη επί-
τευξη κάποιων οικονοµικών στόχων, προκειµένου να µπορέσει
να εξαπατήσει για µια ακόµη φορά τους Έλληνες πολίτες µέσω
της παρουσιάσεως µιας εικονικής πραγµατικότητας.

Με τον προτεινόµενο κρατικό προϋπολογισµό η Κυβέρνηση
ευελπιστεί, κατά το κοινώς λεγόµενο, να κάνει το µαύρο άσπρο,
ρίχνοντας στάχτη στα µάτια των πολιτών. Ελπίζει ότι σε συνδυα-
σµό µε το δόλωµα της διανοµής του δήθεν κοινωνικού µερίσµα-
τος θα µπει σε δεύτερη µοίρα, και δεν θα τύχει της απαραίτητης
προσοχής του κόσµου, το γεγονός ότι για πολλές δεκαετίες
ακόµη θα πληρώνουµε ως λαός και ως κοινωνία τα πειράµατα
των µνηµονιακών πολιτικών και τις δεσµεύσεις τις οποίες έχουµε
ως χώρα αναλάβει έναντι των δανειστών µας. Δεσµεύσεις οι
οποίες είναι ήδη ψηφισµένες, θεσµοθετηµένες και πρόκειται να
θέσουν ταφόπλακα σε κάθε ελπίδα ανάκαµψης της εθνικής οι-
κονοµίας, στέλνοντας στα τάρταρα το βιοτικό επίπεδο της πλει-
οψηφίας των Ελλήνων πολιτών και µετατρέποντας την
καθηµερινότητά τους σε έναν διαρκή αγώνα επιβίωσης και εξα-
σφάλισης των στοιχειωδών αγαθών για τις οικογένειές τους.

Πρωτογενές πλεόνασµα 3,56% του ΑΕΠ και οριακή µείωση της
ανεργίας αναγγέλλει µεταξύ άλλων πανηγυρικά και προσπαθεί
να αξιοποιήσει επικοινωνιακά η Κυβέρνηση µε προφανή σκοπό
την υποτίµηση της νοηµοσύνης των πολιτών και την παραπλά-
νησή τους. Διότι πίσω από αυτή τη βιτρίνα κρύβεται το απόλυτο
χάος, το πλήρες αδιέξοδο, η εξαφάνιση κάθε περιθωρίου µελ-
λοντικής ανάκαµψης της εθνικής οικονοµίας.

Το χτίσιµο του πρωτογενούς πλεονάσµατος στο ποσοστό αυτό
προέρχεται κατά πρώτον από την εξοντωτική υπερφορολόγηση
των πολιτών, η οποία προβλέπεται να συνεχιστεί και για το έτος
2019. Και αυτό διότι προκειµένου να επιτευχθεί η περίφηµη κα-
τάργηση των περικοπών των συντάξεων, αυξάνονται κατά ένα δι-
σεκατοµµύριο ευρώ οι προβλέψεις για εισπράξεις φόρων και
ταυτόχρονα περικόπτονται 800 εκατοµµύρια ευρώ από κοινωνι-
κές παροχές και άλλα 500 εκατοµµύρια ευρώ από τις δηµόσιες
επενδύσεις. 

Και, φυσικά, για µία χρονιά ακόµη θα έχουµε να κάνουµε µε
ένα κράτος εντελώς ασυνεπές και ανυπόληπτο στις υποχρεώσεις
ως προς τους πολίτες, ένα κράτος µε ρόλο µπαταχτσή και λα-
µόγιου κατά το λαϊκότερο, το οποίο αρνείται να αποπληρώσει δι-
σεκατοµµύρια ευρώ ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεών του προς
εµπόρους και επαγγελµατίες. Πρόκειται για χρηµατικά ποσά τα
οποία αποστερεί από την αγορά και την πραγµατική οικονοµία,
για να τα παρακρατεί παράνοµα διαπράττοντας στην ουσία υπε-
ξαίρεση. 

Ο στόχος είναι προφανής, να µπορεί να επαίρεται η Κυβέρ-
νηση για την επίτευξη του περίφηµου πρωτογενούς πλεονάσµα-
τος και ταυτόχρονα να ελπίζει ότι σε συνδυασµό και µε τα ψιχία
ελεηµοσύνης που υπόσχεται στους πολίτες υπό τη µορφή δήθεν

κοινωνικού µερίσµατος, να υφαρπάξει για µία ακόµη φορά την
ψήφο τους.

Η αλήθεια όµως για τα περίφηµα επιδόµατα, µερίσµατα και
λοιπές παροχές που υποτίθεται ότι δίνονται στους πολίτες, είναι
µία και µοναδική, και αυτή τη φορά η Κυβέρνηση δεν θα µπορέ-
σει να την αποκρύψει, δηλαδή ότι επιστρέφει ένα ελάχιστο πο-
σοστό των όσων έχει υφαρπάξει από τον λαό µε την εξοντωτική
υπερφορολόγηση των τελευταίων ετών. Και µάλιστα τα όσα υπο-
τίθεται ότι δίνει, στη µεγάλη τους πλειοψηφία καταλήγουν στα
χέρια Ροµά και µεταναστών.

Με λίγα λόγια έχει πάρει τα είκοσι επιστρέφει το ένα και θριαµ-
βολογεί γι’ αυτό. Όσο δε αφορά στη δήθεν µείωση της ανεργίας,
και πάλι εδώ έχουµε να κάνουµε µε φύκια για µεταξωτές κορδέ-
λες, τα οποία η Κυβέρνηση επιχειρεί να πουλήσει στους πολίτες.

Κύριοι της Κυβέρνησης, αποσιωπάτε σκοπίµως το γεγονός ότι
αύξηση της απασχόλησης υπάρχει µόνο στη «µαύρη» και αδή-
λωτη εργασία, στην οποία αναγκάζονται να καταφύγουν χιλιάδες
εργαζόµενοι, ανασφάλιστοι και µόνο στις ονοµαζόµενες ελαστι-
κές µορφές εργασίας, που δηµιουργούν δήθεν εργαζόµενους µε
µισθούς πείνας. 

Η εξοντωτική υπερφορολόγηση, η µη τήρηση των ληξιπρόθε-
σµων οφειλών του κράτους προς τους πολίτες και η εκτίναξη της
παραοικονοµίας, της αδήλωτης εργασίας και των διαφόρων ελα-
στικών µορφών απασχόλησης έχουν γίνει καθεστώς, επιτρέπον-
τας στην Κυβέρνηση να µαγειρέψει τα στατιστικά στοιχεία κατά
το δοκούν και παρουσιάζοντας µια εικονική πραγµατικότητα, η
οποία καµµιά σχέση δεν έχει µε την πραγµατική οικονοµία και µε
το δράµα που καθηµερινά βιώνει η συντριπτική πλειοψηφία των
Ελλήνων πολιτών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω.
Με τον φερόµενο προς ψήφιση κρατικό προϋπολογισµό, η Κυ-

βέρνηση ευελπιστεί στο να πάρει τα εύσηµα από τους εντολο-
δόχους της, ώστε να εξασφαλίσει την πολιτική της επιβίωση,
αποφεύγοντας την εκλογική συντριβή στις επικείµενες εκλογές.

Προσπαθεί να πείσει τους δανειστές µας ότι είναι σε θέση να
προστατέψει τα δικά τους συµφέροντα καλύτερα από τους υπό-
λοιπους πρόθυµους του µνηµονιακού τόξου, ώστε να κερδίσει
µερικούς ακόµη µήνες παραµονής στην εξουσία και όλα αυτά εις
βάρος των Ελλήνων πολιτών, τους οποίους πλέον η Κυβέρνηση
αντιµετωπίζει απλά και µόνο ως επαίτες επιδοµάτων και βοηθη-
µάτων, υποτιµώντας τη νοηµοσύνη τους και προσβάλλοντας την
αξιοπρέπειά τους.

Η απάντηση στο µνηµονιακό αδιέξοδο και στους διεθνείς το-
κογλύφους οι οποίοι θησαυρίζουν εις βάρος του λαού µας, µπο-
ρεί να είναι µόνο εθνικιστική και φιλολαϊκή. Η απάντηση αυτή θα
δοθεί µε την εθνική διακυβέρνηση της πατρίδας µας από µια µελ-
λοντική κυβέρνηση της Χρυσής Αυγής, η οποία θα έρθει µε τη
βοήθεια του Θεού και µε την ψήφο του ελληνικού λαού, πολύ πιο
σύντοµα απ’ ό,τι εσείς νοµίζετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.

Βλάχου.
Τον λόγο έχει ο κ. Μιχελής. Έπειτα θα ακολουθήσουν ο κ. Γιό-

γιακας και η Υφυπουργός κ. Χρυσοβελώνη.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, διανύοντας τον τέταρτο χρόνο

της διακυβέρνησής µας, συζητάµε έναν προϋπολογισµό της
χώρας για το επόµενο έτος, έναν προϋπολογισµό που καταρτί-
στηκε µεν στο γενικό πλαίσιο των τυπικών µας υποχρεώσεων
απέναντι στους εταίρους αλλά εκτός δεσµευτικών προγραµµά-
των 2010 - 2015, έναν προϋπολογισµό που κινείται σε δύο γενι-
κές κατευθύνσεις: Πρώτα στη στήριξη των αδύναµων και
ευάλωτων κοινωνικά οµάδων µε την θεσµοθέτηση των πρόσφα-
των οικονοµικών µέτρων, θετικών προς αυτές και ταυτόχρονα
βήµατα ανάπτυξης. Αυτό καταγράφεται από τα θετικά πρόσηµα
των δεικτών της οικονοµίας.

Περιοριζόµενος στις παραπάνω γενικές διαπιστώσεις, δεν θα
σταθώ αναλυτικά σε αριθµητικά δεδοµένα. Άλλωστε αυτά ανα-
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λύθηκαν επαρκώς. Θεωρώ ότι ο προϋπολογισµός δεν είναι µόνο
οικονοµικό ζήτηµα αλλά οικονοµικός σχεδιασµός χάραξης πολι-
τικής, που πρώτιστα επηρεάζει την κοινωνία, γι’ αυτό και θα ανα-
φερθώ σε πολιτικά και κοινωνικά δεδοµένα, διατυπώνοντας
µερικές σκέψεις.

Είναι γεγονός ότι η χώρα έπεσε σε βαθιά οικονοµική κρίση.
Αυτό ήταν απόρροια εξωτερικών παραγόντων ή και αδυναµία και
ευθύνη της εγχώριας οικονοµικής και κοινωνικής ελίτ κυρίως
αλλά όχι µόνο; Είναι γεγονός ότι η κρίση αυτή σε διάρκεια από
το 2010 και σε βάθος -25% του ΑΕΠ, µετατράπηκε σε κοινωνική
κρίση µε τα παρακάτω αποτελέσµατα: Πρώτον, περιθωριοποίησε
τη µισθωτή εργασία. Πώς αλλιώς µπορεί να ερµηνεύεται το 26%
ανεργίας, η πτώση των µισθών, η αποδόµηση των εργασιακών
σχέσεων; 

Δεύτερον, συρρίκνωσε τη µικροεµπορευµατική παραγωγή και
τη µεσαία τάξη. Τρίτον, ταυτόχρονα µεταφέρθηκαν δραστηριό-
τητες και χρήµα της οικονοµικής ελίτ στο εξωτερικό. Γέµισαν οι
ελβετικές τράπεζες από καταθέσεις Ελλήνων. Δεύτερη χώρα αλ-
λοδαπών στην Ελβετία είµαστε. Πλήθος οι offshore εταιρείες.
Σύνθηµα το «πηγαίνετε στη Βουλγαρία τις επιχειρήσεις σας».
Όχι, βέβαια, από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Μας προβληµατίζουν τα παραπάνω; Και αν ναι ποια άλλη πρό-
ταση υπάρχει; Τελικά έχασαν όλοι 25%, ή µήπως οξύνθηκαν πε-
ραιτέρω οι οικονοµικές και κατά συνέπεια και οι κοινωνικές
ανισότητες στη χώρα; Ενδιαφέρει όλους µας αυτή η διαπίστωση
ή είναι αδιάφορο για µια µερίδα του πολιτικού κόσµου; 

Τα παραπάνω δεδοµένα από κανέναν δεν αµφισβητούνται. Πα-
ράλληλα ένα σύστηµα διαφθοράς που απ’ ό,τι φαίνεται από κα-
νένα κράτος δεν λείπει, πήρε στη χώρα µας τέτοιες διαστάσεις,
που διάβρωσε στο µέγιστο το πολιτικό σύστηµα εξουσίας. 

Σε αυτές τις συνθήκες σήµερα και χωρίς να παραβλέπει κανείς
τις γενικότερες γεωπολιτικές συνθήκες, έρχεται η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ να συγκροτήσει έναν οδικό χάρτη σταδιακής εξό-
δου από την κρίση και µε την κοινωνία υποβασταζόµενη, ώστε
να παραµείνει όρθια. 

Την έξοδο από την κρίση είναι βέβαιο ότι δεν την βλέπουµε
όλοι µε την ίδια οπτική. Η αριστερή θεώρηση προτάσσει πάντα
κοινωνικούς όρους και ζητήµατα µείωσης ανισοτήτων, γι’ αυτό
και σήµερα ψήφισε τα οικονοµικά µέτρα τα θετικά προς αυτούς.
Η δεξιά προτάσσει κυρίως, αν όχι αποκλειστικά, οικονοµικούς
όρους και γι’ αυτό θα προτιµούσε –υποθέτω- από τα λεγόµενά
της µια γενναία µείωση φορολογικών συντελεστών των µεγάλων
επιχειρήσεων, αντί, παραδείγµατος χάριν, του κοινωνικού µερί-
σµατος ή της σταθεροποίησης και αύξησης της αµοιβής και βελ-
τίωσης των όρων της µισθωτής εργασίας.

Άλλωστε είναι η αντιπολίτευση της δεξιάς, που θεωρεί το δω-
δεκάωρο σωστό έναντι του επί δεκαετίες ή και αιώνες κατεκτη-
µένου οκτάωρου. Υποστηρίζει πως έτσι θα έρθει η ανάπτυξη.
Απλό και αµείλικτο το ερώτηµα: Αυτό δεν συνέβαινε µέχρι το
2010; Γιατί αντί της ανάπτυξης ήρθε η κρίση;

Σήµερα, λοιπόν, αντιµετωπίζουµε µια άλλη πρόκληση, ένα άλλο
δίληµµα, προς ποια κατεύθυνση θέλουµε να πορευθούµε. Ανά-
πτυξη χωρίς δικαιότερη κατανοµή πλούτου δεν είναι επιλογή µας. 

Ας µην αυταπατώµαστε. Η εποχή της ευµάρειας προ του 2010
ήταν επίπλαστη. Στηρίχθηκε σε έναν υπέρογκο δανεισµό, που το
βάρος της αποπληρωµής όλοι ξέρουµε πλέον ότι κλήθηκε να το
σηκώσει, κυρίως, η µισθωτή εργασία, που αποτελεί πέραν του
50% του ενεργού οικονοµικά πληθυσµού της χώρας, και η µικρο-
εµπορευµατική παραγωγή και η µεσαία τάξη.

Ποιες πολιτικές δυνάµεις είναι σε θέση να εγγυηθούν µια τέ-
τοια ανάπτυξη, να αντιµετωπίσουν τον αγοραίο φιλελευθερισµό
και την ακροδεξιά πολιτική; Προφανώς όσες από το πρόγραµµά
τους, τις θέσεις τους, τη συγκρότησή τους αλλά κυρίως την ιστο-
ρική τους διαδροµή τάσσονται µε τους κοινωνικά αδύναµους.
Αυτό θεωρητικά σηµαίνει τη δηµιουργία ενός πολιτικού µετώπου
κοινής δράσης σε όλα τα επίπεδα, των παραπάνω δυνάµεων εν-
νοείται.

Είναι αυτό εφικτό σήµερα; Δεν συζητούµε για τη δεξιά πολιτική
παράταξη. Συζητούµε για την σοσιαλδηµοκρατία, της οποίας, δυ-
στυχώς, η εµπλοκή µερικών στελεχών µε τη διαφθορά αποτελεί
εµπόδιο. 

Από την άλλη πλευρά, η κοµµουνιστική αριστερά έχει επιλέξει
ίσως για πρώτη φορά µετά το 1974 την πολιτική επιλογή «πολλά
κόµµατα, δύο πολιτικές», µία αυτοί και η άλλη πολιτική όλων των
άλλων θέτοντας έτσι εαυτόν εκτός ευρύτερων µετώπων σε αντί-
θεση µε το ιστορικό της παρελθόν. Να µην αναφερθώ στο ΕΑΜ,
να µην αναφερθώ στον αντιδικτατορικό αγώνα, να µην αναφερθώ
στις θέσεις τους αµέσως µετά τη δικτατορία.

Εµείς στηριζόµενοι στις καθηµερινές µας µικρές επιτυχίες και,
κυρίως, στην ανοχή και αντοχή αλλά κυρίως προσδοκία των λαϊ-
κών στρωµάτων, θα επιµείνουµε και θα πετύχουµε. Η ζωή θα δεί-
ξει του λόγου το αληθές. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μιχελή.

Ο κ. Γιόγιακας από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο για επτά
λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης εξήγη-
σαν γιατί ο προϋπολογισµός του 2019 είναι αντιαναπτυξιακός.
Κάποιοι µίλησαν, επίσης, για προεκλογικό ή για ψηφοθηρικό
προϋπολογισµό.

Βέβαια ο κύριος Πρωθυπουργός τις προάλλες θεώρησε προ-
σβλητικές τις αναφορές για παροχολογία, όχι απέναντι στην Κυ-
βέρνηση, όπως είπε αλλά απέναντι στους πολίτες. Ίσως από µια
άποψη ο Πρωθυπουργός να έχει δίκιο, γιατί τα νούµερα του προ-
ϋπολογισµού δείχνουν ότι δεν έχουν µείνει και πολλά για να
δώσει η Κυβέρνηση ούτε καν για να κάνει πράξη αυτά που είχε
υποσχεθεί λίγους µήνες πριν.

Έτσι η Κυβέρνηση έκοψε 260 εκατοµµύρια ευρώ για τα προ-
γράµµατα απασχόλησης τριάντα χιλιάδων ανέργων, 240 εκατοµ-
µύρια ευρώ που θα πήγαιναν για να µειώσουν τη συµµετοχή των
ασφαλισµένων σε φάρµακα, 260 εκατοµµύρια ευρώ από το επί-
δοµα στέγασης, που θα είχε µειωθεί και άλλο, αν δεν είχε παρέµ-
βει η Κοµισιόν, 140 εκατοµµύρια ευρώ για θέσεις βρεφονηπιακών
σταθµών για παιδιά έως τεσσάρων ετών, 190 εκατοµµύρια ευρώ
που προορίζονταν για δωρεάν σχολικά γεύµατα, 50 εκατοµµύρια
ευρώ, δηλαδή το 50% του αρχικού προϋπολογισµού από την επι-
χορήγηση των ασφαλιστικών εισφορών για νέους εργαζοµένους
έως εικοσιπέντε ετών.

Συνολικά, κόψατε µέτρα ύψους 1,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ για
άνεργους, µαθητές, νέους γονείς, εργαζόµενες µητέρες και
νέους ασφαλισµένους και µαζί µε τη δραστική µείωση του επι-
δόµατος θέρµανσης και την ανούσια µείωση του ΕΝΦΙΑ, φέρνετε
σε ακόµη πιο δύσκολη θέση συµπολίτες µας µε χαµηλά εισοδή-
µατα.

Το 2019 προβλέπονται κοινωνικές παροχές 30% µειωµένες
από ό,τι προβλέπονταν στο µεσοπρόθεσµο, 1,6 αντί 2,4 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ.

Έχοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά κατά νου,
µπορούµε να πούµε ότι η Κυβέρνηση πέρασε κάτω από τον πήχη
των δικών της δεσµεύσεων ή, όπως πολύ ωραία ειπώθηκε πριν
λίγες µέρες σε αυτή εδώ την Αίθουσα, «τρέξατε µόνοι σας και
βγήκατε δεύτεροι».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Εµείς ψηφίσαµε και τη µικρή
µείωση των ασφαλιστικών εισφορών και τη διατήρηση της προ-
σωπικής διαφοράς, που, άλλωστε, είχαµε προτείνει πρώτοι µε
τροπολογία. Εσείς τα επιδιώξατε, γιατί τα χρειάζεστε ως το τε-
λευταίο άλλοθι την εκλογική χρονιά που έρχεται. Είναι το δικό
σας φύλλο συκής, µε το οποίο προσπαθείτε να καλύψετε τη γύ-
µνια των πολιτικών σας.

Έχουµε, λοιπόν, έναν προϋπολογισµό µε περιορισµένες και
πετσοκοµµένες κοινωνικές παροχές. Το ότι έχουµε έναν κατά
βάση άδικο προϋπολογισµό προκύπτει επίσης και από τα απο-
γοητευτικά στοιχεία της φορολογικής πολιτικής. Και το 2019 η
Ελλάδα παραµένει η χώρα µε τη βαρύτερη έµµεση φορολογία
µεταξύ των δεκαεννιά χωρών-µελών της Ευρωζώνης. Είναι, επί-
σης, η χώρα µε τη µεγαλύτερη διαφορά στην απόδοση µεταξύ
έµµεσης και άµεσης φορολογίας. Η έµµεση φορολογία θα επι-
βαρύνει τους πολίτες το 2019 µε φόρους ίσους µε το 17% του
ΑΕΠ, όταν οι άµεσοι φόροι αντιστοιχούν µόλις στο 10% του ΑΕΠ.
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Τι σηµαίνουν αυτά; Πρώτα από όλα, ότι υπάρχει πρόβληµα φο-
ρολογικής δικαιοσύνης, που είναι και πρόβληµα κοινωνικής δι-
καιοσύνης, αφού οι έµµεσοι φόροι αποτελούν µεγαλύτερο
βάρος για τους µη έχοντες.

Δεύτερο, ότι το αποτέλεσµα της υπερβολικής άµεσης φορο-
λόγησης οδηγεί σε απόκρυψη εισοδηµάτων και άρα, σε µείωση
των εσόδων. Αυτή είναι η ταξική, αριστερή υποτίθεται, φορολο-
γική πολιτική της Κυβέρνησης, αντικοινωνική και αντιαναπτυ-
ξιακή,την οποία συνεχίζει και εν µέσω του προϋπολογισµού της
επόµενης χρονιάς, κινούµενη στην αντίθετη κατεύθυνση από
αυτή της δικής µας πρότασης.

Εµείς θέλουµε µια φορολογική ελάφρυνση νοικοκυριών και
επιχειρήσεων, που θα κάνει τη διαφορά, ώστε να αυξηθεί το δια-
θέσιµο εισόδηµα, να τονωθεί η ανταγωνιστικότητα και να ενισχυ-
θεί η φορολογική συµµόρφωση.

Προτείνουµε τη γενναία µείωση του εταιρικού φόρου από το
29% στο 20% και του εισαγωγικού φορολογικού συντελεστή φυ-
σικών προσώπων, για εισοδήµατα µέχρι 10.000 ευρώ από το 22%
στο 9%. Μειώνουµε τον ΕΝΦΙΑ µέσα στα πρώτα δύο χρόνια κατά
30% για όλους τους Έλληνες. Μειώνουµε αµέσως τον ΦΠΑ σε
όλον τον κλάδο της εστίασης στο 13% από το 24%. Προτείνουµε
τη φορολόγηση των αγροτικών συλλογικών σχηµάτων µε συντε-
λεστή 10%. Αυξάνουµε το όριο για υποβολή ΦΠΑ από 10.000
στις 25.000 ευρώ. Καταργούµε το τέλος επιτηδεύµατος για
όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες και τις ατοµικές επιχει-
ρήσεις, µέσα στην πρώτη διετία της διακυβέρνησής µας.

Τέτοιες παρεµβάσεις είναι δυνατόν να γίνουν µε ένα διαφορε-
τικό µείγµα οικονοµικής πολιτικής, το οποίο περιλαµβάνει, εκτός
από τη µείωση της φορολογίας, δραστική αύξηση των ιδιωτικών
επενδύσεων, συµµάζεµα και µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα
των κρατικών δαπανών. Θέλουµε, όχι µόνο να δώσουµε περισ-
σότερες ανάσες στους φορολογούµενους, αλλά και να φροντί-
σουµε, ώστε αυτά που δίνουν µε τους φόρους τους να πιάνουν
τόπο, να έχουν πιο ποιοτική υγεία και παιδεία, καλύτερες δηµό-
σιες υπηρεσίες και πραγµατικές δυνατότητες στήριξης, όταν και
όπου υπάρχει ανάγκη. Αυτό σηµαίνει για µας πολιτικές και οικο-
νοµικές επιλογές, πέρα και έξω από µνηµονιακές υποχρεώσεις.

Διότι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, όσο και αν µιλάτε για
έξοδο από το µνηµόνιο, ο προϋπολογισµός του 2019 είναι ένας
κλασικός µνηµονιακός προϋπολογισµός της περιόδου ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ, µια συνταγή µε την οποία κρατάτε τη χώρα καθηλωµένη,
γιατί απλώς ούτε µπορείτε ούτε θέλετε να κάνετε κάτι διαφορε-
τικό, µια συνταγή που είναι αυτονόητο ότι καταψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γιόγιακα.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε ζητήσει τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Για

τριάντα δευτερόλεπτα.
Είναι µια ερώτηση προς εσάς, αλλά πιο πολύ προς τους επό-

µενους, γιατί εσείς µιλήσατε και δεν µπορείτε να απαντήσετε.
Από όλα αυτά που ακούω, σε µερικά συµφωνώ. Είναι πολύ καλά
πράγµατα να γίνουν.

Όµως, για να γίνει η συζήτηση τις µέρες του προϋπολογισµού,
κάποτε πρέπει να ξέρουµε µια κοστολόγηση αυτών που θέλετε
να κάνετε. Δηλαδή, ο κ. Χουλιαράκης, που είναι συντηρητικός
εκτιµητής, γενικώς -θα το ξέρετε αυτό- δεν είναι άνθρωπος της
υπερβολής, εκτίµησε ότι το πακέτο, για το οποίο µίλησε ο κ. Μη-
τσοτάκης ήταν 5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μπορεί να είναι υπερ-
βολή. Μπορεί να είναι 4 δισεκατοµµύρια ευρώ, µπορεί να είναι 3
δισεκατοµµύρια ευρώ.

Όµως, για να γίνει µια συζήτηση, θα ήθελα κάποιοι από τους
επόµενους οµιλητές της Νέας Δηµοκρατίας να πουν, αυτές οι
παρεµβάσεις που θέλετε πόσο κάνουν για το 2019 ή για το 2020
και µετά θα µπούµε στη συζήτηση από πού θα βρείτε τα λεφτά
και πώς θα σώσετε από οικονοµίες του κράτους. Διότι, αλλιώς,
η συζήτηση γίνεται, σαν εµείς να λέµε αριθµούς και εσείς να κά-
νετε εκθέσεις ιδεών.

Ελπίζω να έχετε κάτι πιο σοβαρό να πείτε.
Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Όχι, όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Δεν µπορώ να µιλήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κανονικά, ο Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος πρέπει να µιλήσει, κύριε Σταϊκούρα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Επειδή είναι δηµόσια διαθέσιµα

αυτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα έχετε την ευκαιρία

να απαντήσετε και εσείς στη συνέχεια.
Η Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Χρυσοβελώνη έχει τον λόγο για

επτά λεπτά µε σχετική ανοχή.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί και Βουλευτές, βρίσκοµαι σε αυτό

το Βήµα σήµερα, για να σας ενηµερώσω για θέµατα, που αφο-
ρούν στο χαρτοφυλάκιό µου, ξεκινώντας από την ισότητα των
φύλων. Συγχρόνως, ευελπιστώ να µάθουν οι Έλληνες πολίτες
πού ακριβώς επενδύεται το συγκεκριµένο µέρος των χρηµάτων
τους, που αφορά σε αυτόν τον τοµέα. 

Από την ανάληψη των καθηκόντων της Κυβέρνησης συνεργα-
σίας ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, στον τοµέα της ισότητος των φύλων για την
υπόθεση της υποστήριξης των γυναικείων ζητηµάτων, αλλά και
της κατοχύρωσης των γυναικείων δικαιωµάτων, έχω την άποψη
ότι έχουν γίνει πολλά και θετικά βήµατα προόδου. 

Εδώ, στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό, είναι καλό να κά-
νουµε έναν λογαριασµό για το τι έγινε και το τι µένει να γίνει.
Πρώτον, το 2016, µέσα στον πρώτο κιόλας χρόνο διακυβέρνησης
της χώρας, ολοκληρώθηκε και θεσµοθετήθηκε ένα πραγµατικό
εθνικό σχέδιο δράσης για την ισότητα των φύλων, εναρµονι-
σµένο µε τις αρχές του ΟΗΕ. Δηλαδή, µετά από µία ευρεία δια-
βούλευση µέσα στην κοινωνία, διαρθρώθηκε ένα πρόγραµµα
πολιτικών πράξεων. Συµφωνήσαµε µε ποιους τρόπους και µέσα
σε ποιον χρονικό ορίζοντα θα δροµολογηθούν οι κατάλληλες επι-
λογές, µε σκοπό τη σηµαντική βελτίωση της θέσης των γυναικών
σε όλους τους τοµείς της δραστηριότητος στην ελληνική κοινω-
νία. 

Η οικονοµική κρίση µάς είχε δώσει δείγµατα και αριθµούς για
την αιτιώδη της συνάφεια µε την οπισθοδρόµηση των γυναικείων
κατακτήσεων, ακόµα και για την αύξηση των κρουσµάτων έµφυ-
λης βίας. Υστέρα από πολύ κοπιώδη διεργασία δηµιουργήθηκε
το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Ισότητα των Φύλων 2016-2020. 

Δεύτερον, εξασφαλίσαµε την ενίσχυση και ενδυνάµωση της
ουσιαστικής λειτουργίας των δύο βασικών φορέων άσκησης κρα-
τικής πολιτικής για τα θέµατα ισότητος των φύλων, τη Γενική
Γραµµατεία Ισότητος των Φύλων και το Κέντρο Ερευνών για Θέ-
µατα Ισότητος. Τα καταφέραµε, αξιοποιώντας την άοκνη εργασία
των εργαζόµενων σε αυτούς τους φορείς. 

Μάλιστα, µε την εργασία και άλλων έµπειρων στελεχών του
δηµοσίου από άλλα Υπουργεία, βρήκαµε και βρίσκουµε τους πό-
ρους, για να συνεχίσει να λειτουργεί το πανελλαδικό δίκτυο
δοµών αυτών των δύο φορέων, δηλαδή των µονάδων ανά την Ελ-
λάδα, που καθηµερινά έχουν ως ευθύνη τους την αντιµετώπιση
περιστατικών έµφυλης βίας, ενδοοικογενειακής κακοποίησης γυ-
ναικών και σε αρκετές περιπτώσεις και των παιδιών τους. Πρό-
κειται για τα συµβουλευτικά κέντρα και τους ξενώνες φιλοξενίας,
καθώς και το τηλεφωνικό κέντρο 24ωρης παροχής στήριξης
15900. 

Τα νούµερα είναι αποκαλυπτικά, αλλά και αποδεικτικά. Μόνο
από την 1η Δεκεµβρίου 2015 έως τις µέρες µας, οι προαναφε-
ρόµενες δοµές, µε την υποστήριξη της Γενικής Γραµµατείας Ισό-
τητας των Φύλων και του ΚΕΘΙ, έχουν προσφέρει βοήθεια σε
δεκαπέντε χιλιάδες υποθέσεις γυναικών, θυµάτων βίας. 

Σε αυτό το σηµείο, σας εφιστώ την προσοχή, για να κατανοή-
σετε ποια δύναµη διαθέτει το ανθρώπινο δυναµικό του τοµέα,
για το οποίο έχω την πολιτική ευθύνη από τον Αύγουστο του
2018. Χαρακτηριστικό παράδειγµα προκύπτει από τη λειτουργία
του ΚΕΘΙ. Ο προϋπολογισµός του υπέστη περικοπές, κατά τα
χρόνια των µνηµονίων, ύψους 55% και περισσότερο. 

Ωστόσο, τα χρήµατα που δίνονται για να λειτουργούν οι πο-
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λυάριθµες δοµές του σε όλη την Ελλάδα για την υποστήριξη των
γυναικών, µόνο κατά το 1/5 βγαίνουν από τις τσέπες των φορο-
λογούµενων πολιτών. Τα υπόλοιπα 4/5 της δαπάνης λειτουργίας
των υπηρεσιών που προσφέρονται, πληρώνονται από τα χρηµα-
τοδοτικά προγράµµατα, τα οποία εξασφαλίζονται από άλλες
πηγές, κυρίως µε την αξιοποίηση ευρωπαϊκών κονδυλίων. 

Για αυτόν το λόγο, θέλω να εξάρω από αυτό το Βήµα την προ-
σπάθεια όλων των στελεχών της Γενικής Γραµµατείας Ισότητος
των Φύλων και των αντίστοιχων του Κέντρου Έρευνας για Θέ-
µατα Ισότητος, καθώς επίσης και να συγχαρώ τις επικεφαλής
των φορέων αυτών, τη Γενική Γραµµατέα Ισότητας των Φύλων,
κ. Κούβελα και την Πρόεδρο του ΚΕΘΙ, κ. Αγαθοπούλου, που
έκαναν αποτελεσµατική δουλειά, ήδη πριν αναλάβω τα καθή-
κοντά της αρµόδιας Υφυπουργού. 

Αυτή η Κυβέρνηση πήρε την πρωτοβουλία και έφερε στη
Βουλή τον Απρίλιο του 2018 την κύρωση της σύµβασης του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης για την πρόληψη και την καταπολέµηση
της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας, η
οποία στην Ελλάδα είναι γνωστή ως Σύµβαση της Κωνσταντινού-
πολης. 

Είχε υπογραφεί από τους εκπροσώπους των χωρών-µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης από τον Μάιο του 2011. Έκτοτε, όµως,
ίσως για τους ίδιους λόγους που συνέβαινε και στην Ελλάδα
µέχρι να αναλάβει πρωτοβουλία η Κυβέρνηση µας, η σύµβαση
αυτή παραµένει ανενεργή. Δεν συγκαταλέγεται στην ευρωπαϊκή
νοµοθεσία, γιατί δεν έχει κυρωθεί από ορισµένα κράτη-µέλη. Και
αυτό συµβαίνει για να εξυπηρετηθεί η ψηφοθηρία εκείνων, που
κλείνουν το µάτι πονηρά στην φασίζουσα ή φασιστική τάση του
εκλογικού σώµατος στο εσωτερικό των χωρών αυτών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Την Ελλάδα, όµως, τη συµφέρει να µετασχηµατιστεί η εν λόγω
συµφωνία σε ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Εκτός του ότι αποτελεί κα-
θήκον για κάθε δηµοκρατικό άνθρωπο να υποστηρίζει τη θέσπιση
νοµοθεσίας ενάντια στην άσκηση βίας κατά των γυναικών, στην
προκειµένη περίπτωση ανοίγονται δυνατότητες για να µοιραστεί
η χώρα µας ευρωπαϊκής συνευθύνης οικονοµικά βάρη, τα οποία
πολλές φορές έως σήµερα τα επωµίζεται µόνη και έτσι δεν µπο-
ρεί να καταφέρνει πάντοτε να προσφέρει τις κατάλληλες υπηρε-
σίες, την κρίσιµη στιγµή, στις δοκιµαζόµενες γυναίκες. Μιλώ
ασφαλώς για τις γυναίκες θύµατα βίας, που προστέθηκαν στα
περιστατικά, που αντιµετωπίζουν οι δοµές µας, εξαιτίας της έν-
τασης του µεταναστευτικού προσφυγικού προβλήµατος των τε-
λευταίων ετών.

Για τον σκοπό αυτό, συµµετέχουµε σε όλες τις ευρωπαϊκές
συσκέψεις, ασκώντας πίεση για την ολοκλήρωση της διαδικασίας
των κυρώσεων σε εθνικό επίπεδο των χωρών-µελών που υπολεί-
πονται. Προσωπικά δε, το τελευταίο διάστηµα έχω συµµετάσχει
σε δύο συσκέψεις κορυφής σε ευρωπαϊκό επίπεδο, µε σχετικές
παρεµβάσεις στη Βιέννη και στις Βρυξέλλες και θα παραβρεθώ
σε όσες ακόµα χρειαστούν, για να πετύχει αυτή η καµπάνια. 

Τον Αύγουστο του 2018 ολοκληρώθηκε µία επίµονη προσπά-
θεια µε τις σκληρές θυσίες του ελληνικού λαού για την έξοδο της
χώρας µας από την ασφυκτική επιτήρηση. Συνέπεσε, µεταξύ
πολλών άλλων, µε την επιλογή του Πρωθυπουργού, τη συµφωνία
του κυβερνητικού εταίρου, του κ. Καµµένου, και τη συνέργεια
του Υπουργού Εσωτερικών, για πρώτη φορά στην Ελλάδα η αρ-
µοδιότητα για ζητήµατα ισότητος των φύλων να µου ανατεθεί,
αναβιβαζόµενη έτσι σε επίπεδο Υφυπουργού. 

Όµως, είµαι βέβαιη ότι περισσότερο ήθελαν να καταδείξουν
τη µεγάλη σηµασία, που δίνει αυτή η Κυβέρνηση στα ζητήµατα
της υποστήριξης των γυναικών, όλων εκείνων που αγωνίστηκαν
τις προηγούµενες δεκαετίες για τα αιτήµατα του γυναικείου κι-
νήµατος στην Ελλάδα και τις κατακτήσεις του, κάθε µητέρας,
κάθε εργαζόµενης, κάθε νέας κοπέλας, που κάνει όνειρα και έχει
δικαίωµα να τα δει να πραγµατώνονται. 

Τις ερχόµενες ηµέρες, εισάγεται στη Βουλή, για να γίνει νόµος
του κράτους, ένα ολοκληρωµένο νοµοσχέδιο για την ουσιαστική
ισότητα των φύλων σε κάθε τοµέα της κοινωνικής δραστηριότη-
τος, στην οικογένεια, στην πολιτική, στην εργασία, στον ιδιωτικό
και δηµόσιο τοµέα, στην παιδεία, στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης,

στους δήµους και στις περιφέρειες. 
Πρόκειται για την κορύφωση των πολιτικών πράξεων αυτής

της Κυβέρνησης στον τοµέα της ισότητος των φύλων για την
υπόθεση στήριξης των γυναικών της πατρίδας µας, µέσα στον
προγραµµατισµό αυτής της τετραετίας. 

Ευελπιστώ και ειλικρινά εύχοµαι να έχουµε την ευρύτερη δυ-
νατή συνεννόηση και συναίνεση των πολιτικών δυνάµεων, που
πιστεύουν στη δηµοκρατία για την υπερψήφιση του νοµοσχεδίου
για την ισότητα των φύλων, την υποστήριξη των δικαιωµάτων των
γυναικών και την καταπολέµηση της έµφυλης βίας. Κάθε δηµο-
κρατικός πολίτης και Βουλευτής έχει την υποχρέωση να εξετάσει
τη συναίνεση ως επιλογή προτεραιότητας για ένα νοµοσχέδιο µε
τόσο σηµαντικό περιεχόµενο. 

Σε ό,τι αφορά γενικότερα τον προϋπολογισµό, έχω την άποψη
ότι είναι ο πρώτος που ανοίγει µία θετική προοπτική, χειροπια-
στή, καθώς µεταξύ άλλων σηµαντικών, µειώνει τη φορολογία και
υπό προϋποθέσεις κινητροδότησης για εργασία τις εισφορές,
επιστρέφει χρήµατα από το υπερπλεόνασµα σε πολλούς ανθρώ-
πους, που τα στερήθηκαν και τα έχουν µεγάλη ανάγκη, µπαίνει
τέλος στην περαιτέρω µείωση των συντάξεων, δίνει τη δυνατό-
τητα να αποκτήσουν σε µόνιµη βάση οι δήµοι ευεργετικές υπη-
ρεσίες για τους πολίτες, όπως το «Βοήθεια στο Σπίτι» ή η «Ειδική
Αγωγή», καθώς επίσης να συνεχιστεί η πολιτική της υποστήριξης
των δήµων για έργα µε τα προγράµµατα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» και άλλα
συναφή, ύψους κοντά στα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Ακόµα, όµως, και για τους φορείς που εργάζονται για την ισό-
τητα των φύλων, τη Γενική Γραµµατεία Ισότητας των Φύλων και
το ΚΕΘΙ, για πρώτη φορά φέτος, προβλέπεται αύξηση των κον-
δυλίων τους. Έτσι, θα έχουν την ευκαιρία να πραγµατοποιήσουν
περισσότερες επιστηµονικές ηµερίδες, να κάνουν ενηµερωτικές
δράσεις σε σχολεία και όπου αλλού υπάρχει ανάγκη. 

Τέλος, για την άλλη πλευρά των αρµοδιοτήτων µου, που
αφορά στα ληξιαρχεία και τα δηµοτολόγια, επιγραµµατικά ανα-
φέρω ότι το επόµενο σηµαντικό κορυφαίο βήµα θα είναι η πα-
ρουσίαση µιας πρότασης νοµοθετικής παρέµβασης, που θα
επιλύει τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι συγκεκριµένες δη-
µοτικές υπηρεσίες και η εξυπηρέτηση των πολιτών στις καθηµε-
ρινές τους ανάγκες, όπως οι γεννήσεις, οι γάµοι, οι θάνατοι των
οικείων τους και η επιχειρηµατική τους δραστηριότητα. 

Τελικός στόχος είναι η µετάβαση στην πλήρη ψηφιακή λει-
τουργία των ληξιαρχείων και των δηµοτολογίων, ώστε οι πολίτες
να µπορούν µόνοι τους να λαµβάνουν και να χρησιµοποιούν τα
έγγραφα, που τους ενδιαφέρουν από µία συσκευή, δηλαδή από
το κινητό τους ή τον υπολογιστή τους, µε πρόσβαση στο σύ-
στηµα του ήδη υπάρχοντος µητρώου πολιτών µέσω internet. 

Προσπάθησα να σας παρουσιάσω ένα πλήρες εξελισσόµενο
και ταυτόχρονα φιλόδοξο και εφαρµοζόµενο πολιτικό πρό-
γραµµα για την ισότητα των φύλων, που αφορά στην τελευταία
τριετία και του οποίου ελάχιστα σκέλη µένουν να εφαρµοστούν
το 2019 από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, αλλά και για τον
άλλον τοµέα αρµοδιότητός µου.

Πεποίθηση µου είναι ότι η ίδια σοβαρή δουλειά γίνεται σε όλα
τα Υπουργεία, στο σύνολο του κυβερνητικού έργου. Γι’ αυτό
ζητώ τη θετική ψήφο σας στον προϋπολογισµό συνολικά, όσον
αφορά δηλαδή το σύνολο των Υπουργείων. Όταν δε. ολοκληρώ-
σουµε αυτόν τον ιστορικό και κρίσιµο πολιτικό κύκλο, θα µας κρί-
νει όλους ο ελληνικός λαός, το φθινόπωρο του 2019, οπότε είµαι
και απολύτως βέβαιη ότι θα βαθµολογήσει θετικά το έργο της
Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία
Υπουργέ.

Ο κ. Αναστάσιος Πρατσόλης έχει τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν

µπορώ να µην σχολιάσω την τοποθέτηση του προηγούµενου οµι-
λητή της Νέας Δηµοκρατίας σχετικά µε τα µέτρα, όχι ως προς
την κοστολόγηση, όπως είπε ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Τσακα-
λώτος, αλλά ως προς το γεγονός πως ό,τι παροχές κάνουµε
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εµείς είναι προεκλογική παροχολογία, ενώ ό,τι η Νέα Δηµοκρατία
λέει σε σχέση µε παροχές είναι πρόγραµµα. Ας αποφασίσετε λοι-
πόν, πραγµατικά τι είναι από τα δύο. 

Σε µια άλλη αποστροφή του λόγου του είπε ότι πρέπει να
έχουµε σωστές δηµόσιες υπηρεσίες. Αναρωτιέµαι αν είναι στην
κοινή γραµµή µε τον Αρχηγό, κ. Μητσοτάκη, όταν προτείνει για
το δηµόσιο το 5 προς 1, ενώ εµείς έχουµε καταφέρει να κατα-
κτήσουµε το 1 προς 1. Πώς θα γίνουν καλύτερες οι δηµόσιες
υπηρεσίες στην υγεία και την παιδεία;

Καλούµαστε σήµερα να ψηφίσουµε τον πρώτο προϋπολογι-
σµό µετά το τέλος των µνηµονίων, που δεν ενσωµατώνει µέτρα
περιοριστικής πολιτικής, αντίθετα εισάγει παροχές και ελαφρύν-
σεις 910 εκατοµµύριων ευρώ σε φορολογούµενους και νοικοκυ-
ριά. Η Ελλάδα, µετά από µια βαθιά παρατεταµένη ύφεση δέκα
ολόκληρων χρόνων και οκτώ χρόνια µνηµονίων επιστρέφει στην
ανάπτυξη και τη δηµοσιονοµική επέκταση και ισορροπία.

Τα στοχευµένα, λοιπόν, µέτρα για την αποκατάσταση των πλη-
γών που δηµιούργησαν οι δηµοσιονοµικοί περιορισµοί είναι το
πρώτο βήµα ενίσχυσης του κοινωνικού κράτους και της κοινωνι-
κής συνοχής,. µε τρόπο ασφαλή και δίκαιο, µέσα από τον δηµο-
σιονοµικό χώρο που εξασφαλίστηκε. Δυστυχώς, η Νέα
Δηµοκρατία αδυνατεί ακόµα να αναγνωρίσει την έξοδο της
χώρας από τα µνηµόνια. Αρνείται την πραγµατικότητα και µιλάει
για κύκνειο άσµα της Κυβέρνησης, οµολογώντας ουσιαστικά, τη
στέρηση εξουσίας που τη διακατέχει. Είναι προφανής η αµηχανία
της, καθώς απέµεινε γυµνή από ουσιαστικό σχέδιο και πειστικό
αφήγηµα, τώρα που η καταστροφολογία και η προσπάθεια υπο-
βάθµισης των επιτευγµάτων της Κυβέρνησης πέφτουν συνεχώς
στο κενό. 

Ήδη η χώρα διανύει το έκτο συνεχόµενο τρίµηνο µε ανάπτυξη.
Σταδιακά αλλά σταθερά, εµπεδώνεται η αποκατάσταση της εµ-
πιστοσύνης, σε µια οικονοµία που χαρακτηριζόταν από ακραίες
αβεβαιότητες. Αυτές οι επιδόσεις δεν έχουν αποσπασµατικό χα-
ρακτήρα, αλλά σηµατοδοτούν την αλλαγή σελίδας για τη χώρα.

Πότε επιτέλους η Νέα Δηµοκρατία θα συνειδητοποιήσει ότι
δεν υπάρχει τέταρτο µνηµόνιο ή ότι δεν θα εφαρµοστεί ο περί-
φηµος κόφτης, για τον οποίο τόσο πολύ κόπτονταν και ότι τελικά
η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ κατάφερε να καταργήσει το µέτρο
της περικοπής των συντάξεων και όχι να το αναστείλει, όπως
πολλές φορές είχαν πει τα στελέχη της;

Για το έτος 2019 προβλέπεται ρυθµός οικονοµικής µεγέθυν-
σης 2,5% έναντι του 2,1%, που προβλεπόταν για το 2018 και
πρωτογενές πλεόνασµα 3,6% του ΑΕΠ. Η πραγµατική ανάπτυξη
θα προκύψει από την περαιτέρω ανάκαµψη της ιδιωτικής κατα-
νάλωσης κατά 1,1% και την εύρωστη επενδυτική δραστηριότητα.
Οι επενδύσεις προβλέπεται να αυξηθούν κατά 11,9%, ενώ οι δη-
µόσιες επενδύσεις εκτιµάται ότι θα ανακάµψουν µε ρυθµό της
τάξης του 7,9%.

Ειδικότερα, προϋπολογίζεται η διάθεση πόρων 7,3 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ. Η ανεργία προβλέπεται να υποχωρήσει περαιτέρω
το 2019 στο 16,7% έναντι 18,3% για το 2018, σηµειώνοντας τό-
νωση της απασχόλησης κατά 1,4% και να υπενθυµίσουµε ότι πα-
ραλάβαµε την ανεργία στο 27,5%. Σήµερα η ΕΛΣΤΑΤ ανακοίνωσε
ότι η ανεργία για το τρίτο τρίµηνο του 2018 είναι στο 18,3%. Και
βέβαια, όλα τα µέτρα που εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός στη ΔΕΘ
περιλαµβάνονται στον προϋπολογισµό του 2019, διαψεύδοντας
µε αυτόν τον τρόπο την Αντιπολίτευση και τους καλοθελητές,
που µιλούσαν για αποτυχία του προγράµµατος. Φυσικά, δεν είναι
δυνατόν να παραλείψουµε και τη διανοµή του κοινωνικού µερί-
σµατος για τρίτη συνεχόµενη χρονιά, που αφορά τριάµισι εκα-
τοµµύρια δικαιούχους και προκύπτει από την υπέρβαση του
δηµοσιονοµικού στόχου κατά 0,48% του ΑΕΠ. 

Σε ό,τι αφορά τον χώρο της τοπικής αυτοδιοίκησης, έναν χώρο
που γνωρίζω και υπηρετώ για πολλά χρόνια, θα ήθελα να επιση-
µάνω τα εξής: Με τη µεταρρύθµιση του προγράµµατος«ΚΛΕΙ-
ΣΘΕΝΗΣ» και την απλή αναλογική υλοποιείται η εµβάθυνση της
δηµοκρατίας και το άνοιγµα της αυτοδιοίκησης στην κοινωνία.
Ενισχύεται η λαϊκή βούληση, αφήνοντας πίσω το καθεστώς της
µονοπαραταξιακής εκπροσώπησης, δηµιουργείται το έδαφος για
την ανάπτυξη προγραµµατικών συγκλίσεων και συναινέσεων,
ώστε να αντιµετωπιστούν τα κοινά προβλήµατα. Μέσα από τα

δηµοτικά και περιφερειακά δηµοψηφίσµατα, αποκαθιστούµε την
πλήρη αντιπροσωπευτικότητα και την απόλυτη αντιστοίχιση της
διοίκησης των ΟΤΑ, µε τη βούληση του εκλογικού σώµατος.

Στον κρίσιµο τοµέα της χρηµατοδότησης, τα πρώτα χρόνια
της κρίσης η κρατική χρηµατοδότηση προς ΟΤΑ µειώθηκε περί-
που κατά 60%. Εµείς, παρά τους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς
σταµατήσαµε τη µείωση και το 2015 και το 2016 και αυξήσαµε
για πρώτη φορά, µετά από χρόνια την κρατική επιχορήγηση
προς ΟΤΑ, µέσω των ΚΑΠ τόσο το 2017, το 2018, αλλά και το
2019. Και εδώ θα πρέπει να τονιστεί για τα fake news, που διακι-
νούνται για µια ακόµα φορά, για δήθεν µειωµένους ΚΑΠ κατά
673 εκατοµµύρια ευρώ, ότι αυτό οφείλεται στο ότι η καταβολή
των προνοιακών επιδοµάτων δεν θα γίνεται πλέον από τους δή-
µους, αλλά από τον ΟΠΕΚΑ. 

Στην πραγµατικότητα, λοιπόν, υπάρχει µια µικρή αύξηση.
Μικρή µεν, αλλά όχι µείωση όπως γινόταν στα χρόνια 2010-2014.
Πέρα από τους ΚΑΠ όµως, αξιοποιήθηκε το ξεχασµένο από τις
προηγούµενες κυβερνήσεις Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων.
Από τα προγράµµατα για την αντιµετώπιση των φυσικών κατα-
στροφών και της λειψυδρίας δόθηκαν στους ΟΤΑ περισσότερα
από 124 εκατοµµύρια ευρώ την περίοδο 2015-2018. Θυµίζω ότι
το αντίστοιχο ποσό για την περίοδο 2012-2014 ήταν λιγότερο
από 8 εκατοµµύρια ευρώ. Ακόµα και µε το πολύ σηµαντικό πρό-
γραµµα για την πληρωµή των ληξιπρόθεσµων οφειλών, µετά από
τελεσίδικες δικαστικές αποφάσεις, οι ΟΤΑ ενισχύθηκαν την ίδια
περίοδο µε άλλα 134 εκατοµµύρια ευρώ ενώ για τα χρόνια 2010-
2014 ήταν µηδενικό.

Επιπλέον, δόθηκαν 41 εκατοµµύρια για την ενίσχυση ορεινών
και νησιωτικών δήµων, για πρώτη φορά και 95 εκατοµµύρια δια-
τίθενται για πρώτη φορά τώρα, για την αναβάθµιση παιδικών και
βρεφονηπιακών σταθµών και την εναρµόνιση τους µε τις προδια-
γραφές, που ορίζει το νέο προεδρικό διάταγµα. Το πιο σηµαντικό
είναι ότι προχωρήσαµε στη δηµιουργία νέων, καινοτόµων χρη-
µατοδοτικών εργαλείων για την κάλυψη τους, όπως το πρό-
γραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ», που ξεκίνησε µε αρχικό προϋπολογισµό
500 εκατοµµυρίων ευρώ, αλλά θα ξεπεράσει τα 2,3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ µέχρι το 2023. Η ανταπόκριση στο πρόγραµµα ήταν
τεράστια. Από τις 15 Ιουνίου έως και σήµερα εντάσσονται κάθε
µέρα δύο έργα ύψους έως και 5 εκατοµµύρια ευρώ. Ενδεικτικά
αναφέρουµε ότι για το «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ Ι» εντάχθηκαν έργα 512
εκατοµµυρίων ευρώ και για το «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ» περίπου 174 εκα-
τοµµύρια.

Με το «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» µπορούν για πρώτη φορά οι δήµοι, να
καλύψουν βασικές ανάγκες σε υποδοµές ,στον τοµέα της ύδρευ-
σης, της αποχέτευσης, της αγροτικής οδοποιίας, της αποκατά-
στασης των ΧΑΔΑ, αλλά και σε έργα αντιπληµµυρικής
προστασίας και αποκατάστασης ζηµιών από φυσικές καταστρο-
φές, επανάχρηση δηµοτικών κτηρίων, κατασκευή, ανέγερση
νέων δηµοτικών κτηρίων και σχολικών κτηρίων, ανέγερση παιδι-
κών σταθµών, αλλά και αθλητικών εγκαταστάσεων.

Προχωρήσαµε στη µεγάλη προκήρυξη 3Κ για οκτώ χιλιάδες
εκατόν εξήντα έξι νέες προσλήψεις µόνιµου και σταθερού προ-
σωπικού στις ανταποδοτικές υπηρεσίες των δήµων, καθαριότητα
ΔΕΥΑ, µε βάση τις ανάγκες που οι ίδιοι προσδιόρισαν για πρώτη
φορά το 2008. Άλλες επτακόσιες πενήντα οκτώ προσλήψεις
έχουν σταλεί για επεξεργασία στο ΑΣΕΠ για ανταποδοτικού χα-
ρακτήρα υπηρεσίες, ως «ουρά» του διαγωνισµού 3Κ, µετά από
συγκεκριµένα αιτήµατα που καταθέτουν οι ίδιοι οι δήµοι. 

Στο ενδιάµεσο και για να µην διαταραχθεί η οµαλή λειτουργία
των δήµων, δίνουµε παράταση σε συµβάσεις των εργαζοµένων,
µέχρι να βγουν οι οριστικοί πίνακες των επιτυχόντων. 

Ψηφίστηκε ρύθµιση για την προκήρυξη τριών χιλιάδων διακο-
σίων θέσεων µόνιµου προσωπικού στο «Βοήθεια στο Σπίτι» µέσω
ΑΣΕΠ. Ήδη προβλέπεται κονδύλι στον προϋπολογισµό του 2019,
για να σταµατήσει επιτέλους η πολιτική οµηρία, στην οποία υπο-
χρέωναν οι προηγούµενες κυβερνήσεις στους εργαζόµενους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφερθώ εδώ και
σε δύο µεγάλα έργα που αφορούν την Εύβοια, όπως είναι η πα-
ράκαµψη της Χαλκίδας, που µετά από τριάντα τέσσερα ολό-
κληρα χρόνια υποσχεσιολογίας φέτος ήδη µπαίνει στις ράγες και
έχει εξασφαλιστεί χρηµατοδότηση, όπως και στο νοσοκοµείο της
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Χαλκίδας, το οποίο είχε σταµατήσει το 2008 και είχε σταµατήσει
ουσιαστικά, η χρηµατοδότηση του. Από το 2015 συνεχίζεται και
εντός του 2019 παραλαµβάνεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αυτή προχωρά µε-
θοδευµένα και στοχευµένα από την πρώτη κιόλας µέρα της εκλο-
γής της. Καταφέραµε να βγάλουµε την Ελλάδα από τα µνηµόνια
και την κρίση, εξασφαλίζοντας µία αναπτυξιακή πορεία για τη
χώρα και τους συµπολίτες µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, είσαστε ήδη µετά τα εννέα λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Αφήνουµε πίσω τη διαφθορά, την αδιαφάνεια και την κατασπα-
τάληση του δηµοσίου χρήµατος. Αφήνουµε πίσω όλα όσα έφε-
ραν την Ελλάδα στο χείλος του γκρεµού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Γκιόκας από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας έχει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όταν ξεκίνησε όλη αυτή η λαίλαπα της κρίσης και των µνηµο-

νίων, ως ΚΚΕ είχαµε πει τότε -και αν θέλετε και κόντρα στο κυ-
ρίαρχο ρεύµα- ότι τα µνηµόνια και οι δανειακές συµβάσεις δεν
ήταν αποτέλεσµα µιας επιβολής από τα έξω, ούτε προϊόν απο-
κλειστικά και µόνο της κρίσης. Τα µνηµόνια συµπύκνωσαν µία
πολιτική προαποφασισµένη στα επιτελεία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, ήδη από τις αρχές της δεκαετίας του ’90, η οποία είχε ως
στόχο, από τη µία µεριά να ρίξει στα Τάρταρα την τιµή της ερ-
γατικής δύναµης σε όλες τις εκφάνσεις -ο µισθός, το σταθερό
ωράριο, η ασφάλιση, η υγεία, η πρόνοια- και την ίδια στιγµή, να
διαµορφώσει νέα πεδία κερδοφορίας για το κεφάλαιο. Από
αυτήν την άποψη τα µνηµόνια πέτυχαν τον στόχο τους, γιατί
αυτός ήταν ο στόχος τους. 

Τότε οι άλλες δυνάµεις, προεξάρχοντος του ΣΥΡΙΖΑ, τι έλεγαν,
και ακόµα τα λένε; Άλλες φορές ότι τα µνηµόνια επιβλήθηκαν
από τα έξω, άλλοτε ότι φταίει αποκλειστικά και µόνο η διαφθορά,
άλλοτε τα µνηµόνια ότι ήταν λάθος συνταγή και πάει λέγοντας,
µόνο και µόνο για να µείνει στην αφάνεια και τελικά, στο απυρό-
βλητο η πραγµατική γενεσιουργός αιτία και της κρίσης και των
µνηµονίων, που ήταν ο ίδιος ο καπιταλιστικός δρόµος ανάπτυξης
και τελικά, να καλλιεργηθεί η εντύπωση ότι υπάρχει και ένας ηθι-
κός καπιταλισµός ανθρώπινος, δίκαιος, αν στο τιµόνι της διαχεί-
ρισης βρεθούν κάποιες άλλες πολιτικές δυνάµεις. 

Η συνέχεια γνωστή. Ο ΣΥΡΙΖΑ βρέθηκε σε αυτό το τιµόνι της
διαχείρισης και όχι µόνο συνέχισε την ίδια πολιτική, αλλά σε αρ-
κετές περιπτώσεις, ξεπέρασε τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ,
εφαρµόζοντας µέτρα που αυτοί είτε δεν µπόρεσαν είτε δεν πρό-
λαβαν να πάρουν. Ο νόµος για την απεργία, για τον περιορισµό
του δικαιώµατος στην απεργία είναι χαρακτηριστικός, χωρίς να
είναι ο µόνος. Και το πρόβληµα της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, κυρίως της Νέας Δηµοκρατίας, είναι αυτό ακριβώς, δη-
λαδή ότι ο ΣΥΡΙΖΑ αποδείχθηκε πολύ πιο αποτελεσµατικός και
στο εσωτερικό και στο εξωτερικό στους διάφορους γεωπολιτι-
κούς σχεδιασµούς στην περιοχή. Και γι’ αυτόν τον λόγο, η Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είναι αυτή που παίρνει τα εύσηµα από
όλους αυτούς, που µέχρι πριν λίγα χρόνια, η Νέα Δηµοκρατία
τους θεωρούσε δικούς της προνοµιακούς εταίρους: την Κοµι-
σιόν, το ΝΑΤΟ, µέχρι τα διάφορα fora και τις ενώσεις των κεφα-
λαιοκρατών. 

Και φτάνουµε στο σήµερα, όπου τα µνηµόνια, τυπικά έχουν τε-
λειώσει, η ανάπτυξη έχει όντως επιστρέψει -εµείς δεν το αµφι-
σβητούµε αυτό, εµείς αυτό που αναδεικνύουµε είναι τον
αντιλαϊκό χαρακτήρα αυτής της ανάπτυξης- παρ’ όλα αυτά τι δεν
έχει τελειώσει; Δεν έχουν τελειώσει οι εκατοντάδες µνηµονιακοί
νόµοι, ίσα-ίσα ενισχύονται. Χαρακτηριστική περίπτωση, είναι ο
νόµος Βρούτση, τον οποίο ενεργοποιήσατε στις δικές σας εκατό
µεταµνηµονιακές µέρες και µε βάση τον οποίο, ο κατώτατος µι-
σθός θα καθορίζεται, όχι µε συλλογικές διαπραγµατεύσεις, αλλά
µε απόφαση του εκάστοτε Υπουργού Εργασίας. Δεν έχει τελει-

ώσει η ασφυκτική επιτροπεία, δεν έχουν τελειώσει οι δεσµεύσεις
για τα µατωµένα πλεονάσµατα. Και ο φετινός κρατικός προϋπο-
λογισµός, αλλά και συνολικά η πολιτική της Κυβέρνησης, πιστο-
ποιούν του λόγου το αληθές, παράδειγµα το ένα δισεκατοµµύριο
παραπάνω φόροι, που καλούνται να πληρώσουν τα λαϊκά νοικο-
κυριά, την ίδια στιγµή που τα προνόµια του κεφαλαίου αυξάνον-
ται, όπως δείχνει και η µείωση στα διανεµόµενα κέρδη από το
2015 στο 10%. Για τους λίγους, λοιπόν, είναι επεκτατικός ο προ-
ϋπολογισµός. Για τους πολλούς, εξακολουθεί να είναι, όχι απλά
περιοριστικός, αλλά ασφυκτικά περιοριστικός, γιατί και τα θετικά,
όπως λέτε, µέτρα είναι ένα ελάχιστο µέρος µόνο από αυτή τη λη-
στεία που συνεχίζεται και κλιµακώνεται σε βάρος του λαού, µόνο
και µόνο για να στηριχθεί το µεταµνηµονιακό παραµύθι. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, παραµένει. Γιατί, αφού τα µνηµόνια τε-
λείωσαν τυπικά, διατηρείτε στο ακέραιο και ενισχύετε όλο αυτό
το αντιλαϊκό οπλοστάσιο; Γιατί πολύ απλά, η απάντηση είναι: οι
ίδιοι παράγοντες που επέβαλαν την πολιτική των µνηµονίων, είναι
οι ίδιοι παράγοντες που επιβάλλουν και τη συνέχισή τους. Από
τη µία µεριά, οι επιδιώξεις του κεφαλαίου για θωράκιση της αν-
ταγωνιστικότητάς τους, για ένταση της εκµετάλλευσης, σε µία
περίοδο που και η ευρωπαϊκή και η παγκόσµια οικονοµία µοιάζει
µε κινούµενη άµµο -και αυτό δεν το λέει το ΚΚΕ, το λένε τα ίδια
τα επιτελεία του συστήµατος- και από την άλλη µεριά, η πολιτική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που υπηρετεί αυτές τις επιδιώξεις,
που γίνεται ακόµα χειρότερη για τους λαούς όλων των χωρών
της Ευρώπης. Και αυτό το αποδεικνύουν ξεκάθαρα οι πρόσφα-
τες κινητοποιήσεις των Γάλλων εργαζοµένων, του γαλλικού
λαού, που παρακολουθούµε αυτές τις µέρες. 

Επειδή, λοιπόν, τα έχετε υιοθετήσει όλα αυτά, έχετε γίνει και
ο πιο συνεπής υπερασπιστής όλης αυτής της διαδικασίας εµβά-
θυνσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Φέρατε, µάλιστα, πριν ένα
χρόνο, για να µιλήσει στην Πνύκα, τον οραµατιστή Μακρόν, ο
οποίος το προηγούµενο Σαββατοκύριακο κατέβασε στρατό στο
Παρίσι και συλλαµβάνει µαθητές, δεκαπεντάχρονα και δεκαεξά-
χρονα, σαν να είναι τροµοκράτες. Και αυτόν τον Πρόεδρο τον
εντάσσετε στο προοδευτικό µέτωπο, που λέτε και τον φέρατε και
στην Πνύκα, για να µιλήσει για το όραµά του για την Ενωµένη
Ευρώπη. 

Και όχι µόνο αυτό, αλλά κάνετε και την εξής επικίνδυνη –κατά
τη γνώµη µας- πολιτική ατιµία: Τη λαϊκή δυσαρέσκεια απέναντι στη
Ευρωπαϊκή Ένωση -η οποία πρέπει να δυναµώσει ακόµα περισ-
σότερο και να αποκτήσει και ριζοσπαστικά χαρακτηριστικά- προ-
σπαθείτε είτε µε άµεσο είτε µε έµµεσο τρόπο, να την ταυτίσετε
συλλήβδην µε την ακροδεξιά και τον εθνικισµό, µε δυνάµεις και
τµήµατα του κεφαλαίου, δηλαδή, που σε αυτήν την φάση, όντως
επιλέγουν την εθνική αναδίπλωση και τα διάφορα µέτρα οικονο-
µικού προστατευτισµού, ρίχνοντας τελικά νερό στο µύλο τέτοιων
αντιδραστικών δυνάµεων. Γιατί πραγµατικοί και συνεπείς αντίπα-
λοι του φασισµού, του εθνικισµού, δεν µπορούν να είναι όσοι
έχουν γίνει σηµαιοφόροι των σχεδιασµών του ΝΑΤΟ και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, δυνάµεων δηλαδή, που τα προηγούµενα χρό-
νια στην περιοχή µας, στα Βαλκάνια, έσπειραν -και συνεχίζουν να
σπέρνουν- το δηλητήριο του διχασµού και του εθνικισµού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Δεν µπορούν να είναι όσοι δείχνουν µόνο τον Όρµπαν και τη
Λεπέν, αλλά έχουν γίνει οι καλύτεροι συνέταιροι του Τραµπ,
όπως επίσης, δεν µπορούν να είναι συνεπείς αντίπαλοι του εθνι-
κισµού όσοι ξαναζεσταίνουν τη χρεοκοπηµένη θεωρία και µάλι-
στα στο όνοµα της Αριστεράς, για µία δίκαιη και φιλολαϊκή
ένωση, που δεν πρόκειται ποτέ να υπάρξει. Τον εθνικισµό, τον
φασισµό, µπορείς να τον πολεµήσει αποτελεσµατικά ένα ριζο-
σπαστικό ταξικό κίνηµα σε κάθε χώρα, µε σηµαία τις σύγχρονες
ανάγκες, µε πραγµατική αλληλεγγύη των λαών, σε σύγκρουση
µε το κεφάλαιο, τις κυβερνήσεις του, την Ευρωπαϊκή Ένωση και
το ΝΑΤΟ, που γεννούν και τροφοδοτούν τη δράση τέτοιων δυ-
νάµεων. Και αυτό µπορεί να γίνει µε ένα πιο ισχυρό Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας στη χώρα µας.

Τελειώνω µε το εξής: Ψάχνοντας στον προϋπολογισµό, να
βρούµε πόσα είναι τα κονδύλια, που δίνονται για την αντιπληµ-
µυρική και αντιπυρική προστασία, για τη δασοπροστασία και την
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πυρόσβεση, βλέπουµε ότι αυτά παραµένουν κολληµένα, καθη-
λωµένα στα επίπεδα των προηγούµενων χρόνων, παρά το γεγο-
νός ότι οι δηµοσιονοµικές αυτές περικοπές διαµόρφωσαν τις
τεράστιες ελλείψεις σε προσωπικό, σε υποδοµές, σε αυτούς
τους τοµείς και συνέβαλαν αποφασιστικά στις καταστροφικές
τραγωδίες σαν τη Μάνδρα και σαν το Μάτι. 

Πριν λίγη ώρα µίλησε η Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη,
η κ. Παπακώστα. Τίποτα για όλα αυτά. Κάτι για τον εξτρεµισµό
έλεγε, για την ασφάλεια, για τον εξτρεµισµό. Μάλλον η ακροδε-
ξιά ατζέντα δεν είναι µόνο στη Νέα Δηµοκρατία. 

Ψάχνοντας επίσης στον προϋπολογισµό, δεν υπάρχουν που-
θενά τα 500 εκατοµµύρια, για τα οποία µίλησε ο Πρωθυπουργός
στο Λαύριο, µετά την καταστροφική πυρκαγιά στο Μάτι. Που-
θενά τα 500 εκατοµµύρια για την πολιτική προστασία.

Άρα, λοιπόν, τι κάνετε; Συνεχίζετε την ίδια εγκληµατική πολι-
τική. Σε συνδυασµό µε το νοµοσχέδιο που φέρνετε για τις οικι-
στικές πυκνώσεις, για τη νοµιµοποίηση αυθαιρέτων, χωρίς
προϋποθέσεις, όπως έκαναν και οι προηγούµενοι, αφού πρώτα
ρίξατε δυο-τρεις µαντρότοιχους για τις κάµερες, στην ουσία δια-
µορφώνετε τις προϋποθέσεις και τις συνθήκες, για να υπάρχουν
νέες καταστροφές, σαν κι αυτές που ζήσαµε στην Αττική και στη
Μάνδρα και στο Μάτι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ακολουθεί ο κ. Κουκούτσης. Αλλά για ένα λεπτό ο κ. Τσακα-
λώτος θέλει να κάνει έναν σχολιασµό.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα
ήθελα να δηλώσω την ευχαρίστησή µου, που τον αγγλικό θεσµό
του tea time, της ώρας του τσαγιού, τον έχουν υιοθετήσει και η
Νέα Δηµοκρατία και το ΚΙΝΑΛ, γιατί στους τελευταίους οµιλητές
είναι ένας εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας και ένας εκπρό-
σωπος του ΠΑΣΟΚ. Προφανώς, έχουν πάει για τσάι, ενώ υπάρ-
χουν έξι-επτά του ΚΚΕ και είκοσι πέντε δικοί µας. 

Θέλω να πω κάτι για τον προηγούµενο οµιλητή. Ένα σηµείο
µόνο στην αρχή νοµίζω ότι είναι σηµαντικό για τις συζητήσεις
ανάµεσά µας. Για τα οικονοµικά θέµατα, θα µιλήσω στη βασική
µου οµιλία. Μόνο µια παρατήρηση θέλω να κάνω.

Είπατε στην αρχή πως εµείς, νοµίζαµε ότι θα µπούµε και
απλώς θα αλλάξει η κατεύθυνση της Κυβέρνησης. Πολύ σωστά
το είπατε. Είναι λάθος όλων των αριστερών να νοµίζουν ότι το
κράτος έχει µια τέτοια εργαλειακή υποδοµή, δηλαδή ότι αν
µπουν καλοί του ΚΚΕ ή καλοί της Αριστεράς, θα µπορέσουν να
αλλάξουν κατεύθυνση. 

Είναι πολύ σηµαντικό να µάθετε και από τις επιτυχίες µας και
από τα λάθη µας, γιατί και µε τη λαϊκή εξουσία, που εσείς πρε-
σβεύετε, θα έχετε τεράστια προβλήµατα, αν δεν καταλάβετε
πόσο σύνθετοι είναι οι σύγχρονοι οργανισµοί, οι σύγχρονοι θε-
σµοί, οι σύγχρονες επιχειρήσεις και πώς µπορείς να τις επηρεά-
σεις. Αυτήν την εργαλειακή σχέση, που νοµίζουµε ότι απλώς
βάζουµε δικούς µας και καλούς ανθρώπους σε µια επιχείρηση -
το είπατε πολύ καθαρά στην κριτική σας προς εµάς- θα σας πω
ότι πρέπει να τη µελετήσετε πολύ, όπως τη µελετάµε κι εµείς,
γιατί συνεχώς θα κάνει λάθη η Αριστερά, αν δεν αντιµετωπίσει
αυτό το πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για µια διευκρίνιση, για να δω αν κατάλαβα καλά. Μπορεί να µην
κατάλαβα καλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο κύριος Υπουργός
αναφέρθηκε στην οµιλία του συναδέλφου του ΚΚΕ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα ήθελα τον λόγο. Δεν θα µπω στην
ουσία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχει
δική µας µειωµένη συµµετοχή στην Αίθουσα; Είπατε κάτι τέτοιο;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Είπα
ότι τα τελευταία είκοσι λεπτά υπάρχει ένας εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας και ένας του ΠΑΣΟΚ, του ΚΙΝΑΛ. Δεν είναι
κάπως λίγοι;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µε συγχωρείτε πάρα
πολύ, αλλά αν το δείτε µε κριτήριο τη δύναµη κάθε κόµµατος, η
παρουσία µας και προχθές, που είχαµε το ασφαλιστικό και χθες,
αλλά και σήµερα, είναι αναλογικά πάρα πολύ καλή και πάρα πολύ
πλήρης σε ό,τι αφορά τα επιχειρήµατά σας. Έχουν µιλήσει τέσ-
σερις συνάδελφοί µας από το πρωί. Γιατί το λέτε αυτό; Ήταν επι-
χείρηµα αυτό;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Επί εί-
κοσι πέντε λεπτά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, µην
κάνουµε τώρα αυτήν τη συζήτηση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ούτε στα Πρακτικά

γράφεται αυτός ο διάλογος, ούτε…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εγώ θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό

ήταν άστοχο. Δεν είχε κανένα νόηµα να το πείτε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Καθό-

λου άστοχο δεν ήταν.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τότε, αφού δεν ήταν άστοχο, κύριε

Υπουργέ, σας παρακαλώ πάρα πολύ να µου σχολιάσετε κάτι, αν
θέλετε, σύµφωνα µε την κρίση και την ευχέρειά σας, γιατί χθες
κάνατε µια πολύ σωστή τοποθέτηση και το εκτιµήσαµε. Θα ήθελα
να µου σχολιάσετε µια φράση, που ειπώθηκε προχθές σ’ αυτήν
την απαράδεκτη συζήτηση: «Εσείς µπορείτε να βολευτείτε µε
διάφορα απολειφάδια της πολιτικής ζωής, που πέρασαν από τα
έδρανα του ΣΥΡΙΖΑ και επειδή είχαν περίεργη σχέση µε τη µισή
Αθήνα, έφυγαν από τα έδρανα του ΣΥΡΙΖΑ και τώρα τους παίρ-
νετε εσείς να τους εντάξετε στα δικά σας, µπας και πάνε µε την
άλλη µισή Αθήνα». Παρακαλώ ένα σχόλιο πάνω σ’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εντάξει τώρα. Να
κάνει σχόλιο ο κ. Τσακαλώτος για κάτι που ελέχθη χθες; Δεν είναι
δυνατόν. 

Κύριε Υπουργέ, αφήστε το.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν

υπάρχει λόγος να κάνω κανένα σχόλιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Κουκούτση,

έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα µάθαµε και κάτι καινούργιο, ότι δηλαδή υπάρχουν

χάρτες παλαιότεροι, οι οποίοι δείχνουν µια Δηµοκρατία της Μα-
κεδονίας στα βόρεια σύνορά µας. Πιθανότατα, στα πλαίσια της
Γιουγκοσλαβίας να υπήρχε η Δηµοκρατία της Μακεδονίας, αλλά
όχι και κράτος.

Χαίροµαι αφάνταστα, που πολλοί οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ µιλούν
για την επιστροφή στην κανονικότητα. Δεν µας έχετε συνηθίσει
σε κάτι τέτοια. Σύµφωνα µ’ αυτά που ψηφίζετε, µόνο κανονικό-
τητα δεν θέλετε σ’ αυτήν τη χώρα. 

Και κάτι άλλο, που θα ήθελα να θίξω: Εν έτει 2018 καλό είναι,
επειδή οι καιροί που περνάµε είναι δύσκολοι, να κάνετε κάτι µ’
αυτήν την κυρία στην ΕΡΤ. Χθες αγωνιούσε για µια ώρα ολό-
κληρη, γιατί χάθηκε η µάχη της Αθήνας. Γιατί δεν τα λέει στον κ.
Τσίπρα να τα πει στον αµερικανό πρέσβη ή σε στελέχη του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που βρίσκονται στην πρεσβεία; Τις βόµβες «napalm» στον
εµφύλιο δεν τις έφερνε κανένας άλλος στην Ελλάδα, παρά οι
Αµερικάνοι, οι φονιάδες των λαών. Δεν νοµίζω, όµως, ότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ θα σηκωθεί σήµερα να πει κάτι για Αµερικάνους. Δεν τολ-
µάτε. Άσχετο αυτό.

Ατέρµονες συζητήσεις, φληναφήµατα, φανφαρονισµοί, µέτρα,
αριθµοί, ασυνάρτητοι υπολογισµοί, απροσδιόριστα οικονοµικά
µεγέθη, δυσνόητοι όροι και όλοι µας εδώ µ’ ένα περισπούδαστο
ύφος, κάνοντας το χρέος στην εκλογική µας περιφέρεια, Συµπο-
λίτευση, Αντιπολίτευση, ο καθένας στη θέση, που είναι να δίνει
το στίγµα του και ο κόσµος να ζει κάτι άλλο. 

Κυρίες και κύριοι, η χώρα είναι εγκλωβισµένη σ’ ένα τραγικό
αδιέξοδο. Οκτώ χρόνια µετά, παραµένει µπροστά στα ίδια προ-
βλήµατα και είναι εκτεθειµένη στην κερδοσκοπία των αγορών.
Πώς θα δραστηριοποιηθεί οικονοµικά ο λαός µας, όταν πιέζεται
από τη βαριά φορολογία, που αφαιρεί κάθε κίνητρο επιχειρηµα-
τικότητας και ιδιωτικής πρωτοβουλίας; Πώς θα διασφαλιστεί η
χρηµατοδότηση της οικονοµίας από ένα άνευρο τραπεζικό σύ-
στηµα; 
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Μιλώντας, κύριε Υπουργέ, για τράπεζες, έχω κάνει µια επί-
καιρη ερώτηση. Δεν απαντάτε. Δεν πειράζει. Θα την κάνω γρα-
πτή, για να απαντήσει τουλάχιστον έτσι το Υπουργείο για την
ανακεφαλαιοποίηση και την αναδιάταξη του ελληνικού τραπεζι-
κού τοµέα. 

Ερωτώ πολύ απλά για ποιον λόγο συνεχίζουν οι τράπεζες να
θεωρούν ως δικές τους τις απαιτήσεις κατά των δανειοληπτών
µε κόκκινα δάνεια, όταν τα δάνεια αυτά εξοφλήθηκαν από τρίτο
νοµικό πρόσωπο και εποµένως, ο µόνος δικαιούχος να ενεργήσει
για την είσπραξη των απαιτήσεων αυτών είναι πλέον το Ταµείο
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας. Για ποιον λόγο οι τράπεζες
εκχωρούν και πωλούν τις απαιτήσεις αυτές; Πληρώθηκαν τα δά-
νεια αυτά, τα πληρώσαµε. Ποιες είναι οι τράπεζες που τα πήραν
επιτέλους; Τι πήραν; Γιατί τα πήραν; Κάποτε πρέπει να απαντη-
θούν κάποια πράγµατα, σ’ αυτήν εδώ τη χώρα. 

Πώς θα γίνουν δηµόσιες επενδύσεις, όταν έχει επιβληθεί στη
χώρα, µέσω των µνηµονίων η υποχρέωση να παρουσιάζει µέχρι
το 2060 και βάλε, θηριώδη δηµοσιονοµικά πλεονάσµατα; Προ-
φανώς, οι ελληνικές επιχειρήσεις πρέπει να αγοραστούν από
ξένες. Έχουν τα χρέη και πρέπει να φύγουν από τη µέση. Πού
οδηγεί η κατάσταση αυτή; Ο ελληνικός λαός παρακολουθεί µε
αµηχανία όσα εκτυλίσσονται µπροστά στα µάτια του. 

Όµως, δεν είναι το οικονοµικό αυτό που θα σας ρίξει, αυτό
που θα σας δηµιουργήσει προβλήµατα. Είναι η εθνοκτόνος πο-
λιτική σας και κυρίως το κοινωνικό ξεχαρβάλωµα. Γυρίστε τις γει-
τονιές, πηγαίνετε στην επαρχία, δείτε τι γίνεται εκεί. Υπάρχει
τεράστιο πρόβληµα. Τα ελεγχόµενα µαζικά µέσα ενηµέρωσης
βοµβαρδίζουν τον λαό µας και τον βοµβάρδισαν τόσο καιρό µε
τον φόβο του ευρώ, ότι δηλαδή η έξοδος από το ευρώ θα έφερνε
καταστροφή. Και η παραµονή τι µας έφερε; Σωτηρία; Ούτε στην
καθηµερινότητά µας ούτε κάπου αλλού δεν την έφερε.

Η Ελλάδα δεν έχει στα χέρια της ουσιαστικά εργαλεία, για να
χαράξει µια δική της εθνική πολιτική και στρατηγική. Αναµένει τις
επιταγές των ξένων, αυτών που θέλουν µια φτωχοποιηµένη, υπο-
δουλωµένη και αλλοτριωµένη Ελλάδα. Αυτό είναι ένα πάρα πολύ
µεγάλο ερώτηµα προς τον ελληνικό λαό. Αυτό θέλει; 

Το πολιτικό βούλιαγµα είναι και βούλιαγµα κοινωνικό. Μισθω-
τοί, µικροµεσαίοι, όλοι πνίγονται από την αµείλικτη καθηµερινό-
τητα της ανεργίας, των φόρων, των χαµηλών µισθών. 

Όµως, βλέποντάς τα όλα αυτά, ο κόσµος δεν έχει διέξοδο. Κα-
νένα κόµµα δεν τους προσφέρει το κάτι άλλο, δεν τους προσφέ-
ρει µια διέξοδο. Ο κ. Μητσοτάκης είναι ένας σχετικά εύκολος
αντίπαλος για εσάς. Ίσως το σύστηµα έτσι ήθελε. Ποιος ξέρει;
Επενδύσεις δεν υπάρχουν, η κατανάλωση είναι αδύναµη και θα
γίνει χειρότερη µε νέους φόρους, µε περικοπές. Το τραπεζικό
σύστηµα δεν έχει τη δυνατότητα να διευρύνει πιστώσεις. Η κρα-
τική µηχανή απορρυθµίστηκε. Μισθωτοί και µικροµεσαίοι, µετά
από τόσα χρόνια και τόσους αγώνες σωτηρίας, ακούνε για µε-
ταρρυθµίσεις και τους πιάνει τρόµος, γιατί κάθε φορά που ακού-
στηκε σ’ αυτήν τη χώρα η λέξη «µεταρρύθµιση», ήρθαν και άλλα
δεινά. 

Η Ελλάδα έχει αλλάξει, κυρίες και κύριοι, και έχει αλλάξει προς
το χειρότερο. Τα µνηµόνια µετέτρεψαν τη χώρα µας σε ένα βαλ-
κανικό κρατίδιο, χωρίς υπόσταση. Φάνηκε αυτό στο µεταναστευ-
τικό. Οι µισθοί εξανεµίζονται, πριν φτάσουν καν στο σπίτι.
Έχουµε τα ακριβότερα σούπερ µάρκετ. Το καταλαβαίνετε αυτό;
Δουλεύουν τα παιδιά µας για 20 ευρώ την ηµέρα. Τα 20 ευρώ
την ηµέρα, µε τις τιµές που υπάρχουν στα σούπερ µάρκετ και
στις αγορές, είναι ένα πιάτο φαΐ για όλη την οικογένεια. Ούτε
ζώα ούτε υποζύγια δεν το κάνουν αυτό, να δουλεύουν για ένα
πιάτο φαΐ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ) 

Ο αγώνας των εργαζοµένων έγινε τελικά αγώνας αλληλοεξόν-
τωσης. Κλείσαµε το δυστυχισµένο κόσµο -και µιλάω στο πρώτο
πληθυντικό, γιατί όλοι έχουµε ευθύνη- στα σπίτια του να βλέπει
αυτά τα κανάλια -να µην πω τώρα καµµιά κουβέντα- και η µόνη
επένδυση που βλέπουµε γύρω µας, ποια είναι; Ποτά, καφέδες,
κουλούρια και ξαπλώστρες στις παραλίες. Ξεπουλήσετε το δη-
µόσιο κεφάλαιο, τη δηµόσια περιουσία. Ο Έλληνας δεν έχει τί-
ποτα πλέον. 

Λύση δεν είναι, κυρίες και κύριοι, µια εικονική αύξηση του µι-
σθού, όπως λένε οι φιλελεύθεροι, αλλά ούτε και οι απαιτήσεις
των ουτοπιστών της Κοµµουνιστικής Αριστεράς και της δικής
σας Αριστεράς. Λύση είναι η πάταξη της αισχροκέρδειας, γιατί
σ’ αυτή τη χώρα υπάρχει αισχροκέρδεια.

Το χειρότερο από όλα, είναι ότι δεν λειτουργούν πλέον, αστυ-
νοµία και στρατός. Τώρα θα δείτε τι έχει να πάθει η τοπική αυτο-
διοίκηση µε την απλή αναλογική. Υπάρχει διάλυση των πάντων,
εθνοµηδενισµός, προβλήµατα στην Εκκλησία. Δεν είµαι θρή-
σκος, αλλά το έχω πει πολλές φορές, πηγαίναµε στα χωριά µας
και τι βλέπαµε την Κυριακή το πρωί; Έναν παπά, έναν δάσκαλο,
ένα αγροφύλακα, έναν χωροφύλακα. Από όλους αυτούς έχει µεί-
νει µόνο ο παπάς. Πάει και αυτός!

Και όχι µόνο αυτό, το χειρότερο απ’ όλα είναι ότι σηκώσανε
κεφάλι και οι κατσαπλιάδες. Επιβουλεύονται την πατρίδα µας άν-
θρωποι και λαοί τους όποιους δεν ενοχλήσαµε πότε µας. Είναι
πράγµατα, τα οποία έχουν εξοργίσει τον ελληνικό λαό και, δυ-
στυχώς, είµαστε όλοι άβουλοι, εφησυχασµένοι, χάνοντας την
αξιοπρέπεια µας, χάνοντας την ψυχή µας.

Ο Θεός να µας βοηθήσει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ. 
Προτού δώσω τον λόγο στον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μάρδα,

θα ήθελα να σχολιάσω, από πλευράς του Προεδρείου, τη δή-
λωση του Υπουργού Οικονοµικών, που κατά βάση, βέβαια, συµ-
φωνώ µαζί του, ότι ο προϋπολογισµός θα πρέπει να
παρακολουθείται όσο το δυνατόν γίνεται από περισσότερους
Βουλευτές. Όµως, και από την άλλη πλευρά, προήδρευα εγώ
προχθές, όταν οι Βουλευτές διαµαρτυρόντουσαν διότι δεν
υπήρχε Υπουργός να απαντήσει τις ερωτήσεις τους. Εσείς ήσα-
σταν από τους δικαιολογηµένους, γιατί ήσασταν στο εξωτερικό.
Αλλά όλοι επικαλούνται φόρτο εργασίας και οι Βουλευτές µας
λένε: «Γιατί δεν απαντώνται οι ερωτήσεις µας;».

Η Διάσκεψη των Προέδρων επανειληµµένως, έχει θέσει το
θέµα, αλλά και από την άλλη πλευρά, µία άλλη παράµετρος είναι
και τα µέσα ενηµέρωσης. Αν προσέξετε τι µεταδίδουν τα µέσα
ενηµέρωσης, θα δείτε ότι προβάλλουν µόνο αν κάποιος υβρίσει
κάποιον Βουλευτή ή γίνει µία διένεξη µεταξύ τους. Αυτό είναι το
κυριότερο που απασχολεί τα µέσα ενηµέρωσης, από τον προ-
ϋπολογισµό ή αν ο Πρωθυπουργός µε τον Αρχηγό της Αντιπολί-
τευσης ανταλλάξουν διαξιφισµούς.

Αυτό είναι, δυστυχώς, το φαινόµενο και πρέπει να το δει η Κυ-
βέρνηση και η Βουλή. Είναι, δηλαδή, ένα φαινόµενο πραγµατικό.
Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία.

Παρακαλώ, κύριε Μάρδα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, δεν

θα επισηµάνω τα θετικά του προϋπολογισµού, τα οποία έχουν
επισηµανθεί µε σαφήνεια από τους αγαπητούς συναδέλφους.
Θα αναφερθώ σε ορισµένα στοιχεία κριτικής που ασκήθηκαν.
Ακούστηκε, τόσο από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, όσο και από τον εισηγητή του προϋπολογισµού, ότι αποφα-
σίσαµε το 2015 να µπούµε σε µια αχρείαστη λιτότητα, οπότε
υπογράψαµε ένα αχρείαστο µνηµόνιο. 

Η ερώτηση, η οποία τίθεται είναι η εξής: Υπονοούν οι αγαπητοί
συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας ότι θα τα κατάφερναν χωρίς
µνηµόνιο, αν ακόµα οι ίδιοι ήταν κυβέρνηση µετά το 2015; Ας
δούµε τα στοιχεία εκείνα, τα οποία θα µπορούσαν να στηρίξουν
αυτή τη θέση.  

Αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, σε σας αναφέ-
ροµαι. Το mail Χαρδούβελη πρότεινε 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ
πρόσθετα µέτρα. Το mail αυτό χαρακτηρίστηκε από τον κ. Τόµ-
σεν ως ένα σύνολο µέτρων «µίκυµάους» και έναντι αυτών των µέ-
τρων, η τρόικα είχε ένα µεγάλο σύνολο δισεκατοµµυρίων, που
φαίνονται στα πρωτογενή πλεονάσµατα εκείνης της περιόδου.

Λόγω της ασυνέπειάς σας, δεν πήρατε τη δόση του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου τον Αύγουστο εκείνης της εποχής. Εκτρο-
χιάστηκε η οικονοµία το 2014. Αυτό δεν αµφισβητείται από οποι-
ονδήποτε. Το πρωτογενές πλεόνασµα ήταν το ένα τρίτο του
προβλεπόµενου. Το ΑΕΠ από 2,2%, που ήταν η πρόβλεψη του
Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, έκλεισε στο 0,7%. Οι εξαγωγές
οµολογουµένως, πήγαν καλά. Οι εισαγωγές εκτινάχτηκαν. Εί-
χαµε πρόσθετη εξαγωγή συναλλάγµατος ή ευρώ της τάξης των
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5 δισεκατοµµυρίων ευρώ και οι επενδύσεις καταβαραθρώθηκαν
κατά 12%. 

Όλοι γνωρίζουµε ότι όταν τα δεδοµένα µιας πρόβλεψης αλλά-
ζουν, αλλάζει και η τελική πρόβλεψη. Άρα τα 217 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2018 µε εκτροχιασµένα τα δεδοµένα του 2014, ήταν απί-
θανο να προσεγγιστούν. Επίσης, το 2015-2016 έπρεπε να επιστρέ-
ψετε 57 δισεκατοµµύρια ευρώ. Εκτός µνηµονίων θα ήσασταν;

Δεν θα αναφερθώ στη βαθµολογία, που δίνουν οι διάφοροι
οίκοι, αλλά µε τη βαθµολογία που είχατε τα τελευταία δύο χρόνια
και λαµβάνοντας την τάση της βαθµολογίας, τα τρία «Β», που
απαιτούνται για να µπείτε στην ποσοτική χαλάρωση, ήταν αδύ-
νατο να προσεγγιστούν µε τις δικές σας τάσεις εκείνης της πε-
ριόδου.

Από την άλλη πλευρά, βέβαια, αν όλα ήταν τόσο καλά και κλεί-
νατε, γιατί υπήρχε διαρκώς µια µετάθεση του κλεισίµατος συµ-
φωνίας από τον Σεπτέµβριο και το φτάσαµε τελικά Δεκέµβρη και
Γενάρη και να µην κλείσει; Αλλά όλα ήταν τόσο καλά, έπρεπε να
είχατε κλείσει τον Σεπτέµβρη και να ήσασταν εκτός µνηµονίων
τον Οκτώβρη.

Εκείνο που χρειαζόταν ήταν µία άλλη στρατηγική, που θα οδη-
γούσε σε µία άλλη συµφωνία. Εκεί έπρεπε να γίνει προσπάθεια
και αυτό δεν το υποστηρίζουµε µόνο εµείς. Υποθέτω θα θυµάστε
την πρόσφατη έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου
και την κριτική που άσκησε το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο
είναι το τέταρτο θεσµικό όργανο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σύµ-
φωνα µε την κριτική που άσκησε, θεώρησε ότι το πρώτο και το
δεύτερο µνηµόνιο ήταν άκρως ακατάλληλα για τη χώρα.

Έρχοµαι σε µια δεύτερη δική σας θέση, σχετικά µε την πρω-
τόγνωρη στα ευρωπαϊκά δεδοµένα εποπτεία, που γνωρίζει η ελ-
ληνική οικονοµία. Αυτό δεν ξέρω αν είναι αποτέλεσµα άγνοιας ή
αποτέλεσµα ενός λογοπαίγνιου, που συχνά υπάρχει στην πολι-
τική. Να σας υπενθυµίσω ότι το 2013 είχαµε δύο Κανονισµούς
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τον 472 και των 473. Ήταν δύο Κανονι-
σµοί οι οποίοι εισήγαγαν την διαδικασία εποπτείας ενός κράτους
το οποίο βρισκόταν εκτός µνηµονίων.

Στον 472/2013, στο άρθρο 14, σηµειώνεται ακριβώς: «Τα
κράτη-µέλη παραµένουν υπό εποπτεία µετά το πρόγραµµα -ανα-
φέρεται στην ενισχυµένη εποπτεία ο Κανονισµός 472- εφόσον
δεν έχει εξοφληθεί τουλάχιστον το 75% της χρηµατοδοτικής συν-
δροµής, που έχει ληφθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση, από κράτη-
µέλη ή οποιαδήποτε άλλα θεσµικά όργανα». 

Υπονοείτε, λοιπόν, ότι από τα 190 δισεκατοµµύρια ευρώ που
πήρατε κατά την πρώτη δόση των 58 δισεκατοµµυρίων και τη
δεύτερη δόση των 139 δισεκατοµµυρίων, θα φτάνατε το 2015,
το 2016 και το 2017 να εξοφλήσετε το 75%, έτσι ώστε να ήσα-
σταν εσείς, αν ήσασταν κυβέρνηση, εκτός ενισχυµένης επο-
πτείας;

Κοιτάξτε, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι πολύ καλή η κριτική, την
παρακολουθούµε και µπορώ να σας πω ότι τη λαµβάνουµε
υπόψη σε ορισµένα σηµεία. Όµως, δεν µπορούµε να χτίζουµε σε
µύθους την όποια οικονοµική πολιτική έχουµε κατά νου.

Έρχοµαι σε ένα τρίτο σηµείο: Ακούστηκε από τον αγαπητό συ-
νάδελφο, τον εισηγητή, ότι θα οικοδοµήσετε ένα φιλικό περιβάλ-
λον για επενδύσεις και θα αξιοποιήσετε τη δηµόσια περιουσία.
Και βέβαια, η ερώτησή που θέλω να µου απαντήσετε κάποια
στιγµή είναι η εξής: Με τα πενήντα δισεκατοµµύρια αξιοποίησης
της περιουσίας του Ζαππείου ή τα πενήντα δισεκατοµµύρια του
µεσοπρόθεσµου προγράµµατος του ΠΑΣΟΚ -στη σελίδα 36 του-
λάχιστον, αυτό είναι σηµειωµένο- τι έγινε; Τι έγινε σε ότι αφορά
αυτήν την αξιοποίηση; Λέτε ότι θα αξιοποιήσετε τη δηµόσια πε-
ριουσία, εκ νέου. Λέτε ότι θα ξεµπλοκάρετε τις ιδιωτικές επεν-
δύσεις. Αυτά είναι πάρα πολύ σωστά και τα επικροτούµε.

Ερώτηση: Εάν εµφανιζόσασταν για πρώτη φορά στη Βουλή,
όπως για παράδειγµα, η Ένωση Κεντρώων, θα µπορούσε κά-
ποιος να πει ότι πράγµατι έχετε κάποιες προθέσεις, έχετε ένα
πρόγραµµα και κάτι µπορείτε να κάνετε. Πού ήσασταν τα προ-
ηγούµενα χρόνια; Στην περίοδο της «ευµάρειας» 2005-2009,
στην περίοδο που διοικήσατε-κυβερνήσατε κατά τη διάρκεια της
κρίσης πού ήσασταν για να κάνετε όλα αυτά, τα οποία δεν είχαν
κανένα κόστος;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ακόµη τριάντα δευτερόλεπτα,
σας παρακαλώ.

Από την άλλη πλευρά, βέβαια, όπως ξέρετε, υπάρχει ένα σύ-
νολο ποιοτικών στοιχείων, που ρυθµίζουν και δείχνουν τη δυνα-
µική των κυβερνώντων. Και εδώ, θα σας καλούσα, αν θέλετε, να
κάνουµε από κοινού µια µελέτη σχετικά µε το πού και πότε, γόνοι
πολιτικών οικογενειών, κληρονόµοι της εξουσίας από τον πατέρα
τους, οδήγησαν τη χώρα τους σε ανάταξη και πού δεν την οδή-
γησαν σε καταστροφή ή στασιµότητα. Εγώ θα σας δώσω τέσ-
σερα παραδείγµατα στασιµότητας ή καταστροφής, όπου η
οικογενειοκρατία οδήγησε κάποιες χώρες σε αυτό το σηµείο.

Πρώτο παράδειγµα είναι η Συρία. Άσαντ: Πατέρας, γιος. Βλέ-
πετε τα αποτελέσµατα. Δεύτερο παράδειγµα είναι η Ινδία. Ίντιρα
Γκάντι, απόγονος µιας ισχυρής δυναστείας του Νεχρού. Στασι-
µότητα και στο τέλος δολοφονήθηκε. Στο Πακιστάν, η Μπεναζίρ
Μπούτο µε έναν σύζυγο, ο οποίος είχε και τη φήµη ο «κύριος
10%». Και αυτή δολοφονήθηκε. Και να έρθουµε στον Μπους, τον
νεότερο, που δεν έκανε µεν κακό στη χώρα του, αλλά το ότι υπο-
φέρει ο πλανήτης είναι αποτέλεσµα της πολιτικής του 2003-
2004.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ. 

Θα ήθελα να παρακαλέσω να σεβαστούµε όλοι τον χρόνο και
να µην τον παραβιάζουµε, για µην ελαττωθεί ο χρόνος στους συ-
ναδέλφους που θα µιλήσουν τελευταίοι. 

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βλάσης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρώτα απ’ όλα θα

ήθελα να σας πω ότι όλοι µιλούσαν δέκα λεπτά, µέχρι να αναλά-
βετε εδώ. Οπότε, µε την ανοχή σας… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ δεν έχω
ανοχή, αλλά προσπαθώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Έτσι κι αλλιώς, ίσως να είναι η τε-
λευταία χρονιά, που θα µπορεί κάποιος να αντιπολιτευτεί προ-
ϋπολογισµό του ΣΥΡΙΖΑ, οπότε ας έχουµε τη χαρά να το κάνουµε
σήµερα. 

Πραγµατικά, ακούγοντας τον κ. Μάρδα και τον κ. Τσακαλώτο,
είναι να απορεί κανείς για το αν έχετε καταλάβει τι µεγάλη ζηµιά
έχετε κάνει στην πατρίδα τα τελευταία τέσσερα χρόνια.

Κύριε Τσακαλώτο, πριν λίγο µας µιλήσατε για το αν το πρό-
γραµµα της Νέας Δηµοκρατίας είναι κοστολογηµένο. Μιλάτε
εσείς, που πριν τέσσερα χρόνια τάξατε τα πάντα στους πάντες,
για να κλέψετε την ψήφο του ελληνικού λαού; Δεν υπήρχε Έλ-
ληνας, από οποιαδήποτε κοινωνική οµάδα, που να µην του έχετε
τάξει, να µην του έχετε πει αυτά που ήθελε να ακούσει. Και έρ-
χεστε εδώ, στη Βουλή, να µιλήσετε σε εµάς για κοστολογηµένο
πρόγραµµα;

Να σας πω και κάτι άλλο. Ο κ. Μητσοτάκης είπε ένα ρεαλιστικό
κοστολογηµένο πρόγραµµα στη Θεσσαλονίκη. Μάλιστα, ο κ.
Σταϊκούρας, που προηγουµένως δεν του δώσατε το δικαίωµα -
όχι εσείς, αλλά ο Πρόεδρος- να απαντήσει, αρθρογράφησε και
είπε πώς θα γίνουν όλα αυτά, τα οποία πρότεινε ο κ. Μητσοτάκης
σε βάθος τετραετίας.

Κύριε Τσακαλώτο, εδώ είστε εσείς Κυβέρνηση. Και είµαστε
τόσες ώρες εδώ και κανείς από όλους εσάς –ούτε εσείς- δεν έχει
µιλήσει καν για τα αντίµετρα, που πριν λίγους µήνες είχατε πει
ότι θα παίρνατε και θα νοµοθετούσατε. Να σας θυµίσω, παρα-
δείγµατος χάρη, το πρόγραµµα απασχόλησης για τα τριάντα χι-
λιάδες νέα άτοµα, που εσείς θα τα βάζετε στον προϋπολογισµό;
Διαβάζουµε τις σελίδες και δεν είναι πουθενά.

Μήπως θέλετε να σας µιλήσω για τη µείωση της συµµετοχής
των ασφαλισµένων στα φάρµακα; Δεν ήταν και αυτό από τα αν-
τίµετρα, που είχε πει ο κ. Τσίπρας; Κάνω λάθος; Θα πρέπει να
απολογηθείτε και γι’ αυτό. Πρέπει να τα πείτε, γιατί πριν λίγους
µήνες κοιτούσατε στα µάτια τον ελληνικό λαό και τα τάζατε όλα.

Κι επειδή είναι και της παρούσης, τι έχετε να µας πείτε για το
επίδοµα θέρµανσης; Το παραλάβετε 210 εκατοµµύρια από εµάς
και το έχετε πάει στα 60 εκατοµµύρια. Κύριε Τσακαλώτο, εδώ
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έχετε έρθει για να δώσετε απαντήσεις. Έχετε έρθει για να απο-
λογηθείτε, όχι για να µας κούνησε το δάχτυλο µετά από τέσσερα
χρόνια. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ερώ-
τηση έκανα ο άνθρωπος! Δεν σας κούνησα το δάχτυλο!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Φέτος, λοιπόν, για άλλη µια φορά,
αγαπητοί συνάδελφοι, βλέπουµε πανηγύρια για έναν δήθεν µε-
ταµνηµονιακό προϋπολογισµό, ο οποίος βέβαια, συνοδεύεται για
άλλη µία φορά, από πολλά δισεκατοµµύρια ευρώ φόρους. Μην
το ξεχάσουµε αυτό. 

Το ίδιο είχαµε και πέρυσι: πανηγύρια για τον τελευταίο µνηµο-
νιακό προϋπολογισµό. Επίσης να σας θυµίσω ότι και πριν τέσ-
σερα χρόνια το ίδιο ακριβώς κάνατε. Μιλούσατε για τον
τελευταίο µνηµονιακό προϋπολογισµό της Νέας Δηµοκρατίας,
γιατί εσείς, την επόµενη µέρα θα σκίζατε τα µνηµόνια. 

Ξέρετε ποιο είναι το αποτέλεσµα; Το αποτέλεσµα είναι: Αλέξης
Τσίπρας, ο µακροβιότερος µνηµονιακός Πρωθυπουργός. Τελεία
και παύλα. Και η αλήθεια είναι ότι δεν αντέχετε να ζείτε χωρίς τα
µνηµόνια. Και αυτό φαίνεται από όλα τα µέτρα που έχετε πάρει,
από τους φόρους, από την από την περικοπή επιδοµάτων, όπως
το επίδοµα για τις τρίτεκνες οικογένειες, από την από την περι-
κοπή του ΕΚΑΣ, από τις είκοσι µία περικοπές των συντάξεων,
από τους πλειστηριασµούς. Μη µας ρωτάτε εµάς το γιατί. Εσείς,
έτσι κι αλλιώς, έχετε προνοµιακούς συνοµιλητές στο εξωτερικό.
Με την κ. Μέρκελ και όλους τους άλλους ηγέτες που τους λοι-
δορούσατε στο παρελθόν, τώρα είσαστε σφιχταγκαλιασµένοι και
κάνετε τα πάντα, κύριε Τσακαλώτο. 

Σαν σήµερα, λοιπόν, να σας θυµίσω ότι βγαίνετε στις πλατείες,
διχάζατε τον ελληνικό λαό και τάζατε τα πάντα στους πάντες. Ξε-
κινήσατε µε τα νταούλια, που θα έδιναν ρυθµό στις αγορές, το
σκίσιµο των µνηµονίων, την υπερήφανη διαπραγµάτευση. Δεν
µας είπε τίποτα κ. Μάρδας για τα εκατό δισεκατοµµύρια που
φόρτωσε στις πλάτες του ελληνικού λαού το πρώτο «περήφανο»
εξάµηνο της διαπραγµάτευσης. Πρόκειται για εκατό δισεκατοµ-
µύρια, που πιο πολύ βάρυναν τις πλάτες των φτωχότερων στρω-
µάτων. Και αυτό δεν το λέµε εµείς. Τα λένε οι Ευρωπαίοι
αξιωµατούχοι, όλοι αυτοί, τους οποίους εσείς επικαλείστε, κάθε
φορά που θέλετε να πείτε για µια δήθεν επιτυχία σας.

Συνεχίσατε µε ένα αχρείαστο µνηµόνιο και συνεχίζετε µε ένα
τέταρτο, κρυµµένο αυτή τη φορά, µνηµόνιο. Καταπατήσατε όλες
τις κόκκινες γραµµές σας και ευτελίσατε ένα προς ένα όλα τα
συνθήµατα µε τα οποία ήρθατε στην εξουσία. 

Ακολούθησε η αποτυχία σας παντού, ακόµα και σε έκτακτες
καταστάσεις, όπως η τραγωδία στο Μάτι. Ξέρετε, πρέπει να σας
τα θυµίζουµε. Πρέπει να σας θυµίσουµε τον εξαφανισµένο Πρω-
θυπουργό εκείνη τη µέρα, ο οποίος πέταγε λουλούδια στον πο-
ταµό Μόσταρ µαζί µε τον Ζάεφ -να µην τα ξεχνάµε αυτά- όταν ο
κόσµος καιγόταν. Και ήρθε πίσω, για να αρχίσει πάλι τις εξαγγε-
λίες, να τάξει τα πάντα στους έρηµους ανθρώπους. Βέβαια, πριν
λίγες µέρες, ο ίδιος ο κ. Τσίπρας µε κυνισµό είπε σε µία από τις
πληγέντες: «Δεν σου έδωσα τα 2.000 ευρώ. Τι να τα κάνεις; Θα
τα χάλαγες». Αυτός είναι ο Πρωθυπουργός σας. Να τον χαίρε-
στε! Συγχαρητήρια!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Αυτό είναι fake news. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Για το τέλος βέβαια κρατήσατε το

καλύτερο: τη Συµφωνία των Πρεσπών, το ξεπούληµα της Μακε-
δονίας, χωρίς καµµία εγγύηση. Άραγε, νιώθατε υπερήφανος
όταν ακούγατε τον κ. Ζάεφ να λέει πριν λίγες µέρες: «Τώρα,
έχουµε καλύτερες πιθανότητες. Τώρα, έχουµε ευκαιρίες για τα
παιδιά στην Ελλάδα να µάθουν τη µακεδονική γλώσσα. Μέχρι
τώρα, αυτό απαγορευόταν». Πραγµατικά, τι θα πει ένας ουδέτε-
ρος παρατηρητής όταν δει τον Ζάεφ να πανηγυρίζει; Θα πει ότι
η συµφωνία είναι υπέρ των Σκοπίων ή υπέρ της Ελλάδας;

Την ίδια ώρα, η Ελλάδα είναι κατακλεισµένη από µετανάστες.
Ξέρουµε γιατί. Βέβαια, τελευταία ανακαλύψατε και έναν νέο
εχθρό, τους κληρικούς. Γνωρίζουµε ότι εναντιώνεστε σε κάθε τι
που έχει σχέση µε την Ορθοδοξία. Το καταλαβαίνουµε αυτό. Το
βλέπουµε στην καθηµερινότητα. Δεν περιµέναµε, όµως, ότι θα
είχατε και το θράσος να θέλετε να διώξετε δέκα χιλιάδες κληρι-
κούς για να βάλετε δέκα χιλιάδες κοµµατικούς φίλους. Αυτή είναι
η ουσία.

Και την ίδια µέρα, την ίδια στιγµή, η Κυβέρνησή σας, βουτηγ-
µένη µέχρι το κεφάλι στα σκάνδαλα, από την παραλίγο πώληση
εξοπλιστικού υλικού στη Σαουδική Αραβία έως τα δανεικά βο-
σκοτόπια έναντι τηλεοπτικών αδειών, από τη συµφωνία για πώ-
ληση του αεροδροµίου µε κόστος κάτω από 650 εκατοµµύρια
από την πραγµατική του αξία, µέχρι το πρόσφατο σκάνδαλο της
ΔΕΠΑ, που βέβαια την Παρασκευή θα έχετε τον χρόνο να έρθετε
να απαντήσετε και να απολογηθείτε για όλα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και µετά, βέβαια, απορείτε γιατί αυτός ο λαοπρόβλητος ηγέ-
της, ο κ. Τσίπρας, δεν µπορεί να κυκλοφορήσει µόνος του, εάν
δεν έχει συνοδεία κλούβες από ΜΑΤ. Εµένα µου έκανε εντύπωση
που ήρθε στην Τρίπολη, για να µάθουµε µετά από τόσα χρόνια
ότι υπάρχουν κλούβες ΜΑΤ στο µέρος µου, στην πρωτεύουσα
του Μοριά. Εκεί που ο καθένας κυκλοφορεί ελεύθερος, ο κ. Τσί-
πρας για να περάσει κάποιος χρειαζόταν face control ,φοβόταν
να κυκλοφορήσει µέσα στην Τρίπολη. Αυτός είναι ο ηγέτης σας.

Λοιπόν, το να πανηγυρίζετε νοµίζω ότι είναι πραγµατικά αστείο
και βέβαια, δεν µπορείτε να κάνετε λόγο για µια κυβέρνηση
εκατό ηµερών και να πάρετε άφεση αµαρτιών για τα τέσσερα
χρόνια που περάσαν. Παραλάβατε µια χώρα που έβγαινε στην
κανονικότητα και παραδίδετε σε λίγους µήνες µια χώρα ξέφραγο
αµπέλι. Οι συγκρίσεις είναι πολλές. 

Στην τετραετία, κύριε Τσακαλώτε, η κυβέρνησή µας, είχε φέρει
πάνω από 37 δισεκατοµµύρια επενδύσεις. Εσείς ξέρουµε τι φέ-
ρατε. Κάναµε τις πρώτες µειώσεις φορολογικών δεικτών, όπως
στον ειδικό φόρο κατανάλωσης του πετρελαίου, όπως στον ΦΠΑ
εστίασης, όπως κατά 30% µείωση της ειδικής εισφοράς αλλη-
λεγγύης, ενώ εσάς η απάντησή σας είναι: φόροι, φόροι, φόροι.

Αυτήν τη στιγµή, όλα βλέπουµε ότι συµβαίνουν γύρω µας. Οι
ληξιπρόθεσµες οφειλές του δηµοσίου είναι στον Θεό, η ρευστό-
τητα υπό εξαφάνιση και το µόνο βέβαια που δεν είναι υπό εξα-
φάνιση, είναι δυστυχώς, το θράσος και ο κυνισµός σας. Αυτά
µένουν σταθερά. 

Προφανώς, θεωρείτε εσείς στα υπουργικά έδρανα ,πως ο
µέσος Έλληνας, επειδή είναι ταλαιπωρηµένος από την παρατε-
ταµένη οικονοµική κρίση, δεν θα ασχοληθεί µε δείκτες, νούµερα
και ποσοστά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Δύο
φράσεις θέλω µόνο να πω.

Βέβαια, αναγνωρίζετε ότι ο κάθε Έλληνας πολίτης κάθε βράδυ
κοιτάει τι έχει στη τσέπη του, κάθε τέλος του µήνα κοιτάει τι
υπάρχει στον τραπεζικό του λογαριασµό, ο οποίος συνήθως είναι
άδειος. Και πλέον, να ξέρετε ότι οι Έλληνες έχουν αποφασίσει
για την επόµενη µέρα. Και όσο και αν προσπαθείτε να κρατηθείτε
στα έδρανα της Κυβέρνησης για έναν, για δυο, για τρείς, για έξι
µήνες, το µέλλον, δυστυχώς, για εσάς είναι προκαθορισµένο. Το
µόνο που δεν είναι προκαθορισµένο, είναι τι θα προλάβετε σε
αυτούς τους µήνες να ξεπουλήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Μια τελευταία φράση, κύριε Πρό-
εδρε.

Και όσο και αν σκανδαλολογείτε, όσο και αν τάζετε τα πάντα
στους πάντες -γιατί ξέρετε οι Έλληνες, δυστυχώς, µπορεί να ξε-
χνάµε εύκολα και είναι ένα από τα αρνητικά του λαού- όµως να
ξέρετε ότι ποτέ δεν ξεχνάµε αυτόν που έπαιξε µε την ελπίδα και
την αξιοπρέπειά µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ σας ευχα-
ριστώ.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΓ’ - 13 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2018 1907



ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Νο-
µίζω θα συµφωνήσετε µαζί µου, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν κούνησα
το δάχτυλο σε κανέναν Έκανα µια ερώτηση για δεύτερη φορά:
«Πόσο θα ήταν το ποσό που θα θέλατε να ξοδέψετε το 2019;».

Πριν, µου απάντησε ο κ. Σταϊκούρας ότι µπορώ να τα βρω δη-
µόσια. Θα ήθελα να το ακούσω στη Βουλή, για να µπορώ να
κάνω και την οµιλία µου, να µην µου λέτε µετά ότι βρήκα τον
λάθος αριθµό. Εδώ είµαι, να πείτε..

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Απαντήστε µας για τα αντίµετρα.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Συγ-

γνώµη, δεν σας διέκοψα. Νοµίζω ότι σας έκανα µια πολύ ευγε-
νική ερώτηση. 

Το 2019 πόσο νοµίζετε ότι έπρεπε να ξοδέψουµε; Πάνω από
το 920 που ξοδεύουµε εµείς, λιγότερο, διπλάσια; Απλώς είναι µια
ερώτηση. Νοµίζω ότι είναι µια εύλογη ερώτηση, όταν έχουν αν-
τιπαράθεση µε τον δικό µας προϋπολογισµό ότι εµείς ξοδεύουµε
λίγα, ξοδεύουµε πολλά, να ξέρουµε, ποιος είναι αυτός ο αριθ-
µός. Δεν νοµίζω ότι ζητάω πολλά.

Και σε τριάντα δευτερόλεπτα -επειδή µε διακόψατε- θα πω: λέ-
γατε ή δεν λέγατε το 2017 το καλοκαίρι και το 2017 το φθινό-
πωρο ότι δεν υπάρχουν αντίµετρα, ότι είναι φαντασιώσεις; Το
λέγατε ή δεν το λέγατε; Λέω ψέµατα; Και εσείς και το ΠΑΣΟΚ
δεν λέγατε ότι δεν υπάρχουν τα αντίµετρα και τώρα µου λέτε:
«Πού πήγαν τα αντίµετρα;». 

Και λέω εγώ ότι εµείς τα αντίµετρα θα τα κάνουµε σε τέσσερα
χρόνια, αντί για δύο χρόνια και δεν θα µειώσουµε τις συντάξεις.
Μήπως εσείς θέλετε να µειώσουµε τις συντάξεις, για να τα κά-
νουµε δύο χρόνια; 

Μπορούµε να έχουµε σε αυτό απάντηση; Εάν εσείς κάνατε
αυτόν τον προϋπολογισµό...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: ...(δεν ακούστηκε)
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν

σας διέκοψα, µην µε διακόπτετε. 
Εάν ήσασταν εσείς Κυβέρνηση, στον δικό σας προϋπολογισµό

-µπορώ να έχω µια ξεκάθαρη απάντηση;- θα µειώνονταν ή δεν
θα µειώνονταν οι συντάξεις;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο για µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαρίστως, κύριε
Δένδια, αλλά θα σας παρακαλέσω να µην συνεχιστεί ο διάλογος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Εγώ δεν θα έπαιρνα τον
λόγο, αλλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµβαίνει το εξής:
είναι µια διαδικασία µε πάρα πολλούς οµιλητές. Εάν αυτήν τη
διαδικασία τη µετατρέψουµε σε διάλογο του Υπουργείου Οικο-
νοµικών µε τον κάθε οµιλητή, δεν θα τελειώσουµε ποτέ. 

Και αν ο Υπουργός Οικονοµικών έχει την εντύπωση ότι εδώ
πρόκειται για ένα είδους φροντιστήριο, στο οποίο µπορεί να ρω-
τάει τον καθένα οµιλητή τον τρίτο µήνα του τέταρτου χρόνου της
πέµπτης διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, πόσα χρήµατα
θα πάρετε από το ΦΠΑ και πόσα χρήµατα θα χαλάσετε για συν-
τάξεις και πείτε µου αµέσως τώρα, αυτό δεν συνιστά σοβαρό-
τητα. 

Υπάρχει η συνολική πρόταση, η οποία έχει κατατεθεί. Εγώ ευ-
χαρίστως, στην τοποθέτησή µου να απαντήσω πλήρως στον κ.
Τσακαλώτο. Εάν θέλει να µου προσδιορίσει και συγκεκριµένο
µήνα δαπανών της Νέας Δηµοκρατίας, να του απαντήσω και
στον µήνα, αρκεί να µου προσδιορίσει τον µήνα, µην πω άλλο
µήνα και µου πει µετά ότι δεν είναι ακριβής η τοποθέτηση. Όµως,
το να συνεχίσουµε το γαϊτανάκι του «ερωτώ – απαντώ» στον κάθε
οµιλητή µας, δεν βοηθάει, κύριε Υπουργέ. Πραγµατικά, δεν βοη-
θάει.

Όσον αφορά δε το θέµα του προϋπολογισµού -γιατί σε αυτό
στέκοµαι, αυτό είναι σηµαντικό- εσείς τι µας είπατε, µας ρωτή-
σατε προηγουµένως, «Εσείς τι θα κάνετε µε τις συντάξεις;» Τι να
σας απαντήσουµε; Έχουµε τοποθετηθεί µε τον πιο αρµόδιο
τρόπο. Καταθέσαµε τροπολογία για τη µη µείωση των συντά-
ξεων, κατά συνέπεια η δική µας πρόθεση εργασίας ήταν η µη µεί-
ωση των συντάξεων. 

Αυτό για το οποίο µας εγκαλείτε και µας εγκάλεσε και ο Πρω-
θυπουργός ποιο είναι; Η ευθεία ερώτηση του κ. Χατζηδάκη στον
κ. Μοσκοβισί: «Πες µας εσύ τι άποψη έχεις για να σου απαντή-

σουµε και εµείς». Όµως, η τοποθέτησή µας απέναντι στον ελλη-
νικό λαό –ξαναλέω- ήταν σαφέστατη, µε την κατάθεση της συγ-
κεκριµένης τροπολογίας, την οποία εσείς τότε καταψηφίσατε.
Κατά συνέπεια, προς τι η ερώτηση στον κύριο συνάδελφο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Πρόεδρε, θέλω τον λόγο για δεκαπέντε δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, αλλά να κλεί-

σουµε, κύριε Υπουργέ.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεκα-

πέντε δευτερόλεπτα, να τα µετρήσετε.
Κύριε Δένδια, είµαι εδώ από τις 14:00’.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ήρθατε αργά, δηλαδή.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ήταν

κάποιος άλλος Υπουργός πριν από εµένα. Γιατί µε διακόπτετε;
Σας διέκοψα εγώ, όταν µιλούσατε; Γιατί διακόπτετε όλοι της
Νέας Δηµοκρατίας;

Είµαι εδώ από τις 14:00’ και είναι ζήτηµα εάν συνολικά έχω µι-
λήσει πέντε λεπτά. Έτσι γινόταν παλιά στις συζητήσεις από τους
Υπουργούς;

Είµαι ο Υπουργός Οικονοµικών, είµαι εδώ τεσσερισήµισι ώρες
και έχω κάνει δύο παρεµβάσεις, που νοµίζω ότι δεν έχουν ξεπε-
ράσει τα πέντε λεπτά. Άρα, η παρατήρησή σας να µην γίνεται συ-
νεχώς συζήτηση, νοµίζω ότι είναι φοβερά υπερβολική και ήταν
µόνο για εντυπώσεις.

Έκανα µια πολύ σοβαρή ερώτηση και ακόµα τι θα δαπανήσετε
το 2019 δεν έχω ιδέα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Με προλάβατε,
κύριε Δένδια. Είχα σκοπό να πω να µην γίνεται αυτός ο διάλογος
για το επιχείρηµα που φέρατε εσείς ότι θα γίνεται µια συνεχής
...

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Στον πονηρό Υπουργό,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το αντιλαµβάνε-
στε.

Η παράκληση µου, λοιπόν, είναι να µην γίνονται προσωπικές
ερωτήσεις, ούτως ώστε να δίνεται ο χρόνος στον εισηγητή ή
στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο να απαντά στις αυτονόητες
ερωτήσεις ή στις ερωτήσεις που κάνουν οι Υπουργοί προς τη
Βουλή, προς τους Βουλευτές, όχι προσωπικές ερωτήσεις.

Παρακαλώ, τον κ. Πετρόπουλο, Υφυπουργό Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης να σεβαστεί και
αυτός το χρόνο, τον υπό του Κανονισµού προβλεπόµενο, των
επτά λεπτών.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Υπάρχει µια διαρκώς επαναλαµβανόµενη οµιλία από την
πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και αυτό προδίδει το
συντάκτη, που υπαγορεύει µε σκοπιµότητα αυτήν την πανοµοι-
ότυπη τοποθέτηση των Βουλευτών της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης. 

Μια πολύ σηµαντική συζήτηση, που θα πρέπει να γίνεται για
τον προϋπολογισµό της χώρας, δηλαδή έχει και στοιχεία απολο-
γισµού για την τύχη του λαού µας, για την προοπτική της χώρας,
εξαντλείται σε αναφορές σε θεσµικούς παράγοντες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, στην εξωτερική πολιτική. 

Κρύβετε τις πραγµατικές συνέπειες των προηγούµενων πολι-
τικών, που και αυτές είναι αποκαλυπτικές. Και στο κάτω - κάτω
επειδή είστε και ευαίσθητοι οφείλετε να δείτε τι είναι αυτό που
το παρελθόν µας δίδαξε για να µην επαναληφθεί στο µέλλον. Τι
είναι αυτό που προτείνετε ως διαφορετικό, το οποίο θα έπρεπε
να έχει κάνει η Κυβέρνησή µας στην περίοδο της δικής διακυ-
βέρνησης;

Διότι τα δικά µας προγράµµατα, όπως αυτά εξελίχθηκαν, και
οι προϋπολογισµοί που καταθέσαµε, εκπληρώθηκαν στο ακέ-
ραιο. Κι αυτός είναι ένας απολογισµός τιµής για την Κυβέρνησή
µας. Όλες οι προβλέψεις µας πέτυχαν. Κάθε προϋπολογισµός,
που καταθέσαµε, τηρήθηκε στο ακέραιο. Οι τοποθετήσεις µας
ήταν υπεύθυνες κάθε χρονιά και επιβεβαιώθηκαν στα αποτελέ-
σµατα που είχαµε προβλέψει.

1908 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αν κάνετε τον κόπο -γιατί δεν νοµίζω ότι θα σας ενδιαφέρει να
δείτε τι λέγαµε, ώστε επί της ουσίας να αντικρούσετε εµάς για
τα πεπραγµένα µας, σε σχέση µε ό,τι είπαµε- θα βλέπατε ότι ο
οµιλών, κάθε χρονιά που πήρα τον λόγο για τους προϋπολογι-
σµούς των προηγούµενων ετών, προέβλεπα την εξέλιξη, την
οποία είχαµε. Προέβλεπα τη θετική εξέλιξη στα θέµατα της κοι-
νωνικής ασφάλισης, την επίτευξη πλεονασµάτων και µάλιστα, τα
αποτελέσµατα αυτά ήταν θεαµατικά καλύτερα από όσα κι εγώ ο
ίδιος προέβλεπα. 

Αυτή ήταν η αιτία, για να µη γίνει η περικοπή των συντάξεων.
Ήδη,  από την περσινή µου οµιλία είχα πει ότι δεν πρόκειται να
γίνει η περικοπή των συντάξεων. Τέτοιον καιρό πέρσι, Δεκέµβρη
του 2017, δήλωνα ότι το 2018 δεν θα γίνει καµµιά περικοπή συν-
τάξεων, διότι θα έχουµε υψηλά πλεονάσµατα, ξεπεράσαµε το
1.200.000. Εσείς, όµως, αυτό το απλό και λογικό, που βγαίνει και
µε την κατανόηση που έχει ο κάθε απλός άνθρωπος µιας αλή-
θειας πραγµατικής, το αποδίδετε στην συµφωνία που έγινε µε
τους ηγέτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα ζητήµατα της ονο-
µασίας της γείτονος χώρας.

Είναι σοβαρά πράγµατα αυτά; Ειλικρινά, σας άκουγα να το
λέτε και µάλιστα, να το λέει και ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης αυτό. Τι ακριβώς προσάπτει στους ηγέτες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης; Τους προσάπτει ότι συνέπραξαν µε τον
ΣΥΡΙΖΑ, για να ξεγελάσει τον ελληνικό λαό; Συνέπραξαν τα στε-
λέχη όλων των πτερύγων των πολιτικών αντιλήψεων που υπάρ-
χουν, προκειµένου ο ΣΥΡΙΖΑ να υποκλέψει την ψήφο του
ελληνικού λαού και να ξαναεκλεγεί στην Κυβέρνηση; Δηλαδή,
αυτός είναι ο φόβος σας;

Το φοβάστε πραγµατικά και φαίνεται από αυτά που λέτε. Ο
φόβος σας ο µεγάλος είναι ότι θα χάσετε και αυτές τις εκλογές,
διότι εµείς ό,τι είπαµε το κάναµε. Κι επειδή ό,τι είπαµε το κάναµε
και δεν µπορείτε να το αντικρούσετε µε όρους λογικούς, επικα-
λείστε τάχα ότι είναι µία όψιµη παροχολογία εν όψει των εκλο-
γών, που θα γίνουν κανονικά τον Οκτώβριο του 2019. 

Δηλαδή, πότε πρέπει µια κυβέρνηση να σταµατά να παράγει
έργο για το λαό της, ποιον µήνα ακριβώς; Θα µας πείτε; Γιατί κα-
νονικά, η Ελλάδα βρίσκεται σε εκλογές, από τότε που η Κυβέρ-
νηση αυτή αναδείχθηκε τον Σεπτέµβρη του 2015. Κάθε εξάµηνο,
τουλάχιστον, και όσο µπορούσατε να κάνετε και τις προτάσεις
µορφής για να πέσει η Κυβέρνηση, κάναµε εκλογές. Δεν θα
έπρεπε ποτέ να κάνουµε, µε αυτή την έννοια που εσείς δίνετε,
καµµία παροχή στον ελληνικό λαό, στον οποίο οφείλουµε και δεν
ξοφλήσαµε την οφειλή µας σε παροχές, που πρέπει να δώσουµε,
γιατί στέναξε, γονάτισε τα προηγούµενα χρόνια. Όπως φαίνεται
από τα αποτελέσµατα της οικονοµικής κατάστασης, ήταν χρόνια
δικής σας καταστροφής.

Κύριε Δένδια, δεν µπορείτε να µιλάτε εσείς, που είχατε φτιάξει
τον γνωστό νόµο Δένδια για την ελάφρυνση των επιχειρήσεων
που ήταν χρεοκοπηµένες, όταν µόλις τρεις εταιρείες µπήκαν στη
διαδικασία αυτού του νόµου. Κι εµείς, που είµαστε µαρξιστές-
λενινιστές -εσείς είστε καπιταλιστές κι έχετε πολύ καλή άποψη
για την οικονοµία και στηρίζετε την επιχειρηµατικότητα, τρεις
επιχειρήσεις καταφέρετε κουτσά-στραβά να βάλετε και δεν ξέρω
αν κι αυτές ολοκλήρωσαν τις οφειλές τους- συνεχώς, αδιάλειπτα,
πασχίζουµε, µοχθούµε να βρίσκουµε µέτρα διευκόλυνσης των
επιχειρήσεων, ανακούφισης των οφειλετών. 

Συνεχώς, κάνουµε ρυθµίσεις και θα εξακολουθήσουµε να κά-
νουµε. Σας βεβαιώνω ότι και στο πρώτο τρίµηνο και στο πρώτο
τετράµηνο και στους επόµενους µήνες, µέχρι να ολοκληρωθεί η
θητεία µας, θα παίρνουµε µέτρα για την ελάφρυνση των οφειλε-
τών, που στέναξαν, µε 97% των οφειλετών να δηµιουργούνται
προ του 2015, από τις δικές σας πολιτικές. Κι αυτό το χρέος των
30 δισεκατοµµυρίων στον ΕΦΚΑ είναι αποτέλεσµα των δικών
σας πολιτικών.

Επειδή δεν έχω χρόνο, να τελειώσω µε µερικές ψευδείς ανα-
φορές που, δυστυχώς, εξακολουθείτε να κάνετε, ως προς το
ποιες περικοπές έκανε η δική µας Κυβέρνηση. Είναι όλες, µα
όλες, αποτέλεσµα πολιτικών, που εσείς είχατε ήδη προαναγγεί-
λει. Υπάρχουν διατάξεις, που έχετε εσείς ψηφίσει για όλα αυτά
τα ζητήµατα. Και βεβαίως, βαφτίσατε «περικοπή», για παρά-
δειγµα, και το ότι η εισφορά για τις επικουρικές συντάξεις αυξή-

θηκε κατά 0,5% από τον εργοδότη προς τον εργαζόµενο,
πράγµα που σηµαίνει ότι επαυξάνει τη σύνταξή του, δεν είναι
ζηµιά για τον εργαζόµενο αυτό, και 0,5%, βεβαίως, και από τον
ίδιο, το οποίο παίρνει ως σύνταξη, το παίρνει ως προσαύξηση.

Δεν κατάλαβα πώς αντιλαµβάνεστε, επίσης, τη συµµετοχή
στην υγεία, που από 145 εκατοµµύρια ευρώ το 2014 για τα νο-
σοκοµεία µας, εµείς ξεπεράσαµε τα 570 εκατοµµύρια, µε αποτέ-
λεσµα να έχουµε µία ισχυρότερη κατάσταση στην υγεία και στις
παροχές ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης που οφείλουµε στο
λαό µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Επειδή είναι πάρα πολλά αυτά
τα οποία θα ήθελα να πω, θα αναγκαστώ να αρθρογραφήσω σύν-
τοµα γι’ αυτά τα ψεύδη, γιατί τα επαναλαµβάνετε και δεν ντρέ-
πεστε να τα επαναλαµβάνετε. Λέγατε ότι η δική µας Κυβέρνηση
έκανε είκοσι δύο περικοπές, χθες ο κ. Βρούτσης τις έκανε δε-
καεπτά. Θα σας αναλύσω πόσες είναι οι περικοπές αυτές και
γιατί προκλήθηκαν από σας.

Είµαι αναγκασµένος να το κάνω -πρέπει και οφείλω να το
κάνω, άλλωστε- να τελειώσω µε ένα θέµα: το ύψος των επικου-
ρικών, του εφάπαξ από τη δική µας πολιτική και ποια θα ήταν
από την πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Ο κα-
τάλογος είναι µεγάλος. Ας πάρουµε σαν παράδειγµα τα τριάντα
πέντε χρόνια ασφάλισης, τα τριάντα οκτώ χρόνια ασφάλισης και
τα σαράντα χρόνια ασφάλισης. Με τον δικό µας νόµο, η επικου-
ρική σύνταξη -στην ελάχιστη βάση υπολογισµού της, στα 586
ευρώ, δεν µιλάω για µεγάλες εισφορές, γιατί αυξάνεται- για τα
τριάντα πέντε χρόνια είναι 140 ευρώ, ενώ από τον νόµο Βρούτση
είναι 80 ευρώ. Στα τριάντα οκτώ χρόνια είναι 160 ευρώ, ενώ από
τον νόµο Βρούτση είναι 91 ευρώ. Στα σαράντα χρόνια έχουµε
από τον νόµο φόρους 176 ευρώ, ενώ από τον νόµο Βρούτση είναι
100 ευρώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Πετρόπουλε, ολοκληρώστε. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όσον
αφορά το εφάπαξ –και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- στα
τριάντα πέντε χρόνια είναι 18.900, µετρηµένα πράγµατα, το εφά-
παξ µε τον δικό µας νόµο, ενώ είναι 10.821 µε τον νόµο Βρούτση.
Στα τριάντα οκτώ χρόνια είναι 21.841 ευρώ µε τον δικό µας νόµο,
ενώ είναι 12.449 µε τον νόµο Βρούτση. Στα σαράντα χρόνια είναι
23.896 ευρώ µε τον δικό µας νόµο, ενώ είναι 13.000 µε τον νόµο
Βρούτση.

Αυτό θέλετε, δηλαδή, να διασώσετε, αυτή την καταστροφή,
µπας και έρθει η Κυβέρνηση η δική µας και διατηρήσει -που θα
αυξήσει- όλες αυτές τις παροχές, µε µετρηµένη την κατάρρευση
των συντάξεων; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εγώ καλώ τον ελληνικό λαό να πάρει χαµπάρι και όλες αυτές

οι οργανώσεις, όσες είναι ζωντανές ακόµα, να πάρουν την υπό-
θεση στα χέρια τους, να µην έρθει η στιγµή που θα δει ο ελληνι-
κός τη µεγάλη κατάρρευση στις συντάξεις, που θα έρθει µε
βεβαιότητα, αν τυχόν έρθει η δική σας κυβέρνηση στα πράγµατα. 

Γι’ αυτό -σωστά λέει ο κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος- δεν µας λέτε
και εσείς τι ποσοστό θα βάζατε για τη χώρα, για να συγκρίνουµε
τους δύο προϋπολογισµούς, αυτόν που δεν θέλετε εσείς κι
αυτόν που υπόσχεστε για τον ελληνικό λαό, για θάνατο των συν-
ταξιούχων, για µείωση των συντάξεων από την πρώτη χρονιά
κατά 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ;

Επιτέλους, πείτε την αλήθεια. Πρέπει, όταν συζητείται ο προ-
ϋπολογισµός στη χώρα, µια φορά τον χρόνο, να έχουµε τουλά-
χιστον µία ειλικρινή αντιµετώπιση των πραγµάτων ενώπιον του
ελληνικού λαού και του όρκου, που δώσαµε για την πατρίδα όλοι
µαζί. Ποια πατρίδα, επιτέλους, θέλετε εσείς;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Λοβέρδο, τι

θέλετε; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σύµφωνα µε το άρθρο 64, παράγρα-
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φος 2 του Κανονισµού, έχω το δικαίωµα να πάρω τον λόγο για
ένα λεπτό, για να κάνω µία ερώτηση στον κύριο Υπουργό.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μπορείτε να κά-
νετε µία ερώτηση, αλλά να µην κάνουµε διάλογο.  

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Διάλογο εγώ δεν θα κάνω. Εγώ θα
κάνω µία ερώτηση και περιµένω µία απάντηση. 

Κύριε Υπουργέ, µία ερώτηση επί του προϋπολογισµού. Από το
Κέντρο Είσπραξης Ασφαλιστικών Εισφορών διαβάζουµε ότι το
2014 οι ληξιπρόθεσµες οφειλές ήταν 11.500.000.000 και τώρα το
2018 είναι 34.400.000.000. 

Οι δε οφειλέτες, από διακόσιες είκοσι χιλιάδες εξακόσιοι δε-
καπέντε, κατέστησαν ένα εκατοµµύριο τετρακόσιες χιλιάδες και
ενενήντα ένας. Άρα, τριπλασιάστηκαν οι ληξιπρόθεσµες οφειλές
και εξαπλασιάστηκαν οι οφειλέτες. Παρακαλώ µια εξήγηση για
αυτό.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, ζητώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ, θα
σας παρακαλέσω να το απαντήσετε στην τοποθέτησή σας από
πλευράς Κυβερνήσεως. Διότι ξεφεύγουµε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Βέβαια,
κύριε Πρόεδρε, από τη θέση µου. Είναι πολύ εύκολο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Πόσο χρόνο χρει-
άζεστε;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ένα λεπτό.
Δεν θέλω χρόνο.

Η έκθεση του ΚΕΑΟ αναφέρει τους λόγους και έχω µιλήσει δη-
µοσίως και από τη Βουλή, αρκετές φορές, για το θέµα αυτό. Δη-
λαδή η ενοποίηση των επιµέρους ασφαλιστικών φορέων
συγκέντρωσε και τις οφειλές. Αυτό το λέει και η έκθεση του
ΚΕΑΟ επίσης. Άµα τη διαβάσετε, εξηγεί γιατί γίνεται αυτό. Δυ-
στυχώς, ακόµα είναι κάποιες αρκετές οφειλές εκτός ΚΕΑΟ στους
επιµέρους φορείς. Ο ΟΑΕΕ, για παράδειγµα, έχει οφειλές, που
ρυθµίζονται ακόµα µέσα στο παλιό σύστηµα. 

Θα αυξηθεί αυτό, κύριε Λοβέρδο, αλλά θα αυξηθεί, διότι έρ-
χεται από τους άλλους φορείς, όπου υπήρχαν όλες αυτές οι
οφειλές και από εκεί εξυπηρετούνταν, µέσα στο ΚΕΑΟ, για να
µπορεί να προχωράει και καλύτερα και ο εξωδικαστικός συµβι-
βασµός. Διότι οι άνθρωποι πραγµατικά, το επιλέγουν και το θέ-
λουν πια. 

Αυτό το είχα πει ήδη από το 2016, που είχα εκδώσει υπουργική
απόφαση ,µε την οποία έλεγα -τον Δεκέµβρη του 2016- ενόψει
της λειτουργίας του ΕΦΚΑ το 2017, να συγκεντρωθούν απ’ όλους
τους πρώην φορείς όλες οι οφειλές στο ΚΕΑΟ. Γι’ αυτό υπάρχει
αυτό. Δεν αυξήθηκαν οι οφειλέτες. Σωρεύτηκαν οι ήδη υπάρχον-
τες οφειλέτες µέσα στο ΚΕΑΟ και λείπουν και αρκετοί ακόµα. 

Θα αυξηθεί ο αριθµός, αλλά από υπάρχοντες οφειλέτες και
όχι από οφειλέτες που δηµιουργήθηκαν από τη δική µας πολι-
τική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, τον
λόγο έχει η κ. Κατσαβριά - Σιωροπούλου, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ,
για επτά λεπτά.

ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ - ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, µε τον ακραίο και αγο-
ραίο πολλές φορές πολιτικό σας λόγο δεν διαγράφονται και οι
ευθύνες σας για τη χρεοκοπία της χώρας µας. Ο ελληνικός λαός
γνωρίζει πολύ καλά και τα λόγια και τα έργα σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πρώτη φορά µετά από δέκα
χρόνια, στο γλωσσάρι της συζήτησης για τον προϋπολογισµό
δεν υπάρχουν οι λέξεις: ύφεση, λιτότητα, µειώσεις και περικο-
πές. Αντίθετα, επανέρχονται µε ορµή και κυριαρχούν οι λέξεις
ανάπτυξη, αυξήσεις και ελαφρύνσεις. Οι πολίτες και τα νοικοκυ-
ριά µπορούν πλέον να σχεδιάσουν και να προγραµµατίσουν τη
ζωή τους και ξαναβλέπουν το µέλλον τους µε αισιοδοξία. Αλλά
και οι επιχειρήσεις µπορούν να αξιοποιήσουν την οικονοµική στα-
θερότητα και το ευνοϊκότερο περιβάλλον, που έχει δηµιουργηθεί. 

Χωρίς αµφιβολία, η έξοδος από τα µνηµόνια και την επιτροπεία

πέρασε µέσα από θυσίες και δύσβατα µονοπάτια για όλη την ελ-
ληνική κοινωνία. Είναι, όµως, µια πραγµατικότητα, για την οποία
µπορούµε δίκαια να αισθανόµαστε ικανοποιηµένοι όλοι όσοι στη-
ρίζουµε αυτήν την Κυβέρνηση. 

Η αποκατάσταση πολλών επιµέρους αδικιών µε τα νοµοσχέ-
δια, που ψηφίσαµε και υλοποιούν τις εξαγγελίες του Πρωθυ-
πουργού, είναι η αρχή της διαδροµής στη µεταµνηµονιακή
εποχή. 

Στον οδικό χάρτη ,που οδηγεί στη δίκαιη ανάπτυξη, σηµαντι-
κός σταθµός είναι ο προϋπολογισµός του 2019. Πρώτον, γιατί
επιβεβαιώνει το γύρισµα της σελίδας και, δεύτερον, γιατί αποτε-
λεί τη βάση για την περαιτέρω ανάκτηση της κυριαρχίας της
χώρα µας, των δικαιωµάτων των εργαζοµένων, και της καλύτε-
ρης προοπτικής των εισοδηµάτων τους.

Ασφαλώς, η µεταβατική περίοδος που διανύουµε, χαρακτηρί-
ζεται, θα έλεγα, από µια στάση αναµονής πολλών συµπολιτών
µας, που συνδέεται µε τη διαµόρφωση του νέου οικονοµικού και
κοινωνικού µοντέλου. Και είναι φυσιολογικό για ένα διάστηµα, το
παλιό να συνυπάρχει µε το καινούριο. 

Εκείνο που δεν είναι φυσιολογικό, είναι η στάση της Αντιπολί-
τευσης, κυρίως των κοµµάτων του παλιού πολιτικού συστήµατος.
Παρασιωπούν την υπονοµευτική τους τακτική, όπως φάνηκε και
στο θέµα των συντάξεων. Παρουσιάζουν µε µελανά χρώµατα την
πραγµατικότητα. Επιχειρούν να πανικοβάλουν τους πολίτες και
απαξιώνουν µε fake news το έργο της Κυβέρνησης. Ανευθυνο-
λογούν στα εθνικά θέµατα και δεν λένε τίποτα για τις προσωπι-
κές τους προθέσεις, που είναι κοινωνικά και ταξικά
µεροληπτικές, σε βάρος της συντριπτικής πλειοψηφίας του λαού
µας. 

Το στρατηγικό µας σχέδιο για την ανάπτυξη της χώρας είναι
σε εξέλιξη και ήδη αποδίδει καρπούς. Είναι σχέδιο ελληνικό, είναι
σχέδιο δικό µας. Αντίθετα, το σχέδιο του κ. Μητσοτάκη είναι µνη-
µονιακό, όπως εκείνο του κ. Στουρνάρα, που δήλωνε από το
Βήµα της Βουλής ότι το µόνο σχέδιο που διαθέτει η χώρα είναι
το µνηµόνιο. 

Περιλαµβάνει τον σταδιακό απεγκλωβισµό από τις µνηµονια-
κές δεσµεύσεις, την απλοποίηση και τον εξορθολογισµό του φο-
ρολογικού συστήµατος σε δίκαιη κατεύθυνση, την ενίσχυση της
παραγωγικής ανασυγκρότησης, την αξιοποίηση όλων των διαθέ-
σιµων πόρων, τη δηµιουργία φιλικού επιχειρηµατικού περιβάλ-
λοντος.

Και για να είµαι ξεκάθαρη ως προς την επιχειρηµατικότητα,
είτε αυτή αφορά στον ιδιωτικό τοµέα είτε στον δηµόσιο είτε στον
κοινωνικό τοµέα, απαιτούνται οι ξεκάθαροι κανόνες, που έχουµε
διαµορφώσει, η µείωση της γραφειοκρατίας που επιδιώκουµε, η
διάχυση της γνώσης και της καινοτοµίας που έχουµε διασφαλίσει
µε τις µεταρρυθµιστικές τοµές στην εκπαίδευση και στην έρευνα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς δεν το πίστευε, αλλά
είναι γεγονός. Το κοινωνικό κράτος επέστρεψε µέσα σε δύσκο-
λες συνθήκες. Η ανθρωπιστική κρίση είναι πλέον σκοτεινό πα-
ρελθόν, που στοιχειώνει τη Νέα Δηµοκρατία και τους
σοσιαλνεοφιλελεύθερους. 

Οι ευπαθείς οµάδες του πληθυσµού προστατεύονται µέσα
από έναν κύκλο δράσεων και χρηµατοδοτήσεων, τις οποίες µπο-
ρεί οι πολίτες να µην ακούν και να µην διαβάζουν στις εφηµερί-
δες και στις τηλεοράσεις, τα βλέπουν, όµως, στη ζωή τους και
στην καθηµερινότητά τους. 

Τα 3 δισεκατοµµύρια από το ΚΕΑ και το κοινωνικό µέρισµα συ-
νολικά µέσα σε µία τριετία. Τα διακόσια σαράντα κέντρα κοινό-
τητας, στα οποία οι πολίτες µπορούν να ενηµερώνονται για όλες
τις κοινωνικές παροχές. Τα εκατό κέντρα στήριξης της οικογέ-
νειας, που θα στηρίζουν έµπρακτα τα παιδιά και τις οικογένειες.
Τα 50 εκατοµµύρια ευρώ για τα εκατόν πενήντα τρεις χιλιάδες
ζεστά γεύµατα σε εννιακόσια πενήντα σχολεία όλης της χώρας. 

Η αύξηση των βρεφονηπιακών σταθµών και του αριθµού των
παιδιών που εισέρχονται σε αυτούς δωρεάν, καθώς και η πρόσ-
ληψη τριών χιλιάδων διακοσίων µονίµων ατόµων στο Πρόγραµµα
«Βοήθεια στο Σπίτι». 

Οι δράσεις και οι δαπάνες 780 εκατοµµυρίων ευρώ για διακό-
σιες δεκαπέντε χιλιάδες ανέργους, που συνέβαλαν στην πτώση
της ανεργίας από το 27,5% το 2015 στο 18,9% το 2018. 
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Το ολιστικό σχέδιο δράσης για την κοινωνική ένταξη των Ροµά.
Η σταδιακή επαναλειτουργία των κατασκηνώσεων, που επί
πολλά χρόνια ήταν κλειστές. Η ενίσχυση της ειδικής αγωγής µε
τεσσερισήµισι χιλιάδες προσλήψεις εκπαιδευτικών. Τα εξειδικευ-
µένα προγράµµατα κοινωνικής ένταξης ατόµων µε αναπηρία. 

Κανείς δεν το περίµενε, αλλά είναι γεγονός. Ο αγροτικός κό-
σµος έχει πάρει µεγάλη ανάσα µε τα ευνοϊκά φορολογικά και
ασφαλιστικά µέτρα, που πήραµε. Η ανάπτυξη του πρωτογενούς
τοµέα κινείται µε γρήγορους ρυθµούς και θα επιταχυνθεί ακόµη
περισσότερο µε την υλοποίηση των έργων του ΠΑΑ και την αξιο-
ποίηση του θεσµικού πλαισίου για τον συνεργατισµό και τις οµά-
δες παραγωγών. 

Κανείς δεν το φανταζόταν, αλλά ο τουρισµός απογειώθηκε,
µαζί µε την τεράστια αύξηση των αφίξεων και των εσόδων. Όλα
τα οικονοµικά µεγέθη έχουν βελτιωθεί αισθητά, γεγονός που
αποτυπώνεται στη µείωση της ανεργίας, στην αύξηση της απα-
σχόλησης, στην αύξηση της παραγωγής και της κατανάλωσης. 

Εάν αυτά δεν τα αντιλαµβάνεται η Αντιπολίτευση µέσα στην
προεκλογική της έξαρση, το βλέπει ξεκάθαρα ο ελληνικός λαός.
Η κανονικότητα στην κοινωνία και την οικονοµία είναι κυρίαρχο
χαρακτηριστικό της πραγµατικότητας. Αυτό πρέπει να περάσει
και στον δηµόσιο χώρο, τον πολιτικό λόγο των πολιτικών και των
κοµµάτων. Είναι καιρός, ιδιαίτερα τα κόµµατα που διεκδικούν να
εµφανίζονται ως προοδευτικά, να εναρµονίσουν την πολιτική και
τις συµµαχίες τους µε το κοινωνικό πρόταγµα για πλήρη απα-
σχόληση και δίκαιη αµοιβή της εργασίας, πλήρη εργατικά και κοι-
νωνικά δικαιώµατα, ουσιαστική κοινωνική δικαιοσύνη και
αλληλεγγύη, µε την ανάγκη για συλλογική λειτουργία, δηµοκρα-
τική συµµετοχή και διεύρυνση των δηµοκρατικών θεσµών, µε την
ευθύνη για την προάσπιση της πατρίδας και την αναβάθµισης
της γεωπολιτικής θέσης της χώρας.

Γιατί ακριβώς στο πλαίσιο αυτό, κινείται ο ΣΥΡΙΖΑ και έχει την
έµπρακτη στήριξη του ελληνικού λαού. Ο προϋπολογισµός, τον
οποίο καλούµε τη Βουλή να υπερψηφίσει, είναι κοµβικό σηµείο
της πορείας προς τη δίκαιη ανάπτυξη, αλλά και σηµείο συνάντη-
σης όλων των δηµιουργικών δυνάµεων της πατρίδας µας, δη-
λαδή των δυνάµεων, που διαχρονικά στηρίζουν το αίτηµα για
εθνική ανεξαρτησία, λαϊκή κυριαρχία και κοινωνική δικαιοσύνη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Προχωρούµε µε τον κ. Τζελέπη, Βουλευτή της Δηµοκρατικής

Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
«Εθνική ανεξαρτησία» και «κοινωνική δικαιοσύνη». Κλέβετε και

συνεχίζετε να επικαλείστε τα συνθήµατα του ΠΑΣΟΚ, µόνο που
είστε µια πολύ κακή αποµίµηση του ΠΑΣΟΚ σε όλα. Και ιδιαίτερα
στις πολιτικές που εφαρµόζετε. 

Ακούγοντας…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Για τον Ανθόπουλο να µας πεις…
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κύριε Κοντονή, εγώ δεν σας διακόπτω.
Κύριε Πρόεδρε, να επαναφέρετε στην τάξη τον συνάδελφο!
Ακούγοντας τους οµιλητές της κυβερνητικής πλειοψηφίας,

θεωρώ ότι τους ξαναήρθαν οι αυταπάτες, όπως τότε το 2004 που
θα πήγαιναν τον ελληνικό λαό στον παράδεισο και θα τα έλυναν
όλα, έτσι και τώρα για το 2019. Και συζητάµε για τον τέταρτο
µνηµονιακό προϋπολογισµό της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 

Δεν είστε από παρθενογένεση πλέον σε όλα. Είναι ένας προ-
ϋπολογισµός, ο οποίος επιβεβαιώνει τις δεσµεύσεις που ανέλαβε
η Κυβέρνηση και αφαιρεί σηµαντικό χώρο από την ανάπτυξη.
Είναι ένας προϋπολογισµός, ο οποίος συνεχίζει να είναι ακραίας
λιτότητας, βάρβαρης φορολογίας και αυτό έχει ως αποτέλεσµα
να είναι και αντιαναπτυξιακός. Κινείται και πάλι σε µια αδιέξοδη
λογική που καθηλώνει την οικονοµία και εξοντώνει την ίδια την
κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αποτυχηµένο αυτό το οι-
κονοµικό µοντέλο που στηρίζεται στην υπερφορολόγηση µέσω
της χειρότερης µορφής λιτότητας που ανακαλύψατε εσείς, τα
υπερπλεονάσµατα, τις περικοπές και την αφαίµαξη των εισοδη-

µάτων των Ελλήνων πολιτών, οδηγώντας τους στην εξαθλίωση.
Όµως δεν έχουµε επιλεκτική µνήµη για να ξεχάσουµε τα τέσ-

σερα χρόνια που κυβερνάτε και να θυµηθούµε τώρα τις τελευ-
ταίες εκατό ηµέρες. Τι έχετε πετύχει αυτά τα τέσσερα χρόνια;
Απώλεια δυνητικού ΑΕΠ κατά 20 δισεκατοµµύρια. Αυξηµένο δη-
µόσιο χρέος κατά 17,5 δισεκατοµµύρια. Αυξηµένες ληξιπρόθε-
σµες οφειλές προς το δηµόσιο κατά 30 δισεκατοµµύρια.
Αυξηµένες ληξιπρόθεσµες οφειλές προς φορείς κοινωνικής
ασφάλισης κατά 22,4 δισεκατοµµύρια. Αυξηµένο αριθµό µη εξυ-
πηρετούµενων δανείων στο 48,5% και αρνητικό ισοζύγιο επεν-
δύσεων στο -8,8.

Έχουµε αρνητικές επιπτώσεις από αυτό γιατί δεν αντικαθίστα-
ται ο παραγωγικός ιστός. Οι αποσβέσεις είναι µεγαλύτερες από
τις επενδύσεις και αυτό είναι η καταστροφή της παραγωγικής
βάσης της χώρας µας, όπως, επίσης, έχουµε και αρνητικό ισο-
ζύγιο µεταξύ σταθερών και εκ περιτροπής νέων θέσεων εργα-
σίας.

Έρχεστε σήµερα, ενώ ο ελληνικός λαός δεινοπαθεί και πα-
λεύει καθηµερινά για την επιβίωσή του, να µιλάτε και να πανηγυ-
ρίζετε για κανονικότητα και καθαρή έξοδο. Ποια κανονικότητα;
Η επιστροφή στην κανονικότητα, κύριε Υπουργέ, περνάει µέσα
από την ανάκτηση της εµπιστοσύνης στην οικονοµία µας από τις
διεθνείς αγορές. Υπάρχει κάτι τέτοιο;

Επίσης, µιλάτε για επεκτατικό προϋπολογισµό του 2019. Ας
δούµε πόσο επεκτατικός είναι. Ναι, είναι επεκτατικός ως προς
τους φόρους επί αγαθών και υπηρεσιών, οι οποίοι είναι αυξηµέ-
νοι κατά 202 εκατοµµύρια. Είναι επεκτατικός ως προς τους φό-
ρους προστιθέµενης αξίας, που είναι αυξηµένοι κατά 141
εκατοµµύρια. Είναι επεκτατικός, γιατί οι ειδικοί φόροι κατανάλω-
σης είναι αυξηµένοι κατά 87 εκατοµµύρια. Είναι επεκτατικός,
γιατί οι φόροι εισοδήµατος είναι αυξηµένοι κατά 152 εκατοµµύ-
ρια. 

Επίσης, έχουµε µείωση των δαπανών στον προϋπολογισµό του
2019 για τις συντάξεις και τα επιδόµατα ανεργίας από εσάς τους
«αριστερούς του χαβιαριού». 

Θα ήθελα τώρα να τοποθετηθώ σε σχέση µε έναν σηµαντικό
τοµέα της οικονοµίας που είναι ο πρωτογενής τοµέας, ο οποίος
µετράει τέσσερα χρόνια εγκατάλειψης και η αγροτιά τέσσερα
χρόνια αισθάνεται την περιφρόνηση από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ. Με τον προϋπολογισµό του 2019 προστίθεται ένας
ακόµη χαµένος χρόνος. 

Αυτή η αίσθηση στασιµότητας και οπισθοδρόµησης είναι γε-
νικευµένη. Ωστόσο στην περίπτωση της υπαίθρου και της αγρο-
τιάς, κοστίζει πολύ περισσότερο και πολλαπλάσια. 

Η συρρίκνωση της υπαίθρου συνιστά σοβαρή απειλή στην
εθνική και κοινωνική µας συνοχή και πρέπει άµεσα, εδώ και τώρα,
να σταµατήσει και η τάση να αντιστραφεί. Η γεωργία και η κτη-
νοτροφία είναι παραγωγική δραστηριότητα µε πολύ µεγάλες δυ-
νατότητες και συµβάλλει στο κεντρικό ζητούµενο της πατρίδας
µας που είναι η ανάπτυξη.

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση στάθηκε ανίκανη να σχεδιάσει το
αγροτικό ζήτηµα και δεν κατάφερε ούτε καν να διατηρήσει τα
πράγµατα εκεί που τα βρήκε. Από τη µια, δεν είδαµε και δεν
ακούσαµε τίποτα για την πολιτική γης, για την ηλικιακή ανανέ-
ωση, για τα ολιγοπώλια που ελέγχουν τις εισροές. Όµως είδαµε
να έχουν κολλήσει τα µεγάλα αρδευτικά και να περιµένουν
ακόµα τις αδειοδοτήσεις. Οι συνεταιρισµοί να δοκιµάζονται
σκληρά. Είδαµε να εκτινάσσεται η φορολογία στο αγροτικό ει-
σόδηµα, όπως και οι ασφαλιστικές εισφορές. Το ενεργειακό κό-
στος αυξήθηκε και η διάλυση, επίσης, του ΕΛΓΟ οδήγησε σε
ραγδαία αύξηση τις παράνοµες ελληνοποιήσεις, φέρνοντας τους
κτηνοτρόφους σε απόγνωση.

Βλέπουµε το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης να είναι στά-
σιµο, ενώ θα έπρεπε κανονικά να έχει απορροφήσει το 100% από
όλα τα κοινοτικά προγράµµατα. Αντιθέτως, βλέπουµε ότι οι πλη-
ρωµές για τη δηµόσια δαπάνη είναι στο ύψος του 1.750.000.000,
δηλαδή απορρόφηση 31,9% και πληρωµές κοινοτικής συµµετο-
χής 1.571.000.000 µε απορρόφηση 33,3%.

Έχουµε µέτρα που έχουν µηδενική απορρόφηση. Γεωργικές
συµβουλές προϋπολογισµού 100 εκατοµµύρια, µηδενική απορ-
ρόφηση. Αποκατάσταση δυναµικού γεωργικής παραγωγής που
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έχουν πληγεί από φυσικές καταστροφές, µηδενική απορρόφηση.
Σύσταση οµάδος οργανώσεων παραγωγών, µηδενική απορρό-
φηση. Ενίσχυση στο πλαίσιο του «NATURA», µηδενική απορρό-
φηση. Σύµπραξη καινοτοµίας προϋπολογισµού 70
εκατοµµυρίων, µηδενική απορρόφηση. Και βλέπουµε στον τα-
κτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης το
κονδύλι που εγγράφεται το 2018 να είναι 401.762.000. Σήµερα,
στο 2019 ο προϋπολογισµός είναι 258.430.000.

Έχουµε µια µείωση στον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης περίπου 35%. Παρουσιάζεται µια αύ-
ξηση στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Συµφωνούµε,
αλλά όταν βλέπουµε τη µείωση στον τακτικό προϋπολογισµό,
όταν οι περισσότερες δαπάνες είναι ανελαστικές, από πού θα
γίνει η µείωση; Μόνο από τους ελέγχους που τόσο έχει ανάγκη
το Υπουργείο. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι ως Κίνηµα Αλ-
λαγής είµαστε αυτοί οι οποίοι συνεχίζουµε την πολιτική έχοντας
το βλέµµα στραµµένο στον πρωτογενή τοµέα και στην ελληνική
αγροτιά, για αυτό και έχουµε εξαγγείλει πρόσφατα µια σειρά από
µέτρα για να στηρίξουµε το αγροτικό εισόδηµα και τον Έλληνα
αγρότη: Καθιέρωση ενιαίου φορολογικού συντελεστή 13% για
τα αγροτικά εισοδήµατα και το αφορολόγητο των ενισχύσεων
της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής έως 20.000 ευρώ. 

Αποσύνδεση ασφαλιστικών εισφορών από τους αγρότες από
το φορολογητέο εισόδηµα µε οκτώ κλίµακες, στην πρώτη κλί-
µακα εισφορές 100 ευρώ και στην ανώτερη 400 ευρώ. Ενίσχυση
των συλλογικών οργανώσεων, κίνητρα σε αγρότες οργανωµέ-
νους, θέσπιση ειδικού ακατάσχετου τραπεζικού λογαριασµού,
καθιέρωση κάρτας αγροτικού πετρελαίου, επανυπολογισµός και
ρύθµιση οφειλών προς τον ΟΓΑ µέχρι 10.000 ευρώ για τη διευ-
κόλυνση της συνταξιοδότησης. Εξαίρεση από περικοπή της σύν-
ταξης λόγω αγροτικής δραστηριότητας και επανακαθορισµός
του κανονισµού του ΕΛΓΑ. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι το τέλος αυτής της Κυβέρνη-
σης πλησιάζει. Οι οικονοµικοί, οι κοινωνικοί και οι πολιτικοί δεί-
κτες σας δείχνουν πια ξεκάθαρα ότι ο δικός σας δρόµος, αυτός
της δικής σας καθαρής εξόδου από την Κυβέρνηση είναι έτοιµος
και σας περιµένει, γιατί έχετε οδηγήσει τη χώρα σε πλήρες αδιέ-
ξοδο και την κοινωνία σε συνθήκες εξαθλίωσης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Δράµας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Μετά τον κ. Τζελέπη τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Τσιρώνης για επτά λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή αντιπολίτευση δεν µπορείτε να κάνετε στα δεδοµένα

του προϋπολογισµού, η καταστροφολογία συνεχίζεται. Και είναι
πολλά τα κύµατα καταστροφολογίας για τα οποία δεν έχετε ποτέ
ζητήσει συγγνώµη. Στην αρχή δεν θα είχαµε χαρτί υγείας, µετά
δεν θα έκλειναν οι αξιολογήσεις, µετά θα µειώνονταν οι συντά-
ξεις και τώρα, βέβαια, είµαστε ακόµα σε µνηµόνιο και ανακαλύ-
ψαµε το εξής.

Ένα µόνο θα πω για το µακεδονικό. Και µόνο το γεγονός ότι ο
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης επιµένει να εξαπατά
τον ελληνικό λαό, χρησιµοποιώντας τη λέξη «εθνότητα», που δεν
περιέχεται στη Συµφωνία των Πρεσπών, δείχνει την αδυναµία
άσκησης σοβαρού αντιπολιτευτικού λόγου και κυρίως, φυσικά,
την επιθυµία τροµοκράτησης του ελληνικού λαού.

Ξεκινώ µε τις καταστροφολογίες µία-µία. Είµαστε άραγε
ακόµα σε µνηµόνιο; Ποιο είναι το επιχείρηµά σας; Ότι δεν µπο-
ρούµε να βγούµε στις αγορές, επειδή έχουµε πάρα πολύ υψηλά
επιτόκια.

Ακούστε, λοιπόν, τα επιτόκια µε τα οποία θα βγαίνατε εσείς

στις αγορές την εποχή του success story. Ήταν 9,74% η µέγιστη
απόδοση του επιτοκίου δεκαετούς, 5,53% το ελάχιστο. Κινούσα-
σταν σε επιτόκια της τάξης του 6,87%. Μιλάµε για αποδόσεις δε-
καετών.

Εµείς είµαστε µε µέγιστο 4,96%. Κινδυνολογείτε µόλις πηγαί-
νουµε στο 4,40%, ελάχιστο 3,6% και µέσο επιτόκιο 4,18%. Άρα
εµείς αδυνατούµε να βγούµε στις αγορές µε 4,18% µέσο επιτό-
κιο. Εσείς, όµως, θα βγαίνατε και δεν θα είχατε κανένα αχρείαστο
µνηµόνιο µε 6,87%.

Πάµε παρακάτω. Με τι επιτόκια δανειζόσασταν και χρεώσατε
τον ελληνικό λαό πριν την κρίση; Το 2007-2008, εκείνη τη διετία,
το µέγιστο ήταν 6,18%, το ελάχιστο 4,14%, το µέσο επιτόκιο
4,82%. Όµως για να βγούµε στις αγορές, µόνο το επιτόκιο µε-
τράει; Όχι. Πρέπει να βάζουµε και λίγα λεφτά στη µπάντα. Κάθε
απλός άνθρωπος ξέρει ότι, όταν χρωστάει, βάζει και λίγο στη
µπάντα.

Για να δούµε τι θα βάζατε στη µπάντα. Θα διαβάσω τον δικό
σας προϋπολογισµό τον Δεκέµβριο του 2014, που εσείς τον ψη-
φίσατε. Τον υπέγραψε ο κ. Χαρδούβελης τον Νοέµβριο του 2015.
Διαβάζω, λοιπόν, ότι εσείς µόνο τόκους έπρεπε να πληρώσετε
σε εκείνον τον προϋπολογισµό µέσα στο 2015 5,9 δισεκατοµµύ-
ρια. Άρα έπρεπε να αφήσετε στη µπάντα 5,9 δισεκατοµµύρια. Ξέ-
ρετε πόσα λεφτά είχατε αφήσει στη µπάντα το 2014; Μισό
δισεκατοµµύριο. Πού θα βρίσκατε τα άλλα 5,5 δισεκατοµµύρια;
Θα απολύατε; Θα κόβατε συντάξεις; Θα κόβατε µισθούς; Συνει-
δητοποιείτε τι σηµαίνει µέσα σε µια χρονιά 5,5 δισεκατοµµύρια;
Δεν µιλάω για τα 20 δισεκατοµµύρια που ήταν οι λήξεις οµολό-
γων. Μιλάµε µόνο για τους τόκους.

Σας διαβεβαιώ, λοιπόν, ότι, αν µετρήσετε το δικό µας κακό
µνηµόνιο όλα τα χρόνια -εσείς το λέτε έντεκα, αλλά είναι εννιά,
δεν πειράζει, το δικό σας έντεκα- εσείς σε µία µόνο χρονιά
έπρεπε να βρείτε πάνω από 5,5 δισεκατοµµύρια µόνο για τόκους,
που δεν τα είχατε. Και γι’ αυτό το σκάσατε σαν λαγοί και γι’ αυτό
κάνατε τις εκλογές, για να σκάσει το κανόνι στα δικά µας χέρια.

Πάµε στη δεύτερη καταστροφολογία. Μια σκιά πλανάται πάνω
από την οικονοµία. Μεγάλα πλεονάσµατα, χρεωµένος ο λαός για
τα επόµενα εξήντα-εβδοµήντα χρόνια. Πράγµατι, µια σκιά πλανά-
ται πάνω από την οικονοµία µας. Να µην το κρύψουµε. Είναι η σκιά
του χρέους, το δηµόσιο χρέος που εσείς φορτώσατε στον ελλη-
νικό λαό. Για το 2009 του χρεώσατε 330 δισεκατοµµύρια. Το 2012
έπεσε µε το PSI, δηλαδή ληστέψατε τα ταµεία µας και τους οµο-
λογιούχους -αυτό κάνατε- και έπεσε στα 304 δισεκατοµµύρια.

Ξέρετε, όµως, τι χρέος παραλάβατε; Παρακαλώ, καταθέτω για
τα Πρακτικά. Αυτή είναι η καµπύλη του χρέους από τους προ-
ϋπολογισµούς που εσείς υπογράφατε. Εµείς παραλάβαµε χρέος
από τους «Σαµαροβενιζέλους» 319,7 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Εσείς ισχυρίζεσθε, βέβαια, ότι καταστρέψαµε το πρώτο εξάµηνο
την οικονοµία και χρεώσαµε, άλλος λέει 30, άλλος λέει 80, άλλος
λέει 200 δισεκατοµµύρια. Παραδόξως, όµως, το χρέος φέτος
είναι στα 317,4. Δεν αυξήθηκε. Πώς χρεώσαµε την οικονοµία; Αν
την είχαµε χρεώσει, από κάπου θα έλειπαν.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Τσιρώνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε παρακάτω. Αφού δεν αυξήθηκε το χρέος, πάµε τώρα στα
µελλοντικά πλεονάσµατα να δούµε ποια είναι η κορωνίδα της κα-
ταστροφικής σας τεκµηρίωσης. Δεν συγκρίνετε ποτέ συστηµα-
τικά -κοιτάξτε όλους σας τους οµιλητές- τα πεπραγµένα σας µε
τα πεπραγµένα µας. Συγκρίνετε πάντα τι; Το τι έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ
όταν ήταν Αντιπολίτευση ή συγκρίνετε µε την Ιρλανδία και την
Πορτογαλία. Όµως η Ιρλανδία και η Πορτογαλία ποτέ δεν είχαν
χρέος 180% του ΑΕΠ. Ποτέ δεν είχε καταρρεύσει η παραγωγή
τους στο 15% που είχε καταρρεύσει επί των ηµερών σας, ο πρω-
τογενής και ο δευτερογενής τοµέας µαζί µόνο 15%. Ζούσατε µε
δανεικά. Εξαπατούσατε τον ελληνικό λαό µε δανεικά.

Γι’ αυτόν τον λόγο, επειδή δεν τολµάτε να συγκρίνετε, έχετε ένα
γελοίο επιχείρηµα σχετικά µε τον δικό µας προϋπολογισµό, ότι πέ-
ρυσι είχε υπολογίσει ένα ΑΕΠ της τάξεως του 2,4% και δεν είναι
2,4% αλλά θα είναι 2,1%, δηλαδή τέτοιες διαφορές του 0,3%,
0,1%.
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Να δούµε και να συγκρίνουµε κάποια δικά σας στοιχεία; Το
2014, λοιπόν, η κυβέρνησή σας είχε υπολογίσει ΑΕΠ 183,1 δισε-
κατοµµύρια. Πετύχατε 175,5 δισεκατοµµύρια. Αυτό είναι 8 δισε-
κατοµµύρια διαφορά. Το 5% του ΑΕΠ είναι 8 δισεκατοµµύρια.
Ρωτώ πολύ απλά: Εσείς ωρύεσθε, όταν εµείς πέφτουµε έξω.
Διότι ο προϋπολογισµός είναι φυσικό να πέφτει έξω. Αλλάζουν
τα δεδοµένα. Το να πέσεις έξω 0,5 ή 1 είναι φυσιολογικό, όχι
όµως το να πέφτεις έξω πάρα πολύ.

Ανεργία. Είχατε για το 2013 προβλέψει 14,3% και πήγε 27%.
Δηλαδή, εξακόσιες χιλιάδες παραπάνω άνεργοι. Αυτά δεν είναι
αριθµοί, είναι άνθρωποι.

Πλεονάσµατα. Είχατε δεσµευθεί -το 2014 το ανέφερα ήδη- το
2011 και για το 2012 είχατε πει 2,1% πλεόνασµα και πετύχατε 2,8
δισεκατοµµύρια έλλειµµα. Μόνο 5 δισεκατοµµύρια λάθος.

Επενδύσεις. Συνέχεια µιλάτε για επενδύσεις και ότι εµείς διώ-
χνουµε τις επενδύσεις. Να δούµε, λοιπόν, πώς διώχνουµε τις
επενδύσεις; Για το 2013, που ήταν η καλή σας χρονιά, που θα
βγαίναµε πια στην ανάπτυξη, είχατε υπολογίσει αύξηση επενδύ-
σεων 1,1% και είχαµε -9,25%. Δηλαδή, 10% σχεδόν λιγότερες
επενδύσεις. Έφευγαν οι επενδυτές σαν τους λαγούς, γιατί εσείς
δεν αποκαλείτε επενδυτές τους ανθρώπους που βάζουν λεφτά
από την τσέπη τους, ρισκάρουν. Αποκαλείτε επενδυτές τους πε-
λάτες σας, τους ανθρώπους που χρησιµοποιούν λεφτά του ελ-
ληνικού λαού, τους κρατικοδίαιτους. Αυτούς λέτε επενδυτές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πάµε στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Εδώ είναι η τέ-

ταρτη καταστροφολογία. Το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
όντως νοικοκυρεύτηκε, γιατί στα δικά σας προγράµµατα είχαµε
διπλάσια και τετραπλάσια χρέη στους αυτοκινητόδροµους.

Πάµε στις ληξιπρόθεσµες οφειλές, που λέτε ότι δεν τις µηδενί-
σαµε; Ξέρετε τι λέει -και το καταθέτω στα Πρακτικά- το δικό σας
κείµενο του προϋπολογισµού; Λέτε, λοιπόν, στον προϋπολογισµό
του 2014, δηλαδή του 2015, που ψηφίστηκε το 2014: «Συνεπώς,
µέχρι το τέλος του 2014 εκτιµάται ότι οι φορείς θα έχουν χρηµα-
τοδοτηθεί µε το συνολικό ποσό των 8 δισεκατοµµυρίων ευρώ πε-
ρίπου για την αποπληρωµή ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων προς
τρίτους». Θα τα µηδενίζατε και είχατε και µια χρηµατοδότηση λέει.
Εµείς παραλάβαµε 3.777.000.000 ευρώ και τώρα είναι
2.700.000.000 ευρώ. Παραλάβαµε 3.700.000.000 κ.λπ..

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Τσιρώνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτοί είναι οι δείκτες της βιοµηχανικής παραγωγής. Αυτός εδώ
είναι ο πάτος, το 2014, το success story σας και αυτές είναι οι
καθαρές εισροές, οι ξένες εισροές, οι οποίες είναι 3.204.000.000
ευρώ.

Έχω εδώ να καταθέσω όλα αυτά τα στοιχεία συγκριτικά.
Θέλω να κλείσω µε το περιβάλλον. Θα αναφέρω µόνο ένα νού-

µερο. Φέτος τετραπλασιάζεται η χορήγηση των «NATURA». Να
θυµίσω ότι οι φορείς «NATURA» έχουν στην Ευρώπη 200 δισε-
κατοµµύρια τζίρο, αλλά εσείς το έχετε αφήσει στην αφάνεια.
Τώρα είναι 2,2 δισεκατοµµύρια στον προϋπολογισµό µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Τσιρώνη,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Τελειώνω.
Ξέρετε πόσο είχατε εσείς; Μηδέν. Ούτε ένα ευρώ δεν είχατε.
Θα κλείσω µε τους φόρους, κύριε Πρόεδρε.
Συνέχεια λέτε ότι έχουµε καταστρέψει τον ελληνικό λαό µε φό-

ρους. Εγώ βλέπω µέση αύξηση άµεσων φόρων στα χρόνια µας
σε σχέση µε τα δικά σας 224 εκατοµµύρια -έχουµε χτυπήσει τη
φοροδιαφυγή- και έµµεσων φόρων 947 εκατοµµύρια. Υπολογί-
στε εκεί µέσα και τις επιτυχίες της ΑΑΔΕ για να καταλάβετε ότι
αύξηση στους φόρους δεν υπάρχει. Από το µυαλό σας είναι και
αυτό για να τροµοκρατείτε τον ελληνικό λαό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ
να καταθέσει για τα ληξιπρόθεσµα προς τους ιδιώτες.

Κύριε Τσιρώνη, να τα αφήσετε στα Πρακτικά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ορίστε, κύριοι συνάδελφοι, καταθέτω

για τα Πρακτικά: Ο δείκτης είναι αυτός, η ανεργία είναι αυτή, οι
προϋπολογισµοί σας, εδώ είναι τα πλεονάσµατά σας και εδώ
είναι οι επενδύσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Τσιρώνης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε µε
τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Καββαδά, µε την παρά-
κληση για σεβασµό του χρόνου των επτά λεπτών.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι της Κυ-

βέρνησης, η αλήθεια είναι µία και µοναδική και κανένας δεν µπο-
ρεί να την αµφισβητήσει. Τη γνωρίζει πολύ καλά ο ελληνικός
λαός. 

Το 2014, λοιπόν, στην Έκθεση της Θεσσαλονίκης εσείς εξαγ-
γείλατε παροχές και µειώσεις φόρων 12 δισεκατοµµυρίων ευρώ
και όσα χρόνια κυβερνάτε χρεώσατε τον ελληνικό λαό 100 δισε-
κατοµµύρια ευρώ και πήρατε µέτρα 9,5 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Αυτή είναι η αλήθεια και ο ελληνικός λαός το γνωρίζει.

Κύριε Πρόεδρε, συζητάµε σήµερα τον τέταρτο προϋπολογι-
σµό της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, έναν προϋπολογισµό λιτό-
τητας, που δυστυχώς επαναλαµβάνει τα ίδια λάθη και ακολουθεί
την ίδια στρεβλή πρακτική των τελευταίων ετών. Γιατί, δυστυχώς,
η Κυβέρνηση επιλέγει συνειδητά και για το 2019 να διατηρεί τους
υπόλοιπους φόρους και να στερεί από τη χώρα κάθε ουσιαστική
αναπτυξιακή προοπτική.

Συζητάµε, λοιπόν, για έναν προϋπολογισµό αντιαναπτυξιακό,
που δεν δίνει την απαραίτητη ανάσα στην οικονοµία. Ακόµα και
η αποσπασµατική και µε µεγάλη καθυστέρηση οριακή µείωση
των φόρων δεν µπορεί να αλλάξει το αρνητικό αναπτυξιακό πρό-
σηµο του προϋπολογισµού του 2019. Σας το έχουµε πει σε
όλους τους τόνους. Η δηµοσιονοµική υπεραπόδοση για την
οποία εσείς υπερηφανεύεστε, τα υπερπλεονάσµατα στα οποία
εσείς επιµένετε, είναι αποτέλεσµα µιας εντελώς λανθασµένης
πολιτικής, µιας πολιτικής που στερεί την απαραίτητη ρευστότητα
από την οικονοµία και έχει εξανεµίσει το διαθέσιµο εισόδηµα των
πολιτών. 

Περικόπτεται ακόµα περισσότερο το ήδη περιορισµένο Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και µάλιστα κατά 550 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, προκειµένου να χρηµατοδοτήσετε µια επικίνδυνη για
τη χώρα συνταγή οικονοµικής πολιτικής, µιας ιδεοληπτικής πο-
λιτικής που προτιµά να δίνει µποναµάδες, αντί να δώσει ώθηση
και κίνητρα στην ελεύθερη οικονοµία, αντί να στηρίξει τον ιδιω-
τικό τοµέα και να τον βοηθήσει να αναπτυχθεί και να δηµιουργή-
σει νέες θέσεις εργασίας.

Για αυτόν τον λόγο, συνεχίζετε συνειδητά την εσωτερική
στάση πληρωµών, καθώς οι ληξιπρόθεσµες οφειλές του δηµο-
σίου προς τους ιδιώτες παραµένουν σταθερές στα 2,6 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, ενώ θα έπρεπε να είχαν µηδενιστεί τον
Αύγουστο µαζί µε το τέλος του προγράµµατος.

Κυρίες και κύριοι, η οικονοµία µας δεν έχει ανάγκη από επιδό-
µατα. Οι πολίτες δεν πρέπει και δεν θέλουν να είναι όµηροι των
προεκλογικών σας δώρων. Έχουν ανάγκη από δουλειές, από ευ-
καιρίες να αναπνεύσουν, θέλουν να ζήσουν µε αξιοπρέπεια και
να δηµιουργήσουν. Όµως φαίνεται ότι εσείς θέλετε πολίτες πλή-
ρως εξαρτηµένους και υποταγµένους στις µικροκοµµατικές σας
στρατηγικές. 

Και αυτές τις µέρες, πιθανώς λόγω Χριστουγέννων, ξαναφο-
ρέσατε τη µάσκα του φιλάνθρωπου για να µοιράσετε ένα φιλο-
δώρηµα, το οποίο προέρχεται από το δικό τους εισόδηµα και
από την φοροκαταιγίδα που έχετε επιβάλει στην οικονοµία και
τους πολίτες. 

Να σας θυµίσω κάτι, γιατί φαίνεται ότι το έχετε ξεχάσει. Υπάρ-
χουν µόνο τα χρήµατα των φορολογουµένων και αυτά είναι που
διαχειρίζεστε. Σταµατήστε, λοιπόν, να συµπεριφέρεστε σαν να
είναι το δηµόσιο ταµείο το πορτοφόλι σας. Δεν είναι. Σταµατήστε
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να υιοθετείτε πρακτικές του παρελθόντος που γιγάντωσαν τον
δηµόσιο τοµέα και µας οδήγησαν εκεί που µας οδήγησαν. Στα-
µατήστε να προσπαθείτε να στήσετε µε ταχείς ρυθµούς ένα κοµ-
µατικό κράτος, γιατί συνεχίζετε µία πολιτική βγαλµένη από το
παρελθόν, πιο παλιά από το παλιό.

Κυρίες και κύριοι της Συγκυβέρνησης, µετά από τέσσερα χρό-
νια η κοινωνία ξέρει, οι πολίτες γνωρίζουν και κατανοούν ότι βα-
σικό σας µέληµα είναι η δηµιουργία µιας φτωχοποιηµένης
κοινωνίας που θα εξαρτάται από τα επιδόµατα. Γνωρίζουν ότι
τους κοροϊδέψατε µε ψεύτικες υποσχέσεις, ότι διαλύσατε τη µε-
σαία τάξη και ότι µε την πολιτική σας κάνατε τους φτωχούς φτω-
χότερους. Γνωρίζουν ότι βάλατε την οικονοµία σε ύφεση και ότι
κάνατε δηµοσιονοµική πολιτική µε την υπερφορολόγηση. 

Γνωρίζουν ότι κάνατε αρνητικές παρεµβάσεις, ότι καταργή-
σατε το ΕΚΑΣ, ότι µειώσατε κατά 35% τις κύριες και κατά 45%
τις επικουρικές συντάξεις όλων των νέων συνταξιούχων, ότι υπο-
θηκεύσατε τη δηµόσια περιουσία για ενενήντα εννέα χρόνια και
ότι δεσµευτήκατε για ασήκωτα πλεονάσµατα έως το 2022 και για
βαριές υποχρεώσεις µέχρι το 2060. Γνωρίζουν ότι επιβάλατε εί-
κοσι εννέα νέους φόρους µέσα σε µόλις τέσσερα χρόνια, γεγο-
νός που εξανέµισε το διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών και
γιγάντωσε τις οφειλές και τα χρέη τους.

Κυρίες και κύριοι της Συγκυβέρνησης, µέσα σε αυτά τα τέσ-
σερα χρόνια πήρατε πάρα πολλά από πάρα πολλούς, για να δώ-
σετε τελικά πολύ λίγα σε πολύ λίγους. Και την ώρα που
µοιράζεται ψίχουλα, καθυστερείτε να δώσετε τις συντάξεις
στους νέους συνταξιούχους και τους καταδικάζετε στη ζητιανιά
και στην ανέχεια.

Επιβάλατε µέτρα λιτότητας συνολικού ύψους 9,5 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ και τώρα επιστρέφετε σε µια µερίδα πολιτών περί-
που 1 δισεκατοµµύριο. Πήρατε, δηλαδή, από τις τσέπες των
πολιτών σχεδόν 10 ευρώ και δίνετε πίσω σε λίγους 1 ευρώ, κάτι
που δεν θα έχει κανένα θετικό αντίκτυπο στην ανάπτυξη. Γιατί
στην ουσία, αυτοί που θα πάρουν το επίδοµά σας, το χαρτζιλίκι
σας, είναι τα µεγαλύτερα θύµατα της πολιτικής σας, είναι οι συµ-
πολίτες µας που αγωνίζονται καθηµερινά και στερούνται τα
πάντα, απλά για να τα φέρουν βόλτα, για να καλύψουν τις υπο-
χρεώσεις τους και να επιβιώσουν. 

Κυρίες και κύριοι, η χώρα µας χρειάζεται άµεσα µια αλλαγή
οικονοµικής πολιτικής, µια πολιτική που δεν προτάσσει το κοµ-
µατικό συµφέρον, αλλά το συµφέρον της χώρας, ένα σχέδιο ρε-
αλιστικό που θα µειώσει τους φόρους, που θα στηρίξει την
ανάπτυξη και θα επιτρέψει τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας.
Ένα σχέδιο που θα βελτιώνει την παραγωγικότητα και την αντα-
γωνιστικότητα και θα απελευθερώνει τις δηµιουργικές δυνάµεις
της οικονοµίας µας. Αυτό είναι το σχέδιο που προτάσσει η Νέα
Δηµοκρατία και θα εφαρµόσει από την πρώτη µέρα της διακυ-
βέρνησής της.

Κλείνοντας, να σηµειώσω και κάτι θετικό για το σχέδιο προ-
ϋπολογισµού που συζητάµε αυτές τις µέρες. Το µόνο θετικό
στοιχείο που έχει ο παρών προϋπολογισµός, κυρίες και κύριοι
της Συγκυβέρνησης, είναι ότι αυτός είναι ο τελευταίος σας. Γιατί
σε λίγους µήνες οι πολίτες θα σας δώσουν µέσα από την κάλπη
την απάντησή που σας αξίζει και θα σας στείλουν µία και καλή
στα έδρανα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι για όλους αυτούς τους παραπάνω
λόγους, δεν θα ψηφίσω τον προϋπολογισµό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαρι-

στώ. 
Ο κ. Φάµελλος, Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας, έχει τον λόγο για οκτώ λεπτά, κατά τον Κανονισµό.
Παράκληση για σεβασµό στον χρόνο, κύριε Υπουργέ. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
προϋπολογισµός του 2019 αποτελεί πράγµατι ένα ορόσηµο.
Είναι ο πρώτος προϋπολογισµός της χώρας, ο οποίος, µετά από
διαδοχικά προγράµµατα οικονοµικής προσαρµογής, δίνει τη δυ-
νατότητα στη χώρα να σχεδιάσει µόνη της, να µπορεί να χαράξει

το µέλλον της και να αποδώσει το αποτέλεσµα της εργασίας σε
όλους τους Έλληνες, όπως τους ανήκε και όπως αντιδηµοκρα-
τικά περιοριζόταν τόσα χρόνια. 

Μπαίνουµε σε µια νέα πραγµατικότητα, µακριά από τα φαντά-
σµατα του παρελθόντος που χρεοκόπησαν τη χώρα, αλλά και
µακριά από τις σειρήνες, οι οποίες, δυστυχώς, όπου και αν βρί-
σκονται, διαλαλούν ότι η χώρα δεν τα καταφέρνει -και αυτό απο-
δεικνύει το πόσο, αν θέλετε, εθνικά υπεύθυνοι είναι. 

Χρειάστηκε, πράγµατι, µια πολύ µακριά περίοδος τριών χρό-
νων, µια περίοδος η οποία έπρεπε να αναστηθεί η οικονοµία, µια
οικονοµία και µια χώρα που οι προηγούµενες κυβερνήσεις την
είχαν λεηλατήσει, αποµυζώντας και την ελπίδα των πολιτών και,
αν θέλετε, δηµιουργώντας το µεγαλύτερο πρόβληµα που είναι
η έλλειψη στρατηγικής. Γιατί η µόνη στρατηγική που υπήρχε στη
χώρα τα τελευταία χρόνια ήταν πώς θα κονοµήσουν οι κολλητοί
του συστήµατος και οι καναλάρχες, που έκαναν παιχνίδι εις
βάρος και πάνω στις πλάτες των Ελλήνων.

Χρειάστηκε δηµοψήφισµα για να µπορέσουµε να αλλάξουµε
την πρόταση που µας είχαν καταθέσει, να δηµιουργήσουµε µια
διαδροµή η οποία είχε διέξοδο. Αποδεικνύεται τώρα το πώς χρη-
σιµοποιήσαµε την απόφαση των Ελλήνων για να έχω µια ασφαλή
διαδροµή εξόδου. Χρειάστηκαν και µέτρα λιτότητας -αχρείαστα-
τα οποία επέβαλαν οι δανειστές σε συµφωνία πολλές φορές µε
την τρόικα εσωτερικού. 

Όµως τα καταφέραµε. Καταφέραµε να καταγράφουµε για
τρίτη χρονιά πλεόνασµα, να βγούµε από τα µνηµόνια, να αλλά-
ξουµε το µείγµα δηµοσιονοµικής πολιτικής και να ενισχυθεί το
διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών, αποκαθιστώντας ανισότη-
τες στην κοινωνική πολιτική και προστασία. Και αυτή είναι και η
διαφορά µας. Εισάγουµε και εφαρµόζουµε διαφορετικές πολιτι-
κές. Έχουµε διαφορετική αφετηρία και πολιτική και ηθική. Δεν
παίζουµε µε την ανθρώπινη ζωή και αξιοπρέπεια. Σεβόµαστε τη
δουλειά των ανθρώπων και την προκοπή, γιατί πάνω από όλα
εφαρµόζεται πλέον η τιµιότητα και η αξιοκρατία στην Ελλάδα.

Ο στόχος µας είναι αυτό το τέλος των µνηµονίων να δώσει και
µια άλλη προοπτική στην ανάπτυξη, να δώσει δρόµο και χώρο
στην ανάπτυξη µε πραγµατική εργασία, µε πραγµατικό προϊόν,
µε πραγµατική προοπτική. 

Και όλες οι επιλογές, οι οποίες ψηφίζονται τον τελευταίο µήνα
και υπάρχουν στον προϋπολογισµό του 2019, αυτό αποδει-
κνύουν. Μη περικοπή των συντάξεων. Αποκατάσταση και υπο-
στήριξη των ευάλωτων οµάδων. Ουσιαστική εφαρµογή του
«Βοήθεια στο Σπίτι». Δεκαοκτώ χρόνια περίµεναν οι εργαζόµενοι
αυτοί, για να βρουν µία πραγµατική διαδροµή στη ζωή. Επιδό-
τηση ενοικίου. Μείωση του ΕΝΦΙΑ. Μείωση των ασφαλιστικών ει-
σφορών για τους νέους. Μείωση των ασφαλιστικών εισφορών
για τους επιστήµονες και τους επιχειρηµατίες, τους µικροµεσαί-
ους και τους εµπόρους. Απαλλαγή του τέλους επιτηδεύµατος.
Κατάργηση του φόρου κρασιού. Μείωση της φορολογίας επιχει-
ρήσεων. Όλα αυτά, ξέρετε, πριν από έναν χρόνο φαινόντουσαν
απίστευτα, θαύµα φαινόντουσαν και όµως, αυτό το θαύµα το
έκαναν οι Έλληνες όλοι µαζί οι οποίοι δούλεψαν.

Γίνεται µία επιτηδευµένη προσπάθεια για να παρουσιαστούν
και από δηµοσιεύµατα όλα αυτά ως παροχές. Τι υποδηλώνει, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η προσπάθεια; Πρώτα απ’ όλα,
όσοι αποκαλούν παροχές τα µέτρα αυτά, κρύβουν την προσπά-
θεια της χώρας να βγει από την κρίση. Κρύβουν και υποτιµούν
το έργο των Ελλήνων. Αλλοιώνουν και προσβάλλουν την εικόνα
της χώρας στο εξωτερικό, γιατί θέλουν πάντα να έχει αυτή η
χώρα τη ρετσινιά της Ψωροκώσταινας, αλλά αυτή η χώρα µπορεί
και τα καταφέρνει. Η Ελλάδα σήµερα µε τη δηµοσιονοµική της
πολιτική, µε την αναπτυξιακή και κοινωνική πολιτική, µε την εξω-
τερική πολιτική έχει αποκαταστήσει τη θέση της, έχει ανακτήσει
τον ρόλο της και τα µέτρα αυτά είναι απόδειξη της ικανότητας
της χώρας να τα καταφέρει, της δυνατότητας της Ελλάδας να
τα καταφέρει. 

Και εγώ προκαλώ τη Νέα Δηµοκρατία και τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπό της σήµερα εδώ να πάρει θέση: Η µη περικοπή των
συντάξεων είναι απόδειξη ότι ο προϋπολογισµός µπορεί να κα-
λύψει αυτό το ποσό; Είναι απόδειξη δηµοσιονοµικού πλεονάσµα-
τος; Είναι απόδειξη της ικανότητας της χώρας να πάει καλά; Γιατί
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έχει δύο δυνατότητες και δύο επιλογές η Νέα Δηµοκρατία: Ή να
πει ότι η χώρα δεν µπορεί να πάει καλά, υποτιµώντας τους Έλ-
ληνες ή να πει ότι πράγµατι αυτό το πέτυχε αυτή η Κυβέρνηση
µε αυτό το µείγµα πολιτικής. 

Η αναφορά σε παροχολογία υποδηλώνει και κάτι άλλο πολύ
επικίνδυνο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και θέλω να το ξεκα-
θαρίσουµε. Υποδηλώνει τη διάθεσή τους να πάρουν πίσω όλα
αυτά τα µέτρα, γιατί θεωρούνται παροχές, δεν θεωρούνται κα-
τάκτηση της Ελλάδας και κατάκτηση της κοινωνίας. 

Και θέλω να πάρουν θέση και γι’ αυτό: Θα πάρουν πίσω όλα
αυτά τα µέτρα που ψήφισε η Κυβέρνηση σε οποιαδήποτε περί-
πτωση; Δεν τους κάνει βέβαια τη χάρη ο ελληνικός λαός, γιατί
ξέρει ότι είναι επικίνδυνοι και γι’ αυτό. Και επειδή δεν έχουν τη
δυνατότητα να το αµφισβητήσουν από θέση κυβερνητικής ευθύ-
νης, τακτοποιούν τους συσχετισµούς, επιλέγοντας ακόµα και τον
κ. Βέµπερ, τον πιο ανθέλληνα ως προς τους πολιτικούς που
έχουν τοποθετηθεί στο Ευρωκοινοβούλιο, για να δηµιουργήσουν
άλλα αναχώµατα στην πορεία της χώρας και θα τον καλέσουν
και στο συνέδριό τους.  

Να του τα πουν, λοιπόν, όλα αυτά του κ. Βέµπερ, ότι δεν θα
αλλάξει τίποτα από το µίγµα πολιτικής προς όφελος των Ελλή-
νων, γιατί δεν είναι παροχές, είναι µόνιµες επιλογές, που θα συ-
νεχιστούν και θα επεκταθούν. Και αυτός είναι ο φόβος τους, γιατί
αλλάζει η πολιτική κατάσταση στην Ελλάδα. 

Τα µέτρα αυτά είναι η εµφανής πολιτική αποτύπωση των αλ-
λαγών που πετυχαίνει αυτή η Κυβέρνηση και αποδεικνύουν τι
µπορούσαµε να καταφέρουµε και από τι µας στερήσατε, από τι
στερήσατε τα παιδιά µας. Τους στερήσατε το δικαίωµα να πάει
καλά η ζωή τους και υποθηκεύσατε το µέλλον κάποιων γενεών,
που τους στείλατε στο εξωτερικό. Γιατί η Ελλάδα µπορούσε να
έχει διαδροµή ευηµερίας και προόδου και η δική σας πολιτική
είναι αυτή που στέρησε από αυτήν την επιλογή. Και τώρα απο-
δεικνύεται ότι µπορούσαν τα πράγµατα να γίνουν αλλιώς. 

Η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ σε ένα βαθµό επιδίωξαν να
γίνει κεντρικό θέµα το ζήτηµα των συντάξεων. Για ποιον λόγο;
Πρώτα απ’ όλα, γιατί ήθελαν να αναλάβει πολιτικό κόστος ο Αλέ-
ξης Τσίπρας και η Κυβέρνηση. 

Δεύτερον, γιατί ήθελαν να στρώσουν το χαλί της λιτότητας, να
είναι µόνιµες επιλογές οι περικοπές. Αυτό δεν επεδίωξαν άλλω-
στε και µε την πολιτική τους και µε την πρόταση για πιστοληπτική
γραµµή σε µία πολύ ωραία συµµαχία; Ο κ. Στουρνάρας, ο κ. Βε-
νιζέλος, η Νέα Δηµοκρατία, διάφοροι ολιγάρχες και κέντρα σκέ-
ψης στην Ελλάδα ήθελαν να βάλουν από την πίσω πόρτα νέο
µνηµόνιο. Αυτή είναι η πολιτική σας επιλογή. Είναι σταθερή επι-
λογή: Νέα βάρη στους πολίτες. 

Αλλά προσέξτε, είναι φανερή πλέον η πολιτική τους αδυναµία
-και ας το κρατήσουµε αυτό. Δεν τολµούν να πουν την άποψή
τους. Προσπαθούν από την πίσω πόρτα να βάλουν το µνηµόνιο.
Ας βγουν, ας µιλήσουν πλέον, ελεύθερα. Είναι πολιτική πλειοψη-
φία ο νεοφιλελευθερισµός πλέον στην Ελλάδα; Όχι, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές. Έχει ηττηθεί και δεν τολµούν να το πουν ούτε
οι ίδιοι. Οι προοδευτικές πολιτικές πλέον είναι πλειοψηφία, γιατί
οι Έλληνες το βλέπουν να υλοποιείται.

Τι απέδειξε η µη περικοπή των συντάξεων; Πρώτα απ’ όλα, ότι
υπάρχει πολιτικό κέρδος για την Κυβέρνηση. Είναι ακόµα µία διά-
ψευση. Διαψεύστηκε ο κόφτης, διαψεύστηκε η παρένθεση, δια-
ψεύστηκε το τέταρτο µνηµόνιο. Είναι το πιο µικρό ανέκδοτο της
Μεταπολίτευσης: Εάν υπάρχει τέταρτο µνηµόνιο, πώς γίνεται και
δεν περικόπτονται οι συντάξεις; Να µας το απαντήσετε. Είναι δυ-
νατόν µε τέταρτο µνηµόνιο να µην περικόπτονται οι συντάξεις; 

Αλλάζει, όµως, και το πλαίσιο πολιτικής. Υπάρχει προοδευτική
φιλοκοινωνική ατζέντα. Υπάρχουν συλλογικές διαπραγµατεύ-
σεις, παραδείγµατος χάριν. Υπάρχουν πολιτικές δεσµεύσεις για
δηµόσια αγαθά, όπως είναι η υγεία, η παιδεία και η πρόνοια, που
δεν γυρίζουν πίσω και τους ενοχλεί πάρα πολύ, γιατί αποµακρύ-
νεται ουσιαστικά το σενάριο επιστροφής τους στην εξουσία.
Αυτό είναι και το χειρότερο. Γι’ αυτό και αυτή η έξαλλη συµπερι-
φορά, αυτή η ακροδεξιά ταυτότητα που αναδεικνύεται παντού.
Γι’ αυτό και οι νέες συµµαχίες µε περίεργα κέντρα οικονοµικά
και εκδοτικά. Και ποιος ξέρει τι ανταλλάγµατα έχετε δώσει από
τώρα. Φαντάζεστε τι θα µπορούσε να έχει γίνει, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, εάν τους άφηνε ποτέ ο λαός να επιστρέψουν στην
εξουσία, αφού από τώρα ξεπούλησαν εθνικά και λαϊκά συµφέ-
ροντα σε καναλάρχες και παίζουν από τώρα το παιγνίδι των ψεύ-
τικων πρωτοσέλιδων, γιατί αυτά παρουσιάζουν. 

Όµως εµείς καταφέραµε όχι απλά να αλλάξουµε αυτήν την κα-
τάσταση, αλλά να εισάγουµε και το περιβάλλον ως βασικό στοι-
χείο της πολιτικής, γιατί θέλουµε να υπάρχει πραγµατικό προϊόν,
µακροπρόθεσµη εργασία, βιώσιµη ανάπτυξη, ποιότητα ζωής,
επαρκείς πόροι στη χώρα µας. Γι’ αυτό και όλες αυτές οι µεγάλες
αλλαγές, ώστε να µπει και το περιβάλλον ως στοιχείο της πολι-
τικής, γιατί ο προϋπολογισµός έχει ενσωµατωµένο το περιβάλ-
λον ως στοιχείο της παραγωγικής ανασυγκρότησης, ως στοιχείο
του κόστους δηµόσιας λειτουργίας. 

Είπε προηγουµένως ο Γιάννης ο Τσιρώνης ότι για πρώτη φορά
στην ελληνική ιστορία καλύπτεται κόστος λειτουργίας των φο-
ρέων διαχείρισης προστασίας του περιβάλλοντος από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό. Ούτε ένα ευρώ δεν είχαν δώσει από τον
κρατικό προϋπολογισµό. Γι’ αυτό υπάρχουν πλέον δασικοί χάρ-
τες, γι’ αυτό υπάρχει εθνική στρατηγική, για να παράγεται εθνικό
προϊόν. Γι’ αυτό έγινε και η πρόταση νόµου για τις οικιστικές πυ-
κνώσεις. Άκουσα κάτι απίστευτα από έναν εισηγητή του Κοµου-
νιστικού Κόµµατος της Ελλάδας. 

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε, κύριοι, εάν δεν το έχετε διαβάσει
ότι απαγορεύεται οποιαδήποτε τακτοποίηση σε περιοχές εθνι-
κών δρυµών, «NATURA», ρέµατα, παραλία, αναδασωτέα από
πυρκαγιά. Όλα αυτά απαγορεύονται και θα απαγορεύονται
πλέον και µε την καινούργια νοµοθέτηση. Είναι ψευδή όσα είπε
προηγουµένως ο δικός σας εισηγητής.

Επιπλέον, µε ρύθµιση που αυτή η Βουλή ψήφισε και στο Μάτι
απαγορεύεται να υπάρχουν µικροί δρόµοι και κλειστό µέτωπο
στην παραλία. Έχουµε νοµοθετήσει να µην υπάρχει πράξη οικο-
δοµής στους δρόµους και στην παραλία στο Μάτι. Αυτή είναι η
συνέπεια αυτής της Κυβέρνησης. Κανένα παραθυράκι δεν θα
υπάρχει στην αυθαίρετη δόµηση. 

Όµως ταυτόχρονα µε τον σχεδιασµό των υδάτινων πόρων, τον
σχεδιασµό των πληµµυρών, τον σχεδιασµό των στερεών αποβλή-
των, υπάρχουν και πόροι της τάξης των 2,5 δισεκατοµµυρίων
που εισέρχονται στην αγορά των αποβλήτων, δηµιουργώντας
ένα άλλο παραγωγικό και καταναλωτικό µοντέλο, γιατί η χώρα
πλέον έχει στρατηγική για την κυκλική οικονοµία, έχει στρατηγική
για την αντιµετώπιση κλιµατικής αλλαγής.

Κλείνω, λέγοντας ότι όλα αυτά αποδεικνύουν και την πολύ µε-
γάλη στροφή που πρέπει να κάνουµε όλοι -και πρέπει να το
πούµε αυτό- µπροστά στον κίνδυνο της κλιµατικής αλλαγής. 

Συνεχίζεται σήµερα και θα ολοκληρωθεί αύριο στο Κατοβίτσε
η Διάσκεψη του ΟΗΕ για την κλιµατική αλλαγή. Ο προϋπολογι-
σµός της χώρας, η συζήτηση που κάνουµε για το παραγωγικό
µοντέλο, έχει ενσωµατωµένη και την προσαρµογή στην κλιµατική
αλλαγή, ώστε να αντιµετωπίσει η κοινωνία µας τις επιπτώσεις,
αλλά και ένα άλλο µοντέλο που µέσα από το εθνικό σχέδιο για
την ενέργεια και το κλίµα και τις υπόλοιπες στρατηγικές του
Υπουργείου µας, δίνει τη δυνατότητα πρόσβασης στο αγαθό της
ενέργειας στον Έλληνα πολίτη, σε όλους, µείωση της ενεργει-
ακής φτώχειας, µετάβαση των περιοχών που εξαρτώνται από τον
λιγνίτη σε ένα µέλλον που θα έχει εργασία χωρίς κλιµατικές εκ-
ποµπές και αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου της χώρας µας,
έτσι ώστε και οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και η βελτίωση
της ηλεκτροκίνησης και η µείωση της ενεργειακής κατανάλωσης
να δώσουν ένα άλλο παραγωγικό και καταναλωτικό µοντέλο, µία
αλλαγή στάσης ζωής, που ταυτόχρονα επηρεάζει τη βιοποικιλό-
τητα, τη γεωργία, τον τουρισµό και δίνει τη δυνατότητα στη χώρα
µας να υπερεπιτύχει τους στόχους για το 2030. 

Αυτή είναι µία χώρα πρωτοπόρος. Βγαίνει από το πρόγραµµα,
καλύπτει τους στόχους πιο µπροστά από άλλες ευρωπαϊκές
χώρες, κάνει συµµαχίες στην ανατολική Μεσόγειο, όντας πρω-
τοπόρα στην περιβαλλοντική διπλωµατία, γιατί η επιλογή και η
βάση της προοδευτικής αλλαγής στη χώρα είναι µία: Μακροπρό-
θεσµη βιώσιµη ανάπτυξη µε µία δήλωση για όλους. Αυτός ο προ-
ϋπολογισµός αποδεικνύει ότι η χώρα δεν γυρίζει πίσω.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο κ. Κοντονής, Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο για επτά λεπτά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, ορισµένα πράγµατα ξεπερνάνε

τα όρια. Και ακούσαµε από τον τελευταίο οµιλητή του ΠΑΣΟΚ
προσβολές για τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, τους Βουλευτές, τους
Υπουργούς και λοιδορίες. 

Και διαπίστωσα από τον κατάλογο των οµιλητών ότι ο οµιλητής
αυτός προέρχεται από τις Σέρρες. Ξέρετε, από τις Σέρρες προ-
ήρχετο και ο κ. Ανθόπουλος, ο πρώην Βουλευτής και Υπουργός
του ΠΑΣΟΚ, ο οποίος πριν µερικές ηµέρες, πρωτοδίκως –το το-
νίζω, γιατί υπάρχει και δεύτερος βαθµός- καταδικάστηκε σε δεκα-
πέντε χρόνια φυλακή. Γιατί; Γιατί έπαιρνε µίζα από τοκογλυφικό
δάνειο. 

Και έρχονται εδώ αυτοί, οι ίδιοι και αντί να έχουν µία συστολή
έναντι της ιστορίας που έγραψαν µε µαύρα γράµµατα, επιτίθεν-
ται µε χαρακτηρισµούς και λοιδορίες στα στελέχη και τους
Υπουργούς του ΣΥΡΙΖΑ. Διότι, ο κ. Ανθόπουλος προφανώς, για
να παίρνει µίζα από τοκογλυφικό δάνειο είχε περάσει κάθε όριο,
σε σηµείο φαντάζοµαι που ο Τσοχατζόπουλος, ο οποίος έπαιρνε
µίζες από τα εξοπλιστικά ή ο Τσουκάτος που πήγαινε τις µίζες
µε τις βαλίτσες στα κοµµατικά γραφεία, να φαίνονται µπροστά
του ότι είναι µαθητές. Λίγο, λοιπόν, χαµηλότερα τους τόνους και
αυτά που αναφέρονται για την πολιτική της Κυβέρνησης και τα
στελέχη της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρατηρώ από χθες -γιατί είµαι
σχεδόν όλες τις ώρες εδώ- τη συζήτηση για τον προϋπολογισµό
και βλέπω ότι για τον προϋπολογισµό λέγονται πολύ λίγα, για να
µην πω ελάχιστα. Ίσως πρέπει να είναι ο πρώτος προϋπολογι-
σµός µετά από δέκα χρόνια που δεν αναφέρονται οι οµιλητές
κατά κύριο λόγο στον προϋπολογισµό. Μάλιστα, διαπιστώνω ότι
αν γίνει κάποια αναφορά στον προϋπολογισµό, γίνεται µέσω πα-
ράθεσης αριθµών, όχι για να διαφωτίσουν την κατάσταση, αλλά
για να τη συσκοτίσουν.

Εγώ θα έλεγα ότι είναι µία αλυσιτελής προσπάθεια αυτή. Και
είναι αλυσιτελής από τη µεριά της Αντιπολίτευσης, γιατί ό,τι αριθ-
µούς και να πούµε, όταν έχουν µειωθεί οι συντάξεις επί των κυ-
βερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ κατά 46% και
επί των κυβερνήσεων του ΣΥΡΙΖΑ κατά 6% -και εκεί για να ενι-
σχυθούν τα ασφαλιστικά ταµεία- δεν µπορεί να υπάρχει καµία
σύγκριση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Αλλά σε κάθε περίπτωση, λέω ας βγάλουµε από τη συζήτηση
όλη αυτήν την ιστορία των αριθµών, κύριε Υπουργέ. Να τη βγά-
λουµε. Και να πάµε στην ουσία. Ποια είναι η ουσία; Γιατί φθά-
σαµε µέχρι εδώ; Γιατί η χώρα δοκιµάζεται όλα αυτά τα χρόνια;
Και τι προσλαµβάνει ο ελληνικός λαός από αυτήν την κατάσταση;

Νοµίζω ότι το συµπέρασµα που βγαίνει και αυτό που καταλα-
βαίνει η κοινωνία, είναι πολύ απλό. Πρώτον, ότι για την κατά-
σταση στην οποία περιήλθε η χώρα δεν ευθύνεται ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν
κυβέρνησε τριάντα χρόνια ο ΣΥΡΙΖΑ την Ελλάδα και δεν ήταν ο
ΣΥΡΙΖΑ αυτός που την έριξε στα βράχια. Άλλοι κυβέρνησαν. Κυ-
βέρνησαν µόνοι τους, κυβέρνησαν και µε συνεργασία. Θυµόµα-
στε την αλήστου µνήµης συνεργασία του ΠΑΣΟΚ, της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΛΑΟΣ -και θα αναφερθώ παρακάτω σε
αυτό. Όλοι αυτοί, λοιπόν, διαµόρφωσαν αυτήν τη ζοφερή κατά-
σταση κι αυτό το γνωρίζει ο ελληνικός λαός. Και µάλιστα εµείς
ήρθαµε το 2015 για να διαχειριστούµε όλη αυτήν την κρίση και
να ανατάξουµε τη χώρα και την οικονοµία.

Το δεύτερο είναι -που κι αυτό το ξέρει ο ελληνικός λαός- ότι
µεσούσης της κρίσης και της καταστροφής, εµείς όταν παραλά-
βαµε τη διακυβέρνηση της χώρας, πήραµε µέτρα. Πήραµε µέτρα
για τους ασθενείς οικονοµικά ανθρώπους, για τις ασθενέστερες
οικονοµικές τάξεις, γι’ αυτούς που είχαν γονατίσει από το µνη-
µόνιο και δεν µπορούσαν να πάνε ούτε στο νοσοκοµείο ούτε καν
να πάρουν φάρµακα. Ας αφήσουµε το µεταφορικό ισοδύναµο.
Πολυτέλεια µεγάλη! Κι αυτό το πήραµε εµείς.

Θα αναφερθώ σε δύο πράγµατα που ήταν πολύ σηµαντικά.
Πρώτα από όλα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς δεν είµαστε
που δώσαµε το µέρισµα πριν τρία χρόνια για πρώτη φορά;
Μήπως υπάρχει κάποιος σε αυτήν την Αίθουσα από τη Νέα Δη-
µοκρατία να µας πει αν τότε το είχαν ψηφίσει; Διότι αν θυµάµαι

καλά, το είχαν καταψηφίσει. Και µάλιστα το είχαν καταψηφίσει
επειδή ο κ. Σόιµπλε είχε πει ότι πρόκειται περί µονοµερούς ενέρ-
γειας της ελληνικής κυβέρνησης. Τέτοια χάλια! Και έρχονται να
µας πουν σήµερα ότι µοιράζουµε αντίδωρα. 

Το δεύτερο που κάναµε ήταν να προστατεύσουµε από την
πρώτη ώρα την πρώτη κατοικία, την οποία άφησαν απροστά-
τευτη για µακρό χρονικό διάστηµα οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις. Θυµάστε πέρυσι -τέτοιες µέρες ήταν- όταν είχα φέρει τη
διάταξη για την προστασία των συµβολαιογράφων, που έλεγαν
ορισµένοι από τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά και από το ΚΚΕ δυστυ-
χώς, ότι αυτό είναι ένα σχέδιο της Κυβέρνησης για να µπει στη
διαδικασία εκπλειστηριασµού της πρώτης κατοικίας το σύνολο
της περιουσίας των Ελλήνων πολιτών που οφείλουν. Είχα πει
τότε ότι αν έχετε ένα παράδειγµα εκπλειστηριασµού πρώτης κα-
τοικίας, να το φέρετε στη Βουλή. Πέρασε ένας χρόνος και δεν
ήλθε ούτε µια περίπτωση, κύριοι συνάδελφοι. Αισθανόµαστε υπε-
ρήφανοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ που ψηφίσαµε τον νόµο προ-
στασίας, διότι αποδείχθηκε µετά από έναν χρόνο ότι δεν υπήρξε
ούτε µία πρώτη κατοικία, η οποία να έπεσε στα χέρια και στη δια-
δικασία του πλειστηριασµού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω.
Αποτέλεσµα όλης αυτής της κατάστασης σήµερα, είναι να συ-

ζητάµε για άλλα πράγµατα. Άκουσα έναν από τους οµιλητές της
Νέας Δηµοκρατίας που θυµήθηκε το Μάτι. Σε συζήτηση για τον
προϋπολογισµό, κύριοι συνάδελφοι, θυµήθηκε το Μάτι και άλλα
πράγµατα. Ακούσαµε για το µακεδονικό και εδώ θα πρέπει επι-
τέλους η Νέα Δηµοκρατία να πει ευθέως και κατηγορηµατικά:
Είναι υπέρ της σύνθετης ονοµασίας ή δεν είναι; Αν έχει επιµέ-
ρους διαφωνίες για τη συµφωνία, να το πει. Είναι σεβαστές, να
τις ακούσουµε. Για τη σύνθετη ονοµασία, γι’ αυτό το πράγµα που
οι εθνικιστικοί κύκλοι, η ακροδεξιά και οι φασίστες βγαίνουν στον
δρόµο και έχουν πάρει ανάσες από την ανοχή που επιδεικνύει η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, θα µας πουν τη θέση τους; Διότι αυτό
είναι το κρίσιµο. Ή θα συνεχίσουν τις αγκαλιές και τα γλυκά
µάτια µε την ακροδεξιά και τους φασίστες;

Το δεύτερο είναι αυτό το περίεργο που ακούσαµε για συναλ-
λαγή. Δεν µου λέτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συζητά η
Εθνική Αντιπροσωπεία και µάλιστα σε επίπεδο Αρχηγών κοµµά-
των, σενάρια επιστηµονικής φαντασίας και συνωµοσίας; Εάν
ανοίξετε τέτοια πόρτα, να ξέρετε ότι αυτό δεν βλάπτει το ΣΥΡΙΖΑ
ή τη Νέα Δηµοκρατία. Βλάπτει το πολιτικό σύστηµα και τη δηµο-
κρατία. Αν έρθει ένας Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ ή οποιοσδήποτε
Βουλευτής και πει ότι ήταν συναλλαγή -για παράδειγµα λέω- το
ότι ακυρώθηκαν οι εσωκοµµατικές εκλογές της Νέας Δηµοκρα-
τίας, για να βγει ο κ. Μητσοτάκης, γιατί θα φανταστεί οτιδήποτε
και θα πει τα δικά του για συναλλαγή µε οικονοµικούς κύκλους,
τότε εσείς τι θα του πείτε; Ότι είναι συκοφάντης και ψεύτης και
θα έχετε δίκιο. Εσείς εδώ τώρα γιατί µεταχειρίζεστε τα ίδια µέσα
και λέτε για συναλλαγή; Δεν καταλαβαίνετε τι κακιά σκάλα ακο-
λουθείτε; Και σε κάτι το οποίο είναι φαντασιακό, τι να απαντήσει
κάποιος; Με πραγµατικά στοιχεία, µε επιχειρήµατα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Το τρίτο είναι ότι γίναµε και ΠΑΣΟΚ. Ο ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, είναι ένα κόµµα της ριζοσπαστικής Αριστεράς,
που αντλεί την ποίηση του από τους µεγάλους αγώνες της ερ-
γατικής τάξης της χώρας και από την πολιτική παρουσία πρώτα
και κύρια του ΚΚΕ Εσωτερικού και της Ελληνικής Κοµµουνιστικής
Νεολαίας «Ρήγας Φεραίος», η οποία γεννήθηκε µέσα στις φλό-
γες του Μάη του ‘68, αλλά και της Άνοιξης της Πράγας του ‘68.
Δεν έχει ανάγκη ούτε να γίνει κάτι ούτε ενδιαφέρεται προς αυτή
την κατεύθυνση. 

Αν, όµως, θέλετε να πείτε ότι αυτό το κόµµα έχει γίνει ο εκ-
φραστής εκείνων των πόθων και των προσδοκιών του ελληνικού
λαού που γεννήθηκαν µετά τη Μεταπολίτευση, για ένα κίνηµα το
οποίο θα διεύρυνε τις πολιτικές και κοινωνικές ελευθερίες του
ελληνικού λαού, ναι, ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα ηγεµονεύει σε αυτό το κί-
νηµα, διότι ακριβώς εσείς και κάποιοι σαν κι εσάς πρόδωσαν την
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εµπιστοσύνη εκείνη του ελληνικού λαού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-

κληρώστε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω

να σας πω ότι δεν είναι σήµερα τυχαίο το γεγονός ότι όλοι πα-
ραδέχονται ότι ο ΣΥΡΙΖΑ άντεξε. Κι όχι µόνο άντεξε, αλλά και δη-
µοσκοπικά ανακάµπτει. Εγώ δεν θέλω να πω τίποτα άλλο. Να
αναµένετε και τη µεγαλύτερη δηµοσκόπηση και την πιο έγκυρη
δηµοσκόπηση, αυτή των εκλογών και θα δείτε ότι όχι µόνο στα-
θεροποιείται, όχι µόνο ανακάµπτει, αλλά θέτει σήµερα τις προ-
ϋποθέσεις µιας νικηφόρας πορείας για την πατρίδα, τον ελληνικό
λαό και την εργατική τάξη της χώρας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί

προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Τζελέπη, τι

θέλετε;
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ο κ. Κοντονής αναφέρθηκε σε εµένα. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Δεν αναφέρθηκα σε εσάς.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Θα ήθελα να αναφέρω σε τι συνίσταται

το προσωπικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το προσωπικό συνίστα-

ται στο ότι ο κ. Κοντονής είπε από το Βήµα της Βουλής να προ-
σέχω πώς µιλάω, γιατί προέρχοµαι από τον Νοµό Σερρών και
προσπάθησε να µε ταυτίσει µε τον κ. Ανθόπουλο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Δεν είπα αυτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Θέλω για ένα λεπτό τον λόγο επί του

συγκεκριµένου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα σας παρακα-

λέσω να επικεντρωθείτε στο προσωπικό, αλλά να µη γίνει διαλο-
γική συζήτηση.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όχι, δεν θα γίνει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Να µην προκαλέ-

σετε συζήτηση, γιατί πρέπει να προχωρήσουµε. Όπως ξέρετε,
τα µέσα ενηµέρωσης δυστυχώς δεν ενδιαφέρονται για τον προ-
ϋπολογισµό. Ενδιαφέρονται να δείχνουν τις αψιµαχίες µεταξύ
Βουλευτών. Άρα θα σας δώσω τον λόγο, αλλά δεν θα γίνει δια-
λογική συζήτηση.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ.
Δεν θα έπαιρνα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, αν ο κ. Κοντονής δεν

είχε διατελέσει Υπουργός Δικαιοσύνης. Ως Υπουργός Δικαιοσύ-
νης όφειλε να προστατεύει τις αρχές του κράτους δικαίου και
δεν πρέπει να προσπαθεί να µας ταυτίσει µε προσωπικές συµπε-
ριφορές και πρακτικές κάποιων που έχουν αποπεµφθεί από τον
πολιτικό µας χώρο από το 2003 για προσωπικές τους ενέργειες.
Δεν πρέπει να προσπαθεί τώρα γι’ αυτές τις µεµονωµένες λει-
τουργίες αυτών των προσώπων να αποδώσει συλλογικές πολιτι-
κές ευθύνες. Γι’ αυτό και τον αποδίδω στην κρίση του ελληνικού
λαού, γιατί και αυτός ασπάζεται το δόγµα Πολάκη.

Για να τελειώνουµε, είπα ότι από την αρχή στην οµιλία µου ότι
πλέον ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι από παρθενογένεση. Τότε τι να πούµε
εµείς για µια σειρά περιπτώσεων …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Τζελέπη, ολοκληρώστε.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τι να πούµε για τον κ. Κουτσίτη και τη ΔΕΣΦΑ, για το αεροδρό-

µιο «Ελευθέριος. Βενιζέλος», για τον Σόρος, για τον Καλογρίτσα,
για τη διαχείριση κονδυλίων, για το µεταναστευτικό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ πολύ.
Δεν θα γίνει συζήτηση.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Τελείωσε πλέον το ηθικό πλεονέκτηµα
που ήθελε να ευαγγελίζεται η υποτιθέµενη Αριστερά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Θέλω κι εγώ τον λόγο για να απαν-
τήσω, κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Κοντονή. Ολοκληρώσατε, κύριε Τζελέπη. Δεν θα γίνει συζήτηση
αυτής της µορφής.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

Δεν θα αναφερθώ στον συνάδελφο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Κοντονή,

ξαναζητάτε τον λόγο; Δεν θα γίνει συζήτηση. Αν έχετε να πείτε
κάτι προσωπικό που σας προσέβαλε, ναι, αλλά όχι να αρχίσει µια
συζήτηση αόριστη.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Θα διευκρινίσω
κάτι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν αναφέρθηκα

στην οµιλία µου ούτε ταύτισα συµπεριφορές µε πολιτικούς χώ-
ρους. Κάθε άλλο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Αναφερθήκατε στον Νοµό Σερρών…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Μπορείτε να του πείτε να σταµατήσει,

κύριε Πρόεδρε; Εγώ τον άκουσα.
Προσέξτε, όµως. Τι λέµε εµείς; Ακόµα και όλο το Υπουργικό

Συµβούλιο του ΠΑΣΟΚ να πάει φυλακή, δεν φταίει το κόµµα. Με
αυτήν την έννοια, δεν ποινικοποιούµε πολιτικούς φορείς. Απλώς
εγώ υπενθύµισα ότι αυτήν την ώρα -µοναδικό φαινόµενο στην
Ευρώπη- έχουν βρεθεί είτε καταδικασµένοι είτε προφυλακισµέ-
νοι επτά –δόξα τω Θεώ- Υπουργοί του ΠΑΣΟΚ. Αυτό ενδιαφέρει
κανέναν σ’ αυτήν την κοινωνία; Αυτό είπα. Δεν είπα ότι ο ίδιος ο
συνάδελφος είναι υπόλογος επειδή κατάγεται από τις Σέρρες.
Εγώ είπα ότι από τις Σέρρες έπρεπε να ξέρει τον κ. Ανθόπουλο.
Μπορεί να µην τον ξέρει και µπορεί να µην έχει και καµµία σχέση.

Εποµένως, πολιτικά εγώ τοποθετήθηκα για το πρόβληµα της
διαφθοράς, το οποίο γιγαντώθηκε στη χώρα είτε µε τον Τσου-
κάτο είτε µε τον Μαντέλη είτε µε τον Τσοχατζόπουλο είτε µε τον
Ανθόπουλο για τριάντα χρόνια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Ουδεµία σχέση είχαν αυτά που είπα
µε τον πολιτικό χώρο. Ο πολιτικός χώρος είναι άλλο πράγµα, αν
και το γεγονός ότι ο κ. Τσουκάτος έχει πει στο δικαστήριο και το
έχει παραδεχτεί ο ταµίας του ΠΑΣΟΚ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Κοντονή. Μην αναφέρεστε…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Τελειώνω. 
…ότι τα λεφτά της µίζας πήγαιναν στα κοµµατικά γραφεία, θα

έπρεπε λίγο να τους προβληµατίσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ. Έχω

την εντύπωση…
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν θα σας δώσω

τον λόγο, κύριε Τζελέπη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για όνοµα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Διαµαρτύρονται οι

υπόλοιποι. Θα µιλήσω εγώ.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για

ένα δίλεπτο γιατί έχει διατελέσει Υπουργός Δικαιοσύνης…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Τότε κι εγώ θα µιλήσω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι, δεν θα σας

δώσω τον λόγο. Διαµαρτύρονται οι υπόλοιποι. Θα µιλήσω εγώ. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Κύριε Κοντονή και κύριε Τζελέπη, να µη γενικεύουµε τη συζή-
τηση. Κάνοντας κατάχρηση του ρόλου του Προεδρείου, θα
ήθελα να πω ότι επειδή αναφέρετε ιστορικά ονόµατα, καλό θα
είναι να αναφέρετε και µεγάλα ονόµατα όπως είναι ο Πεπονής,
όπως είναι ο Χαραλαµπόπουλος, όπως είναι ο Παπούλιας, διότι
δίνεται άλλη εντύπωση και επειδή υπάρχουν ορισµένες εξαιρέ-
σεις, για τις οποίες το ίδιο το κόµµα αισθάνεται την ανάγκη να
τους διαγράψει, αναγκάζεται να απολογείται σήµερα γι’ αυτούς.
Δεν έχει κανέναν λόγο να απολογείται.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς τρέφουµε από-
λυτο σεβασµό. Αυτά δεν χαρακτηρίζουν πολιτικούς χώρους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ακριβώς, γιατί εδώ
δηµιουργούνται θέµατα, τα οποία ξεφεύγουν τελείως από το αν-
τικείµενο της συνεδρίασης του προϋπολογισµού.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είπα ότι αυτά δεν χα-
ρακτηρίζουν πολιτικούς χώρους. Θα πρέπει, όµως, αυτοί οι πο-
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λιτικοί χώροι να προβληµατιστούν για το πώς επτά Υπουργοί βρί-
σκονται σήµερα σ’ αυτήν την κατάσταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχουν ήδη προ-
βληµατιστεί. Να µην ξεχνάµε πως η κάθαρση που γίνεται σήµερα
οφείλεται στο νοµοθετικό πλαίσιο που ψήφισε αυτός ο χώρος.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Σε αυτό έχω µια αντίθεση. Δεν θα
συµφωνήσω.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Καλά. Να προχω-

ρήσουµε.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Χατζησάββας από τη Χρυσή

Αυγή.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν ξέρω ποια είναι η χειρότερη κατάσταση, το ότι επτά

Υπουργοί του ΠΑΣΟΚ βρίσκονται στη φυλακή ή το ότι επτά και
πλέον Υπουργοί του ΠΑΣΟΚ βρίσκονται στον ΣΥΡΙΖΑ τώρα, πάν-
τως όλοι µαζί περιγράφετε πάρα πολύ καλά την κατάσταση που
όλο το µνηµονιακό τόξο δηµιούργησε και τη ζει αυτήν τη στιγµή
ο ελληνικός λαός και είναι εις βάρος του ελληνικού λαού. Δεν
βλέπετε το δικό σας τέλµα και το ιδεολογικό αδιέξοδο και κατα-
λήγετε στο ότι σας φταίει η ακροδεξιά, σας φταίνε οι πατριώτες,
σας φταίνε οι εθνικιστές, σας φταίει η Χρυσή Αυγή. Ο καθένας
µε τον τρόπο του βγάζει το κόµπλεξ του. 

Εντάξει, η Νέα Δηµοκρατία µε τη σκευωρία του ‘13, µε τη φυ-
λάκιση του Αρχηγού και των Βουλευτών της Χρυσής Αυγής, το
έδειξε πολύ καλά µαζί µε το ΠΑΣΟΚ. Ο ΣΥΡΙΖΑ όποιον δει να κρα-
τάει ελληνική σηµαία τον βγάζει φασίστα. Το ΚΚΕ, για να µην το
αδικήσω, έχει κι αυτό τον πόνο του. Μην ξεχνάµε. Το έφερε η
µοίρα και γιορτάσατε τα εκατό σας χρόνια µε τους µαθητές σε
κινητοποίηση για την ελληνικότητα της Μακεδονίας. Το ζήσατε
κι αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Θα µιλήσω για τον προϋπολογισµό τώρα, που υποτίθεται ότι
είναι ο πρώτος µεταµνηµονιακός. Πέρυσι λέγατε ότι ο περσινός
προϋπολογισµός ήταν ο τελευταίος µνηµονιακός. Εγώ σας είπα
ότι για να είναι του χρόνου ένας προϋπολογισµός ο οποίος δεν
θα είναι µέσα στα µνηµόνια, θα πρέπει να µην προβλέπει ούτε
ένα ευρώ είσπραξη από µνηµονιακά µέτρα. 

Τι έγινε, όµως; Ο δέκατος τρίτος µισθός δεν επέστρεψε. Έχει
κοπεί από τα µνηµόνια. Αυξήσεις στους µισθούς δεν είδε κανέ-
νας. Τον ΕΝΦΙΑ τον καταργήσατε; Λέτε στον κόσµο «ψηφίστε
ξανά ΣΥΡΙΖΑ και θα δούµε αργότερα τι θα γίνει». Με την ανεργία
τι γίνεται; Μειώνονται οι δείκτες. Πώς; Με εκ περιτροπής εργασία
µε τριακόσια ευρώ τον µήνα και φυσικά µε τους νέους να έχουν
φύγει στο εξωτερικό, άρα ουσιαστικά αυξάνεται η ανεργία. Με
τους άστεγους τι γίνεται; Υπάρχουν παντού, σε όλη την επικρά-
τεια. Τι γίνεται µε αυτούς που δεν έχουν να φάνε στο σπίτι τους;
Και απ’ αυτούς έχουµε. Τώρα βέβαια θα ξεκινήσουν οι κατασχέ-
σεις πρώτης κατοικίας και θα ενταθεί το πρόβληµα. Με την υπο-
γεννητικότητα τι γίνεται; 

Το µεγαλύτερο πρόβληµα που αντιµετωπίζει η πατρίδα µας
είναι η υπογεννητικότητα. Μείον σαράντα χιλιάδες Έλληνες σχε-
δόν κάθε χρόνο, λέει η Στατιστική Υπηρεσία και δεν προβλέπεται
τίποτα στον προϋπολογισµό. Θα υπάρχει κάποια επιδότηση για
τις γεννήσεις νέων Ελλήνων; Όχι βέβαια. Σπίτια σε νέα ζευγάρια
για να µπορέσουν να κάνουν παιδιά; Όχι βέβαια. Τα παιδιά θα
θεωρούνται τεκµήριο και σ’ αυτόν τον προϋπολογισµό. Κόψατε
τις µεταθέσεις τριτέκνων στο δηµόσιο.

Άραγε ποιο µνηµόνιο σκίσατε; Από ποιο µνηµόνιο βγήκατε και
έχετε προϋπολογισµό εκτός µνηµονίου; Είναι ένας προϋπολογι-
σµός υπερφορολόγησης, όπως αναφέρουν τα οικονοµικά στοι-
χεία. Λέει ότι το 19% των φυσικών προσώπων πληρώνει το 90%
των φόρων, το 4,3% των επιχειρήσεων πληρώνει το 83% των δη-
µοσίων εσόδων. Μια ισχνή µειοψηφία Ελλήνων πολιτών και επι-
χειρήσεων, δηλαδή, επωµίζεται όλο το βάρος της κοινωνίας.
Όποιοι θέλουν να είναι σωστοί, γιατί υπάρχουν και σωστοί και
θέλουν να πληρώνουν τις εισφορές τους και τις υποχρεώσεις
τους, στοχοποιούνται ως φοροφυγάδες.

Η µνηµονιακή καταδίκη, λοιπόν, του έθνους σε θάνατο συνε-

χίζεται. Μεταµνηµονιακός είναι ο προϋπολογισµός, µε την έννοια
ότι γίνεται διαχείριση των ολιστικών µέτρων. Αντιµνηµονιακός,
όµως, δεν είναι. Τίποτα δεν σκίσατε, κανένα µνηµόνιο. Όχι µόνον
µνηµόνιο δεν σκίσατε, ούτε εξώφυλλο σε φωτοτυπία, µιας και η
επαναστατική σας ασυνέπεια και η µηδενική βαρύτητα της επα-
ναστατικότητάς σας είναι πλέον δεδοµένη. 

Ενώ θα πρέπει το κράτος να διαµορφώνει την αγορά µε βάση
τις ανάγκες και την αυτάρκεια του έθνους, ως νεοφιλελεύθεροι
συνεχιστές των µνηµονίων, εσείς τι καταφέρατε; Οι ανάγκες της
αγοράς να καθορίζουν τη ζωή των πολιτών, το είδος και τα όρια
της εξουσίας, δηλαδή του κράτους. Αν αυτό είναι η δηµοκρατία
σας, τι να πω;

Συνεχίσατε, λοιπόν, εκτός από τα µνηµόνια και σε σκάνδαλα.
Αναφέρθηκαν όµως, άλλοι οµιλητές και από τα άλλα κόµµατα.
Βέβαια, δεν τα ψάχνουν και πάρα πολύ, γιατί τα δικά τους ίσως
να είναι και µεγαλύτερα και βαθύτερα. Είχαµε εδώ πάλι ξεπού-
ληµα κρατικής περιουσίας, το θέµα των όπλων, τα έχουµε πει
πολλές φορές και πολλοί. Όµως εκεί που παίζετε στα ίσα το
ΠΑΣΟΚ είναι πραγµατικά στο βόλεµα. Βολεύετε όλους τους δι-
κούς σας παντού. Το καλύτερό σας, όµως είναι στους συνεργά-
τες: Καρανίκες, Πετσίτες κ.ο.κ.. Αν οι συνεργάτες από 5.000 το
έτος, πάνε στις 200.000, φανταστείτε τι γίνεται στα ανώτερα στε-
λέχη. 

Στα Σώµατα Ασφαλείας, όµως, λειτουργείτε διχαστικά. Άλλοι
ένστολοι παίρνουν, άλλοι δεν παίρνουν. Χωρίσατε την Αστυνοµία
σε δύο ταχύτητες. Στοχοποιείτε τους ειδικούς φρουρούς. Κό-
ψατε τις µεταθέσεις κατ’ εξαίρεση των τριτέκνων και δεν θα πά-
ρουν σχεδόν τίποτα αναδροµικά. Μπορεί να πληρώσουν κι από
πάνω. 

Γιατί δεν σας αρέσει; Με βάση την εκλογική δεξαµενή επιλέ-
γετε σε ποιους θα δώσετε και σε ποιους όχι; Λέτε, για παρά-
δειγµα: «Αυτοί δεν ψηφίζουν ΣΥΡΙΖΑ, οπότε άστους, δεν
πειράζει. Ας πεινάσουν. Οι άλλοι που ήταν Νέα Δηµοκρατία και
ΠΑΣΟΚ είναι πιο εύκολοι να τους πάρουµε». 

Δεν σας αρέσουν, λοιπόν, οι υπηρεσίες ΔΙΑΣ και ΔΕΛΤΑ, οι
οποίες όµως ήταν κοντά στον πολίτη και οι πολίτες αισθάνονταν
ασφάλεια µε αυτές τις υπηρεσίες. Δεν σας άρεσε, όµως, γιατί
επανδρώθηκαν µε µόρια από άνδρες των Ειδικών Δυνάµεων. Και
βέβαια οι περισσότεροι οι άνδρες των Ειδικών Φρουρών ήταν σε
νεκρές υπηρεσίες, νοµίζω, τα τελευταία έτη. 

Σας αρέσουν, όµως, τα ΜΑΤ. Τα ερωτευτήκατε τα ΜΑΤ, ξαφ-
νικά τα αγαπήσατε, αυτά που θέλατε να καταργήσετε. Ναι, γιατί
τώρα σας προστατεύουν. Όπου και να πάτε είναι µαζί σας, να
χτυπάνε κόσµο και να προστατεύουν εσάς. Ξεχάσατε τι λέγατε. 

Βέβαια, όσον αφορά τις συντάξεις και αυτό που λέει η Νέα Δη-
µοκρατία, ότι έγινε συναλλαγή µε τη Συµφωνία των Πρεσπών,
µάλλον η Νέα Δηµοκρατία κρίνει µε τα δικά της δεδοµένα, που
χρειάζεται και συναλλαγές για τα εθνικά θέµατα. Ο ΣΥΡΙΖΑ για
τη Συµφωνία των Πρεσπών δεν χρειάζεται καµµία συναλλαγή.
Είναι ιδεολογική συνέπεια να καταφέρουν το ξεπούληµα του ονό-
µατος της Μακεδονίας µας.

Εσείς τι κάνετε; Και θα απαντήσω στον προηγούµενο οµιλητή
που ρωτούσε τι λέει η Νέα Δηµοκρατία για τη σύνθετη ονοµασία.
Να σας πω εγώ τι λέει. Σε όποιο βίντεο των Βουλευτών και να
δείτε, ειδικά της επαρχίας, που έχουν και Βουλευτή Χρυσής
Αυγής, εκεί το παίζουν πιο χρυσαυγίτες από τη Χρυσή Αυγή. Και
τι λένε; Είναι καλή η σύνθετη ονοµασία. Δεν συµφωνούµε µε
αυτό το «βόρεια Μακεδονία», γιατί είναι µία έκφραση. Αν γίνει,
όµως, µία λέξη συνθέτη «Βορειοµακεδονία» και η εθνικότητα και
η γλώσσα είναι βορειοµακεδονική, τότε δεν έχουν πρόβληµα.
Είναι η γραµµή Μπακογιάννη. Είναι εντάξει εκεί πέρα. Αλλά προ-
σπαθούν να ρίξουν στάχτη στα µάτια.

Βέβαια, τι θα κάνετε εσείς, η Νέα Δηµοκρατία, αν δεν την πε-
ράσει ο ΣΥΡΙΖΑ; Είναι µια πάγια εντολή από τις Ηνωµένες Πολι-
τείες Αµερικής να γίνει. Θα το κάνετε εσείς. Αυτό τρέµετε, να µη
γίνουν εκλογές πριν περάσει η Συµφωνία των Πρεσπών από την
ελληνική Βουλή, επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

Ο ΣΥΡΙΖΑ βέβαια έχει άλλον καηµό τώρα. Γέµισαν αφίσες και
αεροπανό όλη τη Θεσσαλονίκη µε το πρόσωπο του Πρωθυπουρ-
γού. Δεν ξέρω αν υπάρχει και νόµος που να επιτρέπει αφίσες
πάνω σε κολώνες της ΔΕΗ κ.λπ.. Αυτά τα κάνουν ούτως ή άλλως
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πάνω στον Παύλο Μελά κάθε χρόνο. Αυτό είναι άλλο θέµα.
Όµως το ότι γεµίσατε µε αφίσες τη Θεσσαλονίκη, δείχνει ότι

έχετε αγωνία αν θα έχει κόσµο ο Πρωθυπουργός. Θεωρείτε συµ-
βολική την παρουσία. Μην έχετε καθόλου αγωνία. Από τις κινη-
τοποιήσεις που βλέπω να γίνονται στη Θεσσαλονίκη, θα έχει
πάρα πολύ κόσµο η οµιλία του Πρωθυπουργού, αλλά θα έχει από
έξω, όπως εσείς εκπαιδεύατε τον κόσµο να πηγαίνει έξω από πο-
λιτικές οµιλίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και θα τελειώσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν έχει ένα

λεπτό. Κλείστε παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Ωραία.
Δεν είδατε τι λέει ο Ζάεφ, βέβαια, για τα <<µακεδονικά>>

που θα διδάσκονται στην Ελλάδα. Λέει: «Διδάσκονται ήδη τα ελ-
ληνικά, να µην διδάσκονται και τα µακεδονικά;». Ποια <<µακε-
δονικά>>; Αυτό το µόρφωµα το σλάβικο; Τα ελληνικά δεν
διδάσκονται τώρα στην Ελλάδα. Τα ελληνικά και δύο χιλιάδες
χρόνια πίσω να πάµε και να τα µιλούσαµε, οι κάτοικοι της περιο-
χής θα τα καταλάβαιναν. Δεν διδάσκονται απλά ελληνικά στη Μα-
κεδονία. 

Στη Μακεδονία, λοιπόν, ζουν και Έλληνες και θα πρέπει να ξέ-
ρετε πάρα πολύ καλά ότι το σλαβικό µόρφωµα, αυτό που λένε
µακεδονικό, δεν το καταλαβαίνουν ούτε οι παππούδες τους. Το
µιλάνε στα Σκόπια και δεν µπορούν να συνεννοηθούν τα παιδιά
µε τους παππούδες. Μόνο µε τους Βούλγαρους µπορούν. Γι’
αυτό σας λέω ξανά ότι δεν µπορεί να εφαρµοστεί µια τέτοια συµ-
φωνία. Εδώ, λοιπόν, δεν διδάσκονται µόνο ελληνικά. Ζουν οι Έλ-
ληνες. Τι σηµαίνει Έλληνες; Είναι αυτοί που εδώ και χιλιάδες
χρόνια χαλάνε τα σχέδια µεγάλων αυτοκρατοριών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει για

επτά λεπτά ο Υφυπουργός κ. Λιάκος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΑΚΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογισµός του 2019

αποτελεί όχι απλώς ένα ιστορικό σηµείο καµπής, αλλά ένα ση-
µείο ρήξης ανάµεσα στο πρόσφατο παρελθόν και στο µέλλον
που διανοίγεται για τη χώρα. Αφήνουµε πίσω µια περίοδο επι-
τροπείας, κοινωνικής υποχώρησης, θεσµικής απαξίωσης, χαµη-
λών προσδοκιών και περνάµε σε µια νέα κατάσταση, όπου
έχουµε ανακτήσει σηµαντικούς βαθµούς ελευθερίας, η οικονοµία
µας αναπτύσσεται ξανά, κοινωνικές αδικίες διορθώνονται και η
δηµοκρατική λειτουργία ξαναβρίσκει το νόηµα της.

Κάποιοι θα ήθελαν αυτός ο προϋπολογισµός να είναι η αρχή
του τέλους της διακυβέρνησής µας, αλλά θεωρώ ότι είναι µόνο
το τέλος µιας αρχής που ξεκίνησε πριν από τρία χρόνια, µιας
αρχής, µιας πρώτης προσπάθειας, θα έλεγα, επίµονης, επίπονης
και συστηµατικής για να βγάλουµε τη χώρα οριστικά από την
κρίση και να διαµορφώσουµε νέους όρους υπέρ της κοινωνικής
πλειοψηφίας. 

Τα παραπάνω θα ήταν ένα ακόµα ρητορικό σχήµα, αν δεν προ-
έκυπταν από τα στοιχεία του κατατεθειµένου προϋπολογισµού.
Συνοπτικά θα αναφέρω τους θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης, τη
σηµαντική πτώση της ανεργίας, την αύξηση των εξαγωγών, την
ανάκαµψη των επενδύσεων, την αξιόπιστη δηµοσιονοµική εικόνα
και τη µακροπρόθεσµη βιωσιµότητα του δηµόσιου χρέους, την
αύξηση των κοινωνικών παροχών που ανακουφίζουν µεγάλα τµή-
µατα του πληθυσµού.

Ταυτόχρονα, έχουµε ως παρακαταθήκη ένα εκτεταµένο µεταρ-
ρυθµιστικό έργο που άλλαξε σε σηµαντικό βαθµό την οικονοµία
µας µε όρους δικαιοσύνης, αποτελεσµατικότητας, προσαρµοστι-
κότητας στις διεθνείς τάσεις και αντοχής σε ενδεχόµενα µελλον-
τικά υφεσιακά πλήγµατα.

Έγιναν µεταρρυθµίσεις που ήδη αποδίδουν και θα αποτελέ-
σουν τη βάση για το επιδιωκόµενο αναπτυξιακό άλµα της επόµε-
νης δεκαετίας που πρέπει και µπορούµε να πετύχουµε, καθώς
διαθέτουµε το απαραίτητο ανθρώπινο κεφάλαιο και πλέον και
την εµπειρία να αντιµετωπίσουµε τις όποιες προκλήσεις και τα
όποια προβλήµατα.

Η νέα εποχή µετά τα µνηµόνια βρίσκει τη χώρα µε το δικό της
αναπτυξιακό σχέδιο και τις δικές τις µεταρρυθµιστικές προτεραι-
ότητες. Χάρη στις προαναφερόµενες επιτυχίες και στα µετρή-
σιµα αποτελέσµατα, είµαστε πλέον σε θέση -κι αυτό κάνουµε τα
µέτρα που φέρνουµε στη Βουλή- να διορθώσουµε αδικίες του
παρελθόντος και να επεκτείνουµε ενισχύσεις προς τις κοινωνικές
οµάδες που το χρειάζονται. 

Παράλληλα, αποκαθιστούµε τη διαπραγµατευτική δύναµη των
εργαζοµένων, εγγυόµαστε εργασιακά δικαιώµατα, αυξάνουµε το
µερίδιό της αµειβόµενης εργασίας µε την παραγωγικότητα που
δικαιωµατικά της ανήκει. Ταυτόχρονα προωθούµε ενεργητικές
πολιτικές απασχόλησης, ενισχύουµε την έρευνα και την εκπαί-
δευση και παρέχουµε κίνητρα που ευνοούν την εργασιακή έν-
ταξη. Όλα αυτά ως απάντηση σε µια παγκόσµια τάση που θέλει
τον εργαζόµενο ευέλικτο, αναλώσιµο και απογυµνωµένο από
κάθε θεσµική προστασία. 

Άρα χρειάζεται κοινωνική προστασία για τους αδύναµους, ίσες
ευκαιρίες και δικαιώµατα και τον κόσµο της εργασίας και
άνοιγµα των προσβάσεων και των δυνατοτήτων προς όλες τις
παραγωγικές δυνάµεις. 

Ωστόσο, τα παραπάνω ή θα είναι µια διαρκής κατάκτηση, χωρίς
να χάσουµε το βηµατισµό µας και να επαναπαυτούµε, ή διαφορε-
τικά θα διολισθήσουµε ξανά στο παρελθόν. Τη συνέχιση στο µο-
νοπάτι των µετασχηµατισµών, των αλλαγών, των µεταρρυθµίσεων,
προσωπικά τη θεωρώ µονόδροµο. Η διατήρηση και η ενδυνάµωση
των νέων σήµερα αλλαγών αντί του ξηλώµατος ή του πισωγυρί-
σµατος, που ορισµένοι πιστεύουν ότι αυτή θα ήταν η µοναδική
απόδειξη ανάκτησης της κυριαρχίας µας, θα αποτελέσει ένα νέο
πεδίο πολιτικών αντιπαραθέσεων, αλλά και συγκλίσεων, αλλά και
ένα πεδίο αναµέτρησης διαφορετικών κουλτούρων για την κατεύ-
θυνση της κοινωνίας µας.

Θα ήθελα να προσθέσω ότι και στο εξωτερικό πεδίο ανακτή-
σαµε τη διεθνή αξιοπιστία µας επιλύοντας διµερείς διαφορές,
στάσιµες για χρόνια, και προχωρήσαµε στρατηγικές συνεργα-
σίες µακροπρόθεσµου ορίζοντα που καταστούν τη χώρα µας
υπολογίσιµο παράγοντα και αξιόπιστο συνοµιλητή στο παγκο-
σµιοποιηµένο πλαίσιο. 

Προετοιµάζουµε τη χώρα για µια περίοδο έντονων προκλή-
σεων σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο και προπορευόµαστε
στη διαµόρφωση προοδευτικών συµµαχιών για να αποτρέψουµε
µια ακραία και ωµή αντικοινωνική ατζέντα που συνεχώς κερδίζει
έδαφος. 

Σε αυτό το σηµείο, θα ήθελα να σταθώ λίγο περισσότερο,
καθώς οι διαφαινόµενες εξελίξεις σε παγκόσµιο επίπεδο θα πρέ-
πει να αφυπνίσουν τον προοδευτικό χώρο, προκειµένου πλέον
να δώσει λύσεις και απαντήσεις τώρα για τα επίδικα του µέλλον-
τος, αντί της έως σήµερα ατελούς προσπάθειας κατασκευής
ενός νέου αφηγήµατος. 

Η άνοδος της ακροδεξιάς και των εθνικιστικών κύκλων, η εύ-
ρεση κοινών ευρωπαϊκών λύσεων, η εµβάθυνση της ευρωπαϊκής
ιδέας, η επίλυση των αιτιών, των συνεπειών, των επιπτώσεων του
µεταναστευτικού, οι ανισότητες, η ανεργία, το επίπεδο των µι-
σθών, η ανάπτυξη, η κλιµατική αλλαγή και άλλα ζητήµατα θέλουν
προτάσεις και λύσεις αντί ρητορικών σχηµάτων. Αυτές οι λύσεις
µπορούν να βρεθούν µέσα από τον διάλογο και τη συνεργασία
των προοδευτικών δυνάµεων σε πανευρωπαϊκό και παγκόσµιο
επίπεδο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η έξοδος από µία κρίση πολυετή
και τελικά επικίνδυνη κατέστη πριν από τρία χρόνια µια ανάγκη
επιτακτική και πάνω από όλα, εθνική. Η Κυβέρνησή µας πρότεινε
το δικό της σχέδιο και το έφερε εις πέρας, µε πραγµατική πα-
τριωτική δέσµευση, παρά τους αρνητικούς συσχετισµούς δυνά-
µεων που επικρατούσαν στη δεδοµένη συγκυρία. Έπρεπε να
µπούµε στην ιστορία προς όφελος των πολλών, ανατρέποντας
την παγίωση της κρίσης σε κοινωνικό καθεστώς. Ακόµα και το
µέρος των πολιτών που δεν µας υποστήριξε, έχοντας συνείδηση
της κρισιµότητας των στιγµών, πιστεύω ότι ήθελε να πετύχει
αυτή η προσπάθεια για το ίδιο το µέλλον της χώρας. 

Τώρα, το σχέδιο της δίκαιης ανάπτυξης περνά στη δεύτερη
φάση του για την Ελλάδα της επόµενης δεκαετίας που ξαναβγαί-
νει δυναµικά στο προσκήνιο και αυτή τη φορά µε την κοινωνία
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ως βασικό διαµορφωτή των εξελίξεων.
Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω µια µικρή αναφορά στους αν-

θρώπους εκείνους, στους οποίους οφείλουµε τα κείµενά, τους
πίνακες και όλο το υλικό που έχουµε στη διάθεση µας, προκει-
µένου να διεξάγουµε, όπως κάθε χρόνο, τη συζήτηση για τον
προϋπολογισµό. 

Αναφέροµαι στους ανθρώπους και τα στελέχη του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους. Πριν από λίγο καιρό, οι άνθρωποι, τα
στελέχη του Γενικού Λογιστηρίου, αλλά και πολλοί εξ ηµών, συν-
ταραχθήκαµε από την είδηση της ξαφνικής απώλειας ενός ση-
µαντικού ανθρώπου που ήταν -προσωπικά το πιστεύω- το
υπόδειγµα του ιδεατού που έχουµε στο µυαλό µας για τον δη-
µόσιο λειτουργό. Αναφέροµαι στον Χρήστο Γιαννακόπουλο. Είχα
την τύχη, τη χαρά, την τιµή να τον γνωρίσω και να συνεργαστώ
µαζί του. Ήταν άνθρωπος ευφυής, µε χιούµορ, ακάµατος, µε αί-
σθηση του καθήκοντος, πάντα έτοιµος να προσφέρει, να βοηθή-
σει, να βρει λύσεις, χωρίς να επηρεάζεται από κοµµατικές
ταυτότητες. Σε εκείνον, αλλά και σε όλα τα στελέχη του Γενικού
Λογιστηρίου θα ήθελα µε πολύ σεβασµό να αφιερώσω αυτές τις
σκέψεις που κατέθεσα σήµερα µπροστά σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
σαράντα µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 1ο Γυµνάσιο Δράµας (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Δηµήτριος Σε-
βαστάκης. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Ο κ. Λιάκος είχε µια συγκίνηση στο κλείσιµο της οµιλίας του.

Να, λοιπόν, που και οι άνθρωποι του οικονοµικού κύκλου συγκι-
νούνται. Άρα µπορώ να προχωρήσω χωρίς να έχω το άγχος ότι
δεν είµαι κατανοητός σε ορισµένες παρατηρήσεις.

Το καλοκαίρι του 2015, Ευκλείδη, επεβλήθη ο φόρος του κρα-
σιού. Είχαµε στεναχωρηθεί τότε. Σήµερα, αίρεται. Είναι σαν να
κλείνει ένας κύκλος που δεν έχει µόνο µετρικά, αριθµητικά, λο-
γιστικά στοιχεία, αλλά ένας κύκλος πολιτικός. Ήταν µια πολιτική
επιλογή. Και είναι µια πολιτική επιλογή. Είναι η ανάκτηση, ας
πούµε, ενός χώρου πολιτικής αυτοβουλίας, της δυνατότητας να
παίρνεις πολιτικές αποφάσεις. Έχουµε ανάκτηση, δηλαδή, ενός
κοµµατιού της απολεσθείσας πολιτικής ταυτότητας. Αυτό είναι
το οριακό στοιχείο.

Θα ήθελα να επιµείνουµε σε αυτό το στοιχείο του προϋπολο-
γισµού, πέρα από τα µέτρα, πέρα από τις τεκµηριώσεις, οι
οποίες, ούτως ή άλλως, έχουν αναπτυχθεί. Αυτή η διάσταση του
προϋπολογισµού συγκροτεί και µια ερµηνεία της εξόδου από την
κρίση. 

Έξοδος από την κρίση είναι η ανάκτηση του πολιτικού χώρου.
Έξοδος από την κρίση είναι η ανασύνταξη του οραµατικού στοι-
χείου για την οικονοµία, δηλαδή για την παραγωγή, είναι η ανά-
κτηση της παραγωγικής ποιότητας, όχι µόνο της αποτίµησης
της, όχι µόνο της µετάφρασης της της αριθµητικής, αλλά της πα-
ραγωγικής ποιότητας, αυτό που δηµιούργησε την κρίση τις δε-
καετίες και του 2000 και τις προγενέστερες, την απώλεια δηλαδή
παραγωγικής συνείδησης και οράµατος.

Είναι σίγουρο ότι σήµερα ζούµε και τις πολιτιστικές απολήξεις
της κρίσης. Υπάρχει δηλαδή µια διάχυτη βία, µια διάχυτη αβε-
βαιότητα. Επίσης, αυτό εκφράζεται και στον ευρωπαϊκό χώρο. Η
Ευρώπη βρίσκεται σε µια βαθιά διερώτηση, σε έναν βαθύ και ου-
σιαστικό αναστοχασµό: Πού θα πάει; Έχουµε φαινόµενα ενός
ευρύτατου λαϊκισµού, ο οποίος ενσωµατώνει και τις γλώσσες της
Αριστεράς, σφετερίζεται αιτήµατα πολιτικής χειραφέτησης, ερ-
γασιακής χειραφέτησης, µε τη µεγαλύτερη ευκολία. Εξάλλου,
δεν εννοεί τίποτα. Σε αυτό το τοπίο, έχουµε διαφορετικό κοινό.
Άρα πρέπει να φτιάξουµε διαφορετική γλώσσα απεύθυνσης. Ο
µικροαστός έχει διαφορετικές σήµερα προσλαµβάνουσες.

Εποµένως, το ερώτηµα αυτής της µακράς πορείας διόρθωσης
που ξεκινάει και εµπεδώνεται και υλοποιείται µε αυτό τον προ-

ϋπολογισµό δεν είναι επιδοµατικού χαρακτήρα, όσο η ανάκτηση
της οικονοµικής αρχιτεκτονικής, της αρχιτεκτονικής µε την οποία
συγκροτείται η χώρα, ο δηµόσιος χώρος της, η διοίκησή της και
εποµένως, ρυθµίζονται κανονιστικά οι παραγωγικές δράσεις.
Αυτά είναι πολύ µεγάλα αιτήµατα, είναι πολύ µεγάλα στοιχήµατα
και συνήθως έχουν χαθεί.

Πάρα πολλές φορές η χώρα βρισκόταν σε µια τέτοια κούρµπα,
σε µια τέτοια στροφή και έχασε το στοίχηµα και της ανάπτυξης
και της παραγωγικής ανασύνταξης και εποµένως, της κοινωνικής
συνοχής.

Αντιπρόταση: Δυστυχώς, ένα από τα σηµάδια της κρίσης είναι
ότι δεν υπάρχει αντιπρόταση. Δυστυχώς, σε έναν µηδενιστικό,
πολύ εύκολο, προβλέψιµο σχεδόν λόγο από την Αντιπολίτευση
δεν προτείνεται, δεν διατυπώνεται το άλλο. Δεν υπάρχει η αντι-
πρόταση. 

Επίσης, θα έλεγα ότι δεν υπάρχει και η κριτική προσέγγιση
αυτών που εισηγείται η Κυβέρνηση. Η κριτική πρόσληψη του συ-
στήµατος δεν ορίζει των αντισυστηµισµό σήµερα. Ο αντισυστη-
µισµός σήµερα ορίζεται ως αποδόµηση του συστήµατος, ως
αποδόµηση των εργαλείων, των αξιακών παραδοχών µε τις
οποίες αναπτύχθηκε η χώρα και η Ευρώπη µεταπολεµικά, των
ενοποιήσεων µε τις οποίες η χώρα και η Ευρώπη µπόρεσαν συγ-
κροτήσουν τις µεγάλες κοινωνικές συνθέσεις και συσσωµατώ-
σεις. 

Αυτά είναι τα χαρακτηριστικά ενός ευρύτατου ερωτήµατος που
–νοµίζω- ότι µε πρόφαση τον προϋπολογισµό µπορούµε να θέ-
σουµε χωρίς ανασφάλειες. Έχουµε αυτήν την πολιτική άνεση, να
µπορούµε να αναρωτηθούµε χωρίς τον πανικό του 2015, χωρίς
την πολυκατάρρευση του συστήµατος του 2015-2016. Νοµίζω ότι
αυτό είναι ένα επίτευγµα που δεν πρέπει να το αποµειώσουµε,
ανεξαρτήτως τού αν στεκόµαστε αρνητικά απέναντί της.

Τελευταίο: Η αδυναµία της Ευρώπης να δώσει πειστικές απαν-
τήσεις φαίνεται –νοµίζω- από τη διαχείριση ενός µείζονος προ-
βλήµατος που είναι το προσφυγικό. Ακριβώς επειδή αλλάζει ο
χάρτης του µικροαστού, του µέσου πολίτη, του πολίτη που δηµι-
ουργούσε τις ηγεµονίες στις χώρες, η πολιτική σκηνή αναγκάζε-
ται να προσαρµοστεί πανικόβλητα. Έτσι, δεν παίρνει αποφάσεις
ή παίρνει αποφάσεις τις οποίες δεν υλοποιεί, παίρνει αποφάσεις
για τις οποίες µετανιώνει, ταλαντεύεται, κάνει σηµειωτόν. 

Αυτή η αδυναµία επιτελεστικότητας, η αδυναµία λήψης από-
φασης, δηλαδή συγκρότησης πολιτικής σκηνής νοµίζω ότι είναι
το µεγαλύτερο πρόβληµα της Ευρώπης, το οποίο φοβάµαι ότι
θα δούµε να υλοποιείται στην επόµενη περίοδο στη σύνθεση του
ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.

Στη χώρα µας έχουµε όλα τα εργαλεία να κάνουµε µια ριζική
εξυγίανση, µια ριζική αναθεώρηση και νοµίζω ότι έχουµε όλες
τις προϋποθέσεις ως πολιτικό σύστηµα, σοφοί, εχέφρονες και
οραµατικοί, να κερδίσουµε το µέλλον. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Σάβ-

βας Αναστασιάδης.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να απαντήσω στον αγαπητό συνάδελφο που κατέ-

βηκε από το Βήµα ότι ο φόρος στο κρασί, που επιβλήθηκε πολύ
σωστά το 2015, καταργείται ύστερα από καταδικαστική απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας. Αναγκαστήκατε να τον καταρ-
γήσετε, διότι το Συµβούλιο της Επικρατείας χαρακτήρισε τον
νόµο ως αντισυνταγµατικό.

Τώρα επειδή είµαι πολλή ώρα εδώ και άκουσα και τους αγα-
πητούς συναδέλφους από την περιφέρεια µου -και µου κάνουν
την τιµή και είναι και οι ίδιοι εδώ- θέλω να απαντήσω σε κάποια
θέµατα που έθεσαν. Πρώτα - πρώτα ο συνάδελφος κ. Μάρδας -
και το λέω επώνυµα- µας απηύθυνε τρεις ερωτήσεις. Πρώτον, αν
πιστεύουµε πράγµατι ότι το τρίτο µνηµόνιο δεν ήταν υποχρεω-
τικό, ότι µπορούσαµε δηλαδή να το ξεπεράσουµε. Λέω κατηγο-
ρηµατικά ναι, λέω ότι είναι αποτέλεσµα της δικής σας
καταστροφικής πολιτικής. Και αυτό δεν το λέµε µόνο εµείς, εµ-
µέσως το παραδέχθηκε και ο Πρωθυπουργός όταν µίλησε για
αυταπάτες.

1920 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Το δεύτερο που µας ρωτήσατε ήταν αν πιστεύουµε ότι µπο-
ρούσε η χώρα να βγει από το µνηµόνιο χωρίς εποπτεία. Αυτό που
αναφέρετε αναιρεί αυτό που ισχυρίζεστε, ότι πετύχατε µια κα-
θαρή έξοδο από το µνηµόνιο. Αυτοαναιρείστε, δηλαδή.

Τώρα όσον αφορά τα περί περιόδους ευµάρειας και το τι έγινε
και το τι κάναµε, θέλω να σας θυµίσω ότι στην περίοδο της ευ-
µάρειας εσείς ήσασταν Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Εµ-
πορίου και Πρόεδρος του ΟΠΕ στις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ. 

Ακούω, επίσης, πάρα πολλούς συναδέλφους εδώ να κάνουν
συγκρίσεις αναφερόµενοι στην κριτική µας, συγκρίσεις µε δεί-
κτες παλαιότερων κυβερνήσεων. Μα, εσείς τάξατε τον ουρανό
µε τα άστρα στον λαό, του τα δώσατε όλα. Γι’ αυτό κάνουµε κρι-
τική, γι’ αυτό είστε κρινόµενοι και κανονικά η κριτική σας πρέπει
να γίνεται µε βάση αυτά που λέγατε και αυτά που πράξατε. 

Τώρα όσον αφορά τους πανηγυρισµούς του αγαπητού Υπουρ-
γού και συντοπίτη µου, πρέπει να πω ότι ο τρόπος µε τον οποίον
παρουσίασε τη χώρα σήµερα µου θύµισε ότι µάλλον ζει σε µια
άλλη χώρα, διότι δεν νοµίζω ότι τα πράγµατα στην περιφέρειά
µας, στο Σοχό ή στην Αρέθουσα που τις επισκέπτεστε, είναι έτσι,
όπως µας τα παρουσιάσατε.

Βεβαίως, το πιο επικίνδυνο από αυτά που ακούω είναι ότι
υπάρχει µία αντίληψη που δεν δέχεται την άλλη άποψη, τον άλλο
λόγο. Δεν δέχεστε την κριτική. Δεν δέχεστε το δικαίωµα της Αν-
τιπολίτευσης να σας κάνει κριτική. Και πρέπει να δεχθείτε ότι
έχουµε και διαφορετικές ιδεολογικές αφετηρίες. Άρα δεχθείτε
την κριτική, όπως την δεχόµασταν εµείς. Δηλαδή, ο δηµόσιος
διάλογος έχει φτάσει στο σηµείο να λέτε πως ό,τι δεν συµφωνεί
µε εσάς είναι ακραίο, ακροδεξιό, εθνικιστικό και τα λοιπά. Δεν
είναι έτσι τα πράγµατα. Δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτό. Δεν γί-
νεται έτσι δηµόσιος διάλογος.

Τώρα όσον αφορά τα περί σκανδάλων και τα λοιπά που ανα-
φέρονται σε αυτήν την Αίθουσα, να θυµίσουµε και εµείς τους
«Καλογρίτσες» και τελευταία τους «Κιτσάκους», τους «Πετσίτη-
δες» κ.λπ.. 

Νοµίζω ότι η συζήτηση για τον προϋπολογισµό είναι µια κορυ-
φαία συζήτηση που πρέπει να γίνεται µε τρόπο πολιτικού πολιτι-
σµού και βεβαίως να ακούγονται όλες οι απόψεις. Από εκεί και
πέρα, η Κυβέρνηση έχει το δικαίωµα, έχει την πλειοψηφία, έχει
τη δυνατότητα να εφαρµόσει αυτά που θέλει. Όµως δεν µπορεί
να στερεί το δικαίωµα στην Αντιπολίτευση να κάνει κριτική. 

Βεβαίως, στον προϋπολογισµό που συζητάµε σήµερα -τον τέ-
ταρτο και τελευταίο εκτιµώ που καταθέτει η σηµερινή Κυβέρ-
νηση, αν και ανατρέχοντας και στους τρεις προηγούµενους
προϋπολογισµούς και τον υπό συζήτηση του 2019- ψάχνω να
βρω µία εθνική στρατηγική, αυτή που πολλοί αναφέρετε, αυτή
που θα δώσει ώθηση στην οικονοµία, αυτή που θα δηµιουργήσει
νέες θέσεις εργασίας, αυτή που θα ενισχύσει την κοινωνική συ-
νοχή, αυτή που θα δώσει µηνύµατα αισιοδοξίας και ελπίδας για
το µέλλον. Μάταια, όµως. 

Πίστεψε, φαντάζοµαι, ο ελληνικός λαός ότι αυτός ο δήθεν µε-
ταµνηµονιακός πρώτος προϋπολογισµός θα ήταν προϋπολογι-
σµός ανάπτυξης, προσδοκιών και εξόδου από την κρίση.
Διαψεύστηκε, όµως, όπως δείχνουν τα πράγµατα, γιατί µετά από
τρία χρόνια σκληρής αφαίµαξης της κοινωνίας, µετά από τους
πειραµατισµούς και τα επικίνδυνα παιχνίδια στις πλάτες των πο-
λιτών, µετά από ένα αχρείαστο µνηµόνιο που κατά παραδοχή των
πάντων είναι έτσι και φόρτωσε πολλά δισεκατοµµύρια στους Έλ-
ληνες φορολογούµενους, µετά από είκοσι εννέα νέους φόρους
που επιβάλλατε και θέσατε την Ελλάδα πρώτη στη φορολόγηση
µεταξύ των χωρών του ΟΟΣΑ και µετά από τις περικοπές στις
συντάξεις, η Κυβέρνηση µάς παρουσιάζει έναν προϋπολογισµό,
όπως πραγµατικά τον περιµέναµε.

«Με τα µάτια στις κάλπες», αυτός θα έπρεπε να είναι ο τίτλος
του προϋπολογισµού του 2019, διότι είναι ένας προϋπολογισµός
που προσπαθεί και πάλι να εξαπατήσει το λαό. Από τη µία χαϊ-
δεύει τα αυτιά των συνταξιούχων και πανηγυρίζει, γιατί δεν εφάρ-
µοσε και την περικοπή των συντάξεων που η ίδια ψήφισε, ενώ
εµείς την καταψηφίσαµε, υπόσχεται διορισµούς και φοροελα-
φρύνσεις, υπόσχεται µειώσεις ασφαλιστικών εισφορών που η
ίδια αύξησε το 2016, µόνο όµως για τους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες, υπόσχεται σταδιακή µείωση της φορολογίας των επιχει-

ρήσεων, αφού προηγουµένως την αύξησε κατακόρυφα από το
2015.

Πανηγυρίζει δε για το γεγονός ότι οι φόροι των επιχειρήσεων
το 2021 θα διαµορφωθούν στα επίπεδα του 2014. Προωθεί, δη-
λαδή, αποσπασµατικά ορισµένες µικρές ελαφρύνσεις µετά από
τις µεγάλες επιβαρύνσεις που επέβαλε η ίδια την τελευταία τριε-
τία στις πλάτες του λαού. Αναφερθήκαµε, λοιπόν, στις απαντή-
σεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Θεωρούµε ότι µε τις ελάχιστες µειώσεις στη φορολογία των

επιχειρήσεων, που µε τον φετινό προϋπολογισµό φέρνετε, το
κλίµα δεν αλλάζει και αυτό δεν είναι αρκετό. Χρειάζονται θαρρα-
λέα µέτρα και βήµατα υλοποίησης διαρθρωτικών αλλαγών και
ενίσχυσης της ρευστότητας στην πραγµατική οικονοµία. Χρει-
άζεται µείωση ασφαλιστικών εισφορών στο σύνολο των εργαζο-
µένων, µείωση του εισαγωγικού συντελεστή φορολόγησης στα
φυσικά πρόσωπα. Χρειάζεται ένα κράτος αρωγός στην επιχειρη-
µατικότητα. Χρειάζεται επειγόντως πολιτική αλλαγή.

Πιστεύουµε ότι η Κυβέρνηση µε την πολιτική της πρόκειται να
δηµιουργήσει τεράστια προβλήµατα στον αγροτικό κόσµο. Ο
αγροτικός κόσµος οδηγείται σε οικονοµική ασφυξία. Αφήνονται
εκτός αποζηµιώσεων οι αγρότες που υπέστησαν ζηµίες από τα
καιρικά φαινόµενα. Αφήνονται εκτός εξισωτικής ενίσχυσης πε-
νήντα επτά περίπου κοινοτικά διαµερίσµατα της υπαίθρου της
Θεσσαλονίκης και οδηγείται η ύπαιθρος στην ερήµωση. 

Εγκαταλείψατε τους Έλληνες του εξωτερικού στην τύχη τους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, κύριε

Αναστασιάδη, ολοκληρώστε.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αφήνετε απροστάτευτη την οµογένεια. Τα προβλήµατα εκµά-

θησης της ελληνικής γλώσσας στα ελληνόπουλα του εξωτερικού
διογκώνονται. Αρνείστε το δικαίωµα ψήφου στους Έλληνες του
εξωτερικού.

Ο ελληνικός λαός, όµως, καταλαβαίνει και γρήγορα θα σας
στείλει εκεί που χρειάζεται, γρήγορα θα είστε µία ανάµνηση. Κι
όπως έκανε πάντα, θα δώσει τη δυνατότητα στην παράταξή µας
να βγάλει τη χώρα από το αδιέξοδο. Ευτυχώς, ο σηµερινός είναι
ο τελευταίος προϋπολογισµός της Κυβέρνησής σας. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
ακούστε. Βρισκόµαστε στον αριθµό εβδοµήντα πέντε και έχετε
εγγραφεί διακόσιοι. Αν κάθε ένας που έχει την τύχη να είναι
µπροστά ανεβαίνει στο Βήµα και δεν τηρείται ο χρόνος, σας λέω
µε µαθηµατικό υπολογισµό ότι, τουλάχιστον, πενήντα-εξήντα συ-
νάδελφοι δεν θα µιλήσουν. Παρακαλώ, λοιπόν, να δείξουµε σε-
βασµό στους εαυτούς µας, τους Βουλευτές. Το ίδιο ισχύει,
βέβαια, και για τα µέλη της Κυβέρνησης που θα τηρούν το χρο-
νοδιάγραµµα.

Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής κ. Σαντορινιός για οκτώ λεπτά. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι, η φετινή χρονιά αποτέλεσε ορόσηµο για τη
µεταπολιτευτική ιστορία της χώρας. Ένας φαύλος κύκλος φτω-
χοποίησης και εξαθλίωσης της κοινωνίας, ένας φαύλος κύκλος
πολιτικών λιτότητας, που υποβάθµισαν το βιοτικό επίπεδο της
πλειοψηφίας του ελληνικού λαού και συρρίκνωσαν το κράτος
πρόνοιας και το κράτος δικαίου, τελειώνει οριστικά.

Η χώρα έχει βγει από τα µνηµόνια, είτε το θέλετε είτε όχι. Και
οι αριθµοί µιλάνε από µόνοι τους. Κλείνουµε µε 2,1% ανάπτυξη,
18,9% ανεργία -να θυµίσω ότι την παραλάβαµε στο 27%- και οι
εξαγωγές για το τρίτο τρίµηνο, σε σχέση µε το αντίστοιχο τρί-
µηνο του 2017, αυξήθηκαν κατά 7,6%.

Η δική µας προσπάθεια για αναστήλωση της οικονοµίας και
για την προστασία όλων αυτών που οι σκληρές νεοφιλελεύθερες
πολιτικές που ασκήσατε τους γονάτισαν, αλλά και η έµπρακτη
µηδενική ανοχή που δείξαµε σε όσους διασπάθισαν δηµόσιο
χρήµα και διέφθειραν την πολιτική ζωή της χώρας, έγινε συστη-
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µατικά και µε επιτυχία.
Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, οι νησιωτικές πολιτικές απέκτησαν

νόηµα και περιεχόµενο. Απαντήσαµε στις ανάγκες των νησιωτών
µε συγκεκριµένα έργα και µε θεσµοθέτηση µόνιµων πολιτικών,
που στοχεύουν στην ανάπτυξη και την ευηµερία των νησιών µας.
Γιατί ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα µικρά και τα απλά
είναι αυτά που αλλάζουν τη ζωή των νησιωτών. Οι νησιώτες δεν
έχουν ανάγκη από µεγάλα λόγια ή ποµπώδεις εξαγγελίες. Τα
χόρτασαν όλα αυτά τα χρόνια. Έχουν ανάγκη τη στήριξη, την κα-
θηµερινή φροντίδα και το όραµα.

Και µιλώντας για στήριξη, αλήθεια πόσες φορές δεν έχουµε
διαβάσει όλοι πηχυαίους τίτλους που έλεγαν, για παράδειγµα,
ότι το Καστελόριζο πέντε µέρες έχει ξεµείνει από νερό; Πόσες
φορές νησιώτες Βουλευτές δεν άκουσαν στο τηλέφωνό τους,
εναγωνίως, έναν δήµαρχο να τους λέει ότι τελειώνει το νερό;
Όλα αυτά τελειώνουν φέτος. Το στοίχηµα που βάλαµε για την
υδατική αυτονοµία των νησιών κερδήθηκε οριστικά. 

Στην Πάτµο, στο Καστελόριζο, στη Λέρο, στη Θηρασιά, στο
Κουφονήσι, στη Δονούσα, στην Ηρακλειά, λύσαµε οριστικά το
πρόβληµα της ανυδρίας, ενώ στην Αµοργό, στους Λειψούς, στο
Αγαθονήσι, στη Νίσυρο, αλλά και στη Κίµωλο, όπου είχαν αγο-
ράσει –ακούστε- από το 2013 αφαλατώσεις και τις είχαν αφήσει
και σάπιζαν, ολοκληρώνονται τα έργα των αφαλατώσεων µέσα
στους πρώτους µήνες του 2019. 

Τι σηµαίνει αυτό; Το 2016 µεταφέρθηκαν τριακόσιες τριάντα
χιλιάδες κυβικά µέτρα νερού, που κόστισαν στον κρατικό προ-
ϋπολογισµό 4,2 εκατοµµύρια ευρώ. Το 2018 µεταφέρθηκαν δια-
κόσιες είκοσι χιλιάδες κυβικά µέτρα νερού, µε κόστος 2,9
εκατοµµύρια ευρώ. Ξέρετε πόσα θα µεταφέρουµε το 2019; Θα
µεταφέρουµε, το πολύ, είκοσι πέντε χιλιάδες κυβικά µέτρα, τα
οποία θα κοστίσουν 250.000 ευρώ και θα γίνει από το Πολεµικό
Ναυτικό. Τέλος οι υδροφόρες στο Αιγαίο, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι.

Παρέχουµε επαρκές και ποιοτικό νερό στους νησιώτες και
εξοικονοµούµε 4 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο, από τα οποία
400.000 θα δοθούν για την αποπληρωµή των συµβάσεων για τις
εγκατεστηµένες µονάδες αφαλάτωσης και τα υπόλοιπα θα χρη-
σιµοποιηθούν για να γίνουν νέες αφαλατώσεις εκεί που υπάρχει
ανάγκη, στη Σίκινο, στην Αστυπάλαια, στην Κάρπαθο, στην Ιθάκη,
στο Μαθράκι, εκεί, δηλαδή, που µέχρι τώρα η Γενική Γραµµατεία
Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής δεν είχε αρµοδιότητα και τώρα
πλέον αποκτά αρµοδιότητα και στα νησιά του Ιονίου. Γιατί τα
Ιόνια δεν τα θεωρούσατε νησιά. Έτσι δεν είναι, κυρία Βάκη; 

Με αυτή την πολιτική εξοικονοµούµε για το ελληνικό δηµόσιο
84% των ετήσιων δαπανών από το πήγαινε-έλα της υδροφόρας,
που την είχατε τόσα χρόνια και πηγαινοερχόταν. Τόσα χρόνια
πηγαινοερχόταν η υδροφόρα και πληρώναµε. Όλα αυτά επανε-
πενδύονται για να γίνουν έργα αναβάθµισης των δικτύων ύδρευ-
σης και αποχέτευσης των νησιών µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν µιλάµε για την καθηµερι-
νότητα ενός νησιού, προφανώς µιλάµε και για το λιµάνι. Το λιµάνι
είναι αυτό που φέρνει τη ζωή στα νησιά µας. Ο προϋπολογισµός
για έργα µικρής κλίµακας, αλλά µεγάλης σηµασίας, για τη συν-
τήρηση των λιµενικών εγκαταστάσεων στα νησιά µας, φέτος θα
είναι 7,1 εκατοµµύρια ευρώ. 

Έργα όπως η επισκευή και συντήρηση του κεντρικού προ-
βλήτα στο λιµάνι της Ίου, η τοποθέτηση προσκρουστήρων στο
λιµάνι της Παλαιόχωρας στα Σφακιά, που εξυπηρετεί τη Γαύδο,
η επισκευή κρηπιδωµάτων στη Μύρινα της Λήµνου ή η επισκευή
ηλεκτρολογικών εγκαταστάσεων στο κεντρικό λιµάνι της Σαµο-
θράκης, αναµένεται να δώσουν νέα ώθηση στην ανάπτυξη των
νησιών µας.

Ταυτόχρονα, γνωρίζουµε όλοι ότι η χώρα µας είναι η πλέον
πολυνησιακή χώρα στην Ευρώπη, µε µεγάλες ακτοπλοϊκές ανάγ-
κες, οι οποίες προφανώς και δεν µπορούν να καλυφθούν στο σύ-
νολό τους από τις ελεύθερες δροµολογήσεις πλοίων. Οι άγονες
γραµµές είναι µία αυτονόητη υποχρέωση της ελληνικής πολι-
τείας, προκειµένου να εξασφαλίσουµε την ελάχιστη συγκοινω-
νιακή κάλυψη, ιδιαίτερα των µικρών νησιών.

Με συνέπεια, αυξάνουµε σταθερά τον προϋπολογισµό για την
επιδότηση των άγονων γραµµών, αποσκοπώντας στην όλο και

µεγαλύτερη κάλυψη των συγκοινωνιακών αναγκών των νησιών
και άρα στην κάλυψη των αναγκών τόσο του τουριστικού ρεύµα-
τος, αλλά κυρίως των µονίµων κατοίκων. Το 2018 ο προϋπολογι-
σµός ήταν 86 εκατοµµύρια, το 2019 θα αυξηθεί στα 88,5
εκατοµµύρια. 

Προστίθενται νέες γραµµές, όπως η αύξηση της συχνότητας
εξυπηρέτησης της Μεγίστης το καλοκαίρι, η γραµµή Σαµοθράκη
– Λήµνος - Καβάλα -κυρία Γκαρά, σας βλέπω µπροστά µου- η επι-
δότηση της γραµµής Πάτρα - Σάµη - Ιθάκη.

Κανείς πλέον δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι τα τελευταία
τρία χρόνια η ακτοπλοϊκή σύνδεση των νησιών µας έχει βελτιωθεί
σε σηµαντικό βαθµό. Οι αλλαγές του θεσµικού πλαισίου που
προγραµµατίζουµε για το 2019 και η επιδότηση πολυετών συµ-
βάσεων για την εξυπηρέτηση των άγονων γραµµών θα δώσουν
νέα ώθηση στις ακτοπλοϊκές εταιρείες, προκειµένου να αγορά-
σουν νέα εξελιγµένα πλοία, τα οποία θα εξυπηρετήσουν καλύ-
τερα τα νησιά µας.

Και µπαίνω στο µεταφορικό ισοδύναµο. Το 2019 θα είναι χρό-
νος θετικών τοµών για τη νησιωτική Ελλάδα. Μετά από την επι-
τυχηµένη εφαρµογή του θεσµού του µεταφορικού ισοδυνάµου
σε σαράντα εννιά νησιά, από 1-1-2019 η νησιωτική χώρα στο σύ-
νολό της θα απολαµβάνει τις ευεργετικές διατάξεις αυτής της
ουσιαστικής και µόνιµης νησιωτικής πολιτικής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε ένα λεπτό,

κύριε Υπουργέ.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ναυ-

τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής): Περισσότεροι, λοιπόν, από
επτακόσιες χιλιάδες κατοίκους σε πάνω από εκατό νησιά και πε-
ρισσότερες από τριάντα χιλιάδες νησιωτικές επιχειρήσεις θα
δουν το µεταφορικό κόστος των µετακινήσεων τους, αλλά και
των εµπορευµάτων τους, να µειώνεται.

Από την πιλοτική εφαρµογή έχουµε 43% µείωση του κόστους
των ακτοπλοϊκών µεταφορών. Πάνω από πενήντα χιλιάδες νη-
σιώτες µεταφέρθηκαν µε επιδότηση του κόστους της µεταφοράς
τους. Έτσι δίνονται νέες αναπτυξιακές δυνατότητες και κίνητρα
για την παραµονή των κατοίκων στα νησιά µας. Γιατί οι νησιώτες
δεν είναι πολίτες δεύτερης κατηγορίας. Γιατί τα νησιά µας συ-
νεισφέρουν τα µέγιστα στην παραγωγή νέου πλούτου και στην
αύξηση του ΑΕΠ.

Το 2019, 156 εκατοµµύρια θα δοθούν για την εφαρµογή του
µεταφορικού ισοδυνάµου. Και τον Γενάρη του 2019 ξεκινά και η
πιλοτική εφαρµογή της επιδότησης των καυσίµων στο πλαίσιο
του µεταφορικού ισοδυνάµου στα µικρά και αποµακρυσµένα
νησιά του Αιγαίου. Σύµφωνα µε τους υπολογισµούς µας, η τιµή
των καυσίµων στην αντλία δεν θα υπερβαίνει τα 10 µε 15 λεπτά
του ευρώ σε σχέση µε τον µέσο όρο της τιµής στην Αττική. 

Το µεταφορικό ισοδύναµο είναι ένα µέτρο για τους νησιώτες
που διαµορφώθηκε µαζί µε αυτούς. Καθηµερινά συζητάµε µε
τους θεσµούς των νησιών, µε τα επιµελητήρια, µε τους φορείς
προσπαθώντας να το βελτιώσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός ο προϋπολογισµός είναι
η απόδειξη ότι µε µία άλλη αντίληψη για τη διαχείριση των οικο-
νοµικών, µε πολιτικές που έχουν κοινωνικό πρόσηµο, µε δικαιο-
σύνη και διαφάνεια η χώρα µας µπορεί να προχωρήσει σαν µία
κανονική, προοδευτική, ευρωπαϊκή χώρα, όπου οι πολίτες θα
µπορούν να εµπιστευτούν το κράτος και θα µπορούν να απολαµ-
βάνουν παροχές και δικαιώµατα. 

Η Ελλάδα προχωράει µπροστά στον δρόµο της δηµοκρατίας,
της δικαιοσύνης και της ισονοµίας. Η Ελλάδα που µας παραδώ-
σατε ανήκει στο παρελθόν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, ακούστε, και

κυρίως η Κυβέρνηση να το ακούσει, ο τέταρτος κύκλος κλείνει
µε τον κ. Θεοφύλακτο και τον κ. Δελή. Δεν πρόκειται να διακόψω.
Ολόκληρος ο πέµπτος κύκλος θα εξαντληθεί µέχρι και τον κ. Μω-
ραΐτη και µετά θα ξαναµιλήσει Υπουργός. 

Τον λόγο έχει ο κ. Θεοφύλακτος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προϋπολογισµός 2019. Πρώτον,
και µάλλον κυριότερο, δεν κόβονται οι συντάξεις που ήταν προ-
γραµµατισµένο να περικοπούν στις αρχές του 2019. Δεν πρόκει-
ται, για να το ξεκαθαρίσουµε, ούτε για αναβολή ούτε για
αναστολή, αλλά για κατάργηση του επαχθούς αυτού µέτρου που
είχε επιβάλει το ΔΝΤ. Δεν το ψηφίσαµε µε τη θέλησή µας. Το επέ-
βαλε το ΔΝΤ.

Χάρη στις συντονισµένες προσπάθειες της Κυβέρνησής µας
και του ελληνικού λαού, πετύχαµε την κατάργηση αυτού του µέ-
τρου, όπως θα πετύχουµε και την κατάργηση της µείωσης του
αφορολογήτου από τον επόµενο χρόνο.

Το τονίζω αυτό, ότι δεν θα έχουµε τις µειώσεις, όπως το τόνι-
σαν και άλλοι συνάδελφοι, αλλά ίσα-ίσα θα έχουµε και µικρές αυ-
ξήσεις σε εξακόσιες είκοσι χιλιάδες συνταξιούχους, γιατί όλος ο
κόσµος εδώ και δέκα δώδεκα µήνες ρωτά συνεχώς τι θα γίνει.
Οι συγγενείς µας, οι φίλοι µας στα χωριά που πάµε, στις περιο-
χές µας, στις πόλεις ρωτούν «θα κοπούν οι συντάξεις;». Και όλοι
έλεγαν «αν δεν κοπούν οι συντάξεις, να ξέρετε, είµαστε µαζί σας.
Αν καταφέρετε και δεν τις κόψετε, είµαστε µαζί σας και µε τον
Αλέξη τον Τσίπρα». 

Αυτή είναι η καλύτερη και µεγαλύτερη δηµοσκόπηση. Γιατί τις
άλλες δεν τις πολυπιστεύω. Έχουν αποδειχτεί τα τελευταία χρό-
νια κοµµάτι αναξιόπιστες. Όλος ο κόσµος έλεγε και λέει τους τε-
λευταίους µήνες «είµαστε µαζί σας αν δεν κοπούν οι συντάξεις».
Δεν κόβονται, λοιπόν, οι συντάξεις. 

Καταργήσαµε τα επαχθή µέτρα που επέβαλε το ΔΝΤ, αλλά για
κακή τύχη της Αντιπολίτευσης, της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και
του ΠΑΣΟΚ, του Κινήµατος Αλλαγής, κρατάµε και εφαρµόζουµε
τα θετικά αντίµετρα, που όταν τα ψηφίζαµε στην τρίτη αξιολό-
γηση µας εµπαίζαν και µας κορόιδευαν οι συνάδελφοι της Αντι-
πολίτευσης και έλεγαν «θα εφαρµόσετε τα αρνητικά, θα κόψετε
τις συντάξεις, και από τα θετικά τίποτα, είναι προπέτασµα κα-
πνού, κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό». Έγινε το αντίθετο. Καταρ-
γούµε τα αρνητικά και εφαρµόζουµε τα θετικά.

Τα αναφέρω και εγώ εν τάχει, όπως έκαναν και άλλοι συνάδελ-
φοι: Μείωση ΕΝΦΙΑ. Επιδότηση ενοικίου ή δόσης στεγαστικού
δανείου για τριακόσιες σαράντα χιλιάδες νέα ζευγάρια. Δεν χρει-
άζονται αυτά; 

Μείωση ασφαλιστικών εισφορών ελευθέρων επαγγελµατιών.
Κατάργηση τέλους επιτηδεύµατος στους συνεταιρισµένους
αγρότες, στις ΚΟΙΝΣΕΠ. Σταδιακή µείωση της φορολογίας εισο-
δήµατος νοµικών προσώπων. Επιδότηση ασφαλιστικών εισφο-
ρών νέων κάτω των είκοσι πέντε ετών. Πρόσληψη τριών χιλιάδων
διακοσίων εργαζοµένων στο «Βοήθεια στο Σπίτι», που τους είχαν
όµηρους για πάνω από δεκαπέντε χρόνια. Πρόσληψη τεσσερι-
σήµισι χιλιάδων εκπαιδευτικών και εξειδικευµένου προσωπικού
στην ειδική αγωγή. Συλλογικές συµβάσεις εργασίας. Αύξηση κα-
τώτατου µισθού. Και µάλλον όλα αυτά πρέπει να τα γιορτάσουµε
µε ένα ποτήρι κρασί, µιας και καταργείται και ο ειδικός φόρος
στο κρασί. 

Αυτή είναι η πολιτική µας. Τη δείχνουµε πλέον µε σταθερό-
τητα. Είναι υπέρ του ελληνικού λαού. Κοιτάξτε πόσα πετύχαµε
σε τρεις µόλις µήνες που βγήκαµε από τα µνηµόνια και ας φαν-
ταστούµε όλοι πόσα θα πετύχουµε στους εννιά µήνες που απο-
µένουν ως τις εκλογές, αλλά και πόσα θα πετύχουµε και µετά τις
εκλογές. 

Όµως, και µέσα στα µνηµόνια θυµίζω µε πόσες δυσκολίες και
διαπραγµατεύσεις πετύχαµε θετικά µέτρα µέσα σε µνηµονιακά
χρόνια. Υγειονοµική κάλυψη δυόµισι εκατοµµυρίων ανασφάλι-
στων, που τους είχαν σαν το σκυλί στ’ αµπέλι. Άνθρωποι επαγ-
γελµατίες που πλήρωναν τριάντα χρόνια εισφορές, επειδή δεν
πλήρωναν για τρεις-τέσσερις µήνες, έµεναν να πεθάνουν αβοή-
θητοι ή πάθαιναν έµφραγµα και τους ερχόταν ένας δυσθεώρη-
τος λογαριασµός στην εφορία. Κοινωνικό Εισόδηµα
Αλληλεγγύης. Κάρτα Ανθρωπιστικής Κρίσης. Κατάργηση διώ-
ξεως στους ελεύθερους επαγγελµατίες. Κοινωνικό Μέρισµα στο
τέλος κάθε χρόνου. Λέω τα πιο σηµαντικά.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν σας βγήκε καµµία αρνητική
πρόβλεψη, καµµία καταστροφολογία. Αυτό είναι το βάρος που
φέρετε. Τέσσερα χρόνια τώρα καταστροφολογείτε. Ούτε ο κό-
φτης ενεργοποιήθηκε σε µισθούς και συντάξεις ούτε ότι δεν θα

κλείσουν οι αξιολογήσεις. Έκλεισαν και όλα καλά και µε το συµ-
φέρον του ελληνικού λαού. Ούτε ότι δεν θα βγούµε από τα µνη-
µόνια και θα έχουµε τέταρτα µνηµόνια. Βγήκαµε, γι’ αυτό και
µπορούµε και διατηρούµε τις συντάξεις. Ούτε ότι θα κοπούν οι
συντάξεις και ότι εµείς τις κόψαµε. Το λένε και όλες οι οµοσπον-
δίες των συνταξιούχων, ότι 40% κόψατε εσείς και 4% εµείς και
αυτό αναγκαστικά. Ούτε δήθεν τώρα –αστεία πράγµατα- ότι χρε-
ώσαµε εµείς τη χώρα µε 100 δισεκατοµµύρια, όταν το χρέος µει-
ώθηκε και στο έτος 2015. Τα είπε και ο Πρωθυπουργός.

Όχι µόνο πετυχαίνουµε τη στήριξη και την ανακούφιση των πιο
αδύναµων κοινωνικών οµάδων, αλλά συγχρόνως χτίζουµε και την
Ελλάδα του µέλλοντος. Είναι και αναπτυξιακός ο προϋπολογι-
σµός. Η ανάπτυξη έρχεται. Τα µακροοικονοµικά νούµερα εδώ και
πολύ καιρό, πάνω από δεκαοκτώ µήνες, είναι καλά. Μειώνεται η
ανεργία, ανάπτυξη πάνω από 2%, αυξάνεται η ιδιωτική κατανά-
λωση, οι ιδιωτικές επενδύσεις, οι εξαγωγές, οι άµεσες ξένες
επενδύσεις κ.λπ.. 

Όµως, πέρα απ’ τα νούµερα, όλοι γνωρίζουµε στην αγορά και
στην πιάτσα ότι το πράγµα πάει καλά. Η οικοδοµή ανεβαίνει, τα
µαγαζιά ανοίγουν, υπάρχει κίνηση, προσλήψεις γίνονται. Δύ-
σκολα ακόµα, αλλά το πράγµα ανεβαίνει, υπάρχει µία σταδιακή,
αλλά σταθερή ανάπτυξη. 

Η δική µας η ανάπτυξη, βέβαια, δεν στηρίζεται στις κρατικοδί-
αιτες, διαπλεκόµενες και διεφθαρµένες επιχειρήσεις και στις
ανάρµοστες σχέσεις του ιδιωτικού µε τον δηµόσιο τοµέα. Όχι,
είναι η µακροπρόθεσµη, βιώσιµη ανάπτυξη που σέβεται τον ερ-
γαζόµενο και το περιβάλλον σέβεται, δηλαδή, τους νόµους
αυτού του κράτους.

Μπήκε σειρά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη χώρα µε την
Κυβέρνηση τη δική µας και µε τον Αλέξη Τσίπρα Πρωθυπουργό.
Μπήκε σειρά, γιατί κόπηκε µαχαίρι το πλιάτσικο, τα σκάνδαλα
και η λεηλασία του δηµοσίου χρήµατος. 

Ήµουν µέλος και στην προηγούµενη εξεταστική για τα «θα-
λασσοδάνεια» και σε αυτή που τώρα µόλις τέλειωσε τις εργασίες
για την υγεία. Και τι δεν βρήκαµε. Ξεπερνάει η πραγµατικότητα
τη φαντασία. Ερρίκος Ντυνάν, αρθροσκοπήσεις, φάρµακο, «NO-
VARTIS». Στο ΚΕΕΛΠΝΟ εκεί και αν έγινε το πάρτι στα εµβόλια,
στο κτήριο, στη διαφηµιστική δαπάνη, στη σύµβαση µε τον
ΟΚΑΝΑ, στους κοµµατικούς διορισµούς, ακόµη και απ’ τις φακές
έφαγαν, κύριοι συνάδελφοι. Εξαντλείται κάθε φαντασία.

Οι ποινικές ευθύνες αναζητούνται πλέον µε στοιχεία. Το πόρι-
σµά µας είναι εκτενέστατο και θεµελιωµένο από την ελληνική δι-
καιοσύνη. Αλλά οι πολιτικές ευθύνες είναι τεράστιες και
εγκληµατικές. Αυτές οδήγησαν στην πτώχευση της χώρας. Και
µην επιχαίρουν λέγοντας «Α, µόνο πολιτικές ευθύνες». Λίγο είναι
να έχεις πολιτικές ευθύνες όταν αυτές αποδεικνύονται, όπως και
σε τόσους άλλους τοµείς;

Αυτή είναι η πολιτική πραγµατικότητα σήµερα. Είναι υπέρ του
ελληνικού λαού και άρα υπέρ της Κυβέρνησής µας και του Αλέξη
Τσίπρα. 

Και τι κάνει ο κ. Μητσοτάκης, όταν στριµώχνεται; Πετάει την
µπάλα στον δήθεν πατριωτισµό και ότι είναι δήθεν µακεδονοµά-
χος. Να πει, όµως, -το είπαν και άλλοι συνάδελφοι- ξεκάθαρα ότι
είναι υπέρ της σύνθετης ονοµασίας. Γι’ αυτό το αποσιωπά. Είναι
πάγια γραµµή και της Νέας Δηµοκρατίας και από τις  προηγού-
µενες Κυβερνήσεις και του ιδίου και φέτος. Είναι υπέρ της χρή-
σης του όρου «Μακεδονία» στην ονοµασία των γειτόνων. Να το
πει καθαρά. Όποιοι ψηφίζουν µε κριτήριο αυτό να ξέρουν ότι και
ο κ. Μητσοτάκης αυτό πρεσβεύει. Δέχεται τη χρήση του όρου
«Μακεδονία» από τους γείτονες. Ας µην κοροϊδεύει άλλο τον ελ-
ληνικό λαό.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε κάποια τοπικά ζητήµατα που
αφορούν τη δυτική Μακεδονία και τον Νοµό Κοζάνης, ο οποίος
βρίσκεται σε ένα στάδιο µετάβασης στη µεταλιγνιτική περίοδο.
Μειώνεται πολύ η χρήση του λιγνίτη και γι’ αυτό, όπως στάθηκε
η περιοχή µας και έδωσε τα σπλάχνα της και το κάρβουνο για
τον εξηλεκτρισµό και τη ανάπτυξη της χώρας περιµένουµε γεν-
ναίες αποφάσεις για να στηριχθεί τώρα η περιοχή µας και ο
Νοµός Κοζάνης στη δύσκολη αυτή µετάβαση. 

Μία πολύ σωστή και γενναία απόφαση είναι αυτή του Υπουρ-
γού, που είναι και παρών εδώ, του Σωκράτη Φάµελλου, για την
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ίδρυση του ταµείου δίκαιης µετάβασης, ακριβώς για να στηριχθεί
και να µειωθεί η ανεργία στην περιοχή µας µε ενίσχυση 60 εκα-
τοµµυρίων για τρία χρόνια. 

Σωστή, επίσης, και η απόφαση για µείωση των λογαριασµών
της ΔΕΗ. Ήταν αιτήµατα της τοπικής κοινωνίας που η Κυβέρ-
νησή µας τα έκανε αποδεκτά. 

Όµως, τονίζω και άλλα επιµέρους ζητήµατα, όπως το πολύ ση-
µαντικό που το έχουµε ψηφίσει, τη µετεγκατάσταση και την
απαλλοτρίωση της Ακρινής, ενός χωριού χιλίων κατοίκων που
µπορεί να µην έχει κάρβουνο από κάτω, όµως, έχει ταφεί στην
τέφρα από τις δραστηριότητες της ΔΕΗ. Το έχουµε ψηφίσει και
πρέπει να το κάνουµε και αυτό πράξη, όπως κάνουµε και άλλα,
δηλαδή να στηρίξουµε τη µεταβατική αυτή περίοδο της περιοχής
µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο τέταρτος κύκλος
κλείνει µε τον κ. Ιωάννη Δελή, που καλώ στο Βήµα, και από τον
πέµπτο κύκλο, για να είναι εντός Αιθούσης, θα ξεκινήσουµε µε
τον κ. Νικόλαο Μανιό, τον κ. Αθανασίου, την κ. Θεοπεφτάτου και
τον κ. Μπαργιώτα. 

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Λίγο νωρίτερα ο κ. Κοντονής, αναφερόµε-

νος στους πλειστηριασµούς κατοικιών, δήλωσε την περηφάνια
του για το έργο του ΣΥΡΙΖΑ σε ένα θέµα που εξελίσσεται σε βρα-
χνά χιλιάδων λαϊκών οικογενειών.

Όµως, για ποιο πράγµα είναι περήφανος ο Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Μήπως για το γεγονός ότι τα κόκκινα στεγαστικά δάνεια
βρίσκονται πια στα χέρια των funds που καραδοκούν να αρπά-
ξουν τα σπίτια; Ή µήπως για το ότι πολύ γρήγορα µε µια πολύ
µικρή καθυστέρηση καταβολής λίγων δόσεων πετιέται κάποιος
εκτός ρυθµίσεων και το σπίτι του βρίσκεται αυτόµατα εκτός προ-
στασίας; Ποιος τα νοµοθέτησε όλα αυτά; Δεν ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ; 

Τέλος, σε λίγες µέρες, στο τέλος του µήνα δεν λήγει η όποια
σηµερινή –τέλος πάντων- προστασία υπάρχει της πρώτης κατοι-
κίας και δεν ετοιµάζεστε να κατεβάσετε το όριο προστασίας της
πρώτης κατοικίας κάτω από τις 100.000 ευρώ; Τι είναι όλα αυτά;
Προστασία της πρώτης κατοικίας ή µήπως ακόµα µεγαλύτερο
σφίξιµο της θηλιάς για τα λαϊκά σπίτια; 

Όµως, τα σλόγκαν της κυβερνητικής προπαγάνδας συνεχίζον-
ται και είναι γνωστά: «Από τον Αύγουστο βρισκόµαστε στη µετα-
µνηµονιακή εποχή», «η κανονικότητα είναι εδώ» και «η ανάπτυξη
ξεκίνησε και µας περιµένει». Αυτή είναι η προπαγάνδα. 

Ποια είναι η πραγµατικότητα; Η ακριβώς αντίθετη. Ζούµε την
κανονική συνέχεια της προηγούµενης µνηµονιακής εποχής. Το
µαρτυρούν οι νόµοι που ήρθαν µε τα µνηµόνια και όλοι τους είναι
εδώ και λειτουργούν και σήµερα και έφτασαν εκατοντάδες, χι-
λιάδες νέους να σκοτώνονται στη δουλειά για 400 ευρώ τον
µήνα, να δουλεύουν από το πρωί ως το βράδυ και να µην µπο-
ρούν να βγάλουν τον µήνα. Το µαρτυρά και ο κρατικός προϋπο-
λογισµός. 

Γιατί από ποιον, αλήθεια, παίρνει αυτός ο προϋπολογισµός και
σε ποιον δίνει; Και αυτός παίρνει από τους πολλούς για να τα
δώσει στους λίγους, τους δανειστές και τους µεγαλοεπιχειρηµα-
τίες, πετώντας κάθε χρόνο τέτοιες µέρες και κανένα ξεροκόµ-
µατο στη µεγάλη φτώχεια που απλώνεται µε την πολιτική σας
ολοένα και περισσότερο.

Όλα αυτά πώς λέγονται στη γλώσσα του προϋπολογισµού;
Πρωτογενή πλεονάσµατα, που γίνονται ο εφιάλτης για κάθε
λαϊκή ανάγκη. Και µια τέτοια βασική ανάγκη για τις λαϊκές οικο-
γένειες αποτελεί φυσικά και το ζήτηµα της παιδείας, δηλαδή της
µόρφωσης των παιδιών του λαού µας.

Αλήθεια, τι σηµαίνει για την παιδεία αυτή η µεταµνηµονιακή
εποχή για την οποία τόσο πολύ µιλάτε; Σηµαίνει µήπως ότι θα
σταµατήσει η λαϊκή οικογένεια να βάζει το χέρι βαθιά στη τσέπη
για να µορφώσει τα παιδιά της; Για να τα στρέψει στον αθλητι-
σµό; Για να τα βοηθήσει να γνωρίσουν τα αγαθά του πολιτισµού; 

Σηµαίνει µήπως ότι τα σχολεία θα χρηµατοδοτούνται από το
κράτος µε επάρκεια και δεν θα καταφεύγουν πια, για να λειτουρ-
γήσουν, στους ίδιους τους γονείς και σε διάφορους χορηγούς
και λογής, λογής ευεργέτες; 

Σηµαίνει µήπως ότι θα αντιµετωπιστούν τα σοβαρότατα προ-
βλήµατα σχολικής στέγης µε το ένα τρίτο των σχολικών κτηρίων
της χώρας να µετρά πάνω από µισό αιώνα ζωής σε µια από τις
πιο σεισµογενείς χώρες της γης και µε το πρόγραµµα αντισει-
σµικής προστασίας τους να έχει σταµατήσει από το 2010 ακόµα; 

Σηµαίνει µήπως ότι δεν θα ξεπαραδιάζονται πια οι γονείς των
φοιτητών που σπουδάζουν µακριά από το σπίτι τους για τη σίτιση
και τη στέγαση των παιδιών τους; 

Σηµαίνει µήπως ότι η ανώτατη εκπαίδευση θα σταµατήσει να
αντιµετωπίζεται ως εµπόρευµα, ότι θα καταργηθούν, ας πούµε,
τα δίδακτρα που διαρκώς πληθαίνουν στα µεταπτυχιακά ή ότι θα
σταµατήσουν, ας πούµε, οι αναδιαρθρώσεις που µετατρέπουν
τα πανεπιστήµια σε παραµάγαζα των επιχειρηµατικών οµίλων; 

Και όλα αυτά µε το άρθρο 16 να ισχύει -και καλώς ισχύει, λέµε
εµείς- στο Σύνταγµα. Μόνο που δεν αρκεί, βλέπετε, αυτή η δια-
κηρυκτική διάταξη του Συντάγµατος, γιατί τελικά όλες οι ανάλο-
γες θετικές συνταγµατικές διατάξεις παρακάµπτονται µπροστά
στο ύψιστο συµφέρον της αστικής τάξης, δηλαδή το καπιταλι-
στικό κέρδος. 

Σηµαίνει µήπως ότι οι λαϊκές οικογένειες δεν θα πληρώνουν
ένα κάρο λεφτά για να µάθουν τα παιδιά τους µια τέχνη στους
ιδιώτες εµπόρους της εκπαίδευσης και της κατάρτισης πριν
βγουν στη ζούγκλα της καπιταλιστικής αγοράς;

Ή µήπως σηµαίνει ότι η προσχολική αγωγή των νηπίων από
άγχος και έξοδο χιλιάδων νέων ζευγαριών θα γίνει υπόθεση του
κράτους που θα την παρέχει δωρεάν και ισότιµα σε όλα τα παι-
διά; Εδώ, ακόµη και αυτό το ανεπαρκές πρόγραµµα ίδρυσης παι-
δικών σταθµών µαζί µε την επέκταση των σχολικών γευµάτων,
τα θυσιάσατε ως αντιστάθµισµα για να µην περικοπούν και άλλο
οι παλιές συντάξεις µε αυτή την απαράδεκτη λογική «διαλέξτε
ποιοι θα χάσετε». 

Σηµαίνει µήπως αυτή η µεταµνηµονιακή εποχή ότι όλοι αυτοί
οι χιλιάδες εκπαιδευτικοί, οι µόνιµα αναπληρωτές θα πάψουν να
είναι µε µια βαλίτσα στο χέρι και κάθε χρόνο να αλλάζουν σχο-
λείο από τη µια ως την άλλη άκρη της Ελλάδας; Την απάντηση
σε όλα αυτά την ξέρει ο λαός µας, γιατί την ζει στο πετσί του
κάθε µέρα.

Όσο για τις απαντήσεις που δίνει και αυτός ο προϋπολογισµός
είναι ανάλογες. Δείτε, για παράδειγµα, τους πολυδιαφηµισµέ-
νους τεσσερισήµισι χιλιάδες διορισµούς στην ειδική αγωγή. Σή-
µερα, τώρα που µιλάµε στην ειδική αγωγή εργάζονται δεκατρείς
χιλιάδες επτακόσιοι αναπληρωτές. Όµως, και µε αυτόν τον
αριθµό, στα ειδικά σχολεία υπάρχουν ακόµα πολλά κενά, αφού,
παραδείγµατος χάριν, αρκετές αιτήσεις για παράλληλη στήριξη
απορρίφθηκαν. 

Παραπέρα, µε τις τεράστιες ελλείψεις δοµών ειδικής αγωγής,
ιδίως στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, είναι φανερό ότι οι πραγ-
µατικές ανάγκες της ειδικής αγωγής δεν αποτυπώνονται. Έτσι
αυτοί οι διορισµοί µοιάζουν µε σταγόνες στην έρηµο των ελλεί-
ψεων της ειδικής αγωγής, ενώ αξιοποιούνται, κυρίως ως άλλοθι
για µια αντιεκπαιδευτική πολιτική.

Θυµίζουµε εδώ τους δέκα χιλιάδες διορισµούς της συγκυβέρ-
νησης Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ. Τους είκοσι χιλιάδες διορι-
σµούς του ΣΥΡΙΖΑ. Τους δεκαπέντε χιλιάδες µετά πάλι του
ΣΥΡΙΖΑ για να καταλήξουµε σήµερα στις τεσσερισήµισι χιλιάδες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ µια πολύ µικρή ανοχή.
Επίσης, θυµίζουµε ότι τα τελευταία χρόνια είναι τριάντα πέντε

χιλιάδες οι εκπαιδευτικοί που βγήκαν στη σύνταξη. Την ίδια
στιγµή, σήµερα οι αναπληρωτές ξεπερνούν ήδη τις είκοσι έξι χι-
λιάδες και χωρίς ακόµη να έχουν καλυφθεί όλα τα κενά. Δείτε τι
γίνεται στη Χαλκιδική ή εδώ δίπλα στον Πειραιά. 

Αντί, λοιπόν, η Κυβέρνηση να µονιµοποιήσει τώρα, άµεσα
όλους αυτούς τους εκπαιδευτικούς, που είναι και το ελάχιστο
µπροστά στις οξυµένες ανάγκες, πάει να τους διχάσει µε το σύ-
στηµα διορισµού και τα κριτήρια που φέρνει, κριτήρια τα οποία
τελικά λειτουργούν ως κριτήρια απολύσεων και αδιοριστίας. 

Ταυτόχρονα, η Κυβέρνηση ετοιµάζεται να δώσει συντριπτικό
χτύπηµα στα µορφωτικά δικαιώµατα των νέων µε το λεγόµενο
«Νέο Λύκειο», σύµφωνα µε τα οποία αυτό µετατρέπεται σε ένα
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απέραντο εξεταστήριο, µε τη γενική µόρφωση να συρρικνώνεται
παραπέρα και την τρίτη λυκείου να γίνεται µια απλή φροντιστη-
ριακή τάξη. 

Πώς να µη σας ευγνωµονούν µετά από όλα αυτά οι µεγάλοι
φροντιστηριάρχες που δηµόσια σας επαίνεσαν µέσα από τις σε-
λίδες της «ΑΥΓΗΣ», θυµίζω, και πώς να µην ανησυχούν οι λαϊκές
οικογένειες που θα δουν για τα παιδιά τους να υψώνονται και
άλλο οι ταξικοί φραγµοί στη µόρφωση, αφού τον καθοριστικό
ρόλο εδώ θα τον παίζει το πορτοφόλι;

Άραγε, υπάρχει κάτι παρήγορο απέναντι σε όλα αυτά; Ναι,
υπάρχει. Είναι οι κινητοποιήσεις των µαθητών για τα προβλήµατά
τους που κάνετε ότι δεν τις βλέπετε. Οι κινητοποιήσεις των φοι-
τητών και η φοιτητική µέριµνα. Οι κινητοποιήσεις των εκπαιδευ-
τικών που διεκδικούν το δικαίωµα στη σταθερή και µόνιµη
δουλειά. Αυτές να δυναµώσουν. Πρέπει να συναντηθούν µε το
εργατικό λαϊκό κίνηµα. Η κοινωνική συµµαχία να στεριώνει. Να ο
τρόπος για να βρει ο λαός το δίκιο του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία δεκαέξι
µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το 23ο Δηµοτικό Σχολείο Ευόσµου Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ξεκινάµε τον πέµπτο κύκλο µε τον κ. Νικόλαο Μανιό.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Καλησπέρα σας, συναδέλφισσες και συ-

νάδελφοι.
Προσπαθώ πάντα να κρατώ χαµηλούς τόνους στις συζητήσεις

εδώ στη Βουλή και αποφεύγω να µιλώ και πολύ συχνά, γιατί δεν
χρειάζεται. Όµως, δεν είναι δυνατόν, όταν έχουµε την κορυφαία
κοινοβουλευτική διαδικασία, που είναι ο προϋπολογισµός, να
χρησιµοποιείται µέχρι και η τυµβωρυχία προκειµένου να θίξουµε
τον Πρωθυπουργό της χώρας, όπως εκείνο που ειπώθηκε για το
Μάτι µε τους νεκρούς και ότι ο Πρωθυπουργός ήταν εκτός Ελ-
λάδας και πετούσε λουλούδια στον ποταµό, αυτή η ειρωνική
φράση.

Άραγε, ο επιστήµονας Βουλευτής που τα είπε αναλογίστηκε
τίνος ήταν το φραγµένο κτήµα µέσα στο οποίο κάηκαν είκοσι έξι
πολίτες από το Μάτι; Αναλογίστηκε ποτέ ποιοι έδωσαν τις άδειες
και πόσες αγωγές είχε η συνιδιοκτήτρια αυτού του σπιτιού για
παραβάσεις του κώδικα της δασικής νοµοθεσίας; Ας το αφή-
σουµε, όµως, αυτό.

Άκουσα προχθές µε µεγάλη ένταση για τις ύβρεις που γίνον-
ταν από πλευράς Συριζαίων Βουλευτών, όταν ήταν στην Αντιπο-
λίτευση προς την τότε συµπολίτευση Νέας Δηµοκρατίας και
ΠΑΣΟΚ και άκουσα φράσεις «γερµανοτσολιάδες» κ.λπ..

Κατ’ αρχάς, θέλω να ξεκαθαρίσω ότι αυτό είναι λάθος και δεν
είναι µόνο λάθος, διότι το επίπεδο του πολιτικού διαλόγου δεν
πρέπει να γίνεται έτσι, αλλά είναι κυρίως λάθος, γιατί δεν είχαµε
γερµανική ένοπλη στρατιωτική κατοχή για να γεννηθούν οι «γερ-
µανοτσολιάδες», όπως γεννήθηκαν το 1941-1942 και µετά δεν
εξαφανίστηκαν. Πήραν πόστα σε πολλές µετεµφυλιοπολεµικές
κυβερνήσεις και έδρασαν και κατά τον Εµφύλιο Πόλεµο.

Εποµένως, χρειάζεται σύνεση. Κατ’ αρχάς, η κατοχή ήταν η
επέλαση του ακρότατου και σκληρότερου προσώπου του καπι-
ταλισµού, που είναι ο νεοφιλελευθερισµός και αυτή η επέλαση
δεν έγινε από µόνη της στα καλά καθούµενα, αλλά έγινε µε τη
βοήθεια και της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ.

Σε αυτήν εδώ την Αίθουσα σε µια από τις πρώτες οµιλίες µου
-δεν θυµάµαι, ίσως ήταν η δεύτερη- είχα πει πώς µπήκαµε στα
µνηµόνια και τι είχε γίνει τον Φλεβάρη του 2009 στη Διάσκεψη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πώς ο Αλµούνια και ο Μπαρόζο έβα-
λαν τους δυο πολιτικούς αρχηγούς, τον Πρωθυπουργό και τον
Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να φέρουν τα µνηµό-
νια. Πέρασε απαρατήρητο. Δεν απάντησε κανείς.

Για να δούµε, λοιπόν: Είναι ύβρις ή είναι αντιπαράθεση να λένε
πολλοί -εκλεκτοί κατά τα άλλα- συνάδελφοι ότι το 2015 που
βγήκε ο ΣΥΡΙΖΑ καταστράφηκε η Ελλάδα; Είναι µέγιστο θράσος.
Διότι η Ελλάδα καταστράφηκε από το 2009 και έπειτα και κατα-
στράφηκε συνειδητά και για τους λόγους της πολιτικής που

ασκούσαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις και γιατί ήθελαν να γίνει
αυτό, διότι το πίστευαν. Η φράση «αν δεν υπήρχε µνηµόνιο, θα
έπρεπε να το ανακαλύψουµε» αυτό ακριβώς σηµατοδοτεί, ότι
έπρεπε εµείς να τα κάνουµε αυτά και βοηθήσαµε να µας το επι-
βάλουν οι άλλοι.

Αυτή, λοιπόν, η επίθεση στη µνήµη του ελληνικού λαού είναι
ύβρις και είναι ύβρις που γεννιέται από ένα απύθµενο θράσος.
Η ύβρις είναι προϊόν του θράσους. Οι θρασείς υβρίζουν.

Για να δούµε, λοιπόν, τι έγινε το 2015; Μια τεράστια µάχη την
οποία δώσαµε. Ηττηθήκαµε, λέγαµε τότε. Επειδή στην πολιτική,
όµως, όλα κρίνονται εκ του αποτελέσµατος, να ξανακουβεντιά-
σουµε και µέσα στο Κοινοβούλιο και στα κόµµατά µας αν αυτό
ήταν µια υποχώρηση ιδεολογική και πολιτική ή όχι ή ήταν κάτι
άλλο.

Λέµε, λοιπόν, ότι αυτός ο προϋπολογισµός είναι ο πρώτος
µετά τα µνηµόνια. Γιατί είναι ο πρώτος µετά τα µνηµόνια; Όχι
µόνο γιατί όλοι οι άλλοι έπρεπε να πάρουν έγκριση από τα Eu-
rogroup, τους θεσµούς και τους δανειστές που ήθελαν τα λεφτά
τους, αλλά και γιατί κατατέθηκε, όπως κατατίθενται όλοι από
όλες τις χώρες που δεν είναι σε επιτήρηση αυτός ο προϋπολο-
γισµός.

Ξέρουµε τους συντρόφους του ΚΚΕ. Αυτό είναι απαράδεκτο,
αλλά αυτό είναι κατανοητό, διότι το ΚΚΕ θέλει να διαλυθεί η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Δεν θα συζητήσουµε τώρα αυτό. Όσοι δεν
έχουν αυτή την άποψη πρέπει να αντιλαµβάνονται τι γίνεται. Συµ-
φωνώ ότι έπρεπε να διορίσουµε τριάντα χιλιάδες εκπαιδευτικούς
σήµερα το πρωί. Μπορούµε; Όχι. Μπορούµε να διορίσουµε σε
κανονικές θέσεις εργασίας τους τεσσερισήµισι χιλιάδες καθηγη-
τές της ειδικής αγωγής; Τους χρειαζόµαστε; Αυτό είναι το πρώτο
ερώτηµα. Τους χρειαζόµαστε. Πρέπει να τους διορίσουµε; Τους
διορίζουµε. Θέλουµε εννιά χιλιάδες; Μπράβο. Την επόµενη χρο-
νιά θα έρθουν και οι άλλοι.

Η άποψη ότι µπορείς να τα ρυθµίσεις όλα εντός των επιθυµιών
σου, ανεξαρτήτως αντικειµενικών συνθηκών, πολιτικά για µένα
δεν είναι κατανοητή.

Θέλω να πω, επίσης, το εξής: Είναι τέταρτο µνηµόνιο αυτό που
ψηφίζουµε τώρα; Διότι αυτό ακούγαµε. Αν είναι τέταρτο µνηµό-
νιο, χαίροµαι πάρα πολύ που αυτό το τέταρτο µνηµόνιο το ψηφί-
ζουν σχεδόν όλα τα κόµµατα, εκτός από εξαιρέσεις.

Επίσης, θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε πως ό,τι έγινε µέσα στο
µνηµόνιο πριν φτάσουµε στην ωραία στιγµή που δεν την πίστευε
κανείς, του Αυγούστου, δώσαµε τη δυνατότητα µε αξιοπρέπεια
πάνω από 2 εκατοµµύρια άνθρωποι να µπορούν να πηγαίνουν
στο νοσοκοµείο, να αντιµετωπίζονται ως άνθρωποι µόνο µε το
ΑΜΚΑ και να µην πηγαίνει το µπιλιέτο της εφορίας. Ξέρω ότι,
όταν µε το καλό οικοδοµηθεί ένας σωστός σοσιαλισµός στη
χώρα µας, αυτά θα είναι όλα λυµένα. Μέχρι τότε πρέπει να δια-
σώσουµε την κοινωνία, πρέπει να διασώσουµε την αξιοπρέπεια
των πολιτών και να ευνοούµε και τους αγώνες τους για περαι-
τέρω κατακτήσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακαλώ, µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Με αφορµή αυτό που είπε ο συνάδελφος από το Κοµµουνι-

στικό Κόµµα για τα σχολεία, θέλω να πω κάτι. Δεν αφορά τη
Βουλή µας. Αφορά το Υπουργείο Παιδείας. Δεν θα κατάλαβε
ίσως κανένας µας, εκτός από εξαιρέσεις, ότι φέτος, το 2018, λύ-
θηκε ένα πρόβληµα και ένα αίτηµα που εκκρεµούσε από το 1961.
Τα επτά χρόνια των νυχτερινών σχολείων έγιναν ξανά έξι. Μπορεί
να µην έχει καµµιά σηµασία για κανέναν. Για µένα, όµως, που
ήµουν µαθητής νυχτερινού σχολείου, έχει τεράστια σηµασία και
δικαίωση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον

συνάδελφο κ. Αθανασίου Χαράλαµπο, Βουλευτή της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Ορίστε, κύριε Αθανασίου, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να κάνω µια επισήµανση για µερικούς Βουλευτές του

ΣΥΡΙΖΑ -τρεις τουλάχιστον ήταν- που είπαν ότι η διαφθορά στη
χώρα µας επί των ηµερών της Νέας Δηµοκρατίας διογκώθηκε.
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Πρέπει να σας πω -και πρέπει σωστά να ενηµερώνεστε, αν και
µου δόθηκε η ευκαιρία να το ξαναπώ- ότι επί των ηµερών µας µε
νόµους που ψηφίσαµε το 2012, το 2013 και το 2014, η χώρα µας
στον διεθνή πίνακα χωρών που παρουσιάζουν διαφθορά βελτιώ-
θηκε κατά εικοσιπέντε ολόκληρες θέσεις. Τα νοµοσχέδια αυτά,
ως νόµοι του κράτους, υπάρχουν και σήµερα και δεν τα καταρ-
γήσατε.

Επί των ηµερών σας, αντίθετα -και αναφέροµαι στους συνα-
δέλφους οι οποίοι είπαν ότι είχαµε διαφθορά- στον διεθνή πίνακα
χάσαµε δεκαπέντε ολόκληρες θέσεις και µάλιστα, δεν έχουµε τις
τελευταίες…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ακούστε. Εγώ δεν διέκοψα κα-

νέναν. Εγώ τα έχω καταθέσει και άλλη φορά στη Βουλή, αλλά
πρέπει να δώσω απάντηση.

Ακούστε µε που σας λέω. Χάσατε δεκαπέντε ολόκληρες θέ-
σεις. Αν θέλετε, µπορείτε να ανατρέξετε στα Πρακτικά ή αύριο
θα σας τα φέρω να τα δείτε από τους διεθνείς πίνακες.

Συνεπώς, να µη µιλάτε για διαφθορά. Και ακόµα δεν έχουν µε-
τρηθεί οι συµβάσεις διαφθοράς τις οποίες έχετε κάνει τελευταία,
τις οποίες δεν χρειάζεται να αναφέρω.

Δεν ξέρω αν ευσταθεί -θα δούµε, κυρία Κοζοµπόλη- αλλά
ακούω ότι για την Ανεξάρτητη Αρχή Ανταγωνισµού, η οποία είναι
µια ευαίσθητη Αρχή, προορίζεται για πρόεδρος κάποιος σύµβου-
λος του Πρωθυπουργού, πράγµα το οποίο σηµαίνει πως θα
έχουµε κι εκεί προβλήµατα µε τους θεσµούς. 

Κύριε Μανιέ, πρέπει να σας πω κάτι, πριν µπω στο θέµα. Δεν
ξέρω, ο κ. Μανιός έφυγε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Εδώ είµαι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κάθεται πάντα προς

αριστερά, όχι προς κέντρο. Για αυτό δεν τον βλέπετε. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δεν πειράζει, µετακινείται ο κ.

Μανιός πότε αριστερά πότε δεξιά, αλλά είναι στον ίδιο χώρο πάν-
τοτε. 

Είπατε ότι για την οικονοµική καταστροφή της χώρας είµαστε
εµείς υπεύθυνοι. Ξέρετε ότι σας εκτιµώ πολύ, αλλά πρέπει να
σας απαντήσω. Αναρωτηθήκατε µήπως είστε και εσείς συνυπεύ-
θυνοι από το 2015 έως σήµερα -προσέξτε- που δεν καταργήσατε
µε ένα άρθρο τα µνηµόνια; Σκεφτείτε το αυτό. Άρα, πρέπει να
είστε πιο προσεκτικός. 

Και τώρα θα µιλήσω για το νοµοσχέδιο. Πρέπει να οµολογήσω,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως συζητώντας έναν ακόµη προ-
ϋπολογισµό των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ έχω µια έντονη αίσθηση ανού-
σιας επανάληψης. Κάπου τα έχουµε ξαναδεί όσα συµβαίνουν
αυτές τις µέρες. Μόλις πέρυσι σας λέγαµε πάλι ότι πρόκειται για
έναν προϋπολογισµό αντιαναπτυξιακό, που διαλύει την πραγµα-
τική οικονοµία, δηµιουργώντας υπερβολικά ψηλά πλεονάσµατα,
ένα µικρό µέρος των οποίων διανέµεται ως αντίδωρο για λόγους
άκρως ψηφοθηρικούς, επειδή νοιάζεστε δήθεν για τους φτωχούς
και τους αδύναµους. 

Έναν χρόνο µετά δεν άλλαξε απολύτως τίποτα επί της ουσίας.
Η οικονοµία αναπτύσσεται µε αναιµικούς ρυθµούς. Αν δεν
υπήρχε δε και η βοήθεια από τον τουρισµό, πιθανότατα η οικο-
νοµία θα βρισκόταν σε µεγάλη ύφεση, χειµαζόµενη από φόρους
και εισφορές που πλήττουν τον ιδιωτικό τοµέα. 

Είναι αλήθεια και σηµειώνεται από όλους τους διεθνείς παρά-
γοντες ότι στην τρέχουσα συγκυρία η χώρα µας δεν µπορεί να
βγει στις αγορές, καθώς τα επιτόκια θα ήταν απαγορευτικά. Από-
δειξη πως η οικονοµία που έχετε χτίσει είναι πολύ αδύναµη. 

Ακόµα και στον τουρισµό, όµως, ελάχιστα έως τίποτα κάνατε.
Και αυτό αποτυπώνεται στη µείωση των χρηµάτων που δαπανά
ο κάθε τουρίστας στη χώρα µας και στην παντελή απουσία µα-
κρόπνοου σχεδιασµού για την αναβάθµιση του ελληνικού τουρι-
στικού προϊόντος, ζητήµατα τα οποία όµως θα σας αναπτύξει ο
αρµόδιος τοµεάρχης µας, ο κ. Κόνσολας. 

Από την πλευρά σας, βέβαια, το τροπάριο έχει ελαφρώς αλ-
λάξει. Πανηγυρίζετε για τις δήθεν ελαφρύνσεις και το κοινωνικό
πρόσωπο του προϋπολογισµού. Κρύβετε, όµως, ότι ελάχιστα
είναι τα ουσιαστικά µέτρα που λαµβάνετε, τα οποία στην πλει-
οψηφία τους απαλύνουν τις συνέπειες των πολιτικών που οι ίδιοι
έχετε επιβάλει, ιδίως µετά το εξάµηνο της περήφανης διαπραγ-

µάτευσης, που φαντάζοµαι ήδη διδάσκεται στα ξένα πανεπιστή-
µια ως παράδειγµα προς αποφυγή.

Ενδεικτικά αναφέρω, για όσους έχετε ασθενή µνήµη, τα εξής.
Μειώνετε τον φόρο στις επιχειρήσεις. Μάλιστα. Ερωτώ: Ποιος
αύξησε τον συντελεστή στο 29%, κύριε Βέττα; Δεν είναι εδώ ο κ.
Βέττας; 

Μειώνετε τις ασφαλιστικές εισφορές για τους ελεύθερους
επαγγελµατίες. Ερωτώ: Ποιος θεσµοθέτησε τις ληστρικές ασφα-
λιστικές εισφορές µε τον νόµο Κατρούγκαλου, κύριε Σαντορινιέ; 

Ποιος θα ζητήσει, κατόπιν εορτής βέβαια, αναδροµικά δύο
ετών για επικουρική σύνταξη και εφάπαξ από το πλήθος των
ελεύθερων επαγγελµατιών, παίρνοντας µε το ένα χέρι ό,τι έδωσε
µε το άλλο;

Είναι, βέβαια, και το θέµα της µη µείωσης των συντάξεων, την
οποία µείωση δεν ψηφίσαµε εµείς. Εσείς την ψηφίσατε, παρά την
έντονη αντίδρασή µας. Τις συντάξεις αυτές τις έχετε ήδη περι-
κόψει µε δεκαεπτά παρεµβάσεις σας όσο κυβερνάτε και τώρα
παρουσιάζετε ως θρίαµβο τη µη περαιτέρω περικοπή τους.

Βέβαια, όσο περνούν οι µέρες, καθίσταται όλο και πιο σαφές
ότι το χατίρι που σας έκαναν οι δανειστές δεν ήταν χωρίς αντάλ-
λαγµα. Φαίνεται αυτές τις µέρες ξεκάθαρα ποιο ήταν το αντάλ-
λαγµα, αυτό µε τις δηλώσεις Ζάεφ, που έχουν αναγκάσει ακόµα
και υπέρµαχους της Συµφωνίας των Πρεσπών τώρα να τα γυρ-
νάνε σιγά σιγά.

Εµείς ήµασταν που λέγαµε ότι η συµφωνία αυτή έχει προβλή-
µατα και αντίκειται στα εθνικά συµφέροντα και πως δεν θα την
ψηφίσουµε ποτέ. Τότε µας λέγατε πατριδοκάπηλους και οπορ-
τουνιστές. Μέχρι και για Νόµπελ Ειρήνης διαρρέατε πως πρέπει
να προταθείτε. 

Και επειδή άκουσα τον Πρωθυπουργό προχθές να λέει ότι
είναι ξεκάθαρα τα πράγµατα, όσον αφορά τη γλώσσα και την ιθα-
γένεια -προσέξτε τη γλώσσα και την ιθαγένεια, γιατί αυτά είναι
τα συστατικά στοιχεία της εθνότητας- τι µπορεί να µας πει σή-
µερα που οι Σκοπιανοί απαιτούν η δήθεν µακεδονική γλώσσα να
διδάσκεται στη χώρα µας; 

Μα δεν διαβάσετε ότι στο εδάφιο γ’ της παραγράφου 3 του
άρθρου 1 της συµφωνίας αναφέρεται ρητά ότι η επίσηµη
γλώσσα των Σκοπίων είναι η µακεδονική; Αυτή θα διδάσκουµε
στα σχολεία µας; Γιατί άραγε; Για ποιον σκοπό;

Μπήκατε στον κόπο να ερµηνεύσετε συνδυασµένα τα άρθρα
1 παράγραφος 3, 7 παράγραφοι 3 και 4 και 8 παράγραφος 5 της
συµφωνίας, στην ερµηνεία των οποίων προφανώς στηρίζεται ο
Ζάεφ για το κήρυγµά του περί αλυτρωτισµού; 

Όλα καλά, όµως, στον πλανήτη ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, εφόσον αυτά
που κάνετε είναι δίκαια και πρέπει να γίνουν πράξη. Δεν θα ανα-
φερθώ, βέβαια, στις αναφορές τώρα για την Άνοιξη της Πράγας,
γιατί δεν µας διευκρίνισε ο οµιλητής σας αν ήταν µε την οµάδα
του Ντούµπτσεκ και του Ότο Σικ ή µε τον Σβόµποντα, αλλά αυτά
είναι άλλα ζητήµατα και θα τα πούµε άλλη φορά. 

Θα µε αναγκάσετε τώρα να γίνω κακός και να ρωτήσω: Τι ακρι-
βώς είναι δίκαιο στη σηµερινή κατάσταση της Μόριας; Δεν θέλω
καν να σκεφτώ τι θα λέγατε και τι θα κάνετε αν επί των ηµερών
µας επικρατούσε αυτή η κατάσταση, η οποία αποτελεί ανθρώ-
πινο όνειδος.

Επίσης, τι ακριβώς είναι δίκαιο στην κατάσταση που περιήλθαν
τα νησιά µας, που έχουν αποµείνει στη µοίρα τους και µετά από
τόσα χρόνια πρέπει να διαχειριστούν το µεγαλύτερο µέρος του
µεταναστευτικού;

Βέβαια, νοµοθετήσατε το µεταφορικό ισοδύναµο µε έναν νόµο
που πέραν των εξαγγελιών δεν λέει απολύτως τίποτα. Έφυγε και
ο κ. Σαντορινιός. Τυπικός νόµος της εποχής ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, αλλά
χωρίς αντίκρισµα. Και όσοι είστε από νησιά θα το ξέρετε πολύ
καλά.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνουµε διά-

λογο, γιατί έχει συµπληρωθεί ο χρόνος. Ολοκληρώστε. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Και όχι µόνο αυτό, αλλά και µε

την τραγική ΚΥΑ που δηµοσιεύσατε για την εφαρµογή του ΦΠΑ
στην ανοιχτή θάλασσα, όλη η ναυτιλιακή κοινότητα βρίσκεται σε
θέση µάχης.

Βέβαια, πριν αλέκτωρ λαλήσει άπαξ, όχι τρεις, αµέσως οι δύο
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συναρµόδιοι Υπουργοί ανέκρουσαν πρύµναν και εξήγγειλαν από
το Βήµα της αρµόδιας επιτροπής ότι αυτή θα αναθεωρηθεί. Απο-
µένει να δούµε πόσοι µήνες θα χρειαστούν για να το εφαρµό-
σετε.

Σε ό,τι δε αφορά την επιχειρησιακή ικανότητα του Λιµενικού
Σώµατος, αυτή πραγµατικά αντικατοπτρίζει τα αποτελέσµατα
της απαράδεκτης διακυβέρνησής σας. Τα περισσότερα πλωτά
και χερσαία µέσα του Λιµενικού Σώµατος είναι εδώ και µήνες
εκτός υπηρεσίας. Το σύνολο δε των εναέριων µέσων του Λιµενι-
κού Σώµατος είναι εκτός λειτουργίας. 

Μάλιστα, η επισκευαστική βάση του Λιµενικού Σώµατος στην
Ελευσίνα έχει πάψει να λειτουργεί, διότι δεν έχει τα µέσα να εκτε-
λέσει καµµία επιδιόρθωση ή επισκευή ή οτιδήποτε. Να φαντα-
στείτε ότι τα στελέχη του Λιµενικού Σώµατος αναγκάζονται να
καταφεύγουν σε ιδιώτες -ναι σε ιδιώτες- ζητώντας τους να κά-
νουν κάποιες µικροεπισκευές στα χερσαία µέσα τους δωρεάν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αθανασίου, πα-
ρακαλώ, κλείστε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτές είναι οι πολιτικές που εφαρµόζετε εδώ και τέσσερα πε-

ρίπου χρόνια, τις οποίες θεωρείται επιτυχηµένες, τόσο επιτυχη-
µένες που για την προµήθεια απλού χαρτιού οι υπάλληλοι του
Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας αναγκάζονται -όχι σπάνια- να
το πληρώνουν από την τσέπη τους. 

Και συνεχίζω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, κύριε Αθανα-

σίου, δεν µπορώ να σας αφήσω άλλο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε. Θα

πω ένα παράδειγµα µόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πείτε ένα παρά-

δειγµα και κλείστε, παρακαλώ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Για να καταλάβετε τι γίνεται µε

τις συντάξεις. Όταν κατέρρεε το Τρίτο Ράιχ, ο Γκέµπελς -δεν θα
αναφερθώ στον Τσε Ποτά, τον κινέζο Υπουργό προπαγάνδας-
βλέποντας ότι δεν υπάρχουν τα τρόφιµα και ότι άρχισαν να λι-
γοστεύουν και µετά την αποτυχία του ρωσικού χειµώνα έκανε το
εξής. Έδιναν τότε σε κάθε οικογένεια δύο κιλά πατάτες την εβδο-
µάδα. Επειδή δεν µπορούσαν να ανταποκριθούν και ήθελαν να
τις µειώσουν, άρχισαν να διαδίδουν ότι θα παίρνουν µισό κιλό
πατάτες την βδοµάδα. Ο Γκέµπελς το έδωσε αυτό στους δικούς
του δηµοσιογράφους…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αθανασίου,

σας παρακαλώ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελείωσα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ε, µα κοιτάξτε να

δείτε! Σας παρακαλώ!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Λοιπόν, ακούστε, σε µια συγκέν-

τρωση βγαίνει από ένα µπαλκόνι ο Γκέµπελς και λέει: Τι είναι
αυτά που λένε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, είναι γνωστό
αυτό από την ιστορία.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Όχι µισό κιλό, αλλά ένα κιλό θα
σας δίνουµε. Και χειροκροτούσαν από κάτω. Παρόµοιο είναι και
το θέµα των συντάξεων.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τι θέλετε να πείτε ακριβώς;
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κύριε
Αθανασίου! 

Ηρεµήστε, κύριοι συνάδελφοι. Εννέα λεπτά άφηνα και τους δι-
κούς σας. Εγώ έχω το κοντρόλ από πάνω. Ηρεµήστε. Μόνο ο κ.
Μανιός ήταν on time. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Μην λέτε ονόµατα, κύριε Πρόεδρε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν είναι για αυτό, κύριε Πρόεδρε. Δεν

διαµαρτυρόµαστε για τον χρόνο, αλλά για τον Γκέµπελς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, τώρα είναι

21.30’ η ώρα το βράδυ. Μην κάνουµε φασαρία.
Η εντυπωσιακή απόψε κ. Αφροδίτη Θεοπεφτάτου καλείται εις

το Βήµα. 
Έχετε τον λόγο, κυρία συνάδελφε. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΘΕΟΠΕΦΤΑΤΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Όντως, ατυχής η τοποθέτηση του προλαλήσαντος να συγκρί-
νει τέτοιες εποχές, που το κόµµα του ήταν συνυπαίτιο για να φτά-
σει όντως σε συνθήκες πολέµου ο ΑΕΠ, 25% πτώση. Αλίµονο!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 21 Αυγούστου ο Πρωθυ-
πουργός επέλεξε το νησί µας, την Ιθάκη, µε τους ιδιαίτερους
συµβολισµούς του, για να εξαγγείλει την έξοδο της χώρας από
τα µνηµόνια, το τέλος µιας οκταετούς περιπέτειας, µιας Οδύσ-
σειας για τη χώρα και την απαρχή µιας νέας εποχής, όχι χωρίς
προβλήµατα και µε αρκετές προκλήσεις.

Οι στόχοι που έχουµε θέσει είναι η ανάσχεση της ακραίας λι-
τότητας και η σταδιακή αύξηση των εισοδηµάτων, ιδιαίτερα
αυτών που εξανεµίστηκαν τα τελευταία χρόνια, η αποκατάσταση
των εργασιακών δικαιωµάτων και η ανάκτηση της κοινωνικής συ-
νοχής. Τέλος, η αναγνώριση της ανάγκης της κοινωνίας. Έχει
ανάγκη η κοινωνία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για περισσό-
τερη δηµοκρατία, για αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος και
πάταξη της διαφθοράς, για την οποία -για όλους αυτούς τους
λόγους- βεβαίως συστάθηκε η Επιτροπή Συνταγµατικής Αναθε-
ώρησης. 

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση φαίνεται να έχει απωλέσει αυτό
το θεσµικό της ρόλο να ασκεί ουσιαστική κριτική, για να υποβά-
λει προτάσεις και έσπευσε να υποβαθµίσει -και υποβαθµίζει κα-
θηµερινά- την αξία αυτή µιλώντας για ζηµιά που έχει κάνει η
Κυβέρνησή µας όλα αυτά τα χρόνια. Για ποια ζηµιά να µιλή-
σουµε; Γιατί µειώνεται σταθερά η ανεργία; Γιατί αυξάνονται οι
εξαγωγές; Γιατί έγιναν δύο επιτυχείς έξοδοι στις αγορές; Γιατί
ολοκληρώνονται τα µεγάλα δηµόσια έργα; Γιατί αυξάνεται ο του-
ρισµός; Γιατί αυξήθηκαν τα έσοδα από το ξέπλυµα «µαύρου χρή-
µατος»; Το 2015 ήταν 255 εκατοµµύρια, το 2016 ήταν 301
εκατοµµύρια, το 2017 ήταν 313 εκατοµµύρια και προχωράµε.
Ζηµιά γιατί είχαµε αύξηση της οικοδοµικής δραστηριότητας; Θα
ήθελα εδώ να σταθώ -µια που είναι και το αντικείµενό µου-
υπήρξε από το 2005, που ήταν χρονιά ρεκόρ για την έκδοση οι-
κοδοµικών αδειών, για λόγους που είχαν να κάνουν µε το ΦΠΑ -
αν θυµάστε- το 2017 µετά από έντεκα χρόνια είναι η πρώτη
χρονιά που έχουµε αύξηση της οικοδοµικής δραστηριότητας,
που αυτό βεβαίως δεν αποτυπώνεται στον αριθµό των αδειών,
αποτυπώνεται κυρίως στα τετραγωνικά και στον όγκο των οικο-
δοµών. Και εδώ δεν περιλαµβάνονται όλες αυτές οι επισκευές
των κτηρίων είτε γιατί δεν απαιτείται άδεια είτε γιατί απαιτείται
µια απλή έγκριση εργασιών µικρής κλίµακας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από παλιότερες εκτιµήσεις του
Τεχνικού Επιµελητηρίου γύρω στα εβδοµήντα επαγγέλµατα
εξαρτώνται από αυτό τον κύκλο της οικοδοµής. Και µέσα σ’
αυτήν την ανάκαµψη, δεν ξεχνώ, πέρυσι είχα εξάρει από αυτό το
Βήµα στον περσινό προϋπολογισµό τις προσπάθειες του Υπουρ-
γείου Εργασίας προκειµένου να προχωρήσει σε επανάχρηση
όλων αυτών των εγκαταλειµµένων κτιρίων, των καταργηµένων
ασφαλιστικών ταµείων, που ρηµάζουν για δεκαετίες. Αποδίδει,
λοιπόν και αυτή η προσπάθεια. Και βλέπουµε στο κέντρο της
Αθήνας να ανακαινίζονται µεγάλα κτίρια, προκειµένου να µετα-
τραπούν σε πεντάστερα και τετράστερα ξενοδοχεία ή αλλά σε
µικρότερα γραφεία ή εµπορικά κέντρα ή διαµερίσµατα. Τι σηµαί-
νει για τους επαγγελµατίες του χώρου όλη αυτή η κινητικότητα,
τι σηµαίνει για τις επιχειρήσεις, τι σηµαίνει για τη γειτονιά και κυ-
ρίως τι σηµαίνει για τα έσοδα του ΕΦΚΑ; 

Γιατί άραγε αναγνωρίζεται από όλους τους εκπροσώπους των
θεσµών, από έγκυρα Διεθνή Μέσα, ότι αποδίδει η στρατηγική
αυτής της Κυβέρνησης; Γιατί αναβαθµίζεται, από διεθνείς οίκους
αξιολόγησης, η πιστοληπτική ικανότητα της χώρας µας, ενώ ήταν
ο φτωχός συγγενής της Ευρώπης;

Πάνω, λοιπόν, σε αυτή την πραγµατικότητα που προανέφερα,
έρχεται αυτός ο προϋπολογισµός του 2019 να διαψεύσει όλους
όσους ισχυρίζονταν πως µε την έξοδο δεν θα άλλαζε τίποτα µετά
από οκτώ χρόνια, ο οποίος για πρώτη φορά δεν έχει µέτρα δη-
µοσιονοµικής προσαρµογής. Είναι ένας προϋπολογισµός που αν-
τανακλά τη σταθερή άνοδο της ελληνικής οικονοµίας ως
αποτέλεσµα χρηστής οικονοµικής διαχείρισης και υπεύθυνης οι-
κονοµικής πολιτικής. Και µεταξύ άλλων βεβαίως, προβλέπει:
Ρυθµό ανάπτυξης της τάξης του 2,5%. Αύξηση της ιδιωτικής κα-
τανάλωσης, µικρή µεν, αλλά αύξηση. Αύξηση στις εξαγωγές 5,8,
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ενώ ήταν 7,5 το 2018. Αύξηση της απασχόλησης. Και συνεπώς,
την ανεργία να µειώνεται στο 16,7%.

Έχω υποχρέωση να αναφερθώ και σε ένα άλλο κοµµάτι του
προϋπολογισµού, αυτό που προανέφερε ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής προηγουµένως. Ενώ,
λοιπόν, και σύµφωνα µε τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
από το Σύνταγµά µας για λόγους κοινωνικής συνοχής προστα-
τεύεται το µειονέκτηµα της νησιωτικότητας, -και πόσο µάλλον σε
εµάς, που είναι περίπου 40% η έκταση σε σχέση µε τον χερσαίο
χώρο, τον ελληνικό, των νησιών µας- για πρώτη φορά αναγνωρί-
ζεται το µειονέκτηµα της νησιωτικότητας και σε εµάς τους µόνι-
µους κατοίκους των Επτανήσων. Από το ποσό των 156
εκατοµµυρίων που προβλέπονται για το µεταφορικό ισοδύναµο
συνολικά, ένα µεγάλο κοµµάτι ισοδυναµεί και αφορά τα Ιόνια
Νησιά. Ακόµα για πρώτη πάλι φορά επιδοτείται η γραµµή Πάτρα
- Σάµη-Ιθάκη, πάρα πολύ σηµαντική για µας και ελπίζουµε σε
λίγες µέρες να έχουµε θετική κατάληξη του διαγωνισµού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι, αποτελούν µια πραγµατικότητα,
δεν είναι γενικές αοριστίες, όπως πραγµατικότητα ήταν και τα
θετικά µέτρα που έγιναν πραγµατικότητα και ψηφίστηκαν το τε-
λευταίο µήνα. Αποκαθιστούµε βήµα µε βήµα τις αδικίες που επι-
βλήθηκαν στην περίοδο των µνηµονίων και πρωταρχικός µας
στόχος είναι να βελτιώσουµε την καθηµερινότητα των πολιτών.
Έχουµε πολύ δουλειά ακόµα µπροστά µας. Ο κόσµος βλέπει και
κρίνει. Εµείς είµαστε υποχρεωµένοι να προχωρήσουµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αγαπητή κυρία Θεο-
πεφτάτου, σας ευχαριστώ και για τον χρόνο.

Προχωρούµε µε τον συνάδελφο τον κ. Μπαργιώτα.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η συζήτηση του προϋπολογισµού φέτος συνοδεύεται από µια

ασαφή προσπάθεια της Κυβέρνησης να δώσει έναν τόνο θριαµ-
βολογίας και πανηγυρισµού. Άκουσα για «χρονιά ορόσηµο» πριν
από λίγο από κάποιον από τους Υπουργούς. Νοµίζω ότι κάποιος
από τους Υπουργούς σίγουρα το είπε αυτό. Ακούω για µεγάλες
αλλαγές. Γενικώς, υπάρχει µια φιλότιµη προσπάθεια καλλιέρ-
γειας ενός κλίµατος θριαµβολογίας: Η αποθέωση της θεωρίας
της δηµιουργίας του δηµοσιονοµικού χώρου, η οποία µε τη σειρά
της επέτρεψε µια προεκλογική παροχολογία, η οποία σκοπίµως
συγχέεται µε την ευηµερία και µε ένα νέο κλίµα, το οποίο υποτί-
θεται πως έρχεται στη χώρα. Βέβαια η παροχολογία µε τον
τρόπο που γίνεται αποδεικνύει ένα πράγµα, ότι η Κυβέρνηση
αυτή δεν έχει αντιληφθεί, ακόµη και σήµερα, τους λόγους για
τους οποίους µπήκε αυτή η χώρα στα µνηµόνια, πολύ φοβάµαι.
Ίσως γιατί αρνείται να αξιολογήσει την περίοδο 2004 - 2009, την
οποία επιµένει να µη βλέπει, από την οποία θα µπορούσε να αντ-
λήσει σηµαντικά διδάγµατα, για το πώς µια συγκεκριµένου τύπου
διαχείριση µπορεί να οδηγήσει τη χώρα στα βράχια. Αλλά παρά
την προσπάθεια της δηµιουργίας κλίµατος ευφορίας -που
οφείλω να οµολογήσω είναι λίγο πιο ήπια από τους πανηγυρι-
σµούς της άνοιξης για καθαρή έξοδο, την εποχή που αρνηθή-
καµε την πιστοληπτική γραµµή, γιατί θα βγαίναµε από τα
µνηµόνια και δεν θα µας έλεγχε κανένας και θα περνάγαµε σε
µια νέα εποχή- η αλήθεια είναι ότι η πορεία της οικονοµίας µας
εξακολουθεί να είναι προβληµατική και βαθύτατα ανησυχητική.
Πραγµατικά, ελπίζω να διαψευστούµε, όσοι ανησυχούµε. 

Όµως, το σηµαντικότερο στοιχείο του τελευταίου πενταµήνου,
από την 21η Αυγούστου και µετά, είναι ότι βρισκόµαστε σε αδυ-
ναµία δανεισµού. Η χώρα αδυνατεί να δανειστεί, αδυνατεί να
αποκαταστήσει µια υγιή σχέση µε αυτό που λέµε «αγορές µε τα
πιστωτικά ιδρύµατα», αδυνατεί να αντλήσει κεφάλαια σε λογικά
επιτόκια. 

Οι αγορές, βλέπετε, εκτός από τις διεθνείς εξελίξεις, αντιµε-
τωπίζουν µάλλον µε καχυποψία και τα επενδυτικά προγράµµατα
ή την έλλειψη επενδυτικών προγραµµάτων της ελληνικής Κυβέρ-
νησης και το πρωτότυπο προεκλογικό φεστιβάλ παροχών, που
παρακολουθούµε τον τελευταίο καιρό. Υπάρχουν στοιχεία που

πυκνώνουν γι’ αυτό τελευταία. Η αλήθεια είναι ότι δεν µπορούµε
να σταθούµε χωρίς τον πρώτο πυλώνα, που είναι η αποκατά-
σταση µιας υγιούς σχέσης µε τις αγορές. Αυτό είναι το πρώτο
σηµαντικό βήµα που πρέπει να γίνει και δεν έχει γίνει.

Το δεύτερο σηµαντικό είναι ότι τα πλεονάσµατα πρέπει να πα-
ράγονται από µια ενδογενή αυτοτροφοδοτούµενη ανάπτυξη,
ικανή να παράξει περισσότερο πλούτο. Ο τρόπος µε τον οποίον
η συγκεκριµένη Κυβέρνηση, δηλαδή η αυξηµένη φορολογία,
αποταµιεύει το πλεόνασµα και το υπερπλεόνασµα, είναι στην
ουσία ένας φαύλος κύκλος, καθώς η ανάπτυξη είναι ανεµική. Θυ-
µίζω ότι όλοι οι προϋπολογισµοί αυτής της Κυβέρνησης έχουν
ένα κοινό χαρακτηριστικό: αποτυγχάνουν στην πρόβλεψη του
ποσοστού της ανάπτυξης. Κάθε χρόνο το ποσοστό της ανάπτυ-
ξης είναι λιγότερο από αυτό που προβλέπεται. Ελπίζω αυτήν τη
φορά το 2,5% πραγµατικά να επιβεβαιωθεί, γιατί είναι απαραί-
τητο για τη χώρα. Παρ’ όλα αυτά, τα πλεονάσµατα για το 2019
είναι 3,6% ήτοι 7 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό σηµαίνει ότι ακόµη
και στο καλό σενάριο του 2,5% ανάπτυξη, υπάρχει µια διαφορά
που πρέπει από κάπου να καλυφθεί. 

Πώς καλύπτεται από τον προϋπολογισµό και άλλα έσοδα από
φόρους, περίπου 600 εκατοµµύρια; Διατήρηση των ληξιπρόθε-
σµων ψηλά: ήταν τον Νοέµβριο γύρω στα 3 δισεκατοµµύρια και
δεν έχουν τάση να κατέβουν. Αυτό σχετίζεται και µε ενδογενείς
πάγιες και χρόνιες αδυναµίες του ελληνικού δηµοσίου. 

Ακόµα χειρότερα: περικοπή του ήδη ανεµικού προγράµµατος
δηµοσίων επενδύσεων. Ένα από τα προβλήµατα µέσα στην
κρίση, είναι η καθήλωση του προγράµµατος δηµοσίων επενδύ-
σεων σε πολύ χαµηλές τιµές. Φέτος είναι ακόµα χαµηλότερες
κατά 550 εκατοµµύρια. 

Μείωση του κοινωνικού κράτους: Ο κοινωνικός προϋπολογι-
σµός, µαζί µε τις περικοπές των συντάξεων αθροίζει 1,2 δισεκα-
τοµµύρια περικοπές, σε αυτήν τη χρονιά. Η φιλολαϊκή Κυβέρνηση
από τη µια µεριά µοιράζει κοινωνικό µέρισµα και από την άλλη πε-
ρικόπτει άγρια το κοινωνικό κράτος, περικόπτει τον προϋπολογι-
σµό της παιδείας, ο οποίος πέφτει από το 4% το 2018 στο 3,8%
το 2019 ως ποσοστό του ΑΕΠ και µειώνεται σε απόλυτα νούµερα.
Διατηρεί πρακτικά σταθερά τις δαπάνες για την υγεία. Αυξάνονται
κατά 100 εκατοµµύρια ως προσδοκία αυξηµένων εσόδων, αλλά
πέφτουν ως ποσοστό από το 4,9% στο 4,8%. 

Αυτή η φαινοµενική σταθερότητα επιτρέπει κάποιους και την
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου να µιλάει για σταθεροποίηση
της λειτουργίας του συστήµατος υγείας. Είναι έτσι; Στην πραγ-
µατικότητα, σταθερός προϋπολογισµός γύρω στο 4,8% - 4,9%,
δηλαδή πολύ χαµηλότερα από το µέσο όρο του ΟΟΣΑ, σηµαίνει
ότι τα προβλήµατα που χρονίζουν και αθροίζονται στο σύστηµα
υγείας από την πάγια υποχρηµατοδότηση στη διάρκεια της κρί-
σης αυξάνονται και χειροτερεύουν. Παρά τα περί του αντιθέτου
θρυλούµενα, το ισοζύγιο του προσωπικού στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας βαίνει µειούµενο ακόµα και το 2017. Δεν έχω στοιχεία για
το 2018. Οι αποχωρήσεις, όµως, εξακολουθούν να είναι περισ-
σότερες από τις προσλήψεις οι οποίες και λιγότερες είναι από
αυτές που ισχυρίζεται ο κ. Πολάκης και καθυστερούν. Το ισοζύ-
γιο εξακολουθεί να είναι αρνητικό, όπως αρνητικό εξακολουθεί
να είναι το ισοζύγιο των υποδοµών, οι οποίες φθίνουν και φθά-
νουν σε αυτό που λέµε «end of life» -µιλάω για τον εξοπλισµό-
καθώς δεν ανανεώνονται και εκτός από τις δωρεές, οι οποίες
είναι λίγες και δεν φθάνουν, δεν προβλέπονται ουσιαστικά πραγ-
µατικά ποσά για την ανανέωση και υποστήριξή τους.

Ταυτόχρονα, δεν γίνεται καµµία ουσιώδης µεταρρύθµιση.
Ακούµε για µπαλώµατα, ακούµε για προσθήκες, αλλά στην πραγ-
µατικότητα καµµία ουσιαστική µεταρρύθµιση δεν έχει προχωρή-
σει. Τι θα πει σταθερή δαπάνη λοιπόν, για το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας; Τι θα πει σταθερή δαπάνη για το φάρµακο, για την οποία
επαίρεται η Κυβέρνηση λέγοντας ότι κατόρθωσε να σταθεροποι-
ήσει τη δαπάνη για το φάρµακο; Τα τελευταία τέσσερα χρόνια
είναι 1,945, µε το στρεβλό τρόπο του claw back και του rebate. 

Είµαστε η µοναδική χώρα του ΟΟΣΑ η οποία έχει σταθεροποι-
ηµένες δαπάνες για το φάρµακο. Σε όλες τις άλλες αυξάνονται
µοιραία, λόγω της αύξησης των αναγκών του πληθυσµού και
λόγω της αύξησης των καινοτόµων φαρµάκων που, όπως είναι
γνωστό, έχουν πολύ µεγάλη τιµή. 

1928 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τι σηµαίνει πρακτικά για τον ασθενή σταθερή δαπάνη φαρµά-
κου; Σηµαίνει αύξηση των ιδιωτικών δαπανών, δηλαδή των χρη-
µάτων που πληρώνει ο ίδιος για φάρµακα και σηµαίνει µειωµένη
πρόσβαση σε καινοτόµα ακριβά φάρµακα. Η Κυβέρνηση επαίρε-
ται, βέβαια γιατί λέει ότι κατόρθωσε να κάνει τα δώδεκα θερα-
πευτικά πρωτόκολλα που παρέλαβε, πενήντα µέσα σε τέσσερα
χρόνια, αλλά αυτό είναι µια άλλη κουβέντα.

Πολύ λίγα πράγµατα προχώρησαν. Έχουµε να δούµε ολοκλη-
ρωµένο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας σε αυτήν τη Βουλή,
σχεδόν έναν χρόνο. Στις εξαγγελίες έχουµε µεταρρυθµίσεις στην
εκπαίδευση, την ιατρική, τον κανονισµό των ιδιωτικών κλινικών.
Όλα αυτά αναµένονται. Έχουµε καταργήσει το ΚΕΕΛΠΝΟ και
έχουµε απολύσει όλους τους εργαζόµενους του. Έχουµε δηµι-
ουργήσει εθνικό ίδρυµα νεοπλασιών. Αυτά όλα τα έχουµε δηµι-
ουργήσει στις εξαγγελίες. Στην πραγµατικότητα από τον
περασµένο Απρίλιο δεν έχει κατατεθεί κανένα νοµοσχέδιο. Όλη
η φαρµακευτική πολιτική της Κυβέρνησης έχει γίνει τα τελευταία
δύο χρόνια µε νυχτερινές τροπολογίες, λάθρα σε άσχετα νοµο-
σχέδια. Νοµοσχέδιο µε µεταρρυθµίσεις ή αλλαγές, από αυτές
που προαναγγέλλονται, δεν έχουµε δει και νοµίζω ότι δεν θα
προλάβουµε, γιατί µέχρι τις εκλογές πολύ λίγα πράγµατα, δυ-
στυχώς ή ευτυχώς, θα µπορέσουµε να δούµε.

Έτσι, λοιπόν, η υγεία και το κοινωνικό κράτος γίνονται η θυσία
και στη λιτότητα και στην επιδοµατική πολιτική, που είναι διαφο-
ρετικό πράγµα από το κοινωνικό κράτος και τους θεσµούς, που
αφορούν τη δηµιουργία του κοινωνικού δικτύου προστασίας. Δεν
έχουµε καµµία µεταβίβαση από το υπερπλεόνασµα στην υγεία,
έστω και σε συµβολικό επίπεδο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η υγεία, ένα από τα πιο ευαίσθητα κοµµάτια της δηµόσιας
ζωής, δεν παίρνει ούτε µια δραχµή από το περίφηµο υπερπλεό-
νασµα, το οποίο συγκεντρώνεται καλώς ή κακώς µε αυτόν τον
τρόπο. Η υπερφολόγηση υπάρχει, όµως. Ούτε µια δραχµή δεν
επενδύεται στην υγεία ούτε στις περίφηµες µεταρρυθµίσεις των
ΤΟΜΥ, οι οποίες καρκινοβατούν, καθώς εκτός από λεφτά για διο-
ρισµούς δεν είχε ούτε πρόγραµµα, ούτε σχέδιο, ούτε λεφτά για
υποδοµές, ούτε καµµία άλλη πρόβλεψη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μπαργιώτα,
παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Η κυβερνητική πολιτική φοβάµαι ότι είναι σαφής για την υγεία.
Η καθήλωση της χρηµατοδότησης, πολύ χαµηλότερα από το
µέσο όρο του ΟΟΣΑ, στο 4,8% - 4,9% είναι καταστροφική για ένα
σύστηµα υγείας που συσσωρεύει ζηµιές και ελλείµατα εδώ και
δέκα χρόνια και δεν αποτελεί επιλογή της τρόικας.

Η Κυβέρνηση κάνει σήµερα µια πολύ συγκεκριµένη επιλογή.
Καθηλώνει τις δαπάνες του κοινωνικού κράτους, για να µπορέσει
να παράξει τα υπερπλεονάσµατα και να διαχύσει στον προϋπο-
λογισµό το κόστος της µη περικοπής των συντάξεων. Καλώς δεν
περικόπηκαν οι συντάξεις, περικόπτεται όµως κατά 1,2 δισεκα-
τοµµύρια ο κοινωνικός προϋπολογισµός. 

Η φθίνουσα πορεία του ΕΣΥ και η ανυπαρξία πρωτοβάθµιας
για το 2019 επικυρώνεται σήµερα µε αριθµούς. Με αυτά τα
λεφτά καµµία σοβαρή παρέµβαση στο σύστηµα υγείας δεν µπο-
ρεί να γίνει, καθώς έχουν καθυστερήσει και οι µεταρρυθµίσεις
και οι επενδύσεις που χρειάζονται τα τελευταία χρόνια. Μιλάµε
πλέον για ένα σύστηµα προνοιακού χαρακτήρα, το οποίο σηµαί-
νει πολύ κακές υπηρεσίες για πολύ φτωχούς ανθρώπους και τη
µετακύλιση του κόστους της υγείας στην τσέπη των ασθενών, οι
οποίοι πληρώνουν δύο φορές για την υγεία: µια φορά µε ασφα-
λιστικές εισφορές και µια φορά µε αµοιβές γιατρών.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε µε τον

συνάδελφο κ. Κωνσταντίνο Μορφίδη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΡΦΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, ακούω τους οµιλητές της Αν-

τιπολίτευσης να επαναλαµβάνουν µονότονα και µε σιγουριά ότι
αυτός ο προϋπολογισµός είναι ο τελευταίος της Κυβέρνησης
µας. Το ίδιο ακριβώς έλεγαν και πέρυσι, από τον κ. Μητσοτάκη

µέχρι την κ. Γεννηµατά. Και έναν χρόνο µετά όχι µόνο διαψεύ-
στηκαν, αλλά κάνουν και το ίδιο λάθος: Να ζηλεύουν τη δόξα της
Πυθίας. Αφού δεν το έχετε το χάρισµα, γιατί επιµένετε να κάνετε
το ίδιο λάθος;

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, πέρασαν οκτώ προϋπολογι-
σµοί τα προηγούµενα οκτώ χρόνια, που ο καθένας από αυτούς
είτε λίγο είτε πολύ έφεραν µέτρα και περικοπές στους πολίτες.
Πέρασαν οκτώ προϋπολογισµοί ανάγκης, διαχείρισης της χρεο-
κοπίας, εφαρµογής της λάθος συνταγής.

Άλλοι αναποτελεσµατικοί και άλλοι που βήµα-βήµα οδήγησαν
τη χώρα έξω από την αναγκαστική επιτήρηση και την επιβολή της
οικονοµικής πολιτικής. Πέρασαν όµως και σήµερα είµαστε εδώ
µε έναν προϋπολογισµό που αν µη τι άλλο δεν φέρνει νέα µέτρα,
δεν περιλαµβάνει περικοπές και προσπαθεί να εισάγει τη χώρα
µας σε µια νέα πραγµατικότητα, αυτή της µεταµνηµονιακής επο-
χής.

Κάποιοι σε αυτήν εδώ την Αίθουσα στέκονται αµήχανα απέ-
ναντι στα νέα δεδοµένα. Αρνούνται την πραγµατικότητα, θεω-
ρώντας ότι αν παραδεχθούν ότι τελείωσαν τα µνηµόνια, θα
δεχθούν αυτόµατα την αποτυχία της δικής τους πολιτικής τα
πέντε πρώτα χρόνια του µνηµονίου. Αρνούνται να αποχωριστούν
την ιδέα των µνηµονίων, γιατί αυτή είναι η ιδεολογική τους
άποψη. Λατρεύουν τη λιτότητα, αγαπούν τις περικοπές, προ-
ωθούν τις απολύσεις και γι’ αυτό µας έλεγαν επανειληµµένα ότι
το µνηµόνιο είναι ευκαιρία. 

Ποια ευκαιρία έβλεπαν πίσω από τα µνηµόνια; Το να κόψουν
πολλά από τους πολλούς και να τα δώσουν στους λίγους και
τώρα που διαπιστώνουν ότι αυτό δεν πρόκειται να γίνει, αµήχανοι
κοιτούν τον προϋπολογισµό, προσπαθώντας να αλλάξουν την έν-
νοια των αριθµών, να διαστρεβλώσουν την πραγµατικότητα µε
κόλπα µαγικά, µε επιχειρήµατα που καταρρέουν µπροστά σε
όποιον είναι σοβαρός αναγνώστης του προϋπολογισµού. 

Κανένας δεν λέει ότι για πρώτη φορά αυτά που ο Πρωθυπουρ-
γός εξήγγειλε στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης νοµοθετήθηκαν
πριν την ψήφιση του προϋπολογισµού. Πώς να δουν, λοιπόν, θε-
τικά τον προϋπολογισµό και τα υπόλοιπα θετικά που γίνονται
αυτήν την περίοδο, όταν τέσσερα χρόνια τώρα επενδύουν στην
καταστροφή, όταν τέσσερα χρόνια τώρα τα ΜΜΕ τούς κατευθύ-
νουν σ’ αυτήν τη ρητορική, γιατί πρώτα εκεί ακούγονται οι τρο-
µακτικές τους προβλέψεις και στη συνέχεια τις φέρνουν εδώ, στη
Βουλή;  

Μοίραζαν, λοιπόν, τρόµο για τέσσερα χρόνια πρώτα µε τον
κόφτη, µοίραζαν τρόµο µε την περικοπή των συντάξεων και σί-
γουρα το ίδιο θα κάνουν την επόµενη χρονιά µε το αφορολόγητο.
Όταν δεν φτάνουν αυτά για να τροµοκρατήσουν τον κόσµο, αλ-
λάζουν την ατζέντα, µιλούν για προδότες, χαϊδεύοντας τα αυτιά
του ακροδεξιού ακροατηρίου που επιθυµούν να προσεταιριστούν. 

Το σηµαντικό, λοιπόν, αυτού του προϋπολογισµού είναι ο τρό-
πος που προετοιµάζει το µέλλον όλων µας και κυρίως το µέλλον
της νέας γενιάς, γιατί δεν αρκεί για εµάς η µείωση της ανεργίας.
Φροντίζουµε οι δουλειές να είναι σταθερές. Επαναφέραµε τις
συλλογικές συµβάσεις και τον κατώτατο µισθό σε επίπεδα ικα-
νοποιητικά µε βάση τη συγκυρία. Γι’ αυτούς έχουµε την ευθύνη
να υπάρξει ένα σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης που να διασφα-
λίζει το αύριο. 

Πατώντας, λοιπόν, στο στέρεο έδαφος που µε πολύ κόπο και
θυσίες καταφέραµε να δηµιουργήσουµε για την πατρίδα µας,
σχεδιάζουµε ένα µέλλον καλύτερο µε βήµατα ίσως αργά, αλλά
σταθερά, γιατί δεν θέλουµε σε καµµία περίπτωση να γυρίσουµε
στα δύσκολα χρόνια του µνηµονίου, στα οποία µας οδήγησαν οι
πολιτικές του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας. 

Πάµε µπροστά, αφήνοντας πίσω όλους αυτούς που για χάρη
του ατοµικού ή του κοµµατικού οφέλους είναι πρόθυµοι να διαι-
ρέσουν τους Έλληνες, να σπείρουν εµπάθεια και να καλλιεργή-
σουν τον εθνικό διχασµό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μορφίδη.
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Κατσιαντώνης. Ακολουθούν οι κ.κ.

Αποστόλου, Βάκη, Βαγιωνάς, Πάντζας και Μωραΐτης και έτσι
ολοκληρώνεται ο πέµπτος κύκλος.
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Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τελευταίο χρονικό διάστηµα

διαβάζουµε και ακούµε πολλά διά στοµάτων αρµοδίων Υπουρ-
γών, αλλά και του ίδιου του Πρωθυπουργού, όσον αφορά το µέλ-
λον της χώρας µας. Με όλα αυτά που ακούµε, πραγµατικά
νοµίζω ότι όλα όσα υπόσχεστε ότι θα πραγµατοποιήσετε το
2019, δυστυχώς είναι στην ουσία -και λυπάµαι που σας το λέω-
«µ’ άλλα λόγια να αγαπιόµαστε». Για να κυριολεκτήσω, δεν
βλέπω εσάς τελικά να αγαπιόσαστε γιατί, ξέρετε, η απόρριψη
φέρνει γκρίνια και ακόµη χειρότερα. 

Ακριβώς, λοιπόν, αυτήν την απόρριψη βλέπω να βιώνετε, αφού
όλα όσα λέτε δεν βγαίνουν. Δεν βγαίνει η αύξηση του παγίου κε-
φαλαίου του 2019, που προβλέπεται στο 11,9%, αφού και η περ-
σινή σας πρόβλεψη για φέτος έπεσε κατά σχεδόν αντίστοιχο
ποσοστό έξω, µιας και από το 11,4% που λέγατε, τελικά φέτος
πετυχαίνετε σχεδόν µηδενική. Ούτε οι στόχοι θα βγουν, αφού
αντί να ρίχνετε µεγαλύτερη βαρύτητα στην ανάπτυξη, εσείς δυ-
στυχώς επιµένετε στα πλασµατικά πλεονάσµατα. Πανηγυρίζετε
δε για τις τάχα φοροελαφρύνσεις που θα φέρετε και για τα επι-
δόµατα που έρχονται για τις ευπαθείς κοινωνικά οµάδες, την ίδια
ώρα που ο συζητούµενος προϋπολογισµός παραµένει ωρολο-
γιακή βόµβα για το ελληνικό φορολογικό σύστηµα. Και αυτό
αφού η Ελλάδα εξακολουθεί να κατέχει τα πρωτεία στη φορο-
λογία των φυσικών προσώπων. Πανηγυρίζετε, δηλαδή, γι’ αυτά
που θα δώσετε, ώστε να πάρετε πίσω τουλάχιστον τα τριπλά
µέσω της φορολογίας. 

Μάλιστα, σύµφωνα µε στοιχεία που φέρνει στο φως της δηµο-
σιότητας µελέτη που δηµοσιεύει το Οικονοµικό Επιµελητήριο της
Ελλάδος, αποδεικνύεται ότι η Ελλάδα πρωτοπορεί σε στρεβλώ-
σεις, µε τα δεδοµένα να δείχνουν ότι το 90% των εσόδων από τη
φορολογία εισοδήµατος φυσικών προσώπων το πληρώνει το
19% των φορολογουµένων. Δηλαδή, µόλις ο ένας στους πέντε
φορολογούµενος πληρώνει τα 9 από τα 10 ευρώ που εισπράττει
το δηµόσιο από τους άµεσους φόρους εισοδήµατος. 

Όσο για τα περίφηµα αντίµετρα, θα πω µόνον τούτο, ότι στον
προϋπολογισµό του 2019 κόβονται αντίµετρα περίπου 1,3 δισε-
κατοµµυρίων, που µεικτά ανέρχονται περίπου στα 1,43 δισεκα-
τοµµύρια. Όχι τίποτε άλλο, αλλά κάνατε τόση διαφήµιση,
σπαταλήσατε και ξοδέψατε τόσο σάλιο για να µιλάτε γι’ αυτά,
που πραγµατικά θα σας έχουν πολύ άχτι. Τώρα, ποιοι είναι αυτοί
που θα έχουν άχτι; Όσοι τζάµπα τελικά σας πίστεψαν και προσ-
δοκούσαν ένα σχολικό γεύµα ή την επιδότηση ενοικίου ή το επί-
δοµα θέρµανσης. 

Ήδη, λοιπόν, έχετε κόψει 190 εκατοµµύρια από σχολικά γεύ-
µατα, 140 εκατοµµύρια από προσχολική εκπαίδευση, 300 εκα-
τοµµύρια από υποδοµές στην ενέργεια, 260 εκατοµµύρια από τις
ενεργητικές πολιτικές απασχόλησης, 240 εκατοµµύρια από τη
φαρµακευτική συµµετοχή των ασφαλισµένων και 200 εκατοµµύ-
ρια από την επιδότηση ενοικίου και φυσικά στο � το επίδοµα θέρ-
µανσης που θα σας υπενθυµίσω ότι επί Νέας Δηµοκρατίας
ανερχόταν στα 210 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ στους δικούς σας
καιρούς τελικά είναι στα 60 εκατοµµύρια ευρώ.

Αυτά που µε ξεπερνούν πάντως είναι όλα όσα δικά σας νοµο-
θετήµατα τα παίρνετε πίσω, αφού αντιλαµβάνεστε πλέον ότι είναι
ανεπίδεκτα εφαρµογής στην πράξη. 

Έτσι, πανηγυρίζετε για την αλλαγή στα ασφαλιστικά των ελεύ-
θερων επαγγελµατιών, τα οποία εσείς οι ίδιοι είχατε φέρει, ενώ
οµοίως αλλάζετε και τη βάση υπολογισµού των εισφορών για το
2019. 

Βέβαια, έχουµε και το αλαλούµ µε τις συντάξεις. Στην ουσία
δηµιουργείτε συνταξιούχους δύο ταχυτήτων, από τη µια αυτούς
που διασώζονται και γλιτώνουν τις µειώσεις έως 18% διατηρών-
τας την προσωπική διαφορά και από την άλλη αυτούς που κατέ-
θεσαν αίτηση από τον Μάιο του 2016 και όλους όσοι θα
καταθέσουν έως το τέλος του έτους, οι οποίοι έχουν υποστεί ένα
µέρος της µείωσης. Για να µην αναφερθώ σ’ αυτούς που θα
βγουν στη σύνταξη από 1η Ιανουαρίου του 2019, οι οποίοι δεν θα
έχουν καµµία προσωπική διαφορά. Τώρα, εάν εσείς πιστεύετε
ότι αυτό είναι ένα κράτος δικαίου, δεν ξέρω τι άλλο να πω.

Ο προϋπολογισµός του 2019 στερείται πρόβλεψης και πρό-

νοιας για αύξηση της επιχειρηµατικότητας στην Ελλάδα. Το µόνο
που βλέπουµε είναι φοροεπιδροµές κατά φυσικών προσώπων και
επιχειρήσεων, µε τα στοιχεία να είναι τουλάχιστον απογοητευ-
τικά. Το 83% του φόρου εισοδήµατος νοµικών προσώπων κατα-
βάλλεται από το 4,5% των επιχειρήσεων. Το 66% των εισπράξεων
του ΕΝΦΙΑ στηρίζεται στις πληρωµές του 33% των ιδιοκτητών.
Δηλαδή, τα 2/3 από τα περίπου 2,5 δισεκατοµµύρια που εισπράτ-
τει καθαρά το κράτος από τον φόρο κάθε χρόνο, τα καταβάλλει
το 1/3 των ιδιοκτητών. 

Επί συνόλου, οκτώµισι εκατοµµυρίων πολιτών µε ΑΦΜ που έχει
η χώρα µας, το ένα εκατοµµύριο εξακόσιες χιλιάδες πληρώνει
τα 7,6 εκατοµµύρια ευρώ φόρων επί συνόλου εισπράξεων 8,5 δι-
σεκατοµµύρια φόρων. Δηλαδή τα υπόλοιπα έξι εκατοµµύρια εν-
νιακόσιες χιλιάδες πολίτες δεν πληρώνουν όλοι µαζί ούτε ένα
δισεκατοµµύριο φόρους. 

Και από την άλλη αφήνετε απλήρωτους τους ιδιώτες, προκει-
µένου να έχει πλεονάσµατα. Γι’ αυτό άλλωστε και από τον Αύ-
γουστο έχετε κηρύξει στάση πληρωµών, µε εξαίρεση βέβαια την
εφορία, που συµψηφίζει όσα είναι να επιστρέψει µε µελλοντικές
χρεώσεις της.

Όσο για την ανάπτυξη της βιοµηχανίας µας, θα χρησιµοποι-
ήσω τη φράση που άκουσα σε πρόσφατη εκδήλωση από τους
ίδιους τους βιοµηχάνους. «Υπάρχει ουσιαστικό πρόβληµα στην
επικοινωνία κράτους - παραγωγής». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε ένα λεπτό κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Όµως, θέλω να σας ρωτήσω: Όλα αυτά τα φορολογικά µέτρα

µε την τακτική που συνεχίζετε, σε ποιον θα τα επιβάλλετε αλή-
θεια; Έχετε αντιληφθεί ότι σε λίγο δεν θα υπάρχουν γεννήσεις
στη χώρα µας λόγω της ανελέητης οικονοµικής πολιτικής που
ακολουθείτε επί σχεδόν τέσσερα χρόνια; Και δεν τα λέω εγώ
αυτά, αλλά ο ΣΕΒ, που κρούει τον κώδωνα του κινδύνου στο πρό-
σφατο δελτίο του, σύµφωνα µε το οποίο ο πληθυσµός της Ελλά-
δας µειώθηκε τόσο πολύ για πρώτη φορά µετά τον Β’ Παγκόσµιο
Πόλεµο. Όµως, όπως φαίνεται, για εσάς αυτά είναι, στην κυριο-
λεξία, ψιλά γράµµατα. 

Γι’ αυτό προφανώς δεν ασχολείστε, ούτε καν σκέφτεστε να
ασχοληθείτε, µε το πώς θα ενισχύσετε τις γεννήσεις, πώς θα δώ-
σετε κίνητρα στην ελληνική οικογένεια να αυξηθεί, να προχωρή-
σουν κάποια νέα παιδιά, να κάνουν την ιδέα της οικογένειας
πράξη, αφού στερούνται των αυτονόητων αγαθών της εργασίας,
της περίθαλψης -δεν πρέπει να ξεχνάµε τα καµώµατά σας µε τον
οικογενειακό γιατρό, που ήταν πλήρης αποτυχία- και της αξιο-
πρεπούς διαβίωσης, αφού µένουν µέχρι και τα σαράντα συµπο-
λίτες µας, νέα παιδιά, µε τους γονείς τους γιατί απλά πρέπει να
ζήσουν από τη σύνταξη που παίρνουν οι γονείς.

Κλείνω µε µία θλιβερή διαπίστωση. Δεν πετυχαίνετε τίποτα
γιατί δεν έχετε ιδέες και δεν έχετε ιδέες, γιατί δεν έχετε ανθρώ-
πους που να τις έχουν. Γιατί όπως κάποτε είπε ο Καζαντζάκης:
«Δεν υπάρχουν ιδέες. Υπάρχουν µονάχα άνθρωποι που κουβα-
λούν τις ιδέες». Κι αυτές παίρνουν το µπόι του ανθρώπου που τις
κουβαλάει. Κι αυτό το µπόι, µε το όραµα για την επόµενη µέρα
της Ελλάδας, το έχει Νέα Δηµοκρατία και ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης που ξέρει και µπορεί να προχωρήσει για την Ελλάδα, µε τους
Έλληνες, στην επόµενη µέρα, αυτή της ανάπτυξης και της εξέ-
λιξης. 

Παραδεχτείτε το, κύριοι της Κυβέρνησης. Δεν µπορείτε, γιατί
απλά δεν επαρκείτε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε µε τον κ.
Ευάγγελο Αποστόλου από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά είναι η κ. Φωτεινή
Βάκη.

Ορίστε, κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συ-

ζητάµε σήµερα έναν προϋπολογισµό που έχει ως αφετηρία του
την πρώτη εντολή που µας έδωσε ο ελληνικός λαός το 2015 για
να βγάλουµε τη χώρα από τα µνηµόνια. Το καταφέραµε, γιατί
αυτά τα τρεισήµισι πρώτα χρόνια διακυβέρνησης, έγιναν από
πλευράς µας µεγάλες προσπάθειες. Θα σταθώ στις προσπά-
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θειες που έγιναν όλη αυτήν την περίοδο στον αγροτικό χώρο και
στα αποτελέσµατά τους. 

Όλα τα στοιχεία, αγαπητοί συνάδελφοι, αποδεικνύουν πως ο
αγροτικός τοµέας παρά την κρίση, όχι µόνο κρατήθηκε ενεργός
και ζωντανός, αλλά πέτυχε και αξιοπρόσεκτες επιδόσεις. Είναι
χαρακτηριστικές οι περιπτώσεις της συµµετοχής της αγροτικής
οικονοµίας στο ΑΕΠ της χώρας, που από το 2,7% µε την έναρξη
της κρίσης έφτασε µε τη λήξη της στο 3,9% και της αύξησης των
εξαγωγών στο 20% του συνόλου της χώρας, που σηµαίνει ότι το
έλλειµµα στο εµπορικό ισοζύγιο αγροτικών προϊόντων οδεύει
προς µηδενισµό. 

Τι κάναµε ως Κυβέρνηση για να πετύχουµε αυτά, αλλά και
άλλα; Απαλλάξουµε φορολογικά το 95% των αγροτών µε τη θέ-
σπιση του αφορολόγητου ορίου. Αυτά είναι στοιχεία του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών. Κατοχυρώσαµε και για τους αγρότες την
ελάχιστη εθνική σύνταξη των 384 ευρώ µε δυνατότητα αύξησής
της από την ανταποδοτικότητα. Εκεί µπαίνει η ανταποδοτικότητα.
Τα 384 ευρώ είναι η βασική εθνική σύνταξη. Στηρίξαµε τους
νέους αγρότες έως σαράντα ετών, εντάσσοντας όλους, δηλαδή
και τους επιλαχόντες. Δίνονται 300 εκατοµµύρια ευρώ σε δεκαέξι
χιλιάδες νέους αγρότες. Βάλαµε τάξη στις πληρωµές των κοινο-
τικών ενισχύσεων. 

Παραλάβαµε, αγαπητοί συνάδελφοι, 1,3 δισεκατοµµύρια πρό-
στιµα και άλλα τόσα καταλογισµός. Τα µειώσαµε σηµαντικά,
χωρίς να επιβαρύνουµε ούτε ένα ευρώ τον Έλληνα αγρότη. Μει-
ώσαµε σηµαντικά το χρόνο καταβολής των αποζηµιώσεων του
ΕΛΓΑ, παρά την αυξανόµενη πίεση των ζηµιών. Κάναµε χρήση
των συνδεδεµένων ενισχύσεων, άµεσα και αποτελεσµατικά, για
να υπηρετούν στοχευµένες πολιτικές ανά προϊόν και κλάδο.

Θεσπίσαµε την κάρτα του αγρότη για χρηµατοδότηση των
αγροτικών εργασιών µε εγγύηση τις κοινοτικές επιδοτήσεις, δί-
νοντας δυνατότητα στους δικαιούχους να αντλήσουν περί το 1 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ. Επιβάλαµε περιορισµό στην ασυδοσία των
µεσαζόντων µε την υποχρεωτική πληρωµή των εξήντα ηµερών για
τα νωπά και ευαλοίωτα προϊόντα. Κατοχυρώσαµε µε νόµο µετά
από έντονη και επίπονη διαβούλευση στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης την υποχρεωτική αναγραφή προέλευσης γάλακτος και
κρέατος στα ζωικά προϊόντα, µε σκοπό τη διαφάνεια της αγοράς
και την αποφυγή παραπλάνησης του καταναλωτή.

Δώσαµε πολλές µάχες στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την προ-
στασία των ποιοτικών µας προϊόντων και εξασφαλίσαµε σηµαν-
τικές χρηµατοδοτήσεις για την πρόσθεση στην παγκόσµια
αγορά.

Θεσπίσαµε το εργόσηµο ως βασικό εργαλείο πληρωµής της
απασχόλησης στον αγροτικό χώρο και για τον οικονοµικό µετα-
νάστη, ώστε η δαπάνη αυτή να καταλογίζεται ως έξοδο στην
αγροτική επιχείρηση. Φέραµε νέο πλαίσιο λειτουργίας του συ-
νεργατισµού, καθιερώνοντας κίνητρα για συλλογικές µορφές ορ-
γάνωσης, για επαγγελµατικές οργανώσεις και οµάδες
παραγωγών. 

Προχωρήσαµε στην ίδρυση του ΟΔΙΑΓΕ, ενός φορέα που µπο-
ρεί να αξιοποιήσει τη δηµόσια αγροτική γη µε σκοπό την παρα-
χώρηση της σε νέους και σε συλλογικές µορφές. Ανακουφίζουµε
τον αγροτικό χώρο από το τεράστιο πρόβληµα των δανειακών
του υποχρεώσεων. Σε περίπτωση ολικής εξόφλησης, η διαγραφή
µπορεί να φτάσει µέχρι και στο 60% του κεφαλαίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υποσχεθήκαµε και το τηρήσαµε
την εποµένη της εξόδου από τα µνηµόνια, την κατάργηση του
φόρου στο κρασί, την µείωση ασφαλιστικών εισφορών και τη θέ-
σπιση φορολογικών κινήτρων για τους εργαζόµενους. 

Υπάρχουν, όµως, και δεσµεύσεις προς τους αγρότες που πρέ-
πει γρήγορα να υλοποιηθούν, όπως η θέσπιση του ακατάσχετου
των 15.000 ευρώ, επιµερισµένο ανά 1.250 ευρώ τον µήνα. Απο-
τελεί δέσµευση η πληρωµή των ενισχύσεων που αµφισβητούνται
από τους δασικούς χάρτες. Δεν πρέπει να στερηθεί ο αγρότης
ούτε ένα ευρώ. 

Όπως επίσης, µίας και βλέπω εδώ και τους δύο Υπουργούς,
να φροντίσουν και για τη χορήγηση έκτακτης ενίσχυσης στους
αιγοπροβατοτρόφους των αποµονωµένων περιοχών, γιατί αυτοί
αποτελούν µία βασική δραστηριότητα σε αυτές τις περιοχές και
πρέπει να τους κρατήσουµε εκεί.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο αγροτοδιατροφικός τοµέας βρίσκεται
σήµερα µπροστά σε δύο µεγάλες προκλήσεις. Η πρώτη πρό-
κληση συνδέεται µε τις πιέσεις που ασκούνται στον προϋπολο-
γισµό της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής µετά το 2020. Επιµένουµε
να µη µειωθεί ο προϋπολογισµός, να µην υπάρξει άµεση και πλή-
ρης εξωτερική σύγκλιση των ενισχύσεων µεταξύ των κρατών-
µελών -το έχουµε ήδη καταφέρει- και να απορριφθεί κάθε ιδέα
ακόµη και για µικρού βαθµού επανεθνικοποίηση των άµεσων ενι-
σχύσεων. 

Η δεύτερη πρόκληση συνδέεται µε την εφαρµογή των προ-
γραµµάτων αγροτικής ανάπτυξης και αλιείας και θάλασσας, που
θα κινητοποιήσουν συνολικούς πόρους 6,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ περίπου. 

Έχει δεσµευτεί ήδη για το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης
το 83% της δηµόσιας δαπάνης και για το Επιχειρησιακό Πρό-
γραµµα Αλιείας το 71% της δαπάνης. Έχουν δεσµευθεί, δηλαδή,
γύρω στα 4,2 δισεκατοµµύρια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Άρα, αγαπητοί συνάδελφοι, παρά τα προβλήµατα, έχουµε θε-

τικά ορατά αποτελέσµατα για τον αγροτικό κόσµο και την ύπαι-
θρο, αποτελέσµατα που τον καθιστούν ως ένα από τα
βασικότερα εργαλεία για την παραγωγική ανασυγκρότηση της
χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε. 

Απόψε τα Επτάνησα έχουν την τιµητική τους. 
Τον λόγο έχει η κ. Φωτεινή Βάκη. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και για τα καλά

σας λόγια για τα Επτάνησα. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αν πρέπει να κρατήσουµε κάτι

από τον φετινό προϋπολογισµό, αυτό δεν είναι το γεγονός ότι
δεν περιέχει για πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια µνηµονια-
κές δεσµεύσεις, ούτε ότι κοµίζει γενναίες φοροελαφρύνσεις για
τους πολλούς, ούτε βέβαια ότι προστατεύει τις συντάξεις και τα
εισοδήµατα. Ο λόγος για τον οποίο ο φετινός προϋπολογισµός
αξίζει µια ιδιαίτερη µνεία είναι διότι πίσω από τα νούµερα του,
στο επίκεντρο των οικονοµικών του κράτους για το 2019, βρίσκε-
ται ο άνθρωπος. 

Για πρώτη φορά ίσως τα τελευταία χρόνια, η κοινωνική διά-
σταση του προϋπολογισµού εµφανίζεται ενισχυµένη. Τα δηµο-
σιονοµικά µεγέθη του προϋπολογισµού του 2019 δεν κοιτούν
µόνο τους δανειστές, δεν έχουν ως αυτοσκοπό τους την ευµέ-
νεια των αγορών, αλλά φέρνουν τις κοινωνικές ανάγκες, τις
ανάγκες των πολλών µετά από πολλά χρόνια σε πρώτο πλάνο. 

Η κοινωνική διάσταση του φετινού προϋπολογισµού αποτελεί
την καλύτερη απάντηση σε εκείνους που θέλουν εσαεί τη χώρα
µας παγιδευµένη στις ατραπούς της λιτότητας. Και στην παιδεία
και στην υγεία και στις πολιτικές για την οικογένεια, στην κοινω-
νική πρόνοια, στην απασχόληση οι δαπάνες του προϋπολογι-
σµού του 2019 εµφανίζονται αυξηµένες, µε έµφαση στις
ευάλωτες οµάδες, αλλά και στα κοινωνικά αγαθά της υγείας, της
εκπαίδευσης, της στέγης και της προστασίας της ανθρώπινης
αξιοπρέπειας γενικότερα. 

Το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης, το επίδοµα των ανασφά-
λιστων υπερηλίκων, τα οικογενειακά επιδόµατα, οι παρεµβάσεις
για την καταπολέµηση της ανεργίας, η επιδότηση των ασφαλι-
στικών εισφορών των νέων, το στεγαστικό επίδοµα των νοικοκυ-
ριών και των δανειοληπτών αποτυπώνουν δαπάνες οι οποίες
ξεπερνούν τα 3,2 δισεκατοµµύρια. Την ίδια στιγµή, αυξάνεται η
δηµόσια δαπάνη για την υγεία, αυξάνεται ο προϋπολογισµός των
νοσοκοµείων, ενισχύονται τα κονδύλια για την κάλυψη των αναγ-
κών των πολιτών για την προµήθεια φαρµάκων υγειονοµικού υλι-
κού, ενώ ταυτόχρονα ισχυροποιούνται οι δαπάνες για το
κοινωνικό, για το πρωτοβάθµιο σύστηµα υγείας, αλλά και για το
σύνολο των δοµών της κοινωνικής αλληλεγγύης και πρόνοιας.

Ας πάµε στην εκπαίδευση. Στην εκπαίδευση, επίσης, για µία
ακόµη χρόνια υπάρχει µια σηµαντική αύξηση των διαθέσιµων
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πόρων. Μετά από τη βύθιση των δαπανών για την εκπαίδευση της
Κυβέρνησης Σαµαρά, τις απολύσεις των εκπαιδευτικών και τη γε-
νικότερη προσπάθεια διασποράς κλίµατος ανασφάλειας στο σύ-
νολο της εκπαιδευτικής κοινότητας, σήµερα µπορούµε να πούµε
ότι για την ελληνική εκπαίδευση το µνηµόνιο τελείωσε. Και η ανα-
βάθµιση του ακαδηµαϊκού χάρτη της χώρας και η ισχυροποίηση
της ειδικής εκπαίδευσης και η κάλυψη των εκπαιδευτικών κενών
στο σύνολο της επικράτειας αποκρυσταλλώνουν τη σοβαρή δη-
µοσιονοµική προσπάθεια των τελευταίων ετών, για ενίσχυση των
πολλών, την οποία επισφραγίζει ο φετινός προϋπολογισµός.

Εµφανίζεται η Νέα Δηµοκρατία, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη συζήτηση για τον προϋπολο-
γισµό σε µία κατάσταση, θα έλεγα, πολιτικής δυσθυµίας. Δεν
φαίνεται να ενθουσιάζεται από το γεγονός ότι στο επίκεντρο της
οικονοµίας και των οικονοµικών του κράτους βρίσκονται σήµερα
οι πολλοί, η κοινωνική πλειοψηφία, όλοι εκείνοι που πλήρωσαν
πολύ ακριβά το τίµηµα της κρίσης. Όπως, επίσης, δεν χαιρόταν
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση όταν αυτή η Κυβέρνηση έστελνε τον
λογαριασµό στους κακοπληρωτές καναλάρχες, όπως δεν χά-
ρηκε όταν τελικά διασώθηκαν και στηρίχθηκαν οι συντάξεις ή
όταν κάθε χρόνο διανέµεται το κοινωνικό µέρισµα ή όταν ανα-
κοινώθηκε η βούληση για αύξηση των µισθών στον ιδιωτικό
τοµέα και για προσλήψεις σε νευραλγικούς τοµείς του κοινωνι-
κού κράτους. 

Απέναντι, λοιπόν, στον κοινωνικό προϋπολογισµό του 2019
βρίσκεται η µικροπολιτική αριθµητική της Νέας Δηµοκρατίας, η
οποία φαίνεται να απεχθάνεται την κοινωνική προστασία, την κοι-
νωνική αλληλεγγύη, την ικανοποίηση των αναγκών της κοινωνι-
κής πλειοψηφίας. 

Και επειδή και από το µνηµόνιο βγήκαµε και ο προϋπολογι-
σµός του 2019 δεν περιέχει κανένα νέο µέτρο, κανέναν νέο
φόρο, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση καταφεύγει στα δεκανίκια
ενός ακροδεξιού πολιτικού καιροσκοπισµού, νεοφιλελεύθερο
πορτοφόλι και εθνικιστικό γκροτέσκο. Αυτό υποστηρίζει σήµερα
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ταυτίζοντας τη ρητορική της µε
εκείνη των εθνικιστικών µορφωµάτων του ακροδεξιού περιθω-
ρίου.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Όσο όµως κι αν καλούν και παρακαλούν ορισµένοι τα κοράκια
των αγορών να εµποδίσουν τη µεταµνηµονιακή πορεία της
χώρας, όσο και αν κάποιοι επενδύουν στις ψευδείς ειδήσεις και
σε σκανδαλολογία, γνωρίζουν ότι η απάντηση των πολιτών θα
είναι για µία ακόµη φορά δηµοκρατική. Διότι η Ελλάδα της ειρή-
νης, της αλληλεγγύης, της συνανάπτυξης, του κοινωνικού κρά-
τους, της φιλίας, της καλής γειτονίας είναι η Ελλάδα που
επιθυµεί η δηµοκρατική πλειοψηφία του ελληνικού λαού, η Ελ-
λάδα που στέκεται απέναντι σε όλους εκείνους τους πολιτικούς
εργολάβους του εθνικισµού, της µισαλλοδοξίας, αλλά και των
offshore και των σκανδάλων.

Έχουµε έναν προϋπολογισµό, λοιπόν, δίκαιης ανάπτυξης µε
κοινωνική ανταποδοτικότητα και µε έµφαση σε όλα εκείνα τα κοι-
νωνικά αγαθά που οι ιδεολογικοί συνοδοιπόροι της τρόικας και
των µνηµονίων επιχείρησαν να διαλύσουν και να εκχωρήσουν στο
αχαλίνωτο κέρδος. 

Ακόµα, όµως και έτσι, µε όλες αυτές τις δυνάµεις της συντή-
ρησης απέναντι, η Κυβέρνηση της Αριστεράς κατάφερε να δι-
καιώσει τους αγώνες, τις αγωνίες και τις θυσίες των πολιτών.
Κατάφερε να βάλει στο περιθώριο όλα εκείνα τα συντεταγµένα
συµφέροντα που ήθελαν τα κοινωνικά και εργασιακά δικαιώµατα
στο περιθώριο.

Με οδηγό, λοιπόν, την κοινωνική προσπάθεια του προϋπολο-
γισµού του 2019 και µε πυξίδα τη διαφάνεια, τη δικαιοσύνη, τη
συνετή και χρηστή διαχείριση η νέα περίοδος θα είναι περίοδος
δίκαιης ανάπτυξης, επούλωσης των µνηµονιακών πληγών, περίο-
δος παραγωγικής ανασυγκρότησης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Βαγιωνάς. 
Ο κ. Βαγιωνάς δεν είναι εδώ, άρα, τον λόγο παίρνει ο κ. Πάν-

τζας. 
Ορίστε, κύριε Πάντζα, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, την προηγούµενη Τρίτη ο κ. Μη-

τσοτάκης κατέθεσε στα Πρακτικά της Βουλής ένα χαρτί µε φω-
τογραφίες όλων όσων είχαµε συνεργαστεί από το ΠΑΣΟΚ. Ούτε
καταζητούµενοι να ήµασταν! 

Θέλω, λοιπόν, να σταθώ σε αυτό και να πω το εξής: Το 1974,
πολλοί από εµάς –εµού συµπεριλαµβανοµένου- που προερχόµα-
στε από την Αριστερά και την ΕΔΑ συνταχθήκαµε πίσω από την
ιδρυτική πράξη του ΠΑΣΟΚ και του Ανδρέα Παπανδρέου, η
οποία κατ’ εµέ ήταν ένα Αριστερό µανιφέστο. Αν τη διαβάσετε
σήµερα, θα το διαπιστώσετε. Πρόκειται για µια διακήρυξη που
εξέφρασε το 1981 τη συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού
λαού. Και αυτό συνέβη, γιατί η κοινωνία προερχόταν από τις πλη-
γές της επάρατης Δεξιάς, την οποία έζησα στο πετσί µου. 

Από µικρό παιδί µε έψαχναν, µε έδερναν οι ταγµατασφαλίτες,
οι φασίστες συνεργάτες των Γερµανών, επειδή ο πατέρας µου
ήταν Αριστερός και ενταγµένος στο ΕΑΜ αγωνιζόµενος για τη
λευτεριά της πατρίδας µας.

Όταν µου στέρησαν τον πατέρα µου σε τρυφερή ηλικία και τον
έστειλαν για δεκαεπτάµιση χρόνια εξορία, όταν πάλι ήµουν ένας
από τους χιλιάδες που έκαψαν την εφηµερίδα «ΤΑ ΝΕΑ», στη
Χρήστου Λαδά, το 1965 διαµαρτυρόµενος για την ανατροπή της
νόµιµης κυβέρνησης από τους αποστάτες που άνοιξε ξεκάθαρα
το δρόµο για να έρθει η Χούντα. 

Σήµερα, λοιπόν και επειδή µιλάµε για νέο και παλιό η οικογέ-
νεια Μητσοτάκη έχει τον εξής απολογισµό: έναν πρώην Πρωθυ-
πουργό, έναν αρχηγό Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µια κυρία επί
πολλά χρόνια Υπουργό, το µόνο που λείπει στην οικογένεια είναι
ο τίτλος του αρχιεπισκόπου.

Εάν αυτό, κύριοι της Δεξιάς, δεν είναι παλιό, τότε τι είναι; Θα
επαναφέρω, λοιπόν, το σύνθηµα της εποχής που είναι επίκαιρο
όσο ποτέ και αυτό είναι το γνωστό «ο λαός δεν ξεχνά τι σηµαίνει
Δεξιά», όπως επίσης δεν ξεχνά αυτούς που έβαλαν τη χώρα στην
περιπέτεια των µνηµονίων, δηλαδή το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµο-
κρατία. Δεν ξεχνά, επίσης, αυτούς που κατέστρεψαν τον τόπο,
χρεοκόπησαν τη χώρα και εφάρµοσαν πιστά το ρητό «ο κλέψας
του κλέψαντος και ο εξαπατήσας του εξαπατήσαντος», αυτούς
που διέφθειραν και µόλυναν το πολιτικό σύστηµα δεκαετίες τώρα
κάνοντας κάθε λογής κοµπίνα, που και πολλοί από αυτούς ήταν
πρωτοκλασάτα ονόµατα, αλλά βρίσκονται σήµερα στη φυλακή.

Σήµερα, λοιπόν, οκτώ χρόνια µετά έχει έρθει η ώρα των απαν-
τήσεων και του απολογισµού και η απάντηση είναι µία. Η χώρα
καταστράφηκε και µπήκε στα µνηµόνια µε το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα
Δηµοκρατία και η χώρα βγήκε από αυτά µε τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Αυτή είναι η αλήθεια, αυτή είναι η πραγµατικότητα, η οποία
δίνει τη δυνατότητα στη χώρα να συζητάµε σήµερα τον πρώτο
προϋπολογισµό εκτός µνηµονίου που δεν παίρνει από τους πο-
λίτες, αλλά δίνει αυτά που οι προηγούµενες κυβερνήσεις του
στέρησαν: µέρισµα, ΕΝΦΙΑ, µείωση εισφορών, τα αναδροµικά
στα ειδικά µισθολόγια, το επίδοµα στέγασης, τη µη περικοπή των
συντάξεων. Η µη περικοπή, που τα κανάλια της Δεξιάς το περά-
σαν εντελώς στο ντούκου, ενώ όλο το προηγούµενο διάστηµα
τροµοκρατούσαν τον κόσµο ότι την 1η του Γενάρη κόβονται οι
συντάξεις και έρχεται ο θάνατος των συνταξιούχων.

Ποια άλλη κυβέρνηση έχει σταθεί ή θα σταθεί πιο κοντά στον
Έλληνα εργαζόµενο, στον συνταξιούχο, στη µητέρα, στο παιδί,
στα ανθρώπινα δικαιώµατα όσο στην πράξη έχει σταθεί η Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ;

Ποια άλλη κυβέρνηση είναι σε τόσο µεγάλο βαθµό αποδεκτή
στην ευρωπαϊκή και διεθνή κοινότητα, όταν οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις περιφερόντουσαν ασκόπως στα διεθνή φόρα και θε-
σµούς χωρίς να τους δίνει κανείς σηµασία, χωρίς φωνή και
άποψη σε όλες τις εξελίξεις;

Αντίθετα, σήµερα η χώρα έχει φωνή, έχει άποψη διεθνώς και
αυτό οφείλεται στη σηµερινή Κυβέρνηση και στον Πρωθυπουργό
της χώρα, τον Αλέξη τον Τσίπρα.

Άρα, λοιπόν, θα ανακεφαλαιώσω για να κλείσω. Το γεγονός
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είναι ένα, ότι ο λαός δεν ξεχνά τι σηµαίνει Δεξιά και ακροδεξιά
και φυσικά δεν ξεχνά ποια κυβέρνηση στάθηκε δίπλα του. Και
όσοι σήµερα µέσα σε αυτήν την Αίθουσα αµφιβάλουν, την απάν-
τηση θα την δώσει ο Ελληνικός λαός τον Οκτώβρη του 2019,
όταν θα γίνουν οι εθνικές εκλογές. Θα το καταλάβουν, όµως,
ακόµα καλύτερα του χρόνου όταν µέσα σε αυτήν την Αίθουσα
θα συζητάµε έναν ακόµα προϋπολογισµό του ΣΥΡΙΖΑ, αυτόν για
το 2020!

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε και για τον χρόνο, κύριε συνάδελφε.

Ο τελευταίος οµιλητής, λοιπόν, του πέµπτου κύκλου είναι ο κ.
Μωραΐτης και µετά θα µιλήσει ο Υπουργός κ. Αραχωβίτης.

Ορίστε, κύριε Μωραΐτη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ο προϋπολογισµός του 2019 είναι ένας ακόµη αντιλαϊκός,

βαθιά ταξικός προϋπολογισµός που δηµιουργεί πηγή κερδοφο-
ρίας για το κεφάλαιο, ενώ για τις λαϊκές εργατικές οικογένειες
επιφυλάσσει νέα δεινά, νέα βάρη.

Παραµένουν εδώ όλοι οι αντιλαϊκοί νόµοι των τριών µνηµονίων.
Βρισκόµαστε µπροστά σε ένα µεταµνηµονιακό µνηµόνιο. Η βάρ-
βαρη αντιλαϊκή πολιτική θα συνεχιστεί, θα κλιµακωθεί παρά τα
διάφορα µπαλώµατα, πασαλείµµατα, παροχές πτωχοκοµείου
στα οποία επιδίδεται η Κυβέρνηση σε τµήµατα του λαού που η
πολιτική η δική της και των προηγούµενων τα έχει οδηγήσει στην
ακραία φτώχια και εξαθλίωση. Η εργατική τάξη, τα πλατιά λαϊκά
στρώµατα πλήρωσαν, µάτωσαν στην καπιταλιστική οικονοµική
κρίση. Θα συνεχίσουν να πληρώνουν, να µατώνουν και στην
όποια καπιταλιστική ανάπτυξη.

Μέσα από τον προϋπολογισµό του 2019 συνεχίζεται και η επί-
θεση στους φτωχούς και µεσαίους αγρότες. Η επίθεση αυτή εκ-
δηλώνεται µε παλιά και νέα σκληρά αντιλαϊκά µέτρα τα οποία
στην κυριολεξία θερίζουν το πενιχρό εισόδηµα φτωχών αγροτών
και κτηνοτρόφων. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση έχουµε άγρια φορολογία στο ήδη
λεηλατηµένο αγροτικό εισόδηµα και αυτό γίνεται όχι µε βάση το
πραγµατικό, αλλά το τεκµαρτό εισόδηµα. Και να αφήσει τα ψέ-
µατα και τα τσαλιµάκια η Κυβέρνηση ότι οι αγρότες θα πληρώ-
σουν λιγότερο φόρο το 2019 σε σχέση µε το 2018. Ισχύει το
εντελώς αντίθετο: Θα πληρώσουν 33 εκατοµµύρια ευρώ παρα-
πάνω. 

Και επειδή έφυγε ο κ. Αποστόλου, πρέπει να του πω ότι αν µε
τον αγώνα τους, µε τα µεγαλειώδη µπλόκα σαράντα πέντε µερό-
νυχτα µε τα τρακτέρ που έφτασαν έξω εδώ στο Σύνταγµα δεν
είχαν κερδίσει το αφορολόγητο, θα πλήρωναν επιπλέον 268 εκα-
τοµµύρια το 2018 και αυτό φαίνεται καθαρά ως απώλεια είσπρα-
ξης.

Και πάνω σε όλα αυτά η φτωχή αγροτιά βρίσκεται αντιµέτωπη
και µε το δυσβάστακτο κόστος παραγωγής. Στα ύψη το ΦΠΑ σε
όλα τα µέσα και εφόδια, απαλλαγή όµως του ΦΠΑ για τον εισα-
γόµενο επενδυτικό χρυσό. Έχουµε ανοικτές τιµές στα αγροκτη-
νοτροφικά προϊόντα, απληρωσιά, κατρακύλισµα των τιµών και
αυτό αποτυπώνεται µε τον πιο κατηγορηµατικό τρόπο στην τιµή
του αιγοπρόβειου γάλακτος που είναι πιο φτηνό και από το εµ-
φιαλωµένο νερό. Τα καρτέλ πιέζουν τις τιµές ακόµη πιο κάτω και
είναι απλήρωτοι οι παραγωγοί παρά αυτά που είπε ο πρώην
Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, ότι θα πληρώνονται σε εξήντα
µέρες µε τον νόµο που ψήφισε η Κυβέρνησή του.

Και ο κύριος Πρωθυπουργός προκαλώντας τους φτωχούς και
µεσαίους κτηνοτρόφους που βρίσκονται σε πλήρη κατάρρευση
πήγε σε µια γαλακτοβιοµηχανία στα Καλάβρυτα και είπε ότι όλα
πάνε καλά, υπερασπιζόµενος το µοντέλο της καπιταλιστικής πα-
ραγωγής, τις κατευθύνσεις της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. Είπε
ότι τα ΠΟΠ προϊόντα θα δώσουν λύσεις στους φτωχούς κτηνο-
τρόφους, λες και τα ΠΟΠ προϊόντα δεν ήταν εδώ όλα αυτά τα
χρόνια. Δεν έσωσαν όµως τους κτηνοτρόφους που είναι σε
πλήρη κατάρρευση.

Αυτό που δεν είπε ο κ. Τσίπρας είναι ότι η Κυβέρνησή του απο-
δέχθηκε ότι φέτα µπορεί να φτιάχνει και ο Καναδάς και η νότια
Αφρική. Και η Ευρωπαϊκή Ένωση, το σπίτι σας όπως λέτε, έδωσε

το πράσινο φως να την κάνει και το Βιετνάµ.
Και τα βάσανα της αγροτιάς δεν έχουν τελειωµό. Ο φοροµπη-

χτικός ΕΛΓΑ παρ’ ότι χαρατσώνει τους αγρότες, δεν αποζηµιώνει
βασικές ασθένειες στη φυτική και ζωική παραγωγή, όπως συµ-
βαίνει τώρα µε τους ελαιοπαραγωγούς σε όλη τη χώρα που
έχουν πάθει ολοκληρωτική καταστροφή από τον δάκο, παρ’ ότι
έχουν πληρώσει εισφορές και στον ΕΛΓΑ και εισφορές για τη δα-
κοκτονία. 

Και επειδή είναι εδώ και ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης,
κύριε Υπουργέ, ζητάµε να πάρουν αποζηµίωση όλοι οι ελαιοπα-
ραγωγοί να πάρουν de minimis, όπως και οι υπόλοιποι.

Κύριοι της Κυβέρνησης, είστε προκλητικοί όταν λέτε ότι νοι-
άζεστε για τη φτωχή αγροτιά, όταν έχετε αφορολόγητο τράνζιτ
πετρέλαιο για τα καράβια των εφοπλιστών, ενώ έχουµε 1,5 ευρώ
για τα τρακτέρ των αγροτών. Η Κυβέρνησή σας κατήργησε και
αυτή την επιστροφή φόρου στο αγροτικό πετρέλαιο, ενώ από την
άλλη µεριά µε απλοχεριά δίνετε 1,1 δισεκατοµµύρια για τη στή-
ριξη της κερδοφορίας του κεφαλαίου µέσω της έκπτωσης του
ειδικού φόρου κατανάλωσης πετρελαιοειδών. Αυτό αποτυπώνε-
ται στον προϋπολογισµό σας.

Πριν λίγες µέρες φέρατε µια τροπολογία για τη µείωση των
ασφαλιστικών εισφορών των αγροτών. Ήταν στάχτη στα µάτια
της φτωχής αγροτιάς, γιατί απλά δεν αφορά τη συντριπτική πλει-
οψηφία των Ελλήνων αγροτών, δηλαδή το 80%. Ποιους δεν
αφορά; Δεν αφορά αυτούς που οι πολιτικές όλων των κυβερνή-
σεων τούς βυθίζουν στη φτώχεια και ζουν κάτω από τα όρια της
φτώχειας.

Δηλαδή, µε τον νόµο – λαιµητόµο Κατρούγκαλου, δηλαδή, σε
αυτούς που έχουν εισόδηµα κάτω από 5.000 ευρώ όχι µόνο δεν
µειώσατε τις ασφαλιστικές εισφορές, αλλά τους ζητάτε παρα-
πάνω. Δηλαδή, τι τους ζητάτε; Τους ζητάτε να πληρώσουν 1.200
ευρώ εισφορές για κύρια σύνταξη και υγεία και τους λέτε να ζή-
σουν µε 3.800 τον χρόνο, να πληρώσουν τον ΕΝΦΙΑ, να πληρώ-
σουν τον ΕΛΓΑ, να πληρώσουν φάρµακα. Δηλαδή, τους ζητάτε
να ζήσουν µε αυτά τα χρήµατα. 

Βέβαια, ξεχάσαµε ότι τους δίνετε και µέρισµα 250 - 300 ευρώ.
Ξέρετε τι λένε οι αγρότες; Λένε ότι τους παίρνετε τα καρβέλια
και τους δίνετε ψίχουλα. Και ενώ τους χαρατσώνετε µε ασφαλι-
στικές εισφορές και φιλοδωρήµατα, τους δίνετε συντάξεις πεί-
νας των 330 ευρώ, αυτό που είπε ο κ. Αποστόλου, ότι παίρνουν
εθνική σύνταξη 384 ευρώ. 

Οι αγρότες ξέρουν πολύ καλά, και να το πούµε να το ακού-
σουν κι από δω, ότι µε τριάντα χρόνια ασφάλιση παίρνουν 24
ευρώ εθνική σύνταξη. Αυτή είναι η σύνταξη. Και σε αυτούς δεν
δίνετε και τη σύνταξή. Τους χρωστάτε έξι µήνες τώρα και δεν
τους ρωτάτε πώς θα κάνουν Χριστούγεννα. Την εθνική σύνταξη
στο σύνολο οι αγρότες θα την πάρουν το 2032, µετά από 15 χρό-
νια και βλέπουµε. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά τις µειώσεις στις ασφαλιστικές εισφορές,
να ακούσουν και οι αγρότες, αλλά και οι υπόλοιποι πόσο κου-
βαρντάδες είστε. Ξέρετε πόσα είναι αυτά τα χρήµατα; Είναι 19
εκατοµµύρια, όταν για τη συµµαχία του πολέµου του ολέθρου
του ΝΑΤΟ δίνετε 4 δισεκατοµµύρια, από το ξεζούµισµα του ελ-
ληνικού λαού. 

Βασικό εργαλείο υλοποίησης αυτής της αντιλαϊκής πολιτικής
στον χώρο της αγροτιάς είναι οι οµάδες παραγωγών, οι συµβι-
βασµένες οργανώσεις των αγροτών, η συµβολαιακή γεωργία, οι
διεπαγγελµατικές, που βάζουν πλάτη για να ενσωµατωθούν µι-
κροί και µεσαίοι παραγωγοί στους στόχους του κεφαλαίου. Γι’
αυτό έχει σηµασία σήµερα η αντιλαϊκή επίθεση διαρκείας και η
προώθηση της στρατηγικής του κεφαλαίου να βρει εµπόδια, να
δυσκολευτεί, να µην δοθεί η εργατική λαϊκή συναίνεση, να µην
περάσουν τα προπαγανδιστικά κόλπα της Κυβέρνησης, που
έχουν στόχο να ρίξουν κι άλλο τις δίκαιες απαιτήσεις του λαού,
να διαµορφώσουν ψεύτικες διαχωριστικές γραµµές ανάµεσα
στους περισσότερο και λιγότερο φτωχούς, να νοµιµοποιήσουν
την πολιτική που συντρίβει τα δικαιώµατα, τη στιγµή που το κε-
φάλαιο, που φαίνεται και µέσα από τον προϋπολογισµό, όχι µόνο
µένει στο απυρόβλητο, αλλά ενισχύεται όλο και περισσότερο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΓ’ - 13 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2018 1933



Οι εργαζόµενοι, η φτωχή αγροτιά, τα άλλα λαϊκά στρώµατα, η
νεολαία, πρέπει να παλέψουν, να συµπορευτούν µε το ΚΚΕ για
τον άλλο δρόµο ανάπτυξης που θα συµφέρει την εργατική τάξη,
τους ανθρώπους του µόχθου, τη φτωχή αγροτιά. Και αυτός ο
δρόµος είναι ο δρόµος της λαϊκής εξουσίας, µε κοινωνικοποίηση
των καπιταλιστικών αγροτικών εκµεταλλεύσεων της γης, των
συγκεντρωµένων µηχανοποιηµένων µέσων παραγωγής, των κρα-
τικών υποδοµών και του εµπορίου, για να ενταχθούν στον κρα-
τικό σχεδιασµό, µε στόχο την ικανοποίηση των σύγχρονων
διατροφικών αναγκών του λαού µας µε προϊόντα ποιοτικά, προ-
ϊόντα που θα δίνουν πρώτη ύλη στη µεταποιητική βιοµηχανία κα-
ταπολεµώντας την ανεργία στην ύπαιθρο, αλλά και στα αστικά
κέντρα.

Η κοινωνικοποιηµένη κρατική αγροτική παραγωγή θα αξιοποιεί
όλες τις παραγωγικές δυνατότητες της χώρας, όχι για την κερ-
δοφορία του µεγάλου κεφαλαίου, αλλά µε στόχο την ικανοποί-
ηση των σύγχρονων διατροφικών λαϊκών αναγκών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε. 

Τώρα θα δώσω το λόγο στον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης,
τον κ. Αραχωβίτη, για δέκα λεπτά και στη συνέχεια θα µπούµε
στον έκτο κύκλο οµιλητών. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε όντως τον πρώτο µε-
ταµνηµονιακό προϋπολογισµό και αυτό φαίνεται ξεκάθαρα από
τις τοποθετήσεις όλων, γιατί είναι η πρώτη φορά που δεν συζη-
τάµε για περικοπές και νέα µέτρα. Η κριτική, όµως, που ασκείται
στην Κυβέρνηση είναι γιατί δεν κάνουµε περισσότερα. Καλό είναι
αυτό. Αυτό είναι θετικό.

Για το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, λοιπόν,
µε βάση τον προϋπολογισµό και την εισηγητική του έκθεση για
το 2019, προβλέπονται στον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουρ-
γείου 258 εκατοµµύρια ευρώ και στο Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων του Υπουργείου προβλέπονται 852 εκατοµµύρια,
φτάνοντας σε σύνολο το ένα το 1,11 δισεκατοµµύρια, συγκριτικά
µε το 1,069 δισεκατοµµύρια που εκτιµήθηκε για το 2018.
Έχουµε, λοιπόν, ήδη µια σηµαντική αύξηση στον προϋπολογι-
σµό. 

Πιο αναλυτικά, ενώ στον τακτικό προϋπολογισµό φαίνεται ότι
υπάρχει µία µείωση 200 δισεκατοµµυρίων, αυτά έχουν µεταφερ-
θεί στο Πρόγραµµα των Δηµοσίων Επενδύσεων, που σηµαίνει
ακριβώς ότι προορίζονται για παραγωγικά έργα, για εγγειοβελ-
τιωτικά έργα, για έργα που µπορεί να υλοποιήσει το Υπουργείο,
που είναι πραγµατικά έργα υποδοµής και ανάπτυξης για τον
αγρότη τόσο για τη µείωση του κόστους παραγωγής όσο και για
τον εκσυγχρονισµό της ελληνικής γεωργίας.

Ένα άλλο στοιχείο που θα παρατηρήσει κάποιος διαβάζοντας
τον προϋπολογισµό προσεκτικά, είναι ότι στον κωδικό για το έλ-
λειµµα του ΕΛΕΓΕΠ, που είναι τα πρόστιµα και οι καταλογισµοί,
ενώ το 2018 είχαµε 142,5 εκατοµµύρια, φέτος έχουµε 100 εκα-
τοµµύρια. Έχουµε, δηλαδή, 42 εκατοµµύρια λιγότερα για πρό-
στιµα και καταλογισµούς.

Ας δούµε, όµως, τώρα έναν απολογισµό της δράσης του
Υπουργείου µέχρι τώρα. Ας ξεκινήσουµε από το Πρόγραµµα
Αγροτικής Ανάπτυξης που υλοποιείται τώρα το 2014 - 2020. Το
Πρόγραµµα 2014-2020 είναι ένα πρόγραµµα που είναι ύψους 6
δισεκατοµµυρίων. Εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση –κι
αυτό έχει τη σηµασία του- τον Δεκέµβριο του 2015, µε έναν
χρόνο καθυστέρηση. Πού οφείλεται αυτή η καθυστέρηση; Μας
το θύµισε πρόσφατα ο ίδιος ο Επίτροπος Χόγκαν που ήταν την
προηγούµενη εβδοµάδα εδώ. Το αρχικό σχέδιο που υποβλήθηκε
γύρισε πίσω από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή µε τετρακόσιες πε-
νήντα παρατηρήσεις. Όλες αυτές οι παρατηρήσεις διορθώσεις
-στην πραγµατικότητα φτιάχτηκε ένα καινούργιο- στον χρόνο
που είχαµε και άρχισε η εφαρµογή του, ήρθε εγκεκριµένο έναν
ολόκληρο χρόνο µετά.

Άρα, το πρόγραµµα υλοποιείται τώρα µόλις τρία χρόνια. Μέσα
σε αυτά τα τρία χρόνια ήδη έχει ενεργοποιηθεί το 83% του προ-
γράµµατος, ήδη έχουν προγραµµατιστεί τριάντα µία νέες προ-
κηρύξεις συνολικού ύψους 3,2 δισεκατοµµυρίων δηµοσίας

δαπάνης και µέχρι τέλος του έτους αναµένεται να βγουν δύο
πολύ σηµαντικά και λαοφιλή, επιτρέψτε µου, προγράµµατα, το
πρόγραµµα της «Βιολογικής Γεωργίας» το µέτρο 1.1 και το µέτρο
6.3 για την ανάπτυξη µικρών γεωργικών εκµεταλλεύσεων.

Οι πληρωµές του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης µέχρι
τώρα έχουν φτάσει τα 1,7 δισεκατοµµύρια δηµόσια δαπάνη και
αναµένεται µέχρι το τέλος του έτους να έχουν ξεπεράσει τα 2
δισεκατοµµύρια. Για το έτος 2018 -µόνο το έτος 2018- µέχρι
τέλος του έτους, θα έχουν φτάσει πάνω από 670 εκατοµµύρια. 

Να δούµε, όµως, και την απορρόφηση. Το Πρόγραµµα Αγρο-
τικής Ανάπτυξης αυτή τη στιγµή παρουσιάζει τον δεύτερο καλύ-
τερο ρυθµό αύξησης πληρωµών µεταξύ των είκοσι οκτώ
κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το πρόγραµµα τρέχει
λοιπόν. 

Αντίστοιχες είναι και οι επιδόσεις του Επιχειρησιακού Προ-
γράµµατος Αλιείας και Θάλασσας συνολικού προϋπολογισµού
521 εκατοµµυρίων ευρώ. Έχουµε µέχρι τώρα δέσµευση του
67%, έχουµε ενεργοποίηση δεκαεννέα µέτρων, ενώ οι συνολικές
πληρωµές που έχουν γίνει µέχρι σήµερα είναι 55 εκατοµµύρια
ευρώ. Επιπλέον, µέχρι τέλος του έτους αναµένεται να έχουµε
επιπλέον 5 εκατοµµύρια πληρωµές ακόµα. 

Τώρα έρχοµαι στα σχετικά µε τις πληρωµές του ΕΛΓΑ. Ο ΕΛΓΑ
µέχρι τώρα, µέχρι σήµερα έχει πληρώσει 154,8 εκατοµµύρια
ευρώ σε καλυπτόµενες ζηµιές για το έτος 2017 και αύριο αναµέ-
νεται να κατατεθούν στους λογαριασµούς των παραγωγών άλλα
17 εκατοµµύρια που αφορούν τις εξοφλήσεις για όλες τις ζηµιές
του 2017 και συνεχίζουµε στις πληρωµές του έτους 2018. Από
πέρυσι -και φέτος είναι η δεύτερη χρονιά- έχουµε εξόφληση ζη-
µιών µέσα στο ίδιο έτος που γίνονται οι ζηµιές, κάτι που είχαµε
πολλά χρόνια να δούµε. 

Φέτος, όπως καταλαβαίνετε και από τα ύψη αποζηµίωσης του
ΕΛΓΑ, στη χώρα επικράτησαν ιδιαίτερες κλιµατολογικές συνθή-
κες που δηµιούργησαν πάρα πολλά προβλήµατα στην αγροτική
παραγωγή. Αν οι καλυπτόµενες ζηµιές για το 2017 έφτασαν τα
170 εκατοµµύρια, οι µη καλυπτόµενες ζηµιές ήταν για το 2017
και το 2018, επίσης, ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι. 

Έτσι, λοιπόν, αποφασίσαµε, για να στηρίξουµε το εισόδηµα
των αγροτών, ακριβώς λόγω µη καλυπτόµενων ζηµιών από τον
ασφαλιστικό τους φορέα, τον ΕΛΓΑ, να ενεργοποιήσουµε το ερ-
γαλείο ενισχύσεων ήσσονος σηµασίας, το γνωστό de minimis. 

Έτσι, λοιπόν, προχωρήσαµε στη χορήγηση οικονοµικών ενισχύ-
σεων σε κτηνοτρόφους στην Κρήτη και στη Λέσβο για επιζωοτίες,
για ασθένειες. Προχωρήσαµε στη χορήγηση de minimis σε σα-
ράντα πέντε χιλιάδες αιγοπροβατοτρόφους, όπως ανακοίνωσε ο
Πρωθυπουργός από τα Καλάβρυτα. Προχωράµε στη χορήγηση
de minimis 8,2 εκατοµµυρίων ευρώ σε καπνοπαραγωγούς πέντε
νοµών της χώρας. Και, τέλος, προχωράµε εντός του έτους σε απο-
ζηµίωση, ενίσχυση µέσω του de minimis 10,2 εκατοµµύρια ευρώ
στους ροδακινοπαραγωγούς της χώρας.

Τώρα πάµε να δούµε και το νοµοθετικό έργο. 
Το 2018, λοιπόν, ήταν µία χρονιά όπου είχαµε, και πρόσφατα,

πολύ σηµαντικές νοµοθετικές ρυθµίσεις για τους αγρότες. Όπως
είχε ανακοινώσει ο Πρωθυπουργός από τη Διεθνή Έκθεση Θεσ-
σαλονίκης, καταργήθηκε το τέλος επιτηδεύµατος για τους συνε-
ταιρισµένους αγρότες. 

Να θυµηθούµε, όµως, πότε επιβλήθηκε το τέλος επιτηδεύµα-
τος; Γιατί ο Πρωθυπουργός εχθές µας έλεγε πως ό,τι φόρος
υπάρχει σε αυτήν τη χώρα επιβλήθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Όχι ο Πρωθυ-
πουργός

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Σωστά το είπατε. Πολύ
ωραία το είπατε. Λανθάνουσα γλώσσα. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ο εν δυνάµει Πρωθυπουργός. Αυτός που ονει-
ρεύεται.

Ο κ. Μητσοτάκης, λοιπόν, ξεχνάει ότι το τέλος επιτηδεύµατος
στους αγρότες επιβλήθηκε µε τον ν.3986/2011. Είναι στο άρθρο
31 παράγραφος 3, για να µην το ψάχνετε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Λάθος κάνετε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ψάξτε το, κύριε συνάδελφε.

1934 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι έτσι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα τι

κάνετε; Διάλογο; Είναι πολύ αργά πια για αυτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Έτσι είναι ακριβώς.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι µεταγενέστερο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν είναι καθόλου µεταγενέστερο. Δεν είναι στον
ν. 4172/2013, αν λέτε αυτό. Δεν είναι εκεί. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εκεί είναι µε πενταετή πε-
ρίοδο χάριτος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, µην απαντάτε. Ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Με τον ν.4172/2013 δόθηκε, λοιπόν, µία πενταε-
τής παράταση µη εφαρµογής του µέτρου από το 2011 και το
2019 θα ήταν ο χρόνος που θα έληγε η πενταετία.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Έντεκα συν πέντε, δεκαέξι.
Δεν ήταν 2019, αν ήταν έτσι.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Για το 2013, που έχει εφαρµογή από το 2014.
Μετρήστε από το 2014 πενταετία. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ο ν.4172 είναι το 2013. Από
το 2011 δεν βγαίνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Βεσυρόπουλε, αν θέλετε να πω το όνοµά σας, για να ακουστεί
ότι είστε εδώ, να το πω.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Από το 2014 κάντε την πρόσθεση. Συν πέντε
βγαίνει δεκαεννιά.

Διαβάστε. Δεν είναι κακό. Σας δίνω και την παράγραφο. Μελε-
τήστε το, σας δίνω και την παράγραφο. Είναι η παράγραφος 3
του άρθρου 31.

Πάµε, λοιπόν, για να µην χάνουµε τον χρόνο, γιατί έχουµε και
αρκετά να πούµε και ο χρόνος µας πιέζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι να
κάνουµε αφού απαντάτε εσείς;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν ήταν πολύς ο χρόνος, κυρία Πρόεδρε, σε
αυτό.

Προχωρήσαµε, λοιπόν, στη νοµοθετική ρύθµιση για τη µείωση
των ασφαλιστικών εισφορών των αγροτών κατά 33% στον κλάδο
της σύνταξης για τους αγρότες µε τα µεγαλύτερα εισοδήµατα,
που όντως επιβαρύνθηκαν. Όµως, η συντριπτική πλειοψηφία των
αγροτών πλήρωνε µε τον νόµο Κατρούγκαλου τα ίδια ή λιγότερα
απ’ ό,τι πλήρωνε επί ΟΓΑ χωρίς να συνυπολογίσουµε τις ωριµάν-
σεις ανά τριετία, που προέβλεπε ο παλαιότερος νόµος. 

Οι αγρότες –και το έζησαν- ανά τριετία είχαν ωρίµανση ασφα-
λιστικής κατηγορίας. Δηλαδή ανά τρία χρόνια πέρναγαν στην
υψηλότερη ασφαλιστική κατηγορία. Με τον νόµο Κατρούγκαλου
η µεγάλη πλειοψηφία βρέθηκε να πληρώνει λιγότερα από αυτά
που ήδη πλήρωνε προ ωριµάνσεων και µε τη πρόσφατη νοµοθε-
τική ρύθµιση µειώνεται κατά 33% και ο κλάδος της σύνταξης.

Επίσης, την προηγούµενη εβδοµάδα είχαµε και την κατάργηση
του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης στο κρασί, ένας φόρος που
όλοι θυµόµαστε υπό ποιες συνθήκες επιβλήθηκε.

Το 2018, όµως, είχαµε και µια σειρά από άλλες ρυθµίσεις τόσο
για τα χρέη των αγροτών, που προβλέφθηκε 100% διαγραφή των
τόκων των δανείων, των τόκων υπερηµερίας, των προσαυξήσεων
και των προστίµων προς το δηµόσιο και η ρύθµισή τους σε εκα-
τόν είκοσι δόσεις.

Προχωρήσαµε στη στήριξη των αγροτών, όπου οι νέοι αγρό-
τες µέχρι σαράντα χρονών εντάχθηκαν στο σύνολό τους και το
σύνολο των επιλαχόντων. Εντάχθηκε το σύνολο των έργων αγρο-
τικής οδοποιίας τα οποία αιτήθηκε η τοπική αυτοδιοίκηση, ενώ
είχαµε µία σειρά από εγκρίσεις τόσο σε έργα µεταποίησης στην
αλιεία όσα και σε εκσυγχρονισµό αλιευτικών σκαφών και µια
σειρά από άλλα µέτρα.

Θεσµικά προχωρήσαµε σε πρόσθετα διαχειριστικά µέτρα για
το εργαλείο της βιντζότρατας µε την απαγόρευση έντεκα επι-
πλέον περιοχών. Και προχωράµε στην επανεξέταση της λειτουρ-

γίας του εργαλείου, προκειµένου να εξυπηρετήσει τον σκοπό για
τον οποίο βρίσκεται και αλιεύει.

Μία άλλη σηµαντική πρωτοβουλία που πήραµε είναι ότι 1η Νο-
εµβρίου έπαψαν όλα τα καθεστώτα παραχώρησης, που ίσχυαν
για αγροτικές εκτάσεις του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων. Πλέον το σύστηµα γίνεται διαφανές, εφαρµόζεται
ο νόµος, ο ν.4061/2012 και οι εκτάσεις θα παραχωρούνται µε τις
διαδικασίες αυτές και όχι µε παρατάσεις. Και µια σειρά από
άλλες πρωτοβουλίες. 

Όµως εγώ θέλω να σταθώ σε ένα σηµείο ακόµα. Το Υπουργείο
έχει να κάνει προκήρυξη για πρόσληψη γεωτεχνικού από το
2008. Το 30% του προσωπικού έχει θεµελιώσει συνταξιοδοτικά
δικαιώµατα. Βρίσκεται σε µία κατάσταση που δεν πάει άλλο. Γι’
αυτό, λοιπόν, προχωράµε µέσα στο 2019 στην πρόσληψη γεω-
τεχνικών και λοιπών απαραίτητων ειδικοτήτων, µόνιµων θέσεων,
και ταυτόχρονα εντάσσουµε στο Πρόγραµµα Απασχόλησης
Νέων Επαγγελµατιών, ξεκινώντας στον επόµενο κύκλο συνεργα-
σία µε το Υπουργείο Εργασίας, µια σειρά από ειδικότητες απα-
ραίτητες για την ορθή λειτουργία και την επιτέλεση του έργου
του Υπουργείου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν αρκετά πράγµατα τα
οποία µέλλει να γίνουν. Ο χρόνος δεν επαρκεί για να τα αναλύ-
σουµε. Ωστόσο η κατάσταση στον αγροτικό τοµέα δεν είναι η
καλύτερη και δεν πρέπει να πανηγυρίζει κανένας για αυτό και το
ξέρουµε όλοι και το ξέρουν και οι αγρότες. 

Αυτό που χρειάζεται ο τόπος είναι λύσεις. Αυτό που χρειάζον-
ται οι αγρότες είναι λύσεις. Χρειάζεται δουλειά, χρειάζεται σχέ-
διο, χρειάζεται πρόγραµµα, χρειάζεται στοχοθεσία και µέτρηση
αποτελεσµάτων. Θα σας καλούσα να ακούσετε τον αγροτικό
κόσµο, τον κόσµο της παραγωγής. Αυτό που θέλει είναι η δια-
σφάλιση του µόχθου του. Και θέλει και κάτι άλλο. Θέλει κοινω-
νική δικαιοσύνη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Άφησα
τον χρόνο, γιατί υπήρχε διακοπή. Ταυτόχρονα και επειδή είναι ο
τελευταίος Υπουργός. Έτσι, τώρα συνεχίζουµε µε επτά λεπτά
που είναι ο χρόνος για τους οµιλητές.

Τον λόγο έχει ο κ. Κουρουµπλής για επτά λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, πριν ξεκι-

νήσω την οµιλία µου, θέλω δύο-τρία λεπτά για ένα προσωπικό
θέµα.

Μου έκανε την τιµή ο αξιότιµος Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας προχθές να µε χαρακτηρίσει «παλιό». 

Κυρία Πρόεδρε, εγώ είµαι από µία αγροτική οικογένεια, από
ένα µικρό χωριό της Αιτωλοακαρνανίας, τον Βάτο, Ποντιακής κα-
ταγωγής, που ήρθε ορφανή από τον Πόντο, θύµα του διχασµού
εκείνης της περιόδου. 

Και στα δέκα µου χρόνια µε όπλα την επιµονή, το πυρακτω-
µένο πείσµα κατόρθωσα να φτάσω µέχρι εδώ, χωρίς να είµαι γιος
πρωθυπουργού.

Αυτό, λοιπόν, το παλιό µε τους αγώνες του έβγαλε από τον
κοινωνικό τάφο δεκάδες, χιλιάδες αναπήρους, συγκρουόµενος
µε τις κοινωνικές κατασκευές όλων εκείνων των ετών. 

Αυτό το παλιό ως Υπουργός Υγείας τόλµησε να πάει στο Συµ-
βούλιο Υπουργών και στη συνέλευση του Παγκόσµιου Οργανι-
σµού Υγείας και να τους πει ότι «κύριοι, εδώ είµαστε εκπρόσωποι
των λαών και των ανθρώπων και όχι των εταιρειών». Άρα η Ευ-
ρώπη αλλά και ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας –είναι καταγε-
γραµµένα αυτά- οφείλει να διαπραγµατευτεί µε τις πολυεθνικές
την τιµή των καινοτόµων φαρµάκων για να τα καταστήσει προ-
σβάσιµα σε όλους τους ανθρώπους.

Αυτό το παλιό συνεργάστηκε µε τους συντρόφους του στο
Υπουργείο Υγείας και προχωρήσαµε την απόφαση για να ασφα-
λίσουµε δυόµισι εκατοµµύρια ανθρώπους που ήταν ανασφάλι-
στοι γιατί κάποιοι από εσάς ενδεχοµένως δεν το είχατε ανάγκη,
πηγαίνατε στο Ερρίκος Ντυνάν τσάµπα.

Αυτό, λοιπόν, το παλιό κατήργησε τα 5 ευρώ που ετοιµαζόσα-
σταν, αν δεν είχε πέσει η κυβέρνηση Σαµαρά, να το κάνετε 30
ευρώ -θυµάστε τι είχε γίνει µε εκείνη την ιστορία- και πάγωσε την
αύξηση της συµµετοχής των πολιτών στα φάρµακα.
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Κύριε Μητσοτάκη, γι’ αυτό το παλιό ρωτήστε τους δηµάρχους
της Νέας Δηµοκρατίας τι σχέση είχαµε και τι άποψη είχαν οι άν-
θρωποι αυτοί για τη δουλειά, που έκανε αυτό το παλιό στο
Υπουργείο Εσωτερικών. Συγκρότησε και θέσπισε την Εθνική Επι-
τροπή για την Κωδικοποίηση της νοµοθεσίας. Και αυτό το παλιό
σας πήρε τηλέφωνο και σας ζήτησε εκπρόσωπο χωρίς να υπο-
χρεούτο και βάλατε έναν –εγώ θα πω- αξιόλογο άνθρωπο στην
επιτροπή αυτή.

Αυτό το παλιό στο Υπουργείο Ναυτιλίας έφερε πελώριες ανα-
τροπές. Τι έγινε στην ακτοπλοΐα; Πείτε µου έναν δήµαρχο που
διαµαρτύρεται για τη δουλειά που έγινε στην ακτοπλοΐα. Τι έγινε
µε το µεταφορικό ισοδύναµο το οποίο το τάζατε σαράντα χρόνια;
Τι έγινε µε τη σύνθεση των πληρωµάτων των πλοίων, που πίεζε
η τρόικα να µειωθεί η σύνθεση των πλοίων; Τι έγινε µε την αύ-
ξηση για πρώτη φορά µετά από οχτώ χρόνια των ναυτικών; Τι
έγινε στα λιµάνια του Πειραιά και της Θεσσαλονίκης, όταν πραγ-
µατικά µέσα από διαπραγµατεύσεις καθιερώσαµε δυο συµβά-
σεις που έθεσαν σε µια άλλη, εντελώς διαφορετική, αντίληψη το
τι σηµαίνει ιδιωτική επένδυση, µε υποχρεωτικές επενδύσεις και
όχι µε αέρα, µε παροχή δυνατότητας στους δήµους να λαµβά-
νουν το 3,5%;

Κύριε Μητσοτάκη, ρωτήστε τον κ. Κυρίζογλου, έναν καλό δή-
µαρχο να σας πει τι αποτέλεσµα είχε αυτή η δουλειά που κάναµε
µε παραχωρήσεις χώρων σε πολλά λιµάνια, µε προσπάθεια ανα-
βάθµισης της ναυτιλίας και της εκπαίδευσης των νέων ανθρώ-
πων.

Ρωτήστε στην πατρίδα σας, στα Χανιά πόσα χρόνια ήταν εγ-
καταλελειµµένη η σχολή; Για ρωτήστε τους τώρα τι γίνεται για
να δείτε. Ρωτήστε τον κ. Ευγενίδη ή ρωτήστε τι έγινε µε τα του-
ριστικά σκάφη αναψυχής. Ρωτήστε τον κ. Στελλιάτο και τον κ.
Βερνίκο για να σας πουν τι ακριβώς έχει γίνει, ποιος τόλµησε να
συγκρουστεί µε αυτό που βασίλευε, µε τις παράνοµες ναυλώ-
σεις, στο Αιγαίο από τα τούρκικα πλοία. Και όχι µόνο αυτά, αλλά
και άλλα. 

Κυρία Πρόεδρε, πριν από λίγα χρόνια όλοι γνωρίζουµε ότι
έπεσε το Τείχος του Βερολίνου, όµως, ανάµεσα στις κοινωνίες
πλέον, και όχι στα σύνορα των λαών, ορθώθηκαν τείχη, αντικοι-
νωνικά, έξω από τα οποία το σύστηµα εκσφενδονίζει όλους τους
ανεπιθύµητους, όλους εκείνους που απελπισµένοι βρίσκονται σε
ένα χώρο εγκατάλειψης, άνθρωποι που βυθίζονται στη «χωµα-
τερή» της απόγνωσης και φυλακίζονται στη µελαγχολία και στην
εξαθλίωση.

Αυτό που έγινε στη Γαλλία κυοφορείται σε όλες τις κοινωνίες
της Ευρώπης, γιατί ο νεοφιλελευθερισµός, ο οποίος διακήρυξε
ότι θα έλυνε προβλήµατα των κοινωνιών στα ζητήµατα της ανερ-
γίας, της ανάπτυξης, έδειξε ότι ξέχασε εκατοµµύρια ανθρώπους
αυτή η ανάπτυξη στην οποία πίστευε. Έτσι το µοντέλο Σαρκοζί,
ενός συντηρητικού ανθρώπου, το µοντέλο του σοσιαλιστή Ολάντ
και το µοντέλο στου σηµερινού Προέδρου, του κεντρώου Μα-
κρόν, πλέον έχουν εξατµιστεί.

Οι λαοί βρίσκονται σε µια απόγνωση, µια απόγνωση που στον
χώρο που βρίσκονται, όπως προείπα -το έλεγε ο Ρενέρ Ρουά- ο
καλός φτωχός εύκολα γίνεται κακός και γίνεται ενδεχοµένως και
εγκληµατίας στον βωµό της αυτοσυντήρησης.

Όλα αυτά, αν δεν τα απαντήσουµε ως πολιτικό σύστηµα στην
Ευρώπη, η Ευρώπη απειλείται εκ των ένδον. Θα καταληφθεί το
φρούριο από δυνάµεις οι οποίες προσπαθούν να εξαπατήσουν
τις κοινωνίες στον βωµό του εθνικισµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν σήµερα µεταφέρουµε «Το
Κεφάλαιο» του Μαρξ και τους «Άθλιους» του Ουγκώ σε αυτό που
γίνεται και σε αυτό που καταγράφεται σήµερα, µπορούµε εύκολα
να ισχυριστούµε ότι γράφτηκαν για τη σηµερινή πραγµατική κοι-
νωνική κατάσταση. 

Εδώ, λοιπόν, καλούµεθα να ψηλαφίσουµε αυτή την πραγµατι-
κότητα, να δούµε ότι υπάρχει ένας πυρήνας ακραίας φτώχειας,
ότι υπάρχουν άνθρωποι της διπλανής πόρτας που, ενώ δεν µπο-
ρούσαν να φανταστούν ότι θα βρεθούν σε µια τέτοια µοίρα, έγι-
ναν «οι µοιραίοι της µοίρας» και βρέθηκαν σε αυτή την
κατάσταση. Αυτοί οι άνθρωποι είναι κοντά στην παραίτηση, αν
δεν µπορέσει να υπάρξει µια προσπάθεια που θα προτάξει το εν-
διαφέρον της πολιτείας. 

Μας λέτε, λοιπόν, τι έκανε και τι κάνει αυτή η αριστερή Κυβέρ-
νηση. Έχει µια συγκεκριµένη πολιτική επιλογή, ένα συγκεκριµένο
πολιτικό πρόταγµα: να στηρίξει τους «κολασµένους» της κρίσης,
να στηρίξει όλους εκείνους που απειλούνται να µετατρέψουν ένα
µέρος της κοινωνίας µας σε κοινωνικό νεκροταφείο. Αυτό που
δεν έγινε στην Ευρώπη και που απειλεί τα κοινωνικά συστήµατα
στην Ευρώπη, γιατί είναι πυρίτιδα στα ύφαλα του κοινωνικού συ-
στήµατος της Ευρώπης.

Εγώ, λοιπόν, θεωρώ ότι αυτές οι πολιτικές, που ασκήθηκαν και
ασκούνται από αυτή την Κυβέρνηση είναι πολιτικές που στηρί-
ζουν, πραγµατικά, εκείνους που έχουν πρώτα τη µεγαλύτερη
ανάγκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρό-
εδρε.

Τα µέτρα για το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» και για πρώτη
φορά µετά από είκοσι πέντε χρόνια ένα πρόγραµµα ζωής, που
το επιβεβαίωσε η ίδια η ζωή, έρχεται να αποκτήσει µια σταθερό-
τητα και µια σειρά µέτρων που έχουν να κάνουν πραγµατικά µε
τους πιο ευάλωτους ανθρώπους.

Μπροστά σε αυτή την κοινωνική κρίση οι προοδευτικές δυνά-
µεις στην Ελλάδα και στην Ευρώπη πρέπει να απαντήσουν στο
µέγα ερώτηµα, στο ερώτηµα που λέει: «παράγεται πλούτος;».
Μάλιστα. Το αµφισβητεί κανείς; Όχι. Πώς συµβαίνει την ίδια ώρα
ο ιός της φτώχειας να µολύνει όλο και περισσότερο το κοινωνικό
σώµα σε όλους τους λαούς.

Θα απαντήσουν, λοιπόν, οι προοδευτικές δυνάµεις; Εγώ θα
τολµούσα να κάνω µια πρόταση σε όλες τις προοδευτικές δυνά-
µεις αυτού του τόπου. Μπορούµε να συζητήσουµε και σε ένα
πνεύµα συνεννόησης και συνεργασίας, ακόµα να τολµήσουµε να
κατεβάσουµε ένα ενιαίο ευρωπαϊκό ψηφοδέλτιο. Θα είναι µια
υπέρβαση, προσφορά στις προοδευτικές δυνάµεις, στην κοινω-
νία που πραγµατικά το αναζητεί και το διεκδικεί.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Τον λόγο έχει η κ. Αραµπατζή από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά
θα ακολουθήσει ο κ. Κωνσταντινέας.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, µια ευκαιρία είχατε να

φλερτάρετε µε λίγη σεµνότητα και αυτοκριτική στην αποδροµή
της θητείας σας και αυτή, δυστυχώς, τη χάσατε αµετανόητοι και
σκληρά πολιτικοί ως το τέλος. Γιατί ακούω από το πρωί τους
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και άκουσα και τον κ. Τσακαλώτο να ανα-
ρωτιέται αν από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ εκστοµίστηκε –λέει-
ποτέ διχαστικός λόγος σε αυτήν εδώ την Αίθουσα και αν είπαν
οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ ποτέ «προδότες» την τότε Συµπολί-
τευση.

Αναρωτιέµαι: Οι εµπνευστές του πιο διχαστικού, του πιο τοξι-
κού πολιτικού λόγου που έχει εκστοµισθεί, οι διαπρύσιοι κήρυκες
από στόµατος Πρωθυπουργού «ή τους τελειώνουµε ή µας τελει-
ώνουν», παριστάνετε τώρα τις «µωρές παρθένες», ζητώντας και
τα ρέστα;

Έχετε, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, πολύ γκρίζο, για
να µην πω µαύρο παρελθόν, για να κουνάτε το δάκτυλο σε µας,
οπότε, παρακαλώ, όχι µαθήµατα και υποδείξεις σε µας.

Όχι µαθήµατα σε µας, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ.

Υπό αυτό το πρίσµα, η φετινή συζήτηση του προϋπολογισµού
θα µπορούσε να χαρακτηρισθεί παραδόξως λυτρωτική και απε-
λευθερωτική, όχι βεβαίως για το περιεχόµενό του, όπως ισχυρί-
στηκε εδώ ο εισηγητής, ο κ. Βέττας, αλλά γιατί είναι ο τελευταίος
σίγουρα προϋπολογισµός αυτής της καταστροφικής Κυβέρνη-
σης του ολετήρα ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

Επιτέλους, τέλος, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, όπως
λέει και εύχεται η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων. Επιτέ-
λους, τέλος στην Κυβέρνηση της αβάσταχτης φορολόγησης των
είκοσι εννιά φόρων. Επιτέλους, τέλος στην Κυβέρνηση των δε-
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καεφτά περικοπών των συντάξεων, της περικοπής του ΕΚΑΣ, του
τσεκουρώµατος των συντάξεων χηρείας, του τσεκουρώµατος
του πετρελαίου θέρµανσης από τα 210 εκατοµµύρια ευρώ και
προκαταβολή της «κακιάς» Νέας Δηµοκρατίας, στα 60 εκατοµ-
µύρια ευρώ της «ευαίσθητης» Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

Αναρωτιέµαι τώρα, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης: Δεν
ξεπαγιάζουν και δεν πεθαίνουν από αναθυµιάσεις οι πολίτες; Επι-
τέλους, τέλος σίγουρα στην Κυβέρνηση που κατάργησε σύρριζα
το επίδοµα του αγροτικού πετρελαίου για τους αγρότες -δεν είπε
τίποτα ο κύριος Υπουργός γι’ αυτό- επιτέλους, τέλος στο κυνήγι
της παραγωγικής Ελλάδας, τέλος στον ραγιαδισµό της επιδοµα-
τικής πολιτικής, στο βασίλειο της ανοµίας, της βολής στους θε-
σµούς, της ανοχής στους µπαχαλάκηδες.

Και βέβαια, µπαίνει ένα τέλος στα οικονοµικά συντρίµµια, που
µε σκληρή προσπάθεια θα κληθεί και πάλι η παράταξή µας να τα
αποκαταστήσει. Η πληγή που έχετε φέρει στο εθνικό Σώµα µε το
θέµα των Σκοπίων δυστυχώς αιµορραγεί, γιατί παραδώσατε
εθνότητα και γλώσσα, εκχωρήσατε τα πάντα για λίγες µέρες
εξουσίας, για οικονοµικές διευκολύνσεις, χτυπήµατα στην πλάτη
και καλά λόγια από τους ξένους που µέχρι χθες λοιδορούσατε.

Ανιστόρητοι, άσχετοι και µοιραίοι: Αυτή είναι η ωµή και σκληρή
αλήθεια που πρέπει να ακούσετε καλά, όπως πρέπει να την ακού-
σει καλύτερα από όλους ο κ. Καµµένος, που µας απειλεί και µε
παραίτηση από την υπουργική καρέκλα, αν περάσει η συµφωνία
από τη γείτονα χώρα. Έχει καταλάβει ο συγκυβερνήτης σας ότι
είναι Υπουργός Ελληνικής Κυβέρνησης και όχι Βουλευτής του
VMRO; Ποιον απειλεί αλήθεια, τον κ. Ζάεφ; Ποιον νοµίζει επιτέ-
λους ότι κοροϊδεύει; Είναι αυτός που κρατούσε σφιχτά το στυλό
του κ. Κοτζιά τη «µαύρη» µέρα της υπογραφής της Συµφωνίας
των Πρεσπών, ασχέτως αν σήµερα αλληλοκαταγγέλλονται και
λέει ο κ. Κοτζιάς για τον κ. Καµµένο ότι είναι πολιτικά πεθαµένος
αυτός και το κόµµα του.

Επιτέλους, τέλος, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ,
µε την πιο καταδιωκτική, ιδεοληπτική πολιτική που ασκήθηκε
ποτέ στον αγροτικό κόσµο, την Κυβέρνηση που εκτίναξε τους
φορολογικούς συντελεστές, φορολόγησε για πρώτη φορά τις
αγροτικές επιδοτήσεις, επέβαλε ασφαλιστική επιδροµή και γι-
γάντωση του κόστους παραγωγής, οδηγώντας την ύπαιθρο στον
µαρασµό και τη γεωργική δραστηριότητα στην εγκατάλειψη.

Χιλιάδες στρέµµατα, κύριε Υπουργέ, µένουν ακαλλιέργητα -τα
λέει η Eurostat αυτά, δεν τα λέω εγώ- γιατί µε το ενάµισι ευρώ
αγροτικό πετρέλαιο, οι αγρότες δεν µπορούν να γεµίσουν τα
τρακτέρ τους και γιατί πολύ απλά το πιθανό περισσότερο εισό-
δηµα καταλήγει στο δηµόσιο ταµείο. Την ίδια ώρα, βεβαίως, εξαι-
τίας της υπερφορολόγησης τα «µαύρα στέκια» ανενόχλητα
οργιάζουν κάτω από τη µύτη ενός ανύπαρκτου ελεγκτικού µηχα-
νισµού.

Επιτέλους, τέλος, κύριε Υπουργέ, και στον σφαγέα της κτηνο-
τροφίας και δη της αιγοπροβατοτροφίας, που πραγµατικά δι-
καιωµατικά ανακηρύσσεσθε. Επιτέλους, τέλος στην παντελή
έλλειψη ελέγχων, στα ανύπαρκτα ισοζύγια γάλακτος για δεκαο-
κτώ ολόκληρους µήνες. Δεν τα λέω εγώ. Ο εποπτευόµενος από
εσάς ΕΛΓΟ «ΔΗΜΗΤΡΑ» τα λέει. Επιτέλους, τέλος στο πάρτι ελ-
ληνοποιήσεων, στη στρεβλή ψηφοθηρική διανοµή της εξισωτικής
αποζηµίωσης, την οποία στερήσατε από τους αιγοπροβατοτρό-
φους των ορεινών και µειονεκτικών περιοχών, από αυτούς τους
πρεσβευτές της ελληνικής φέτας.

Επιτέλους, τέλος σε όλα αυτά που τσάκισαν τις τιµές -κου-
βέντα δεν είπατε, κύριε Υπουργέ- και που οδηγούν σε άρον-άρον
σφαγές του πολύτιµου ζωικού κεφαλαίου. Έρχεστε τώρα στο
«και πέντε», κατά την προσφιλή επιδοµατική πολιτική, και οργα-
νώνετε και φιέστες µε πρωταγωνιστή τον Πρωθυπουργό από τα
Καλάβρυτα και δίνετε χρήµατα de minimis του Έλληνα φορολο-
γούµενου για να καλύψετε τα όσα καταστροφικά έχετε κάνει.
«Να σε κάψω, Γιάννη, να σε αλείψω να σε γειάνει», λέει ο λαός
πολύ σοφά.

Αν κρίνω και από το ΦΕΚ που σήµερα δηµοσιεύσατε, τελικά τα
42 εκατοµµύρια που θα δώσετε στην αιγοπροβατοτροφία είναι
41 τελικά, κύριε Υπουργέ, και αν δω και αυτό που λέτε περί γραµ-
µικής µείωσης, πολύ φοβάµαι ότι αν τελικά πληρωθούν όλοι, δεν
θα πληρωθούν 5 ευρώ το κεφάλι, αλλά τρία ευρώ το κεφάλι.

Ανοίξατε, λοιπόν, το πουγκί -γιατί έχουµε και προεκλογική πε-
ρίοδο, όπως είπε ο κ. Βρούτσης- και µοιράζετε ψίχουλα de min-
imis για τα ροδάκινα, για τον καπνό και έπεται συνέχεια, αφού
δεν φροντίσατε, κύριε Υπουργέ, όπως φρόντισαν οι οµόλογοί
σας από το 2016, να διεκδικήσετε κοινοτικούς πόρους στα Συµ-
βούλια Υπουργών για τα ζητήµατα της κλιµατικής αλλαγής.

Αναφερθήκατε και στον ΕΛΓΑ, κύριε Υπουργέ. Άλλη πονεµένη
ιστορία. Δεν µας είπατε, όµως, ούτε εσείς ούτε ο Υπουργός Οι-
κονοµίας, πού είναι άραγε αυτά τα 50 εκατοµµύρια των αποθε-
µατικών του ΕΛΓΑ, που τα σκούπισε η αλήστου µνήµης εποχή
του Γιάνη Βαρουφάκη και έχει κηρυχθεί µια άτυπη στάση πλη-
ρωµών στον ΕΛΓΑ. Πληρώνεται το 70% της προκαταβολής και
οφείλεται από το 2017 το 10%, το οποίο είπατε ότι αύριο άρον-
άρον θα πληρώσετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Οµοίως, βέβαια, στάση πληρωµών, κύριε Υπουργέ, και στις
συντάξεις. Οι πρώην ασφαλισµένοι του ΟΓΑ επί των ηµερών µας,
της «κακιάς» Νέας Δηµοκρατίας, λάµβαναν χωρίς δεύτερη κου-
βέντα στις 31 Ιουλίου τη σύνταξή τους. Σήµερα περιµένουν καρ-
τερικά στο σκοτάδι δεκατρείς χιλιάδες συνταξιούχοι στις 16, 17,
18 να πληρωθούν τη σύνταξή τους, ενώ έχουµε πέντε χιλιάδες
αναµονές στις συντάξεις χηρείας και στις αναπηρικές συντάξεις
και την ίδια στιγµή έχετε το θράσος, επειδή καταργήσατε το ηλε-
κτρονικό πρωτόκολλο και πήρατε τα χειρόγραφα τεφτέρια, να
ζητάτε ασφαλιστικές εισφορές από τους δικαιούµενους σύντα-
ξης. Συγχαρητήρια! Υπάρχουν και άνθρωποι οι οποίοι έχουν πε-
θάνει και ακόµη εκκρεµούν οι αιτήσεις στον ΟΓΑ ή στα ΚΕΠΑ.

Κλείνω τα θέµατα της αγροτικής ανάπτυξης µε την ανοχή σας,
κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία
Αραµπατζή, ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Όλοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ µι-
λούσαν εννιάµισι λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΑ ΓΕΝΝΙΑ: Εγώ πεντέµισι λεπτά!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΙΖΟΣ: Ήµαρτον!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κοι-

τάξτε τον χρόνο σας να δείτε πού έχετε φτάσει.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Το χρονοµέτρησα.
Και φυσικά, κύριε Υπουργέ, επειδή κοµπορρηµονήσατε για το

Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, την καραµέλα των απορρο-
φήσεων σας παρακαλώ να τη σταµατήσετε. Απορροφήσεις ίσον
πληρωµές, όχι προκηρύξεις.

Λοιπόν, τέσσερα χρόνια µετά…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Το γεγονός ότι το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης εγκρίθηκε
τελευταίο όλων στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι δική σας ευθύνη.
Και ως προς αυτά τα ψέµατα που λέτε για τις παρατηρήσεις, πα-
ρατηρήσεις έχουν όλα τα κράτη-µέλη, αλλά σπεύδουν και γρηγο-
ρούν και στέλνουν το πρόγραµµα εγκεκριµένο.

Τέσσερα χρόνια µετά, ο πυρήνας των κατ’ εξοχήν προγραµ-
µάτων βρίσκεται στα συρτάρια της…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,
κυρία Αραµπατζή.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: …ή σε όργιο αποθαρρυντικών παρα-
τάσεων, πάντως σίγουρα όχι στην πραγµατική οικονοµία.

Δεν είπατε και τίποτα για τα 226 εκατοµµύρια των δασών,
κυρία Πρόεδρε, τα οποία ούτε η πυρκαγιά στο Μάτι σας ευαι-
σθητοποίησε για να τα ενεργοποιήσετε.

Κλείνοντας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι

«κλείνοντας». Κλείσατε.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, δεν
µπορώ να µην αναφερθώ για µισό λεπτό σε ένα θέµα που πονάει
την πατρίδα µου, τις Σέρρες, πονάει τη Μακεδονία, πονάει και
όλη την Ελλάδα!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΓΕΩΡΓΙΑ ΓΕΝΝΙΑ: Δέκα λεπτά µιλάει, κυρία Πρόεδρε! Ούτε

Υπουργός να ήταν!
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ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Καλά κάνω, κυριά Γεννιά!
Είστε η Κυβέρνηση, που εγκαταλείψατε µε κοµµατική εµπά-

θεια το οικουµενικό µνηµείο της Αµφίπολης.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Θα τα ακούσετε.
Προφανώς, γιατί ο θησαυρός που κρύβεται εκεί πέρα ενοχλεί

τον κ. Ζάεφ και τους νέους συµµάχους σας, αυτόν που ανερυ-
θρίαστα µιλάει για µακεδονική γλώσσα και µακεδονική µειονό-
τητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει.
Ευχαριστούµε πάρα πολύ.

Δεν τελειώνει η κ. Αραµπατζή µε τίποτα. Τι να κάνουµε;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Αυτό, όµως, δεν θα το ξεχάσει ο ελ-

ληνικός λαός, κυρίες και κύριοι εκχωρητές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι, για

δέκα, έντεκα λεπτά. Σας παρακαλώ, τι είναι αυτά τα πράγµατα; 
Ελάτε, κύριε Κωνσταντινέα. Και σας παρακαλώ, εφεξής όλοι

θα µιλάτε για επτά λεπτά. Θα σας διακόπτω , εάν υπερβαίνετε
το χρόνο.. 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Εγώ µπορεί να κάνω και λιγό-
τερα, κυρία Πρόεδρε. 

Τα αποτελέσµατα είναι παραπάνω από αυτά που λέµε. Θα
ήθελα, αγαπητοί συνάδελφοι, να πω ότι καταλαβαίνουµε και αν-
τιλαµβανόµαστε πλήρως την αγωνία και την απογοήτευση της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, επειδή καλείται να τοποθετηθεί
στον πρώτο µεταµνηµονιακό προϋπολογισµό του κράτους. Γιατί
πέρσι τέτοιον καιρό εδώ, λέγαµε ότι θα ήταν ο τελευταίος µνη-
µονιακός. Εγώ τα θυµάµαι όλα.

Ο ιστορικός του µέλλοντος δεν θα αναφέρει την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση ως µια παράταξη που έδωσε λύσεις, βγάζοντας
τη χώρα από το επικίνδυνο σπιράλ των µνηµονιακών υποχρεώ-
σεων. Ο ιστορικός του µέλλοντος θα κάνει µία ρητή αναφορά σε
µία κυβέρνηση, στη δικιά µας Κυβέρνηση, η οποία τελείωσε το
µνηµόνιο, δίνοντας προοπτική και φέρνοντας αποτελέσµατα για
τις αδύναµες κοινωνικές οµάδες, που ανέβηκαν αυτόν τον Γολ-
γοθά, τον οποίον εσείς τους επιβάλατε µε τις ανεύθυνες πολιτι-
κές σας και τις ανήθικες πολιτικές σας.

Παραλάβαµε µια χώρα το 2015 µε 28% ανεργία, µε δηµόσιο
χρέος 180% του ΑΕΠ, µε απώλεια του ΑΕΠ 25%, λες και είχαµε
πόλεµο, µε 65 δισεκατοµµύρια ευρώ µέτρα. Μέσα σε αυτά ήταν
και το περίφηµο Success Story του πατριώτη µου, του Αντώνη
του Σαµαρά. Πετσόκοψαν µισθούς, συντάξεις και εργασιακά δι-
καιώµατα. 

Και πάτε εσείς τώρα και κάνετε επισκέψεις, όπως ο Αντιπρό-
εδρος σας, ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης, που βγήκαν οι εργαζόµενοι
στο νοσοκοµείο και είπαν ότι δεν τον κάνουν δεκτό, γιατί όταν
ήταν Υπουργός Υγείας απολύθηκαν. Γιατί; Αυτό είναι κωµικοτρα-
γικό που γίνεται.

Εν τω µεταξύ, η νέα γενιά έχει βγάλει εισιτήρια χωρίς επι-
στροφή, γιατί ήξεραν ότι όσο είχατε εσείς τη χώρα, δεν πρόκειται
να έρθουν πάλι πίσω. 

Από την άλλη, αυτά τα τριάµισι χρόνια κάναµε έναν επώδυνο
συµβιβασµό, για να βρούµε όµως ένα φως στο τούνελ, να φέ-
ρουµε την ανεργία από εκεί που την παραλάβαµε στο 18%, να
αναστήσουµε την πρωτοβάθµια υγεία και να δώσουµε ελεύθερη
πρόσβαση σε αυτούς που δεν είχαν το δικαίωµα και τα λεφτά να
πηγαίνουν στα ιδιωτικά νοσοκοµεία. Ήταν δυόµισι εκατοµµύρια
συµπολίτες µας.

Φέραµε µια σειρά κοινωνικών µέτρων, όπως το κοινωνικό επί-
δοµα, που την πρώτη χρονιά δεν το ψηφίσατε και όταν πήγατε
στα χωριά σας δεν ξέρατε τι θα πείτε και αναγκάζεστε και τα ψη-
φίζετε τώρα, τα σχολικά γεύµατα, το µεταφορικό ισοδύναµο, τις
προσλήψεις προσωπικού σε νοσηλευτές που εσείς απολύατε για
να καλύψουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες και όχι τις προσλήψεις
που εξυπηρετούσαν πολιτικά γραφεία τύπου ΚΕΕΛΠΝΟ. 

Καταφέραµε να επιστρέψουµε σε θετικούς ρυθµούς ανάπτυ-
ξης, όπως οι αναθεωρηµένοι προς τα πάνω στόχοι το 2018 και
το προβλεπόµενο 2,5% του 2019. Η χώρα ανέκτησε την εµπιστο-
σύνη των διεθνών εταίρων, που λέγατε «Πώς βγαίνετε έξω; Η
χώρα έχει ξεφτιλιστεί.» και τώρα µας το γυρνάτε αλλιώς. Λέτε
ότι εµείς κάναµε τον Μοσκοβισί να µας αγαπάει. Από τη µία λέ-

γατε «κοιτάχτε τι λένε οι ξένοι εταίροι» και τώρα κατηγορείτε
τους ξένους εταίρους.

Και να σας πω κάτι για τον Μοσκοβισί, µιας και ήρθε εδώ; Να
το αλλάξετε το πρόγραµµα. Δεν κόπηκαν οι συντάξεις. Πείτε του
κύριε Χατζηδάκη να το αλλάξει. Να του το πείτε, να δούµε τι πρό-
γραµµα θα φέρετε. Είσαστε απρογραµµάτιστοι, τελείωσε.

Και όλα αυτά, σε καθεστώς µνηµονίου µέχρι 110 µέρες πριν,
καθώς δεν κάνετε καµµία ουσιαστική προσπάθεια για να βγει η
χώρα από τα µνηµόνια το 2014. Και εσείς στείλατε το e-mail Χαρ-
δούβελη µε 1,5-2 δισεκατοµµύρια ευρώ, αλλά αυτοί δεν ξέρατε
τι θα σας απαντούσαν.

Και µετά τις ευρωεκλογές είχε πάρει την κατιούσα η χώρα,
γιατί δίνατε παροχές, επειδή φοβόσασταν να µην πέσετε από την
κυβέρνηση και χάθηκαν και οι ρυθµοί ανάπτυξης και όλοι οι οι-
κονοµικοί δείκτες. Και ήρθατε και µας είπατε ότι σας ρίξαµε εµείς
για τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Γιατί δεν κάνατε στη σωστή
ηµεροµηνία την εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας;

Είδατε τώρα, όµως, τι σηµαίνει έξοδος από το µνηµόνιο. Εί-
δατε τις συλλογικές συµβάσεις που επανήλθαν, τη µείωση του
ΕΝΦΙΑ, τη µείωση των φόρων, τη µείωση των ασφαλιστικών ει-
σφορών, την επικείµενη αύξηση του κατώτατου µισθού και την
κατάργηση του υποκατώτατου µισθού.

Και για αυτό σας λέω ότι ο ιστορικός του µέλλοντος θα κατα-
γράψει, δυστυχώς για εσάς, ένα αµανάτι και µία προσδοκία του
«κόφτη» που θέλατε. Γιατί εµείς φέραµε τον «δότη». Που είναι ο
«κόφτης»; Πέρυσι δεν λέγατε για «κόφτη»; Πρόπερσι δεν λέγατε
για «κόφτη»; Πάρτε τον «δότη», κύριοι.

Θα µείνετε αµανάτι µε την προσδοκία της περικοπής ακόµα
των συντάξεων, µε αυτά που λέγατε. Θα µείνετε αµανάτι µε τα
αφηγήµατα σας, τα οποία καταρρίπτονται το ένα µετά το άλλο.
Εν τέλει, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, το κόµµα σας
θα µείνει αµανάτι µε όλα αυτά τα ακροδεξιά στοιχεία που έχετε
µαζέψει, γιατί δεν σέβεστε ούτε την ιστορία του κόµµατός σας
ούτε τις ιδρυτικές σας δηλώσεις. Σε άλλες εποχές δεν θα έφτα-
ναν ούτε µέχρι τον κήπο της πάλαι ποτέ Ρηγίλλης.

Και θέλετε να σας πω και κάτι, µακεδονοµάχοι και υπερπατριώ-
τες; Αυτό θα σας κάψει, γιατί όταν στέλνατε την Σπυράκη έξω
και λέγατε ότι έχει πρόβληµα στο εσωτερικό, είναι σωστή η συµ-
φωνία, ξέρατε ότι θα σας φύγουν είκοσι Βουλευτές. Άλλος είναι
ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας στα χαρτιά και άλλος είναι
ο πραγµατικός. Βρείτε τον.

Και να σας πω κάτι; Είµαστε πιο νοικοκυραίοι. Εµάς δεν χρω-
στάει το κόµµα µας, εσάς χρωστάει. Τι λέτε στον ελληνικό λαό,
στα χωριά που θα κατεβείτε τώρα; Ότι το βάλαµε το «µαγαζί»
µας, το κόµµα µας, 200 εκατοµµύρια ευρώ µέσα, έρχεται η Τρά-
πεζα Πειραιώς και µας ζητάει τα λεφτά και παίρνουµε τις πρώτες
κατοικίες των ανθρώπων; Και έρχεστε εδώ και σκέφτεστε τις
πρώτες κατοικίες; Φέρτε τα λεφτά που χρωστάτε πίσω.

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, και συγγνώµη. Κύριοι της Αντιπο-
λίτευσης, ήσασταν το πρόβληµα και είµαστε η λύση. Είσαστε το
πολιτικό σκοτάδι και είµαστε το πολιτικό φως. Είσαστε η απο-
γοήτευση του ελληνικού λαού και είµαστε η ελπίδα, που το εί-
παµε το 2015. Είσαστε αυτοί που του χρόνου θα έρθετε εδώ µε
εµάς κυβέρνηση θα λέτε πάλι «ναι σε όλα».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Κωνσταντινόπουλος. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρ’ όλο που είναι αργά, πι-
στεύω ότι η παρουσία του Υπουργού θα µας βοηθήσει όλους να
κάνουµε µια ουσιαστική συζήτηση πάνω σε θέµατα που αφορούν
τον προϋπολογισµό.

Αν κάποιος συνάδελφος ερχόταν απευθείας στη Βουλή και κα-
θόταν µόνο δέκα λεπτά, δεν θα χρειαζόταν να πει τίποτα άλλο,
παρά αυτά που είχε γράψει ή σκεφτόταν. Βρισκόµενος, όµως,
εδώ και ακούγοντας τις οµιλίες, δεν θα µπορούσα να µην σχο-
λιάσω το θέµα ότι ‘»λύθηκαν όλα τα προβλήµατα στην υγεία». 

Θα ήθελα να ρωτήσω, γιατί όλα αυτά τα λεφτά που λέτε, συ-
νάδελφοι, ότι έχουν πάει στην υγεία δεν έχουν έρθει στην Αρκα-
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δία. Θέλω να σας πω ότι εδώ και πέντε µήνες δεν δουλεύει ο στε-
φανιογράφος που είναι δωρεά, γιατί δεν υπάρχουν λεφτά. Θέλω
να σας δείξω τη σφραγίδα του νοσοκοµείου για τα παιδάκια που
πάσχουν από υποφυσιακή ανεπάρκεια, για τα οποία το φαρµα-
κείο του νοσοκοµείου λέει ότι δεν υπάρχει δόση στο νοσοκοµείο. 

Θα ήθελα να πω σε όλους εσάς, στον Υπουργό Υγείας, στον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης, ότι αναρωτιέµαι, στη Λακωνία
που πάει ποιος τον χειροκροτεί; Οι γαλατάδες ή οι κτηνοτρόφοι;
Αν πει «οι γαλατάδες», θα του πω «ναι», αλλά οι κτηνοτρόφοι δεν
µπορεί να τον χειροκροτούν, γιατί µειώθηκε 12 λεπτά το γάλα. 

Σήµερα, εδώ, εσείς λέτε για εµάς ότι βάλαµε τη χώρα στα µνη-
µόνια. Εγώ ψήφισα για τα µνηµόνια. Αλλά την ίδια ώρα χειροκρο-
τάτε τον κ. Κουρουµπλή, που ψήφισε τα µισά µνηµόνια µε εµάς
και τα µισά µε εσάς. Πρόκειτε για υποκρισία, η οποία δεν έχει τε-
λειωµό. Και δεν αξίζει σε όλους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, η χώρα, εκτός
από τα οικονοµικά, για να προχωρήσει χρειάζεται επενδύσεις.
Και οι επενδύσεις τα τελευταία χρόνια µε αυτές τις τράπεζες,
που εσείς οι ίδιοι δώσατε σε ξένους χάνοντας όλα τα χρήµατα
του ΤΧΣ, τα 24,5 δισεκατοµµύρια -και τώρα ακούω ότι θέλετε να
τους ξαναγυρίσετε τους Έλληνες τραπεζίτες πίσω- δεν µπορούν
να χρηµατοδοτήσουν την ελληνική οικονοµία. Σας έχουµε κάνει
µία πρόταση συγκεκριµένη για τα κόκκινα δάνεια, για την bad
bank, η οποία µπορεί να είναι ο µοναδικός τρόπος, ώστε να στη-
ριχθούν οι επιχειρήσεις, να µπορέσει να βοηθήσει τις τράπεζες
και να βοηθήσει τους µικροµεσαίους. Tο έχει κάνει η Ισπανία, το
έχει κάνει η Ιρλανδία. Εσείς και άλλα κόµµατα αντιδράτε. Δεν κά-
νετε κάτι για να λύσετε αυτά τα ζητήµατα. 

Όµως, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών και αρµόδιε για το Γε-
νικό Λογιστήριο, συνάδουν αυτά που σας λένε για το ΕΣΠΑ µε
αυτά που εσείς εισπράττετε στο Γενικό Λογιστήριο και εννοώ µε
τους φόρους, το ΦΠΑ; Δηλαδή, από τα 26+2 δισεκατοµµύρια
που έχουµε πάρει για το 2014-2020, σήµερα, κύριε Υπουργέ, πού
βρισκόµαστε σε απορρόφηση; Μόλις 5,2 δισεκατοµµύρια, κύριε
Υπουργέ, -το ξέρω γιατί τα στοιχεία τα έχετε- δύο χρόνια πριν
τελειώσει η προγραµµατική περίοδος. Και ξέρετε πού οφείλεται
η µεγάλη πτώση; Τελείωσαν τα έργα από την προηγούµενη πε-
ρίοδο. 

Θέλετε να σας πω για το Ταµείο Υποδοµών; Είναι 20% κάτω,
σε απορρόφηση από 1 δισεκατοµµύριο 48 χιλιάδες σε 824. Στο
ΕΠΑΝΕΚ είναι δραµατική η εικόνα: Μείωση 39%, κύριε Υπουργέ,
και το ξέρετε. Όσο για το Πακέτο Γιούνκερ, δεν µιλάω. 

Για την Αναπτυξιακή Τράπεζα που είχε ανακοινώσει ο κ Δρα-
γασάκης, τι να πω; Κάτι θα ξέρετε, κύριε Υπουργέ, να µας απαν-
τήσετε, πότε θα τη νοµοθετήσετε. 

Για τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, τα µοναδικά, που υπάρχουν
είναι δύο είναι, το fund είναι για µικροµεσαίες επιχειρήσεις, το
ΤΕΠΙΧ 1 και το ΤΕΠΙΧ 2,που τώρα ξεκινούν την λειτουργία τους.
Τα υπόλοιπα; Ακόµα τα συζητάµε.

Και πάω λίγο γρήγορα, κύριε Υπουργέ, γιατί θέλω να φτάσω
σε ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα -που πιθανόν το ξέρετε, δεν µπορεί
να µην το ξέρετε- το ζήτηµα της «ΛΑΡΚΟ. Γιατί οι επενδυτές φο-
βούνται την Ελλάδα; Τι συµβαίνει µε αυτούς, που εσείς τοποθε-
τήσατε στη «ΛΑΡΚΟ»; Τι συµβαίνει µεταξύ «ΛΑΡΚΟ» και ΔΕΗ; 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα έτσι λίγο να µε ακούσετε. Ξέρετε ότι
αυτήν την στιγµή η «ΛΑΡΚΟ» χρωστάει στη ΔΕΗ 285 µε 290 εκα-
τοµµύρια, όσα είναι και η χρηµατιστηριακή της αξία, τα 144 εκα-
τοµµύρια µέχρι το 2014, τα υπόλοιπα µετά, τα λέω έτσι για να
υπάρχουν τα στοιχεία. Θα το καταθέσω, κύριε Υπουργέ, γιατί
εδώ υπάρχει θέµα παράβασης νόµων από τη διοίκηση, σχετικά
µε το θέµα των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου. Το 2015 στη
συνεδρίαση της ΛΑΡΚΟ έχει γίνει ενηµέρωση για το Κανονιστικό
Πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τοµέα της µείωσης εκ-
ποµπών αερίων του θερµοκηπίου και για τις σχετικές υποχρεώ-
σεις της εταιρείας για την περίοδο 2013-2020. Άρα, βάσει αυτού
του Κανονισµού, πρέπει να καταβληθεί το αναµενόµενο έλλειµµα
της εταιρείας, εκτίµησή -σας παρακαλώ ακούστε- οκτακόσιες χι-
λιάδες δικαιώµατα να έχουν αγοραστεί µέχρι τότε. Αν δεν γίνει
αυτό, επιβάλλεται ένα πρόστιµο 100 ευρώ ανά δικαίωµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ενάµισι λεπτό.
Στις 15 Δεκεµβρίου του 2017, ενώ στο διοικητικό συµβούλιο

γίνεται συζήτηση και αποφασίζεται: «να µην πουλήσουµε δικαιώ-
µατα», ακούστε τι αποφασίζουν οι δικοί σας άνθρωποι στις 15
Δεκεµβρίου του 2017: «εισήγηση για τη χρηµατοδότηση εται-
ρείας µέσω πράξεων παραγώγων επί των δικαιωµάτων εκποµ-
πών», δηλαδή τζόγο, δηλαδή µε σταδιακό πλάνο το 2015 να
εξασφαλίσουν γρήγορα, άµεσα χρήµατα. Πού τα αγοράζουν
αυτά τα χρήµατα, αγαπητοί συνάδελφοι, σε ποια τιµή; Με 7
ευρώ. Σας καλώ να δείτε τις αποφάσεις: Δεν υπάρχει απόφαση
του συµβουλίου, την παίρνει την απόφαση ο Πρόεδρος και ο Αν-
τιπρόεδρος που διορίσατε εσείς, κύριε Υπουργέ. Εγώ δεν λέω
τίποτα παραπάνω. Πού βρισκόµαστε το 2018, κύριοι συνάδελφοι;
Πού είναι η τιµή σήµερα; Στα 20 ευρώ, κύριε Υπουργέ. Θέλετε
εσείς, που είστε γρήγορος στα µαθηµατικά, να µας πείτε ποια
είναι η διαφορά από τα 7,5 στα 20; Πόσα λεφτά πληρώθηκαν σε
µεσάζοντες; Είναι 4,2 εκατοµµύρια ευρώ. Αποφάσισαν οι δύο εκ-
πρόσωποι του ΣΥΡΙΖΑ, που εσείς διορίσατε και έχασε η εταιρεία
µέσα σε ενάµιση χρόνο 4,2 εκατοµµύρια ευρώ, χωρίς να σκε-
φτούν να πάρουν απόφαση µε το διοικητικό συµβούλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, κύριε Κωνσταντινόπουλε, τι µανία είναι αυτή;

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρό-
εδρε και κύριοι συνάδελφοι.

Κύριε Υπουργέ, µετά από αυτήν την καταγγελία που σας
έκανα εγώ, εσείς, κύριοι συνάδελφοι, και µετά από την καταγγε-
λία ότι οι αποφάσεις του Δ.Σ. της «ΛΑΡΚΟ» δεν είναι συµβατές
µε τις υποχρεώσεις που έχει απέναντι στην ΔΕΗ, θα καλέσετε
τον εισαγγελέα ή όχι;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ σεβαστείτε το χρόνο, είναι διακόσιοι Βουλευτές γραµ-
µένοι. Δεν είναι ότι σήµερα τελειώνουµε. Το θέµα είναι, τι θα γίνει
µε τους υπόλοιπους, θα προλάβουν να µιλήσουν;

Τον λόγο έχει ο κ. Καραναστάσης.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να παραµείνει
λίγο ο κ. Κωνσταντινόπουλος, γιατί θα ήθελα να του πω κάτι.
Επειδή πραγµατικά έκανε µια αναφορά στη «ΛΑΡΚΟ», δεν θα
πρέπει νοµίζω να του διαφεύγουν κάποια πράγµατα, όσον αφορά
το τι έγινε στη «ΛΑΡΚΟ» τα προηγούµενα χρόνια. Θα θυµάστε
µε την τιµή hedging, όπου πραγµατικά είχαν προπωλήσει όλες
οι τότε διοικήσεις, όταν πουλιόταν το νικέλιο µε 50.000 δολάρια
τον τόνο και είχαν µπλοκάρει την τιµή για 20.000 -θα το θυµά-
στε- και έβαλαν την εταιρεία µε 400 εκατοµµύρια µέσα οι τότε
διοικήσεις -και θα πρέπει να το γνωρίζετε αυτό- όταν καταδικά-
στηκε η χώρα µας για τις κρατικές ενισχύσεις…

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Περίοδος Καραµανλή.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Τώρα, θα µε ακούσετε, γιατί

σας άκουσα και νοµίζω ότι µιλάτε µε έναν άνθρωπο, που το ξέρει
αυτό και ευτυχώς έτυχε να µιλάω µετά από σας. Θα σας παρα-
καλέσω πάρα πολύ, να είστε πάρα πολύ προσεκτικοί. Και νοµίζω,
όσον αφορά το θέµα των διοικήσεων µε τη «ΛΑΡΚΟ», να είστε
πολύ προσεκτικοί, όσον αφορά τόσο στις σχέσεις µε τη ΔΕΗ,
τόσο µε τις τεράστιες σπατάλες, οι οποίες γίνανε όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια, αλλά και µε τις κρατικές ενισχύσεις. Αυτό είναι
ένα θέµα το οποίο θα ακολουθήσει.

Συζητούµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα στις
µέρες µας έναν νόµο πραγµατικά ιστορικό, τον πρώτο µεταµνη-
µονιακό προϋπολογισµό της χώρας, τον πρώτο προϋπολογισµό
δηµοσιονοµικής επέκτασης, µετά από µία δεκαετία συρρίκνω-
σης, µία δεκαετία πόνου και δυστυχίας για το ελληνικό λαό, που
πριν τέσσερα χρόνια εµπιστεύθηκε αυτή την Κυβέρνηση για τη
σωτηρία του και σήµερα δικαιώνεται. 

Διότι είναι ξεκάθαρο, είναι αντιληπτό από όλους τους πολίτες
ότι µε την ανακύκλωση των υλικών του παλιού πολιτικού συστή-
µατος και των πρακτικών του όχι σε δέκα, αλλά ούτε σε εκατόν
δέκα χρόνια δεν θα βγαίναµε από τη µεγαλύτερη κρίση στη µε-
ταπολεµική ιστορία του ελληνικού κράτους, που το ίδιο αυτό σύ-
στηµα δηµιούργησε και διόγκωσε. 

Θα ήθελα τώρα να σταθώ σε κάποια σηµεία του προϋπολογι-
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σµού που κατά τη γνώµη µου δίνουν το στίγµα για το σχέδιο της
κυβέρνησης, για τα επόµενα χρόνια. Ο προϋπολογισµός, λοιπόν,
του 2019 έχει ένα βασικό χαρακτηριστικό: Είναι βέβαια αναπτυ-
ξιακός, αυτό όµως δεν φτάνει. Κι άλλοι προϋπολογισµοί πριν τα
µνηµόνια ήταν αναπτυξιακοί. Είχαµε και παλιά στη χώρα µας ανά-
πτυξη. Όµως διόγκωση του ΑΕΠ, µε δανεικά, χωρίς βλέµµα στο
µέλλον. Αυτά που δεν είχαµε µε εξαίρεση -θα το πω αυτό- τη δη-
µιουργία του ΕΣΥ –τη δηµιουργία του ΕΣΥ και όχι τη λειτουργία
του µετά από το ΠΑΣΟΚ- ήταν κοινωνικό κράτος και κοινωνική
δικαιοσύνη. Γι’ αυτό φτάσαµε εδώ που φτάσαµε. Αυτό είναι που
ο προϋπολογισµός του 2019 επιχειρεί να διορθώσει.

Για το έτος, λοιπόν, 2019 η αλλαγή του µίγµατος δηµοσιονο-
µικής πολιτικής έφερε τα µέτρα που έχουµε ψηφίσει και τα οποία
είχε εξαγγείλει ο Πρωθυπουργός στη Θεσσαλονίκη, τον Σεπτέµ-
βριο του 2018. Σηµειωτέον δε ότι η υιοθέτηση των ανωτέρω θε-
τικών δηµοσιονοµικών παρεµβάσεων γίνεται χωρίς την
εφαρµογή του µέτρου της περικοπής των προσωπικών διαφο-
ρών, κύριων και επικουρικών συντάξεων. Είναι δε σηµαντικό ότι
δεν πρόκειται για παροχές, όπως µας κατηγόρησαν όσοι είχαν
συνηθίσει σε τέτοιου είδους διαδικασίες, αλλά για µόνιµα µέτρα,
για να οικοδοµήσουµε ένα κοινωνικό κράτος για πρώτη φορά.
Αυτό προσπαθούµε να διορθώσουµε µε τον προϋπολογισµό του
2019.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της έρευνας και της καινοτοµίας, εµ-
βληµατικό κοµµάτι για την πρόοδο και την ανάπτυξη της χώρας,
που δίνει εφόδια και ευκαιρίες στο πιο ελπιδοφόρο τµήµα του
λαού, στη νέα γενιά. Έχουµε από την αρχή της θητείας µας θέσει
δύο βασικούς στόχους: την ανάσχεση του brain drain, δηλαδή
τη µετανάστευση νέων ανθρώπων µε υψηλά επιστηµονικά προ-
σόντα και την υποκατάσταση του µε µια ισόρροπη κινητικότητα
και, δεύτερον, την οικοδόµηση της οικονοµίας της γνώσης ως το
νέο παραγωγικό πρότυπο για την ανάπτυξη της χώρας, µέσω της
ενίσχυσης της καινοτόµου επιχειρηµατικότητας και της αξιοποί-
ησης των αποτελεσµάτων της έρευνας και φυσικά, τρίτο θέµα,
την οµαλή µετάβαση της χώρας στην εποχή της τέταρτης βιο-
µηχανικής επανάστασης.

Σε αυτή την προοπτική ο τακτικός προϋπολογισµός για την
έρευνα τα τελευταία χρόνια ακολουθεί σταθερά µια αυξητική πο-
ρεία και έχει υπερδιπλασιαστεί από το 15 µέχρι το 19. Ειδικά στο
αντίστοιχο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, σε αυτό το διά-
στηµα, πήγε από τα 141 εκατοµµύρια στα 244 εκατοµµύρια, αύ-
ξηση 73% και από πέρυσι µέχρι φέτος αύξηση 43%. 

Δηµιουργούµε έτσι νέες ελκυστικές θέσεις εργασίας για ερευ-
νητική ή ακαδηµαϊκή σταδιοδροµία, σε επιστηµονικούς θύλακες
που λειτουργούν ως πόλοι έλξης για νέους ερευνητές και κατα-
ξιωµένους επιστήµονες. Ήδη οι πρώτες αχνές, αλλά συγκεκρι-
µένες ενδείξεις για την αναστροφή του brain drain είναι ορατές. 

Στον τοµέα των υποδοµών µε το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων τόσο στο εθνικό όσο και στο συγχρηµατοδοτούµενο σκέ-
λος, αξιοποιούµε πολύ καλύτερα τα διατιθέµενα κονδύλια µε
έµφαση σε δράσεις µε κοινωνικό πρόσηµο. Συνεχίζουµε την πο-
ρεία ολοκλήρωσης των µεγάλων έργων, που τα βρήκαµε παγω-
µένα και τα αναστήσαµε, όπως τους οδικούς άξονες, το µετρό
της Θεσσαλονίκης, το κοµµάτι Ε65 και συνεχίζουµε µε τις νέες
γραµµές του µετρό, εµπορευµατικούς σταθµούς, το ακρωτηρια-
σµένο κοµµάτι, το πρώτο τµήµα του Ε65, που πραγµατικά έχει
δηµιουργήσει τεράστια προβλήµατα και γελάει ο κόσµος γι’ αυτό
που έχει γίνει εκεί πέρα. Και φυσικά υλοποιούµε τη στόχευση για
άνοιγµα προς τα Βαλκάνια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Βασική όµως, προτεραιότητα του τοµέα για το 2019 είναι η
υλοποίηση των έργων αποκατάστασης των επιπτώσεων από τις
πρόσφατες φυσικές καταστροφές, τις πληµµύρες και τις πυρκα-
γιές. Και για να µην µείνουν αναπάντητες οι αναφορές για δήθεν
συνολική µείωση του ΠΔΕ, να επισηµάνω ότι για το 2019 προ-
βλέπεται η διάθεση πόρων ύψους 6 δισεκατοµµυρίων 750 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, όπως δηλαδή και το 2018.

Συνεπώς, δεν προβλέπεται η µείωση της δαπάνης του ΠΔΕ,
σε σχέση µε το 2018, η οποία βέβαια εξακολουθεί να είναι η υψη-
λότερη από το 2011. Προτιµήσαµε βλέπετε, κύριοι συνάδελφοι,

να αποφύγουµε την κατασπατάληση των πόρων, γιατί θα θυµό-
µαστε µε µονοψήφια ποσοστά εκπτώσεων στα µεγάλα έργα, στις
προµήθειες -που ήρθε και τα διόρθωσε ο ν.4412/2016, τα έργα,
τις προµήθειες και τις µελέτες- και να στρέψουµε τα οποία δια-
θέσιµα κεφάλαια στο κοινωνικό κράτος. 

Κυρία Πρόεδρε, επανέρχοµαι τώρα στην εισαγωγή της τοπο-
θέτησής µου. Καταθέσαµε έναν προϋπολογισµό, ο οποίος µει-
ώνει κατά 12,6 ποσοστιαίες µονάδες το χρέος. Αυτό είναι το
πολιτικά σηµαντικό και το πέτυχε αυτή η Κυβέρνηση, η Κυβέρ-
νηση της Αριστεράς και του λαού. Στην τετραετία του 2015-2019
ακούσαµε µύρια όσα για «κόφτη», για τέταρτο µνηµόνιο και για
αρνητικές επιλογές. Τελείωσαν οι αρνητικές επιλογές για τη
χώρα, προχωράµε µόνο µπροστά. Έχουµε τώρα τη δυνατότητα
να ακυρώσουµε αχρείαστα και αντιπαραγωγικά µέτρα, γιατί
πλέον παράγουµε πλεονάσµατα. Το πρόβληµα της αποεπένδυ-
σης, της µείωσης δηλαδή του ΑΕΠ, κατά την περίοδο της λιτό-
τητας και των µνηµονίων ήταν η λανθασµένη επιλογή των
προηγούµενων κυβερνήσεων και των δανειστών, που προσπά-
θησαν σε συνθήκες συρρίκνωσης να βγάλουν από τη µύγα ξύγκι.

Ό,τι προβλέπει ο προϋπολογισµός ήταν προγραµµατισµένος
στόχος της Κυβέρνησης και άρα ο κόσµος ξέρει τι θα έχει µε
µας. Ξέρει που θα πηγαίνει η επεκτατική πολιτική και στον πρώτο
χρόνο και στο δεύτερο χρόνο και µετά. Οπότε, θα µπορεί ο κ Χα-
τζηδάκης να διαµορφώσει το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας, έχοντας όλα τα δεδοµένα και δεν θα χρειάζεται να επιτεθεί
στον Ευρωπαίο Επίτροπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ο προϋπολογισµός έχει ένα
σαφές στίγµα. Διατηρούµε τους δηµοσιονοµικούς στόχους που
είχαµε συµφωνήσει µε τους θεσµούς. Είναι ένας προϋπολογι-
σµός επιστροφή στην κανονικότητα, µε ισχυρούς κανόνες κοι-
νωνικής δικαιοσύνης και ταυτόχρονα διατήρησης µιας ισχυρής
δηµοσιονοµικής σταθερότητας, που είναι η πρώτιστη προϋπό-
θεση για οικονοµική ανάκαµψη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Φωτήλας, ο οποίος δεν είναι στην Αίθουσα.

Οπότε προχωράµε µε τον κ. Εµµανουηλίδη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι την ανάγκη να ζη-

τήσω από το Βήµα αυτό δηµόσια συγγνώµη από την «καµένη
γενιά», τη γενιά των παιδιών µας. Η γενιά µας, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, είναι υπόλογη στην ιστορία, καθώς µε τις συµπερι-
φορές της κατασπατάλησε από τη µια το µόχθο των γονιών της
και από την άλλη ναρκοθέτησε το µέλλον των παιδιών της. Είναι
ωστόσο, νοµίζω, άδικο το να επιρρίπτω επί δικαίων και αδίκων
την πέτρα του αναθέµατος. Διότι µέλη αυτής της γενιάς είµαστε
όλοι εµείς, του ΣΥΡΙΖΑ, που χωρίς να συµµετέχουµε στο πάρτι
της διαφθοράς και της διαπλοκής, µε φωνή βοώντων εν τη
ερήµω µάταια επισηµαίναµε την επερχόµενη κοινωνική κατα-
στροφή.

Μέσα µαζικής ενηµέρωσης που κυριάρχησαν κατά τις µεταπο-
λιτευτικές δεκαετίες, διαπλεκόµενα µε κρατικοδίαιτους επιχειρη-
µατίες και επίορκους ωνητούς πολιτικούς, συνέθεσαν το τρίγωνο
των Βερµούδων, οδηγώντας τη χώρα στο µεγαλύτερο κοινωνικό
ναυάγιο της νεότερης ιστορίας µας. 

Η δική µας ευθύνη βρίσκεται στο ότι, παρά τις αντιδράσεις
µας, δεν καταφέραµε να αποτρέψουµε την επερχόµενη κατα-
στροφή. Μοιραίο συνακόλουθο, η χρεοκοπία της χώρας µας και
η λαίλαπα των µνηµονίων, των µνηµονίων που την πατρότητα και
την ιδιοκτησία τους, µε απύθµενο θράσος διεκδικούσε και µε απί-
θανο κοµπασµό διαλαλούσε ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Άδωνις. 

Το αποτέλεσµα; Κοινωνική κατερείπωση δίκην καταστρεπτικού
φυσικού φαινοµένου, εφιαλτικοί δείκτες αυτής της καταστρο-
φής, 25% απώλεια του εθνικού εισοδήµατος, 27% ανεργία µε
60% ανεργία των νέων, ολοσχερής αποβιοµηχάνιση, συρρίκνωση
της παραγωγικής βάσης στον πρωτογενή τοµέα, καταστροφή
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της µεσαίας και µικροµεσαίας τάξης, καθώς ρίχτηκε στον κοινω-
νικό Καιάδα, µε ατελείωτα λουκέτα των επιχειρήσεών της.

Το πιο οδυνηρό; Η φυγή των προικισµένων νέων επιστηµόνων
στο εξωτερικό, ανυπολόγιστη απώλεια της υπεραξίας σε ανθρώ-
πινο δυναµικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα τον προϋπο-
λογισµό του 2019. Η Κυβέρνησή µας, στοιχισµένη στις εξαγγε-
λίες του Πρωθυπουργού στη Θεσσαλονίκη λίγες µέρες µετά την
21η Αυγούστου, ηµέρα εξόδου από τις µνηµονιακές δεσµεύσεις,
έχοντας εξασφαλίσει µε θυσίες του ελληνικού λαού τον απαιτού-
µενο δηµοσιονοµικό χώρο, προέβη σε µια σειρά ανακουφιστικών
για την κοινωνία µέτρων. 

Ενδεικτικά αναφέρω: Κατάργηση των διατάξεων περί µει-
ώσεων στις συντάξεις. Μείωση από 1η Ιανουαρίου του 2019 κατά
33% των ασφαλιστικών εισφορών για κύρια σύνταξη ελεύθερων
επαγγελµατιών, αυτοαπασχολούµενων και αγροτών. Αυτό
αφορά διακόσιες πενήντα χιλιάδες άτοµα. Ρυθµίσεις για τον
ΕΝΦΙΑ µε µείωση έως 30%, κάτι που αφορά τρία εκατοµµύρια
πεντακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας. Νέα βάση υπολογισµού
της µηνιαίας εισφοράς για ασφαλισµένους έµµισθους, δικηγό-
ρους, µισθωτούς, µηχανικούς και γιατρούς µε σηµαντικές ελα-
φρύνσεις. Δυνατότητα απασχόλησης ανέργων στο πλαίσιο
προγραµµάτων κοινωφελούς απασχόλησης. Ρυθµίσεις για την
επέκταση του προγράµµατος «Σχολικά Γεύµατα» στα εσπερινά
γυµνάσια και λύκεια. Εξαίρεση από την καταβολή του τέλους επι-
τηδεύµατος για αγρότες, µέλη αγροτικών συνεταιρισµών και
άλλες κατηγορίες δικαιούχων. Εφάπαξ καταβολή των αναδροµι-
κών σε εν ενεργεία και συνταξιούχους ένστολους, δικαστικούς
λειτουργούς, ιατρικό, διδακτικό και καλλιτεχνικό προσωπικό. Επι-
δότηση ασφαλιστικών εισφορών για νέους κάτω των είκοσι πέντε
ετών. Προσλήψεις τριών χιλιάδων και πλέον ατόµων για το πρό-
γραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι». Επιδότηση του συνόλου των ασφα-
λιστικών εισφορών για νέους µισθωτούς στον ιδιωτικό τοµέα έως
είκοσι πέντε ετών σε βάθος διετίας, 50% από 1η Ιανουαρίου του
2019 και 100% από 1η Ιανουαρίου του 2020.

Τα παραπάνω µέτρα, µαζί µε πολλά ακόµη που δεν έχω τον
χρόνο να αναφέρω, αφήνουν ανάγλυφο το κοινωνικό µας απο-
τύπωµα. 

Οι τοποθετήσεις των συναδέλφων της Αντιπολίτευσης, µε προ-
εξάρχοντες τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, επιχειρούν
να αναδείξουν µια εξωπραγµατική κατάσταση. Ο πολιτικός λόγος
της Νέας Δηµοκρατίας, γυµνός από επιχειρήµατα, σε έκδηλη
αναντιστοιχία µε την κοινωνική πραγµατικότητα, µηρυκάζει λέ-
ξεις κενές πολιτικού περιεχοµένου -«παροχολογία», «υποσχεσιο-
λογία»- δηλητηριάζοντας µε ανυπόστατες καταγγελίες σε βάρος
της Κυβέρνησης την πολιτική ζωή του τόπου, υποδηλώνοντας
έτσι την απώλεια της απαιτούµενης σοβαρότητας και ευθύνης
που οφείλει να έχει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Άθλια κατα-
γραφή του πιο διχαστικού πολιτικού λόγου η ύβρις του κ. Μη-
τσοτάκη απέναντι στον Πρωθυπουργό της χώρας, τον οποίον
αποκάλεσε προδότη. Αναρωτιέµαι µέχρι πού µπορεί να φτάσει ο
πολιτικός του ξεπεσµός. 

Την πολιτική σοβαρότητα της Νέας Δηµοκρατίας έρχεται να
διασώσει ο πάτρωνας του κ. Μητσοτάκη, ο πολιτικός του πάτρω-
νας, ο κ. Άδωνις, ο άνθρωπος που µε τον παραληρηµατικό του
λόγο οδήγησε τη Νέα Δηµοκρατία στις παρυφές της ακατανό-
µαστης πολιτικής παράταξης ή επί το ορθότερον εγκληµατικής
οργάνωσης.

Μιας και ο λόγος για τον κ. Άδωνι, άραγε το εγχείρηµά του
περί κυνών αριστείας τί αποτέλεσµα επέφερε τελικά; Κατάφεραν
τελικά τα συµπαθέστατα τετράποδα να συνοµιλήσουν στην οµη-
ρική διάλεκτο µε τον Άργο του Οδυσσέα; Επιτέλους, ζητείται σο-
βαρότης, κύριε Αντιπρόεδρε. Και η ελαφρότητα του «είναι» έχει
και τα όρια της. Το τερµατίσατε. 

Θα πω λίγα λόγια και για το ΚΙΝΑΛ. Άκουσα το πρωί τον κ. Μα-
νιάτη να λέει ότι η Κυβέρνησή µας είναι εσώκλειστη. Εσώκλειστη,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, δεν είναι η Κυβέρνησή
µας. Εσώκλειστη στην κυριολεξία είναι η ιδιότυπη κυβέρνηση του
Κορυδαλλού, την οποίαν απαρτίζουν προς στιγµή επτά πρώην
πρωτοκλασάτα στελέχη σας. 

Θα ήταν ωστόσο απρέπεια και ανεπίτρεπτο έλλειµµα αντικειµε-

νικότητας να παραλείψω να αναφερθώ σε προσωπικότητες όπως
αυτές του Σάκη Πεπονή, του Γιάννη Χαραλαµπόπουλου, του Πα-
ρασκευά Αυγερινού και µιας πλειάδας πολιτικών στελεχών του
χώρου σας που κόσµησαν την πολιτική ζωή της νεότερης ιστορίας
µας. Αυτά για την αποκατάσταση της πραγµατικότητας.

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι η γνώση και η κρίση
της κοινωνίας, καθώς και το ένστικτο της κοινωνικής αυτοσυντή-
ρησης µάς οδηγούν στην πεποίθηση ότι στις επερχόµενες βου-
λευτικές εκλογές η κοινωνική πλειοψηφία θα µας εµπιστευτεί και
πάλι την κατάθεση των προϋπολογισµών του κράτους για άλλα
τέσσερα χρόνια. Μπορείτε να περιµένετε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Γιαννάκης.

ΣΤΕΡΓΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συζητούµε αυτές τις µέρες τον τέταρτο -και ευτυχώς
τελευταίο- προϋπολογισµό της Kυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.
Κλείνει µέσα στο 2019 ένας τετραετής κύκλος γεµάτος µε αυτα-
πάτες, ψευδαισθήσεις, πλασµατική ευηµερία, ανευθυνότητα,
κοµµατισµό και διχασµό. 

Είναι εµφανές ότι είστε µια Κυβέρνηση σε αποδροµή, αλλά
ακόµη και την ύστατη στιγµή δεσµεύετε και µε τούτον τον προ-
ϋπολογισµό τις επόµενες κυβερνήσεις. Και βεβαίως δεν εννοώ
µόνο την επιβολή της διαρκούς λιτότητας µέχρι το 2060, ούτε
βέβαια την εκχώρηση της δηµόσιας περιουσίας, ακόµη και των
αρχαιολογικών χώρων, στο υπερταµείο για διακόσια χρόνια.
Εννοώ το γεγονός ότι προνοµοθετείτε όχι µόνο για ολόκληρο το
2019, αλλά και για το 2020, ακόµη και για το 2022. 

Με τούτον τον προϋπολογισµό δεσµεύετε και την επόµενη κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε ένα δισεκατοµµύριο πρόσθε-
τους φόρους για το 2019. Προχωράτε χωρίς συνεκτικό σχέδιο,
όπως και το 2015, µε τα γνωστά αποτελέσµατα. Δεν έχετε καµµία
ρεαλιστική επαφή µε την πραγµατικότητα που ζουν οι Έλληνες. 

Ο ελληνικός λαός γνωρίζει ότι από τα οκτώ µνηµονιακά χρόνια,
τα µισά, τα τέσσερα είναι δικά σας. Αυτό ισχύει. Επίσης γνωρίζει
ότι αυτά υπήρξαν χρόνια µε αβάστακτα και αντικοινωνικά οικο-
νοµικά -και όχι µόνο- µέτρα. 

Εδώ και τέσσερα χρόνια το µόνο που κάνετε είναι να διαχειρί-
ζεστε λογιστικά τις ζωές των Ελλήνων και των Ελληνίδων. Μόνον
οι καλτσοδέτες στα µανίκια λείπουν. Θα µείνετε στην ιστορία ως
Κυβέρνηση των φόρων, των κατασχέσεων και των πλειστηρια-
σµών σε ό,τι αφορά τα οικονοµικά, γιατί για τα εθνικά θέµατα δυ-
στυχώς θα µείνετε για άλλους σοβαρότερους λόγους, όπως το
σκοπιανό και το βορειοηπειρωτικό. 

Προσπαθείτε τώρα να πείσετε τους πολίτες ότι η Ελλάδα έχει
επιστρέψει στην κανονικότητα. Η πραγµατικότητα, όµως, σάς
διαψεύδει καθηµερινά και τα νούµερα και τα στοιχεία σάς δίνουν
την οδυνηρή απάντηση.

Είναι κανονικότητα το γεγονός ότι πάνω από δυόµισι εκατοµ-
µύρια πολίτες δεν µπορούν να πληρώσουν στην εφορία ποσά
µέχρι πεντακόσια ευρώ;

Είναι κανονικότητα ότι µόνο σε έναν µήνα, µεταξύ Αυγούστου
και Σεπτεµβρίου του 2018, οι πολίτες µε ληξιπρόθεσµα χρέη αυ-
ξήθηκαν κατά πεντακόσιες χιλιάδες, φτάνοντας συνολικά τα τέσ-
σερα εκατοµµύρια τριακόσιες δώδεκα χιλιάδες;

Είναι κανονικότητα ότι ένα εκατοµµύριο εκατόν σαράντα οκτώ
χιλιάδες πολίτες έχουν υποστεί κατασχέσεις λογαριασµών και
δεσµεύσεις περιουσιακών στοιχείων και άλλο ένα εκατοµµύριο
οκτακόσιες χιλιάδες έχουν την ίδια µεταχείριση στους επόµε-
νους µήνες; 

Είναι κανονικότητα όταν γίνονται χίλιοι πλειστηριασµοί, ακόµη
και πρώτης κατοικίας, κάθε εβδοµάδα; Θα γίνουν σαράντα χιλιά-
δες µέσα στο 2019 και άρχισαν ήδη να γίνονται οι πρώτες εξώ-
σεις.

Είναι κανονικότητα ότι καθηµερινά κλείνουν ή µεταναστεύουν
οι επιχειρήσεις και το 10% των υγιών σήµερα επιχειρήσεων θα
γίνει προβληµατικό τους επόµενους µήνες; Το χρήµα συνεχίζει
να φεύγει από τη χώρα και το έξυπνο χρήµα δεν πλησιάζει ούτε
να καλύψει τις ανάγκες των τραπεζών, που οι µετοχές τους από
την αρχή του χρόνου µέχρι σήµερα υπέστησαν πτώση 70%. 
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Έχετε υποσχεθεί 30% οριζόντια µείωση του ΕΝΦΙΑ και τώρα
πανηγυρίζετε για τη µεσοσταθµική µείωση κατά 10% και µόνο
για τις µικρές περιουσίες, όταν είναι γνωστό ότι όλοι θα πληρώ-
σουµε µεγαλύτερο ΕΝΦΙΑ λόγω της επερχόµενης αύξησης των
αντικειµενικών αξιών. 

Κόβετε 100.000.000 από το πρόγραµµα σχολικών γευµάτων,
από αυτά που είχατε προγραµµατίσει. 

Ξεχάσετε τα 100.000.000 επενδύσεις στην ενέργεια, τα
100.000.000 για επενδύσεις στον πρωτογενή τοµέα, για τους
αγρότες µας, τους κτηνοτρόφους, τους αλιείς, όπως και τα
100.000.000 που θα δίνονταν µέσω του αναπτυξιακού νόµου, που
θα αναθέρµαιναν την αγορά εργασίας. 

Δεν θα αναφερθώ στον χειρισµό στο θέµα των συντάξεων,
γιατί την αλήθεια τι γνωρίζει πλέον ο ελληνικός λαός, τη νιώθουν
εξάλλου στο πετσί τους οι ίδιοι οι συνταξιούχοι. 

Πήρατε τον φόρο των ελεύθερων επαγγελµατιών από την προ-
ηγούµενη Κυβέρνηση στο 26%, τον πήγατε στο 29% και τώρα
πανηγυρίζετε ότι µειώθηκε κατά 1% πηγαίνοντας τον στο 28%. 

Μειώνετε κατά 200.000.000 το πρόγραµµα επιδότησης ενοι-
κίου, πλήττοντας τα αδύναµα λαϊκά στρώµατα δίνοντάς τους ένα
µικρό στεγαστικό επίδοµα και για µία µόνο φορά, ενώ η επιδό-
τηση είναι διαρκής.

Οι ασφαλισµένοι χάνουν 240.000.000 ευρώ από την επιδότηση
στα φάρµακα που συνταγογραφούνται. Χάνονται 140.000.000
από τη µαταίωση της δηµιουργίας νέων µονάδων προσχολικής
αγωγής. 

Και όλα αυτά συµβαίνουν όταν το δηµόσιο χρέος συνεχώς αυ-
ξάνεται, αντί να µειώνεται. Μόνο σε έναν χρόνο αυξήθηκε κατά
28,1 δισεκατοµµύρια ευρώ. Από τα 328,7 δισεκατοµµύρια στο
τέλος του 2017, σκαρφάλωσε στα 356,8 δισεκατοµµύρια. 

Η οικονοµική κατάσταση της χώρας θυµίζει την φθισική σα-
ρανταποδαρούσα του Τσακαλώτου. Μην πανηγυρίζετε, λοιπόν.
Συνειδητοποιήστε ότι από το 2015 µέχρι σήµερα έχει ηττηθεί
τόσο η ιδεολογική όσο και η ηθική σας υπόθεση. Η τετράχρονη
θητεία σας ήταν µοναδικά οδυνηρή για τη χώρα και τους πολίτες.
Τελικά είχε δίκιο αυτός που είχε πει ότι οι αριστεροί αγαπούν
τόσο πολύ τους φτωχούς, ώστε φροντίζουν να τους κάνουν πε-
ρισσότερους. 

Είναι για όλους µία ώρα ευθύνες, εγρήγορσης, αυτοσυνειδη-
σίας, ουσιαστικής, αποδοτικής δράσης, ρεαλισµού και λογικής.
Δεν υπάρχει πλέον χρόνος για άλλα ψέµατα, ευχολόγια, αγαθές
προθέσεις και δηµαγωγία. Η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
που έρχεται µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα, είναι η τελευταία
ελπίδα για να σταθεί η χώρα και η κοινωνία όρθια. Είµαι σίγουρος
ότι θα τα καταφέρουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε και για την ακρίβεια του χρόνου. 

Τον λόγο έχει κ. Ρίζος και ακολουθεί ο κ. Τάσος και έτσι κλεί-
νουµε τον έκτο κύκλο και µπαίνουµε στον έβδοµο.

Ορίστε, κύριε Ρίζο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΙΖΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθαµε σή-

µερα να συζητήσουµε τον κρατικό προϋπολογισµό του 2019, τον
τέταρτο προϋπολογισµό του ΣΥΡΙΖΑ. Ας σταχυολογήσουµε µε-
ρικά στοιχεία του σήµερα. 

Τοµέας απασχόλησης. Μιλάµε σήµερα εδώ µε την ανεργία να
έχει υποχωρήσει το τρίτο τρίµηνο του 2018, όπως ανακοίνωσε
και η ΕΛΣΤΑΤ, στο 18,3%, εννιά µονάδες κάτω από το ποσοστό
της ανεργίας που παραλάβαµε. Ακόµη ένα ποιοτικό στοιχείο
αυτής της πτώσης της ανεργίας είναι ότι το 70% των τριακοσίων
χιλιάδων νέων θέσεων εργασίας που δηµιουργήθηκαν αυτήν την
τριετία, είναι πλήρους απασχόλησης. Θέλετε να µας πείσετε ότι
όλα είναι δωδεκάµηνα και είναι προγράµµατα κοινωφελούς ερ-
γασίας και θέµατα µε τέτοιο τρόπο φτιαγµένα που συγκαλύπτουν
την ανεργία, αλλά δεν είναι έτσι, συνάδελφοι. Μακάρι να ήταν
καλύτερα. 

Συζητάµε όταν οι άµεσες ξένες επενδύσεις αυτήν την τετραε-
τία στη χώρα ανήλθαν στα 3,1 δισεκατοµµύρια ευρώ από 1,4 που
ήταν στην προηγούµενη τετραετία. 

Κάνουµε αυτή τη συζήτηση, όταν υπάρχει αύξηση της χρηµα-
τοδότησης, ιδιαίτερα για τον τοµέα της έρευνας, είτε µέσω του
τακτικού προϋπολογισµού είτε µέσω του Προγράµµατος Δηµο-
σίων Επενδύσεων. Σήµερα βρισκόµαστε στα 365.000.000. 

Όλα αυτά γιατί τα αναφέρουµε; Γιατί πολύς λόγος έγινε για
το brain drain. Δηλαδή η έρευνα, η καινοτοµία εξυπηρετούνται
και µε τις χίλιες καινούργιες θέσεις που έχουµε καταφέρει να δώ-
σουµε στα µέλη ΔΕΠ στα ΑΕΙ της χώρας µας, µε τις εκατό νέες
θέσεις στα ερευνητικά µας κέντρα και φυσικά µε τα καινούργια
προγράµµατα, όπως είναι το «Ερευνώ, Δηµιουργώ, Καινοτοµώ»,
που δουλεύει πάνω σε ερευνητικά προγράµµατα σε συνεργασία
και µε επιχειρήσεις. 

Αυτό το βλέπουµε και στη δικιά µου περιοχή, στη Θράκη. Το
Δηµοκρίτειο ήδη έχει κάνει προτάσεις για καινούργιες σχολές,
καινούργια τµήµατα και σίγουρα είναι σε καλύτερη κατάσταση
από ότι ήταν πριν από τέσσερα χρόνια. 

Συνολικά, ο προϋπολογισµός της παιδείας έχει αυξήσεις, έχει
συγκεκριµένους αριθµούς, αλλά και πραγµατικότητες να παρου-
σιάσει, όπως είναι η έγκαιρη τοποθέτηση καθηγητών µέσης εκ-
παίδευσης.

Δυστυχώς, ακόµα δεν µπορέσαµε να καλύψουµε τους αναπλη-
ρωτές και συνεχίζουν να υπάρχουν αυτές οι άσχηµες συνθήκες
εργασίας. Το καλύτερο και το ευκταίο είναι να µπορέσουµε να
περάσουµε σε µόνιµους, σε µόνιµη απασχόληση. Ήδη έχουµε
τεσσεράµισι χιλιάδες που πρόκειται να πάνε στην ειδική εκπαί-
δευση, έναν τοµέα ο οποίος είχε χιλιάδες προβλήµατα και πάρα
πολλές ελλείψεις και βλέπουµε σιγά-σιγά να στέκει στα πόδια
του. 

Να µιλήσουµε για το Υπουργείο Εσωτερικών. Τα χρήµατα που
είδε η Περιφερειακή Ενότητα Έβρου αυτήν τη διετία ήταν πάρα
πολλά για υποδοµές, για εξόφληση χρεών και για προγραµµατι-
σµούς. Κι όλα αυτά µέσα σε µια διετία, γιατί η αποκέντρωση και
η περιφερειακή διοίκηση είναι προτεραιότητα της Κυβέρνησης. 

Να πούµε για τα σχολικά γεύµατα ή για τους βρεφονηπιακούς
σταθµούς, που ακούσαµε προηγουµένως ότι χάσαµε και δεν
υπάρχουν. Δεν υπήρχαν θέσεις σε βρεφονηπιακούς σταθµούς,
γιατί κάποιοι δήµαρχοι δεν έκαναν χρήση κάποιων προγραµµά-
των δηµιουργίας νέων βρεφονηπιακών σταθµών. Άρα, µε έναν
καλό προγραµµατισµό πιστεύουµε ότι θα καλύψουµε όλες τις
ανάγκες αυτών των συµπολιτών µας.

Αναφέρθηκε κάποιος συνάδελφος και στο δηµογραφικό πρό-
βληµα. Το δηµογραφικό πρόβληµα δεν λύνεται µόνο µε επιδό-
µατα, λύνεται µε συνεχή κοινωνική προστασία και δίκτυα από
όλες τις µεριές, όπως είναι η φύλαξη στο σπίτι, η φύλαξη σε βρε-
φονηπιακούς σταθµούς και η δυνατότητα των ανθρώπων να ζή-
σουν καλύτερη ζωή. 

Η παιδική φτώχεια µέσα από αυτά έχει µειωθεί αρκετά, αλλά
όχι σε βαθµό που, τουλάχιστον εµένα προσωπικά, να µε ικανο-
ποιεί. Το ίδιο ισχύει για το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης. Η
περιοχή προχωράει µπροστά, προχωράει και στις συνδυασµένες
µεταφορές, όπως είναι στο λιµάνι της Αλεξανδρούπολης και µε
την χρήση της Εγνατίας και του σιδηροδρόµου. Μιλάµε για και-
νούργια εµπορευµατικά κέντρα. Μετά το τελευταίο στο Θριάσιο
έχουµε µπει στην ίδια ροή και εµείς και είναι ένα από τα εµπο-
ρευµατικά κέντρα που τοποθετούνται στη βόρεια Ελλάδα.

Βέβαια, µπορούµε να αναφέρουµε εδώ και τους ενεργειακούς
κόµβους του φυσικού αερίου, όπως είναι ο αγωγός TAP, ο αγω-
γός IGB και ο καινούργιος TURKISH STREAM που θα µπορέσει,
πιθανόν, να περάσει. Όλα αυτά, σίγουρα έχουν ένα θετικό αντί-
κτυπο και στο επίπεδο το εργασιακό για τις δουλειές στην πε-
ριοχή µας.

Κάποιοι θέλησαν να κοροϊδέψουν το µεταφορικό ισοδύναµο.
Θα τους πρότεινα, όµως, να περάσουν µία βόλτα και από τη δικιά
µας την περιοχή, από το νησί της Σαµοθράκης. Ας ρωτήσουν
τους κατοίκους της Σαµοθράκης εάν εξυπηρετούνται µε την
εφαρµογή του µεταφορικού ισοδύναµου ή όχι και ιδιαίτερα αν
επεκταθεί και στα καύσιµα.

Στην υγεία έχουµε τις εκατό καινούργιες τοπικές µονάδες
υγείας, που έχουν ιδρυθεί σε µερικές πόλεις της Ελλάδας. Ας
συγκρίνουµε τι γινόταν µε τα πολυϊατρεία του ΙΚΑ, τα οποία είχαν
αδειάσει µε την προηγούµενη κυβέρνηση. Δυόµισι µε τρεις χι-
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λιάδες συνάδελφοι απολύθηκαν µέσα σε µία νύχτα. Και δεν είναι
µόνο ότι απολύθηκαν οι συνάδελφοι. Είναι και το ότι στην καθη-
µερινότητα οι συµπολίτες µας δεν έβρισκαν απάγκιο, δεν µπο-
ρούσαν να προσφύγουν στον γιατρό τους. Αυτό θα µπορεί να
γίνει από δω και πέρα µε τον οικογενειακό τους γιατρό. 

Και αυτό το λέµε, γιατί σίγουρα έχουµε πολλά να κάνουµε. Σε
κάποια από αυτά αναφέρθηκε και ο συνάδελφός κ. Μπαργιώτας
από το ΚΙΝΑΛ, για τις ελλείψεις και για την όχι γρήγορη κάλυψη
των αναγκών. Εδώ είµαστε για να τα κάνουµε κι αυτά. Και θα τα
κάνουµε, γιατί έχουµε σωστό προγραµµατισµό, έχουµε ηθικο-
ποιήσει το σύστηµα, το έχουµε θωρακίσει σιγά-σιγά, ακόµα και
στις σκανδαλώδεις παραµορφώσεις που σιγά-σιγά βγαίνουν στο
φως και µας στενοχωρούν όλους. Δεν χαιρόµαστε όταν βρισκό-
µαστε µπροστά σε σκάνδαλα, ιδιαίτερα στον χώρο της υγείας,
όπως τα πολλά που είδαµε τελευταία. 

Συζητάµε για πολλά πράγµατα. Θα ήθελα να σας πω µόνο ένα
τελευταίο, για τους δηµόσιους χώρους που αποδίδονται στην
τοπική αυτοδιοίκηση και στους πολίτες, όπως το Ειρηνοδικείου
Σουφλίου, το στρατόπεδο στην Ορεστιάδα, ο χώρος του παλιού
νοσοκοµείου στην Αλεξανδρούπολη, που υπογράφτηκε προχθές
από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Όλα αυτά δείχνουν τη
φροντίδα και την έγνοια µας και για την περιφέρεια και για την
επικέντρωση.

Για όλα αυτά, σας καλώ ψηφίστε τον προϋπολογισµό.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας ευ-

χαριστούµε. 
Κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι θα µπούµε και τον επόµενο

κύκλο. Οι δύο πρώτοι θα µιλήσουν οπωσδήποτε. 
Κύριε Τάσσο, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αν υπάρχει µία περιοχή στη χώρα µας, όπου η βαρβαρότητα

του καπιταλιστικού συστήµατος -το οποίο βέβαια µε πίστη υπη-
ρετείτε- φαίνεται σε όλη της την ένταση- τόσο στο πεδίο της
εσωτερικής, όσο και στο πεδίο της εξωτερικής πολιτικής, είναι
τα νησιά του ανατολικού Αιγαίου. 

Με την ίδια ένταση, αλλά στην αντίθετη κατεύθυνση, η περιοχή
αυτή αναδεικνύει την αναγκαιότητα, τη δυνατότητα εφαρµογής,
αλλά και την υπεροχή του σοσιαλισµού- κοµµουνισµού. Δείχνει
την υπεροχή της κεντρικά σχεδιασµένης οικονοµίας, που αξιο-
ποιεί κάθε επίτευγµα της επιστήµης και της τεχνολογίας, µε
στόχο την κάλυψη των κοινωνικών αναγκών και τη λαϊκή ευηµε-
ρία, απέναντι στην άναρχη καπιταλιστική ανάπτυξη, που απαιτεί
φτηνή εργατική δύναµη και όπου όλα –εποµένως, και η παιδεία,
η υγεία, η ασφάλιση, η πρόνοια, το περιβάλλον, αλλά και η πολι-
τική προστασία- είναι εµπορεύµατα προς πώληση µε σκοπό το
κέρδος.

Η καπιταλιστική εκµετάλλευση στο πλαίσιο της ιµπεριαλιστι-
κής ειρήνης, οδηγεί τους λαούς στην εξαθλίωση και για να την
αποφύγουν στη µετανάστευση. Δείχνει, επίσης, την αξία της ει-
ρήνης, της φιλίας, της συνεργασίας και της αλληλεγγύης των
λαών απέναντι στις επεµβάσεις και τους ιµπεριαλιστικούς αντα-
γωνισµούς και πολέµους, που για τη µεγιστοποίηση του κέρδους
πνίγουν στο αίµα τους λαούς και τους οδηγούν στην προσφυγιά.

Ειδικότερα, είναι γνωστό ότι από την 1η Ιανουαρίου 2019 οι
µειωµένοι κατά 30% συντελεστές ΦΠΑ που επιβλήθηκαν µετά
από πολλούς αγώνες, πρωτοστατούντος του ΚΚΕ, σαν ένα ελά-
χιστο αντισταθµιστικό µέτρο στο αυξηµένο κόστος µεταφοράς
και παραγωγής στα νησιά και γενικώς στις συνέπειες που δυσκο-
λεύουν τη ζωή των νησιωτών, καταργούνται και στα πέντε ενα-
ποµείναντα νησιά -Λέσβο, Χίο, Σάµο, Κω και Λέρο- που
συνδέθηκαν µε το προσφυγικό. Οι συντελεστές από 9% και 17%
αυξάνονται σε 13% και 24% αντίστοιχα.

Αίτηµα των κατοίκων όλων των νησιών του Αιγαίου είναι ο µει-
ωµένος ΦΠΑ να αποσυνδεθεί από το προσφυγικό και να διατη-
ρηθεί στο σύνολο των νησιών του Αιγαίου. 

Αντ’ αυτού, η Κυβέρνηση έφερε το µεταφορικό ισοδύναµο,
που αφ’ ενός δεν µπορεί να αντισταθµίσει τον µειωµένο ΦΠΑ και
αφ’ ετέρου, στην πραγµατικότητα, είναι µία νέα µορφή επιδότη-
σης των εφοπλιστών, αφού ό,τι έπαιρναν θα παίρνουν και µπο-

ρούν, µε κριτήριο πάντα το κέρδος, ανά πάσα στιγµή να αυξή-
σουν την τιµή των εισιτηρίων και τα ναύλα των εµπορευµάτων
πάνω από το ποσό της επιστροφής, αλλά και να καθορίσουν τη
συχνότητα και τη διάρκεια των δροµολογίων των καραβιών.

Οι κάτοικοι των νησιών ζητούν δραστική µείωση της τιµής των
εισιτηρίων και των ναύλων των οχηµάτων κατά 50% στην ακτο-
πλοΐα και δωρεάν µετακίνηση για τους ανέργους και τις οικογέ-
νειές τους, τους στρατευµένους, τα ΑΜΕΑ κ.τ.λ.. Κάτι τέτοιο
όµως, ούτε καν διανοείστε να το ζητήσετε και πολύ περισσότερο
να το επιβάλλετε στους εφοπλιστές. Και αυτό γιατί το άρθρο 107
του Συντάγµατος, το οποίος ως κόρη οφθαλµού διαφυλάττετε
από κάθε αναθεώρηση –όλοι, εθνικιστές και κοσµοπολίτες, προ-
οδευτικοί και δεξιοί, µε σηµαιοφόρο βέβαια τη ναζιστική εγκλη-
µατική οργάνωση της Χρυσής Αυγής- παρέχει προνόµια που
οδηγούν στη νόµιµη και θεσµοθετηµένη φοροαπαλλαγή των
εφοπλιστών. 

Οι εφοπλιστές έχουν περίπου εξήντα φοροαπαλλαγές, όπως
στο πετρέλαιο που το πληρώνουν 45 λεπτά το λίτρο, ενώ οι
αγρότες σχεδόν 1,50 ευρώ. Έτσι, σε ετήσια βάση, οι εφοπλιστές,
που κατά µέσο όρο κερδίζουν πάνω από 10 δισεκατοµµύρια
ευρώ, πληρώνουν µόνο περί τα 15 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή
0,15% ή σε ηµερήσια βάση λιγότερο από 10 ευρώ για κάθε πλοίο.
Αν η φορολογία τους ήταν στο 45% όπως ζητά το ΚΚΕ, θα πλή-
ρωναν φόρο περί τα 5 δισεκατοµµύρια ευρώ το χρόνο. 

Αντίθετα, οι ναυτεργάτες πληρώνουν φόρο 60 εκατοµµύρια
ευρώ το χρόνο σε συνθήκες µαύρης, ανασφάλιστης και χαµηλό-
µισθης εργασίας, που κυµαίνεται από 80% έως 95% στα τέσσε-
ρις χιλιάδες επτακόσια πενήντα περίπου ελληνόκτητα πλοία.
Αυτό είναι προφανώς για εσάς το πρότυπο του υγιούς επιχειρη-
µατία και της δίκαιης ανάπτυξης. 

Ποιες είναι οι κοινωνικές παροχές που ο κόσµος της εργασίας
και της παραγωγής πλούτου απολαµβάνει; Σε όλα τα νοσοκοµεία
και τα κέντρα υγείας των νησιών του Ανατολικού Αιγαίου η υπο-
χρηµατοδότηση, οι σοβαρές ελλείψεις σε ιατρικό, νοσηλευτικό,
παραϊατρικό, τεχνικό και διοικητικό προσωπικό, η ανασφάλεια
των εργαζοµένων, που προσφέρουν εργασία µε κάθε µορφή ελα-
στικών σχέσεων εργασίας, οι ελλείψεις σε είδη νοσηλείας, οι
προβληµατικές κτηριακές εγκαταστάσεις οδηγούν τους εργαζό-
µενους στην εξαθλίωση και στην εξουθένωση και τους ασθενείς
να µην εξυπηρετούνται και να ταλαιπωρούνται.

Ενδεικτικά αναφέρουµε ότι στο Νοσοκοµείο της Μυτιλήνης
υπάρχουν ελλείψεις σε νεφρολόγο, ψυχίατρο, γυναικολόγο και
παιδίατρο. Λόγω έλλειψης ειδικού γιατρού, ο µαγνητικός τοµο-
γράφος ακόµα δεν έχει λειτουργήσει. Δεν γίνονται µετρήσεις
οστικής πυκνότητας στις γυναίκες, επειδή η βλάβη στο διαγνω-
στικό µέσο δεν έχει αποκατασταθεί. Σε ορισµένα τµήµατα, όπως
το οφθαλµολογικό, οι ασφαλισµένοι κλείνουν ραντεβού µετά από
τρεις µήνες, στη Σάµο µετά από έναν χρόνο. 

Όσον αφορά τα πολυδιαφηµισµένα ΤΟΜΥ, τις τοπικές µονά-
δες υγείας, στη Λέσβο έχουν εγγραφεί µόνο δεκαεννιά οικογε-
νειακοί γιατροί για το νησί, ένα νησί ογδόντα έξι χιλιάδων
κατοίκων και αυτοί σε δύο µόνο περιοχές: της Μυτιλήνης και του
Πλωµαρίου. Εξ αυτών, οι έξι είναι συµβεβληµένοι ιδιώτες, οι
οποίοι αµείβονται -αν δεν το ξέρετε, να σας το πω- µε 80 λεπτά
ανά ασθενή, ούτε ένα ευρώ. Να πώς διαλύετε τη δηµόσια υγεία.

Ίδια είναι η κατάσταση και στα σχολεία. Πάλι ενδεικτικά ανα-
φέρω ότι στα σχολεία της Λέσβου πολλά είναι τα προβλήµατα
σε κτηριακές υποδοµές, όπως στο 3ο ΓΕΛ και στο 4ο ΓΕΛ και στο
3ο Γυµνάσιο Μυτιλήνης, στο ΕΠΑΛ Πλωµαρίου, στο Μουσικό Σχο-
λείο και το 5ο Γυµνάσιο Μυτιλήνης, στο σχολείο της Βρίσας.
Υπάρχουν ελλείψεις σε καθηγητές στο ΕΠΑΛ Πλωµαρίου, στο
ΓΕΛ Παµφίλων, στο ΓΕΛ και στο Γυµνάσιο Μανταµάδου που βά-
ζουν εµπόδια στην απρόσκοπτη λειτουργία των σχολείων.

Στα ζητήµατα πολιτικής προστασίας αναφέρω µόνο αυτό, που
είπε ο αρµόδιος Αντιπεριφερειάρχης Στρατής Κυτέλης στην τε-
λευταία συνεδρίαση του Συντονιστικού Οργάνου Πολιτικής Προ-
στασίας. «Η υπηρεσία της πολιτικής προστασίας µένει γυµνή από
ανθρώπινο δυναµικό και µηχανήµατα».

Πώς θα αντιµετωπίσει τα ζητήµατα αυτά ο προϋπολογισµός
του 2019; Με την τακτική του Χότζα. Φορτώνει µε τόνους βάρη
τον λαό και µετά βγάζει κανένα κιλό. Και στον τοµέα της παιδείας
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και στον τοµέα της υγείας και στον τοµέα της πρόνοιας και στον
τοµέα της πολιτικής προστασίας υπάρχουν περικοπές ή κάποιες
αυξήσεις ψυχούλα που σε καµία περίπτωση δεν καλύπτουν τις
πραγµατικές ανάγκες των εργαζοµένων και των λαϊκών στρωµά-
των. 

Στο εξωτερικό πεδίο συνεχίζονται οι ιµπεριαλιστικές επεµβά-
σεις για τις οποίες η Κυβέρνηση ως σηµαιοφόρος των ΗΠΑ,
ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκής Ένωσης στην περιοχή έχει µεγάλη συνευ-
θύνη. Ως εκ τούτου, τα κύµατα προσφύγων και µεταναστών συ-
νεχίζονται και αυτά και οι θύτες ιµπεριαλιστές παριστάνουν τα
θύµατα. 

Στην πραγµατικότητα ανοιγοκλείνουν τη στρόφιγγα ανάλογα
µε τις ανάγκες του κεφαλαίου για φθηνά εργατικά χέρια, που
είναι αυτά που έδιωξε από τις χώρες τους ο ιµπεριαλιστικός τους
πόλεµος για να γλιτώσουν από τον θάνατο ή η ιµπεριαλιστική
τους ειρήνη για να γλιτώσουν από την εξαθλίωση.

Το προσφυγικό ζήτηµα έχει πάρει εκρηκτικές διαστάσεις στα
νησιά του ανατολικού Αιγαίου, κυρίως όσον αφορά τις άθλιες
συνθήκες διαβίωσης των προσφύγων και των µεταναστών που
έχουν εγκλωβιστεί και στοιβαχτεί στα hotspots της Μόριας στη
Λέσβο, της Σάµου, της Χίου, της Κω και της Λέρου ως αποτέλε-
σµα της απαράδεκτης συµφωνίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης - Κυ-
βέρνησης «ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ» και Τουρκίας.

Παράλληλα και ο λαός των νησιών βιώνει τις συνέπειες του εγ-
κλωβισµού των προσφύγων και των µεταναστών και η κατάσταση
αυτή δίνει πάτηµα στη ναζιστική εγκληµατική οργάνωση της Χρυ-
σής Αυγής να χύνει το ρατσιστικό της δηλητήριο.

Πρέπει να ληφθούν άµεσα µέτρα προστασίας των προσφύγων
και των µεταναστών από τις καιρικές συνθήκες του χειµώνα όσο
παραµένουν στις άθλιες συνθήκες των κέντρων υποδοχής και
ταυτοποίησης. Πρέπει να σταµατήσει χωρίς καθυστέρηση ο δι-
πλός εγκλωβισµός των προσφύγων και µεταναστών στα νησιά
και στη χώρα µας σε αντίθεση µε τη συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένω-
σης - Κυβέρνησης «ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ» και Τουρκίας που οδηγεί σε
αυτόν.

Σε πρώτη φάση πρέπει να µεταφερθούν στην ηπειρωτική Ελ-
λάδα µε προτεραιότητα στις ευάλωτες οµάδες, παιδιά, γυναίκες,
ηλικιωµένοι, ΑΜΕΑ και να κλείσουν τα ΚΥΤ των νησιών. Στην ηπει-
ρωτική χώρα και σε ανθρώπινες συνθήκες διαβίωσης πρέπει να
ολοκληρώνονται σε σύντοµο διάστηµα οι διαδικασίες ταυτοποί-
ησης, έκδοσης διαφόρων πιστοποιητικών, των αιτήσεων ασύλου
και λοιπά και να φεύγουν για τις χώρες προορισµού τους. 

Πρέπει να αποζηµιωθούν πλήρως όσοι από τους κατοίκους
των νησιών έχουν πληγεί από την εξέλιξη του προσφυγικού φαι-
νοµένου και να καταργηθούν οι κανονισµοί Δουβλίνο I, II και ΙΙΙ
και οι καταστατικοί µηχανισµοί της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Συµπέρασµα: Ο καπιταλισµός ιδιαίτερα στο ανώτερό του στα-
δίου, το ιµπεριαλιστικό, το µόνο που έχει να προσφέρει στον λαό
µας, αλλά και σε κάθε λαό είναι εκµετάλλευση, φτώχεια, πολέ-
µους και προσφυγιά. 

Απαιτείται ισχυρό ΚΚΕ και η δηµιουργία µιας κοινωνικής συµ-
µαχίας που σε πρώτη φάση θα βάλει εµπόδιο στην αντιλαϊκή πο-
λιτική και σε δεύτερη µε το ΚΚΕ µπροστάρη θα πάρει την
εξουσία για να γίνει ο λαός νοικοκύρης και αφεντικό στον τόπο
του, φίλος και συνεργάτης όλων των άλλων λαών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Μπαίνουµε, λοιπόν, στον έβδοµο κύκλο. Τέλος πάντων, θα

δούµε πόσο θα αντέξουµε. 
Καλώ στο Βήµα τον κ. Θηβαίο. Θα µιλήσει οπωσδήποτε ο κ.

Κατσαφάδος. Και θα κάνω µια προσπάθεια για τον κ. Αθανασίου
και τον κ. Τόσκα. Μετά δεν θα µιλήσει κανένας άλλος. Και για αυ-
τούς θα κάνουµε προσπάθεια, αλλά δεν είναι βέβαιο.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν προσεγγίσουµε τον υπό συ-

ζήτηση προϋπολογισµό αυστηρά τεχνοκρατικά, παραβλέποντας
για την ώρα τις όποιες πολιτικές διαστάσεις, ένα είναι ξεκάθαρο:
Πρόκειται για τον πρώτο προϋπολογισµό χωρίς µειώσεις σε κα-
νέναν τοµέα, πρόκειται για έναν επεκτατικό προϋπολογισµό,

όπως είπε ο Υπουργός κ. Χουλιαράκης, κάτι που είναι αδιαµφι-
σβήτητο.

Κυρίες και κύριοι, ο ΣΥΡΙΖΑ θα είναι ο τελευταίος, που θα
θριαµβολογήσει και αυτό γιατί δεν θα είµαστε ικανοποιηµένοι
µέχρι και ο τελευταίος πολίτης της χώρας να αισθανθεί ασφα-
λής. Δεν θα ικανοποιηθούµε µέχρι η αξιοπρέπεια να γίνει δεδο-
µένη για κάθε νοικοκυριό.

Ωστόσο, µπροστά στη συνεχή καταστροφολογία της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, µπροστά σε έναν ακραίο µηδενιστικό λόγο
είναι αδύνατον να µην επισηµάνουµε κάποια πράγµατα. Πραγ-
µατικά, η αναξιοπιστία της Νέας Δηµοκρατίας δεν γνωρίζει όρια.
Είναι σε όλους γνωστή η στάση της για µια σειρά από θέµατα
και η συνταγή είναι απλή. Δεν µας βγαίνουν τα επιχειρήµατα για
την οικονοµία; Το ρίχνουµε στην τάξη και την ασφάλεια. Δεν κό-
βονται οι συντάξεις µετά από µήνες καταστροφολογίας; Το ρί-
χνουµε στην ακροδεξιά ρητορική και τον εθνικισµό. Δεν
επαληθεύονται τα fake news των φιλικών µας ΜΜΕ; Δεν πειράζει
όλο και κάτι θα µείνει από τη λάσπη.

Η Αντιπολίτευση επενδύει στη λήθη, θέλει να ξεχάσουµε σε
ποια κατάσταση είχε περιέλθει η χώρα υπό τη διακυβέρνηση της,
να ξεχάσουµε τους µαθητές που λιποθυµούσαν στα σχολεία, να
ξεχάσουµε την κατάσταση στα νοσοκοµεία, να ξεχάσουµε τα
κάγκελα στο Κοινοβούλιο, να ξεχάσουµε τις µίζες, τα C4I, τη
«SIEMENS», «NOVARTIS», τα 85 εκατοµµύρια τρύπα στο ΚΕΕΛ-
ΠΝΟ και τους παράνοµους διορισµούς, τα πάνω από 500 εκα-
τοµµύρια ευρώ δανεικά και αγύριστα των κοµµάτων τους.

Μας λένε ότι η Κυβέρνηση είναι η µακροβιότερη µνηµονιακή
κυβέρνηση σε µια προσπάθεια συµψηφισµού και δηµιουργίας
σύγχυσης. Αποσιωπούν, όµως, το προφανές, πως το τρίτο µνη-
µόνιο ήταν το τελευταίο, γεγονός που αποτυπώνεται πλήρως
στον προϋπολογισµό που σήµερα συζητάµε.

Αποσιωπούν, επίσης, πως οι πολιτικές των µνηµονίων είναι το
δικό τους πραγµατικό πρόγραµµα σε αντίθεση µε την Κυβέρνηση
που έµπρακτα επιχειρεί να επουλώσει τις πληγές που άφησαν.

Αποσιωπούν το σηµαντικότερο, ότι η Κυβέρνηση αυτή δεν
έκλεισε µόνο το τρίτο µνηµόνιο που στοίχισε 9,5 δισεκατοµµύρια
µέτρα, αλλά και τα 65 δισεκατοµµύρια των άλλων δύο πρώτων
µνηµονίων που φόρεσαν στον ελληνικό λαό χωρίς διαπραγµά-
τευση και µε ζητωκραυγές στον Γερούν και το ΔΝΤ.

Θα σταθώ ιδιαίτερα στα ζητήµατα της εκπαίδευσης. Ο προ-
ϋπολογισµός του Υπουργείου Παιδείας παρουσιάζει συνεχή αύ-
ξηση από το 2015. Φέτος προβλέπεται ποσό των 5,5
δισεκατοµµυρίων παρουσιάζοντας ενίσχυση κατά 4,2% σε σχέση
µε το 2018.

Ειδικό βάρος έχει ρίξει η Κυβέρνηση όλα αυτά τα χρόνια στην
ειδική αγωγή, που σήµερα λειτουργούν τετρακόσιες σαράντα
επτά σχολικές µονάδες ειδικής αγωγής εκ των οποίων οι σα-
ράντα ιδρύθηκαν τα τελευταία τρία χρόνια. Το τρέχον σχολικό
έτος οι προσλήψεις για την ειδική αγωγή και εκπαίδευση τείνουν
να ξεπεράσουν τις δεκαέξι χιλιάδες εκπαιδευτικούς, καθώς κα-
λύφθηκε σχεδόν το σύνολο των αιτηµάτων των σχολείων για την
παράλληλη εκπαίδευση. 

Η πρόσληψη τεσσερισήµισι χιλιάδων εκπαιδευτικών και εξει-
δικευµένου προσωπικού εντός του 2019 σε θέσεις που τώρα κα-
λύπτονται από συµβάσεις ορισµένου χρόνου αναµένεται να
δώσουν στην ειδική αγωγή τη σηµασία που της αξίζει.

Για το Υπουργείο Παιδείας και την Κυβέρνηση συνολικά η στή-
ριξη και αναβάθµιση της ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης απο-
τελεί προτεραιότητα µε σαφές κοινωνικό πρόσηµο. Μόνιµο
µέληµά µας είναι όλοι οι µαθητές µε αναπηρία ή ειδικές ανάγκες
να ζήσουν στο φως του κόσµου µε αξιοπρέπεια και κοινωνική έν-
ταξη.

Αξιοσηµείωτα βήµατα έγιναν στην επαγγελµατική εκπαίδευση
που από το 2016 εφαρµόζει το στρατηγικό σχέδιο για την ανα-
βάθµισή της, ενώ θεσµοθετήθηκε και λειτούργησε µε επιτυχία το
«Μεταλυκειακό Έτος - Τάξη Μαθητείας» µε πλήρη εργασιακά και
ασφαλιστικά δικαιώµατα για τους συµµετέχοντες.

Συναδέλφισσες, συνάδελφοι, τα χρόνια της κρίσης ανέδειξαν
µε τον πιο ξεκάθαρο τρόπο τις ταξικές διαφορές ανάµεσα στην
κυβερνητική εκπαιδευτική πολιτική και τις θέσεις της Αντιπολί-
τευσης.

1944 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αναφέρω ενδεικτικά: Ψηφίζεται µε νοµοσχέδιο ο έλεγχος από
το Υπουργείο Παιδείας των κολεγίων και κατοχυρώνεται η εργα-
σιακή νοµιµότητα για τους ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς. Καταψη-
φίζει η Νέα Δηµοκρατία, ψηφίζει δηλαδή την ασυδοσία των
σχολαρχών και τις απολύσεις των εκπαιδευτικών.

Μέτρα ενίσχυσης για την επαγγελµατική εκπαίδευση και τα
οικονοµικά δικαιώµατα, «όχι» λέει η Νέα Δηµοκρατία και αλλη-
θωρίζει στα ιδιωτικά ΙΕΚ. 

Αναδιοργανώνεται και ισχυροποιείται η ανώτατη εκπαίδευση.
Ιδιωτικά πανεπιστήµια και κατάργηση του άρθρου 16, λέει η Νέα
Δηµοκρατία. Τεσσερισήµισι χιλιάδες διορισµοί εκπαιδευτικών
στην ειδική αγωγή και δέκα χιλιάδες διορισµοί το 2020 και το
2021, «όχι» λέει η Νέα Δηµοκρατία. Ένα προς πέντε ρουσφετο-
λογικές οι προσλήψεις και ξεχνάει ότι έχουν να γίνουν διορισµοί
εκπαιδευτικών εδώ και έντεκα ακριβώς χρόνια.

Ένα είναι σίγουρο: Οι µαθητές, οι φοιτητές, οι γονείς, οι εκ-
παιδευτικοί βλέπουν και κρίνουν από τη µία τους φανατικούς θια-
σώτες της επί πληρωµή αριστείας σε αυτούς και από την άλλη
αυτούς που αγωνίζονται για µια ισχυρή δηµόσια εκπαίδευση µε
ίσες ευκαιρίες για όλους στη µόρφωση και στην εργασία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, θέλω να σηµειώσω ότι ακούγοντας τόσο τους ειση-
γητές όσο και τους οµιλητές Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας,
για την ταµπακιέρα δεν έχουν πει τίποτα. Άφθονοι χαρακτηρισµοί,
πολλές στρεβλώσεις, αλλά προτάσεις και νούµερα τίποτα. Ίσως
γιατί αντιλαµβάνονται ότι είναι ένας προϋπολογισµός µεταµνηµο-
νιακός µε αναπτυξιακή προοπτική ή γιατί θέλουν να κρύψουν το
δικό τους προϋπολογισµό, ένα καθαρόαιµο τέταρτο µνηµόνιο που
λέει: ασφαλιστικό Πινοσέτ, µείωση συντάξεων, ένα προς πέντε
στις προσλήψεις, απολύσεις συµβασιούχων, όχι συλλογικές συµ-
βάσεις και µια σειρά άλλα θεάρεστα έργα.

Όλα αυτά δεν τα κρύβει το κυβερνητικό πρόγραµµα και ίσως
αυτό είναι το επικίνδυνο. Το ίδιο επικίνδυνο, όµως, είναι ότι απεµ-
πολεί η Νέα Δηµοκρατία την εθνική γραµµή του Βουκουρεστίου
για το µακεδονικό και υιοθετεί έναν ακροδεξιό εθνικισµό. Το ίδιο
επικίνδυνο είναι ό,τι διχάζει τον ελληνικό λαό σε πατριώτες και
προδότες και ρίχνει δηλητήριο διχασµού σε ψυχές εφήβων µα-
θητών. Το ίδιο επικίνδυνο είναι ό,τι υιοθετεί την πολιτική των κλει-
στών συνόρων και των εκκαθαριστικών επιχειρήσεων για τους
πρόσφυγες. Το ίδιο επικίνδυνο είναι το δόγµα «νόµος και τάξη»
που θα ξεπλένει δολοφονίες τύπου Ζακ Κωστόπουλου. Το ίδιο,
επίσης, επικίνδυνο είναι ό,τι χαρακτηρίζει χωρίς ντροπή κάθε
αποκάλυψη σκανδάλων σαν σκευωρία. 

Αυτό το µείγµα νεοφιλελεύθερης πολιτικής και ακροδεξιάς
ατζέντας είναι που σας κάνει, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ορι-
στικά παρελθόν και αντίθετα, παράγει ακόµα και σε αυτή τη
Βουλή νέα δεδοµένα για την ολοκλήρωση της τετραετίας και
οδηγεί και ανοίγει τον δρόµο για µια νέα τετραετία στον ΣΥΡΙΖΑ,
σαν τον κορµό µιας νέας προοδευτικής διακυβέρνησης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο τε-
λευταίος οµιλητής είναι ο κ. Κατσαφάδος.

Δεν νοµίζω ότι µπορούµε να συνεχίσουµε. Δεν σέβεται κανείς
το χρόνο. Δεν γίνεται. Θα µιλήσετε αύριο, κύριοι συνάδελφοι.

Ορίστε, κύριε Κατσαφάδο, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, όσο και να προσπα-

θείτε να κρύψετε την πραγµατικότητα, είστε η Κυβέρνηση η
οποία έσπασε κάθε ρεκόρ υπακοής στα µνηµόνια, που φόρτωσε
τους Έλληνες πολίτες µέσα σε τέσσερα χρόνια µε είκοσι εννέα
φόρους. Είστε η Κυβέρνηση, η οποία πανηγυρίζει ότι έσωσε τις
νέες περικοπές των συντάξεων µόνο για τους παλιούς ασφαλι-
σµένους, τις οποίες η ίδια είχε συµφωνήσει. 

Από την άλλη, όµως, δεν µας λέτε ότι καταργείτε το ΕΚΑΣ για
εκατοντάδες χιλιάδες συνταξιούχους. Ήρθατε παρέα µε αγανα-
κτισµένους και νταούλια και βαφτίσατε την απάτη ως «αυτα-
πάτη». Και µετά από τέσσερα χρόνια, φεύγετε χάνοντας και το
δήθεν ηθικό πλεονέκτηµα το οποίο είχατε γύρω από τα σκάν-
δαλα, τα οποία πλέον σας πνιγούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, όσες ενέσεις
αυτοπεποίθησης και να κάνετε, γνωρίζετε την αλήθεια και όλοι
αντιλαµβάνονται την µεγάλη αγωνία την οποίαν έχετε, η οποία
δεν είναι αν θα κερδίσετε τις εκλογές. Αυτό κι εσείς οι ίδιοι το
έχετε διαγράψει. Το µόνο, όµως, που σας ενδιαφέρει είναι πώς
θα περιορίσετε την επερχόµενη συντριβή σας. Όσο, όµως, κι αν
επιχειρείτε να µεταµφιεστείτε σε Άγιους Βασίληδες λόγω των
ηµερών δηµιουργώντας κλίµα παροχών, θα πρέπει να γνωρίζετε
ότι µετά τα Φώτα οι καλικάντζαροι φεύγουν και τα παραµύθια
σταµατούν. 

Ο προϋπολογισµός τον οποίο συζητάµε σήµερα, όπως κατα-
λαβαίνετε, δεν θα έχει ηµεροµηνία λήξης το τέλος του 2019,
αλλά πολύ νωρίτερα. Διότι η Νέα Δηµοκρατία, ως κυβέρνηση, θα
κληθεί να τον προσαρµόσει στις πραγµατικές ανάγκες της οικο-
νοµίας και της κοινωνίας. Αυτός, λοιπόν, δεν είναι ένας προϋπο-
λογισµός έτους, αλλά το πολύ ενός εξαµήνου.

Ας δούµε, όµως, τι λέτε ακόµα και σε αυτόν, τον υπό προθεσµία
προϋπολογισµό. Σύµφωνα µε τα αναλυτικά στοιχεία που περιλαµ-
βάνονται στους πίνακες, από τον ΦΠΑ το κράτος προσβλέπει να
εισπράξει το 2019 περίπου 17,2 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυξηµένα
σε σύγκριση µε το 2018 κατά 141 εκατοµµύρια. 

Παραπάνω έσοδα εκτιµά ότι θα εισπράξει και από τους ειδικούς
φόρους κατανάλωσης σε τσιγάρα, ποτά και καύσιµα, καθώς η
πρόβλεψη για το 2019 είναι 7,38 δισεκατοµµύρια, έναντι 7,29 δι-
σεκατοµµυρίων που ήταν το 2018. 

Τα καθαρά έσοδα από φόρους στο 2019 διαµορφώνονται στα
46,423 δισεκατοµµύρια, από 45,418 δισεκατοµµύρια στα οποία
εκτιµάται ότι θα ανέλθουν φέτος. Δηλαδή, είναι µία αύξηση πάνω
από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Μπορεί ο ΕΝΦΙΑ να µειώνεται για τους µικροϊδιοκτήτες, αλλά
από 1η του Γενάρη θα τεθούν σε ισχύ οι νέες αντικειµενικές
αξίες. Αυτό σηµαίνει ότι στο 37% των ζωνών, δηλαδή σε τρεις χι-
λιάδες επτακόσιες ενενήντα δύο περιοχές όπου οι τιµές ζώνης
αυξάνονται, αυξάνεται το φορολογικό και όχι µόνο κόστος κάθε
είδους µεταβίβασης, όπως είναι οι αγορές, οι γονικές παροχές
και οι δωρεές.

Ακόµα και µε τις µειώσεις που φέρνετε στον προϋπολογισµό,
πάλι εµπαίζετε τον λαό. Μειώνετε τις ασφαλιστικές εισφορές
µόνο στους ελεύθερους επαγγελµατίες και όχι σε όλους τους
εργαζόµενους, αφού προηγουµένως εσείς το 2016 τις είχατε αυ-
ξήσει. Μειώνετε σταδιακά τη φορολόγηση των επιχειρήσεων,
αφού προηγουµένως το 2015 εσείς τις αυξήσατε. Πανηγυρίζετε
µάλιστα το γεγονός ότι το 2021 οι φόροι στις επιχείρησης θα δια-
µορφωθούν εκεί που τις παραλάβετε το 2014. Παρατείνετε για
λίγο το ειδικό καθεστώς µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ και µάλι-
στα για ελάχιστα ακριτικά νησιά, αφού προηγουµένως πάλι εσείς
το 2015 τον καταργήσετε σε όλα. 

Στο δήθεν ολιστικό σχέδιο για την ανάπτυξη αναφέρεται µέσα
ότι το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων θα είναι ο βασικός µη-
χανισµός ανάπτυξης. Αυτό, λοιπόν, το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων το έχετε κουτσουρέψει πάλι εσείς κατά 2,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ τα τελευταία δυόµισι χρόνια. Για το 2019, στην
καλύτερη περίπτωση, το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων θα
κουρευτεί τουλάχιστον 550 εκατοµµύρια, για να χρηµατοδοτήσει
τα όποια κουτσουρεµένα αντίµετρα.

Το Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο -όχι η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, κύριε Υπουργέ- επισηµαίνει ότι αυτή η πρακτική δηµιουρ-
γεί προβληµατισµό σχετικά µε το αναπτυξιακό αντίκρισµα του
τρόπου διάθεσης του δηµοσιονοµικού χώρου. Πώς, λοιπόν, µπο-
ρεί να σας πιστέψει κανείς ότι πιστεύετε και ότι αγωνιάτε για το
πώς θα έρθει η ανάπτυξη; Και αυτά, την ώρα που η χώρα χρει-
άζεται µια επενδυτική πανστρατιά δηµόσιων και ιδιωτικών επεν-
δύσεων. Να σας θυµίσω ότι ο Αναπληρωτής Υπουργός
δεσµευόταν -αυτό το ρήµα χρησιµοποίησε, «δεσµεύεται» είχε
πει- ότι µέχρι τις 20 Αυγούστου το καλοκαίρι οι ληξιπρόθεσµες
οφειλές του δηµοσίου θα ήταν µηδενικές. Και σήµερα, τέσσερις
µήνες µετά, είναι ακόµα στα 2,5 δισεκατοµµύρια εδώ.

Το µόνο που σας νοιάζει είναι να δηµιουργείτε ένα αχρείαστο,
µατωµένο υπερπλεόνασµα, που είναι αποτέλεσµα της υπερφο-
ρολόγησης των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων και που στερεί
στην πράξη τη σηµαντική και απολύτως αναγκαία για την οικο-
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νοµία ρευστότητα.
Συνέπεια όλων αυτών είναι η χώρα να χάνει πολύτιµο χρόνο

και να βιώνει µια κατάσταση στασιµοχρεοκοπίας, αφού οι συν-
θήκες που λειτουργούν τα νοικοκυριά και επιχειρήσεις είναι σε
υψηλή αβεβαιότητα. Αυτό, άλλωστε, κυρίες και κύριοι, µαρτυ-
ρούν τα επιτεύγµατά σας. Τέσσερα εκατοµµύρια τριακόσιες χι-
λιάδες πολίτες έχουν οφειλές στην εφορία συνολικού ύψους 103
δισεκατοµµυρίων, που µε τις προσαυξήσεις φτάνουν τα  182 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, όσο δηλαδή είναι το ΑΕΠ της χώρας.

Την περίοδο της διακυβέρνησής σας οι οφειλές προς την εφο-
ρία αυξήθηκαν κατά 45%, κύριε Υπουργέ.  Η παράλογη υπερφο-
ρολόγηση που επιβάλλατε κατέταξε την Ελλάδα πρωταθλήτρια
στους φόρους στη διετία 2015-2016, σύµφωνα µε τον ΟΟΣΑ. Και
φυσικά, η χώρα κατρακυλά συνεχώς σε ό,τι έχει να κάνει στις θέ-
σεις τις οποίες καταλαµβάνει τόσο µε την ανταγωνιστικότητα
όσο και στη διαφάνεια. 

Ένα ενδεικτικό παράδειγµα αν θέλετε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, της οπισθοδροµικής λογικής µε την οποία οδηγείτε τη
χώρα, είναι ότι σήµερα στην εποχή της ψηφιακής οικονοµίας η
Ελλάδα έχει την εικοστή έβδοµη θέση από τις είκοσι οκτώ χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον δείκτη ψηφιακής οικονοµίας και
κοινωνίας.

Η Ελλάδα, όµως, όπως καταλαβαίνετε, έχει ανάγκη ενός σχε-
δίου που θα απελευθερώσει τις παραγωγικές δυνάµεις της οικο-
νοµίας, θα οδηγήσει στην παραγωγή πλούτου και θα βελτιώσει
την ποιότητα ζωής όλων των πολιτών, που θα προωθεί την πα-
ραγωγικότητα, την ανταγωνιστικότητα, τη δηµιουργικότητα, την
εξωστρέφεια και θα υπηρετεί την αρµονική ισορροπία µεταξύ οι-
κονοµικής αποτελεσµατικότητας και κοινωνικής δικαιοσύνης.

Αυτό είναι το σχέδιο, λοιπόν, της επόµενης κυβέρνησης, το
σχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας, µε βασικούς άξονες µια γενναία
µείωση της φορολογίας στα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις, την
υλοποίηση φιλοεπενδυτικών µεταρρυθµίσεων, την ενίσχυση της
ρευστότητας και την άσκηση αποτελεσµατικής και στοχευµένης
κοινωνικής πολιτικής.

Επιτρέψτε µου, όµως, κυρία Πρόεδρε, επιγραµµατικά να ανα-
φερθώ και σε ένα άλλο πολύ σηµαντικό γεγονός που θεωρώ ότι
είναι η απώλεια της γεωστρατηγικής και γεωπολιτικής ισχύος της
χώρας, µε αφορµή τις δηλώσεις του κ. Ζάεφ, ο οποίος καθηµερινά
προκαλεί εκ του ασφαλούς, αλλά και τα όσα πράττει ο Αλβανός
Πρωθυπουργός Ράµα σε βάρος της ελληνικής µειονότητας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Απέναντι σε όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυ-

βέρνησης, αυτό που βλέπουµε είναι η ελληνική Κυβέρνηση,
εσείς, να προχωράτε σε απαράδεκτες υποχωρήσεις διχάζοντας
µόνο τους Έλληνες και χαρακτηρίζοντας µάλιστα όποιον διαφω-
νεί µαζί σας ως «ακροδεξιό».

Αλήθεια, ακροδεξιός είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, ο κ. Κουτσούµπας,
ο οποίος διαφωνεί µε τη Συµφωνία των Πρεσπών, ακροδεξιός
είναι ο Μίκης Θεοδωράκης, ο δικός σας Μίκης, ακροδεξιός είναι
ο κ. Μανώλης Γλέζος, ο οποίος καθόταν εδώ µαζί σας σε αυτά
τα έδρανα, οι οποίοι διαφωνούν µε τη Συµφωνία των Πρεσπών ή
ακροδεξιοί είναι οι µαθητές οι οποίοι διαµαρτύρονται για το σκο-
πιανό;  

Να το ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν. Τις έννοιες της ασφάλειας του
πολίτη, της πατρίδας και της εθνικής συνείδησης ούτε στην
ακροδεξιά τις χαρίζουµε ούτε έχουµε ενοχές που τις στηρίζουµε.
Εσείς κρατήστε όλους αυτούς τους –εντός εισαγωγικών- προ-
οδευτικούς», όπως τους θεωρείτε, τους «Ρουβίκωνες», τους
αναρχικούς, τους κάθε λογής µπαχαλάκηδες, οι οποίοι το µόνο
που κάνουν είναι να σπάνε και να καίνε ανενόχλητοι την Αθήνα. 

Σταµατήστε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρ-
νησης, να προσβάλλετε το εθνικό και θρησκευτικό συναίσθηµα
των Ελλήνων και αντιληφθείτε ότι στα εθνικά ζητήµατα απαιτείται
σοβαρότητα, σχεδιασµός, οµόνοια και συνεννόηση.

Με αυτές τις σκέψεις, κυρία Πρόεδρε, καταψηφίζω τον προ-
ϋπολογισµό της Κυβέρνησης.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σε αυτό

το σηµείο σταµατάµε υποχρεωτικά. Δεν είµαι µόνο εγώ που προ-
εδρεύω, αλλά και οι εργαζόµενοι που είναι εδώ από το πρωί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Με τη

συναίνεση του Σώµατος και ώρα 0.20’ λύεται η συνεδρίαση για
σήµερα Παρασκευή 14 Δεκεµβρίου 2018 και ώρα 10.00’, µε αν-
τικείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση
της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µικών «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού
έτους 2019».

1946 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


